
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7333, 7527 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Αρσάκειο
Δηµοτικό Σχολείο Ψυχικού, το 3ο Γυµνάσιο Χαλανδ- ρίου, το 6ο
Δηµοτικό Σχολείο Ζωγράφου, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Υµηττού,
το 3ο Γυµνάσιο Ηγουµενίτσας, το Γυµνάσιο Νέου Φαλήρου Αττι-
κής, το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Κορίνθου, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Πάργας και από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Αργοστολίου Κεφαλλη-
νίας., σελ. 7373, 7376, 7379, 7384, 7386, 7391, 7396, 7403 

3. Ανακοινώνεται επιστολή του Πρόεδρου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας της Νέας Αριστεράς προς τον Πρόεδρο της Βουλής
των Ελλήνων κ. Νικήτα Κακλαµάνη ότι σύµφωνα µε το άρθρο 17
παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής, ορίζει ως αναπλη-
ρωτές Εκπροσώπους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΝΕΑ ΑΡΙ-
ΣΤΕΡΑ τους Βουλευτές Ευτυχία ( Έφη) Αχτσιόγλου και Αθανάσιο
(Νάσο) Ηλιόπουλο., σελ. 7405 - 7406 

4. Ανακοινώνεται η υπ' αρ. 1027 από 5/2/2025 πρόταση που κα-
τέθεσαν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής κ.
Νικόλαος Ανδρουλάκης και 30 Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής
του Οµάδας για τη σύσταση Ειδικής Κοινο- βουλευτικής Επιτρο-
πής προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, κατά του πρώην
Υφυπουργού παρά τω Πρωθυπουργώ κ. Χρήστου Τριαντόπου-
λου, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 86 παρ. 3 του Συντά-
γµατος, 153 επ. του Κανονισµού της Βουλής και 5 του
ν.3126/2003: «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, για
τη διερεύνηση τυχόν αδικηµάτων που έχουν τελεστεί κατά την
άσκηση των καθηκόντων του. , σελ. 7456 - 7476 

5. Αναφορά στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών και στη διε-
ρεύνηση των ευθυνών, σελ. 7374, 7376, 7379, 7390, 7392, 7393,
7394, 7396, 7397, 7399, 7402, 7407, 7409, 7411, 7416, 7417,
7418, 7423, 7424, 7425, 7427, 7428, 7429, 7430, 7431, 7433,
7434, 7436, 7438, 7440, 7442, 7446, 7450, 7477, 7479, 7481,
7482, 7485, 7486, 7489, 7490, 7491, 7492 

6. Αναφορά στις συνεχείς σεισµικές δονήσεις που καταγράφο-
νται στη θαλάσσια περιοχή µεταξύ Σαντορίνης και Αµοργού και
στην ανησυχία των κατοίκων., σελ. 7390, 7393, 7397, 7408, 7409,
7416, 7424, 7437, 7439, 7440, 7441, 7444, 7477, 7482 

7. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7333, 7365, 7369, 7372,
7373, 7376, 7379, 7384, 7386, 7389, 7391, 7395, 7396, 7397,
7400, 7403, 7405, 7417, 7418, 7419, 7422, 7424, 7427, 7428,
7430, 7431, 7433, 7434, 7435, 7445, 7446, 7447, 7452, 7453,
7456, 7477, 7480, 7481, 7494, 7495, 7527 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 958 έως 1032, σελ.

7332 - 7352 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ. 7353

- 7364 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: 
i. µε θέµα: «Ανάγκη για αντιµετώπιση της ανεργίας που βιώνει

µεγάλος αριθµός Ελληνίδων και Ελλήνων που χρειάζεται από λί-
γους µήνες έως δύο χρόνια για να βγει σε σύνταξη», σελ. 7365 

ii. µε θέµα: «Πώς αιτιολογείται η αιφνίδια µη ανανέωση συµβά-
σεων του Πρόεδρου, του Αντιπρόεδρου και του Γενικού Γραµµα-
τέα του νεοσυσταθέντος Σωµατείου Εργαζοµένων στην
Επιχείρηση ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης (ΣΕΕΚΘ)», σελ. 7370 

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε
θέµα: «Να υπάρξει ειδική µέριµνα της Πολιτείας για τη συνολική
στήριξη των αµυγδαλοπαραγωγών του ν. Λάρισας», σελ. 7367 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των

τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Ρυθµίσεις για
την ενίσχυση του ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού αθλητι-
σµού», σελ. 7372 - 7505 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7440 - 7478
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 7403 - 7422
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7422 - 7440
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,σελ. 7385 - 7403
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 7478 - 7527
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7332 - 7385

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών και στη διε-
ρεύνηση των ευθυνών:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 7434
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 7425, 7428, 7430
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 7402
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7399
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 7481
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 7446
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7427, 7428, 7429
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 7390
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 7442
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 7424
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 7440
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 7431, 7477
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 7416
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7407
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7490
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 7438
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 7417
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 7436
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 7396
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 7394
ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ Μ. , σελ. 7376
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 7428, 7433, 7450
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 7477
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 7418
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 7492
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 7428
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 7392, 7428
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 7428
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 7379
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 7393
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7479
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 7491
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7428
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 7482
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 7489
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 7434
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 7479
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 7374
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 7397
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 7482
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7411
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 7431
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7423
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 7485
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ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 7409
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 7486

Β. Αναφορά στις συνεχείς σεισµικές δονήσεις που καταγρά-
φονται στη θαλάσσια περιοχή µεταξύ Σαντορίνης και Αµοργού
και στην ανησυχία των κατοίκων:

ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7399
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 7424
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7440
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 7416
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7408
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7437
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 7439
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7444
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 7477
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 7393
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 7441
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 7397
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 7482
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 7409

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 7480, 7481
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7445, 7446, 7452, 7453, 7456, 

7477
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 7405, 7418, 7419, 7422
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7424, 7427, 7428, 7431, 7433, 

7434, 7435
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 7397
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 7417
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7386, 7389, 7391, 7395, 7396, 
7397, 7400, 7403

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 7400, 7428, 7430, 7433, 7434, 
7447, 7452

ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 7422
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 7445
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 7479, 7480, 7494, 7527
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7453, 7477
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 7480
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7333, 7365, 7369, 7372, 7373, 

7376, 7379, 7384
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 7396

Δ. Επί  των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 7370, 7371
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 7365, 7366
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 7367, 7368
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 7365, 7366
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 7370
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 7367, 7369

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού:

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 7401
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 7375, 7434, 7435
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 7425, 7429, 
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 7402
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7399
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 7396
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 7481
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7437
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 7445
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7429
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 7389
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 7372, 7386, 7419, 7422, 7446, 

7448, 7451, 7453, 7455, 7456, 
7494

ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 7442
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 7424

ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 7440
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 7372, 7389, 7430, 7431, 7477
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 7400
ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 7484
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 7416
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 7382, 7384
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7407
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 7443
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7490
ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 7404, 7405
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 7373, 7375
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 7488
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7437, 7439
ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Α. , σελ. 7386
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 7417, 7418
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 7372, 7436
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 7395
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 7439
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Κ. , σελ. 7483
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 7394
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 7491
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 7387
ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ Μ. , σελ. 7376
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 7391
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 7410
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 7415
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 7408
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7444
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 7448, 7451, 7452
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 7477
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 7418, 7419, 7422
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 7492
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 7389
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 7444, 7445
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 7403
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 7392
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 7448
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 7379, 7381
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 7393
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7478
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 7490
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 7441
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 7482
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 7489
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 7479, 7480
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 7487
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 7374, 7375
ΣΤΕΦΑΝΑΔΗΣ Χ. , σελ. 7447
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 7397
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 7482
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7377, 7379, 7493
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 7384, 7386
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7411
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 7431
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7422, 7423
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 7485
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 7409
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 7486



Αθήνα, σήµερα στις 5 Φεβρουαρίου 2025, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.06’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 4-2-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΖ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 4ης

Φεβρουαρίου 2025 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνη-
σης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµο-
κρατίας της Μολδαβίας περί αµοιβαίας αναγνώρισης και
ανταλλαγής των αδειών οδήγησης».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Πέτρο Παππά, ανεξάρτητο Βουλευτή Κιλκίς, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΗ’

Τετάρτη 5 Φεβρουαρίου 2025
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7364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παππά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ανακοίνωση
των αναφορών. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: «Με την πα-
ρούσα σας ενηµερώνουµε, σχετικά µε την συζήτηση των επί-
καιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου
την Τετάρτη 5 Φεβρουαρίου 2025, ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις που
θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αριθµόν 450/28-1-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Νίκη
Κεραµέως. 

Η υπ’ αριθµόν 461/31-1-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κων-
σταντίνο Καραγκούνη.

Η υπ’ αριθµόν 445/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διο-
νύσιο Σταµενίτη. 

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές». 

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 450/28-1-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπού-
µπα προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε
θέµα: «Ανάγκη για αντιµετώπιση της ανεργίας που βιώνει µεγά-
λος αριθµός Ελληνίδων και Ελλήνων που χρειάζεται από λίγους
µήνες έως δύο χρόνια για να βγει σε σύνταξη».

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή σας ηµέ-

ρα.
Είναι ένα µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα το οποίο δηµιουργεί όχι

απλά αντιδράσεις, το ξέρετε πολύ καλά, κυρία Υπουργέ, δηµι-
ουργεί µια στενοχώρια και µια ανησυχία για το τι µέλλει γενέσθαι
γι’ αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι είναι και ηλικιακά λίγο πριν
τη σύνταξη. Ο κάµατος αυτών των ανθρώπων θα πρέπει να δι-
καιωθεί υπό την έννοια ότι η ανεργία εκτοξεύθηκε και έχει πάρει
την ανιούσα, κυρίως την περίοδο της οικονοµικής κρίσης και της
πανδηµίας του COVID και οι άνθρωποι αυτοί λίγο πριν από τη σύ-
νταξη, δηλαδή δύο έως τρία χρόνια πριν, έχουν τον απαιτούµενο
αριθµό ασφαλιστικής κάλυψης, των ενσήµων, παραµένουν µε
αγωνία και πραγµατικά είναι βιοποριστικό το ζήτηµα. Δεν είναι
για το ευ ζην, είναι για τα προς το ζην. 

Και επειδή υπάρχουν προγράµµατα, όπως αυτό το λεγόµενο
«Πρόγραµµα Απασχόλησης Ανέργων 55 άνω», θέλουµε από
εσάς, γιατί κρέµονται από τα χείλη σας τούτη την ώρα, η αγωνία
τους είναι έκδηλη και είναι αδήριτη η ανάγκη, να τους πούµε αν
θα συνεχιστούν αυτά τα προγράµµατα κοινωνικής και ασφαλιστι-
κής αποκατάστασης για µήνες έως και λίγα χρόνια σε κάποιες
θέσεις του Δηµοσίου, για να µπορέσουν οι άνθρωποι βιοπορι-
στικά να ορθοποδήσουν, αυτοί και τα προσφιλή τους πρόσωπα.
Αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχουν υποχρεώσεις. Έχασαν τη δουλειά
τους ξαφνικά λόγω της οικονοµικής κρίσης, απολύθηκαν από τις
δουλειές τους µετά από πολλά χρόνια. Μάλιστα, αυτό µεγιστο-
ποιείται κοινωνικά καθώς παρατηρείται και σε ζευγάρια. Θέλουν
να ξέρουν οι άνθρωποι, αν αυτά τα προγράµµατα θα ανοίξουν εκ
νέου, θα συνεχιστούν, προκειµένου να ξέρουν τι τους ξηµερώνει,
όπως λέµε στην καθοµιλουµένη. 

Οι άνθρωποι αυτοί έχουν δουλέψει αρκετά χρόνια, αλλά, όπως
προστάζει ο νόµος, καθώς την τελευταία πενταετία πρέπει να
έχουν και κάποιον αριθµό ενσήµων για να έχουν και ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη, η µεγάλη τους αγωνία είναι τι θα γίνει µε
τη σύνταξη. Οπότε να τους δώσουµε αυτήν την ευκαιρία, αν θέ-
λουµε να λεγόµαστε ένα κοινωνικό κράτος και να είµαστε στο

προσκεφάλι αυτών των πολιτών για να χαίρουν µιας ίσης και δί-
καιης αντιµετώπισης κοινωνικής ευαισθησίας. Διότι θα πρέπει να
µεριµνήσει το κράτος, προκειµένου αυτοί οι άνθρωποι µετά από
τον κάµατο µιας ολάκερης ζωής να µπορέσουν, τουλάχιστον, να
εξασφαλίσουν αυτά τα ένσηµα που απαιτούνται. 

Βέβαια, έχουν ξεκινήσει τα προγράµµατα. Ενθυµούµαι ότι πε-
ρίπου χίλιοι διακόσιοι άνεργοι τοποθετήθηκαν σε κάποιες θέσεις
του Δηµοσίου. Μελετώντας κάποια στατιστικά στοιχεία, καθώς η
ανεργία στην Ελλάδα -κυρίως στους νέους- είναι από τις µεγα-
λύτερες ιδίως µε χώρες του νότου της Γηραιάς, αλλά είναι και
αυτοί που είναι πάνω από πενήντα πέντε, δηλαδή ηλικίας πενήντα
οκτώ, πενήντα εννέα, εξήντα, εξήντα ενός ετών και κυρίως γυ-
ναίκες. Δεν το διακρίνουµε, όµως, στα δύο φύλα, είναι εξίσου.
Καθώς το έχουν ανάγκη αυτήν την ώρα θέλουµε να µας πείτε αν
το πρόγραµµα αυτό θα ανοίξει, προκειµένου οι άνθρωποι να ξέ-
ρουν τι τους ξηµερώνει, όπως λέει και ο λαός. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Τον λόγο έχει η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-

σης κ. Νίκη Κεραµέως. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε, που θίγετε ένα ζήτηµα το

οποίο µας απασχολεί όλους και οπωσδήποτε όλους εµάς στο
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, γιατί αφορά σε
µία κατηγορία συµπολιτών µας που είναι σε µια ευαίσθητη ηλικία,
όπως πολύ σωστά είπατε, που είναι πολύ κοντά στη σύνταξη. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε κάποια στοιχεία για την ανεργία
ευρύτερα και ειδικότερα και για αυτές τις ηλικιακές οµάδες.
Όπως ξέρετε, η ανεργία στη χώρα µας τα τελευταία πεντέµισι
χρόνια έχει περιοριστεί πάρα πολύ. Το 2019, όταν ανέλαβε την
ευθύνη της διακυβέρνησης της χώρας η κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, η ανεργία ήταν σχεδόν στο 18%. Σήµερα, µε βάση
τα τελευταία επιβεβαιωµένα στοιχεία, η ανεργία, η οποία έχει
σταθερά πτωτική πορεία, βρίσκεται αυτήν τη στιγµή στο 9,4%.
Είναι το χαµηλότερο ποσοστό από το 2008, 9,4% µε επιβεβαι-
ωµένα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Προφανώς το 9,4%, αυτή η µείωση
κατά 50%, προφανώς είναι πολύ ενθαρρυντική. Δεν εφησυχά-
ζουµε επ’ ουδενί, όµως. Και δεν εφησυχάζουµε επ’ ουδενί γιατί
αγγίζουµε πλέον αυτό που λέµε σκληρό πυρήνα της ανεργίας.
Εκεί πάµε και εστιάζουµε σε συγκεκριµένες πληθυσµιακές οµά-
δες στις οποίες βλέπουµε περιθώριο βελτίωσης. Αναφέροµαι
στους νέους, στις γυναίκες, στους συµπολίτες µας πενήντα πέντε
ετών και άνω και σε συµπολίτες µας µε αναπηρία. 

Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά στην πληθυσµιακή οµάδα που θί-
γετε, δηλαδή το πενήντα πέντε ετών και άνω, πρέπει να σας πω
ότι η ανεργία είναι χαµηλότερη από τον µέσο όρο, δηλαδή ενώ η
γενική µας ανεργία είναι στο 9,4% η ανεργία σε αυτήν την πλη-
θυσµιακή οµάδα πενήντα πέντε ετών και άνω είναι στο 6,9% µε
στοιχεία του τρίτου τριµήνου του 2024. Ήταν στο 13,4%. Από
13,4 πήγε στο 6,9% άρα και εκεί έχουµε µια σηµαντική µείωση.
Όµως, πράγµατι το νούµερο αυτό µας δείχνει ότι υπάρχουν
ακόµη συµπολίτες µας οι οποίοι είναι άνεργοι σε αυτήν την ηλι-
κιακή οµάδα. 

Πολύ σωστά εστιάζετε σε ένα πρόγραµµα-ναυαρχίδα, σε ένα
πρόγραµµα το οποίο είναι από τα πιο, κατά τη γνώµη µου, απο-
τελεσµατικά της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, είναι το
«Πρόγραµµα Απασχόλησης Ανέργων 55 άνω», κατά άλλους 55-
67, αλλά εν πολλοίς υπερβαίνει τα 67 έτη, άρα 55 ετών και άνω,
το οποίο είναι ένα πρόγραµµα πρώτα από όλα εξόχως κοινωνικό,
γιατί έρχεται και στηρίζει αυτή την πληθυσµιακή οµάδα σε µια
πολύ ευαίσθητη ηλικία που είναι δύσκολο να ξαναβρείς δουλειά. 

Δεύτερον, τους στηρίζει στην προσπάθεια να συµπληρώσουν
συντάξιµα χρόνια και τρίτον, έρχεται και στηρίζει δηµόσιους φο-
ρείς, Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού, άλ-
λους δηµόσιους φορείς µε πολύτιµο ανθρώπινο δυναµικό, µε
πολύτιµη εµπειρία. Γιατί αυτοί οι άνθρωποι έχουν πολύτιµη εµπει-
ρία την οποία την προσφέρουν µε τον τρόπο αυτόν σε δηµόσιους
οργανισµούς. 

Είναι, λοιπόν, ένα εξαιρετικά πετυχηµένο πράγµα το οποίο
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είναι ενεργό αυτήν τη στιγµή. Θέλω να το τονίσω, αυτήν τη στι-
γµή που µιλάµε το πρόγραµµα έχει δεκαεπτά χιλιάδες συµπολί-
τες µας µέσα, δηλαδή αυτή τη στιγµή η Δηµόσια Υπηρεσία
Απασχόλησης πληρώνει δεκαεπτά χιλιάδες συµπολίτες. Συνολικά
έχουµε είκοσι επτά χιλιάδες ωφελούµενους από το πρόγραµµα
αυτό και αυτήν τη στιγµή που µιλάµε το πρόγραµµα τρέχει για
δεκαεπτά χιλιάδες, για την ακρίβεια 16.745. 

Δράττοµαι της ευκαιρίας, όµως, και της ερώτησης να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι ναι, επίκειται και νέα επέκταση του προγράµ-
µατος. Επεξεργαζόµαστε µαζί µε το Υπουργείο Οικονοµικών µία
λύση, προκειµένου να ανοίξουν και πρόσθετες θέσεις, επιπλέον
των δεκαεπτά χιλιάδων, ακριβώς για αυτήν την ηλικιακή οµάδα.
Θα πω και περαιτέρω για την ηλικιακή αυτή οµάδα στη δευτερο-
λογία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Η είδηση που βγάλατε είναι ότι

θα συνεχιστεί το πρόγραµµα, δηλαδή εκεί είναι το ρεζουµέ, να
το πω έτσι. Για να ξέρουν οι άνθρωποι αυτοί ότι το πρόγραµµα
θα συνεχιστεί και θα ανοίξει εκ νέου αυτό το «55 άνω». Θα πρέπει.
όµως. αυτό το πρόγραµµα, τουλάχιστον, να είναι µιας χρονικής
διάρκειας που να συµπληρώνεται ο απαιτούµενος αριθµός ενσή-
µων, για να µπορούν οι άνθρωποι να βγουν στη σύνταξη. 

Τώρα, επειδή και εγώ είδα αναλυτικά τα στοιχεία της ανεργίας
και στην Ελλάδα και στην ενωµένη Γηραιά, µιλάµε για είκοσι δύο
εκατοµµύρια περίπου ανέργους, που κοστίζει αυτό στην Ευρώπη
373 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είµαστε, όµως, µε τις χώρες του
νότου και πλησιάζουµε και κάποιες χώρες του πρώην ανατολικού
µπλοκ, για παράδειγµα την Εσθονία. 

Εγώ δεν θα αµφισβητήσω τα νούµερα τα οποία λέτε, κυρία
Υπουργέ, πλην, όµως, να σας πω αν προσµετράται η τετράωρη
απασχόληση ή κάποιος ο οποίος εργάζεται δύο και τρεις φορές
ή και µία φορά την εβδοµάδα και το προσµετράµε στους εργα-
ζόµενους, τότε µιλάµε για µία επιφανειακή ή επιδερµική στατική
ανάλυση των στοιχείων, που σηµαίνει ότι η ανεργία θα πάρει την
κατιούσα και θα πέσει. Το θέµα είναι να µιλούµε για απασχολού-
µενους οι οποίοι µπορούν να ορθοποδήσουν βιοποριστικά, έχο-
ντας ένα ηµεροµίσθιο, ένα µεροκάµατο, που λέει και ο λαός, το
οποίο να είναι επτάωρο ή οκτάωρο, για να µπορέσουν και να
έχουν έναν ανάλογο µισθό. Αντιλαµβάνεστε ότι µε κάτι τετρά-
ωρα, µε κάτι overtime και µε κάποια εβδοµαδιαία απασχόληση η
ανεργία πέφτει, αλλά δεν είναι η πραγµατική κοινωνική εικόνα
του εργασιακού βίου της χώρας. 

Τώρα, επανέρχοµαι στο ζητούµενο, που είναι οι άνθρωποι που
είναι µιας άλφα ηλικίας και δεν µπορούν να βρουν εύκολα δου-
λειά στον ιδιωτικό τοµέα. Σωστά το περιγράψατε, έχουν την απαι-
τούµενη εµπειρία, έχουν αν θέλετε και το «επίσταµαι» κάποιοι απ’
αυτούς, δηλαδή έχουν την εξειδίκευση, πλην, όµως, ηλικιακά
µπαίνει τροχοπέδη αυτό. Αντιλαµβάνεστε ότι εκεί πρέπει να έρθει
αρωγός το κράτος, αυτό το οποίο λέτε και δεσµεύεστε αυτήν την
ώρα, κυρία Υπουργέ, όπως σας άκουσα στην πρωτολογία σας,
προκειµένου οι άνθρωποι αυτοί να ξέρουν -αλλά να µας το προσ-
διορίσετε και λίγο χρονικά όσο µπορείτε- πότε θα ξεκινήσει αυτό
το πρόγραµµα, προκειµένου να κάνουν και αυτοί «όνειρα», ελπί-
ζοντας ότι θα είναι στο πρόγραµµα το οποίο θα ανοίξετε, να έχει
την απαιτούµενη χρονική διάρκεια για να συµπληρώσουν τα έν-
σηµα. Διότι είναι διφυές το πρόβληµα, δηλαδή θέλουν και χρή-
µατα να παίρνουν, για να ορθοποδήσουν αυτοί και οι οικογένειές
τους, αλλά και τα ένσηµα, την ασφαλιστική τους κάλυψη, για να
µπορέσουν να τα συµπληρώσουν.

Μάλιστα, όπως είπαµε, οι άνθρωποι αυτοί δουλεύουν πάρα
πολλά χρόνια, αλλά είχαν την ατυχία να απολυθούν σε αυτήν την
ηλικία, γιατί βιοτεχνίες έκλεισαν, οι βιοµηχανίες έχουν µειώσεις
προσωπικού, κάποιοι ήταν σε ιδιωτικές επιχειρήσεις που δεν µπο-
ρούσαν να ορθοποδήσουν. Αντιλαµβάνεστε, για να µη διανθί-
ζουµε τώρα την περιρρέουσα εικόνα, αλλά αυτή είναι µια αλή-
θεια, όταν περνάει η ηλικία ο εργοδότης, εκτός αν είναι σε µία
πολύ καίρια και προσωποπαγή θέση που καλύπτει πάγιες και
διαρκείς ανάγκες, τους απολύει και λίγο εύκολα -υπάρχουν και

αυτά, δυστυχώς- για να µειώσει το προσωπικό. 
Άρα, λοιπόν, λέτε ότι το πρόγραµµα εκ νέου θα ανοίξει και, µά-

λιστα, είπατε περίπου, αν δεν κάνω λάθος, για δεκαεπτά χιλιά-
δες.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Τώρα είναι δεκαεπτά χιλιάδες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία, να µας πείτε πότε θα
ανοίξει, δηλαδή να το προσδιορίσουµε χρονικά, για να ξέρουν
και αυτοί ηµερολογιακά πώς να ελπίζουν και να το περιµένουν
«µετά βαΐων και κλάδων», να το πω απλά. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, θίξατε πολλά. Πρώτα από όλα να
διευκρινίσω κάτι που µόλις ειπώθηκε, για να µην έχουµε παρερ-
µηνεία. Αυτό που είπα είναι ότι αυτήν τη στιγµή µέσα στο πρό-
γραµµα είναι δεκαεπτά χιλιάδες άνθρωποι, 16.745, αν θυµάµαι
καλά, για την ακρίβεια. Αυτή τη στιγµή το πρόγραµµα είναι ενερ-
γό, µέσα είναι δεκαεπτά χιλιάδες άνθρωποι, δηλαδή εργάζονται
σε δηµόσιους φορείς.

Αυτό, το οποίο είπα είναι ότι προσεχώς, από κοινού µε το
Υπουργείο Οικονοµικών, θα επεκτείνουµε το πρόγραµµα και θα
ανοίξουµε και νέες θέσεις.

Δράττοµαι, όµως, επίσης της ευκαιρίας -και θα επανέλθω στην
ηλικιακή οµάδα- για να σας πω ότι επειδή συµφωνώ µε αυτό που
είπατε, δηλαδή δεν έχει µόνο σηµασία η ποσότητα των θέσεων
εργασίας, αλλά και η ποιότητα των θέσεων εργασίας και αυτή
είναι βασική επωδός -αν θέλετε- του Υπουργείου Εργασίας, ναι,
κοιτάµε πόσοι περισσότεροι άνθρωποι έχουν δουλειά σήµερα σε
σχέση µε το 2019 για παράδειγµα, αλλά κοιτάµε και τι δουλειές
έχουν και πώς ακριβώς αµείβονται.

Γι’ αυτό είµαι στην πολύ ευχάριστη θέση να σας ανακοινώσω
ότι σήµερα το Υπουργείο Εργασίας θα ανακοινώσει τα αποτελέ-
σµατα της ετήσιας έκθεσης «ΕΡΓΑΝΗ» για το 2024 και εκεί θα
δούµε πολύ εντυπωσιακά αποτελέσµατα προς όφελος των πολι-
τών. Δηλαδή, θα δούµε µεγάλη αύξηση στον µέσο µισθό, θα
δούµε µεγάλη αύξηση στον αριθµό των νέων εργαζοµένων, πε-
ρισσότερες γυναίκες στην αγορά εργασίας, µείωση του χάσµα-
τος της απασχόλησης µεταξύ ανδρών και γυναικών, άρα πολύ
ελπιδοφόρα στοιχεία για την αγορά εργασίας και για τους πολί-
τες. 

Επιτρέψτε µου, να κάνω µία περαιτέρω αναφορά στην ευαί-
σθητη ηλικιακή οµάδα, στην οποία αναφέρεστε, δηλαδή πενήντα
πέντε ετών και άνω. Όπως είπαµε, ναυαρχίδα είναι το πρόγραµµα
αυτό της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, το οποίο έχει από-
λυτη απορροφητικότητα, 100% απορροφητικότητα και έχει απο-
δώσει πάρα πολύ. Στηρίζει συµπολίτες µας, οι οποίοι είναι σε µια
δύσκολη φάση προ της σύνταξης, που χρειάζονται συντάξιµα
χρόνια, θέλουν να προσφέρουν και έρχεται να τους στηρίξει σε
αυτήν την προσπάθεια.

Δεν είναι, όµως, το µόνο, κύριε Μπούµπα. Και λέω ότι δεν είναι
το µόνο, διότι στο Υπουργείο Εργασίας έχουµε και άλλα προ-
γράµµατα, τα οποία αφορούν σε αυτές τις ηλικιακές οµάδες. Πα-
ράδειγµα, έχουµε πρόγραµµα «Επιχορήγησης Επιχειρήσεων» για
απασχόληση δέκα χιλιάδων ανέργων ηλικίας σαράντα πέντε ετών
και άνω, ιδιαίτερα, σε περιοχές που διαπιστώνεται υψηλή ανερ-
γία. Δέκα χιλιάδες, λοιπόν, νέες θέσεις εργασίας µε προτεραι-
ότητα σε συγκεκριµένες περιφέρειες της χώρας: Δυτική Μακε-
δονία, Δυτική Ελλάδα, Ανατολική Μακεδονία και Θράκη, Θεσσα-
λία, Στερεά Ελλάδα, Κεντρική Μακεδονία και Ήπειρο. Είναι πρό-
γραµµα διάρκειας δέκα οκτώ µηνών µε χρηµατοδότηση του
Ταµείου Ανάκαµψης. Απευθύνεται, αποκλειστικά, σε επιχειρήσεις
ιδιωτικού τοµέα που ασκούν τακτικά οικονοµική δραστηριότητα,
µε στόχο, ακριβώς, τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.

Τρίτο πρόγραµµα, µετά από το πρόγραµµα για πενήντα πέντε
ετών και άνω, συν αυτό το οποίο µόλις σας είπα, το οποίο τρέχει
αυτήν τη στιγµή, αφορά στην ενίσχυση επιχειρηµατικότητας για
ανέργους ηλικίας έως πενήντα εννέα ετών, µε ιδιαίτερη έµφαση
στις γυναίκες. Έναν άνεργο πενήντα πέντε, πενήντα έξι, πενήντα
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επτά, πενήντα οκτώ και ο οποίος θέλει να κάνει πράξη την επιχει-
ρηµατική του ιδέα, έρχεται το κράτος και τον στηρίζει µε 17.000
ευρώ, για να περάσει στο επόµενο βήµα, να συστήσει αυτήν την
επιχείρηση, να κάνει πράξη το όνειρό του και πιθανότατα, να δη-
µιουργήσει και θέσεις εργασίας.  Δεν το λέω τυχαία αυτό το τε-
λευταίο.

Πήγα τις προάλλες σε επιχειρήσεις που συστάθηκαν, βάσει
αυτού του προγράµµατος και από άνεργοι βρέθηκαν εργοδότες.
Από άνεργοι βρέθηκαν οι ίδιοι να δηµιουργούν θέσεις εργασίας
στη βάση και µε τη στήριξη αυτού του προγράµµατος. 

Τέταρτο µέτρο, η ολοκληρωµένη δράση κατάρτισης και απα-
σχόλησης ανέργων δικαιούχων του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος και αστέγων. Άρα, ο στόχος εδώ είναι ακριβώς και η
πρόληψη και η αντιµετώπιση της ανεργίας µέσω αναβάθµισης
επαγγελµατικών γνώσεων, δεξιοτήτων και ανέργων. 

Επιπλέον, να σας θυµίσω ότι προβλέπεται, σύµφωνα µε το υφι-
στάµενο νοµοθετικό πλαίσιο, προαιρετική ασφάλιση µακροχρό-
νια ανέργων για θεµελίωση συνταξιοδοτικού δικαιώµατος, λόγω
γήρατος. Δηλαδή, άνεργοι επί δώδεκα, τουλάχιστον, συνεχείς
µήνες, ηλικίας εξήντα ετών για τους άνδρες και πενήντα πέντε
για τις γυναίκες, στους όποιους υπολείπονται έως πέντε έτη για
τη θεµελίωση δικαιώµατος πλήρους σύνταξης, δικαιούνται υπό
προϋποθέσεις να συνεχίσουν προαιρετικά την ασφάλισή τους,
για να θεµελιώσουν δικαίωµα πλήρους σύνταξης.

Βεβαίως, θέλω να σας θυµίσω και τη µεγάλη αλλαγή που επέ-
φερε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και που πλέον δεν πα-
ρακρατείται κανένα µέρος της σύνταξης των συνταξιούχων
συµπολιτών µας, οι οποίοι επιθυµούν να εργάζονται. Θέλω να
σας θυµίσω ότι είναι ένα µέτρο το οποίο έχει οδηγήσει σε µια κα-
τακόρυφη αύξηση της απασχόλησης των εργαζόµενων συνταξι-
ούχων. Έχουµε ξεπεράσει τους διακόσιους δέκα χιλιάδες εργα-
ζόµενους συνταξιούχους, οι οποίοι δηλώνουν αυτήν τη στιγµή
την εργασία τους. Είναι ένα µέτρο το οποίο, νοµίζω, έχει αποδώ-
σει τα µέγιστα.

Με λύπη, βεβαίως, θα θυµίσω ότι, δυστυχώς, η Ελληνική Λύση
είχε καταψηφίσει τη συγκεκριµένη ρύθµιση, η οποία προέβλεπε
να µην παρακρατείται πλέον ποσοστό της σύνταξης για όποιον
συνταξιούχο επιθυµεί να εργαστεί.

Σε κάθε περίπτωση, όλες αυτές είναι πρωτοβουλίες της Κυ-
βέρνησης για να σταθεί πλάι σε µια ηλικιακή οµάδα, η οποία έχει
µια ιδιαίτερη ευαισθησία, αν θέλετε. Στους συµπολίτες µας που
είναι πενήντα πέντε ετών και άνω το κράτος στέκεται αρωγός.
Όπως είπα και στην πρωτοµιλία µου, ναι, στα σχέδια ακριβώς του
Υπουργείου Εργασίας είναι στο αµέσως επόµενο χρονικό διά-
στηµα να επεκταθεί και άλλο το «Πρόγραµµα Απασχόλησης
Ανέργων 55 άνω».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 445/27-1-2025 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας
Λιακούλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε θέµα: «Να υπάρξει ειδική µέριµνα της πολιτείας για τη συνο-
λική στήριξη των αµυγδαλοπαραγωγών του Νοµού Λάρισας».

Παρακαλώ, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι µε ένα θέµα σήµερα στη Βουλή που

αποτελεί ζήτηµα επιβίωσης για τους αµυγδαλοπαραγωγούς του
Νοµού Λάρισας.

Γνωρίζετε πολύ καλά -το Υπουργείο σας είναι ένα Υπουργείο
που έχει άµεση σχέση αυτήν τη στιγµή µε τη Θεσσαλία, µια που
είναι το περβόλι του ουρανού- ότι, δυστυχώς, µετά τις πολύ µε-
γάλες δοκιµασίες, βρισκόµαστε σε πολύ δύσκολη θέση.

Η Θεσσαλία εξακολουθεί και είναι χωρίς υποδοµές, είναι κα-
θηµαγµένη. Έχει µειωθεί η παραγωγή της. Δεν έχουν αποµα-
κρυνθεί ακόµη τα φερτά υλικά και το ίζηµα από τα χωράφια. Την
ίδια ώρα αντιµετωπίζουµε αυτό που αντιµετωπίζει και όλη η
χώρα, δηλαδή το κόστος παραγωγής για τους αγρότες και κτη-
νοτρόφους στον «ουρανό», χωρίς εσείς να έχετε επέµβει ρυθµι-
στικά, όπως οφείλατε. Επίσης, οι διακυµάνσεις των τιµών, οι δια-

φορές µεταξύ του χωραφιού και του ραφιού δείχνουν ότι οι στρε-
βλώσεις εξακολουθούν, οι έλεγχοι δεν υπάρχουν, ενώ, ταυτό-
χρονα, οι αργόσυρτες διαδικασίες του ΕΛΓΑ, όπως επίσης και,
δυστυχώς πλέον, ο αναξιόπιστος ΟΠΕΚΕΠΕ, δεν διασφαλίζουν
απολύτως τίποτα για τον αγροτικό και κτηνοτροφικό κόσµο, µία
εγγύηση ασφάλειας, όπως θα έπρεπε να είναι το Υπουργείο σας
και οι οργανισµοί.

Και ενώ όλα αυτά συµβαίνουν, οι αµυγδαλοπαραγωγοί από το
2017 πήραν παραγωγή µόνο το 2022 και όλα αυτά τα χρόνια συ-
ντηρούνται από το αίµα τους, ανατροφοδοτώντας οι ίδιοι τους
εαυτούς τους.

Τελευταία, γνωρίζετε ότι έχουν χτυπηθεί από το φαινόµενο της
φόµοψης, για το οποίο το Υπουργείο σας «σφυρίζει» και «πετάει
χαρταετό». Δεν έχετε έρθει, δεν έχετε δει, δεν έχετε κάνει µελέ-
τες, µε αποτέλεσµα οι άνθρωποι αυτοί να έχουν προβεί στη δια-
δικασία σύνταξης µελέτης για το φαινόµενο που πρέπει να
συνδεθεί άµεσα µε τις αποζηµιώσεις.

Ενώ, λοιπόν, όλα αυτά συνυπάρχουν, κύριε Υπουργέ, εσείς
έχετε δύο µέτρα και δύο σταθµά. Δεν ξέρω, αλήθεια, πώς να το
ερµηνεύσω αυτό. Νοµικώς πάντως να το ερµηνεύσω δεν µπορώ,
κοινοβουλευτικώς να το ερµηνεύσω δεν µπορώ. Περιµένω, κρέ-
µοµαι από τα χείλη σας. Πώς είναι δυνατόν οι αµυγδαλοαραγω-
γοί γειτονικού νοµού, ο οποίος, βεβαίως, έχει πολλούς Υπουρ-
γούς -δεν ξέρω αν αυτό σηµαίνει κάτι, αν έπρεπε και εµείς να
έχουµε πολλούς Υπουργούς- έχουν πάρει de minimis αποζη-
µίωση. Καλά έκαναν και πήραν στον νοµό του κ. Τριαντόπουλου
οι αµυγδαλοπαραγωγοί αποζηµιώσεις στη Μαγνησία, αλλά τις
ίδιες αποζηµιώσεις, µε τις ίδιες συνθήκες, µε τις ίδιες παραγωγές
δεν τις πήραν οι αµυγδαλοπαραγωγοί των Νοµών Λάρισας, Τε-
µπών, Κιλελέρ, Ελασσόνας και Αγιάς.

Προσέξτε, επειδή κουραστήκαµε, κύριε Υπουργέ -δεν είναι
προσωπικό, έχει σχέση µε την Κυβέρνηση- µε τα κροκοδείλια δά-
κρυά σας, να πω, λοιπόν, ότι εδώ µιλάµε για το 1% σε καλές συν-
θήκες της δυναµικής αυτής καλλιέργειας, που καταλαµβάνει το
1% της παγκόσµιας παραγωγής. Αν δεν νοιάζεστε εσείς γι’ αυτό,
αν δεν νοιάζεται το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο, φέτος σας
πληροφορώ ότι χάσαµε τριάµισι χιλιάδες στρέµµατα και η κατρα-
κύλα συνεχίζεται. Σας ακούµε, λοιπόν, τι θέλετε, τι έχετε κατά
νου να κάνετε γι’ αυτό, αν έχετε κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Λιακούλη.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσης Σταµενίτης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, στην ερώτηση -την οποία έχω µπροστά µου
και αναπτύξατε και σήµερα εδώ- αναφέρετε την κλιµατική αλ-
λαγή, την αύξηση του κόστους παραγωγής και µέτρα-ασπιρίνες,
τη χαµηλή τιµή του αµυγδάλου, τον αναχρονιστικό και ανεπαρκή
ΕΛΓΑ και τη διαφορετική αντιµετώπιση στη χορήγηση ενισχύ-
σεων. 

Να τα δούµε ένα-ένα. Κατ’ αρχάς η µειωµένη παραγωγή είναι
πράγµατι ένα φαινόµενο έντονο και συχνό πια σε όλη τη χώρα
για διάφορες καλλιέργειες λόγω των κλιµατικών συνθηκών ανα-
ντίρρητα. Είναι γνωστό σε όλους µας ότι η ακαρπία και η φυτο-
παθολογικές προσβολές, που οφείλονται σε γενικότερες κλιµα-
τικές συνθήκες, δεν καλύπτονται από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ.
Γι’ αυτό και έως τώρα όπου χρειάζεται αξιοποιούµε άλλο διαθέ-
σιµο εργαλείο, γι’ αυτόν τον λόγο και αναλάβαµε την πρωτοβου-
λία της επιχειρησιακής, δοµικής και θεσµικής αναµόρφωσης του
ΕΛΓΑ, µε την πλήρη ψηφιοποίηση των διαδικασιών από την εκτί-
µηση ως την πληρωµή, έτσι θα καταστεί όλη η λειτουργία του πιο
αξιόπιστη και πιο αποτελεσµατική χρονικά και ποιοτικά. Και µε τη
χρήση νέων ασφαλιστικών µορφών και εργαλείων θα προσαρµο-
στεί ο ΕΛΓΑ στα νέα κλιµατολογικά δεδοµένα και έτσι, λοιπόν, θα
µπορέσει να αντιµετωπίσει και άλλα ζητήµατα. 

Βασικοί µας άξονες, πάντως, είναι η βιωσιµότητα του γεωργο-
ασφαλιστικού συστήµατος και οι νέες ανάγκες της πρωτογενούς
παραγωγής. Εν ευθέτω χρόνο θα δείτε και στην πράξη. Σηµειώνω
ότι η κλιµατική αλλαγή δεν εµφανίστηκε ξαφνικά όταν ανέλαβε η
Νέα Δηµοκρατία τη διακυβέρνηση της χώρας, προϋπήρχε, αλλά
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δεν ασχολήθηκαν οι προκάτοχοί µας µε το δύσκολο εγχείρηµα
της αναµόρφωσης του ΕΛΓΑ. Εµείς το τολµήσαµε. Άλλωστε, ήδη
από την αρχή της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας φάνηκε
η αλλαγή του ΕΛΓΑ, µε τον χρόνο εξόφλησης των αποζηµιώσεων
να συρρικνώνεται από τους δεκαεπτά µήνες που έφτανε πριν
στους πέντε, έξι, επτά, οκτώ µήνες από την εκδήλωση της ζηµιάς
στις πιο πολλές περιπτώσεις και µάλιστα, σε µία εφάπαξ δόση,
όταν πριν ήταν σε τρεις. 

Και ερχόµαστε τώρα στην τιµή του αµυγδάλου και στο κόστος
παραγωγής. Αναφορικά µε την τιµή, προφανώς ζούµε σε µια
ελεύθερη αγορά και δεν µπορούµε να παρέµβουµε στον καθορι-
σµό της. Αυτό που µπορούµε να κάνουµε είναι να συνεχίσουµε
να στηρίζουµε τον κλάδο, ώστε να ενισχύεται η ανταγωνιστικό-
τητα και η βιωσιµότητα του. 

Πως; Κατ’ αρχάς συνεχίζοντας την πολιτική στήριξη του τοµέα
των οπωροκηπευτικών, όπου ανήκει και το αµύγδαλο, µε τα επι-
χειρησιακά προγράµµατα των οργανώσεων παραγωγών. Στη νέα
ΚΑΠ οι οργανώσεις παραγωγών µέσω των επιχειρησιακών τους
προγραµµάτων παραλαµβάνουν υποχρεωτικά, σε ποσοστό 2%,
δράσεις που στοχεύουν στις βιώσιµες µεθόδους παραγωγής, συ-
µπεριλαµβανοµένου και της ανθεκτικότητας έναντι των επιβλα-
βών οργανισµών και των ζωονόσων, όσο και της προσαρµογής
στην κλιµατική αλλαγή και καινοτόµων πρακτικών και τεχνικών
παραγωγής που ενισχύουν την οικονοµική ανταγωνιστικότητα,
αλλά και µε πρωτοβουλίες που αφορούν στο σύνολο του πρωτο-
γενούς τοµέα για τη µείωση του κόστους παραγωγής και την αύ-
ξηση της ανταγωνιστικότητας. 

Ποιες είναι αυτές οι πρωτοβουλίες που γράφετε ότι είναι ασπι-
ρίνες; Η θεσµοθέτηση της επιστροφής του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο ως µόνιµο µέτρο, το επιστρέ-
φουν στο 100%. Ήταν πάγιο αίτηµα, επιτακτικό αίτηµα των πα-
ραγωγών και έγινε πράξη και 1-1-2025 θα παίρνουν οι παραγωγοί
στο 100% την επιστροφή. Το φτηνό αγροτικό ρεύµα, επίσης, επι-
τακτικό και δίκαιο υπέρ των παραγωγών. 

Θυµίζω ότι µόλις τον Φεβρουάριο του 2024, τέθηκαν σε συνά-
ντηση που είχε ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, µε
τους αγρότες και έναν χρόνο µετά αυτά είναι η πραγµατικότητα.
Επίσης, θυµίζω την παρέµβαση του στρατηγικού σχεδίου για την
ενίσχυση κατασκευής θερµοκηπίων, συνολικού προϋπολογισµού
600 εκατοµµυρίων ευρώ, του οποίου έχει δηµοσιευτεί η πρό-
σκληση, τη θερµοκηπιακή καλλιέργεια που σηµαίνει µεγαλύτερη
απόδοση, µικρότερες εισροές, µεγαλύτερη ανθεκτικότητα στα
καιρικά φαινόµενα, άρα πιο ανταγωνιστική παραγωγή, το πρό-
γραµµα των 37 εκατοµµυρίων για την ευφυή γεωργία, που ήδη
υλοποιείται, που σηµαίνει χρήση των πιο εξελιγµένων τεχνολογι-
κών εργαλείων για εξορθολογισµό της καλλιέργειας, άρα καλύ-
τερο αποτέλεσµα και ταυτόχρονη µείωση του κόστους παρα-
γωγής και την πρόσφατη ανακοινωθείσα από τον ίδιο, τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, τη ρύθµιση των χρεών των αγροτών και των
συνεταιρισµών. 

Το αµφισβητείτε ότι όλα αυτά είναι µέτρα, που µπορούν να συ-
νιστούν σοβαρή στρατηγική για πιο ανταγωνιστική παραγωγή;
Προφανώς, είναι σοβαρά µέτρα και πράγµατι βοηθούν στο να
αντιµετωπίσουν τα σηµαντικά προβλήµατα που έχουν οι παρα-
γωγοί, γι’ αυτό και οι παραγωγοί αναγνωρίζουν στον Πρωθυ-
πουργό και στην Κυβέρνηση ότι είναι ειλικρινής και αντιµετωπίζει
τα προβλήµατά τους στο πλαίσιο πάντοτε των αντοχών του κρα-
τικού προϋπολογισµού. 

Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω και επί του συγκεκρι-
µένου για τα θέµατα των αµυγδάλων του Νοµού Λάρισας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Παρακαλώ, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-
γία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µάλλον, βρισκόµαστε σε ένα παράλληλο σύ-

µπαν. Εσείς είπατε το αφήγηµα σας για άλλη µια φορά. Είπατε
αυτά που η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει καταφέρει.
Είπατε, λοιπόν, ότι είστε οι επιτελικοί επιτελάρχες µε το επιτελικό
που επιτελούν. 

Οι αγρότες, όµως, δυστυχώς, δεν σας καταλαβαίνουν. Δεν νιώ-

θουν αυτά που λέτε και, κυρίως, δεν βιώνουν αυτά που λέτε, γι’
αυτό και είναι στους δρόµους. Γι’ αυτό και γέµισε «µπλόκα» η
χώρα. Γι’ αυτό και λένε ότι είστε µία αναποτελεσµατική Κυβέρ-
νηση, που τους έχει περιφρονήσει. Πολύ βαριά κουβέντα ότι τους
έχετε περιφρονήσει. Και επειδή η χώρα µας έχει συγκεκριµένα
χαρακτηριστικά και στην παραγωγική της ικανότητα και στη δυ-
ναµική της, που αυτό ενέχει και τον τρόπο µε τον οποίο αναπτύσ-
σονται οι τοπικές κοινότητες, οι µικρές παραγωγές, εκεί πάνω
κάνουµε το στρατηγικό µας σχέδιο. Τι να σας λέω τώρα, όµως,
για στρατηγικό σχέδιο. Ας πάµε στα πιο απλά. 

Σας έχω ενοχλήσει στο Υπουργείο επανειληµµένα για τους
αµυγδαλοπαραγωγούς. Μου απαντήσατε -και το κράτησα αυτό-
µε τρεις σειρές σε µία ερώτησή µου, που έκανα τον Νοέµβριο
ακόµη, λέγοντας ότι εφόσον κριθεί απαραίτητο, θα διερευνηθεί
η ύπαρξη κατάλληλου εθνικού ή ενωσιακού εργαλείου ενίσχυσης
πάνω στη βάση τεκµηριωµένων αιτηµάτων φορέων των παραγω-
γών και εντός του δηµοσιονοµικού πλαισίου.

Τι εννοεί ο ποιητής, εφόσον κριθεί απαραίτητο; Δηλαδή, στο
Υπουργείο σας ακόµη ψάχνεται αν αυτό είναι απαραίτητο; Γιατί
πρώτα πρέπει να ξεκινήσουµε από αυτό. Αν συζητάµε για το ότι
δεν αναγνωρίζετε εσείς την ανάγκη ενίσχυσης του αµυγδάλου,
των αµυγδαλοπαραγωγών, που έχει το 1% της παγκόσµιας πα-
ραγωγής στη Λάρισα και εµείς ερχόµαστε ξανά και ξανά και
άλλοι Βουλευτές άλλων κοµµάτων και σας το λέµε και εσείς είστε
στο θα δούµε αν υπάρχει ανάγκη να βρούµε ένα δηµοσιονοµικό
εργαλείο εθνικό ή ενωσιακό, τότε είµαστε πραγµατικά σε παράλ-
ληλο σύµπαν.

Ακούστε, όµως, πώς έχει αλήθεια. Η αλήθεια έχει ότι εδώ,
κύριε Υπουργέ, τα τρία τελευταία χρόνια οι άνθρωποι πεινάνε.
Αυτό που ζητάνε είναι το ύψος του κόστους παραγωγής, που ξέ-
ρετε ότι στο αµύγδαλο είναι πάρα πολύ, είναι 680 ευρώ ανά πα-
ραγωγικό στρέµµα αµύγδαλα. Δεν τα λέµε εµείς αυτά, τα λέει η
µελέτη που θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής.

Στην Περιφερειακή Ενότητα της Λάρισας υπάρχουν 65.000 πα-
ραγωγικά στρέµµατα αµυγδαλιάς µε 17.000 από αυτά να βρίσκο-
νται στον Δήµο Τεµπών, εξειδικεύω το ζήτηµα και σ’ αυτούς. Εδώ
οι άνθρωποι τι έκαναν; Αφού είδαν και αποείδαν µε την Κυβέρ-
νησή σας, ότι δεν πρόκειται να βρουν λογική, όχι συνεννόηση,
ανέθεσαν την µελέτη σε έναν καθηγητή του Πανεπιστηµίου Θεσ-
σαλίας. Η µελέτη αυτή λέει ότι πραγµατικά κινδυνεύει η παρα-
γωγή και όλα όσα πρέπει να γίνουν και, βεβαίως, καταδεικνύονται
οι συνέπειες της φόµοψης, που πρέπει το Υπουργείο σας να αντι-
µετωπίσει, όχι οι παραγωγοί µόνοι τους. Εσείς είστε ο εγγυητής
της συνέχειας αυτής της παραδοσιακής παραγωγής. Είστε κα-
νονικά, δεν είστε στην ουσία.

Και, βεβαίως, το µεγάλο ερώτηµα, στο οποίο δεν µου απαντή-
σατε, µου είπατε για τα σχέδια σας, µου είπατε και το εξής ωραίο,
να µην το ξεχάσω, ότι είναι ελεύθερη η αγορά, λέει, δεν µπο-
ρούµε να παρέµβουµε στην τιµή είπατε. Δεν µπορείτε όντως.

Αλήθεια, λέτε, κύριε Υπουργέ; Όταν έχουµε δύο µεσάζοντες
µόνο για το αµύγδαλο; Η αγορά είναι ελεύθερη όντως. Εσείς
ποιον ρόλο έχετε; Δεν έχετε ρόλο θεσµικού εγγυητή; Να µην
υπάρχουν στρεβλώσεις στην αγορά και αισχροκέρδεια; Μιλώ για
την αισχροκέρδεια. Τι κάνετε γι’ αυτό;

Εσείς είστε Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Όταν είναι η δια-
φορά παραπάνω από 200% από το χωράφι στο ράφι, δεν πρέπει
να επέµβετε; Έρχεστε µόνο και λέτε ότι είναι ελεύθερη η αγορά;
Είναι ελεύθερα όλα, λοιπόν. Είναι ελεύθερη η αγορά και η ασυ-
δοσία ελεύθερη και η αισχροκέρδεια ελεύθερη. Αλήθεια, λέτε,
λοιπόν; Αυτό µας λέτε; Θέλω να το διευκρινίσετε. 

Και τέλος, κύριε Υπουργέ, αυτό που σας λέµε εµείς είναι να
µας απαντήσετε τι γίνεται µε την Μαγνησία και τον κ. Τριαντό-
πουλο. Έχετε εξουσιοδοτήσει τους ανθρώπους και το µισό
Υπουργικό Συµβούλιο, που είναι από εκεί.

Εµείς έχουµε µία δεκαοκτασέλιδη έκθεση που έκαναν οι αµυ-
γδαλοπαραγωγοί. Και σας στέλνουν «χαιρετίσµατα» µε µένα, για
να την καταθέσω στα Πρακτικά. Στα «χαιρετίσµατα» των αµυγδα-
λοπαραγωγών, µε δεκαοκτώ σελίδες, σας λένε ότι, µε έκθεση του
καθηγητή κ. Νάνου, οι αµυγδαλοπαραγωγοί της Μαγνησίας
πήραν τα De Minimis µε τη διαµεσολάβηση του κ. Τριαντόπου-
λου. Και καλά έκαναν και τα πήραν –προσέξτε!-, για να µην πα-
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ρεξηγηθώ. Έπρεπε να δοθούν, γιατί πράγµατι υπήρχε αυτή η
ανάγκη. 

Εσείς γιατί δεν τα δίνετε στον Νοµό της Λάρισας; Πρέπει να
φέρουµε τον κ. Τριαντόπουλο στη Λάρισα να διαµεσολαβήσει για
να τα καταθέσετε;

Κύριε Υπουργέ, εγώ θέλω να απαντήσετε στα δύο θέµατα. Δεν
θέλω να µου πείτε πάλι το αφήγηµά σας. Πρώτον, θέλω να µου
πείτε για την ελεύθερη αγορά και την τεράστια διαφορά από το
χωράφι στο ράφι. Δεύτερον, γιατί δύο µέτρα και δύο σταθµά µε
το De Minimis. Δόθηκε -και σωστά- στη Μαγνησία. Γιατί δεν δό-
θηκε στη Λάρισα; Καταθέτω και τη µελέτη στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Λιακούλη. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητή συνάδελφε, προ-
τείνετε ελάχιστες εγγυηµένες τιµές στους παραγωγούς; Τόσος
λαϊκισµός; Δεν γνωρίζετε ότι είµαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
αυτό δεν γίνεται, ότι έχουν περάσει τριάντα χρόνια απ’ αυτό το
αίτηµα; 

Συνεχίζω. Είναι «παράλληλο σύµπαν» η τιµή 9,3 λεπτά την κι-
λοβατώρα στους παραγωγούς; Είναι µια πραγµατικότητα. Είναι
µια πραγµατικότητα που την κάναµε εµείς, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης. Είναι «παράλληλο σύµπαν» η επιστροφή του ειδικού φόρου
κατανάλωσης, ένα πάγιο αίτηµα των παραγωγών; Είναι
«παράλληλο σύµπαν» το νοµοσχέδιο που θα φέρουµε, που θα
απελευθερώσει επτακόσιους πενήντα συνεταιρισµούς και είκοσι
έναν χιλιάδες αγρότες, που είναι δεσµευµένοι δεκαπέντε χρόνια
µε τα κόκκινα δάνεια; 

Επίσης, τα µεγάλα έργα που γίνονται στη Θεσσαλία, το «ΥΔΩΡ
2.0» και ένα στον νοµό σας, είναι «παράλληλο σύµπαν», που
έχουµε δεσµευτικές προσφορές 250 εκατοµµύρια συν τα µικρό-
τερα; 

Γνωρίζουν οι αγρότες ποιος είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
ποια είναι η Κυβέρνησή του, γι’ αυτό και τον εµπιστεύονται. 

Επανερχόµαστε στην ερώτησή σας, γιατί εγώ είµαι απόλυτος
και απαντώ στα πάντα. 

Μιλάτε για διακριτική µεταχείριση σε σχέση µε τους αµυγδα-
λοπαραγωγούς της Μαγνησίας. Κατ’ αρχάς, να διευκρινίσουµε
ότι η συγκεκριµένη ενίσχυση De Minimis στη Μαγνησία δεν χο-
ρηγήθηκε µόνο για τη φόµοψη ούτε γενικότερα για τις επικρα-
τούσες κλιµατικές συνθήκες. Χορηγήθηκε για το αποτέλεσµα
συνδυασµού φόµοψης και συγκεκριµένων ακραίων φαινοµένων
τον Μάρτη του 2022. 

Λέτε ότι τα δέντρα της Λάρισας έχουν παρόµοιο πρόβληµα φό-
µοψης ενδεχοµένως. Προφανώς! Όταν, όµως, λάβαµε την από-
φαση για την ενίσχυση, τη λάβαµε µε βάση τα στοιχεία που
είχαµε στη διάθεσή µας. Και ποια ήταν αυτά; 

Σύµφωνα µε την ενηµέρωση του Μπενακείου Φυτοπαθολογι-
κού Ινστιτούτου, το χρονικό διάστηµα 2010 µε 2024 ο µύκητας
είχε εντοπιστεί σε διάσπαρτα δείγµατα των δύο νοµών Λάρισας
και Μαγνησίας. Μόλις το 2022, όµως, διαπιστώθηκε η ύπαρξη δι-
ευρυµένου προβλήµατος σε συγκεκριµένη περιοχή της Μαγνη-
σίας και µετά από πρόσκληση των ερευνητών από τοπικούς
φορείς για επιτόπια αυτοψία. 

Αντίστοιχη εικόνα και αντίστοιχο αίτηµα τότε δεν είχαµε από
τους παραγωγούς της Λάρισας στο Υπουργείο και από τις υπη-
ρεσίες της Περιφέρειας. Εποµένως, είναι απολύτως ξεκάθαρο το
πώς προέκυψε η απόφαση του Απριλίου του 2024 για την ενί-
σχυση των παραγωγών της Μαγνησίας. 

Μάλιστα, πληροφορήθηκα από άλλον συνάδελφό σας σε αντί-
στοιχη ερώτηση για το ίδιο θέµα ότι οι αµυγδαλοπαραγωγοί της
Λάρισας ετοιµάζονται τώρα να στείλουν σχετικό αίτηµα το επό-
µενο διάστηµα. Αυτό ανέφερε ο συνάδελφός σας. Εφόσον αυτό
φτάσει στα χέρια µας, θα αξιολογηθεί βάσει των στοιχείων που
θα τεκµηριώνουν το πρόβληµα. 

Οι παραγωγοί γνωρίζουν καλύτερα από όλους ότι αποτελεί

στρατηγική µας επιλογή η προσπάθεια ενίσχυσης όλων των καλ-
λιεργειών που υφίστανται απώλειες παραγωγής και δεν καλύπτο-
νται από τον ΕΛΓΑ, όποτε κρίνεται απαραίτητο και εφικτό στη
βάση τεκµηριωµένων αιτηµάτων και πάντοτε στο πλαίσιο που µας
επιτρέπει ο κρατικός προϋπολογισµός. Πάντα, δηλαδή, εντός
εθνικού ενωσιακού θεσµικού πλαισίου και δηµοσιονοµικού ορίου! 

Οι ίδιοι, µάλιστα, παραγωγοί αµυγδάλων µπορούν αυτό να το
επιβεβαιώσουν. Θυµηθείτε ότι ήταν από τους πρώτους που ενι-
σχύθηκαν από τη Νέα Δηµοκρατία µε De Minimis, µε συνολικό
ποσό 6,3 εκατοµµύρια, εκ των οποίων 2,5 στα αµύγδαλα Λάρι-
σας. Από τη Νέα Δηµοκρατία ήταν αυτό, που µόλις ανέλαβε τη
διακυβέρνηση ανταποκρίθηκε στο πρόβληµά τους, στο οποίο η
προηγούµενη κυβέρνηση κώφευε. 

Επίσης, οι παραγωγοί, κυρίως, της Θεσσαλίας ξέρουν ότι στις
µεγάλες δυσκολίες η Νέα Δηµοκρατία είναι πάντοτε δίπλα τους.
Ξεπέρασε τα 300 εκατοµµύρια η αποζηµίωση του Υπουργείου
µας για τις πληµµύρες του 2023, και σε χρόνο ασύλληπτα σύ-
ντοµο, δεδοµένης της έκτασης και της έντασης των ζηµιών. 

Συνολικά οι παραγωγοί µέχρι και σήµερα έχουν πάρει 690 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε χρόνο πάρα πολύ γρήγορο για το µέγεθος της
ζηµιάς και για το πλήθος των ανθρώπων που ασχολούνται στον
ΕΛΓΑ, στον ΟΠΕΚΕΠΕ και στις υπηρεσίες του ΔΑΟΚ. 

Εποµένως, κυρία συνάδελφε, για ένα πράγµα να είστε βέβαιη
και να είναι και οι παραγωγοί της Λάρισας. Όπως δεν αγνοήσαµε
κανένα αίτηµα µέχρι τώρα όσα χρόνια είµαστε στο τιµόνι της
χώρας, δεν θα αγνοήσουµε και αυτό των Λαρισαίων παραγωγών,
όταν το υποβάλλουν, το τεκµηριώσουν και προφανώς όταν στη
χρονική στιγµή το επιτρέπουν τα δηµοσιονοµικά της χώρας µας.
Θα είµαστε δίπλα τους, όπως το κάναµε σε κάθε περίπτωση. Το
επαναλαµβάνω, για να γίνει αντιληπτό. 

Ο ΕΛΓΑ πλήρωσε 320 εκατοµµύρια στους παραγωγούς. Οι
υπόλοιπες υπηρεσίες και τα υπόλοιπα προγράµµατα στους πα-
ραγωγούς έχουν πληρώσει άλλα 300 και πλέον εκατοµµύρια. 

Σας θυµίζω ότι στο θέµα της πανώλης και της ευλογιάς ήµα-
σταν παρόντες και πληρώνουµε πολλαπλάσια απ’ αυτά που
ίσχυαν. Επίσης, βγάλαµε και το µέτρο 5.2, που αποκαθιστούµε
στο 100% την απώλεια ζωικού κεφαλαίου και την καταστροφή
των σταβλικών εγκαταστάσεων. 

Αυτά δεν είναι «παράλληλο σύµπαν», είναι η πραγµατικότητα.
Και το γνωρίζουν οι παραγωγοί και στη Θεσσαλία και σε όλη την
Ελλάδα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθεί, κατόπιν συ-

νεννόησης, η δεύτερη µε αριθµό 449/28-1-2025 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Να σταµατήσει τώρα η πειθαρχική
δίωξη της δασκάλας του 7ου Δηµοτικού Σχολείου Αχαρνών». 

Επίσης, δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των Βουλευτών
οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις:

Η τρίτη µε αριθµό 446/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Έβρου της της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Ελληνικής Λύσης κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Επιτακτική η
ανάγκη κάλυψης των κενών θέσεων στα δηµόσια σχολεία του
Έβρου, όσον αφορά στους σχολικούς νοσηλευτές για παιδιά
ΑΜΕΑ».

Η πρώτη µε αριθµό 474/3-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας
της της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να σταµατή-
σουν όλες οι άδικες διώξεις εκπαιδευτικών στη Θεσσαλία». 

Ολοκληρώνουµε τις επίκαιρες ερωτήσεις µε την τέταρτη µε
αριθµό 461/31-1-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του ανε-
ξάρτητου Βουλευτή Κιλκίς κ. Πέτρου Παππά προς την Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Πώς αιτιολογείται
η αιφνίδια µη ανανέωση συµβάσεων του Πρόεδρου, του Αντιπρό-
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εδρου και του Γενικού Γραµµατέα του νεοσυσταθέντος Σωµα-
τείου Εργαζοµένων στην επιχείρηση ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης
(ΣΕΕΚΘ);»

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι έχετε ερωτηθεί για το θέµα και

από άλλους συναδέλφους. Πρέπει ωστόσο να ρωτήσω και εγώ,
εισφέροντας ενδεχοµένως και κάποια νέα στοιχεία, για ένα θέµα
το οποίο αφορά στην οικονοµική επιβίωση εργαζοµένων, άρα ένα
θέµα σοβαρό. 

Στα τέλη του 2024 η εταιρεία «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης Α.Ε.» προ-
χώρησε σε µη ανανέωση συµβάσεων για οκτώ εργαζόµενους
οδηγούς. Αφού ενηµερώθηκε η Επιθεώρηση Εργασίας από το
σωµατείο εργαζοµένων, η εταιρεία τελικά αποφάσισε τη µη ανα-
νέωση τριών από τους οκτώ εργαζόµενους. 

Το σωµατείο εργαζοµένων καταγγέλλει ότι πραγµατικός στό-
χος ήταν τα µέλη της διοίκησης του νεοσύστατου σωµατείου, το
οποίο ιδρύθηκε στις 28 Ιουλίου του 2024. Στην πραγµατικότητα,
δεν ανανεώθηκαν οι συµβάσεις του Προέδρου, του Αντιπρο-
έδρου και του Γενικού Γραµµατέα του Σωµατείου Εργαζοµένων
στην επιχείρηση «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης». Έτσι οι απολύσεις τους
δεν ανακλήθηκαν. 

Σύµφωνα µε ανακοίνωση του σωµατείου, ο λόγος των στοχευ-
µένων απολύσεων ήταν να µην προλάβει το σωµατείο να βάλει
φρένο στις αυθαιρεσίες της εταιρείας, µε βασικότερη όλων τη
διατήρηση σε κατάσταση µόνιµης οµηρίας εκατοντάδων εργα-
ζοµένων οδηγών µέσω αλλεπάλληλων ανανεούµενων συµβάσεων
εργασίας ορισµένου χρόνου τριών, πέντε, οκτώ µηνών για πολ-
λούς εργαζόµενους, µε πέντε και έξι χρόνια συνεχόµενα αυτή η
κατάσταση. Είναι µια διαδικασία που, όπως καλά γνωρίζετε και
εσείς ως νοµικός, έχει κριθεί παράνοµη κατ’ επανάληψη από τη
δικαιοσύνη. 

Ακολούθως το σωµατείο υποστηρίζει πως η εργοδοσία ενο-
χλήθηκε πιθανότατα µε το γεγονός ότι το νεοσύστατο σωµατείο
αναδείκνυε νόµιµες διεκδικήσεις, αλλά και κατήγγειλε βλάβες
των λεωφορείων, αλλά και προβλήµατα που άπτονται της ασφά-
λειας των οδηγών και του επιβατικού κοινού κατά τις καθηµερινές
µετακινήσεις τους µε τις αστικές συγκοινωνίες που πραγµατο-
ποιούν τα «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης». 

Κύριε Υπουργέ, τα εργασιακά δικαιώµατα πρέπει να προστα-
τεύονται και να µην καταστρατηγούνται από την εργοδοσία,
όπως συµβαίνει µε τις διαδοχικά ανανεούµενες συµβάσεις εργα-
σίας των εν λόγω εργαζοµένων. Ο συνδικαλισµός και τα σωµα-
τεία εργαζοµένων τυγχάνουν, όπως ξέρετε, νοµικής προστασίας
και δεν πρέπει να λειτουργούν υπό το καθεστώς εκδικητικών πρα-
κτικών από την εργοδοσία. 

Γι’ αυτό σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, τι προτίθεστε να κάνετε
ώστε να διασφαλιστούν τα εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµέ-
νων οδηγών του «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης», οι οποίοι βρίσκονται επί
σειρά ετών σε µη σύννοµο καθεστώς ανανεούµενων συµβάσεων
εργασίας ορισµένου χρόνου και αν σκοπεύετε να θεραπεύσετε
τις εκβιαστικές και τιµωρητικές µη ανανεώσεις των συµβάσεων
εργασίας των εκλεγµένων αντιπροσώπων στο σωµατείο εργαζο-
µένων του «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης». 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παππά.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης κ. Κωνσταντίνος Καραγκούνης για να απαντήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, διότι πράγµατι απάντησα την

προηγούµενη εβδοµάδα ήδη σε δύο συναδέλφους και ξέρω και
το δικό σας ενδιαφέρον για τη συγκεκριµένη υπόθεση και επα-
νέρχεστε κι εσείς µε την επίκαιρη ερώτησή σας, οπότε, προφα-
νώς, θα µεταφέρω και σε εσάς –µας ακούν, βεβαίως, και οι εν-
διαφερόµενοι- την επίσηµη απάντηση που έχουµε από την Επι-
θεώρηση Εργασίας, η οποία έχει επιληφθεί του ζητήµατος και,
βεβαίως, µετά θα κάνουµε και γενικότερη συζήτηση -την έχω
κάνει επανειληµµένως στη Βουλή- για την αποστολή που έχουµε
ως Υπουργείο Εργασίας, δηλαδή να θέτουµε ένα αυστηρό θε-

σµικό πλαίσιο προστασίας των εργαζοµένων. Από εκεί και πέρα,
βεβαίως, όπως σε όλες τις χώρες, ισχύουν τα δικαιοδοτικά όρ-
γανα, οι εργατικές διαφορές ή και τα δικαστήρια, τα οποία, βε-
βαίως, κρίνουν κατά περίπτωση την υπόθεση, διότι όπως κατα-
λαβαίνετε το Υπουργείο Εργασίας δεν είναι το δικαστήριο που
θα κρίνει κάθε φορά τι γίνεται. Ποια είναι η δική µας δουλειά; Να
αυστηροποιούµε το πλαίσιο και, βεβαίως, να κρινόµεθα -θα το
πω και αυτό στην δευτερολογία µου- για το κατά πόσο το πλαίσιο
αυτό είναι επαρκές, γιατί το τελευταίο διάστηµα έχουµε πραγµα-
τικά εκσυγχρονίσει και έχουµε ενισχύσει το πλαίσιο ειδικά προ-
στασίας στη συνδικαλιστική δράση. Θα τα πούµε και στη συνέ-
χεια. 

Σας µεταφέρω, λοιπόν, ότι το αρµόδιο τµήµα Επιθεώρησης Ερ-
γασιακών Σχέσεων Δυτικού Τοµέα Θεσσαλονίκης µάς ενηµέρωσε
ότι τη Δευτέρα 30 Δεκεµβρίου προσήλθαν, όπως κι εσείς αναφέ-
ρατε, τέσσερις εργαζόµενοι από το «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης» και
κατέθεσαν αιτήσεις για διενέργεια εργατικής διαφοράς µε αντι-
κείµενο τη µη ανανέωση σύµβασης ορισµένου χρόνου στον Πρό-
εδρο, στον Αντιπρόεδρο, στον Γραµµατέα και σε µέλος του
συγκεκριµένου σωµατείου. Αρχικά η συζήτηση της εργατικής δια-
φοράς είχε οριστεί για τη Δευτέρα 20 Ιανουαρίου του 2025. Επι-
πρόσθετα, σε µια προσπάθεια εξεύρεσης λύσης και διευθέτησης
του θέµατος πραγµατοποιήθηκε τηλεφωνική επικοινωνία µε τον
διευθυντή του «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης» και ενηµερώθηκε. Επίσης,
ζητήθηκε από την επιχείρηση να επανεξετάσει το θέµα της ανα-
νέωσης των συµβάσεων των καταγγελλόντων ως την ηµεροµηνία
συζήτησης της εργατικής διαφοράς. 

Ακόµα, οι καταγγέλλοντες έθεσαν και κάποια άλλα ζητήµατα,
προφορικά, για µέτρα προστασίας, υγιεινή και ασφάλεια και κακή
συντήρηση των οχηµάτων. Η υπηρεσία τούς παρέπεµψε να απευ-
θυνθούν στις αρµόδιες υπηρεσίες Επιθεώρησης Εργασίας για
την υγεία και την ασφάλεια.

Τώρα να πάµε σε αυτό που σας ενδιαφέρει, αγαπητέ συνά-
δελφε. Στις 7-1-2025 προσήλθε στην τοπική υπηρεσία ο ένας εκ
των καταγγελλόντων και απέσυρε την καταγγελία του λόγω ανα-
νέωσης της σύµβασης εργασίας του και στις 20-1-2025 προσήλ-
θαν δύο ακόµα καταγγέλλοντες και ζήτησαν την αναβολή της
εργατικής διαφοράς λόγω κωλύµατος του δικηγόρου τους,
οπότε έχει οριστεί νέα ηµεροµηνία συζήτησης για τις 13-2-2025,
σε λίγες ηµέρες, οπότε έχει ενηµερωθεί σχετικά η επιχείρηση.
Εκεί, βεβαίως, θα κατατεθούν όλα αυτά τα ζητήµατα και θα αξιο-
λογηθεί, βεβαίως, και το νοµικό πλαίσιο που, όπως σας είπα το
τελευταίο διάστηµα, τα τελευταία χρόνια έχει αυστηροποιηθεί ει-
δικά όσον αφορά στα θέµατα παραβίασης δικαιωµάτων συνδικα-
λιστικής δράσης που πολλές φορές γίνεται κακή µεταχείριση
τέτοιων δικαιωµάτων που ούτως ή άλλως έχουν οι εργαζόµενοι.
Θα κριθεί, όµως, συγκεκριµένα εάν έχει γίνει τέτοια παραβίαση
ή όχι. Προφανώς δεν το κρίνουµε εµείς τώρα.

Θα ακούσω, βέβαια, και τη δευτερολογία σας και µετά θα σας
πω και τι έχουµε κάνει προς αυτήν την κατεύθυνση για να αυστη-
ροποιήσουµε το πλαίσιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ για την απάντηση και σας ευ-

χαριστώ και για το ενδιαφέρον για τους εργαζόµενους. Αναπτύ-
ξατε το νοµικό πλαίσιο. Θα πρέπει να επισηµάνω ότι τίθεται ένα
θέµα επιβίωσης των εν λόγω εργαζοµένων, οι οποίοι παράνοµα
απολύθηκαν και µε µόνο πραγµατικό λόγο απόλυσης το ότι ανέ-
πτυσσαν συνδικαλιστική δράση. Είναι προφανές ότι οι τρεις κο-
ρυφαίοι του συνδικαλιστικού οργάνου είναι αυτοί στους οποίους
δεν ανανέωσαν τη σύµβαση. Γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι οι άν-
θρωποι αυτοί βρίσκονται χωρίς εισόδηµα από την 1η Ιανουαρίου
του 2025. 

Ερωτώ, λοιπόν, πώς αντιµετωπίζει το Υπουργείο σας αυτήν την
απαράδεκτη επίπτωση σε βάρος των εργαζοµένων, οι οποίοι το
µόνο που έκαναν ήταν να συστήσουν ένα σωµατείο. Τους παρα-
πέµπετε, προφανώς, στη δικαιοσύνη για να επιστρέψουν στη
δουλειά τους. Αυτό δεν ξέρω κατά πόσο θα επιλύσει τελικά το
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πρόβληµα ή είναι µια προαναγγελθείσα διάλυση του σωµατείου
τους και αυτό γιατί στην πραγµατικότητα κανείς δεν θα επιχειρή-
σει να συστήσει σωµατείο υπό ένα τέτοιο καθεστώς εκβιαστικό
και γνωρίζοντας ότι οι συνάδελφοί τους έχουν απολυθεί.

Θα ήθελα να υπογραµµίσω, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το σηµείο
ότι η ύπαρξη και η οµαλή λειτουργία του σωµατείου είναι σηµα-
ντική για πολλούς λόγους. Ένας από αυτούς είναι και η τήρηση
των κανόνων ασφαλείας των µεταφορών τόσο για τους οδηγούς
όσο και για το επιβατικό κοινό. Αναφερθήκατε και εσείς ότι προ-
φορικά έχουν κάνει καταγγελίες και όντως και γραπτές καταγγε-
λίες έχουν γίνει. Το σωµατείο έχει καταγγείλει επανειληµµένα
βλάβες στα λεωφορεία, έλλειψη συντήρησης, προβλήµατα που
επηρεάζουν την οµαλή και ασφαλή λειτουργία των δροµολογίων.
Υπάρχουν περιπτώσεις όπου οι οδηγοί ζήτησαν εγγράφως οδη-
γίες για συγκεκριµένες διαδροµές λόγω ανησυχιών για την ασφά-
λεια, µε αποτέλεσµα, τελικά, να διακοπούν αυτά τα δροµολόγια.

Έχουµε καταλάβει όλοι µας, κύριε Υπουργέ, πολύ καλά στη
χώρα ειδικά τα τελευταία δύο χρόνια ότι δεν µπορούµε να ρισκά-
ρουµε µε την ασφάλεια των µεταφορών στη χώρα µας. 

Θέλω να επισηµάνω ότι οι εργαζόµενοι καταγγέλλουν -και αυτό
είναι ένα καινούργιο στοιχείο- πίνακες µε ανακοινώσεις του σω-
µατείου τους έχουν κατέβει από τη διοίκηση των ΚΤΕΛ και παρά
τις διαβεβαιώσεις της διοίκησης στην Επιθεώρηση Εργασίας ότι
θα αποκατασταθεί η ανάρτηση των ανακοινώσεων των πινάκων
αυτών του σωµατείου. Σύµφωνα µε τους εργαζόµενους, αυτό δεν
συνέβη ποτέ, άρα το σωµατείο φαίνεται, δηλαδή να µην έχει κά-
ποια δράση, γιατί η διοίκηση των ΚΤΕΛ κατεβάζει τις ανακοινώ-
σεις από τους πίνακες ανακοινώσεων στον χώρο των ΚΤΕΛ. 

Κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος ότι µπορείτε να καταλάβετε την
αγωνία των απολυµένων εργαζοµένων, οι οποίοι παραµονή των
φετινών Χριστουγέννων ενηµερώθηκαν ότι διακόπτεται η σύµ-
βασή τους. Ακόµα, είµαι βέβαιος ότι αναγνωρίζετε την ανάγκη
της τήρησης της εργατικής νοµοθεσίας σχετικά µε τις ανανεού-
µενες συµβάσεις, αλλά και µε την προστασία της συνδικαλιστικής
δράσης. Γι’ αυτό πιστεύω ότι θα δώσετε κάποιες πειστικότερες
απαντήσεις στους απολυµένους εργαζόµενους, στις οικογένειές
τους, αλλά και στο επιβατικό κοινό της Θεσσαλονίκης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παππά.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα συµφωνήσω απόλυτα µαζί σας. Έχετε

απόλυτο δίκιο ότι κανείς, σε καµία περίπτωση δεν πρέπει να απο-
λύεται λόγω συνδικαλιστικής δράσης και σ’ αυτό πρέπει να είµα-
στε σαφείς, γι’ αυτό και αυστηροποιούµε το πλαίσιο, γι’ αυτό
είµαστε και πολύ συγκεκριµένοι και πρέπει να στείλουµε ένα µή-
νυµα αυστηρό προς αυτήν την κατεύθυνση. Αυτό είναι ξεκάθαρο,
αλλά όπως είπα και πριν, δεν είµαστε εµείς που θα κρίνουµε το
αν έγινε µια τέτοια παραβίαση. Εµείς είµαστε εδώ για να αυστη-
ροποιούµε το πλαίσιο, να γίνεται πολύ πιο συγκεκριµένο, πολύ
πιο εξειδικευµένο και από εκεί και πέρα, βεβαίως, τα δικαιοδοτικά
όργανα θα αξιολογήσουν κάθε φορά την όποια περίπτωση υπάρ-
χει και αναλόγως θα πράξουν. Φαντάζοµαι ότι συµφωνούµε ότι

αυτό έτσι λειτουργεί όχι µόνο εδώ, αλλά παντού σε όλο τον
κόσµο. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι έχει κριθεί και νοµολογιακά
ότι η καταγγελία της σύµβασης εργασίας από τον εργοδότη είναι
άκυρη και θεωρείται ως µη γενόµενη και ως καταχρηστική συνε-
πεία της συνδικαλιστικής δράσης του εργαζοµένου, οπότε αυτό
και νοµολογιακά έχει κριθεί, πέρα από το αυστηρό νοµικό πλαίσιο
το οποίο υπάρχει, το οποίο οφείλω να σας πω, αγαπητέ συνά-
δελφε, ότι ήλθαµε µε τον ν.4808/2021 µε την παράγραφο 10 του
άρθρου 14 του ν.1264/1982 όπου το τροποποιήσαµε µε το άρθρο
88 του συγκεκριµένου νόµου του 2021 και επιφέραµε ουσιαστική
µεταβολή στην ειδική προστασία των συνδικαλιστικών στελεχών. 

Τι έκανε, λοιπόν, ο νόµος αυτός; Θεώρησε ότι η αποκλειστική
απαρίθµηση της προγενέστερης ρύθµισης, δηλαδή του 1982,
των λόγων απόλυσης ήταν ιδιαίτερα περιοριστική, αφού δεν συ-
µπεριλαµβάνονταν µεταξύ των λόγων αυτών σηµαντικά ποινικά
αδικήµατα, αλλά και άλλοι αντικειµενικοί λόγοι, οπότε γι’ αυτόν
τον λόγο η νέα ρύθµιση –και σωστά έγινε αυτή η διατύπωση- προ-
τίµησε µια γενικότερη διατύπωση ότι η καταγγελία της σχέσης
εργασίας των προστατευόµενων συνδικαλιστικών στελεχών επι-
τρέπεται για σπουδαίο λόγο, όπως ισχύει, βεβαίως, στην περί-
πτωση της καταγγελίας και των προστατευοµένων για λόγους
µητρότητας ή πατρότητας. 

Οπότε, η νέα ρύθµιση του άρθρου 14 της παραγράφου 10 του
ν.1264/82 δεν αντικατέστησε µόνο την αποκλειστική απαρίθµηση
των λόγων απόλυσης µε τη γενική διατύπωση ότι η καταγγελία
της σχέσης εργασίας των συνδικαλιστικών στελεχών επιτρέπεται
για σπουδαίο λόγο, αλλά κατήργησε πλέον και τον υφιστάµενο
πολιτικό έλεγχο που ασκούσε η επιτροπή προστασίας των συν-
δικαλιστικών στελεχών, τον οποίο και αντικατέστησε µε ένα τα-
χύτατο εκ των υστέρων δικαστικό έλεγχο της νοµιµότητας της
καταγγελίας. Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό, διότι πολύ πιο γρή-
γορα τα δικαιοδοτικά όργανα θα αποφανθούν εάν υπάρχει πα-
ραβίαση του νόµου, ειδικά για τη συνδικαλιστική δράση εργα-
ζοµένων. Οπότε, στον εργοδότη που παραβιάζει τις ανωτέρω
υποχρεώσεις επιβάλλονται ποινικές κυρώσεις. Είναι το άρθρο 23
του ν.1264/82 όπου προβλέπει συγκεκριµένες διοικητικές, αλλά
και χρηµατικές ποινές και διοικητικές επιπτώσεις. Και στο άρθρο
16, «δηµοκρατία στους τόπους εργασίας» –και αυτό είναι σηµα-
ντικό να το ξέρουν και όλοι οι εργαζόµενοι που µας ακούν- δη-
λώνεται ρητά ότι η συνδικαλιστική δράση προστατεύεται κατά
την άσκησή της στον τόπο εργασίας και καθορίζονται επιπλέον
προϋποθέσεις για την ελεύθερη άσκησή της. 

Οπότε, καταλήγω και λέω το εξής: Το πλαίσιο, αγαπητέ συνά-
δελφε, είναι πολύ ισχυρό, είναι πολύ πιο αυστηρό από ό,τι ίσχυε
παλαιότερα. Προστατεύει τα δικαιώµατα των εργαζοµένων και
σε ό,τι προκύψει εκ των πραγµατικών περιστατικών, προφανώς,
τα δικαιοδοτικά όργανα θα επιληφθούν. Αλλά εµάς η αποστολή
µας είναι να έχουµε ένα αυστηρό πλαίσιο και να στείλουµε ένα
σαφές µήνυµα προς όλους ότι προστατεύεται απόλυτα η συνδι-
καλιστική δράση των εργαζοµένων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού: «Ρυθµίσεις για την ενίσχυση του ερασι-
τεχνικού και του επαγγελµατικού αθλητισµού».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 30ής Ιανουαρίου 2025, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέ-
λος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Χρήστο Καπετάνο, εισηγητή της

Νέας Δηµοκρατίας, έχει ζητήσει τον λόγο ο κύριος Υπουργός για
µια πολύ σύντοµη παρέµβαση.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα στους συναδέλφους Βουλευτές. Ευχαριστώ πολύ

για την παραχώρηση του χρόνου. Θέλω να κάνω µια µικρή εισα-
γωγική τοποθέτηση πριν ξεκινήσει η διαδικασία, η οποία νοµίζω
ότι θα είναι ωφέλιµη και για τη συζήτηση.

Θέλω να υπενθυµίσω ότι η γραµµή την οποία έχουµε ακολου-
θήσει όλο αυτό το διάστηµα στο Υπουργείο Αθλητισµού είναι µία
γραµµή διακριτή που αφορά στον αθλητισµό, που δεν έχει κοµ-
µατικό και ιδεολογικό πρόσηµο. Ο αθλητισµός ενώνει και πάνω
σε αυτήν τη γραµµή που χαράξαµε στο Υπουργείο Αθλητισµού
κινούµαστε όλο αυτό το διάστηµα, χωρίς κοµµατικές, χωρίς ιδε-
ολογικές αποχρώσεις, όλες οι αποφάσεις κινούνται σε αυτήν και
µόνο την κατεύθυνση. Σε έναν αθλητισµό που ενώνει, σε έναν
αθλητισµό που δηµιουργεί.

Πάνω σε αυτό το ζήτηµα, λοιπόν, πρέπει να σας πω ότι έγινε
µια µεγάλη διαβούλευση. Η διαβούλευση, εκτός του τυπικού της
διαδικασίας, κράτησε έναν ολόκληρο χρόνο, µε επαφή µε όλα τα
σωµατεία της χώρας για πρώτη φορά και µε τις οµοσπονδίες για
τα ζητήµατα τα οποία αφορούν στον ελληνικό αθλητισµό. Και
έτσι καταλήξαµε σήµερα σε ένα τρίτο νοµοσχέδιο, το οποίο συν-
δέεται µε τα προηγούµενα δύο -από τον Φεβρουάριο, τον Ιούνιο
και αυτό τώρα- και όλα µαζί αποτελούν ένα συνεκτικό νοµοσχέδιο
µιας θεσµικής και διαρθρωτικής αλλαγής στον ελληνικό αθλητι-
σµό, µε µεγάλες αλλαγές, οι οποίες κατευθύνονται στην αντιµε-
τώπιση της αθλητικής βίας, στην αντιµετώπιση της µάστιγας του
αθλητισµού, όπως είναι το ντόπινγκ, όπως είναι η χειραγώγηση,
όλες αυτές οι κακοδαιµονίες του αθλητισµού οι οποίες αντιµετω-
πίστηκαν και, µάλιστα -θα έλεγα-, µε θετικό αποτύπωµα, όπως
είναι, παραδείγµατος χάριν, η αθλητική βία, το αντιντόπινγκ. Είναι
πράγµατα τα οποία θα συζητηθούν και στο νοµοσχέδιο και τα
οποία είναι πραγµατικά.

Να πω ότι µαζί µε αυτήν τη διαδικασία της νοµοθετικής ύλης
των τριών νοµοθετικών παρεµβάσεων –Φεβρουαρίου, Ιουνίου και
σήµερα- σκοπός είναι να φτάσουµε στην επόµενη νοµοθετική πα-
ρέµβαση –αυτό το έχω πει και το ξέρουν και οι εισηγητές των νο-
µοσχεδίων- η οποία αφορά στην κωδικοποίηση της αθλητικής
νοµοθεσίας, µια κωδικοποίηση που θα γίνει µετά τον εµβληµατικό
νόµο του Αντρέα Φούρα µε τον ν.2725/99. Είκοσι έξι ετών νοµο-
θετική ύλη κωδικοποιείται. Ήδη αυτήν τη στιγµή γίνεται έργο και
πιστεύουµε ότι στα µέσα του 2025 θα φέρουµε στη Βουλή προς
ψήφιση την κωδικοποίηση της αθλητικής νοµοθεσίας. Όλη η νο-
µοθετική ύλη, όλο αυτό το υλικό το νοµοθετικό το οποίο έχει δη-
µιουργηθεί όλα αυτά τα χρόνια, θα το φτιάξουµε σε έναν νόµο
έτσι ώστε πλέον στον αθλητισµό να έχουµε κάτι απλό, ευδιά-
κριτο, συγκεκριµένο και αποτελεσµατικό.

Να πω αυτό, το οποίο αφορά στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Έγινε
µία εκτενής συζήτηση µε δεκαεννέα φορείς -ξεπεράσαµε το όριο

των δέκα, που προβλέπεται- και ακούστηκαν οι απόψεις από όλα
τα κόµµατα. Πρέπει να παραδεχθώ ότι όλα τα κόµµατα θέλουν
να συνεισφέρουν θετικά στο νοµοσχέδιο και στον αθλητισµό και
το πιστεύω αυτό. Κανείς δεν έρχεται µε µια κοµµατική ιδιοτέλεια.
Όλοι θέλουν να τοποθετηθούν και γίνονται αποδεκτά ορισµένα
πράγµατα, τα οποία είναι σηµαντικά. Πράγµατα, που θα έρθουν
µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Δεν χρειάζονται τροπολογίες.

Πρόκειται για πράγµατα, τα οποία έχουν να κάνουν: Πρώτον,
µε την πρόταση, την οποία έκαναν και τα κόµµατα και η Ένωση
Ολυµπιονικών, ότι αυτή η µεγάλη αλλαγή που κάνουµε στη διά-
κριση των ολυµπιονικών αθλητών, για πρώτη φορά, από τρεις σε
έξι, όσον αφορά στις διακρίσεις και τα προνόµια που έχουν οι
Ολυµπιονίκες µας, θα επεκταθεί και στο παρελθόν, από τους
Ολυµπιακούς Αγώνες του 2012. Εποµένως, γίνεται αποδεκτή η
πρόταση της Ένωσης Ολυµπιονικών και των κοµµάτων, όπως επί-
σης και η πρόταση η οποία γίνεται εκ µέρους του Προέδρου της
Οµοσπονδίας Παραολυµπιονικών. Αυτές οι προτάσεις …

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν προβλέπεται αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κατ’ αρχάς, προβλέ-

πεται, κύριε Κατρίνη, να κάνει µία σύντοµη παρέµβαση. Βεβαίως.
Να πάµε στην ουσία, όµως. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε, για να ξεκινήσει το
νοµοσχέδιο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Λέω, λοιπόν, ότι ξεκινάµε τη συζήτηση και τη διαδικασία της
Βουλής για το νοµοσχέδιο του αθλητισµού µε αυτόν και µόνον
τον σκοπό: Να βελτιώσουµε τον αθλητισµό µας µε ενότητα, µε
καθαρή σκέψη, γιατί ο ελληνικός αθλητισµός µπορεί -πέρα από
ιδεολογικά και κοµµατικά- να ενώσει όλους τους Έλληνες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Γιαννούλη, µην

ξεκινήσουµε τώρα συζήτηση. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για ένα λεπτό, ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε απόλυτο σεβα-

σµό στην πολιτική διαδροµή του κ. Βρούτση -παρότι βρέθηκε
αντιµέτωπος µε τα συµπτώµατα της παρασιτικής, πολλές φορές,
συµπεριφοράς της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, όπως τότε µε την
περίπτωση Φουρθιώτη- θέλω να παρατηρήσω το εξής: Δεν χρει-
άζεται να ξεκινάµε µια συζήτηση µε ευαγγελικού τύπου κηρύ-
γµατα και χρηστοµάθειες για την ενότητα και το πνεύµα που µας
διέπει. 

Κύριε Υπουργέ, αν θέλετε πραγµατικά να συµβάλετε σε κάτι
που θα αποπνέει συναίνεση, προοπτική, καινοτοµία, να δίνει ανα-
πτυξιακή διάσταση στα νοµοθετικά σας πεπραγµένα, αποδείξτε
το επί της ουσίας. Γιατί, φαντάζοµαι, ότι πέρα από τον σύντοµο
και πολύ καλά διατυπωµένο ευχολόγιο λόγο που διατυπώσατε –
εντός ή εκτός της διαδικασίας, εν πάση περιπτώσει- θα µπο-
ρούσε να τα πει και ο εισηγητής σας. 

Η µεγάλη απορία µου, είναι η εξής: Σε αυτό το νοµοσχέδιο
που, εκτός από τα ζητήµατα ή τις καθυστερήσεις σε σχέση µε
την οπαδική βία, µε την αντιµετώπιση του προβλήµατος στη
«µήτρα», που είναι η εκπαίδευση, η οικογένεια, ο ερασιτεχνικός
αθλητισµός, θα συζητηθούν και άλλα ζητήµατα που θα χρειαστεί
η συναίνεση του Σώµατος και η καλή πρόθεση να νοµοθετείτε µε
ευήκοα ώτα στην αντιπολίτευση, κάτι που δεν κάνετε έξι χρόνια
τώρα. Τους κανονισµούς, µπορείτε εύκολα να τους ερµηνεύετε
και να τους προσαρµόζετε, για να ξεκινήσουµε µε αυτόν τον
τρόπο. Αλλά, αναρωτιέµαι: Σήµερα, θα κατατεθεί τροπολογία για
τον 13ο και 14ο µισθό από τον ΣΥΡΙΖΑ. Επίσης, θα κατατεθεί µια
καινοτόµος τροπολογία για την αισχροκέρδεια στα είδη προσω-
πικής φροντίδας των γυναικών, που η Κυβέρνηση, εδώ και τρία
χρόνια, κλείνει τα µάτια, σχεδόν, µε µεσαιωνικό τρόπο. Θα υπάρ-
ξουν και άλλες παρεµβάσεις. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, αν σε αυτά
θα µας αποδείξετε ότι είστε συνεπείς στην εξίσωση λόγων και
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έργων; Γιατί, καλός ο πρόλογος, αλλά το αποτέλεσµα θα κρίνει
την πορεία αυτής της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για να βάλω τα πρά-
γµατα στη θέση τους, προβλέπεται από τον Κανονισµό -είναι το
άρθρο 64 παράγραφος 2. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, αλλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μπορεί να µην είθι-

σται, πάντως προβλέπεται από τον Κανονισµό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα ένας µα-
θητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο

Αρσάκειο Δηµοτικό Σχολείο Ψυχικού.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος

Καπετάνος για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αθλητισµός δεν είναι απλώς ένα
παιχνίδι. Είναι η αντανάκλαση της κοινωνίας µας, το µέτρο του
πολιτισµού µας. Είναι οι αξίες της ευγενούς άµιλλας, του σεβα-
σµού, της προσπάθειας. Είναι πηγή χαράς για εκατοµµύρια πο-
λίτες, η έµπνευση για τη νέα γενιά, η κινητήρια δύναµη για ένα
υγιές σώµα και µια ισχυρή κοινωνία.

Γι’ αυτό, η ευθύνη µας απέναντι στον αθλητισµό –όλων µας και
εδώ µέσα- είναι τεράστια. Οφείλουµε να τον προστατεύσουµε,
να τον θωρακίσουµε, να τον εξελίξουµε. Σήµερα µε αυτό το νο-
µοσχέδιο γίνεται µία προσπάθεια και ένα καθοριστικό βήµα προς
αυτή την κατεύθυνση.

Το νέο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού έρχεται να αντιµετωπίσει παθογένειες δεκαετιών
και να προχωρήσει σε µεταρρυθµίσεις. Ενισχύει τη διαφάνεια,
εξασφαλίζει την ισονοµία, επιταχύνει τις διαδικασίες και διασφα-
λίζει το δικαίωµα όλων στη συµµετοχή στον αθλητισµό. Θέτει τις
βάσεις, δηλαδή, για έναν αθλητισµό πιο δίκαιο, πιο ασφαλή, πιο
καθαρό και πιο σύγχρονο.

Δεν ξεκινάµε από το µηδέν, έχουν γίνει βήµατα τα προηγού-
µενα χρόνια και έχουµε καταφέρει πολλά. Όµως, οι προκλήσεις
παραµένουν. Τα γήπεδά µας πρέπει να είναι τόσο ασφαλή όσο
τους αξίζει, οι αθλητές µας να απολαµβάνουν πάντα τις ίδιες ευ-
καιρίες και οι προπονητές να έχουν την προστασία και τη στήριξη
που τους αξίζει. Οι παράγοντες που αγαπούν πραγµατικά τον
αθλητισµό αντιµετωπίζουν γραφειοκρατικά εµπόδια που τους
αποθαρρύνουν. Αυτά έρχεται να διορθώσει το παρόν νοµοσχέ-
διο.

Και µπαίνω στην ουσία. Ένα από τα πιο σηµαντικά άρθρα του
νοµοσχεδίου αυτού είναι το άρθρο 3 µε το οποίο επιδιώκεται η
διευκόλυνση της εκλογής σε καταστατικά όργανα αθλητικών σω-
µατείων σε συγκεκριµένα αθλήµατα προσώπων που σήµερα δεν
µπορούν να θέσουν υποψηφιότητα και να εκλεγούν σε τέτοιες
θέσεις. Αυτό το γεγονός έχει ως αποτέλεσµα να δυσχεραίνεται
η ανανέωση του διοικητικού δυναµικού σε αθλήµατα που δεν έλ-
κουν ή δεν διαθέτουν µεγάλο αριθµό προσώπων που θα ήταν δια-
τεθειµένα να δραστηριοποιηθούν στον συγκεκριµένο χώρο.

Συγκεκριµένα, αίρεται το κώλυµα εκλογιµότητας σε καταστα-
τικά όργανα αθλητικού σωµατείου για όλους όσοι ασκούν πάσης
φύσεως διοικητικό έργο σε αθλητικές εκδηλώσεις µηχανοκίνητου
αθλητισµού, καθώς επίσης και για τους διαιτητές και κριτές του
αθλήµατος της εδαφοσφαίρισης, του πετάνκ. Πολλές φορές
µέχρι τώρα αποκλείονταν άνθρωποι µε γνώση και εµπειρία,
επειδή το θεσµικό πλαίσιο τούς θεωρούσε ασυµβίβαστους. Αυτό
αλλάζει. Οι άνθρωποι που γνωρίζουν τον αθλητισµό από µέσα,
που ζουν για το άθληµα θα έχουν λόγο και ρόλο στις αποφάσεις.
Αυτό είναι δηµοκρατία και αυτό είναι ενίσχυση της συµµετοχικό-
τητας.

Ιδιαίτερη σηµασία, όµως, έχει και το άρθρο 5, το οποίο δίνει
στα αθλητικά σωµατεία την ευκαιρία να εγγραφούν στο µητρώο,
εφόσον για δύο συνεχόµενα έτη δεν έχουν εγγραφεί, δεν έχουν

επικαιροποιήσει την εγγραφή τους. Ένα λάθος, µια αβλεψία, µια
καθυστέρηση δεν µπορεί να σηµαίνει τον αποκλεισµό ενός συλ-
λόγου, όπως συνέβαινε µέχρι σήµερα που υπήρχε ένα έτος µέσα
στο οποίο µπορούσε το σωµατείο να το κάνει. Με τη νέα ρύθµιση
δίνεται έτσι περισσότερος χρόνος, δίνοντας στα σωµατεία τη δυ-
νατότητα να διορθώσουν παραλείψεις και να συνεχίσουν τη δρα-
στηριότητά τους απρόσκοπτα και ειδικά σωµατεία της επαρχίας.

Με τα άρθρα 7 και 8 στο παρόν νοµοσχέδιο γίνεται ένα απο-
φασιστικό βήµα για την αντιµετώπιση της διαπροσωπικής βίας
στον αθλητισµό. Συγκεκριµένα, συστήνεται Διαρκής Επιτροπή
Ασφάλειας και Ευηµερίας στον Αθλητισµό διατοµεακού χαρα-
κτήρα και παράλληλα θεσµοθετείται ο υπεύθυνος ασφαλείας και
ευηµερίας αθλητών σε κάθε αθλητική οµοσπονδία.

Στο άρθρο 9 εξισώνονται οι διακεκριµένοι αθλητές µε αναπη-
ρία µε τους διακεκριµένους αρτιµελείς αθλητές ως προς το προ-
πονητικό τους δικαίωµα. Μπορούν, δηλαδή, οι προπονητές, οι
αθλητές και µε αναπηρία να προπονούν σωµατεία κανονικά αθλη-
τών που είναι αρτιµελείς. Μέχρι τώρα αυτό δεν ίσχυε.

Αναγνωρίζονται, επίσης, επαγγελµατικά δικαιώµατα και για
τους διπλωµατούχους UEFA C προπονητές ποδοσφαίρου, λύνο-
ντας έτσι έπειτα από συνεννόηση και µε την UEFA και µε την ΕΠΟ
ένα χρόνιο ζήτηµα που απασχολεί χιλιάδες διπλωµατούχους.
Μέχρι τώρα αυτοί οι άνθρωποι δεν µπορούσαν να µπουν στην
αγορά εργασίας.

Αποκαθίσταται, επίσης, το δικαίωµα άσκησης επαγγέλµατος
για όλους τους προπονητές µη αποφοίτους Λυκείου που είχαν
δικαιώµατα ως και το 2021 και ασκούσαν το επάγγελµα του προ-
πονητή. Βεβαίως, συνεχίζει να υπάρχει ότι πρέπει οι προπονητές
να έχουν απολυτήριο Λυκείου. Είναι µια µεταβατική ρύθµιση που
ρυθµίζει για όσους το 2021 ασκούσαν το επάγγελµα του προπο-
νητή.

Το άρθρο 10 -επίσης καινοτόµο- εισάγει την Ψηφιακή Κάρτα
Υγείας Αθλητή. Μέχρι τώρα τι υπήρχε; Αυτή η κάρτα ήταν έγ-
χαρτη, έπρεπε να µαζέψει πολλά δικαιολογητικά, πιστοποιητικά
κάθε αθλητής για να τη χρησιµοποιήσει. Αυτό το εργαλείο τώρα,
το ψηφιακό εργαλείο, όχι µόνο θα διευκολύνει τις διαδικασίες εγ-
γραφής και συµµετοχής των αθλητών, αλλά θα διασφαλίσει και
την προστασία της υγείας τους µε έναν ενιαίο, σύγχρονο και εύ-
κολα προσβάσιµο τρόπο.

Στο άρθρο 11 τώρα ικανοποιείται ένα πάγιο και δίκαιο αίτηµα
των Ολυµπιονικών µας. Πλέον και η κατάκτηση νίκης από την τέ-
ταρτη µέχρι και την έκτη θέση σε Ολυµπιακούς Αγώνες οδηγεί
σε δικαίωµα λήψης τόσο οικονοµικής επιβράβευσης όσο και διο-
ρισµού στο Δηµόσιο σε ΟΤΑ, σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου. Και αυτή η διάταξη, όπως και ο Υπουργός είπε νωρίτερα,
ξεκινάει από τους Ολυµπιακούς Αγώνες του 2012 και προς τα
εδώ.

Επιπλέον, το άρθρο 13 εισάγει τη δηµιουργία του Ψηφιακού
Πίνακα Διακριθέντων Αθλητών µέσω του συστήµατος e-Kouros.
Αυτή η πρωτοβουλία θα µειώσει τη γραφειοκρατία και θα επιτα-
χύνει τις διαδικασίες επιβράβευσης των αθλητών που έχουν δια-
κριθεί, διασφαλίζοντας ότι οι επιβραβεύσεις θα καταβάλλονται
έγκαιρα. Πρέπει να ξέρουµε, δηλαδή, ποιος είναι ο ελληνικός
αθλητισµός, ποιοι είναι οι Έλληνες αθλητές που διαχρονικά
έχουν πετύχει νίκες και επιτυχίες.

Προβλέπεται, επίσης, ρητά στον παρόντα νόµο για πρώτη
φορά στο άρθρο 15 ότι στις µεν µεγάλες αθλητικές εγκαταστά-
σεις είναι υποχρεωτική η µόνιµη ύπαρξη αυτόµατου εξωτερικού
απινιδωτή, κατάλληλου και για παιδιά, στις δε λοιπές εγκαταστά-
σεις είναι υποχρεωτική η ύπαρξη τέτοιας συσκευής κατά τη διάρ-
κεια των αγώνων, υποχρέωση η οποία ως βασική προϋπόθεση
συνδέεται άµεσα µε την άδεια λειτουργίας της εγκατάστασης.
Δεν θα υπάρχει εγκατάσταση να λειτουργεί χωρίς να υπάρχει
απινιδωτής. Και έναν άνθρωπο να µπορέσουµε να σώσουµε αυτό
το νοµοσχέδιο βοηθάει προς αυτήν την κατεύθυνση.

Το άρθρο 17 δίνει έµφαση στη ρύθµιση του επαγγελµατικού
αθλητισµού, διαµορφώνοντας ένα θεσµικό πλαίσιο που επιτρέπει
τη σταδιακή µετατροπή ερασιτεχνικών πρωταθληµάτων σε επαγ-
γελµατικά, όπου οι αθλητές θα µπορούν να λαµβάνουν αµοιβές,
βεβαίως, αφού πρωτύτερα ερωτηθεί το αρµόδιο όργανο που εκ-
προσωπεί αυτούς τους αθλητές.
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Το άρθρο 18 θωρακίζει το δικαίωµα όλων στην πρόσβαση στις
αθλητικές εγκαταστάσεις, διασφαλίζοντας την προσβασιµότητα
των ατόµων µε αναπηρία και εµποδιζόµενων ατόµων, ένα ζήτηµα
που αφορά τόσο στην ισονοµία όσο και στον σεβασµό στα δι-
καιώµατα όλων των πολιτών.

Το άρθρο 19 εισάγει µία καινοτοµία η οποία είναι πανευρω-
παϊκή. Εισάγει τον προσεισµικό έλεγχο στις αθλητικές εγκατα-
στάσεις, µία ρύθµιση που είναι απαραίτητη για την ασφάλεια
αθλητών και θεατών.

Πάµε παρακάτω στη ΔΕΑΒ και στον ρόλο τον οποίο έχει δια-
δραµατίσει µέχρι τώρα και είναι απόλυτα θετικός. Το πιο κρίσιµο,
το πιο επιτακτικό, το πιο αυστηρό µήνυµα αυτού του νοµοσχε-
δίου αφορά στην αθλητική βία. Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε πως
πριν από λίγες ηµέρες τιµήσαµε τη µνήµη του δεκαοχτάχρονου
Άλκη Καµπανού, ενός παιδιού που δεν έφταιξε σε τίποτα, που
δεν πρόλαβε να ζήσει τα όνειρά του, γιατί κάποιοι αποφάσισαν
ότι το ποδόσφαιρο είναι πεδίο πολέµου. Δεν είναι και δεν θα γίνει
ποτέ.

Προς αυτήν την κατεύθυνση µε το άρθρο 21 θεσπίζονται αυ-
στηρές ποινές από τη ΔΕΑΒ, όπως χρηµατικά πρόστιµα από
3.000 έως 50.000 ευρώ και αποβολή από τα γήπεδα για 1 ως 5
χρόνια σε όποιον προκαλεί επεισόδια. Το µήνυµα είναι σαφές:
Κανείς δεν θα παίζει µε την ασφάλεια των γηπέδων και των φιλά-
θλων. 

Στο ίδιο πλαίσιο, το άρθρο 26 εισάγει τον ορισµό ειδικού αντει-
σαγγελέα εφετών για αθλητικά ζητήµατα ενισχύοντας τη δικα-
στική διαχείριση της αθλητικής βίας και της χειραγώγησης των
αγώνων. 

Το άρθρο 27 έρχεται να εκσυγχρονίσει το νοµοθετικό πλαίσιο
εφαρµόζοντας τις επιταγές του Παγκόσµιου Οργανισµού Αντι-
ντόπινγκ και όσα προβλέπει ο παγκόσµιος κώδικας και τα διεθνή
πρότυπα. Παραµένει βασική πρόβλεψη ότι οι έλεγχοι διενεργού-
νται εντός και εκτός αγώνων και δίνεται ιδιαίτερη βαρύτητα στον
ρόλο του ΕΟΚΑΝ και στο πρόγραµµα κατανοµής ελέγχων του
ΕΟΚΑΝ. Το 2024 είναι η πρώτη χρονιά που φτάσαµε περίπου
τους δύο χιλιάδες ελέγχους από την Επιτροπή Καταπολέµησης
Ντόπινγκ και ενώ τα προηγούµενα χρόνια και τις προηγούµενες
δεκαετίες οι έλεγχοι γίνονταν κατά βάση µέσα στο γήπεδο, τώρα
οι έλεγχοι του αντιντόπινγκ γίνονται οι µισοί εκτός γηπέδων και
οι υπόλοιποι εντός γηπέδων, κάτι το οποίο είναι, επίσης, προς
την σωστή κατεύθυνση.

Κοµβικής σηµασίας είναι, επίσης, και το άρθρο 28 το οποίο
υποχρεώνει τις στοιχηµατικές εταιρείες να ενηµερώνουν τις αρ-
µόδιες αρχές για ύποπτα στοιχήµατα. Οι στηµένοι αγώνες -και
αυτό είναι µήνυµα που πρέπει να φύγει και από εδώ- δεν έχουν
θέση στον ελληνικό αθλητισµό. Χρειαζόµαστε διαφάνεια, χρει-
αζόµαστε έλεγχο και το κράτος και η ελληνική πολιτεία θα είναι
αµείλικτη σε αυτό το ζήτηµα. Προς αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν,
κινείται και το άρθρο 28 του νοµοσχεδίου.

Τέλος, µε το άρθρο 32 δίνεται η δυνατότητα -κάτι που είναι,
επίσης, σηµαντικό- αδειοδότησης δύο εµβληµατικών κλειστών
αθλητικών ολυµπιακών εγκαταστάσεων στην Παιανία. Είναι το
σπίτι του βόλεϊ και λοιπών αθληµάτων και το σπίτι του στίβου,
προκειµένου αυτά µετά την πλήρη ανακαίνισή τους να χρησιµο-
ποιούνται τόσο για τις προπονήσεις των αθλητών όσο και για την
τέλεση των αγώνων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις συνεδριάσεις της επιτρο-
πής έγινε µία ενδελεχής διαβούλευση από δεκαοκτώ, δεκαεννέα
φορείς. Όπως είπε και ο Υπουργός, παρά το γεγονός ότι ο Κα-
νονισµός της Βουλής προβλέπει δέκα φορείς, έκλεισαν δεκαο-
κτώ, δεκαεννέα. Έγινε πραγµατικά µια ανάλυση του νοµοσχε-
δίου, ακούστηκαν προτάσεις και θέσεις, αλλού συµφωνήσαµε και
αλλού διαφωνήσαµε. Αυτό, όµως, είναι και η δηµοκρατία µας.
Αυτό το νοµοσχέδιο νοµοθετεί έναν αθλητισµό πιο καθαρό, πιο
σύγχρονο, πιο ασφαλή. Ο αθλητισµός δεν είναι βία και, επίσης,
ο αθλητισµός δεν είναι διαφθορά, δεν είναι εκφοβισµός. Ο αθλη-
τισµός είναι αξίες, ιδανικά και ελπίδα. Ας δώσουµε στον αθλητι-
σµό τη θέση που του αξίζει.

Σας καλώ, λοιπόν, από εδώ να υπερψηφίσουµε όλοι αυτό το
σηµαντικό νοµοσχέδιο. Ας αφήσουµε έστω και για µία µέρα τις
κοµµατικές λόγχες, ειδικά αυτές των τελευταίων ηµερών και ας

λάβουµε το κότινο της συνεννόησης, της αλληλεγγύης και της
εµπιστοσύνης ότι κάνουµε κάτι θετικό για την πατρίδα µας. Αυτά
που µας ενώνουν είναι πολλά, αυτά που µας χωρίζουν είναι λιγό-
τερα, αλλά εντονότερα. Ας κάνουµε την υπέρβαση όλοι µαζί!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Καπετάνο. 
Τον λόγο έχει τώρα η εισηγήτρια από το ΠΑΣΟΚ κ. Χριστίνα

Σταρακά. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε να συζη-

τήσουµε και να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο για τις ρυθµίσεις στην
ενίσχυση του ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητισµού.
Πριν, όµως, από αυτό, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο µείζονα
ζητήµατα που αποτελούν βόµβα στα θεµέλια της κοινωνίας, της
εµπιστοσύνης των πολιτών και των θεσµών. Και, φυσικά, θα ξεκι-
νήσω µε το έγκληµα των Τεµπών. 

Κάθε µέρα που περνάει εδραιώνεται η πεποίθηση για την αγω-
νιώδη προσπάθεια συγκάλυψης και τους φαύλους χειρισµούς
της Κυβέρνησης στη διαλεύκανση της υπόθεσης που πραγµατικά
συντάραξε το πανελλήνιο. Γίνονται πλέον σαφείς οι βαρύτατες
ευθύνες της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού προσωπικά, ευ-
θύνες που δεν ξεπλένονται µε συνεντεύξεις δήθεν µεταµέλειας
και παραπλάνησης.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δυστυχώς, είναι αργά για
µεταχρονολογηµένα κροκοδείλια δάκρυα. Οι µαζικές αυθόρµη-
τες κινητοποιήσεις του ελληνικού λαού έδειξαν τον δρόµο και οι
υπεύθυνοι πρέπει να λογοδοτήσουν, οι δοµές να αλλάξουν και η
δικαιοσύνη να επιβληθεί. Εµείς θα το επαναλάβουµε για ακόµα
µία φορά, όλα στο φως.

Στο πλαίσιο αυτό θα λάβουµε κάθε πρωτοβουλία που θα συµ-
βάλει στο παλλαϊκό αίτηµα για αλήθεια και δικαιοσύνη. Γι’ αυτό
λοιπόν και καταθέσαµε πρόταση για τη διενέργεια προκαταρκτι-
κής εξέτασης, προκειµένου να διερευνηθούν τυχόν ποινικές ευ-
θύνες του τότε Υφυπουργού στον Πρωθυπουργό Χρήστου Τρια-
ντόπουλου, όσον αφορά την αλλοίωση του τόπου της τραγωδίας.
Θα µάθουµε ποιος έδωσε την εντολή στον κ. Τριαντόπουλο να
αναλάβει τον συντονισµό για την αποκατάσταση του πεδίου µετά
την τραγωδία; Θα µάθουµε γιατί ο εκλεκτός σας για την Προ-
εδρία της Δηµοκρατίας κ. Τασούλας δεν προώθησε στη Βουλή
τη δικογραφία σε βάρος του κ. Τριαντόπουλου;

Και τώρα πάµε στο δεύτερο µείζον θέµα που ανέφερα πριν
µπω στο νοµοσχέδιο, στο πλαίσιο της τροπολογίας που κατέθεσε
το ΠΑΣΟΚ για ένα µεγάλο ζήτηµα που αφορά χιλιάδες συµπολί-
τες µας, µια θηλιά στον λαιµό φυσικών προσώπων, αλλά και µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων. Αναφέροµαι στο ζήτηµα των κόκκινων
δανείων και του ιδιωτικού χρέους που οδηγεί πλήθος οικογενειών
σε έναν αργό οικονοµικό θάνατο. Έτσι, λοιπόν, θα είµαστε µε την
προστασία των πολλών ή µε την προστασία των εγκαθιδρυµένων
συµφερόντων των ξένων funds και των servicers; 

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, µε Πρωθυπουργό τον Γιώργο Παπανδρέου,
γιατί είναι καλό να θυµίζουµε και την ιστορία, προστάτεψε την
πρώτη κατοικία µε τον ν.3869/2010, ενώ επί αείµνηστης Φώφης
Γεννηµατά κατέθεσε εναλλακτικές προτάσεις για τη διαχείριση
των κόκκινων στεγαστικών, αλλά και επιχειρηµατικών δανείων,
όταν τόσο η σηµερινή Κυβέρνηση όσο και η προηγούµενη έφερ-
ναν νοµοθετικές παρεµβάσεις κοµµένες και ραµµένες στα µέτρα
των τραπεζών.

Εµείς πάλι µε την τροπολογία µας στοχεύουµε στη βιώσιµη
ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους, στην επιβράβευση των συνεπών
δανειοληπτών, στην προστασία της κύριας κατοικίας και της
αγροτικής περιουσίας, στην πραγµατική δεύτερη ευκαιρία για τα
νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις και στην αποτροπή αφελληνισµού
εν τέλει της εγχώριας επιχειρηµατικότητας. 

Και επειδή και εµείς είµαστε υπέρ της συναίνεσης, θα την απο-
δεχθείτε, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας; Το ιδιωτικό χρέος δεν παίρνει άλλη αναβολή. Ως ΠΑΣΟΚ
θα συνεχίσουµε να την καταθέτουµε ξανά και ξανά µέχρι επιτέ-
λους να την αποδεχτείτε. Δεν θα είναι η πρώτη φορά, εξάλλου,
που θα δράσετε κατόπιν εορτής. Το κάνατε µε τις προµήθειες
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των τραπεζών, όπως και µε τα ασφάλιστρα της υγείας και αφού
το ΠΑΣΟΚ πίεσε γι’ αυτά.

Πάµε, λοιπόν, στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Ωστόσο, πριν µπούµε
σε αυτό καθ’ αυτό το νοµοσχέδιο, ας πούµε λίγα πράγµατα για
τη µεγάλη εικόνα του αθλητισµού στη χώρα επί διακυβέρνησης
Νέας Δηµοκρατίας. 

Παρά τις αναρίθµητες επιτυχίες της χώρας µας τόσο σε ατο-
µικό όσο και σε συλλογικό επίπεδο και σε ευρωπαϊκά και σε πα-
γκόσµια πρωταθλήµατα και σε ολυµπιάδες, ο ελληνικός αθλητισ-
µός νοσεί και νοσεί βαθιά. Οι χρόνιες παθογένειες είναι γνωστές:
έλλειψη χρηµατοδότησης, παλαιωµένες υποδοµές, απουσία µα-
κροπρόθεσµου σχεδιασµού, διοικητική αστάθεια, γραφειοκρατία
και άκρατη εµπορευµατοποίηση. Όλα τα παραπάνω εµποδίζουν
παρά ενισχύουν τις προσπάθειες των αθλητών, ερασιτεχνών και
επαγγελµατιών. 

Τι κάνετε, όµως, εσείς έξι χρόνια τώρα που κρατάτε το τιµόνι
της διακυβέρνησης της χώρας; Μια σκόπιµη και επαναλαµβανό-
µενη κατάθεση φωτογραφικών νοµοσχεδίων και τροπολογιών
στη Βουλή. Και το αποδεικνύει εν µέρει και το σηµερινό νοµοσχέ-
διο. 

Κύριε Καπετάνο, µιλήσατε για ένα σηµαντικό άρθρο. Το θεω-
ρήσατε πάρα πολύ σηµαντικό. Μιλάµε για το άρθρο 3. Και εδώ
έρχεται και η διαφορά της νοοτροπίας της δικής σας µε τη δική
µας. Αυτό που εσείς θεωρείτε πολύ σηµαντικό εµείς το θεωρούµε
πάρα πολύ κακό. Εισάγετε µία νέα φωτογραφική διάταξη για τον
µηχανοκίνητο αθλητισµό, δίνοντας τη δυνατότητα σε διαιτητές
αγώνων να είναι ταυτόχρονα µέλη διοικητικού συµβουλίου σχε-
τικών αθλητικών σωµατείων και οµοσπονδιών. Παύουν να υπάρ-
χουν, δηλαδή, οι διακριτοί ρόλοι µεταξύ αθλητών, διαιτητών και
των αθλητικών στελεχών απέναντι στα διεθνή πρότυπα και σε
κάθε αθλητική λογική. 

Ρωτάµε, λοιπόν, γι’ αυτό το τόσο σηµαντικό άρθρο που λέτε
εσείς, το εξής: Ποιος µας εγγυάται ότι δεν θα ευνοούνται αυτοί
που θα διαιτητεύονται από τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου
των αθλητικών τους σωµατείων; Και επιπλέον, γιατί προβαίνετε
στην τροποποίηση του συγκεκριµένου άρθρου; Το επεκτείνετε,
µάλιστα, φέρνοντας ακόµα µία νέα φωτογραφική διάταξη, σύµ-
φωνα µε την οποία έµποροι, κατασκευαστές και εφαρµοστές
ανταλλακτικών και εξαρτηµάτων στον χώρο του µηχανοκίνητου
αθλητισµού επιτρέπεται να είναι και µέλη διοικητικού συµβουλίου
αθλητικού σωµατείου, καθώς και αντιπρόσωποί τους σε ενώσεις
ή οµοσπονδίες. Στέλνετε έτσι µε αυτόν τον τρόπο στο εκτελε-
στικό απόσπασµα κάθε έννοια διαφάνειας, επιτρέποντας σε
πάσης φύσης οικονοµικά συµφέροντα να δρουν ανεξέλεγκτα
στον αθλητισµό.

Πάµε τώρα στο άρθρο 5 για το ηλεκτρονικό µητρώο. Από την
ηλεκτρονική επανάσταση επί ΠΑΣΟΚ, καταλήγουµε σήµερα στην
ψηφιακή γραφειοκρατία της Νέας Δηµοκρατίας. Ένα χρήσιµο ερ-
γαλείο για τη σύγχρονη εποχή κατάντησε να δηµιουργεί πολλά
περισσότερα προβλήµατα απ’ όσα φιλοδοξούσε να λύσει. Βροχή
τα παράπονα για τεχνικά λειτουργικά προβλήµατα της πλατφόρ-
µας, για υπέρογκα έξοδα και γραφειοκρατικές διαδικασίες που
βασανίζουν εργαζόµενους στον αθλητισµό, εθελοντές και κυρίως
αθλητικά σωµατεία που εγκαταλείπουν κάθε προσπάθεια εγγρα-
φής στο µητρώο, καθώς αντιµετωπίζουν όλα αυτά τα προβλή-
µατα και στην κυριολεξία δεν ξέρουν τι τους ξηµερώνει και ποιο
θα είναι το µέλλον τους. Αποξηλώνεται, λοιπόν, ο αθλητισµός
στον πυρήνα του. 

Εδώ, λοιπόν, χρειάζονται ουσιαστικές ρυθµίσεις. Τι προτείναµε
εµείς γι’ αυτό; Το είπαµε στις επιτροπές, το ξαναείπαµε. Λέµε,
λοιπόν, το εξής: διαρκώς ανοικτό µητρώο µε ταυτόχρονο έλεγχο
της ροής των υπό εγγραφή σωµατείων και της επικαιροποίησής
τους, απλοποίηση διαδικασιών, µείωση της γραφειοκρατίας. Η
µη επικαιροποίηση των στοιχείων θα πρέπει να συνδέεται µόνο
µε την επιχορήγηση των αθλητικών σωµατείων και όχι µε την
απαγόρευση της αθλητικής δραστηριότητας. Μιλάµε για την
απόσυρση της διάταξης για την αυτοδίκαιη διαγραφή σωµατείων
που δεν µπορούν να εγγραφούν στο µητρώο ή να επικαιροποι-
ήσουν τα στοιχεία τους. Είναι µια πρόβλεψη ακατανόητη και πα-
ράλογη.

Στο άρθρο 9 αναφορικά µε την αναγνώριση του διπλώµατος

προπονητών επιπέδου UEFA C, εµείς δεν αποκλείουµε ιδεολη-
πτικά κανέναν από το να λάβει ένα δίπλωµα προπονητικής. Θέ-
λουµε, όµως –και ζητήσαµε µε προτάσεις µας-, εγγυήσεις ώστε
να µην εξισώνονται πτυχία µε µικρό χρόνο φοίτησης µε αυτά των
αποφοίτων των ΤΕΦΑΑ. Θέλουµε να δοθεί προτεραιότητα σε κα-
τόχους πανεπιστηµιακών πτυχίων. Επιπλέον, θέλουµε ισχυρά οι-
κονοµικά κίνητρα για όσους πρόκειται να προπονήσουν σε
νησιωτικές περιοχές, ώστε να είναι ελκυστική γι’ αυτούς µια τέ-
τοια προοπτική. Και δεν καταλαβαίνουµε, ενώ το προτείναµε και
στην επιτροπή, γιατί στη διάταξή σας αυτή περιλαµβάνονται µόνο
οι νησιωτικές περιοχές, ενώ θα έπρεπε να περιλαµβάνονται και
οι ορεινές περιοχές, οι ακριτικές περιοχές, οι παραµεθόριες πε-
ριοχές. Εκεί, αναρωτιόµαστε, δεν αντιµετωπίζουν τα ίδια προβλή-
µατα µε τα νησιά µας;

Στη συνέχεια, έχουµε πάρα πολλά άρθρα µε διατάξεις για
άσχετα µεταξύ τους θέµατα, όπως το άρθρο 10 που από τη µία
επιτρέπετε σε αλλοδαπά σωµατεία να συµµετέχουν σε εθνικούς
αγώνες µηχανοκίνητου αθλητισµού και από την άλλη, στο ίδιο
άρθρο έχετε µία ρύθµιση για την Ψηφιακή Κάρτα Υγείας, ενώ σε
άλλα άρθρα όπως στο άρθρο 11 για τους διορισµούς των Ολυ-
µπιονικών από την πρώτη έως την έκτη θέση που είµαστε υπέρ,
φέρνετε στο τέλος στο άρθρο 35 διάταξη που λέει ότι θα ισχύσει
από το 2024. Δηλαδή, όσοι ολυµπιονίκες τερµάτισαν από την τέ-
ταρτη έως την έκτη θέση στις τρεις προηγούµενες ολυµπιάδες
πριν το 2024, αυτοί δεν θα διοριστούν;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Το είπα, κυρία συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το είπε, το είπε. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Αν το είπατε, πολύ ωραία.
Ζητάµε την αλλαγή και εφαρµογή της αναδροµικότητας, ώστε

να είναι πιο δίκαιο για όλους. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άλλαξε από το 2012.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Χαιρόµαστε που µε τη δική µας παρέµ-

βαση πετύχαµε έστω και αυτό. 
Σχετικά τώρα µε τα άρθρα για τις αθλητικές εγκαταστάσεις,

εντοπίσαµε άλλο ένα πρόβληµα που φέρει την υπογραφή της κυ-
βερνητικής πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας. Λόγω έλλειψης
εθνικού στρατηγικού σχεδίου για τις αθλητικές υποδοµές και συ-
νεχούς υποχρηµατοδότησης στοχεύετε µε τις παρεµβάσεις σας
στην εµπορευµατοποίηση και ιδιωτικοποίηση του ελληνικού
αθλητισµού, ευνοώντας ηµέτερους, κουµπάρους και σε εξέλιξη
επενδύσεις εκατοµµυρίων, αποξενώνοντας αθλητικούς χώρους
από τους πολίτες. Ξέρουµε όλοι πόσο σηµαντικό είναι κυρίως για
τους αθλητές του ερασιτεχνικού αθλητισµού, αλλά και για κάθε
ελεύθερο αθλούµενο να προπονείται και να αγωνίζεται σε ασφα-
λείς και εξοπλισµένες εγκαταστάσεις και όχι σε παλιά κακοσυ-
ντηρηµένα και επικίνδυνα αθλητικά κέντρα, όπως είναι δυστυχώς
τα περισσότερα στη χώρα και ιδίως στην επαρχία. Άρα, ας δώ-
σουµε βάση σ’ αυτό και ας αφήσουµε στην άκρη τα µεγάλα συµ-
φέροντα. 

Κλείνοντας, να πω δυο λόγια για την αντιµετώπιση της αθλητι-
κής βίας. Τα νέα µέτρα δεν αποτελούν µια ολοκληρωµένη παρέµ-
βαση και σε καµία περίπτωση δεν επιλύουν ριζικά το πρόβληµα.
Το λάθος που κάνετε είναι ότι θεωρείτε τη βία στα γήπεδα ως ξε-
χωριστό κοµµάτι από τη βία στην κοινωνία. Η βία στον αθλητισµό
είναι ένα σύνθετο, ένα πολύπλοκο πρόβληµα, µε προεκτάσεις
πέρα από τον χώρο του αθλητισµού και δεν αντιµετωπίζεται µε
συνεχείς προσθήκες νόµων και αυστηροποίηση πλαισίου. Σας το
λέµε εµείς που ψηφίσαµε τον προηγούµενο νόµο για τη βία. 

Εµείς, λοιπόν, είµαστε αυτοί που λένε ότι απαιτείται µια εκπό-
νηση ενός ολοκληρωµένου εθνικού σχεδίου αντιµετώπισης της
οπαδικής βίας εντός και εκτός γηπέδων, µέσα από ευρεία δια-
κοµµατική συναίνεση και προώθηση δράσεων, όπως η αθλητική
παιδεία στα σχολεία µας, µε συγκεκριµένες προτάσεις όπως
αυτές που σας καταθέσαµε και στην επιτροπή που θα εγγυώνται
ότι τα συµπληρωµατικά εργαλεία για την πάταξή της, όπως είναι
το Σώµα Παρατηρητών, θα είναι ανεξάρτητα και αµερόληπτα
στην άσκηση του έργου τους από τις διαθέσεις της εκάστοτε κυ-
βέρνησης. 

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει να ανα-
ρωτηθούµε για το εξής: Αυτό το νοµοσχέδιο ενισχύει τον ερασι-
τεχνικό και επαγγελµατικό αθλητισµό, όπως λέει και ο τίτλος του;
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Επιλύει χρόνιες παθογένειες; Αντιµετωπίζει στη βάση του τα ζη-
τήµατα ή θα περιπλέξει πιο πολύ τα πράγµατα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ –το ανέφερε και ο Υπουργός- είµαστε το κόµ-
µα που έφερε τον εµβληµατικό νόµο 2725/1999 που παραµένει
διαχρονικά ο ισχυρός πυλώνας διαφύλαξης του αθλητισµού. Εί-
µαστε το κόµµα που έφερε τα µαζικά προγράµµατα αθλητισµού
στη χώρα για όλους τους πολίτες. Είµαστε το κόµµα που πιστεύει
στη διατήρηση της ανάγκης για ισχυρή εποπτεία και κανονιστικό
πλαίσιο, ώστε να αποφευχθούν φαινόµενα διαφθοράς. 

Στο πλαίσιο αυτό, το παρόν νοµοσχέδιο έχει µεν κάποιες δια-
τάξεις σε σωστή κατεύθυνση, όπως αυτές για τα δικαιώµατα των
ατόµων µε αναπηρία ή την καταπολέµηση του ντόπινγκ, έχει πάλι
κάποιες άλλες που θέλουν εξειδίκευση και περαιτέρω τεκµη-
ρίωση, ενώ έχει και άλλες που παραµένουν φωτογραφικές. 

Κατά γενική οµολογία, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν έχει
συνοχή, είναι κακογραµµένο, είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν λύνει
δοµικά προβλήµατα στο πλαίσιο ενός συνολικού σχεδίου και δεν
θεωρούµε ότι θα προωθήσει την κοινωνική ευηµερία και την ανά-
πτυξη του αθλητισµού στη χώρα. 

Ο αθλητισµός µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει προσφέ-
ρει τόσες χαρές σε όλους µας, έχει προσφέρει τόσες χαρές στην
πατρίδα µας. Μας έχει κάνει τόσο περήφανους και θα έπρεπε να
µας ενώνει, να προσφέρει κοινά σηµεία και αξίες, ώστε τα κόµ-
µατα να ξεπερνούν τις πολιτικές διαφορές και να επιδιώκουν ευ-
ρύτερες συναινέσεις. Δυστυχώς, όµως, η Κυβέρνηση αντιµετωπί-
ζει αποσπασµατικά τον αθλητισµό χωρίς την ιδιαίτερη σοβαρό-
τητα και δεν µας πείθει ότι ενδιαφέρεται πραγµατικά για την ενί-
σχυση και του ερασιτεχνικού, αλλά και του επαγγελµατικού
αθλητισµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Σταρακά.
Παρακαλώ να κλείσει ο ηλεκτρονικός κατάλογος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι επτά µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυ-
µνάσιο Χαλανδρίου, καθώς και δεκατέσσερις µαθήτριες και
µαθητές και ένας συνοδός εκπαιδευτικός από το 6ο Δηµοτικό
Σχολείο Ζωγράφου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαρίνα
Κοντοτόλη.

ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Παιδιά, καλωσορίσατε, υγεία και πρόοδο!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπορούσαµε σήµερα να

ξεκινήσουµε αυτήν την οµιλία και εµείς χωρίς να αναφερθούµε
στις σοβαρές εξελίξεις που αφορούν το τραγικό δυστύχηµα των
Τεµπών. Η άµεση υποβολή πρότασης µοµφής κατά του Πρωθυ-
πουργού και της Κυβέρνησης του εγκλήµατος των Τεµπών συ-
νεχίζει να είναι µονόδροµος. Αυτονόητη καθίσταται και η πρώτη
προανακριτική επιτροπή για ενδεχόµενες ποινικές ευθύνες του
Υφυπουργού Χρήστου Τριαντόπουλου, για να αποκαλυφθεί και
ο εντολέας του, µια προανακριτική που πρέπει να οδηγήσει τους
υπεύθυνους στον φυσικό τους δικαστή. Και εφόσον πλέον και ο
κ. Ανδρουλάκης διαπιστώνει αυταπόδεικτα αντιθεσµικές µεθο-
δεύσεις και ζητά µέχρι και την απόσυρση της υποψηφιότητας του
κ. Τασούλα, εµείς επιµένουµε στην πρόταση µοµφής κατά του κ.
Μητσοτάκη, όπως δήλωσε ο Πρόεδρός µας Σωκράτης Φάµελ-
λος. Γιατί η δικαιοσύνη δεν µπορεί να παραµένει στάσιµη, οι ευ-
θύνες δεν µπορούν να παραγραφούν, η αλήθεια δεν µπορεί να
θαφτεί.

Δεν θα µπορούσαµε, λοιπόν, να µη σταθούµε στις τόσο σοβα-
ρές εξελίξεις που αφορούν σε αυτό το τραγικό δυστύχηµα. Σή-

µερα, όµως, βρισκόµαστε εδώ για να συζητήσουµε το νοµοσχέ-
διο που αφορά τον αθλητισµό, έναν χώρο που έχει τη δική του
σηµασία, τις δικές του προκλήσεις και τις δικές του αδικίες. Σή-
µερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί να βελτιώσει κά-
ποιες πτυχές του αθλητικού πλαισίου. Υπάρχουν θετικά σηµεία.
Υπάρχουν ρυθµίσεις που στηρίζουµε και υπερψηφίζουµε. Όµως,
αυτό δεν σηµαίνει ότι µπορούµε να αγνοήσουµε τα σοβαρά προ-
βλήµατα που περιέχει, τις αστοχίες του και κυρίως, τη συνεχιζό-
µενη αδιαφορία στον ελληνικό αθλητισµό.

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, για τις µεγάλες πληγές που συνεχίζουν
να ταλαιπωρούν τον ελληνικό αθλητισµό. Το Στάδιο Ειρήνης και
Φιλίας πληµµύρισε ξανά για δεύτερη φορά µέσα σε λίγους µήνες.
Αυτό δεν είναι ατυχές περιστατικό. Είναι σύµπτωµα µιας συνολι-
κής εγκατάλειψης. Στάδια που σαπίζουν από υγρασία, κλειστά
γυµναστήρια που δεν λειτουργούν. Πισίνες που δεν θερµαίνονται
τον χειµώνα. Γήπεδα µε σαπισµένα καθίσµατα και ελλιπή φωτι-
σµό. Όπως και στον νοµό µου, τον Νοµό Τρικάλων, όπου οι αθλη-
τικές εγκαταστάσεις είναι γερασµένες, µε πολλά σοβαρά προ-
βλήµατα συντήρησης και έλλειψης προσωπικού, έτσι και σε
άλλες περιοχές της χώρας οι υποδοµές του αθλητισµού παρου-
σιάζουν σηµαντικότατες ελλείψεις. Το στάδιο, οι κλειστές αίθου-
σες ακόµη και οι µικρότερες αθλητικές εγκαταστάσεις βρίσκο-
νται σε κατάσταση εγκατάλειψης χωρίς επαρκή χρηµατοδότηση
για αποκατάσταση και εκσυγχρονισµό. Στη Φαρκαδόνα η διοικη-
τική ιδιοκτησία του γηπέδου στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
εµποδίζει τις τοπικές αρχές από το να προχωρήσουν σε ουσια-
στικές παρεµβάσεις. Στην Καλαµπάκα οι εγκαταστάσεις απαιτούν
άµεσες εργασίες αποκατάστασης.

Το ερώτηµα είναι απλό: Πού πάνε τα χρήµατα για τον αθλητι-
σµό; Γιατί η Κυβέρνηση θυµάται τις αθλητικές εγκαταστάσεις
µόνο µετά από καταστροφές και ατυχήµατα; Η πραγµατικότητα
είναι ότι οι εγκαταστάσεις αφήνονται στην τύχη τους χωρίς σχέ-
διο συντήρησης, χωρίς επενδύσεις και µέριµνα για τη βιωσιµό-
τητά τους. Και ποιο είναι το αποτέλεσµα; Να φεύγουν οι αθλητές
στο εξωτερικό και οι νέοι να αποµακρύνονται από τον αθλητισµό.
Αν θέλουµε να έχουµε ένα ισχυρό αθλητικό οικοδόµηµα, η βάση
θα πρέπει να είναι ο σχολικός αθλητισµός. 

Και όµως, στα περισσότερα σχολεία της χώρας, οι πιο πολλές
σχολικές αυλές δεν έχουν τις βασικές αθλητικές υποδοµές. Τα
προγράµµατα φυσικής αγωγής είναι ελλιπή. Οι ώρες γυµναστι-
κής µειώνονται αντί να αυξάνονται. Τι σηµαίνει αυτό; Λιγότερα
παιδιά στον αθλητισµό. Περισσότερα παιδιά σε καθιστική ζωή,
στην οθόνη και στην αδιαφορία για την άθληση. Αυτό δεν είναι
πρόοδος, αυτό είναι οπισθοδρόµηση και συνδέεται άµεσα και µε
το δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας. Αν οι οικογένειες δεν βρί-
σκουν ασφαλείς, οργανωµένους χώρους για να αθληθούν τα παι-
διά τους, αν το κόστος του αθλητισµού αυξάνεται, αν οι γονείς
δεν έχουν κίνητρα για να γράψουν τα παιδιά τους σε αθλητικές
δραστηριότητες, τότε η Ελλάδα θα συνεχίσει να συρρικνώνεται
δηµογραφικά και να γερνάει. Αυτό είναι το µεγάλο στοίχηµα που
πρέπει να κερδίσουµε. Η Κυβέρνηση δεν δείχνει να το κατανοεί.

Ας περάσουµε τώρα στην οικονοµική ενίσχυση του αθλητι-
σµού. Το άρθρο 12 λέει ότι οι αθλητικοί φορείς δεν θα λαµβάνουν
επιχορηγήσεις αν έχουν οφειλές στα αθλητικά κέντρα. Λογικό,
σωστό; Να πληρώνεις πριν πάρεις λεφτά από το κράτος. Όµως,
αµέσως µετά, ανοίγετε παραθυράκια. Αν το ποσό είναι κάτω των
10.000 ευρώ, αν αφορά µισθοδοσία, αν πρόκειται για συγκεκρι-
µένους φορείς. Για κάποιους, δηλαδή, ισχύουν οι κανόνες και για
κάποιους άλλους όχι. Η αθλητική χρηµατοδότηση πρέπει να είναι
διάφανη, δίκαιη και ίση προς όλους.  Όχι µε εξαιρέσεις που εξυ-
πηρετούν συγκεκριµένα συµφέροντα.

Ας µιλήσουµε για τους προπονητές, τους ανθρώπους που είναι
η ψυχή του αθλητισµού. Στο άρθρο 9 κάνετε δύο σοβαρά λάθη.
Το είπα και στην πρώτη συνεδρίαση, στο άρθρο 9 διευκολύνει
τους προπονητές ατόµων µε αναπηρία, µε το οποίο εµείς φυσικά
συµφωνούµε, όµως αµέσως µετά και µέσα στο ίδιο άρθρο υπο-
βαθµίζετε τις προϋποθέσεις για την άσκηση του επαγγέλµατος
του προπονητή. Καταργείτε την απαίτηση απολυτηρίου Λυκείου
για όσους απέκτησαν δίπλωµα πριν το 2021, ορίζετε κατώτατη
αµοιβή µόλις 250 ευρώ. Αυτή δεν είναι στήριξη προπονητών, είναι
υποτίµηση του επαγγέλµατός τους.
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Ο ελληνικός αθλητισµός δεν µπορεί να προχωρήσει χωρίς εξει-
δικευµένους αξιοπρεπώς αµειβόµενους προπονητές. Σας το ξα-
ναλέω: Χωρίστε το άρθρο αυτό για τους προπονητές ΑΜΕΑ να
το ψηφίσουµε όλοι µας.

Ερωτηµατικά προκαλεί και η διάταξη του άρθρου 10. Μαζί µε
την ψηφιακή κάρτα του αθλητή που είναι σωστή πρωτοβουλία,
φέρνετε και τη συµµετοχή αλλοδαπών αθλητών στον µηχανοκί-
νητο αθλητισµό, δηµιουργώντας περίεργους συνειρµούς. Γιατί
δεν αντιµετωπίζετε ξεχωριστά αυτά τα δύο άρθρα; Είναι δύο
εντελώς διαφορετικά θέµατα. Αυτή η τακτική της νοµοθέτησης -
πακέτο δηµιουργεί πολλά ερωτήµατα. Σπάστε και εδώ το άρθρο,
κύριε Υπουργέ, ώστε να ψηφίσουµε τις θετικές διατάξεις.

Αφού αναλύσαµε τα προηγούµενα άρθρα του νοµοσχεδίου, ας
εστιάσουµε τώρα στο κρίσιµο ζήτηµα της αθλητικής βίας.

Η πρόταση του Προέδρου Σωκράτη Φάµελλου να καθιερωθεί
η 1η Φεβρουαρίου ως Ηµέρα Φιλάθλου έγινε δεκτή σχεδόν από
όλες τις δυνάµεις της Βουλής, ένα ξεκάθαρο µήνυµα ότι ο αθλη-
τισµός ανήκει στους φιλάθλους και όχι στη βία. 

Η ηµέρα αυτή µπορεί να γίνει αφετηρία για µια νέα αθλητική
κουλτούρα, µε σεβασµό, συµµετοχή και πραγµατική αγάπη στο
παιχνίδι. Η αποδοχή της δείχνει ότι υπάρχουν πεδία συναίνεσης,
αρκεί να υπάρχει και η πολιτική βούληση για ουσιαστικές αλλα-
γές.

Η βία όµως δεν θα λυθεί µε απανωτούς νόµους. Χρειάζονται
αυστηρότεροι έλεγχοι στις λέσχες φιλάθλων, αποσύνδεση του
οργανωµένου οπαδισµού από το οργανωµένο έγκληµα, εκπαί-
δευση και αλλαγή νοοτροπίας από µικρές ηλικίες στα σχολεία. Η
αντιµετώπιση της βίας δεν µπορεί να είναι µόνο κατασταλτική,
χρειάζεται πρόληψη και ριζικές αλλαγές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς ολοκληρώνουµε τη συ-
ζήτηση για το παρόν νοµοσχέδιο, θα ήθελα να επισηµάνω ότι,
παρά τα θετικά του στοιχεία, υπάρχουν σηµαντικά κενά και προ-
βληµατικές διατάξεις, που εµείς δεν µπορούµε να τις αγνοή-
σουµε. Ο αθλητισµός είναι δικαίωµα όλων και οφείλουµε όλοι µας
να τον προστατεύσουµε. Γι’ αυτό εµείς υπερψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιο, αλλά απαιτούµε απαραίτητες διορθώσεις για να διασφα-
λίσουµε ένα δίκαιο και αποτελεσµατικό πλαίσιο για όλους. Ο
αθλητισµός δεν ανήκει σε κανέναν µας δεν είναι προνόµιο λίγων.
Είναι προνόµιο όλων. Γι’ αυτό το δικαίωµα είµαστε εδώ εµείς οι
ίδιοι να το προστατεύσουµε.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι στο πλαί-
σιο της σηµερινής συζήτησης καταθέσαµε τροπολογία για την
επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού
στο δηµόσιο, µία πρωτοβουλία που θεωρούµε απαραίτητη για
την ενίσχυση των εργαζοµένων και την τόνωση της οικονοµίας.
Ο Πρόεδρός µας Σωκράτης Φάµελλος θα τοποθετηθεί εκτενέ-
στερα επί του θέµατος εντός της ηµέρας από το Βήµα της Βου-
λής, αναλύοντας τη σηµασία και τα αποτελέσµατα αυτής της
πρότασης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κοντοτόλη.
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης, ειδικός αγορητής

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ο τίτλος του νοµοσχεδίου: «Ρυθµίσεις για την ενίσχυση του

ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού αθλητισµού» δεν έχει
καµία σχέση µε τις πραγµατικές προθέσεις της Κυβέρνησης στον
χώρο του αθλητισµού. 

Κατ’ αρχάς δεν ασχολείται καθόλου µε την ανάπτυξη του αθλη-
τισµού στο σχολείο, στη γειτονιά, µε τα χρονίζοντα προβλήµατα
και το πώς θα αναπτυχθεί το κάθε άθληµα, πώς θα µεγαλώσει η
συµµετοχή και η πρόσβαση του πληθυσµού και ιδιαίτερα της νε-
ολαίας, πώς θα διαµορφωθούν δοµές και προϋποθέσεις απαραί-
τητες για να διευκολυνθεί η οικογένεια και τα παιδιά της, για να
έχουν πρόσβαση στη συστηµατική άσκηση, ώστε να προστατευ-
θεί η ψυχική και σωµατική υγεία και να προλαµβάνονται οι ασθέ-
νειες. 

Τίποτε από όλα αυτά δεν προβλέπει, δεν εξετάζει το παρόν
σχέδιο νόµου. Άλλωστε όλες οι µέχρι σήµερα νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις επί όλων των κυβερνήσεων δεν ασχολήθηκαν µε την ανά-
πτυξη του ερασιτεχνικού αθλητισµού, διότι δεν ήθελαν να ακυρώ-
σουν την επιχειρηµατική δραστηριότητα σε αυτόν, απέφευγαν
πάντα τη σύνδεσή του µε το οικοδόµηµα του εµπορευµατοποι-
ηµένου αθλητισµού, που οδηγεί στο κυνήγι του κέρδους και απο-
τελεί την αιτία και τη γέννηση, αλλά και την αναπαραγωγή
τέτοιων φαινοµένων. Αυτό αναδεικνύει τη γύµνια από πλευράς
κράτους διαχρονικά για να ενισχύσει τη διάδοσή του στον πλη-
θυσµό και τη νεολαία.

Ταυτόχρονα, ανεξάρτητα από τις διακηρύξεις για την αποκα-
τάσταση ζητηµάτων απώλειας κεκτηµένων επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων και την ενίσχυση της ασφάλειας και της ευηµερίας
των αθλητών, των προπονητών και των λοιπών προσώπων που
εµπλέκονται στο αθλητικό γίγνεσθαι, όπως αναφέρει, στην ουσία
προωθεί ακόµα περισσότερο την υποβάθµιση του πτυχίου των
ΤΕΦΑΑ και την εξίσωσή του µε σχολές αµφιβόλου ποιότητας,
όπως φυσικά υποβαθµίζει ακόµα περισσότερο τα µισθολογικά δι-
καιώµατα των προπονητών µε τις τροποποιήσεις που προτείνει.

Το παρόν, λοιπόν, σχέδιο νόµου τροποποιεί παλαιότερες δια-
τάξεις της αθλητικής νοµοθεσίας, λειαίνει γωνίες, όπως το ζή-
τηµα της ποσόστωσης του ενός τρίτου κάθε φύλου στη συµ-
µετοχή του στα διοικητικά συµβούλια των οµοσπονδιών, και ενι-
σχύει ακόµη περισσότερο το ασφυκτικό πλαίσιο λειτουργίας του
αθλητισµού στη χώρα µας, διευκολύνει µε χαριστικές διατάξεις
ΠΑΕ και ΚΑΕ στη χρήση αθλητικών εγκαταστάσεων, εισάγει δια-
τάξεις «φωτογραφικού» χαρακτήρα, που ενισχύουν την αδιαφά-
νεια, τη διαπλοκή, τη διαχείριση κρατικού χρήµατος από «ηµε-
τέρους» όπως µε το Ράλλυ «Ακρόπολις», το οποίο τα τελευταία
χρόνια έχει µετατραπεί σε µία επιχείρηση διαχείρισης δηµόσιου
χρήµατος, τροποποιήσεις συγκάλυψης του παρασιτισµού, που
έρχονται ως απόρροια της ενίσχυσης του αθλητισµού ως εµπό-
ρευµα. 

Οι διατάξεις για τα αθλητικά σωµατεία, η ασφυκτική τους υπο-
χρηµατοδότηση, το ηλεκτρονικό µητρώο και τα εµπόδια για την
αθλητική τους αναγνώριση, που παραµένουν και ενισχύονται,
παρά τις περί του αντιθέτου διακηρύξεις για την πλατφόρµα e-
Kouros, ο ηλεκτρονικός τζόγος και η αναγόρευσή του σε άθληµα,
οι σκανδαλώδεις ρυθµίσεις για τον µηχανοκίνητο αθλητισµό, το
συνεχές χτύπηµα των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των πτυχι-
ούχων προπονητών ΤΕΦΑΑ, µε το πρόσχηµα µιας αναγκαίας
κατά τα άλλα ρυθµίσεις για τα άγονα νησιά, η εγκατάλειψη των
αθλητικών εγκαταστάσεων, η έλλειψη σύγχρονων αθλητικών
υποδοµών, που να καλύπτουν το σύνολο των αθλητικών αναγκών,
το ευνοϊκό καθεστώς αδειοδότησης για τη χρήση τους από ΠΑΕ
- ΚΑΕ και ο συµψηφισµός δαπανών αθλητικής ανώνυµης εται-
ρείας µε οφειλόµενα οικονοµικά ανταλλάγµατα, καθώς και οι
ρυθµίσεις µε την αυστηροποίηση ποινών, που επικαλείται η Κυ-
βέρνηση για την αντιµετώπιση της οπαδικής βίας, όχι µόνο δεν
λύνουν, όχι µόνο δεν µειώνουν, αλλά αντίθετα οξύνουν τα προ-
βλήµατα. Όλα έχουν ως πυρήνα την αντίληψη για τον εµπορευ-
µατοποιηµένο αθλητισµό.

Πιο ειδικά, για τον µηχανοκίνητο αθλητισµό οι διατάξεις του
άρθρου 3 παράγραφοι 4 και 7, εξαιρούν τον µηχανοκίνητο αθλη-
τισµό από το καθεστώς των κωλυµάτων και των ασυµβίβαστων
στη διαιτησία, επιτρέποντας στους διαιτητές να είναι ταυτόχρονα
µέλη των διοικητικών συµβουλίων των σωµατείων και των οµο-
σπονδιών. Τι σηµαίνει πρακτικά αυτό; Την απευθείας νόµιµη και
σε πλήρη αντίθεση µε τους διεθνείς κανονισµούς της παγκόσµιας
οµοσπονδίας, εµπλοκή σε ένα ακριβό άθληµα εκατοµµυρίων
ευρώ εµπόρων αθλητικών ειδών, αυτοκινήτων, µηχανών και καρτ,
ανταλλακτικών, εξοπλισµού στα διοικητικά συµβούλια των αθλη-
τικών σωµατείων και οµοσπονδιών. Πρόκειται για καραµπινάτη
«φωτογραφική» διάταξη που τους επιτρέπει να καθορίζουν τους
τεχνικούς κανονισµούς για τα κέρδη τους προωθώντας το εµπό-
ρευµά τους. 

Αντί να καταδιώξει την παρανοµία η Κυβέρνηση και ο κ. Βρού-
τσης, φέρνει τροποποίηση για να προστατεύσει τα συµφέροντα
αυτών που εκµεταλλεύονται την εξουσία τους και καταστρατη-
γούν την αθλητική δεοντολογία. Οι τροποποιήσεις αυτές ταρά-
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ζουν την ισορροπία του αθλήµατος, αφού ο εκάστοτε διαιτητής,
µέλος διοίκησης αθλητικού σωµατείου -άκουσον, άκουσον!- θα
µπορεί να έχει λόγο στα αποτελέσµατα ενός πρωταθλήµατος.
Είναι απολύτως βέβαιο ότι θα ευνοούνται αθλητές που θα διαι-
τητεύονται από τα µέλη των διοικητικών συµβουλίων των αθλητι-
κών σωµατείων τους. Άρα αυτοί θα έχουν περισσότερες πιθα-
νότητες να λάβουν τα µόρια για την είσοδό τους σε πανεπιστη-
µιακές σχολές, αλλά και µεγάλες χορηγίες. Φανταστείτε τι έχει
να γίνει όταν θα δίνονται ποινές από µέλη διοικητικού συµβουλίου
στους ανταγωνιστές των αθλητών τους. Θα επικρατήσει χάος και
είναι σίγουρο ότι θα ζήσουµε και σκηνές βίας και σε αυτό το
άθληµα. 

Το ίδιο ισχύει και για το άρθρο 10 παράγραφος 1. Επιτρέπει
τη συµµετοχή αλλοδαπών αθλητών σε πρωταθλήµατα τοπικού,
περιφερειακού ή πανελλαδικού επιπέδου. Εξίσου απαράδεκτη
και σκανδαλώδης διάταξη. Αυτές οι τροποποιήσεις έρχονται σε
µια εποχή που το Ράλλυ «Ακρόπολις» έχει γίνει αντικείµενο συ-
νεχούς χρηµατοδότησης από το ελληνικό δηµόσιο µε εκατοµµύ-
ρια ευρώ να δίνονται σε εταιρείες - «φαντάσµατα», µε απευθείας
αναθέσεις που δεν πληρούν τις στοιχειώδεις προϋποθέσεις για
να αναλάβουν έργα. Το επιχείρηµα της Κυβέρνησης και του
Υπουργού ότι αυτές οι τροποποιήσεις εξυπηρετούν την ανάπτυξη
του αθλητισµού είναι για να δικαιολογηθούν τα αδικαιολόγητα.
Το µόνο που εξυπηρετεί είναι η εµπορευµατοποίηση του αθλή-
µατος και η ενίσχυση ενός συστήµατος που ευνοεί όσους εµπλέ-
κονται µε τις οµοσπονδίες, οι οποίες διαχειρίζονται εκατοµµύρια
ευρώ, χρήµατα δηλαδή του ελληνικού λαού. 

Ως ΚΚΕ έχουµε προτείνει την απόσυρση αυτών των διατάξεων.
Επιµένουµε, έστω και την ύστατη αυτή στιγµή, και καλούµε την
Κυβέρνηση και τον Υπουργό να αποσύρει αυτές τις διατάξεις, να
ανοίξει έναν ουσιαστικό διάλογο χωρίς αποκλεισµούς αθλητών
και γονέων, προκειµένου να συζητήσουν και να καταθέσουν προ-
τάσεις για την πραγµατική πρόοδο του αθλήµατος. Ο Υπουργός
βέβαια το αρνείται πεισµατικά και καθίσταται υπεύθυνος, καθώς
και όλη την Κυβέρνηση, για τη γιγάντωση φαινοµένων διαφθοράς
µε τις ασυµβίβαστες πράξεις σκιωδών επιδιώξεων σχετικά µε το
Ράλλυ «Ακρόπολις». 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη µαζική επιστολή αθλητών του µη-
χανοκίνητου αθλητισµού, καθώς επίσης και την απόφαση των
µελών του συνδέσµου της ΣΑΜΑΕ, αλλά και την ένσταση ενα-
ντίωσης σε αυτές τις συγκεκριµένες διατάξεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φτάνει βέβαια στο σηµείο ο κύριος Υπουργός αντιδηµοκρατι-
κών και αυταρχικών συµπεριφορών της κατασυκοφάντησης
αθλητών και παραγόντων που εναντιώνονται στις επαίσχυντες
αυτές διατάξεις, αποκλείοντας από την ακρόαση φορέων υπαρ-
κτούς θεσµοθετηµένους φορείς, όπως του Συνδέσµου Αθλητών
Μηχανοκίνητου Αθλητισµού Ελλάδας καθώς και του Πανελλήνιου
Συλλόγου Επαγγελµατιών Αθλητισµού και Άσκησης, της ΠΣΕΑΑ,
που αφορά την περίπτωση των πτυχιούχων ΤΕΦΑΑ. 

Δεύτερο ζήτηµα είναι ο ηλεκτρονικός αθλητισµός. Εδώ πρέπει
να είµαστε ειλικρινείς. Άλλο είναι ηλεκτρονικό παιχνίδι, παίγνιο,
και άλλο αθλητισµός. Τι θα πει ηλεκτρονικός αθλητισµός µε το
να κάθεσαι µε τις ώρες µπροστά σε έναν υπολογιστή, να πίνεις
µπύρες και αναψυκτικά και να παίζεις; Στην ουσία ο ηλεκτρονικός
αθλητισµός επεκτείνει ακόµα περισσότερο την εµπορευµατοποί-
ηση. Επιχειρείτε να νοµιµοποιήσετε στη συνείδηση του κόσµου
τις στοιχηµατικές εταιρείες, τον τζόγο, που δεν είναι τίποτε άλλο
παρά καταλήστευση του εισοδήµατος του λαού. 

Ο τζίρος στην παγκόσµια αγορά στοιχηµάτων για αθλητικές
διοργανώσεις ανέρχεται σε τουλάχιστον 1 τρισεκατοµµύριο δο-
λάρια εκ των οποίων το 90% είναι παράνοµα στοιχήµατα. Ο αθλη-
τικός κόσµος πρέπει να εναντιωθεί στον στοιχηµατικό τζόγο.
Θέση του KKE είναι η κατάργηση του τζόγου και η µη νοµιµοποί-
ησή του στη συνείδηση του λαού, καθώς είναι απλά ένα µέσο για
να αποκοµίζουν λεφτά οι πολυεθνικές από το υστέρηµα του λαού
και να πλουτίζουν.

Τρίτο ζήτηµα είναι το Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Σωµα-

τείων. Τροποποιεί η Κυβέρνηση διατάξεις του νόµου για το Ηλε-
κτρονικό Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων, προβλέποντας ότι, αν
περάσουν δύο χρόνια από την εγγραφή του και το αθλητικό σω-
µατείο δεν έχει λάβει ειδική αθλητική αναγνώριση και δεν έχει εγ-
γραφεί στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ερασιτεχνικών Αθλητικών
Σωµατείων, διαγράφεται από το µητρώο των µελών της ένωσης
ή της οµοσπονδίας και δεν µπορεί πλέον να συµµετέχει στις αγω-
νιστικές διοργανώσεις της αντίστοιχης αθλητικής ένωσης ή οµο-
σπονδίας και άλλα ζητηµατάκια. Το ζητούµενο όµως εδώ δεν
είναι η απαγόρευση και ο αποκλεισµός από αγώνες, διακρίσεις
και άλλα τέτοια ζητήµατα, αλλά το πώς θα στηριχτούν, για να επι-
βιώσουν και να αναπτυχθούν, τα αθλήµατα του ερασιτεχνικού
αθλητισµού, τα σωµατεία, οι αθλητές και όλοι όσοι συµµετέχουν
στην ανάπτυξή του. 

Δυστυχώς, όλα αυτά τα χρόνια από τη δηµιουργία του ηλε-
κτρονικού µητρώου, παρά τις όποιες υπουργικές και κυβερνητι-
κές διακηρύξεις, ταλαιπωρήθηκαν και ταλαιπωρούνται πολλά
σωµατεία µε τις γραφειοκρατικές και δαπανηρές διαδικασίες ως
προϋπόθεση για την ένταξή τους στο αθλητικό µητρώο. Γι’ αυτό
άλλωστε υπάρχουν εντονότατες διαµαρτυρίες όλο αυτό το διά-
στηµα, όλα αυτά τα χρόνια, από σωµατεία και οµοσπονδίες για
την πολυπλοκότητα του συστήµατος εγγραφής, που έχει δηµι-
ουργήσει ουκ ολίγα προβλήµατα, αφήνοντας ανοικτό το ενδεχό-
µενο πολλά σωµατεία να µείνουν εκτός µητρώου. Συνδέθηκε µε
την περαιτέρω µείωση επίσης της κρατικής χρηµατοδότησης των
σωµατείων µε το πρόσχηµα της µη αθλητικής αναγνώρισης. Μά-
λιστα υπό µορφή απειλών ο προηγούµενος Υφυπουργός Αθλητι-
σµού δήλωνε ότι όσα αθλητικά σωµατεία δεν έχουν ολοκληρώσει
την εγγραφή ή την προεγγραφή στο περιβόητο µητρώο δεν θα
λάβουν την κρατική χρηµατοδότηση. Αυτή η τακτική συνεχίζεται
και σήµερα. 

Η διάταξη του άρθρου 4 για τα βιβλία των αθλητικών σωµα-
τείων στην ουσία διαλύει τα σωµατεία. Τα αναγκάζει να τηρούν
βιβλία και να πρέπει να έχουν στη διάθεσή τους στρατό λογιστών,
δικηγόρων, απίστευτα έξοδα για να ανταποκριθούν. Τα σωµατεία
πρέπει να βοηθηθούν για την απόκτηση ειδικής αθλητικής ανα-
γνώρισης. Για παράδειγµα, τα απαραίτητα στοιχεία που εισάγο-
νται στο µητρώο και αφορούν στοιχεία που προέρχονται από
υπηρεσίες του Δηµοσίου να αναζητούνται αυτεπάγγελτα από τη
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού και να µεταφέρονται στο µητρώο
αθλητικών φορέων µε απλή έγγραφη συναίνεση του νόµιµου εκ-
προσώπου του σωµατείου. Να µην αποκλείονται από τις αγωνι-
στικές δραστηριότητες της οικείας ένωσης ή οµοσπονδίας
καθώς και των πανελληνίων αγώνων και πρωταθληµάτων ή των
τελικών φάσεων πανελληνίων αγώνων και πρωταθληµάτων ούτε
από την εκλογική διαδικασία των οµοσπονδιών κανένα σωµατείο
που αποδεδειγµένα συµµετέχει µε ενεργή δράση το προηγού-
µενο διάστηµα. Όλοι αυτοί δεν είναι ούτε παράνοµοι ούτε βολε-
µένοι, όπως παράνοµοι δεν είναι ούτε οι αθλητές ούτε οι αγώνες
και οι διακρίσεις τους. Είναι εργαζόµενοι, συνταξιούχοι, αυτοα-
πασχολούµενοι που εθελοντικά αφιερώνουν ώρες ατελείωτες,
σπαταλούν κόπο και χρήµα, προκειµένου να µείνουν όρθια τα
αθλητικά σωµατεία. 

Δεν πρέπει να χρησιµοποιείται το αθλητικό µητρώο για τα συµ-
φέροντα και τις επιδιώξεις επιχειρηµατιών και εταιρειών. Να
υπάρξει επαρκής χρηµατοδότηση και διευκολύνσεις στα σωµα-
τεία χωρίς περικοπές µε δεδοµένες και τις συνέπειες που γνωρί-
ζουµε όλοι που έχουν υποστεί τα προηγούµενα χρόνια λόγω της
κρίσης και της πανδηµίας. Το κράτος να διασφαλίσει δωρεάν και
επαρκή υγειονοµική προστασία. Να καταγραφεί το σύνολο των
αναγκών σε αθλητικές υποδοµές µε σκοπό την υλοποίηση νέων,
καθώς και να εξασφαλιστούν οι πόροι για τη συντήρηση και τη
λειτουργία των ήδη υπαρχουσών. 

Τα σωµατεία είναι αυτά που αναστενάζουν για να πληρώσουν
κάθε µήνα τους εργαζόµενους, τους προπονητές, να παρέχουν
τα αυτονόητα στους αθλητές, ρουχισµό και µετακίνηση για τους
αγώνες. Γι’ αυτό το KKE επιµένει να ενταχθούν στα µέτρα ενί-
σχυσης τα εθνικά σωµατεία χωρίς χρονικούς περιορισµούς που
είναι ενεργά και συµµετείχαν στις δραστηριότητες των σωµα-
τείων τους. 

Η ίδια εκβιαστική αντίληψη ισχύει ως προς τις προϋποθέσεις
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επιχορήγησης αθλητικών φορέων που επιχειρείται στο παρόν
σχέδιο νόµου. Νοµιµοποιεί την εµπορευµατοποίηση των αθλητι-
κών υποδοµών της χώρας, που φτιάχτηκαν από τη φορολεηλασία
του ελληνικού λαού. Εκβιάζει και απειλεί αθλητικούς συλλόγους
και οµοσπονδίες, νοµιµοποιώντας την παρακράτηση της επιχο-
ρήγησης για χρέη των παραπάνω στα Εθνικά Αθλητικά Κέντρα
και την ίδια στιγµή στο άρθρο 30 προβλέπει ένα νέο δωράκι, µάλ-
λον δωράρα, στις ΠΑΕ και ΚΑΕ για συµψηφισµό των µισθωµάτων
τους µε έξοδα για τη συντήρηση των αθλητικών εγκαταστάσεων. 

Καταγγέλλουµε αυτή τη διάταξη ως σκανδαλώδη όταν η πα-
ραχώρηση του ΣΕΦ ή του ΟΑΚΑ είναι για δεκαετίες µε φθορές
που θα υποστούν ανάλογες της χρήσης τους από τη χρήση που
θα κάνουν οι ΠΑΕ και οι ΚΑΕ, δηλαδή µε τη δική τους υπαιτιό-
τητα, και την ίδια στιγµή, λέει το νοµοσχέδιο, να µην καταβάλουν
ενοίκιο στο Ελληνικό Δηµόσιο. Ζητάµε την απόσυρση και αυτής
της διάταξης ως απαράδεκτης, ευνοϊκής και χαριστικής για τους
µεγαλοεπιχειρηµατίες στον παρασιτικό επαγγελµατικό αθλητι-
σµό. 

Όλες οι ολυµπιακές εγκαταστάσεις έχουν παραχωρηθεί σε επι-
χειρηµατίες των ΠΑΕ-ΚΑΕ και οι αθλητικές οµοσπονδίες έχουν
χάσει πολύτιµους χώρους, όπως ο Άγιος Κοσµάς και το ΟΑΚΑ Οι
αθλητικές εγκαταστάσεις είναι τα µεγάλα θύµατα της κρατικής
υποχρηµατοδότησης και υποσυντήρησης. Μαζικά λουκέτα επέ-
βαλαν τα προηγούµενα χρόνια οι πολιτικές διαχρονικά όλων των
κυβερνήσεων. 

Την ίδια στιγµή έχουν φορτώσει οι κυβερνήσεις στους δήµους
τη συντήρηση των αθλητικών εγκαταστάσεων, και των ολυµπια-
κών, χωρίς να είναι ούτε η δουλειά και πολύ περισσότερο χωρίς
την αναγκαία χρηµατοδότηση και προσωπικό. Υπάρχουν πάρα
πολλά παραδείγµατα που θα µπορούσε να φέρει κανείς από τα
ολυµπιακά στάδια, όπως είναι στην Κρήτη, όπως στη Θεσσαλία,
όπως είναι και σε όλη τη χώρα. 

Για τον Άγιο Κοσµά η Κυβέρνηση δεν λέει απολύτως τίποτα.
Είναι σαν να έχει καταπιεί τη γλώσσα της, µάλλον έχει καταπιεί
τη γλώσσα της. Πού είναι οι υποδοµές άθλησης και ψυχαγωγίας
για όλον τον λαό, που µας έλεγε, όχι µόνο του Ελληνικού, αλλά
και όλης της Αττικής; Δεν έχει πέσει ούτε τούβλο.

Σε αυτόν τον χώρο ο Γιώργος Ποµάσκι, τον οποίο δεν φτάνει
να τον επαινεί ο Υπουργός, προπονούσε πρωταθλητές που έκα-
ναν µε τις διακρίσεις τους περήφανο τον λαό και τη χώρα, παρ’
όλες τις ελλείψεις σε υποδοµές. Αθλούνται χιλιάδες νέοι και νέες,
δραστηριοποιούνταν αθλητικοί σύλλογοι της περιοχής και όλης
της Αττικής. Στη θέση αυτού του κοσµήµατος, που ήταν το αθλη-
τικό κέντρο του Αγίου Κοσµά, στο οποίο θα µπορούσατε να δου-
λέψετε για να φτιαχτούν οι καινούργιες εγκαταστάσεις, τι φτιά-
ξατε, για να αναδειχθούν οι πρωταθλητές των κερδών, δηλαδή
οι κατασκευαστικοί όµιλοι; Είκοσι επτά βίλες VIP, αυτό κάνατε. 

Αν πράγµατι χρειάζονται αλλαγές, είναι για τους εργαζόµενους
κατ’ αρχήν του ΣΕΦ. Να υπάρξει ρητή δέσµευση για νοµοθετική
ρύθµιση που να διασφαλίζει τα εργασιακά - ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων στο ΣΕΦ. Να υπάρξει τροποποίηση στο
άρθρο 11 του ν.2725/1999, που να προσδιορίζει ρητά την προτε-
ραιότητα στη διασφάλιση της µισθοδοσίας των υπαλλήλων των
αθλητικών οµοσπονδιών ως απαραίτητη προϋπόθεση για την επι-
χορήγησή τους. 

Θα συµφωνήσουµε µε τους απινιδωτές στους αθλητικούς χώ-
ρους. Είναι όµως ένα λειψό µέτρο από τη στιγµή που δεν λαµβά-
νονται παράλληλα µέτρα πλήρους ιατροφαρµακευτικής περίθαλ-
ψης και πρωτοβάθµιας φροντίδας. Απινιδωτής χωρίς µόνιµο νο-
σηλευτή και προσωπικό δεν µπορεί να υπάρξει. 

Τέλος, για τα ζητήµατα της οπαδικής βίας στα άρθρα 20 και
26 είναι η πολλοστή φορά που συζητάµε νοµοθετικές αλλαγές
και πρωτοβουλίες και από τη σηµερινή, αλλά και από προηγού-
µενες κυβερνήσεις.

Νόµοι επί νόµων έχουν περάσει όλα τα τελευταία χρόνια, σε
βάθος δεκαετιών. Μάλιστα, µετά και τα τραγικά περιστατικά, µε
δολοφονίες νέων παιδιών και, όµως, το πρόβληµα δεν λύνεται,
δεν µειώνεται. Αντιθέτως, οξύνεται. Τα ευχολόγια του κυρίου
Υφυπουργού για υγιή αθλητισµό, δεν έχουν κανένα απολύτως
αντίκρισµα.

Η Κυβέρνηση, αποσυνδέει σκόπιµα τα µέτρα κατά της βίας και

της χειραγώγησης των αγώνων από τα µέτρα που επιβάλλεται να
παρθούν για τη στήριξη του µαζικού λαϊκού αθλητισµού ως προ-
ϋπόθεση για την αντιµετώπιση των κοινωνικών αιτιών τους. 

Τα φαινόµενα διαφθοράς, η βία θα υπάρχει όσο ο αθλητισµός
λειτουργεί σαν επιχείρηση. Θα υπάρχουν και τα στηµένα, θα
υπάρχει και ο τζόγος ο νόµιµος, ο παράνοµος στοιχηµατισµός
και κυρίως, θα καλλιεργείται η συνείδηση µε τις αξίες αυτού του
σάπιου συστήµατος, δηλαδή όλα για την επίδοση, όλα για την
πρωτιά, όλα για το κέρδος. Έχει γίνει συνείδηση ότι αν δεν έχεις
υλικό κίνητρο, δεν αξίζει να ασχολείσαι µε τον πρωταθλητισµό,
γιατί ακριβώς το πρόβληµα έχει βαθιές ρίζες, µε βασική ρίζα την
εµπορευµατοποίηση, την επιχειρηµατική δράση στον χώρο του
αθλητισµού. 

Τα ίδια αυτά συµφέροντα είναι που συνδέονται, τροφοδοτούν,
συντηρούν και αξιοποιούν για τους δικούς τους σκοπούς ακόµα
και εγκληµατικές δραστηριότητες, τους οµαδικούς στρατούς
κ.λπ.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. 
Γι’ αυτό η λύση σε αυτό το σοβαρό κοινωνικό φαινόµενο και

ζήτηµα βρίσκεται στην κατεύθυνση που προτείνει και παλεύει το
ΚΚΕ. Δηλαδή, στην πάλη για την κατάργηση της επιχειρηµατικής
δραστηριότητας στον αθλητισµό, για να πάψει ο αθλητισµός να
είναι εµπόρευµα, αλλά να αποτελεί κατοχυρωµένο κοινωνικό δι-
καίωµα και ανάγκη που καλύπτει τον λαό και τα παιδιά του από
το κράτος. Φυσικά, δεν µπορεί να εξασφαλιστεί από το σηµερινό
κράτος, που για να στηρίζει το κεφάλαιο γεννά, συνεχώς, νέα
προβλήµατα και σπεύδει να τα συγκαλύπτει, όπως αυτό το έγκ-
ληµα στα Τέµπη, αλλά από το κράτος της εργατικής εξουσίας.

Η µαζική λαϊκή πρόσβαση στον αθλητισµό που εξασφαλίστηκε
στον σοσιαλισµό που γνωρίσαµε κατά τον 20ο αιώνα, η ίδια αυτή
απόλαυση του αθλητισµού και µε πρόσβαση σε δωρεάν αναβαθ-
µισµένες υποδοµές, µπορεί να συµβάλει στη διαπαιδαγώγηση µε
τα ανώτερα ιδανικά και τις αξίες της συλλογικότητας, της ευγε-
νούς άµιλλας, να υψώσει τείχος απέναντι στην επιθετική ανταγω-
νιστική και παραβατική συµπεριφορά.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Συντυχάκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι τέσσερις
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Δηµοτικό Σχολείο Υµηττού.  
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ.

Κωνσταντίνος Μπούµπας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν πάµε στο

νοµοσχέδιο, το οποίο για ακόµα µία φορά είναι ένα νοµοσχέδιο
για τον αθλητισµό, εγείρει ερωτήµατα, απορίες, που εµείς κατα-
θέτουµε ως Ελληνική Λύση, δεν πήραµε απαντήσεις και µας προ-
βληµατίζει. Πάµε λίγο σε αυτή την εγκληµατική συγκυρία των
Τεµπών.

Να θυµίσω ότι όταν εδώ ο επικεφαλής της Ελληνικής Λύσης
Κυριάκος Βελόπουλος µιλούσε για το παράνοµο φορτίο, το ξυ-
λόλιο, το οποίο είναι διαλύτης, µας λέγατε ότι λέµε ανοησίες.
Έτσι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης. Έλεγε ότι είµαστε «ψεκασµένοι».
Δεν µιλάµε για τον Πρόεδρό µας, ο οποίος θα πούµε ότι έχει µια
πολιτική διορατικότητα ή πολιτική ενόραση αλλά, δυστυχώς, επα-
ληθεύεται, διότι η ιστορία επαναλαµβάνεται όχι απλά ως φάρσα
αλλά ως τραγωδία. 

Να θυµίσω ότι σε επίκαιρη ερώτηση της Ελληνικής Λύσης ο κ.
Τριαντόπουλος είχε πει πέρυσι τον Μάρτιο ότι δεν έδωσε εντολή,
ενώ άλλα είχε πει λίγες µέρες µετά το δυστύχηµα σε τοπικό
σταθµό της Μαγνησίας αλλά και στον ΣΚΑΪ, ήξεις αφίξεις. Το ίδιο
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και ο τοπικός περιφερειάρχης κ.ο.κ.. 
Αν δείτε το ξυλόλιο παραλύει το νευρικό σύστηµα, φέρνει έµε-

τους, ζαλάδες, ναυτίες. Οι άνθρωποι αυτοί, εξαιτίας αυτού του
εύφλεκτου υλικού, το οποίο χρησιµοποιείται για παραγωγή καλ-
λυντικών αλλά συνάµα και για νοθεία καυσίµων και να ήθελαν να
κάνουν κινήσεις, αφού παραλύει το νευρικό σύστηµα, ήταν αδύ-
νατον να τις κάνουν. Άρα ήταν καταδικασµένοι.

Ξέρετε, το έχω πει και σε άλλη οµιλία, αν κάποιος απεικονίσει
αυτό το δυστύχηµα, είναι από τη µία το εµπορικό κέρδος, η εµπο-
ρική αµαξοστοιχία και η αµαξοστοιχία που κουβαλάει ζωές, νιότη
από την άλλη. Άρα το εµπόριο σκότωσε τη νιότη σε αυτή τη σύ-
γκρουση.

Χωρίς να υπονοώ κάτι, αν δούµε τα τρία µεγαλύτερα σιδηρο-
δροµικά δυστυχήµατα του 1968, του 1972 και αυτό των Τεµπών
στον σιδηρόδροµο, το 1972 περίπου στο ίδιο σηµείο, στον Δο-
ξαρά Λάρισας, έγινε µε τον ίδιο τρόπο, λόγω έλλειψης διοικητι-
κής µέριµνας. Δηλαδή, ο ιστορικός του µέλλοντος σε αυτόν τον
µισό αιώνα θα καταγράψει ότι όπως έγινε το 1972, έγινε και
τώρα. Καµία διαφορά. Άρα µιλάµε για ένα εγκαταλελειµµένο, πα-
ραµεληµένο σιδηροδροµικό δίκτυο µέσα σε µισό αιώνα. Ακόµα
λένε ότι οι ραδιοτηλέφωνα που χρησιµοποιούσαν τότε επί διάρ-
κεια επταετίας είναι τα ίδια που χρησιµοποιούν και σήµερα.
Όµως, τότε στους τρεις σταθµάρχες που επιβλήθηκε µεγάλη
ποινή φυλάκισης, το δικαστήριο του 1972 σε αυτό το µεγάλο τρα-
γικό και τότε δυστύχηµα έγινε µόλις σε οκτώ µήνες. Σε οκτώ
µήνες, λοιπόν, τον Νοέµβριο του 1972, τότε έγινε δικαστήριο και
οι τρεις σταθµάρχες µπήκαν φυλακή και ο τότε Υπουργός ήταν
σε κατ’ οίκον περιορισµό. Δεν υπονοώ κάτι. Η ιστορία το λέει ότι
πρέπει δικαστικά να κινούµαστε τάχιστα.

Να αναφέρω και κάτι ακόµα, για τον κόσµο, για αυτές τις πο-
νεµένες ψυχές, γιατί όσο και αν θέλουµε να έχουµε ενσυναί-
σθηση και IQ ενσυναίσθησης, δεν είµαστε κοντά στους γονείς.
Θα το έχουµε ξεχάσει. Αυτή η χαροκαµένη µάνα και αυτός ο πα-
τέρας είναι ζωντανοί νεκροί. Στο δυστύχηµα του Γιάκοβλεφ, πα-
ρακαλώ, του 1997, πέρασαν είκοσι τρία ολόκληρα χρόνια για να
δικαιωθούν θύµατα! Το αντιλαµβάνεστε; Πώς να µας πιστέψει ο
κόσµος; Όχι ότι τα χρήµατα θα φέρουν πίσω τις ζωές και θα ανα-
κουφίσουν τις ψυχές που είναι λαβωµένες, αλλά τότε ξέρετε τι
είπε το δικαστήριο για το Γιάκοβλεφ; Δεν επέδωσε χρήµατα σε
παιδιά που ήταν µικρά σε ηλικία, διότι, λέει, δεν είχαν ψυχολογικά
τραύµατα, καθώς δεν θυµόνταν τους γονείς τους που σκοτώθη-
καν µε το Γιάκοβλεφ. Εβδοµήντα τέσσερις νεκροί τότε και οκτώ
µέλη του πληρώµατος. Και όµως, αυτό λέει η δικαστική από-
φαση, που λέει ο κ. Μάρκος Φλώρος δικηγόρος και ο κ. Κουµπού-
ρας δηµοσιογράφος από την Κοζάνη. Το δικαστήριο αυτό είπε,
τα παιδιά ήταν µικρά, λέει, δεν θυµόνταν τους γονείς τους και
δεν πήραν χρήµατα. Όχι ότι τα χρήµατα φέρνουν πίσω µία αν-
θρώπινη ζωή, αλλά προσέξτε δικαστικές αποφάσεις. «Το δίκαιον
ουκ άλλο τι ή του κρείττονος ξυµφέρον» σε πάρα πολλά ζητή-
µατα.

Πριν πάω στο νοµοσχέδιο, η τροπολογία που φέρνει ο Υπουρ-
γός Παιδείας καταστρατηγεί τον δικό του νόµο για ίδρυση ιδιω-
τικών πανεπιστηµίων και κολλεγίων, γιατί αλλοιώνει τον χωρο-
ταξικό σχεδιασµό. Είναι αντίθετη µε τον ν.5054/2024 που ίδιος
ψήφισε, διότι φωτογραφικά δίνει τη δυνατότητα σε κάποια κολ-
λέγια να µπορέσουν να ιδρύσουν πανεπιστηµιακά ιδρύµατα τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης, ενώ δεν έχουν το δικαίωµα, διότι έπρεπε
να είναι αυτοτελείς οι εγκαταστάσεις και ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Τώρα δηµιουργείτε πανεπιστηµιακή εκπαίδευση του ενός ορό-
φου. Αλλοιώνετε τον χωροταξικό σχεδιασµό αµιγούς κατοικίας,
που µέχρι τώρα είχε τη δυνατότητα να ιδρυθεί µέχρι δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση.

Άρα, λοιπόν, τώρα φωτογραφικά, για να ικανοποιήσει κάποια
συµφέροντα κολλεγίων, δίνει αυτή τη δυνατότητα του ισογείου
ή του ενός ορόφου. Άρα καταστρατηγείται ο χωροταξικός σχε-
διασµός σε ό,τι αφορά αυτή την τροπολογία που έχουµε και κα-
λούµεθα σε αυτό το νοµοσχέδιο να ψηφίσουµε. Αντιλαµβάνεστε
τι γίνεται; Απλοποιούνται πολλά πράγµατα. Γιατί άραγε; Γιατί
άραγε του ενός ορόφου, γρήγορα-γρήγορα και φωτογραφικά;

Ακούστε τώρα, υπάρχουν θετικά στοιχεία του νοµοσχεδίου,
αλλά όλα αυτά που έχουν καταγγελθεί από τους αθλητές του µη-

χανοκίνητου αθλητισµού για διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος,
φέρνουν δηµοσιογραφική ώσµωση και εγείρουν ερωτηµατικά για
το πού πάνε τόσα λεφτά στον µηχανοκίνητο αθλητισµό και ποιοι
τα διαχειρίζονται. 

Με την επιστολή που έχουµε λάβει στα χέρια µας -φαντάζοµαι
όλοι σας- µιλάµε για τέρατα, µιλάµε για πάρτι εκατοµµυρίων
ευρώ στο Ράλλυ «Ακρόπολις», που έρχονται από πίσω κάποιες
άλλες εταιρείες, που ασχολούνται µε κάτι άλλα ελαιόλαδα -δεν
ξέρω- µόνο σχέση µε τον µηχανοκίνητο αθλητισµό δεν έχουν. Και
εγώ δεν υιοθετώ όλες αυτές τις καταγγελίες της κ. Δελαγραµµά-
τικα, αλλά µε βάζει σε κάποιες υποψίες, πρέπει να απαντήσει ο
Υπουργός. Αν δεν ευσταθούν. είναι µηνύσιµες. 

Εδώ µιλάµε δόθηκαν, λέει, 300.000 στους εθελοντές, που δεν
τα πήραν ποτέ. Εδώ λέει ότι ο προκάτοχος του κ. Βρούτση, ο κ.
Αυγενάκης, ίδρυσε αυτόν τον συγκεκριµένο Οργανισµό Διεκπε-
ραίωσης Μηχανοκίνητου Αθλητισµού και έβαλε µέσα τον κου-
νιάδο του ως εθελοντή, ο οποίος αµείφθηκε µε 20.000 ευρώ, ο
οποίος δεν είχε σχέση µε το µηχανοκίνητο. Αυτά δε θα µας προ-
βληµατίσουν, που πήραν 5.000 ως 35.000 ή κιγκλιδώµατα
150.000 ευρώ; Στον µηχανοκίνητο αθλητισµό έφυγαν οκτώ εκα-
τοµµύρια ευρώ, για να ξέρει ο κόσµος. Ποιος τα πληρώνει όλα
αυτά, κύριοι; Είναι πολλά τα λεφτά. Ο φορολογούµενος πολίτης. 

Αυτό, λοιπόν, εµάς µας βάζει σε έναν προβληµατισµό, που κα-
λείται ο Υπουργός να το αποσαφηνίσει, γιατί αυτό δηµιουργεί
υποψίες, καπελώνει αυτό το νοµοσχέδιο αν θέλετε. Πρέπει να
απαντηθούν αυτά. Μας βάζουν σε σκέψεις όλα αυτά τα οποία
διαβάζουµε. 

Τώρα απέναντι στα άρθρα, τα οποία τα είπαµε και στις επιτρο-
πές, παραδείγµατος χάριν είπαµε ότι το επίµαχο άρθρο είναι το
άρθρο 3, παράγραφος 4, αλλά αυτό µε τα σωµατεία λέει ο κ.
Βρούτσης ότι απλοποιούνται για να υπερκεράσουν γραφειοκρα-
τικές αγκυλώσεις και δεν χρειάζονται θεώρηµα τα ψηφιακά βι-
βλία. Γιατί ταλαιπωρούµε τόσο γραφειοκρατικά πολύ τα σωµα-
τεία; Πρέπει να το απλοποιήσουµε. Σε ό,τι αφορά τα βιβλία που
πρέπει να κρατούν, γιατί τους βάζουµε σ’ αυτήν την επίπονη δια-
δικασία; 

Η Διαρκής Επιτροπή Ασφάλειας στο άρθρο 7 είναι ανούσια,
πάλι χρήµατα πρέπει ο φορολογούµενος πολίτης να τα πληρώ-
σει. Να τους δούµε στα µάτια, αυτοί τα πληρώνουν αυτά. Όσον
αφορά τον υπεύθυνο ασφαλείας, επίσης και εδώ είναι προς τη
θετική κατεύθυνση, αλλά εγείρονται κάποια ερωτηµατικά. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 10, για τα αλλοδαπά σωµατεία, που
µπορούν να συµµετέχουν στο µηχανοκίνητο αθλητισµό. Έτσι χά-
νουν τη µοριοδότηση οι Έλληνες αθλητές του µηχανοκίνητου. Τα
αλλοδαπά σωµατεία, δεν ξέρω µπορεί να έρχονται και µέσω κά-
ποιων περίεργων ΜΚΟ, όπως συστήνονται, να παίρνουν µέρος
στους αγώνες, τους δίνει το δικαίωµα το άρθρο 10. Δεν συµφω-
νούµε. 

Πάµε τώρα και σε άλλα πολλά, όπως για τους διακριθέντες
αθλητές, εκεί θα συµφωνήσουµε. Μας έχουν κάνει υπερήφανους.
Έχουν ανεβάσει το εθνόσηµο. Τους δίνετε αναδροµική ισχύ,
όπως είπε ο κ. Βρούτσης. Σε καλή φάση είναι, θα το δούµε. 

Όσον αφορά στον απινιδωτή, που λέτε στο άρθρο 15, βεβαίως,
ο απινιδωτής αν υπήρχε στις αθλητικές εγκαταστάσεις, θα µπο-
ρούσε να έχει σώσει ζωές. 

Όσον αφορά στους ελέγχους, που πρέπει να γίνονται στις
αθλητικές εγκαταστάσεις, σήµερα υπάρχουν εγκαταλειµµένες
αθλητικές εγκαταστάσεις. Ξέρετε, φέρνουµε ακόµη ένα νοµοσχέ-
διο για τον αθλητισµό και αυτά τα εγκαταλελειµµένα επί Αγγελο-
πούλου έργα των Ολυµπιακών Αγώνων ερηµώνουν, κόστισαν
αδρά στον ελληνικό λαό, που τα πλήρωσε µετά για πάρα πολλά
χρόνια και στα χρόνια του µνηµονίου και δεν αξιοποιούνται. Μι-
λάµε, βεβαίως, για το ΣΕΦ, όπου εκεί διαβάζω και την επιστολή
των εργαζοµένων, κύριε Βρούτση, που έχουν αγωνία οι άνθρω-
ποι, οι οποίοι είναι στο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, πρέπει
να καλύψουν µε την αλλαγή χρήσης οργανικές θέσεις και αν δεν
υπάρχουν, πρέπει να καλυφθούν σε προσωποπαγείς θέσεις, µε
τα ίδια ασφαλιστικά, µισθολογικά και υπηρεσιακά δικαιώµατα.
Αυτό πρέπει να το δείτε, µιλάµε για οικογένειες, µην χάσουν τη
δουλειά τους. Οι άνθρωποι στο Ειρήνης και Φιλίας είναι σε ανα-
βρασµό και αγωνιούν για το µέλλον τους. Τι θα γίνουν αυτοί οι
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οποίοι είναι µια ζωή εκεί πέρα και προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους; Για να το δούµε και αυτό το κοινωνικό ζήτηµα. Μην οδηγή-
σουµε οικογενειάρχες ανθρώπους στην ανεργία. Γιατί η πολιτική
αυτό έχει σκοπό, να εξασφαλίζει θέσεις εργασίας και τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων. 

Σε ό,τι αφορά την προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία,
φυσικά θα συµφωνήσουµε για να υπάρχει µία προσβασιµότητα
σωστή για τα άτοµα µε αναπηρία. 

Σε ό,τι αφορά βεβαίως τώρα για τη βία, το έχουµε πει και σας
έχουµε κάνει συγκεκριµένες προτάσεις ως Ελληνική Λύση για την
πάταξη της βίας. Κατ’ αρχάς αυτό που έπρεπε να γίνει για τα
µέτρα που θα παρθούν για τη βία, δεν αφορά µόνο το Υπουργείο
Αθλητισµού, αφορά συνάµα και το Υπουργείο Παιδείας. Αυτά τα
δύο Υπουργεία, λοιπόν, θα συγκλίνουν, προκειµένου να γίνει µια
κοινοβουλευτική συζήτηση και να παρθούν ψυχολόγοι, των ψυ-
χολόγων. Το να πάρεις έναν ψυχολόγο για την πάταξη της βίας,
δεν λέει κάτι. Πρέπει να πάρεις µία ειδίκευση στην ειδίκευση του
«επίσταµαι», να είναι επαΐων ο ψυχολόγος για θέµατα αντιµετώ-
πισης της µάζας και πώς αυτή συµπεριφέρεται και να γίνουν οµά-
δες γονέων, όπως κάποτε ξεκίνησαν από την τοπική αυτοδιοί-
κηση για την καταπολέµηση των ναρκωτικών, να γίνει και στη βία.
Θέλει πολλή δουλειά για να ξεκινήσουν µαθήµατα από την ηλικία
την προσχολική, του δηµοτικού ακόµη, για να το εντρυφήσουν
τα παιδιά, να το εµφυσήσουν, προκειµένου να δουν τη µορφή
βίας µέσα από τον οπαδό, που πρέπει να είναι φίλαθλος και όχι
οπαδός.

Τώρα όσον αφορά στις µετακινήσεις των φιλάθλων, που τους
απαγορεύεται στο άρθρο 25, που λέτε και για την παράνοµη εί-
σοδο, στο 23 είναι η απαγόρευση των οπαδών. Δεν είναι η πανά-
κεια, η πεµπτουσία στο αθλητικό ιδεώδες είναι να βλέπουµε και
τη φιλοξενούµενη οµάδα, όπως γίνεται στη Γηραιά. Προχθές όλοι
οι ολυµπιακοί ήταν στη Λιβαδειά. Πώς πήγαν; Ξέρετε τώρα τι γί-
νεται. Το βιώνω και στον Πανσερραϊκό στις Σέρρες. Έρχονται,
όταν έχουµε ντέρµπι, µε αυτοκίνητα διασκορπισµένα, πέντε
άτοµα σε κάθε αυτοκίνητο και άντε να τους ελέγξει µετά η ΕΛΑΣ.
Δεν γίνεται, πάλι θα µπούνε µέσα. Καλύτερα να τους συνοδεύουν
τα αυτοκίνητα της Αστυνοµίας όµορφα µε ευταξία στο γήπεδο,
παρά να γίνεται αυτός ο διασκορπισµός. Για δείτε το. Δηλαδή,
έτσι θα συνεχίσουµε στα ελληνικά γήπεδα; Θα απαγορεύεται ο
φίλαθλος από την άλλη οµάδα να πάει να υποστηρίξει την οµάδα
του εκτός έδρας; Αυτό είναι το ποδόσφαιρο; Και να κάνουµε τε-
λικούς κυπέλλου κεκλεισµένων των θυρών; Το αφρικανικό πρω-
τάθληµα είναι καλύτερο. Δηλαδή, έτσι θα πορευτούµε; Αυτή είναι
η βελτίωση;.

Για να πάµε στο άρθρο 28. Το έχω πει, αν διαβάσει κάποιος
την ψυχιατρική στο θέµα του τζόγου, θεραπεύονται λέει τα
πάντα, ακόµη και τα ναρκωτικά, το τσιγάρο, το αλκοόλ, ο τζόγος
δεν θεραπεύεται. Και υπάρχει ένας εθισµός της νεολαίας µας στο
τζόγο είτε παράνοµος είτε νόµιµος. Ακόµη και πόσες φορές θα
δέσει τα κορδόνια του ο παίκτης, πόσες φορές θα φτερνιστεί,
πόσες φορές θα χαµογελάσει, κύριε Γραµµένο -έτσι είναι- µπαί-
νουν στα στοιχήµατα και έχουµε εθισµό στη νεολαία µας στο
στοίχηµα. 

Και λέτε τώρα εσείς για την ανάλογη πλατφόρµα, που είναι το
άρθρο, όπως είπαµε, 28. Ξέρετε εµείς µε τον τρόπο µας έχουµε
αναγάγει το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ» σε πάρα πολλές πτυχές και έχουµε πα-
ρασύρει νεολαία, υπάρχει και ανεργία και όλοι τρέχουν από το
πρωί έως το βράδυ µε το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ». Λέτε ότι πρέπει να δια-
σφαλίσουµε ότι η εφαρµογή αυτής της διάταξης, όµως, σε ό,τι
αφορά την υποχρέωση των παρόχων «Στοιχήµατος» να ειδοποι-
ούν άµεσα την πλατφόρµα για ύποπτα ή παράτυπα στοιχήµατα,
θα πρέπει να υπάρχει µία συνεργασία µεταξύ αρµόδιων αρχών.
Αν δεν εξασφαλιστεί η επαρκής υποδοµή και τα κατάλληλα µέσα
επικοινωνίας, υπάρχει κίνδυνος να µειωθεί αυτή η αποτελεσµα-
τικότητα όπου είναι υποχρέωση των παρόχων «Στοιχήµατος» να
ειδοποιούν αυτήν την πλατφόρµα, που λέγεται «ΕΠΑΘΛΑ» και θε-
ωρούµε ότι η θέσπιση ενός απαιτούµενου κανονιστικού πλαισίου
και όχι µόνο µε την έκδοση υπουργικής απόφασης, χωρίς οποι-
οδήποτε κοινοβουλευτικό έλεγχο, εγείρει, παρακαλώ, πολλά
ερωτηµατικά. 

Τώρα, το έλεγα και στις επιτροπές, ως κόµµα λάβαµε µία επι-

στολή από το Πανελλήνιο Σωµατείο Επαγγελµατιών Άσκησης και
λένε οι άνθρωποι, µε αυτό που κάνετε µε τους προπονητές πο-
δοσφαίρου υποβαθµίζετε το «επίσταµαι» στους καθηγητές φυσι-
κής αγωγής, οι οποίοι σε νησιά κάτω των τριών χιλιάδων εκατό
κατοίκων δίνετε το δικαίωµα σε κάποιον αναπληρωτή διορισµένο
καθηγητή Φυσικής Αγωγής να ασκεί παράλληλα, συνάµα χρέη
προπονητή στο τοπικό σωµατείο. Καλό ακούγεται για να µπορέ-
σουν τα σωµατεία να ορθοποδήσουν σε µικρά νησιά. Νησιώτης
είναι εξάλλου ο κ. Βρούτσης, αλλά φυσικά το ιδεατό ήταν να έχει
και την απαιτούµενη εξειδίκευση, δηλαδή το τοπικό σωµατείο
µπορεί να είναι σωµατείο καλαθοσφαίρισης και ο καθηγητής Φυ-
σικής Αγωγής να έχει γνώσεις ποδοσφαίρου, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει µέσα από το «επίσταµαι». Έλα, όµως, τώρα που αυτό
που κάνετε, να µπορούν κάποιες σχολές σε λίγους µήνες να βγά-
ζουν προπονητές ποδοσφαίρου, υποβαθµίζεται αυτό που λέει ο
κ. Γελάδης, ο κ. Πατίκας, ο καθηγητής πανεπιστηµίου κ. Αλεξίου,
που πήρε χθες να συγχαρεί την Ελληνική Λύση για τη θέση της.
Ευχαριστούµε για τα συγχαρητήρια τον πανεπιστηµιακό καθη-
γητή του Αριστοτελείου, αλλά αυτό είναι µία αλήθεια. Μην υπο-
βαθµίζουµε το «επίσταµαι», να µπορεί ο άλλος να κάνει ένα
κέντρο διαλογισµού «γιόγκα, µόγκα, Δαλάι Λάµα». Καλά ακούγο-
νται όλα αυτά, αλλά ο οποιοσδήποτε δεν θέλει «επίσταµαι». Τότε
τι την έχουµε την τριτοβάθµια πανεπιστηµιακή εκπαίδευση σ’ ό,τι
αφορά τον καθηγητή Φυσικής Αγωγής, αν τον παραγκωνίσουµε; 

Και του δίνετε µισθό 250 ευρώ ή 150 ευρώ για νησιά κάτω των
είκοσι πέντε χιλιάδων κατοίκων. Βλέπε Λευκάδα, δηλαδή. Καλά,
έτσι καθορίζουµε την αµοιβή ενός καθηγητή Φυσικής Αγωγής
µέσα από την πανεπιστηµιακή του εκπαίδευση; Αυτό πρέπει να
καλύπτεται, παρακαλώ, από τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας.
Αυτό λένε οι άνθρωποι και τους διαβάζω µε προσοχή. 

Λέω εγώ το εξής. Ένας γονέας θα στείλει το παιδί του να σπου-
δάσει καθηγητής Φυσικής Αγωγής, γιατί είναι λάτρης ενός αθλή-
µατος, και θα του πει ο γονιός ότι δεν πας σε µια σχολή να βγεις
σε τρεις µήνες, δεν πας να κάνεις ένα γυµναστήριο; Δηλαδή, µην
το υποβαθµίζουµε. Είναι τριτοβάθµια πανεπιστηµιακή εκπαί-
δευση. Είναι το «επίσταµαι». 

Αυτό που λέτε για όσους δεν είχαν πτυχία προ του 2021 να
µπορούν να ασκήσουν τα καθήκοντά τους ως προπονητές σε
πολλά αθλήµατα, ακούγεται κοινωνικά καλό, αλλά να τελει-
ώνουµε µε αυτούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βρούτση, να τελειώνουµε µε αυτούς, γιατί ο προπονητής

δεν είναι για να κλωτσάει µια µπάλα. Ο προπονητής πρέπει να
έχει κουλτούρα, κύριοι, να έχει επίπεδο, να έχει µόρφωση, να έχει
γνώσεις, να το µεταλαµπαδεύει στα παιδιά, να κάνει συζήτηση
µε τα παιδιά. Ο αθλητής δεν πάει εκεί µόνο για να κλωτσάει µια
µπάλα. Πρέπει να µάθει από οµαδικό πνεύµα, να µάθει να έχει
κριτική σκέψη, να έχει µια καλή ψυχολογία. Πολλές φορές µετα-
φέρουν και τα προβλήµατα που έχουν στο σπίτι και πρέπει ως
παιδαγωγός να λειτουργεί ο προπονητής. 

Τέλος, κλείνω µε αυτό που λέγαµε, ότι για λάθος που έκανε
µία εταιρεία ζητάει τώρα ο ΟΠΕΚΕΠΕ των αγροτών από εκατό
ενενήντα έξι χιλιάδες αγρότες αχρεωστήτως πίσω χρήµατα
ύψους 53 εκατοµµυρίων ευρώ, γιατί –λέει- έδωσε επιδοτήσεις το
2023 για επιδοτήσεις του 2022, της προηγούµενης χρονιάς, αλλά
µε στοιχεία του 2021. 

Και το λέω αυτό, διότι µέσα σε όλα αυτά που ακούγονται για
τον µηχανοκίνητο αθλητισµό είναι και µια εταιρεία διοργάνωσης
εκθέσεων στον µηχανοκίνητο, που παράλληλα είναι και εταιρεία
που σχετίζεται µε τον αγροτικό τοµέα. 

Και µπαίνει το ερώτηµα πώς µπορεί αυτή η εταιρεία από τον
µηχανοκίνητο παράλληλα να ασχολείται και µε τον αγροτικό
τοµέα; Το λέω αυτό, γιατί οι αγρότες είναι στους δρόµους –δι-
καίως είναι στους δρόµους- για τα πολλά προβλήµατα που έχουν
και τη µη σωστή κατανοµή της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής.
Δεν µπορεί ο µηχανοκίνητος αθλητισµός να έχει σχέση µε τον
αγροτικό τοµέα. Εκτός αν τα τρακτέρ είναι φόρµουλα! Γιατί ένα
αυτοκίνητο των αγώνων της φόρµουλα κοστίζει 500.000 ευρώ.
Μόνο τα ανταλλακτικά του…
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Ως προς το ότι δίνετε τη δυνατότητα τώρα σε έναν έµπορο
ανταλλακτικών να είναι παράλληλα και στο διοικητικό συµβούλιο
ή σε έναν που είναι διαιτητής, κύριε Βρούτση, παράλληλα να είναι
και µέλος του διοικητικού συµβουλίου, υπάρχει µεροληψία. Είναι
σαν να βάζεις τον Μαρινάκη να είναι διαιτητής στο ντέρµπι Ολυ-
µπιακός - Παναθηναϊκός. Δεν γίνονται αυτά, ρε παιδιά! Δεν γίνο-
νται! 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπούµπα.  

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νέα Αριστερά, ο κ.
Χουσεΐν Ζεϊµπέκ. 

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια ακόµα

φορά και επί δικής σας θητείας, κύριε Υπουργέ, αποδεικνύεται
περίτρανα µε αυτό το νοµοσχέδιο πως αυτή η Κυβέρνηση δεν
είχε και δεν ενδιαφέρεται να έχει ένα συνολικό σχέδιο για τον
αθλητισµό, ένα σχέδιο ολιστικής αντιµετώπισης των χρόνιων προ-
βληµάτων του αθλητισµού σε όλο το εύρος του. 

Δεν έχετε σχέδιο που θα επιλύσει οριστικά και σε βάθος τα ζη-
τήµατα του αθλητισµού, που χρήζουν άµεσης αντιµετώπισης.
Πρόκειται για προβλήµατα που υπήρχαν διαχρονικά και όξυνε η
αλλοπρόσαλλη πολιτική σας τα τελευταία έξι χρόνια, µε βασικό
και τελικό σας στόχο απλά να επιβάλλετε καθεστώς απόλυτου
κοµµατικού ελέγχου στον αθλητισµό. 

Αυτό κάνετε και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Επιχειρείτε να
αντιµετωπίσετε θέµατα που σας θέτει η καθηµερινότητα, που
γεννά το θεσµικό, αυταρχικό και ασφυχτικό πλαίσιο που έχετε
επιβάλλει στον αθλητισµό. Τροποποιείτε αυτά που ψηφίσατε και
συνεχίζετε την πολιτική του προκατόχου σας. 

Όπως σας είπαµε, κύριε Υπουργέ στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων, το νοµοσχέδιό σας περιλαµβάνει περισσότερη αστυ-
νοµοκρατία και καταστολή. Ενδεικτικά αναφέρω τα άρθρα 20, 21,
22, 23 και 25 περί βίας στους αθλητικούς χώρους. Απουσιάζει
κάθε λογική ενίσχυσης µιας παράλληλης διεπιστηµονικής θέσπι-
σης προληπτικών µέτρων εκπαίδευσης των νέων στις αξίες του
αθλητισµού, την καλλιέργεια του αλληλοσεβασµού και την προ-
ώθηση του «fair play», που µπορούν να συµβάλουν στην αλλαγή
νοοτροπίας. Έχετε ταυτιστεί ιδεολογικά και πολιτικά µε την κα-
ταστολή και δεν θέλετε να ακούσετε τι λέει η επιστήµη. 

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιό σας επίσης περιλαµβάνει µι-
κρές και µεγάλες εξυπηρετήσεις πολιτικών σας φίλων, κολλητών
και πελατών. Αυτό συµβαίνει εµφανέστατα στα άρθρα 3, 9, 10 και
32 και κεκαλυµµένα σε άλλα άρθρα. 

Περιλαµβάνει επίσης –το λέτε άλλωστε καθαρά- διορθώσεις
λανθασµένων, ατελών και ανόητων µονολιθικών επιλογών του
προκατόχου σας, του κ. Αυγενάκη, όπως στα άρθρα 4, 5, 6, 9,
11, 33. 

Στη νοµοθετική λαίλαπα της εξάχρονης διακυβέρνησής σας
δηµιουργήθηκαν πολλά µικρά και µεγάλα προβλήµατα στον
αθλητισµό, µε µεγαλύτερο θύµα τον ερασιτεχνικό και τον εγκα-
ταλειµµένο µαζικό αθλητισµό, εξαιτίας νοµικών παραλείψεων, τις
οποίες οµολογείτε σήµερα, όπως στα άρθρα 4, 5, 24 και 25. Οµο-
λογείτε δηλαδή ότι χρόνια τώρα βασανίζετε χιλιάδες σωµατεία,
τον κόσµο του αθλητισµού, από λάθη, παραλείψεις, αδικίες και
δικές σας εµµονές. 

Με το νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, και συγκεκριµένα µε το
άρθρο 29, γεύεστε τα «απόνερα» του προκατόχου σας, πληρώ-
νοντας τα οφειλόµενα στους δικαστές του ΑΣΕΑΔ, που έµειναν
απλήρωτοι για χρόνια. Φαίνεται πως ο κ. Αυγενάκης είχε την ίδια
περίοδο ως προτεραιότητα διάφορες εξυπηρετήσεις για τους
Μεσογειακούς Αγώνες στο Ηράκλειο, τόπο εκλογής του. 

Αν δεν το κάνατε αυτό, σήµερα θα ήταν αδύνατον να φέρετε
για ψήφιση το άρθρο 26 περί ορισµού δικαστών για τον αθλητι-
σµό στον Άρειο Πάγο και τα εφετεία, γιατί πολύ απλά κανείς δι-
καστής δεν θα αποδεχόταν το ορισµό του. 

Επίσης, µια σειρά από άρθρα, ενώ τα παρουσιάζετε ως καινο-
τοµίες, όπως η Επιτροπή Ασφάλειας και Ευηµερίας στον Αθλητι-
σµό στο άρθρο 7, ο ορισµός υπεύθυνου ασφαλείας και ευηµε-
ρίας στο άρθρο 8, καθώς και η διαδικασία νοµιµοποίησης ιδιωτι-

κών αθλητικών εγκαταστάσεων, είναι στην πραγµατικότητα
ατελή, πρόχειρα και παραπέµπουν σε εξουσιοδοτικές διατάξεις,
άρα δεν είναι και άµεσα εφαρµόσιµες. 

Και για να µη λέτε ότι τα βλέπουµε όλα µαύρα, το νοµοσχέδιό
σας, κύριε Υπουργέ, έχει και θετικές διατάξεις που θα θέλαµε να
ψηφίσουµε, όπως το Κεφάλαιο Γ’, που αφορούν τον προσεισµικό
έλεγχο των αθλητικών εγκαταστάσεων, την προσβασιµότητα των
εµποδιζόµενων ατόµων, την απλοποίηση της γραφειοκρατίας,
την κάρτα υγείας αθλούµενου. 

Εντούτοις, όµως, ο απαράδεκτος τρόπος νοµοθέτησής σας
µας στερεί αυτό το δικαίωµα. Η κουτοπόνηρη πρακτική να βάζετε
σε ένα άρθρο άσχετες διατάξεις, όπως στα άρθρα 9 και 10, όπου,
για παράδειγµα, έχετε τη διάταξη για συµµετοχή αλλοδαπών
αθλητών στους αγώνες του µηχανοκίνητου αθλητισµού, που δεν
µπορούµε να ψηφίσουµε, και την κάρτα υγείας αθλητή, που είναι
θετικό µέτρο και θέλουµε να ψηφίσουµε, µας αναγκάζει να µην
ψηφίσουµε όλο το άρθρο εξαιτίας του πρώτου εδαφίου. 

Κύριε Υπουργέ, ο τρόπος που νοµοθετείτε δείχνει ότι σας δια-
φεύγουν τα µεγάλα προβλήµατα του αθλητισµού. 

Επιτρέψτε µου µια σύντοµη αναφορά. Μετά την οικονοµική
κρίση, τα µνηµόνια και την πανδηµία, το µεγαλύτερο θέµα που
αφορά τον αθλητισµό εντοπίζεται πλέον στις υποδοµές του.
Τόσο οι µεγάλες εθνικές αθλητικές εγκαταστάσεις όσο και αυτές
της περιφέρειας, τα ανοιχτά γήπεδα σε πόλεις και χωριά, καθώς
και αυτές των προαυλίων σχολικών κτιρίων, βρίσκονται σε άθλια
κατάσταση. 

Η πολιτική σας είναι προσανατολισµένη στην παραχώρησή
τους σε ιδιώτες, όπως κάνετε στο ΟΑΚΑ, το ΣΕΦ, τη Μίκρα, το
Καυταντζόγλειο, χιονοδροµικά κέντρα και άλλα. Τα υπόλοιπα
είναι εγκαταλειµµένα. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε εκπονήσει κάποιο σχέδιο για τη συντή-
ρηση και ανακαίνιση των αθλητικών εγκαταστάσεων; Ή θα λει-
τουργείτε όπως µας είπατε ότι πήγατε να δείτε τους Ολυµπιονί-
κες Τεντόγλου και Καραλή και δώσατε 300.000 για να επισκευα-
στεί η κλειστή αίθουσα του ΟΑΚΑ; 

Ξέρετε ότι και η Τζένγκο προπονείται σε χωράφι, ο Αναστασά-
κης σε αλάνα, όπως και τόσα άλλα παιδιά που ακολουθούν, που
προπονούνται σε χώµα, χωρίς ταρτάν, σε φθαρµένα στάδια, µε
λακκούβες, σε αίθουσες χωρίς ζέστη και µε απαρχαιωµένες υπο-
δοµές; 

Η ενίσχυση του ερασιτεχνικού αθλητισµού οικονοµικά, ο εξο-
πλισµός µε µέσα και εργαλεία προπόνησης, η υγειονοµική και
φαρµακευτική περίθαλψη των αθλούµενων, η κάλυψη του κό-
στους των µετακινήσεων, το µεταφορικό ισοδύναµο στα νησιά,
η απαλλαγή από το τέλος διαιτησίας και πολλά ακόµα, είναι θέ-
µατα «βουνό» για τα ερασιτεχνικά σωµατεία, που δεν τα αγγίζετε. 

Θα µας πείτε ποτέ τι σκέπτεστε να κάνετε για όλα αυτά ή έχετε
και εδώ πρόγραµµα το: «Πάµε και όπου βγει»; Γιατί δεν αλλάζετε
την υπουργική απόφαση κατανοµής επιχορηγήσεων από τη φο-
ρολόγηση των κερδών του «Στοιχήµατος», ώστε το κάθε νόµιµο
ερασιτεχνικό σωµατείο να παίρνει το ελάχιστο διπλάσιο ποσό,
από τα 1.700 ευρώ που δίνετε; 

Τον µαζικό αθλητισµό τον διαλύετε. Έχετε µειώσει το κονδύλι
για το πρόγραµµα «Αθλητισµός για όλους» των ΟΤΑ, τον µονα-
δικό θεσµό που απέµεινε, σε 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. 

Ακόµα και για να εκταµιευτεί αυτό, οι δήµοι φτύνουν αίµα,
όπως, για παράδειγµα, ο ΟΠΑΝΔΑ του Δήµου Αθηναίων για να
λάβει τα δεδουλευµένα του 2023, τα οποία δεν θέλετε να πλη-
ρώσετε. 

Η ενεργειακή και ψηφιακή αναβάθµιση των αθλητικών εγκατα-
στάσεων είναι προ των πυλών και έχετε τη δυνατότητα να την
εντάξετε στο Ταµείο Ανάκαµψης. Έχετε σχεδιάσει κάτι γι’ αυτό; 

Τέλος, αφήνω προσώρας το γνωστό θέµα της ιδιότυπης δια-
πλοκής που έχει αναπτυχθεί στον επαγγελµατικό αθλητισµό, ει-
δικά στο ποδόσφαιρο και το µπάσκετ, αφού οι ιδιοκτήτες µεγά-
λων ΠΑΕ και ΚΑΕ, «τυχαία» και κάτοχοι µεγάλων µέσων µαζικής
ενηµέρωσης, παρεµβαίνουν και στην κεντρική πολιτική σκηνή,
χειραγωγούν την κοινή γνώµη και δρουν ανενόχλητοι, παράγο-
ντας τοξικότητα, φανατισµό και µίσος και εσείς στην Κυβέρνηση
τα βλέπετε όλα αυτά σαν θεατές.

Έρχοµαι τώρα στα ειδικότερα του νοµοσχεδίου. Κύριε Υπουρ-
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γέ, σας είπα και στην επιτροπή ότι είστε το λιγότερο εκτεθειµένος
για το άρθρο 3. Δεν µας δώσατε πειστικές απαντήσεις. 

Επανέρχοµαι για τα Πρακτικά και σας ρωτώ: Πώς θα εξασφα-
λιστεί µετά την αφαίρεση του κωλύµατος των εµπόρων αυτοκι-
νήτων, µηχανών κ.λπ. που θα µπορούν πλέον να είναι µέλη σε
διοικήσεις, διαιτητές και κριτές, ότι η Οµοσπονδία Μηχανοκίνη-
του Αθλητισµού θα µείνει ανεξάρτητη από συµφέροντα; Πώς θα
εξασφαλιστεί η αµεροληψία και η δικαιοσύνη στους αγώνες µετά
την αφαίρεση του κωλύµατος διαιτητή - παράγοντα; Πώς θα απο-
δοθεί δικαιοσύνη µ’ έναν κριτή που είναι ταυτόχρονα έµπορος-
κριτής και µέλος διοίκησης; Πρέπει να µας απαντήσετε µε ποιον
τρόπο θα ανακηρύσσονται οι νικητές και ποιος θα παίρνει -αν
παίρνει- τα προνόµια µε την ελεύθερη συµµετοχή αλλοδαπών
αθλητών στα ελληνικά πρωταθλήµατα. 

Για µία ακόµη φορά θα σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι οι διατάξεις
των άρθρων 3 και 10 δίνουν το πλαίσιο για να στηθεί «καρτέλ»
συµφερόντων στον µηχανοκίνητο αθλητισµό υπό τις ευλογίες και
την εµπιστοσύνη σας. «Μεγάλη µπουκιά τρώγε, µεγάλη κουβέντα
µην πεις», λέει ο λαός µας. Το παίρνετε προσωπικά πάνω σας,
όταν όλη η Αντιπολίτευση είναι αντίθετη. 

Έχετε δύο επιλογές, κύριε Υπουργέ: Ή θα το αποσύρετε ή θα
είστε υπεύθυνος για ό,τι µπάχαλο συµβεί και τότε µη βγείτε και
πείτε ότι είχατε κι εσείς λάθος πληροφόρηση και ότι δεν φταίτε.

Πέραν αυτού, το άρθρο 3 πρέπει να αποσυρθεί, γιατί αυτό που
επιχειρείτε δεν έχει καµία σχέση µε το ολυµπιακό ιδεώδες, µε το
ευ αγωνίζεσθαι, µε αρχές του αθλητικού δικαίου και παραβιάζει
ολοκάθαρα τη συνταγµατική αρχή της ισότητας.

Για το άρθρο 4, λοιπόν, σας πήρε έξι χρόνια να καταλάβετε ότι
υποβάλλετε σε βασανιστήρια γραφειοκρατίας τα αθλητικά σω-
µατεία, παρά το ότι όλη η Αντιπολίτευση σάς το είχε επισηµάνει. 

Παρ’ ότι το σχέδιο νόµου όντως απλοποιεί και εκσυγχρονίζει
το σύστηµα λειτουργίας των σωµατείων και έχει θετική κατεύ-
θυνση, µπορείτε να µας εξηγήσετε στο σηµείο 1α τι χρειάζεται το
ΑΦΜ στο µητρώο µελών του σωµατείου;

Σας το είπαµε και στην επιτροπή. Δεν γνωρίζετε τον ν.4624/19
περί προσωπικών δεδοµένων και τον κανονισµό 2016/679 της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, µε τους οποίους έρχεται σε ευθεία αντίθεση;
Δώστε µια απάντηση επ’ αυτού και εξηγήστε µας, διότι η υποχρε-
ωτική πρόσβαση στο ΑΦΜ αφορά µόνο τους ασκούντες οικονο-
µική δραστηριότητα ή µέλη εταιρειών, ενώ εδώ πρόκειται για
αστικά µη κερδοσκοπικά σωµατεία. 

Σας προτρέπω να αφαιρέσετε, λοιπόν, από το µητρώο µελών
του σωµατείου το ΑΦΜ των µελών ως υποχρέωση. Δεν σας
αφορά καν. Γιατί το περιλαµβάνετε;

Συνεχίζετε, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 5 και γίνεστε το τιµωρό
χέρι της εξουσίας πάνω από τα αθλητικά σωµατεία. Δώστε µας
µια εξήγηση γιατί πρέπει όχι να απειλείται, αλλά να διαγράφεται
ένα σωµατείο από το µητρώο, αν δεν έφερε έγκαιρά ένα χαρτί,
ακόµη και αν δίνετε περίοδο δύο ετών. Το µητρώο, τώρα e-
Kούρος, είναι εργαλείο χρηστής διοίκησης, δεν είναι δαµόκλειος
σπάθη.

Αφού, κύριε Υπουργέ, ακούτε τους φορείς, θα ακούσατε ότι η
επιθυµία τους είναι να υπάρχει ανοικτή πλατφόρµα διαρκώς, να
µπορεί καθ’ όλο το έτος να επικαιροποιεί και να διορθώνει τα
στοιχεία του το κάθε σωµατείο και να αποσυνδεθεί κάθε ποινή
από τις αγωνιστικές του υποχρεώσεις. Αυτά πρέπει να ρυθµίζουν
οι οµοσπονδίες και όχι το κράτος. 

Γιατί επιµένετε στην ποινή της διαγραφής και όχι, ας πούµε,
σε άλλες διοικητικές ποινές; Έτσι θα διαγραφούν ιστορικά πο-
δοσφαιρικά κυρίως σωµατεία σε χωριά και αποµακρυσµένες πε-
ριοχές. Να αποσύρετε, λοιπόν, την ποινή της διαγραφής από το
άρθρο 5.

Στο άρθρο 8 υποχρεώνονται οι οµοσπονδίες να προσλάβουν
επαγγελµατία ψυχολόγο ή κοινωνικό λειτουργό ή πτυχιούχο φυ-
σικής αγωγής µε µεταπτυχιακό στην αθλητική ψυχολογία που θα
αναλάβει τη θέση του υπευθύνου ασφαλείας και ευηµερίας των
αθλητών. Ορθό το µέτρο, όµως αυτό είναι ένα κόστος στον προ-
ϋπολογισµό τους. 

Σας ρωτήσαµε και δεν απαντήσατε: Υπάρχει µέριµνα για κά-
λυψη του κόστους ή απλά φορτώνουµε µια υποχρέωση που για
τις οµοσπονδίες θα είναι αύξηση του κόστους και για τις µικρές

οµοσπονδίες βαρίδι σε βάρος της ανάπτυξης του αθλήµατος; Δε-
σµεύεστε ότι θα καλύψετε το κόστος µε έκτακτη επιχορήγηση
πλέον της προβλεπόµενης ή και εδώ: «Πάµε και όπου βγει»;

Στο άρθρο 9, ενώ ισχυρίζεστε –και εν µέρει δικαίως- ότι πάτε
να διορθώσετε µια παράβλεψη που ήταν βλαπτική για τους εµπει-
ρικούς προπονητές ποδοσφαίρου κατόχους αδείας ΟΥΕΦΑ C,
δηµιουργείτε µια άλλη αδικία εναντίον των πτυχιούχων προπονη-
τών µε ισοτιµία ΟΥΕΦΑ Β, αφού συνεχίζετε να µην αποκαθιστάτε
την πλήρη ισοτιµία των πτυχίων των σχολών Φυσικής Αγωγής µε
την ανώτατη προβλεπόµενη κατηγορία. Όχι µόνο αφαιρείτε θέ-
σεις εργασίας πτυχιούχων, αλλά συνεχίζετε την αποδοχή του σα-
θρού συστήµατος σεµιναριακών σχολών της ΕΠΟ σε βάρος
ακαδηµαϊκών πτυχίων. Αφού λέτε ότι έχετε καλές σχέσεις µε την
ΕΠΟ και την ΟΥΕΦΑ, να µας πείτε τι θα κάνετε σε αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Η Νέα Αριστερά θεωρεί ότι όλες οι σχολές προπονητών πρέπει
να είναι υπό την εποπτεία εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και µόνο. Οι
σχολές του ΥΠΑΙΘΑ και των οµοσπονδιών πρέπει να καταργη-
θούν και να ενταχθούν στα κέντρα διά βίου µάθησης που υπάρ-
χουν σε όλα τα ΑΕΙ και να αποδίδονται διπλώµατα µόνο από
αυτά. 

Η προπονητική είναι επιστήµη που προϋποθέτει γνώση όχι
µόνο του αθλήµατος και της θεωρίας της προπόνησης, αλλά και
της παιδαγωγικής, της µεθοδολογίας, της ψυχολογίας και της
κοινωνικής σηµασίας του αθλητισµού και αυτό καµία ΕΠΟ δεν
µπορεί να το κάνει, παρά µόνο τα ΑΕΙ. Σταµατήστε πλέον αυτήν
την άθλια διαστρέβλωση και φτηνή διαπλοκή µε τις σχολές προ-
πονητών.

Το δεύτερο που θα ήθελα να τονίσω σε σχέση µε το άρθρο 9
είναι η εξίσωση που επιχειρείτε «από το παράθυρο» του θεσµού
του άµισθου εκπαιδευτή µε το επάγγελµα του προπονητή. Ο θε-
σµός του εκπαιδευτή καθιερώθηκε για τα αθλήµατα της τοξοβο-
λίας και της σκοποβολής µε το πρόσχηµα ότι δεν υπήρχαν πτυ-
χιούχοι µε ειδικότητα σ’ αυτά τα αθλήµατα. Όταν ήλθε το θέµα
στη Βουλή µε τον ν.4726/20, είχε αναφερθεί ότι δεν υπήρχαν
προπονητές σε νησιά όπως Ρόδος, Κως, Νάξος κ.λπ.. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, τώρα που θα µπορούν οι µόνιµοι ή ανα-
πληρωτές εκπαιδευτικοί φυσικής αγωγής που βρίσκονται σε όλα
τα νησιά και τις αποµακρυσµένες περιοχές να ασκούν κατ’ εξαί-
ρεση προπονητικό έργο, γιατί δεν καταργείτε τον απαράδεκτο
αυτόν θεσµό του εκπαιδευτή; 

Να σας πω γιατί; Διότι πολύ απλά, κύριε Υπουργέ, οι οµοσπον-
διάρχες και οι τοπικοί πολιτευτές έχουν σχέσεις µε κάποιους αν-
θρώπους που στήριζαν αυτά τα αθλήµατα διαχρονικά και πολύ
απλά στηρίζετε τις γνωστές πελατειακές εξυπηρετήσεις. Γι’ αυτό
όχι απλώς τους διατηρείτε ως θεσµό, αλλά τώρα θα τους δώσετε
και χρήµατα για τις επιτυχίες των αθλητών.

Να σας θυµίσω ότι οι εκπαιδευτές είναι άµισθοι, δεν είναι προ-
πονητές, δεν ασκούν επάγγελµα και οικονοµική δραστηριότητα
και κατά συνέπεια διαπράττετε µια «καραµπινάτη» παρανοµία.

Σας καλούµε να αποσύρετε αυτήν τη διάταξη και να δώσετε
στο σωµατείο το χρηµατικό ποσοστό του προπονητή, αν αθλητής
ή αθλήτριά του πέτυχε διάκριση για την οποία προβλέπεται εκ
του νόµου χρηµατική αµοιβή. Έχω την αίσθηση ότι φέρνετε µια
τροπολογία που αφορά έναν - δύο εκπαιδευτές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας µου.
Στο άρθρο 11 –σας το είπα και στην επιτροπή- για τη διεύρυν-

ση των απολαβών και των προνοµίων σε διακεκριµένους αθλητές
που κατέλαβαν από την πρώτη έως την τρίτη θέση, σε πρώτη έως
έκτη θέση σε Ολυµπιακούς Αγώνες, ελπίζω να ακούσατε τον σύλ-
λογο των Ολυµπιονικών. Όταν η ΔΟΕ αναγνωρίζει ως Ολυµπιο-
νίκη τις θέσεις 1 έως 8, δεν µπορεί εσείς να αναγνωρίζετε µόνο
τις θέσεις 1 έως 6. Σας το είπαν και άλλα κόµµατα ότι πρέπει να
γίνει επέκταση στις θέσεις 1 έως 8.

Δεν µπορεί, κύριε Υπουργέ, για τον µηχανοκίνητο αθλητισµό
να επικαλείστε τη Διεθνή Οµοσπονδία για τις αλλαγές του άρ-
θρου 3 και τώρα να µη λαµβάνετε υπ’ όψιν τη ΔΟΕ. Σας καλούµε
να αποδεχτείτε την πρόταση του συλλόγου των Ολυµπιονικών και
να επεκτείνετε τη ρύθµιση στις θέσεις 1 έως 8.
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Με το άρθρο 17 επιχειρείτε να ικανοποιήσετε τη δυσλειτουργία
που υπάρχει σε κάποιες οµοσπονδίες και προς το παρόν αφορά
µία οµοσπονδία, την ΕΦΟΑ. Κάνοντας ένα δώρο στη νέα διοίκηση
της ΕΦΟΑ, ανοίγετε την κερκόπορτα της επαγγελµατοποίησης
και σε ένα επιπλέον άθληµα. 

Δεν µας δώσατε κάποιες πληροφορίες για τη διάταξη του άρ-
θρου 17. Κρατάτε το δικαίωµα τελικής υπογραφής και τη σύµ-
φωνη γνώµη της οµοσπονδίας, την οποία προφανώς έχετε στο
συρτάρι σας και ένα ερασιτεχνικό άθληµα µετατρέπεται σε επαγ-
γελµατικό, για να µπορούν διακεκριµένοι Έλληνες αθλητές ή Ελ-
ληνίδες αθλήτριες να µετέχουν του πρωταθλήµατος χωρίς
κίνδυνο ακύρωσης, όµως δεν έχετε υπολογίσει τις συνέπειες από
ένα τέτοιο µέτρο. Και εδώ, λοιπόν: «Πάµε και όπου βγει». Όπως
φαίνεται, ακόµα κι εδώ εµπιστεύεστε τους ανθρώπους του αθλή-
µατος. Σε λίγο, όµως, θα έλθουν και άλλες οµοσπονδίες και τότε
να δούµε τι θα κάνετε.

Στα άρθρα περί βίας και ειδικά στα άρθρα 21 και 25 παρέχετε
µια απρόσµενη υπηρεσία στις Ανώνυµες Αθλητικές Εταιρείες
(ΑΑΕ) αφού µειώνετε τις ποινές στις οµάδες και αυστηροποιείτε
τις ποινές στα πρόσωπα. Πρόκειται για το ανώτατο όριο του αυ-
ταρχισµού που αποποινικοποιεί την αιτία και τα ρίχνει όλα στον
δράστη.

Κύριε Υπουργέ, µας είπατε διάφορα περί βίας και φέρνετε
αυτές τις διατάξεις για έναν και µοναδικό οφελούµενο, τις ΑΑΕ.
Με βάση τα τωρινά δεδοµένα, άµεσα ωφελούνται από τη µείωση
ποινής διεξαγωγής αγώνων κεκλεισµένων των θυρών τρεις µε-
γάλες ΠΑΕ και δύο ΚΑΕ σίγουρα και πιθανόν και άλλες µελλο-
ντικά. Ακόµα και στην περίπτωση της ανοχής ή συνέργειας µιας
ΑΑΕ στη µαζική είσοδο φιλάθλων χωρίς ή µη νόµιµο εισιτήριο, δί-
νετε το βάρος στην ταυτοποίηση των προσώπων και την ευθύνη
στους δράστες. Και ρίχνετε ποινή µίας αγωνιστικής κεκλεισµένων
των θυρών στην οµάδα, αν και εφόσον η ΔΕΑΒ και η Αστυνοµία
συµπεριλάβει το συµβάν στην έκθεσή της.

Με τη διάταξη του άρθρου 25 φαίνεται ότι εκ της πλαγίας απο-
δέχεστε τη διασύνδεση των ΑΑΕ µε πράξεις βίας οπαδών ή την
ανοχή σε πράξεις βίας, αλλά αλλάζετε τροπάριο. Για όλα φταίει
ο οπαδός.

Έχετε ξεπεράσει πλέον κάθε µεγάλο αδερφό. Φορτώνετε τα
πάντα, δικαίως και αδίκως, στον οπαδό και οι αθλητικές εταιρείες
απαλλάσσονται από το ασφυκτικό πλαίσιο που έχετε επιβάλει.
Ακόµη και αν αυτός ο οπαδός είναι βαλτός, λέτε: Δεν µας ενδια-
φέρει, τι φταίει η οµάδα; Αυτό λέει η λογική σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε. Παρακαλώ, λίγη ανοχή.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από όσα ειπώ-
θηκαν στην επιτροπή είναι σαφές ότι ξεσπιτώνετε τις οµοσπονδίες
ξιφασκίας και τοξοβολίας από το ΟΑΚΑ για να δώσετε τους χώ-
ρους και τα γραφεία που χρησιµοποιούν, σε ιδιώτες. Αφού τους
διώξατε ήδη από τον Άγιο Κοσµά, µαζί µε τη γυµναστική, πυγµα-
χία, πάλη, στίβο, πιθανόν και άλλους, βρήκατε ως πρόσφορη λύση
το «Σπίτι του Βόλεϊ» στην Παιανία, µια εγκατάσταση που κατα-
σκευάστηκε για ένα µαζικό άθληµα και που θα βοηθούσε πολύ
την ανάπτυξη, αλλά και θα έφερνε επιτυχίες λόγω του υψηλού
επιπέδου που βρίσκεται σήµερα σε άνδρες και γυναίκες. 

Σας ρωτήσαµε και δεν απαντήσατε αν εξετάσατε όλες τις πι-
θανές περιπτώσεις αθλητικών εγκαταστάσεων πού θα µπορού-
σαν να πάνε οι άστεγες οµοσπονδίες τόσο από γραφειακούς
χώρους όσο και αγωνιστικούς, όπως λόγου χάριν οι Θρακοµακε-
δόνες. 

Δεν µας απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, αν το πρότζεκτ µεταφο-
ράς µέρους των αθλητικών εγκαταστάσεων του Αγίου Κοσµά στη
βορειοανατολική πλευρά του Ελληνικού ισχύει ή δεν ισχύει. Αυτό
δηλαδή που είναι γραµµένο στη σύµβαση παραχώρησης του
πρώην αεροδροµίου Ελληνικού µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου
και της εταιρείας Lamda Development. Ο κ. Αυγενάκης είχε µε-
γαλοπρεπώς ανακοινώσει, υπό τις ευλογίες και τη συµµετοχή του
Πρωθυπουργού, ότι ως ανταποδοτικά η εταιρεία θα ανασκευάσει
τα ανοικτά κολυµβητήρια του ΟΑΚΑ και τα δύο κλειστά της Παι-
ανίας. 

Σας ρωτάµε και πάλι, κύριε Υπουργέ, αν αυτό το µνηµόνιο συ-
νεργασίας ανταποδοτικής ανακατασκευής των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων είναι ενεργό. Η ανταποδοτικότητα µε ανακατασκευή
αθλητικών εγκαταστάσεων εκτός πάρκου Ελληνικού σηµαίνει ότι
τα αθλητικά έργα στο Ελληνικό απεντάσσονται; 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, δεν συµφωνούµε να δώσετε µια εγκα-
τάσταση µεγάλη και αναγκαία για το βόλεϊ, που είναι µαζικό
άθληµα, στην ξιφασκία που είναι πολύ µικρότερη οµοσπονδία.
Και βέβαια µας εκπλήσσει η ελληνική οµοσπονδία...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΖΕΪΜΠΕΚ ΧΟΥΣΕΪΝ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζουµε αυτή η αφωνία της οµοσπονδίας να µη σχετίζεται

µε το «δωράκι» του άρθρου 34 που παρατείνετε για ακόµη έναν
χρόνο την έναρξη ισχύος του νόµου για την υποχρέωση απασχό-
λησης προπονητή στο βόλεϊ.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, δεν µπορούµε να ακολουθήσουµε
τη µικροπολιτική και πελατειακή λογική σας, γι’ αυτό και καταψη-
φίζουµε το νοµοσχέδιό σας επί της αρχής. 

Ήθελα να πω και για την τροπολογία, αλλά δεν φτάνει ο χρό-
νος. Είµαστε κατά και της τροπολογίας γιατί έρχεται σε ένα νο-
µοσχέδιο που δεν έχει σχέση και πάλι εξυπηρετείτε τα συµφέρο-
ντα των ιδιωτικών σχολών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Ζεϊµπέκ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», πενήντα τέσσερις
µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
3ο Γυµνάσιο Ηγουµενίτσας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο, τώρα, έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νίκη, ο κ. Σπυ-

ρίδων Τσιρώνης.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περιοριστώ

στον ρόλο του ειδικού αγορητή, αφού για το σηµαντικότερο θέµα
που απασχολεί την κοινωνία, µε προεκτάσεις που αγγίζουν ακόµα
και τη λειτουργία της δηµοκρατίας στη χώρα µας, θα υπάρξουν
και οι οµιλίες του Προέδρου µας, του κ. Δηµητρίου Νατσιού και
του Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου, κ. Ανδρέα Βορρύλα.

Επιτρέψτε µου, να ξεκινήσω µε µια παρατήρηση. Σε όλες τις
επιτροπές τονίστηκε, ιδιαίτερα από την πλευρά του Υπουργείου,
η ανάγκη για ένα κλίµα συναίνεσης στο παρόν νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, µας υποσχεθήκατε ότι θα µας ακούσετε, θα
λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις µας, τις ενστάσεις
µας, ότι θα δείτε µε συγκατάβαση τις προτάσεις µας και τελικά,
αυτό που καλούµαστε να ψηφίσουµε, είναι ένα νοµοσχέδιο ίδιο
και απαράδεκτο µε το κατατεθέν στις επιτροπές. Καµία πρόταση,
καµία παρατήρηση, καµία ένσταση τροποποίησής µας δεν έγινε
δεκτή. 

Αυτό δεν είναι πνεύµα συναίνεσης, εκτός εάν αντιλαµβάνεστε
τη συναίνεση µε το οτιδήποτε φέρνετε και θέλετε να ψηφίσετε,
αυτό και να ψηφίζουµε. Δεν είναι πνεύµα συναίνεσης, αυτό! Υ-
πάρχει χρόνος, αν θέλετε, να διορθώσετε τα άρθρα, τουλάχιστον
σε αυτά που σύσσωµη η Αντιπολίτευση έκανε παρατηρήσεις.

Αναφέροµαι σε µερικά από αυτά. Ως προς τα άρθρα 3 παρά-
γραφος 1 και 10 παράγραφος 1, το Υπουργείο προωθεί µια σειρά
τροποποιήσεων που καταλύουν κάθε έννοια διαφάνειας και δι-
καιοσύνης µε µη πειστικές -για να µην πω ατεκµηρίωτες- αιτιο-
λογίες. 

Μετά την ακρόαση των φορέων και µάλιστα µόνον των οµο-
σπονδιών και όχι των αθλητών και τις τοποθετήσεις του Υπουρ-
γού, κατέστη σαφές πως η πρώτη τροποποίηση είναι ένα καθαρό
δώρο στις οµοσπονδίες του µηχανοκίνητου αθλητισµού, καθώς
οι διοικήσεις θα αποκτήσουν µια ακόµα ιδιότητα, µια ακόµα εξου-
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σία, αυτήν της διαιτησίας. 
Η δεύτερη τροποποίηση αφορά µόνο τον µηχανοκίνητο αθλη-

τισµό, όπου πλέον θα επιτρέπεται η συµµετοχή των ξένων αθλη-
τικών σωµατείων στα πανελλήνια πρωταθλήµατα, χωρίς να είναι
εγγεγραµµένα στο µητρώο της Γενικής Γραµµατείας Αθλητι-
σµού. 

Η τρίτη τροποποίηση αφορά την εξαίρεση του µηχανοκίνητου
αθλητισµού, ενός ακριβού αθλήµατος, εκατοµµυρίων ευρώ, από
το άρθρο 3 παράγραφος 4 του ν.2725/99, το οποίο θα επιτρέπει
την εµπλοκή εµπόρων αθλητικών ειδών, αυτοκινήτων, µηχανών,
καρτ, ανταλλακτικών, εξοπλισµού και µιας σειράς άλλων επιχει-
ρήσεων στα διοικητικά συµβούλια των αθλητικών σωµατείων και
της οµοσπονδίας. 

Η φωτογραφική αυτή τροποποίηση, βασιζόµενη σε ψευδή επι-
χειρήµατα, θα είναι ο πρώτος λόγος αύξησης, ενδεχοµένως, της
βίας στον µηχανοκίνητο αθλητισµό. Την ίδια ώρα, που πασχίζετε
µε κάθε τρόπο να εξαλείψετε τη βία στα γήπεδα, η συγκεκριµένη
τροποποίηση ενδεχοµένως να φέρει το ακριβώς αντίθετο αποτέ-
λεσµα. 

Υπενθυµίζω ότι, τα τελευταία δέκα χρόνια, οι δύο οµοσπονδίες
έχουν προσπαθήσει πολλές φορές, ζητώντας από τον εκάστοτε
Υπουργό Αθλητισµού, να επιτύχουν την εξαίρεση από το άρθρο
3 του ν.2725/99, όµως, κανείς µέχρι τώρα δεν το δέχτηκε, όταν
κατάλαβε τι τελικά υπάρχει από πίσω. Ειδικά για τους αγωνοδίκες
και τους τεχνικούς εφόρους, που είναι οι σηµαντικότεροι διαιτη-
τές, κανένας Υπουργός δεν δέχθηκε να τους εξαιρέσει. Εµείς σας
ζητούµε, έστω και την ύστατη ώρα, να αποσύρετε την επίµαχη
διάταξη του άρθρου 3 παράγραφος 1.

Ως προς το άρθρο 10 παράγραφος 1, επαναλαµβάνουµε την
πρότασή µας, να επιτραπεί η συµµετοχή των ξένων σωµατείων
σε όλους τους άλλους αγώνες, πλην των πανελληνίων πρωτα-
θληµάτων και πανελληνίων κυπέλλων, έτσι ώστε να µπορούν να
λαµβάνουν -οι αθλητές των ελληνικών σωµατείων- τα µόρια για
τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. 

Για το άρθρο 11, είναι θετική η αναδροµικότητα του µέτρου
που µας εξαγγείλατε πριν, για την επέκταση στους Ολυµπιονίκες,
αλλά δεν γίνεται στο άρθρο 11 να θεωρείται -σωστά- ως εξαιρε-
τική αγωνιστική διάκριση για τους Ολυµπιονίκες έως την όγδοη
θέση και στα προνόµια να επιβραβεύετε µόνον τους έξι πρώτους.
Ο διαχωρισµός των Ολυµπιονικών δεν συνάδει ούτε µε την ΔΟΕ,
ούτε µε την ΕΟΕ και όλο το ολυµπιακό κίνηµα. Πρέπει να τροπο-
ποιηθεί και να εναρµονιστεί µε τη δική σας θεώρηση των Ολυ-
µπιονικών, που είναι έως την όγδοη θέση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Επιπρόσθετα, η διάταξη του άρθρου 34 του ν.2725/99, που πε-
ριορίζει το δικαίωµα διορισµού στο Δηµόσιο µόνο σε διακρίσεις
σε παγκόσµια και πανευρωπαϊκά πρωταθλήµατα ολυµπιακών
αθληµάτων, είναι άδικη και περιοριστική. Αθλητές που κατακτούν
σηµαντικές διακρίσεις σε ολυµπιακά αθλήµατα που δεν εντάσ-
σονται στο πρόγραµµα των Ολυµπιακών Αγώνων συµβάλλουν
εξίσου στην προώθηση του αθλητισµού, αλλά και στην ενίσχυση
της διεθνούς εικόνας της χώρας µας. Η διάκριση βάσει του αν
το άθληµα εντάσσεται στο πρόγραµµα των Ολυµπιακών Αγώνων
ή όχι υποτιµά προφανώς την προσπάθεια, την αφοσίωση, αλλά
και την επιτυχία αυτών των αθλητών. Το δικαίωµα διορισµού θα
πρέπει να επεκταθεί σε όλους τους διακριθέντες αθλητές ανε-
ξάρτητα από το είδος του αθλήµατος, αναγνωρίζοντας την ισο-
τιµία όλων των αγωνιστικών επιτευγµάτων.

Με την προτεινόµενη προς ψήφιση διάταξη του άρθρου 12 επι-
χειρείται η εισαγωγή ανεπίτρεπτης απόκλισης από τον κανόνα
του ακατάσχετου της επιχορήγησης χρηµατοδότησης αθλητικών
οµάδων, όπως αυτός έχει θεσπιστεί µε τη διάταξη του άρθρου
16 παράγραφος 2 του ν.4787/2021. Σκοπός της θέσπισης του εν
λόγω ακατάσχετου, το οποίο έχει καθολικό χαρακτήρα και ως εκ
τούτου ισχύει έναντι οποιουδήποτε φυσικού ή νοµικού προσώπου
ακόµα και έναντι του Δηµοσίου, δεν είναι άλλος από την εξασφά-
λιση της διάθεσης των συγκεκριµένων ειδικού χαρακτήρα πόρων
αποκλειστικά για τη χρηµατοδότηση των αθλητικών οµάδων.

Πέραν της παραβίασης των αρχών της καλής νοµοθέτησης η
οποία έγκειται στην προνοµιακή άρση ακατάσχετου επί πόρου

που έχει τεθεί µε ειδικό σκοπό, οι αρνητικές συνέπειες της διά-
ταξης αυτής είναι πλείστες και µεταξύ άλλων θα αναφερθώ σε
τρεις.

Πρώτον, στη δηµιουργία προηγούµενου εις βάρους του καθο-
λικού χαρακτήρα του ακατάσχετου. Το προηγούµενο αυτό θα
επιφέρει και τη σταδιακή οριστική άρση του ακατάσχετου έναντι
πάντων, καθόσον δεν δικαιολογείται η προνοµιακή µεταχείριση
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου, προς εξυπηρέτηση των
οποίων δεν θα ισχύει το ακατάσχετο.

Δεύτερον, στη δηµιουργία αντικινήτρου στις αθλητικές οµο-
σπονδίες που έχουν οφειλές προς το Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας,
τον Εθνικό Οργανισµό Καταπολέµησης Ντόπινγκ και το Ολυ-
µπιακό Αθλητικό Κέντρο Αθηνών «Σπύρος Λούης» για την ενί-
σχυση των εθνικών τους οµάδων και τη βελτίωση των διοικητικών
και λειτουργικών υποδοµών ανάπτυξης των αθληµάτων σε αντα-
γωνιστικό επίπεδο.

Και τρίτον, στον περιορισµό της χρηµατοδότησης του αθλητι-
σµού και τη φαλκίδευση της ενίσχυσης καταξιωµένων αθλητριών
και αθλητών που θα στερηθούν κονδυλίων για την προετοιµασία
τους και τη συµµετοχή τους σε πανευρωπαϊκές και διεθνείς αθλη-
τικές διοργανώσεις.

Με τη δηµιουργία αυτής της εξαίρεσης του άρθρου 12 για
απαιτήσεις νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου έναντι ετέρων
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου επέρχεται επί της ουσίας
κυρίαρχο δικαίωµα επί των πρώτων, ώστε κάθε απαίτησή τους
έναντι των δεύτερων να καθίσταται άµεσα εισπρακτέα, ακόµη και
χωρίς την ύπαρξη εκτελεστού τίτλου κατά παράβαση των οικείων
προβλέψεων του Συντάγµατος. Η τυχόν διαδικαστική αµφισβή-
τηση της οφειλής αυτής ουδεµία αξία θα έχει, αφού κάθε ποσό
που θα χαρακτηρίζεται ως οφειλόµενο από τους εν λόγω φορείς
θα µπορεί να παρακρατηθεί άµεσα από την ως άνω ειδική επιχο-
ρήγηση.

Και αυτά, κύριε Υπουργέ, για το άρθρο 12 δεν τα λέµε εµείς,
αλλά η Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή µε επιστολή που απεστάλη
σε όλα τα µέλη της επιτροπής. Περιµένουµε µε ιδιαίτερο ενδια-
φέρον την τοποθέτησή σας επί των ανωτέρω, δεδοµένου ότι η
Κυβέρνησή σας παρουσιάζει διαχρονικά αλαζονικές συµπεριφο-
ρές ως προς την έννοια συνταγµατικότητας διατάξεων.

Πρέπει να δοθεί για την περίπτωση της ΔΕΑΒ ιδιαίτερη έµφαση
στην οργάνωση και λειτουργία της, δεδοµένου ότι ο ρόλος της
είναι κοµβικός στο πλαίσιο του υφιστάµενου αθλητικού νόµου. Η
πραγµατικότητα είναι ότι οι παρατηρητές της ΔΕΑΒ αντιµετωπί-
ζονταν µέχρι τώρα µε απαξία από την πλευρά του ποδοσφαίρου.
Υπήρξαν περιπτώσεις που δεν τους άφηναν να µπουν ούτε στα
γήπεδα, ενώ σύµφωνα µε το άρθρο 12 παράγραφος 5 του ΚΑΠ
απαγορεύεται η είσοδος στον χώρο των αποδυτηρίων διαιτητών,
οποιουδήποτε αξιωµατούχου και ποδοσφαιριστή οµάδων, όπως
και η είσοδος των παρατηρητών της ΔΕΑΒ και κάθε άλλου µη
εντεταλµένου από τις ποδοσφαιρικές αρχές µε ειδικά καθήκοντα
προσώπου.

Επιπλέον, η αµοιβή των παρατηρητών της ΔΕΑΒ για κάθε παι-
χνίδι ανέρχεται στο αστείο ποσό που δεν ξεπερνά -το καθαρό
ποσό- τα 20 ευρώ, ενώ τα αντίστοιχα νούµερα για παρατηρητές
διαιτησίας της Super League 1 και 2 φτάνουν τα 150 ευρώ, αλλά
και οι εκάστοτε πολιτικές ηγεσίες του αθλητισµού, επικαλούµε-
νες έλλειψη πόρων, ούτε έδιναν ικανοποιητικές αµοιβές ούτε
προνοούσαν για την εκπαίδευση και την προστασία τους. Οι ορι-
σµοί τους στους τόπους διαµονής τους ειδικά στην περιφέρεια
δεν βοηθά για ευνόητους λόγους ούτε τη σύνταξη εκθέσεων µε
πλήρη καταγραφή των γεγονότων ούτε εξασφαλίζει και την -θα
έλεγα- ανιδιοτέλειά τους. Υπήρξαν µάλιστα κάποιοι στο πρό-
σφατο παρελθόν που γέµισαν τον πίνακα των παρατηρητών µε
κοµµατικούς «ηµετέρους».

Σήµερα, όµως, οφείλετε να συγκροτήσετε ένα σύγχρονο σώµα
παρατηρητών, µεριµνώντας για τα εξής: την αποανάρτηση από
τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης όλων των αναρτήσεων που φανε-
ρώνουν φίλαθλες προτιµήσεις τους, την αύξηση της αποζηµίω-
σης των παρατηρητών ανά αγώνα και σε ικανοποιητικό βαθµό,
την αποφυγή, αν όχι την κατάργηση ορισµού παρατηρητών, όταν
υπάρχει ζήτηµα εντοπιότητας, ήτοι ο τόπος διαµονής του παρα-
τηρητή είναι ο ίδιος µε την έδρα της γηπεδούχου οµάδος, τη διε-
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νέργεια σεµιναρίων εκπαίδευσης παρατηρητών και την επιλογή
τους µε αξιολογικά και όχι κοµµατικά κριτήρια.

Γι’ αυτό θεωρούµε εξαιρετικής σηµασίας το άρθρο 24 µε τη
σύσταση και συγκρότηση ειδικού σώµατος παρατηρητών της
ΔΕΑΒ, µε αντικείµενο την παρακολούθηση της τήρησης των κα-
νόνων ασφαλούς διεξαγωγής -που όλοι θέλουµε- των αθλητικών
συναντήσεων. Δεδοµένου ότι το συγκεκριµένο όργανο αποκτά
σταδιακά ολοένα και αυξανόµενες ευθύνες, κρίνεται αναγκαία η
στελέχωσή του µε πρόσωπα εγνωσµένου κύρους, εκπαιδευµένα
και µε εχέγγυα αντικειµενικότητας, που -ει δυνατόν- να προέρχο-
νται από τα σπλάχνα του αθλητικού κινήµατος ή τουλάχιστον να
µην είναι ξένα προς αυτό. Σε καµία περίπτωση η λειτουργία της
ΔΕΑΒ δεν θα πρέπει να αφήνει την οποιαδήποτε υπόνοια µερο-
ληψίας και αδιαφάνειας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Δεν την αφήνει, κύριε Τσι-
ρώνη! Έναν χρόνο λειτουργεί…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Η αµοιβή που παίρνουν οι παρατηρη-
τές είναι πραγµατικά αστεία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Όχι, δεν µιλάω για τους παρα-
τηρητές ΔΕΑΒ που είπατε, συγγνώµη…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ναι, οι εκπρόσωποί τους.
Προφανώς και το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έχει και θετικές

πλευρές. Υπάρχουν διατάξεις που εφαρµοσµένες στο πλαίσιο
της νοµιµότητας µπορούν να συµβάλλουν στη βελτίωση του
αθλητικού περιβάλλοντος. Σκοπός µας δεν είναι να στεκόµαστε
απέναντι σε καθετί που φέρνει η Κυβέρνηση προς ψήφιση, αλλά
να επισηµαίνουµε τα σηµεία εκείνα, που θεωρούµε προβληµατικά
και ανεδαφικά µερικές φορές, προκειµένου µε την πλειοψηφική
δυνατότητα που διαθέτει να τα διορθώνει και να τα κάνει λειτουρ-
γικά επ’ ωφελεία των χιλιάδων ανθρώπων, κυρίως νέων, που
ασχολούνται σε ερασιτεχνικό και επαγγελµατικό επίπεδο µε τον
αθλητισµό, αλλά έχουν και την όρεξη και το µεράκι να τρέξουν
εθελοντικά τις περισσότερες φορές να προσφέρουν τις εµπειρίες
τους και σε διοικητικό επίπεδο.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο φαίνεται ερανιστικό, αλλά στην πραγµατικότητα είναι
ερανικό, αφού περιέχει διευκολύνσεις και εξυπηρετήσεις παντός
είδους και διαφορετικής προέλευσης µε νοµοθέτηση αλά καρτ
και τελικό αποτέλεσµα την υπερσυγκέντρωση του αποτελέσµα-
τος του εράνου στα χέρια του εκάστοτε Υπουργού.

Το έχουµε σηµειώσει πολλές φορές, αλλά επειδή η επανάληψη
είναι µήτηρ µαθήσεως, θα το επαναλάβουµε µία ακόµα: Φέρνετε
προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο στη Βουλή, αυτό θα πρέπει να είναι
έτοιµο να εφαρµοστεί τη στιγµή που το ψηφίζουµε. Αντίθετα, η
Κυβέρνησή σας στο πλαίσιο εξυπηρέτησης συµφερόντων που
υπηρετεί, αφού το φέρει προς ψήφιση, ξεκινάει µε µια σειρά δια-
ταγµάτων, τροπολογιών, εγκυκλίων και λοιπών νοµοθετικών πα-
ραδρόµων. Η συναίνεση, όµως, που επικαλεστήκατε στην αρχή
-και για ένα σχέδιο νόµου αθλητισµού προφανώς και πρέπει να
υπάρχει- θέλει σοβαρότητα, θέλει καλή πρακτική νοµοθέτησης,
θέλει διαφάνεια, όχι µια υπερσυγκέντρωση εξουσιών και αφού
ψηφιστεί ο νόµος να αλλάζει τελικά αυτό που ψηφίζουµε και να
πηγαίνει προς ικανοποίηση συµφερόντων.

Για την τροπολογία θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµε-
ρώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», πενήντα τέσσερις µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο
Νέου Φαλήρου Αττικής.

Σας καλωσορίζουµε, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συνεχίσουµε τώρα µε τον κ. Καραναστάση από την Πλεύση
Ελευθερίας. Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο κ. Κόντης, ενώ

µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Βορύλλας για λόγους προσωπι-
κούς. 

Ορίστε, κύριε Καραναστάση, έχετε τον λόγο. 
ΑΔΑΜΑΝΤΙΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γενικέ Γραµµατέα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι -καλησπέρα, παιδιά!- δεν έχω να πω κάτι διαφορετικό
από όσα είπαµε στις επιτροπές, όπου είπαµε πολλά, µιλήσαµε
πολύ και ανταλλάξαµε απόψεις και επιχειρήµατα. Ούτως ή
άλλως, έχω συνηθίσει από τη δουλειά µου να λέω τα ίδια και τα
ίδια κάθε βράδυ προσπαθώντας να πείσω όλο και περισσότερους
ανταλλάσσοντας απόψεις. Έτσι, λοιπόν, κι εδώ τώρα δεν αισθά-
νοµαι την ανάγκη να βγάλω κάποιον πύρινο λόγο παρά να επα-
ναλάβω κάποια πράγµατα που είπαµε. 

Για παράδειγµα, είπαµε δηλαδή ότι κατ’ αρχάς και κατ’ αρχήν
είµαστε θετικοί σε οτιδήποτε φέρει το πρόσηµο της ενίσχυσης
κυρίως στον πολιτισµό, στον αθλητισµό και στην παιδεία και µε
πολλούς αστερίσκους σε κάποιους άλλους τοµείς που είναι αρ-
κετά πιο ύπουλοι όταν µιλάµε για ενίσχυση. 

Έτσι, µιλώντας για τον ερασιτεχνικό αθλητισµό, για τον αθλη-
τισµό για τα νέα παιδιά, πρέπει όλοι να καταλάβουµε ότι όταν ένα
παιδί, σαν τα παιδιά που είναι αυτή τη στιγµή στα θεωρεία, ξεκι-
νάει ένα πρωί να πάει στο κολυµβητήριό του να κολυµπήσει και
το βρίσκει κλειστό, ένα παιδί που έχει αποκλειστικά την αφίσα
του Ντόντσις στο δωµάτιό του και βάζει τη φανέλα µε το νούµερο
«77» των Λέικερς και βρίσκει ένα ρηµαγµένο γήπεδο µπάσκετ,
ένα άλλο παιδί που βάζει τη φανέλα του Μέσι και πάει σε ένα γή-
πεδο µε κακοτεχνίες, σε ένα επικίνδυνο γήπεδο ή δεν βρίσκει κα-
νένα γήπεδο στη γειτονιά του, εκείνη τη στιγµή αυτό το παιδί δεν
το ενδιαφέρει αν εµείς εδώ µέσα συµφωνούµε ή διαφωνούµε, αν
βγάζουµε πύρινους λόγους, αν αντιπολιτευόµαστε ή αν βγάζουµε
τροµερά νοµοσχέδια και ανταλλάσσουµε απόψεις µεταξύ µας.
Αυτό που έχει σηµασία είναι ότι εκείνη τη στιγµή αυτό το παιδί
χάνει χρόνο, χάνει το πιο πολύτιµο δώρο που µας έχει δοθεί εδώ
που βρισκόµαστε. Χάνει χρόνο και φυσικά χάνει και έδαφος εν
αντιθέσει µε άλλα παιδιά που έχουν αυτές τις δυνατότητες.

Ας συµφωνήσουµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι όταν εµείς στη
Βουλή αποφασίζουµε για πράγµατα που τα βρίσκουµε µετά σαν
πολίτες µέσα στη ζωή µας, πρέπει να ξέρουµε ότι έχουµε τη δυ-
νατότητα να κάνουµε τη ζωή των συµπολιτών µας καλύτερη. Κι
αν δεν το πετυχαίνουµε, είναι γιατί εµείς κάτι δεν κάνουµε καλά
εδώ µέσα.

Σας µιλήσαµε, λοιπόν, για την αξιοποίηση των αθλητικών και
ολυµπιακών εγκαταστάσεων και συγκεκριµένα, των ολυµπιακών
ακινήτων που δεν χρησιµοποιούνται για αθλητικούς ή κοινωφε-
λείς σκοπούς ή µάλλον δεν χρησιµοποιούνται καθόλου, αλλά µε-
τατρέπεται η χρήσης τους. Αυτές, λοιπόν, οι εγκαταστάσεις
στηρίζουν τις διατάξεις του νοµοσχεδίου που προβλέπουν αθλη-
τικούς χώρους. Σας άκουσα να µιλάτε και µάλιστα διάβασα για
την προσπάθεια που γίνεται για αθλητικούς χώρους. Άλλωστε,
σας είπα γι’ αυτή την παράξενη εγκεφαλική λειτουργία που έχω
να µην συνηθίζει ποτέ το µάτι µου στην οµορφιά ή την ασχήµια.
Μάλιστα, κάθε φορά που µπαίνω εδώ µέσα, όπως και στη Γερου-
σία, θαυµάζω αυτές τις αίθουσες. Είναι σαν να µπαίνω για πρώτη
φορά και κάθε φορά βλέπω όλες τις οµορφιές και όλες τις κακο-
τεχνίες. 

Αντίστοιχα, λοιπόν, κάθε φορά που βλέπω έναν χώρο εγκατα-
λελειµµένο τρέχοντας στη γειτονιά µου, ενοχλούµαι ξανά και
ξανά και θέλω να αλλάξει. Δεν συνηθίζει ποτέ το µάτι µου και ελ-
πίζω να µη συνηθίζει κανενός το µάτι, ώστε να τα βλέπουµε ως
καινούργια και να προσπαθούµε να τα αλλάξουµε. Ζητάµε, λοι-
πόν, γενναία αύξηση του προϋπολογισµού για τον αθλητισµό και
για την ενίσχυση του κοινωνικού αθλητισµού τον οποίο και στη-
ρίζουµε. Θέλουµε έναν αθλητισµό προσβάσιµο σε όλους. 

Σας µιλήσαµε για τους ολυµπιακούς των κωφών που γίνονται
φέτος στο Τόκιο, τους Deaflympics -και συµφωνήσατε, κύριε Γε-
νικέ Γραµµατέα όταν το έλεγα-καθώς είµαστε το κίνηµα που πα-
λεύει για την προσβασιµότητα και τη συµπερίληψη και στηρίζου-
µε σταθερά τα άτοµα µε αναπηρία και την κοινότητα των κωφών
και βαρήκοων συνανθρώπων µας. Θέλουµε και ζητάµε να συµπε-
ριλάβετε τη σχετική στήριξη και γι’ αυτόν τον τοµέα.

Όσον αφορά τη θεσµοθέτηση ξεκάθαρου νοµοθετικού πλαι-
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σίου για τον µηχανοκίνητο αθλητισµό, θα ήθελα να πω ότι δεν
είναι το πεδίο µου και δεν το γνωρίζω. Άλλωστε, θέλω να είµαι ει-
λικρινής εδώ µέσα και να λέω πάντα την αλήθεια. Προσπάθησα
να µελετήσω το θέµα, άφησα τους ειδικούς να το κάνουν και
άκουσα τα επιχειρήµατα, άκουσα τα συν και τα πλην. Αυτό που
σίγουρα χρειάζεται είναι επενδύσεις στις αθλητικές εγκαταστά-
σεις, η απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδότησης αγώνων και
σωµατείων, η υιοθέτηση των διεθνών προτύπων ασφαλείας, σί-
γουρα ειδική µέριµνα για την εκπαίδευση των αθλητών, προπο-
νητών και των αγωνοδικών, η µείωση του κόστους συµµετοχής
και αδειοδότησης των αθλητών και των διοργανώσεων.

Το σηµαντικό είναι ότι στηρίζουµε και ζητάµε την επαναφορά
των αθλητικών επιβραβεύσεων των ολυµπιονικών ως την όγδοη
θέση, κάτι που ζητάνε πάρα πολλοί αθλητές που επικοινωνούν
µαζί µας. Πρέπει να καταλάβουµε όλοι, όπως και όσοι µας ακούν,
ότι οι επιβραβεύσεις των αθλητών, των ολυµπιονικών, των αθλη-
τών που ξεχωρίζουν δεν είναι κάποιο φιλοδώρηµα της πολιτείας,
δεν είναι κάποιο δωράκι, κάποιο τυράκι που τους δίνεται, αλλά
µία πολύ µικρή επιβράβευση σε σχέση µε αυτά που έχουν δώσει
στον αθλητισµό, όπως είναι ο χρόνος τους, τα νιάτα τους, ο αγώ-
νας τους, το αίµα που έχουν στάξει. Δεν µπορώ να ακούω συζη-
τήσεις, που αφορούν το πόσα παίρνει ο Τσιτσιπάς, για παράδειγ-
µα, στο τάδε τουρνουά όσο ο άλλος χαζεύει στο Instagram και
πίνει τον καφέ του. Ξέρει κανείς τι έχει κάνει αυτό το παιδί για να
φτάσει µέχρι εκεί; Ξέρει κανείς τι έχει κάνει ο Γιάννης που είναι
κορυφαίος µπασκετµπολίστας, ένας από τους δύο, τρεις κορυ-
φαίους στην Αµερική αυτή τη στιγµή; Ξέρει κανείς αντίστοιχα τι
έχουν κάνει οι Ολυµπιονίκες και τι αγώνας χρειάζεται -εσείς,
κύριε Γενικέ, που απ’ ό,τι θυµάµαι ήσασταν Ολυµπιονίκης, ξέρετε
καλύτερα απ’ όλους τι αγώνας χρειάζεται- για να φτάσει κανείς
σε αυτό το επίπεδο; Ξέρει κανείς πόσα βράδια δεν βγήκε µε τους
φίλους του ένας αθλητής; Μόνο αυτό και ας µείνουµε εκεί. 

Αναφερθήκαµε, λοιπόν, και στον άνισο αγώνα που δίνουν οι
αθλητές που φτάνουν να διακρίνονται, διότι πάρα πολλές φορές
συναντούν εµπόδια από την πολιτεία, ακόµα και από την οµο-
σπονδία τους, όπως οι Νίκος Κακλαµανάκης, η Άννα Κορακάκη
και άλλοι κορυφαίοι αθλητές που έχουν αναφερθεί στις δυσκο-
λίες που συνάντησαν. 

Στηρίζουµε κάθε ενέργεια συµπερίληψης των ατόµων µε ανα-
πηρία. Είναι σηµαντικό να ενισχύεται η παρουσία των αθλητών
µέσα στις διοικήσεις των αθλητικών σωµατείων. Είναι, επίσης, αυ-
τονόητο ότι στηρίζουµε κάθε ενέργεια που προωθεί τη συµπερί-
ληψη των ατόµων µε αναπηρία και την κοινωνική δικαιοσύνη στον
αθλητισµό. Ο αθλητισµός ενώνει και διδάσκει ισότητα και δικαιο-
σύνη. Για τον λόγο αυτό, εν αντιθέσει µε ό,τι άλλο λέω σε οποι-
αδήποτε άλλη επιτροπή ή νοµοσχέδιο σε σχέση µε την
αστυνόµευση και την καταστολή, πιστεύω βαθιά στην αυστηρο-
ποίηση των µέτρων για την αντιµετώπιση της βίας στους αθλητι-
κούς χώρους. Πρέπει να αυστηροποιηθούν κι άλλο. Δεν µπορεί
να συζητάµε στις επιτροπές για το αν µισό ή ένα µπουκάλι ή δύο
µπουκάλια είναι αρκετά για την ποινή. Κανένα µπουκάλι! Ούτε
τρίχα να µην πέφτει µέσα, όπως το έχουν καταφέρει άλλες
χώρες. Δεν γίνεται αλλιώς, γιατί το ένα µπουκάλι σε δύο µέρες
θα φέρει το δακρυγόνο. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να µιλάµε για
ελαστικότητα. Καµία ελαστικότητα! Όσον αφορά το νοµοσχέδιο,
παραδέχοµαι από αυτό εδώ το Βήµα ότι µε εξαίρεση τα γεγονότα
της Κυριακής που προφανώς να ήταν και µια εξαίρεση, ήδη τους
τελευταίους µήνες βλέπουµε να αποδίδουν τα αυστηρά µέτρα.
Ωστόσο, εµείς ζητάµε κι άλλα.

Σας επισηµάναµε, λοιπόν, ότι όσον αφορά στη Διαρκή Επι-
τροπή Ασφάλειας και Ευηµερίας των Αθλητών, στο άρθρο 7 πρέ-
πει οπωσδήποτε να προστεθούν οι εκπρόσωποι των αθλητών,
στο άρθρο 8 χρειάζεται γραµµή επικοινωνίας των αθλητών για
καταγγελίες, ενώ ο αθλητικός εθελοντισµός αναφέρεται πολύ αό-
ριστα, κάτι που, επίσης, αξίζει να στηριχθεί και να καλλιεργηθεί.

Αισθάνοµαι ότι εδώ µέσα πρέπει να είµαστε η φωνή της κοινω-
νίας, η φωνή των αθλητών, η φωνή όλων. Είναι χαρακτηριστικό
το πώς αντιλαµβάνοµαι εγώ την παρουσία µου εδώ µέσα. Για πα-
ράδειγµα, όταν πηγαίνω και τρέχω στη γειτονιά µου και προ-
σπαθώ να γράψω όσο το δυνατόν περισσότερα χιλιόµετρα µπο-
ρώ -κάτι που θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό για την υγεία όλων-

και περνάω από αυτές τις αθλητικές εγκαταστάσεις που σας έχω
πει, από το περίφηµο «Beach Volley» στο Φάληρο, αυτό το πολυ-
διαφηµισµένο το αριστούργηµα µε αυτή την παράξενη άµµο που
µας διαφήµιζαν τότε, βλέπω ότι αυτή τη στιγµή είναι ένα αίσχος
και ρηµάζει. Βέβαια, τώρα έχει περάσει στην περιφέρεια, αλλά
το αναφέρω ως ένα παράδειγµα. 

Την ώρα, λοιπόν, που περνούσα από εκεί και µε τα µπουφανά-
κια µου προσπαθούσα να διαχειριστώ τον εαυτό µου πάνω στο
τρέξιµο, σκέφτηκα τι καλό που θα ήταν αν µπορούσα να κάνω
κάτι γι’ αυτό. Βέβαια, η επόµενη σκέψη µου ήταν ότι είµαι Βου-
λευτής και ότι σε λίγες µέρες θα µιλούσα από το Βήµα της Βου-
λής και θα είχα απέναντί µου τον Υπουργό, τον Γενικό Γραµµατέα
και άλλους Βουλευτές. Μήπως τελικά µπορούµε να αλλάξουµε
κάτι όλοι µαζί; 

Η Πρόεδρός µας θα αναφερθεί συγκεκριµένα στην ψήφο µας.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κόντης. Αµέσως µετά θα πάρει τον

λόγο για µία τροπολογία η κ. Μακρή για ένα λεπτό. 
Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο που
είναι ένα συµπλήρωµα στο περσινό νοµοσχέδιο του Φεβρουα-
ρίου, στο οποίο µπαίνουν κάποιες διατάξεις για τη ΔΕΑΒ, στην
οποία και θα αναφερθώ αργότερα.

Αρχικά, είδα ότι η µεγαλύτερη συζήτηση έγινε για τον µηχανο-
κίνητο αθλητισµό. Είναι ένα θέµα το οποίο προσωπικά εµένα δεν
µε αγγίζει σαν φίλαθλο, παρ’ ότι παρακολουθούσα τη «Formula
1» όσο ζούσε ο Άιρτον Σένα. Όµως, είναι ένα άθληµα το οποίο
εµπλέκει πολύ αυξηµένες απαιτήσεις από τον αθλούµενο. Δεν
είναι, δηλαδή, ένα άθληµα λαϊκό, στο οποίο µπορεί ένα παιδί να
αρχίσει να αθλείται και, µάλιστα, χωρίς πόρους, έστω από τα
καρτ. Χρειάζονται πάρα πολλά χρήµατα. Στο τέλος της ηµέρας,
µάλιστα, οι αθλητές αυτοί τι κάνουν; Προάγουν τα δικαιώµατα
των εταιρειών. Φτάνουµε στην κορύφωση που είναι η «Formula
1», για να δούµε αν θα είναι καλύτερη σαν αυτοκίνητο η Ferrari ή
η McLaren παλιότερα, ποιος έχει καλύτερα εξαρτήµατα, καλύτε-
ρες επεξεργασίες στα µοντέρνα συστήµατα, κ.λπ.. Και µε εκα-
τόµβη σε αυτά δεκάδες νεκρούς πιλότους, οι οποίοι έχουν
σκοτωθεί κατά καιρούς τόσο στην αρχή της αγωνιστικής τους
δραστηριότητας, όσο και στο τέλος. Τα ίδια και χειρότερα συµ-
βαίνουν και στις µηχανές, στις µοτοσικλέτες.

Δεν νοµίζουµε ότι θα έπρεπε να λέγεται «αθλητισµός». Θα
έπρεπε να λέγεται «ανταγωνισµός εταιρειών» για το ποιος έχει
το καλύτερο αυτοκίνητο και τις καλύτερες µηχανές. Οπότε δεν
θα µπω στη διαδικασία αν θα πρέπει να είναι διαιτητές ή όχι. Εγώ
προσωπικά το απορρίπτω από τον αθλητισµό. 

Ένας λόγος, µάλιστα, που δεν το θεωρούµε αθλητισµό είναι
ότι δεν εντάσσεται και ποτέ σε καλεντάρι αθλητικό Ολυµπιακών
Αγώνων, εκεί που θα µπορούσε να έχει µια πίστα έξω από τις
Ολυµπιάδες. Εδώ πάνε να βάλουν τα πατίνια και οτιδήποτε άλλο.
Δεν µπαίνουν τα αυτοκίνητα. Είναι ιδιότυπος αθλητισµός γι’ αυ-
τούς που έχουν -επαναλαµβάνω- πολλά χρήµατα. Να πω ότι δύο
κορυφαίοι αθλητές, ένας µικρός, ο Θωµάς Κρασώνης που είναι
είκοσι τριών χρονών σήµερα, στα πρώτα του χρόνια χρειάστηκε
από χορηγούς πάνω από 1.000.000 ευρώ για να αρχίσει να τρέχει
στην Ιταλία και ο Κρίτωνας Λεντούδης που έχει φτάσει στο υπέρ-
τατο σηµείο που έχει φτάσει Έλληνας αθλητής στο Λε Μαν, στο
ELMS, το µακράς διαρκείας, το τετράωρο, είναι εφοπλιστής και
έχει τη δυνατότητα να πληρώνει 1.000.000 ευρώ στον κάθε
αγώνα όταν πηγαίνει να αγωνιστεί. Δεν µπορεί να αθληθεί ένα
παιδί. Πάρτε τα δικά σας παιδιά και στείλτε τα να κάνουν µηχα-
νοκίνητο αθλητισµό, ακόµα και αυτόν τον ερασιτεχνικό εδώ στην
Ελλάδα. 

Οπότε, κύριε Υπουργέ, εµείς θα είµαστε ΠΑΡΩΝ σε αυτό το
άρθρο, γιατί δεν έχουµε τι να πούµε.

Αναφορικά µε τα βιβλία των σωµατείων, όπως είπαµε και στις
συνεδριάσεις, θεωρούµε ότι είναι άδικο να διαγράφεται ένα σω-
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µατείο µε δύο χρόνια µη εγγραφής στο ηλεκτρονικό µητρώο. Θα
έπρεπε να δοθεί µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα, γιατί δεν είναι
όλα τα σωµατεία και όλοι οι διευθύνοντες σε σωµατεία εξοικειω-
µένοι µε ηλεκτρονικά µέσα ούτε έχουν τη δυνατότητα να έχουν
άτοµα που να γνωρίζουν. Να σας πω ότι ακόµα και στο ποδό-
σφαιρο στην Α’ Εθνική που υπάρχει εδώ και χρόνια το περίφηµο
TMS, το Transfer Matching System, µε το οποίο ελέγχει τώρα η
FIFA όλες τις µεταγραφές –δηλαδή, µε λίγες λέξεις, όποιος πο-
δοσφαιριστής έρχεται µπαίνει σε αυτό το σύστηµα, υπάρχει ένας
υπάλληλος ο οποίος τον βάζει- δηµιουργούνται προβλήµατα,
λάθη κατά καιρούς, ακόµα και από πεπειραµένους υπαλλήλους.
Χρειάζονται εξειδικευµένα άτοµα για ένα τόσο απλό θέµα. 

Δεν υπάρχουν, λοιπόν, άτοµα ακόµη στον αθλητισµό τα οποία
θα µπορούν να προσφέρουν τέτοιες υπηρεσίες σε τόσο µεγάλο
εύρος, γιατί δεν µιλάµε για δέκα ή πενήντα σωµατεία. Μιλάµε για
εκατοντάδες ή χιλιάδες. Θα θέλαµε, λοιπόν, να δοθεί ένα µεγα-
λύτερο όριο στη διαγραφή των σωµατείων και να µη διαγράφο-
νται στη διετία. 

Τώρα, στη σύσταση της Διαρκούς Επιτροπής Ασφάλειας και
Ευηµερίας στον Αθλητισµό θεωρούµε ότι θα έπρεπε να υπάρ-
χουν εκπρόσωποι αθλητές, είτε πρώην αθλητές, είτε από σωµα-
τεία τα οποία ακόµη είναι ενεργά ή εν ενεργεία, οι οποίοι να
έχουν εκπρόσωπο έναν δικηγόρο ή οποιονδήποτε άλλον που να
συµβουλεύει ή να περνάει τα θέµατα τα οποία τους αφορούν και
άπτονται των δραστηριοτήτων του επαγγέλµατος. Είναι επάγ-
γελµα το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο και το µπάσκετ, κ.λπ.. Δεν
είναι µόνο το ερασιτεχνικό. Είναι και το επαγγελµατικό. Θα
έπρεπε, λοιπόν, από εκεί να υπάρχουν εκπρόσωποι. Και σίγουρα,
µιλάµε για το ποδόσφαιρο και το µπάσκετ και ίσως και ο ΣΕΓΑΣ. 

Χαιρετίζουµε τη δυνατότητα που έχουν οι προπονητές ΑΜΕΑ
να έχουν πλέον µία εξοµοιωµένη προπονητική άδεια άσκησης
επαγγέλµατος. Σίγουρα, όµως, η κοινωνία µας δεν έχει φτάσει
στο επίπεδο -κι γι’ αυτό πρέπει να δουλέψουµε- να αποδεχθεί εύ-
κολα έναν προπονητή ΑΜΕΑ και να τον βάλει όχι σε σωµατεία
µόνο ΑΜΕΑ, αλλά και σε ένα σωµατείο στο οποίο υπάρχουν
αθλητές οι οποίοι δεν είναι ΑΜΕΑ, µόνο αναλογιζόµενη η κοινω-
νία τι δυνατότητες έχει και τι µπορεί να προσφέρει. Προς αυτό
πρέπει να δουλέψουµε και εκεί είναι η µεγάλη ένταξη και όχι να
πούµε ότι τους δίνουµε τη δυνατότητα, αλλά δεν θα εργαστούν
ποτέ. 

Υπάρχουν και αθλητές οι οποίοι ακόµα και χωρίς προπονητές
έχουν βοηθήσει την Ελλάδα να κατακτήσει παραολυµπιακά µε-
τάλλια. Έχουµε την τύχη να είναι αθλητής του ΑΡΗ ο Θανάσης
Προδρόµου, Ολυµπιονίκης στο Τόκιο, Ολυµπιονίκης στο Παρίσι.
Είναι παιδιά που άρχισαν µόνα τους, χωρίς προπονητές και χωρίς
την οικονοµική βοήθεια της πολιτείας. Όταν ένας Ολυµπιονίκης
µας δεν παίρνει πάνω από 1.000 ευρώ ή 2.000 ευρώ επιχορήγηση
τον χρόνο, καταλαβαίνετε πόσο δύσκολο είναι γι’ αυτόν να αθλη-
θεί, να µετακινηθεί, να αγοράσει ιµατισµό.

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι θέµατα τα οποία πρέπει να τα δούµε.
Να σας πω ότι στη Βραζιλία που γνωρίζω, η Ολυµπιακή Επιτροπή
της Βραζιλίας µοιράζει -γιατί έχει και σχέση µε την Παραολυ-
µπιακή- ένα 20% των εσόδων και παραπάνω. Περίπου το 1/4 των
εσόδων πηγαίνει για την Παραολυµπιακή Επιτροπή. Το κράτος
δίνει, βοηθούν και χορηγοί, η λοταρία, κλπ. Εδώ είναι µηδαµινά
τα έσοδα που έχουν οι Παραολυµπιονίκες και γενικά οι αθλητές
ΑΜΕΑ, όχι µόνο οι Παραολυµπιονίκες. 

Προχωρώντας, το ίδιο ισχύει για τα διπλώµατα των προπονη-
τών. Είναι καλό ότι ξεκαθαρίζει πλέον το τοπίο µε τους αποφοί-
τους ΤΕΦΑΑ κυρίως, οι οποίοι δεν µπορούσαν να έχουν το πτυ-
χίο. Όµως, το θέµα είναι ότι θα βγουν, για παράδειγµα, χίλιοι
τριακόσιοι αθλητές στην αγορά µε δίπλωµα C. Πού θα απασχο-
ληθούν και αυτοί; Να δώσουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα µέσω υπο-
χρεωτικής εντολής σε κατώτερες κατηγορίες να υπάρχουν έστω
θέσεις να πηγαίνουν να προπονούν οι προπονητές µε δίπλωµα C
και όχι όπως γίνεται σήµερα µε ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν
καν προπονητικά διπλώµατα στα τοπικά πρωταθλήµατα κυρίως
και οι οποίοι προπονούν, χωρίς να έχουν τα εχέγγυα.

Η συµµετοχή των αλλοδαπών πάλι είπαµε ότι δεν µας απασχο-
λεί για τον µηχανοκίνητο αθλητισµό. 

Στις χρηµατικές επιβραβεύσεις διακριθέντων αθλητών είµαστε

σύµφωνοι. Εµείς, µάλιστα, λέµε ότι θα µπορούσε να θεωρείται
ως θέση η οποία επιβραβεύεται στα ολυµπιακά αγωνίσµατα και
η όγδοη θέση, όπως είθισται σε όλον τον κόσµο και όχι να ισχύει
µέχρι την έκτη. 

Στο θέµα του e-kouros, ούτε εκεί, κύριε Υπουργέ, είναι ευπρόσ-
δεκτη η κατηγοριοποίηση και ψηφιοποίηση του αθλητισµού. Στην
κατηγοριοποίηση των αθλητικών εγκαταστάσεων και την προ-
σθήκη «Οµάδας Κ», και εδώ δεν έχουµε να πούµε κάτι. Το ίδιο
ισχύει και για το θέµα του ελέγχου καταλληλότητας και αντισει-
σµικότητας των εγκαταστάσεων. Αυτά είναι εκ των ουκ άνευ. Θε-
ωρούµε ότι µια προηγµένη πολιτεία πρέπει να ελέγχει πρώτα τα
στάδια που αθλούνται οι αθλητές, αλλά κυρίως όταν πηγαίνουν
οι φίλαθλοι και µετακινούνται πάνω σε εξέδρες και που είναι ίσως
επικίνδυνα, αν δεν έχουν τις προϋποθέσεις. 

Αναφορικά µε τον έλεγχο και την τήρηση για προσβασιµότητα
ατόµων µε αναπηρία σε αθλητικές εγκαταστάσεις, επίσης πρέπει
να είµαστε ιδιαίτερα αυστηροί και προσεκτικοί και να τηρούµε τα
προαπαιτούµενα. Πρέπει και ο ΟΑΣΠ να διατηρεί την εποπτεία
της υλοποίησης όλων των προσεισµικών ελέγχων. Αυτό είναι ευ-
πρόσδεκτο. Μιλάµε και για το δευτεροβάθµιο και για το πρωτο-
βάθµιο.

Αναφορικά µε τη ΔΕΑΒ, εγώ, κύριε Υπουργέ, τόσο καιρό που
µιλάω για το πρώτο νοµοσχέδιο κατά της θεσµοθέτησης της τι-
µωρίας από τη ΔΕΑΒ, δεν µιλάω επειδή είµαι κόντρα σε κάτι ή
για όσους δεν γνωρίζουν δεν µιλάω από θέση ανθρώπου ο
οποίος δεν γνωρίζει. Και στην οµάδα του ΑΡΗ, στο τιµόνι της
οµάδας, ήµουν πάνω από οκτώ χρόνια. Να σας πω ότι τις από-
ψεις µου δεν φοβάµαι να τις εκφράσω. Είµαι ο πρώτος που είχε
φωνάξει ο Γιάννης Βαρδινογιάννης, πριν ακόµα πάω στον ΑΡΗ,
για να φτιάξουµε το µοντέλο της Super League µετά την ΕΠΑΕ
και κάναµε τότε καθηµερινές συζητήσεις µέχρι να δηµιουργηθεί
το 2006. Όµως, είµαι και αυτός που παρότι είναι φίλος µου και
στο ποδόσφαιρο και παιδικός, πήγα κόντρα σε µία πρότασή του
για υποψήφιο τον κ. Τσακίρη στη Λίγκα. Εγώ ψήφισα τον κ. Θα-
νάση Κανελλόπουλο και έτσι κέρδισε µε τη δική µου ψήφο ο κ.
Κανελλόπουλος. 

Θέλω να πω ότι δεν συµβιβάζοµαι µε κάτι, ακόµη και αν φίλος
µου ή γνωστός µου το προτείνει. Ό,τι πιστεύω, το κάνω. Γι’ αυτό
σας λέω ότι αυτά που λέω τα πιστεύω, δεν έχω συµφέροντα από
οµάδες που κάποτε µε κατηγόρησε κάποιος ότι υπερασπίζοµαι
τα συµφέροντα των οµάδων. Ξέρω ότι είναι διπλή αυτή η τιµωρία.
Είπα ότι θα το αποδεχθώ και θα ψηφίσω, αλλά είναι διπλή αυτή
η τιµωρία. Και αν είπα δυνητικά κάποια διοίκηση -που στο µέλλον
δεν θα τα έχει καλά ο Υπουργός- καλέσει απ’ έξω φορείς να
εµπλακούν όπως είναι η FIFA, να είσθε σίγουροι ότι υπάρχει
θέµα. Αυτό είπα και όχι ότι απειλούσα µε τη FIFA.

Επαναλαµβάνω ότι από τη στιγµή που περνάει και τιµωρία στον
οπαδό ο οποίος διαπράττει αδίκηµα και αυτό είναι κάτι που το
θέλουν οι οµάδες, εγώ το ψηφίζω αυτό, είναι ξεκάθαρο. Το συ-
ζητάω, όµως, γιατί υπήρχε µεγάλη αµφισβήτηση και ειδικά στην
τελευταία επιτροπή. Σας ξαναλέω ότι είµαι άνθρωπος που δεν
φοβάµαι να πω τη γνώµη µου. Για παράδειγµα -και θα το βάλω
γιατί δεν τα λέω για να τα λέµε- είµαι αυτός που όταν στη Λίγκα
δεν µιλούσε κανένας και όλοι συµφωνούσαν, ζήτησα από τον κ.
Μαρινάκη να παραιτηθεί και θα το δώσω στα Πρακτικά. Δεν λέω
λόγια του αέρα -αυτό θα το δώσω στα Πρακτικά- είµαι µέλος της
Ολυµπιακής Επιτροπής της Βραζιλίας και γι’ αυτά γνωρίζω και τα
ολυµπιακά θέµατα στα οποία αναφέρθηκα πριν. Και µε είχαν προ-
τείνει και για Πρόεδρο στη Λίγκα. Είµαι άνθρωπος θεσµικός του
ποδοσφαίρου χρόνια και λέω πράγµατα που ισχύουν και όχι ό,τι
µου έρχεται στο κεφάλι.

Ξαναλέω, λοιπόν, ότι για µένα -και εδώ έχω την αµφιβολία- δεν
θα έπρεπε να υπάρχει ποινή επιβολής και δεν είναι το θέµα του
ενός µπουκαλιού που είπε πριν συνάδελφος, είναι το θέµα ότι
πρέπει οι οµάδες να γνωρίζουν τι διαχειρίζονται και τι δεν διαχει-
ρίζονται. Δεν µπορείς να του κλείνεις το γήπεδο για ένα µπουκάλι
πραγµατικά, αν δεν έχει προκαλέσει έναν τραυµατισµό. Είναι ξε-
κάθαρο αυτό.

Προχθές είχαµε επεισόδια στο παιχνίδι Πανιώνιος - Καλαµάτα.
Έπεσε ξύλο και τραυµατίστηκε φίλαθλος. Εάν «έφαγε» ο Άρης
Θεσσαλονίκης ή άλλη οµάδα η ΑΕΚ δύο αγωνιστικές για ένα
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µπουκάλι, αυτοί πόσο θα «φάνε» αναλογικά, δέκα αγωνιστικές;
Πρέπει να υπάρχει και αναλογία στις ποινές. Όταν πέσει ένα
µπουκάλι στη γωνία, τρως δύο αγωνιστικές. Τι ποινή θα επιβάλει
τώρα σε αυτήν την τιµωρία; Περιµένω να δω εάν θα είναι δύο,
οπότε έχουµε ισορροπία, γιατί ένα µπουκάλι µε τραυµατισµό και
συµπλοκή οπαδών, είναι δυσανάλογο.

Στη συνδροµή, επίσης, τη δικαστική για την ανακοίνωση των
ποινικών διώξεων είµαστε απόλυτα υπέρ και σε αυτή. Είµαστε
κατά βέβαια στην απαγόρευση οργανωµένης µετακίνησης των
φιλάθλων. Διότι το ποδόσφαιρο και η πεµπτουσία του είναι η ορ-
γανωµένη µετακίνηση. Ξεχωρίζουµε, τιµωρούµε και εντοπίζουµε
τους κακούς φιλάθλους, αλλά επιτρέπουµε οι καλοί φίλαθλοι να
µετακινούνται οµαδικά έστω για να πάνε σε γήπεδο. Και έφερα
παράδειγµα που δεκάδες φορές -και είναι γνωστό σε όλη την Ελ-
λάδα- τριάντα χιλιάδες οπαδούς κατέβασε η Θεσσαλονίκη και
παίξαµε στο Ολυµπιακό Στάδιο µε τον  Παναθηναϊκό και δεν συ-
νέβη το παραµικρό. Ήµουν παρών και µέσα στο γήπεδο που
πήγαν να αρχίσουν επεισόδια στον αγωνιστικό χώρο και δεν έγινε
τίποτα. Οι οπαδοί του Παναθηναϊκού άρχισαν να κάνουν κάποια
επεισόδια και τελείωσε εκεί. Εάν δεν θέλουν και οι δύο και τους
ελέγχεις, δεν γίνονται επεισόδια. Επεισόδια γίνονται εάν δεν τους
ελέγχεις. Και οι οµάδες οι µεγάλες να ξέρετε ότι ελέγχουν τους
οπαδούς τους πλέον. Όπου γίνονται επεισόδια, γίνονται επειδή
κάποιοι θέλουν να γίνουν, είναι απλό.

Πιστεύουµε λοιπόν ότι εδώ αφού έχουµε τη δυνατότητα πλέον
να εντοπίζουµε τους οπαδούς, θα πρέπει να αφήσουµε την ορ-
γανωµένη µετακίνηση, για να πούµε ότι πέτυχαν και τα δύο νο-
µοσχέδια.

Να προσέξουµε επίσης να µην υπάρξουν ατασθαλίες στο θέµα
του συµψηφισµού επιχορηγήσεων, δαπανών κ.λπ. από τις ανώ-
νυµες εταιρείες που είναι το άρθρο 30.

Τέλος, να δούµε, κύριε Υπουργέ, να γίνεται πράξη µια µέρα και
για το άθληµα της σκοποβολής να υπάρχει ένας χώρος, όπου να
πηγαίνουν να αθλούνται οι αθλητές της εθνικής οµάδας και όχι
να πηγαίνουν από εδώ και από εκεί, αλλά και άλλοι αθλητές.
Υπήρχε στο Μαρκόπουλο ένα στολίδι σκοποβολής, αλλά δόθηκε
στην Αστυνοµία. Και αναρωτιέµαι: Η Αστυνοµία που ρίχνουν
πέντε σφαίρες οι αστυνοµικοί στη θητεία τους, χρησιµοποιεί τον
χώρο για σκοποβολή; Να σας πω ότι οι σκοπευτές κάθε Σαββα-
τοκύριακο ρίχνουν πεντακόσιες σφαίρες και τρέχουν στο Χαϊδάρι
ή πηγαίνουν σε άλλα µέρη. Γιατί να µη χρησιµοποιούν ένα µέρος
του Μαρκόπουλου για σκοποβολή; Θα πρέπει, λοιπόν, να το
δούµε αυτό και όχι να ξεχωρίζουµε αθλήµατα, όπως κάνουµε
τώρα µε το σπίτι του βόλεϊ κ.λπ.. Δίνουµε ένα µεγάλο µέρος στην
ξιφασκία, αύριο θα δώσουµε σε άλλο άθληµα -εγώ δεν τα βάζω
ποιο είναι µεγαλύτερο ή µικρότερο- αλλά η σκοποβολή έχει φέρει
ολυµπιακά µετάλλια και είναι κακό ότι δεν την προσέχουµε ως θα
οφείλαµε.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου, ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κόντης  καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
ευχαριστούµε.

Η κυρία Υπουργός έχει τον λόγο.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύ σύντοµα, γιατί δεν θέλω να καθυστερήσω τους συναδέλ-

φους, θα αναφερθώ στα άρθρα της τροπολογίας που έχει ήδη
διανεµηθεί.

Στο πρώτο άρθρο ορίζεται ότι το Συµβούλιο της Διοίκησης των
Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων είναι εκείνο το όργανο, που
θα αποφασίζει για την ίδρυση ενός παραρτήµατος στην αλλο-
δαπή και µε τη ρύθµιση αυτή, όπως και µε πολλές άλλες, ενισχύε-
ται το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, γιατί εκείνα πρέπει να
διαπιστώνουν την ανάγκη ίδρυσης ενός παραρτήµατος στο εξω-
τερικό, αλλά και το ότι βρίσκεται σε απόλυτη συνάφεια η ίδρυση
αυτή µε τους ακαδηµαϊκούς σκοπούς του ιδρύµατος. Εννοείται
ότι υπάρχει πρόβλεψη η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης να
ελέγχει και να πιστοποιεί τα προγράµµατα σπουδών, ώστε να

υπάρχουν οι απαραίτητες εγγυήσεις για τα ακαδηµαϊκά κριτήρια
για την ίδρυση ενός παραρτήµατος.

Είναι πολύ σηµαντικό επίσης ότι προστίθενται εξουσιοδοτικές
διατάξεις που περιέχουν τα απαραίτητα στοιχεία για την εύρυθµη
λειτουργία ενός παραρτήµατος. Ενδεικτικά, η θητεία της προσω-
ρινής διοίκησης, η συµβατότητα της λειτουργίας παραρτήµατος
της κεντρικής βιβλιοθήκης, ο αριθµός των µελών διδακτικού και
ερευνητικού προσωπικού, δηλαδή όλων αυτών που µπορούν να
ασχοληθούν στο παράρτηµα και ο εσωτερικός κανονισµός της
λειτουργίας.

Στο άρθρο 2 ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε την εγκατάσταση
των παραρτηµάτων νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης στη χώρα µας. Μέχρις ότου ολοκληρωθεί ο χορικός σχε-
διασµός πρώτου επιπέδου και εγκριθούν τα τοπικά πολεοδοµικά
σχέδια, τα παραρτήµατα νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης µπορούν να εγκαθίστανται σε περιοχές στις οποίες
ήδη λειτουργούν ή µπορούν να λειτουργούν εκπαιδευτικές δο-
µές.

Με το άρθρο 3 δεν θα υπάρχει πια ο περιορισµός για τη συ-
στέγαση διαφορετικών µονάδων εκπαίδευσης και κατάρτισης. Δί-
νεται συγκεκριµένη δυνατότητα να συστεγάζονται διαφορετικές
µονάδες παροχής εκπαίδευσης και κατάρτισης, ανεξάρτητα από
το αν ανήκουν στο ίδιο ή διαφορετικό φυσικό ή νοµικό πρόσωπο
ή ένωση προσώπων. Εξυπακούεται, όµως, ότι εξακολουθεί να
απαγορεύεται η ταυτόχρονη λειτουργία διαφορετικών µονάδων
εκπαίδευσης και κατάρτισης στους ίδιους διδακτικούς ή εργα-
στηριακούς χώρους.

Και σε συνεννόηση µε το Υπουργείο, κύριε Πρόεδρε, µε το
άρθρο 4 για λόγους που όλοι αντιλαµβάνονται και µετά από σχε-
τικό αίτηµα που έχει υποβάλει η ΚΕΔΕ παρατείνεται µέχρι τις 14-
3-2025 η προθεσµία να υποβληθούν αιτήσεις να υπαχθούν οι
οφειλέτες των δήµων και των περιφερειών σε ρύθµιση οφειλών.
Δεν αλλάζει τίποτε άλλο πέραν της προθεσµίας και νοµίζω ότι
όλοι αντιλαµβάνονται τους λόγους για τους οποίους υιοθετήθηκε
το αίτηµα αυτό της ΚΕΔΕ.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της τροπολογίας

θα ήθελα να ρωτήσω κάτι την κυρία Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επειδή θα

φύγει η κυρία Υπουργός, εάν θέλετε να τη ρωτήσετε κάτι, βε-
βαίως, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κυρία Μακρή, αν δεν κάνω λάθος,
επειδή αναπαράγετε µία κοινοβουλευτική πρακτική η οποία πολ-
λές φορές παγιδεύει, σε πολλά από αυτά που αναφέρετε υπάρχει
διαφωνία.

Σε ό,τι αφορά την παράταση για τη ρύθµιση, υπάρχει ανα-
γκαιότητα κοινωνική, οικονοµική και πολιτική. Καταλαβαίνετε,
όµως, ότι ο τρόπος που το νοµοθετείτε µας παγιδεύει µε απλά
λόγια. Σκεφθείτε το, εάν θέλετε, για να είστε και ακόλουθη µε
αυτό που υπαινίχθηκε ο Υπουργός στην εισαγωγική του τοποθέ-
τηση για τη συναίνεση, την αποτελεσµατικότητα και την υπέρ-
βαση των κοµµατικών στεγανών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κυρία
Υπουργός έχει τον λόγο.

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, αλλά νοµίζω
ότι αυτό που αναφέρατε και εσείς ότι υπάρχει συναίνεση και ανα-
γκαιότητα θα σας οδηγήσει και στην ανάλογη στάση σας την κοι-
νοβουλευτική.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ε, όχι όµως, έτσι!
Κύριε Πρόεδρε, δεν έγινε κατανοητό αυτό που είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ε, τώρα τι

να σας πω εγώ; Εγώ δεν µπορώ να πω στον Υπουργό αν το κα-
τανόησε ή όχι. Αυτό κατανόησε, αυτό είπε. Τι να σας πω εγώ;

Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Βορύλλα και αµέσως µετά σε
δύο συναδέλφους Βουλευτές και τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νίκης.

Ο κ. Βορύλλας έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας την
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οµιλία µου θα ήθελα να αναφερθώ στην υπόθεση των Τεµπών.
Άσχετα και πέρα από το γεγονός ότι η διαδικασία της ανάκλησης
είναι κατά νόµο µυστική και δεν πρέπει να δηµοσιοποιούνται στοι-
χεία και πορίσµατά της, το καθήκον ενός Βουλευτή ως εκφραστή
της λαϊκής βούλησης και φορέα της νοµοθετικής εξουσίας υπα-
γορεύει την εποικοδοµητική κριτική σε πράξεις και παραλείψεις.

Ως προς τον δικαστικό χειρισµό της υπόθεσης, αντικειµενικός
σκοπός της ανάκρισης είναι η συλλογή του αποδεικτικού υλικού
και η διεξαγωγή έρευνας, προκειµένου να εξαχθεί ένα πρώτο συ-
µπέρασµα, ώστε ο αρµόδιος εισαγγελέας να προχωρήσει στην
αξιολόγηση και µετά από την πρόσφατη νοµοθετική ρύθµιση
στην απευθείας παραποµπή κατηγορουµένων στο ακροατήριο
του ποινικού δικαστηρίου. Γι’ αυτόν τον σκοπό θα έπρεπε από
την πρώτη στιγµή να ανατεθεί η διεξαγωγή πραγµατογνωµοσυ-
νών σε ειδικές επιστηµονικές οντότητες εγνωσµένου κύρους,
όπως η Ιατροδικαστική Σχολή του Πανεπιστηµίου Αθηνών και το
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, όπως µε καθυστέρηση µηνών εν
τέλει έγινε και όχι απλά από τον κατάλογο πραγµατογνωµόνων
της εισαγγελίας, ώστε να µην υπάρχει καµία απολύτως σκιά στις
εκθέσεις τους.

Υπήρξε σε ορισµένες περιπτώσεις ανεπίτρεπτη παρέµβαση
της αξιότιµης εισαγγελέως του Αρείου Πάγου µε εγκύκλιό της
ουσιαστικά για την κατεύθυνση των ερευνών, στην οποία µάλιστα
αντέδρασε έντονα ο νοµικός κόσµος της χώρας από 1-3-2024 µε
ανακοίνωση της ολοµέλειας των δικηγορικών συλλόγων της Ελ-
λάδας.

Δεν ζητήθηκε από την πρώτη στιγµή και έτσι απολέσθηκε πο-
λύτιµος χρόνος το καταγραφικό υλικό από τους χώρους φόρτω-
σης της εµπορικής αµαξοστοιχίας, ώστε να διαπιστωθεί ο
τρόπος, το είδος φόρτωσής της και αν υπήρχε παρατυπία ως
προς το φορτίο που µετέφερε. 

Ως προς τον πολιτικό χειρισµό, από την πρώτη στιγµή υπήρξε
µία σπουδή της Κυβέρνησης να αποδώσει τις ευθύνες αποκλει-
στικά και µόνο στον σταθµάρχη, χωρίς να αναµένει εισαγγελικό
πόρισµα ή την άσκηση διώξεων, πόσω µάλλον την περάτωση της
ανάκρισης. Άσχετα και πέρα από τη διαβεβαίωση του αρµόδιου
τότε Υπουργού ότι τα σιδηροδροµικά δροµολόγια είναι πλέον
ασφαλή, κυβερνητικά στελέχη άρχισαν να επιδίδονται σε αυτό
ακριβώς για το οποίο κατηγορούν την Αντιπολίτευση: Βιάζονται
να αποδώσουν ευθύνες αποκλειστικά σε δύο ή τρεις υπαλλή-
λους, χωρίς να αναµένουν το πέρας της δικαστικής έρευνας. Δεν
άνοιξε ποτέ σοβαρή συζήτηση και δεν ξεκίνησε καµία απολύτως
έρευνα για το αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι έχουν δεσµευτεί, προ-
ϋπολογιστεί, εκταµιευτεί και εισπραχθεί συγκεκριµένα ευρωπαϊκά
και εθνικά κονδύλια για την ασφάλεια και τον εκσυγχρονισµό των
σιδηροδροµικών δροµολογίων και των αντίστοιχων υποδοµών.
Αυτά κατέληξαν σε µια µαύρη τρύπα, χωρίς το αναµενόµενο απο-
τέλεσµα: έλλειψη τηλεδιοίκησης, µονές γραµµές σε όλη την
έκταση του δικτύου, απουσία φύλαξης, µη αυστηροποίηση ποι-
νών για βανδαλισµούς και κλοπές και απουσία διαχείρισης αν-
θρώπινου δυναµικού. Αυτά είναι οφθαλµοφανή και δεν επιδέ-
χονται αµφισβήτηση. Είναι κοµµάτια -άλλα µικρά και άλλα µεγα-
λύτερα, αλλά εξίσου σηµαντικά- στην εικόνα που οδήγησε και συ-
ντέλεσε άµεσα ή έµµεσα στο τραγικό αποτέλεσµα. 

Η Νίκη δεν θέλησε ποτέ να εκµεταλλευθεί κοµµατικά το συ-
γκλονιστικό συµβάν ούτε να καπελώσει ανθρώπους και καταστά-
σεις. Πάντοτε µε αίσθηµα ευθύνης ζητάµε από την πρώτη στιγµή
να ανοίξει ένας ειλικρινής διάλογος, ώστε να διορθωθούν κρατικά
και δικαστικά λάθη, προκειµένου να µην ζήσουµε ποτέ ξανά πα-
ρόµοιο περιστατικό. Πρέπει να καταλάβουν άπαντες ότι το θέµα
δεν προσφέρεται για κοµµατική επιβεβαίωση ή αντιπαράθεση,
αλλά θα πρέπει να σταθεί αφορµή, ώστε να γίνουν όλες οι ενέρ-
γειες για να µην ξανασυµβεί ποτέ κάτι αντίστοιχο. Αυτό µπορεί
να επιτευχθεί µε έναν τρόπο: απονοµή δικαιοσύνης και όχι συ-
γκάλυψη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σε συζήτηση περί
του σχεδίου νόµου µε ρυθµίσεις για την ενίσχυση του ερασιτε-
χνικού και του επαγγελµατικού αθλητισµού. Ο αθλητισµός ως
ατοµική και συλλογική δραστηριότητα πάντοτε ασκούσε και συ-
νεχίζει να ασκεί σηµαντικότατη επιρροή στην κοινωνία. Αυτό συµ-
βαίνει διότι ο αθλητισµός, αφενός παραπέµπει στην ποιότητα

ζωής των κοινωνιών και αφετέρου αποτελεί έναν έγκυρο δείκτη
ποιοτικής ανάπτυξής της. Η σκέψη αυτή είναι τόσο διαδεδοµένη
στις προηγµένες χώρες του πλανήτη µας, ώστε η αναφορά στον
αθλητισµό, αφενός να δηλώνει ευθέως την επωφελή αξιοποίηση
του ελεύθερου χρόνου, τη θετική του συµβολή στην υγεία, την
παιδεία και την αρµονική συµβίωση και αφετέρου να υπαινίσσεται
διεργασίες που αποµακρύνουν τον ατοµικισµό, την κοινωνική
αποµόνωση και τους τεχνητούς παραδείσους των ναρκωτικών. 

Το Σύνταγµά µας µε το άρθρο 16 παράγραφος 9, αποδεχό-
µενο τη θετικότατη κοινωνική επιρροή του αθλητισµού, έθεσε
υπό κρατική προστασία και όρισε την επιχορήγηση των ενώσεων
των αθλητικών σωµατείων ως κρατική υποχρέωση. 

Οι διεθνείς επιτυχίες των Ελλήνων αθλητών σε οµαδικά και
ατοµικά αθλήµατα ανήγαγαν τον αθλητισµό, µεταξύ άλλων, και
σε πηγή εθνικής υπερηφάνειας, µε συνέπεια όλο και περισσότε-
ροι Έλληνες να πυκνώνουν τις τάξεις του και να τους στηρίζουν
ηθικά και οικονοµικά. Ταυτοχρόνως µε τα θετικά δεδοµένα των
επιτυχιών, της αύξησης του διεθνούς αθλητικού κύρους της
χώρας και της προσέλκυσης σηµαντικών ανθρώπων στον χώρο
του αθλητισµού επεκτάθηκαν τα γνωστά σε όλους νοσηρά φαι-
νόµενα του παραγοντισµού, της αίσθησης ότι τα µαζικά οµαδικά
αθλήµατα πάσχουν από διαφθορά, της οπαδικής βίας, του ανα-
ποτελεσµατικού συστήµατος απονοµής αθλητικής δικαιοσύνης,
της διάβρωσης της διαιτησίας, της σύγχυσης του αθλητισµού ως
ερασιτεχνικής και επαγγελµατικής δραστηριότητας. 

Το κίνηµά µας υποστηρίζει όποιες νοµοθετικές πρωτοβουλίες
έχουν ως στόχο την ενίσχυση του ερασιτεχνικού και του επαγ-
γελµατικού αθλητισµού, βελτιώνοντας τη λειτουργία των αθλητι-
κών σωµατείων, προάγοντας την ασφάλεια των αθλητών µας και
την ενίσχυση του θεσµικού πλαισίου αντιµετώπισης της αθλητι-
κής βίας και του ντόπινγκ. 

Έρχοµαι στα σχόλιά µας επί των διατάξεων.
Τροποποιείται η υπάρχουσα διαδικασία για τη χορήγηση χρη-

µατικών επιβραβεύσεων διακριθέντων αθλητών και τον διορισµό
τους. 

Προκειµένου να στρέψουµε τη νεολαία µας προς τον αθλητι-
σµό και να περιορίσουµε τις καταστροφικές επιπτώσεις από την
πολύωρη ενασχόλησή τους σε social media µε τη νέα τεχνολογία,
προτείνουµε να πριµοδοτούµε τους νέους και τις νέες µας, που
από την παιδική τους ηλικία ασχολούνται ενεργά µε τον αθλητι-
σµό, µε επιπλέον µόρια για την εισαγωγή τους στα πανεπιστήµια,
στις στρατιωτικές σχολές, στα σώµατα ασφαλείας κατά τις πα-
νελλαδικές εξετάσεις. 

Με επόµενο άρθρο συµπληρώνονται οι προϋποθέσεις επιχο-
ρήγησης αθλητικών φορέων, τροποποιώντας το άρθρο 50 του
ν.2725/1999 «Ερασιτεχνικός και επαγγελµατικός αθλητισµός».
Κατά τη γνώµη µας οι διαδικασίες και οι πολιτικές επιχορηγή-
σεων των αθλητικών σωµατείων και οµοσπονδιών θα πρέπει να
βελτιωθούν και να λάβουν υπ’ όψιν τη σηµερινή πραγµατικότητα
που βιώνει η κοινωνία µας και ο αθλητισµός γενικότερα. Κατά γε-
νική οµολογία η χρηµατοδότηση προς τον ερασιτεχνικό αθλητι-
σµό είναι αρκετά χαµηλή έως ασήµαντη. Εντός του 2024
πραγµατοποιήθηκε η κατανοµή ποσού 31,88 εκατοµµύρια ευρώ
στον ερασιτεχνικό αθλητισµό από τη φορολογία του «Στοιχήµα-
τος» στα έξι χιλιάδες πεντακόσια τριάντα τρία ερασιτεχνικά σω-
µατεία τα οποία είναι εγγεγραµµένα στο Μητρώο Αθλητικών
Σωµατείων του Υπουργείου Αθλητισµού. Για να καταλάβουµε
πόσο χαµηλή είναι η χρηµατοδότηση προς τον ερασιτεχνικό
αθλητισµό επισηµαίνω ότι από το σύνολο των έξι χιλιάδων πεντα-
κοσίων τριάντα τριών ερασιτεχνικών σωµατείων τα χίλια οκτακό-
σια είκοσι επτά σωµατεία ή ποσοστό 28% έλαβαν 1.000 ευρώ, τα
δύο χιλιάδες πεντακόσια εξήντα σωµατεία ή ποσοστό 39% έλα-
βαν από 1.000 ως 1.700 ευρώ και χίλια οκτακόσια ογδόντα σω-
µατεία ή ποσοστό 20% έλαβαν 1.700 έως 3.000 ευρώ. Συµπερασ-
µατικά και µε βάση αυτά τα στοιχεία, στο 87% περίπου των ερα-
σιτεχνικών αθλητικών σωµατείων η χρηµατοδότηση δεν ξεπερνά
τα 3.000 ευρώ ανά έτος.

Τα αθλητικά σωµατεία µε δεκάδες χιλιάδες µέλη -αθλητές και
προπονητές- αποτελούν το πιο δυναµικό και υγιές κοµµάτι της
κοινωνίας µας, στο οποίο το κράτος µας οφείλει να παρέχει ένα
σαφές και σύγχρονο νοµικό πλαίσιο λειτουργίας προκειµένου
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µέσα από την αθλητική παραγωγική διαδικασία να αναδειχθούν
σωστά διαπαιδαγωγηµένα άτοµα, αλλά και πρωταθλητές που θα
δώσουν διακρίσεις διεθνούς επιπέδου. Ωστόσο είναι προφανές
ότι µε τόσο χαµηλή χρηµατοδότηση τα ερασιτεχνικά αθλητικά
σωµατεία δεν µπορούν να επιτελέσουν το έργο τους. Κατά τη
γνώµη µας θα πρέπει να αυξηθούν περαιτέρω οι φόροι σε εται-
ρείες στοιχηµατισµού και στα παίγνια γενικότερα και αυτά τα
έσοδα να αποδοθούν στα αθλητικά σωµατεία. Θα πρέπει να βρε-
θούν νέες πηγές χρηµατοδότησης, όπως η επιβολή ειδικού τέ-
λους σε µέσα κοινωνικής δικτύωσης µε µεγάλη απήχηση στο
νεανικό κοινό -Instagram, TikTok, YouTube, Facebook-, στις πω-
λήσεις παιχνιδοµηχανών video games και συναφών ειδών, καθώς
και στις ιστοσελίδες ηλεκτρονικών παιχνιδιών on line υπέρ των
αθλητικών σωµατείων και οµοσπονδιών. 

Στα κριτήρια ενίσχυσης των αθλητικών σωµατείων προτεί-
νουµε να συµπεριληφθούν δύο περιπτώσεις:

Η πρώτη περίπτωση να αφορά στην πρόσθετη επιχορήγηση
για συγχωνεύσεις σωµατείων. Ο λόγος είναι προφανής: µέσω
συγχωνεύσεων σωµατείων σε τοπικό επίπεδο µπορούν να δηµι-
ουργηθούν νέα, πιο ισχυρά διοικητικά και οικονοµικά εύρωστα
σωµατεία που θα καλλιεργούν περισσότερα αθλήµατα και θα δια-
θέτουν περισσότερους αθλητές και προπονητές. 

Η δεύτερη περίπτωση να αφορά την πρόσθετη επιχορήγηση
για την ενασχόληση νέων µε ήπια παραβατική συµπεριφορά σε
αθλητικά σωµατεία. Και εδώ ο λόγος είναι προφανής: Ειδικά οι
νέοι µας που παρουσιάζουν παραβατική συµπεριφορά θα πρέπει
να στραφούν προς τον αθλητισµό µε κάποια µορφή επιτήρησης
από τις αρµόδιες κοινωνικές υπηρεσίες και ψυχολόγους.

Θα θέλαµε να αναφερθούµε ιδιαιτέρως στην διάταξη για τον
έλεγχο και την τήρηση του όρου της προσβασιµότητας ατόµων
µε κινητικά προβλήµατα σε αθλητικές εγκαταστάσεις. Χωρίς τη
διαµόρφωση των αθλητικών χώρων για την αυτόνοµη πρόσβαση,
παραµονή και αποχώρηση ατόµων µε κινητικά προβλήµατα σε
αθλητικές εγκαταστάσεις, δεν θα εκδίδεται πιστοποιητικό για τη
λειτουργία τους. Πρόκειται για µια απολύτως ορθή διάταξη που
θα βοηθήσει τους συµπολίτες µας µε κινητικά προβλήµατα να
παρακολουθούν αθλητικούς αγώνες χωρίς να αντιµετωπίζουν κιν-
δύνους. Το κίνηµά µας θα στηρίξει την εν λόγω διάταξη και καλεί
την Κυβέρνηση να µεριµνήσει για τη γρήγορη εφαρµογή της. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται διατά-
ξεις σχετικά µε την ενίσχυση του πλαισίου αντιµετώπισης της
αθλητικής βίας και της καταπολέµησης του ντόπινγκ. Δυστυχώς
τα τρία τελευταία χρόνια είχαµε βαριά φαινόµενα αθλητικής βίας
µε αποκορύφωµα τις δολοφονίες του Άλκη Καµπανού στη Θεσ-
σαλονίκη, του Μιχάλη Κατσουρή από Κροάτες χούλιγκαν που διέ-
σχισαν ανενόχλητοι τη χώρα και έφτασαν στο γήπεδο της ΑΕΚ
στη Νέα Φιλαδέλφεια και, τέλος, πριν ένα χρόνο είχαµε τη δολο-
φονία του αστυνοµικού Γιώργου Λυγγερίδη από ναυτική φωτο-
βολίδα στα επεισόδια του Ρέντη.

Είναι γνωστό ότι το φαινόµενο της βίας που έχει εισβάλει στον
αθλητισµό εδώ και δεκαετίες εκπορεύεται κατά κύριο και πρω-
ταρχικό λόγο από τα µέλη των υπαρχόντων συνδέσµων φιλάθλων
αθλητικών σωµατείων ή ανώνυµων αθλητικών εταιρειών και εµ-
µέσως µε την ανοχή ή και µε τη συγκεκαλυµµένη στήριξη των δι-
οικήσεων τους. 

Να σηµειώσουµε ότι η Κυβέρνηση µε το ν.5084/2024 έλαβε
ορισµένα µέτρα για την αντιµετώπιση της αθλητικής βίας προς
την ορθή κατεύθυνση. Ωστόσο, το κίνηµά µας έχει εντοπίσει ση-
µεία που, κατά τη γνώµη µας, θα έπρεπε να περιληφθούν στο
τότε νοµοσχέδιο. Μεταξύ άλλων τότε είχαµε προτείνει µέτρα τα
οποία θα µπορούσαν να περιληφθούν στο παρόν νοµοσχέδιο,
όπως η υιοθέτηση βέλτιστων πρακτικών στον τοµέα της εκπαί-
δευσης κατά της βίας. Για παράδειγµα στη Γερµανία περισσότε-
ρες από εξήντα κοινωνικοπαιδαγωγικές οργανώσεις ενηµερώ-
νουν και εκπαιδεύουν νέους φιλάθλους σχετικά µε τον οπαδικό
εξτρεµισµό. Χρηµατοδοτούνται από τις ίδιες τις οµάδες, την
εθνική οµάδα ποδοσφαίρου της Γερµανίας και διάφορες τοπικές
και οµοσπονδιακές αρχές. Ο στόχος αυτών των οργανώσεων
είναι εξαιρετικά απλός, παρεισφρέουν εντός των κόλπων των ορ-
γανωµένων οπαδών και προσπαθούν να ωθήσουν τους νεαρούς
φιλάθλους να αξιοποιήσουν την ενέργειά τους µε θετικό τρόπο. 

Προτείνουµε τη διαρκή διασύνδεση των σχολείων πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µε τα τοπικά αθλητικά σω-
µατεία µέσω επισκέψεων µαθητών στα σωµατεία, αλλά και
επισκέψεις των σωµατείων στα σχολεία, µε σκοπό οι µαθητές
αφενός να γνωρίσουν και να ενηµερωθούν για τα αθλήµατα που
υποστηρίζονται από τα σωµατεία και αφετέρου να διευκολυνθεί
η ένταξή τους σε αυτά και στα αθλήµατα που επιθυµούν. 

Οι αθλητικές συναντήσεις είτε αυτές είναι µεταξύ ΠΑΕ-ΚΑΕ και
λοιπών ανωνύµων εταιρειών είτε µεταξύ ερασιτεχνικών σωµα-
τείων θα πρέπει να εποπτεύονται µεν από το κράτος, αλλά η ευ-
θύνη για τα όσα συµβούν στον έκαστο αθλητικό χώρο να βαρύνει
τα αθλητικά σωµατεία. Προς τούτο θα πρέπει τα σωµατεία να
έχουν αυξηµένη δικαιοδοσία για ενέργειες εντός του γηπέδου,
προκειµένου να προστατέψουν την οµαλή διεξαγωγή αγώνων.
Δικαίωµα στα σωµατεία να απαγορεύουν την είσοδο στον οποι-
οδήποτε θεωρούν τα ίδια ότι θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια του
αγώνα µε την παρουσία του. Δικαίωµα να ασκούν τα ίδια σωµα-
τικό έλεγχο µε οποιονδήποτε τρόπο και τεχνολογικά µέσα πα-
ρουσία αστυνοµικού, προκειµένου να διασφαλιστεί η ευπρέπεια
και ο ουσιαστικός έλεγχος. Δικαίωµα να υποδεικνύουν στις αστυ-
νοµικές αρχές ποιοι επιθυµούν να ελεγχθούν για κατοχή παρά-
νοµων υλών, υλικών και οπλισµού, όπως φωτοβολίδες, µολότοφ,
µαχαίρια κ.λπ.. Δικαίωµα να αποβάλλουν από το γήπεδο οποι-
ονδήποτε επιθυµούν εφόσον έχει καταγραφεί από το κλειστό κύ-
κλωµα κάποια ενέργειά του που θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια
του αγώνα. 

Σε περίπτωση εκτεταµένων επεισοδίων που θα χρειαστούν πα-
ρέµβαση της αστυνοµίας τα υπεύθυνα σωµατεία θα καταβάλουν
αποζηµίωση στην ΕΛ.ΑΣ. ίση µε δέκα φορές το ηµεροµίσθιο κάθε
απασχολούµενου οργάνου της τάξης. Η σχετική αποζηµίωση θα
εισπράττεται άµεσα, εντός τριάντα ηµερών, µέσω της ρήτρας πα-
ραβατικότητας, δηλαδή από τη φορολογία των κερδών των παι-
κτών «Στοιχήµατος», και θα αποδίδεται ως έκτακτο επίδοµα στα
όργανα της τάξης που κλήθηκαν για την αντιµετώπιση επεισο-
δίων. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί από
το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Κορίνθου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα µιλήσουν δύο οµιλητές, ο κ. Κούβελας και ο κ. Μουλκιώτης,
και αµέσως µετά ο κύριος Πρόεδρος. 

Ελάτε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πέρυσι τέτοια

εποχή η 1η Φεβρουαρίου κάθε έτους καθιερώθηκε ως Πανελλήνια
Ηµέρα Φιλάθλου µε οµόφωνη απόφαση της Ολοµέλειας µε
αφορµή το τραγικό συµβάν τυφλής βίας µε πρόσχηµα τον οπα-
δισµό, δηλαδή της δολοφονίας του Άλκη. Μιας ηµέρας που µας
θυµίζει όσα θα έπρεπε να είναι δεδοµένα στον αθλητισµό. Ο
αθλητισµός δεν είναι µόνο επιδόσεις και πεδίο πλουτισµού. Ο
αθλητισµός είναι πολιτισµός, είναι υγεία ψυχική και σωµατική,
είναι άµιλλα, είναι fair play, είναι γιορτή, είναι συστατικό της ει-
ρήνης και της κοινωνικής συνοχής. Είναι ένας χώρος που πρέπει
να µας εµπνέει και να µας ενώνει και όχι, βέβαια, να µας διχάζει.
Δεν χωρούν σε αυτόν τον χώρο η µισαλλοδοξία, ο φανατισµός,
η βία, ο ρατσισµός, η τυφλή οπαδική αντιπαράθεση. Το αίµα νέων
παιδιών δεν µπορεί να γίνει ανεκτό ως παράπλευρη απώλεια ενός
διεφθαρµένου περιβάλλοντος τυφλής βίας. 

Έχουµε χρέος ως κοινωνία και ως πολιτεία να θωρακίσουµε το
φίλαθλο πνεύµα, να προσφέρουµε ασφαλή γήπεδα και να προ-
ωθήσουµε έναν αθλητισµό που θα αποτελεί γιορτή και όχι πεδίο
σύγκρουσης. Ο αθλητισµός δίνει ζωή στην κοινωνία και στα νέα
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παιδιά, στα παιδιά µας, αλλά και σε ανθρώπους κάθε ηλικίας.
Είναι δική µας ευθύνη να τον προστατεύσουµε σε όλες του τις
µορφές, σε όλα του τα αθλήµατα, τόσο στον ερασιτεχνικό, που
αποτελεί την καρδιά του αθλητισµού, όσο και σε επαγγελµατικό
επίπεδο. 

Επιµένω, κύριε Υπουργέ, στην πρότασή µου για την καλλιέρ-
γεια κουλτούρας του φίλαθλου πνεύµατος και του fair play µε την
εισαγωγή σχετικού µαθήµατος στα εργαστήρια δεξιοτήτων στα
δηµοτικά σχολεία. 

Σήµερα συζητούµε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο έρχε-
ται να συµπληρώσει και να βελτιώσει το νόµο τοµή που ψηφίσαµε
πέρυσι, τον ν.5085/2024, τότε ως άµεση απάντηση στα θλιβερά
γεγονότα τυφλής οπαδικής βίας. Να τονίσω, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι Βουλευτές, ότι εδώ και έναν χρόνο µε την εφαρµογή
του νόµου που προανέφερα παρατηρήθηκε σηµαντική µείωση σε
σοβαρά τουλάχιστον περιστατικά βίας, συµπλοκές, είσοδος φι-
λάθλων στους αγωνιστικούς χώρους, διακοπή αγώνων, ιδιαίτερα
µάλιστα στους αγώνες των επαγγελµατικών πρωταθληµάτων
µπάσκετ και ποδοσφαίρου. Αυτό είναι ένα σηµαντικό βήµα. 

Η καθιέρωση του ηλεκτρονικού εισιτηρίου έχει φέρει αποτελέ-
σµατα και έχει βοηθήσει και τους φιλάθλους τους ίδιους να συ-
νειδητοποιήσουν ότι ο χώρος των γηπέδων, όπου γίνονται αθλη-
τικοί αγώνες και µάλιστα επιπέδου, είναι ένας χώρος στον οποίο
θα πρέπει να προσερχόµαστε µε σκοπό να απολαύσουµε το παι-
χνίδι χωρίς να έχουµε άλλα στο µυαλό µας. Μικροί, µεγάλοι, οι-
κογένειες, όλοι να βρισκόµαστε εκεί µε καλή διάθεση για να
συµµετάσχουµε στη γιορτή. 

Μιλάµε για ένα νοµοσχέδιο, που αφορά τον ερασιτεχνικό και
τον επαγγελµατικό αθλητισµό, προάγοντας ένα πλαίσιο το οποίο
έρχεται να δώσει πρόσθετες πρακτικές λύσεις σε ζητήµατα ρυθ-
µιστικού περιβάλλοντος για τους αθλητές, τους προπονητές, τις
οµοσπονδίες, τα σωµατεία. Είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον το γεγο-
νός ότι οι φορείς, που ακούστηκαν στην αρµόδια επιτροπή τοπο-
θετήθηκαν στο σύνολό τους θετικά ως προς τις διατάξεις στη
συντριπτική πλειοψηφία των διατάξεων του νοµοσχεδίου. Μάλι-
στα αναγνώρισαν και τη συστηµατική προσπάθεια και διάθεση
της ηγεσίας του Υπουργείου, και αυτό αφορά εσάς προσωπικά,
κύριε Υπουργέ, τη διάθεσή σας να συζητήσετε, να διαβουλευ-
τείτε, αναζητώντας πραγµατικές λύσεις, πρακτικές λύσεις σε
υπαρκτά προβλήµατα του αθλητισµού. 

Είναι επίσης χαρακτηριστικό ότι και τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης δεν προβάλλουν σηµαντικές αντιρρήσεις. Αντιθέτως, µε
ένα πνεύµα καλής διάθεσης, συνεννόησης και προθέσεων να
προσθέσουν διευκρινίσεις σε ζητήµατα τα οποία αναπτύχθηκαν
και συζητήθηκαν, να προσθέσουν όπου µπορούν θετικά για την
τελική του διαµόρφωση σχεδίου νόµου. 

Θα ξεχωρίσω κάποιες από τις διατάξεις. Δίνεται η δυνατότητα
σε σωµατεία να τηρούν βιβλία σε ψηφιακή µορφή, µειώνοντας
έτσι τη γραφειοκρατία και απαλλάσσοντάς τα από την υποχρέ-
ωση θεώρησης από τις οικείες περιφέρειες, απελευθερώνοντας
έτσι τα σωµατεία και δίνοντάς τους τη δυνατότητα να αφοσιω-
θούν στην παραγωγή αθλητικού έργου, κοινωνικού έργου, πρά-
γµα το οποίο είναι, νοµίζω, το ζητούµενο για όλους µας στην
κοινωνία σήµερα. 

Η ειδική αθλητική αναγνώριση γίνεται µε την εγγραφή στο ηλε-
κτρονικό µητρώο. Επεκτείνεται από ένα σε δύο χρόνια η δυνατό-
τητα επικαιροποίησης των δεδοµένων των αθλητικών σωµατείων
στο σχετικό µητρώο και δίνεται επιπλέον η δυνατότητα να απο-
φεύγονται διαγραφές λόγω τεχνικών ή διαδικαστικών λαθών
µέσω του συστήµατος βεβαίως της Πλατφόρµας e-Kouros, που
αφορά τόσο τα σωµατεία όσο και τους αθλητές όλων των κατη-
γοριών. Υπάρχει πλήρης καταγραφή, ψηφιοποιηµένη πλέον, πρά-
γµα το οποίο ενισχύει και τη διαφάνεια στη λειτουργία του αθλη-
τισµού.

Βελτιώνεται το ρυθµιστικό πλαίσιο του επαγγέλµατος του προ-
πονητή αθληµάτων για άτοµα µε αναπηρία. Οι προπονητές αυτοί
θα µπορούν πλέον να προπονούν και αρτιµελείς αθλητές του
ίδιου αθλήµατος.

Η ψηφιακή κάρτα υγείας όλων των αθλητών, που θα επιβεβαι-
ώνουν την καλή υγεία τους, είναι επίσης µια πολύ σηµαντική πα-
ρέµβαση. Η λείανση ανισοτήτων που έχει παρατηρηθεί στην

επιβράβευση αθλητών που διακρίθηκαν σε Ολυµπιακούς και Πα-
ραολυµπιακούς Αγώνες, καθώς και η επιτάχυνση καταβολής των
οικονοµικών επιβραβεύσεων που καθυστερούσαν για χρόνια, έρ-
χονται να λύσουν ένα χρόνιο ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω µε αναφορά στη σηµασία που αποδίδει το Υπουρ-
γείο και γίνεται πλέον υποχρεωτικός, νοµοθετείται ο σεισµικός
έλεγχος. Σχετίζεται µε τη στατικότητα όλων των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων και σε συνδυασµό µε τον έλεγχο για πυρασφάλεια
αυτές οι προδιαγραφές θα προσφέρουν το αδιαπραγµάτευτο για
το Υπουργείο και την Κυβέρνηση αγαθό της ασφαλούς παραµο-
νής και αγωνίζεσθαι στους αγωνιστικούς χώρους, όπως και σε
κάθε δηµόσιο χώρο θα έπρεπε να είναι ανάλογη αυτή η πρό-
βλεψη και ρύθµιση.

Βέβαια, εκφράζω, κύριε Υπουργέ, την ικανοποίησή µου για την
καθιέρωση ύπαρξης απινιδωτή στις αθλητικές εγκαταστάσεις,
κάτι που είχα προτείνει εδώ και χρόνια, οπωσδήποτε όταν διεξά-
γονται αθλητικές συναντήσεις. Είναι βέβαιο ότι έτσι θα σωθούν
ζωές.

Θα κλείσω µε την εξής έκκληση: Η διαφορετικότητα στις από-
ψεις που εκφράστηκαν µπορεί να γίνει σύνθεση µέχρι το τέλος
της συζήτησης και έτσι να φτάσουµε όλοι ενωµένοι στην ψήφιση,
στην υπερψήφιση του νοµοσχεδίου που συζητούµε, δίνοντας το
µήνυµα και στην κοινωνία ότι ο αθλητισµός ενώνει στα αλήθεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε.

Ο κ. Μουλκιώτης από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο και αµέσως µετά
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Να πω µόνο τούτο, ότι σωστά ακούστηκε ότι καλό είναι να γίνει
ο έλεγχος στα κτίρια, τα οποία αφορούν τις αθλητικές εγκατα-
στάσεις. Να ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της πλει-
οψηφίας, υπάρχει και άλλη νοµοθεσία που αφορά τα γενικότερα
δηµόσια κτίρια. Δεν έχει γίνει τίποτα και έχω απάντηση Υπουρ-
γού. Δεν έχει γίνει τίποτα! Αναλογιστείτε και πέστε τι κάνουµε και
πώς η Κυβέρνηση κινείται σε ένα τέτοιο µείζον ζήτηµα.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο σήµερα, είναι βεβαίως µια συζή-
τηση υπό τη σκιά της τραγωδίας των Τεµπών και όσων έχουν
επακολουθήσει. Είµαστε µάρτυρες µοναδικών χειρισµών και τρό-
που αντιµετώπισης αυτού του συλλογικού δράµατος.

Ο κύριος Πρωθυπουργός εξαρχής εντόπισε συγκεκριµένο αν-
θρώπινο λάθος. Τι είπε; Κυρίως οφείλεται σε τραγικό ανθρώπινο
λάθος. Στη συνέχεια είχαµε παραποιηµένα ηχητικά µε χειραγώ-
γηση της κοινής γνώµης περί ανθρώπινου λάθους. Όχι το ηχητικό
που έχει παραδοθεί στις δικαστικές αρχές. Είµαι πολύ προσεκτι-
κός τι λέω.

Να αναφερθώ για το φορτίο της εµπορευµατικής αµαξοστοι-
χίας. Στις 22-3-2023 ο κύριος Πρωθυπουργός δηλώνει ότι τα βα-
γόνια δεν περιέχουν εύφλεκτο υλικό. Όχι εγώ, ο κύριος Πρωθυ-
πουργός. Δεν θα πω για τη Hellenic Train και τη συµπεριφορά
που έχει αυτή η εταιρεία προς το ελληνικό Δηµόσιο. Δεν θα το
πω, ντρέποµαι.

Θα πω, όµως, ότι η αλλοίωση της πραγµατικής υφιστάµενης
κατάστασης στον χώρο της τραγωδίας είναι µοναδικής φύσεως
αλλοίωση. Δεν το λέει µόνο ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας για
τους νοµικούς τι πρέπει να γίνεται σε περιπτώσεις ατυχηµάτων
και λοιπών άλλων πράξεων. Ο κύριος Υπουργός σήµερα, στο πα-
ρελθόν ήταν Υπουργός Εργασίας. Αν τον ρωτήσετε τι γίνεται σε
περίπτωση εργατικού ατυχήµατος, ξέρετε τι θα σας πει; Απαγο-
ρεύεται σε κάθε χώρο οποιαδήποτε παρέµβαση ή αλλοίωση στοι-
χείων που αφορά έστω και τον ελαφρό  τραυµατισµό. Αυτό θα
πει ο κύριος Υπουργός και δεν µπορεί να πει τίποτα άλλο. Αυτό
έγινε; Και γιατί δεν έγινε ή τι έγιναν όλα τα άλλα ζητήµατα;

Βεβαίως, να τονίσω ότι δυστυχώς µετά την συνέντευξη του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού βλέπω µια άλογη συµπεριφορά µελών της
κυβερνητικής πλειοψηφίας και από την Κυβέρνηση ακόµα και σε
σχέση µε τον προκλητικό τρόπο αντιµετώπισης του θέµατος και
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συνεχίζεται. Θέλει λίγο σεµνότητα, λίγο αρετή και τόλµη σε αυτή
τη λογική αντιµετώπιση αυτού του θέµατος.

Για το νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, µπορούµε να πούµε
ότι είναι ένα άλλο εγχείρηµα, το οποίο κάνετε στο πλαίσιο µιας
επιτελικότητας, όπως το λέτε, αλλά µιας ανεπαίσθητης στήριξης
των θεµελίων του αθλητικού οικοδοµήµατος που δεν µπορεί να
αρνηθεί κανένας, γιατί ήταν στον ν.2725/1999. Φυσικά, οι φωτο-
γραφικές διατάξεις έχουν την τιµητική τους, οι αποσπασµατικές
ρυθµίσεις οµοίως. Επίσης, είναι µη επαρκείς οι όποιες διατάξεις
αναφέρονται για να υπάρχει ενίσχυση του ερασιτεχνικού αλλά
και του επαγγελµατικού αθλητισµού. 

Βέβαια, έρχεται προφανώς για ιδιαίτερους λόγους -δεν ξέρω
γιατί- το νοµοσχέδιο να καταργήσει την ύπαρξη διακριτών ρόλων
µεταξύ αθλητών, διαιτητών και αθλητικών στελεχών εκ του προ-
χείρου και χωρίς καµία αιτιολογία.

Αυτό το οποίο δεν σκέφτηκε η Κυβέρνηση φαίνεται ότι δεν την
απασχολεί ίσως καθόλου το γεγονός, είναι ότι αυτή η πρακτική
δεν τέµνει πουθενά την κοινά αποδεκτή αθλητική λογική και ένε-
κα τούτου, καταργεί την αρχή της ίσης µεταχείρισης των αθλη-
µάτων, ιδιαίτερα όταν αυτά αναφέρονται σε ολυµπιακά αθλήµατα.

Για την αθλητική βία η Κυβέρνηση θεωρώ ότι λειτουργεί κατό-
πιν εορτής. Μας πνίγει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και µας
στοιχειώνουν τα θύµατα αθλητικής βίας που συνεχίζουν. Θέλει
µια συµπεριφορά και µια λύση ολιστική και µε ενότητα βασικά για
να ξεκαθαρίσουν άπαξ διά παντός τα πράγµατα.

Πέραν τούτου, θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία την
οποία καταθέτει το ΠΑΣΟΚ και αφορά τα ζητήµατα που αναφέ-
ρονται στο ιδιωτικό χρέος και στα κόκκινα δάνεια. Αναφέρεται
στην προστασία της κύριας κατοικίας και της αγροτικής ιδιοκτη-
σίας και το δικαίωµα προαίρεσης του δανειολήπτη στην αγορά
του δανείου. Είναι υποχρεωτικό αυτό να υπάρξει. Δεν γίνεται δια-
φορετικά. Μετά την κατάργηση του ν.3869 τις όποιες ρυθµίσεις,
τις αναποτελεσµατικές ρυθµίσεις, οι οφειλέτες είναι έρµαια στα
funds και στους servicers. Είναι ένα µοναδικό φαινόµενο, το
οποίο ζουν σήµερα, αυτή τη στιγµή. 

Γι’ αυτό τον λόγο το ΠΑΣΟΚ πήρε συγκεκριµένη πρωτοβουλία
και ζητά από την Κυβέρνηση αυτή την πρωτοβουλία να την υιο-
θετήσει. Ως εδώ και µη παρέκει. Δεν µπορεί να συνεχιστεί µε µια
ακρίβεια, µε πληθωρισµό, µε αύξηση επιτοκίων µε αποτυχηµένες
απαντήσεις σε µείζονα ζητήµατα που αφορούν στην κύρια κατοι-
κία και την ενεργειακή κρίση -τα ξέρετε πολύ καλύτερα- απουσία
ουσιαστικών πολιτικών στήριξης και διαχείρισης και διευθέτηση
των χρεών, δοκιµάζουν τους οφειλέτες και δεν υπάρχει µια πολι-
τεία που να στέκεται δίπλα και να λέει «στοπ, κάτι να κάνουµε
εδώ».

Έχουν γίνει µαζικοί αφελληνισµοί, µε πωλήσεις δανείων, χιλιά-
δες πλειστηριασµοί κατοικιών επισπεύδονται µέσα από εταιρείες
που έχουν αγοράσει και αγοράζουν ακόµα τα δάνεια. Είναι επι-
βεβληµένο, λοιπόν, τα τραγικά αδιέξοδα αυτά να αντιµετωπι-
στούν και αυτό δεν αφορά µόνο την κύρια κατοικία. Αφορά,
επίσης, η πρωτοβουλία και η τροπολογία του ΠΑΣΟΚ και για τα
αγροτικά χρέη, για τα ακίνητα των αγροτών, για τα χωράφια των
αγροτών.

Θέτει και ένα άλλο ζήτηµα, το δικαίωµα προαίρεσης. Ποτέ δεν
έχει τεθεί. Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Υπουργέ, το δικαίωµα
της προαίρεσης είναι εκ των ων ουκ άνευ για να διατηρηθεί η ελ-
ληνικότητα που υπάρχει σήµερα. Δεν υπάρχει τίποτε άλλο. Τα
ξένα funds έχουν όλη την ακίνητη περιουσία των αγροτών, την
υποθηκευµένη της πρώην Αγροτικής Τράπεζας και συνεχίζουν.
Ασχοληθείτε µε αυτό. Κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου. Δεν
πάει παραπέρα αυτή η διαδικασία. Άρα και το δικαίωµα της προ-
αίρεσης είναι εκ των ων ουκ άνευ. 

Ζητάµε, λοιπόν, περαιτέρω τα δάνεια για τα ελβετικά φράγκα
που αγόρασαν οι εργαζόµενοι. Έχουν κάνει τόσες και τόσες προ-
σφυγές, τόσα και τόσα. Είπε ο Άρειος Πάγος για την καταχρη-
στικότητα του όρου. Άλλο γεγονός δεν µπορεί να το κρίνει. Άρα,
επειδή δεν µπορεί να το κρίνει ο Άρειος Πάγος, τι καθόµαστε
εµείς και κοιτάζουµε; Κοιτάζει η Κυβέρνηση να φεύγουν τα ακί-
νητα µε τα ελβετικά φράγκα και να µην µιλά; Όχι! Οφείλουµε ως
πολιτεία και οφείλει η πολιτεία να λάβει µέρος σε αυτό το αδιέ-
ξοδο. 

Τέταρτο θέµα, εξωδικαστικός µηχανισµός. Να σας ενηµερώσω
να ξέρετε το εξής: Η ΑΑΔΕ και το ΚΕΑΟ πάντα απαντά σε αιτή-
µατα εξωδικαστικού συµβιβασµού. Δεν απαντούν όποτε θέλουν
οι τράπεζες και να ξέρετε και κάτι άλλο. Αν υπάρχει οφειλή, πρέ-
πει να είναι η οφειλή πάνω από 10.000 ευρώ. Αν είναι κάτω από
10.000 ευρώ, δεν υπάρχει δυνατότητα ρύθµισης. Ξέρετε πόσες
οφειλές είναι κάτω από 10.000 ευρώ; Οι τράπεζες αφορούν µόνο
για τους ευάλωτους. Πάρα πολύ δύσκολα τα κριτήρια των ευά-
λωτων. Γι’ αυτό τον λόγο και δεν προχωρά η διαδικασία του εξω-
δικαστικού µηχανισµού. 

Να ξέρετε, όµως, και κάτι. Ενώ το ΚΕΑΟ εάν χάσεις τη ρύθ-
µιση, ναι, αποδέχεται να επανέλθει ο οφειλέτης και να προχωρή-
σει η ρύθµιση, αλλά η ΑΑΔΕ απορρίπτει κάθε αίτηµα ενός που
έχασε τη ρύθµιση να επανέλθει.  Αντιλαµβάνεστε που φτάνει
αυτό το σηµείο; Χάνεις µια ρύθµιση, ξεχνάς τον ΦΠΑ, ο καθένας
µπορεί να το ξεχάσει -έστω και το 1 ευρώ-, σε απορρίπτει το σύ-
στηµα, αυτός ο περίφηµος αλγόριθµος και είναι αυτό το ζήτηµα,
το οποίο οφείλουµε και πρέπει να το δούµε. Άρα, πρέπει να αντι-
µετωπιστούν αυτά τα ζητήµατα, τα οποία η τροπολογία του
ΠΑΣΟΚ τα αναφέρει. 

Και καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι οι εκατόν είκοσι
δόσεις είναι επιβεβληµένες. Δεν αφορά κουλτούρα, που λέει η
Κυβέρνηση και κάποιοι Υπουργοί, εγώ ντρέποµαι να τους ανα-
φέρω κιόλας. Δεν µπορεί να λένε ότι είναι κουλτούρα µη πληρω-
µής. Οι εκατόν είκοσι δόσεις είναι επιβεβληµένες. Καταλαβαίνετε
σε ποιο στάδιο είναι σήµερα η ελληνική κοινωνία; Πιστεύω ότι το
βλέπετε. Ζητήστε και εσείς, κύριοι της Πλειοψηφίας από την Κυ-
βέρνηση να λάβει µέρος και να καταλάβει τι γίνεται. 

Και να σας πω και κάτι νέο ή εάν δεν το ξέρετε, που ειπώθηκε
για τα θέµατα των συµβολαίων ιατρικής κάλυψης. Ξέρετε ότι οι
εταιρείες αγνόησαν τη ρήση του Υπουργού και ότι είπε ο Υπουρ-
γός και προχώρησαν σε αυξήσεις, οι οποίες είπαν ότι θα είναι σε
µονοψήφιο αριθµό και πού φτάσανε; Οι µισές εταιρείες οι ασφα-
λιστικές -ακούσατε- κάνουν αύξηση 9% -µονοψήφιο έτσι, 9%- και
οι άλλες µισές πάνω από 15%. Εµπαίζουν οι ασφαλιστές εται-
ρείες την Κυβέρνηση εκτός αν η Κυβέρνηση τα αποδέχεται και
δεν µιλά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ -Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας Νίκη, ο κ. Νατσιός. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχόµαστε εν

πρώτοις ολόψυχα στους κατοίκους της Σαντορίνης και της Αµορ-
γού και των άλλων αγαπηµένων νησιών, που βρίσκονται στην
καρδιά του Αιγαίου Πελάγους και δοκιµάζονται αυτές τις ηµέρες
από πρωτοφανή έξαρση σεισµικής ακολουθίας, να εκτονωθεί τα-
χύτατα το επικίνδυνο φαινόµενο και µε τη βοήθεια του Θεού να
επιστρέψουν το συντοµότερο δυνατό στην πατρώα τους γη στα
σπίτια τους. Η Νίκη συµπάσχει µε τους Αιγαιοπελαγίτες και σύ-
ντοµα όταν ηρεµήσουν τα πράγµατα κλιµάκιο του κινήµατός µας
θα τους επισκεφθεί.

Εκτός από τα ρίχτερ, όµως, και η Αµοργός και η Σαντορίνη
έχουν τεράστια προβλήµατα που πρέπει να τύχουν, κύριοι της
Κυβέρνησης, της µέριµνας και της αρωγής της πολιτείας. Η Σα-
ντορίνη δεν έχει δεύτερο λιµάνι και είδαµε όλοι στις οθόνες µας
την τεράστια ουρά των αυτοκινήτων, που ξεκινούσε από την πλα-
γιά του βουνού και έφτανε µέχρι τα ferry boat. Και, βέβαια, να
στηλιτεύσουµε και την εµφάνισή του µαυραγοριτισµού, της αι-
σχροκέρδειας κάποιων, οι µύγες οι γνώστες της αγοράς όπως,
λέγονται, που εκµεταλλεύονται τέτοιες δύσκολες περιστάσεις και
αισχροκερδούν. 

Η Αµοργός έχει ένα και µοναδικό παθολόγο και πριν από µια
εβδοµάδα οι κάτοικοι του νησιού έκαναν µεγάλη συγκέντρωση
διαµαρτυρίας για τις ελλείψεις αυτές. Ευχόµαστε εν τέλει µε τη
βοήθεια της Παναγίας της Χοζοβιώτισσας στην Αµοργό και της
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Υπαπαντής στη Σαντορίνη να πάψει να σείεται το έδαφος. 
Το πρόβληµα, όµως, δυστυχώς µε τη δηµοκρατία µας είναι ότι

το έδαφος σείεται και στο εσωτερικό του πολιτεύµατος. Τα ρί-
χτερ των Τεµπών µας συγκλονίζουν. Και καθηµερινά µένουµε
ενεοί, αποσβολωµένοι από όσα πληροφορούµαστε ότι συµβαί-
νουν στην διαβρωµένη και µελαγχολική δηµοκρατία µας. Είναι
πραγµατικά να βγαίνει κανείς από τα ρούχα του. Εφαρµόζει το
Κοινοβούλιό µας το Σύνταγµα; Είναι ένα ερώτηµα, που θέτει σή-
µερα ο ηµερήσιος Τύπος, που θέτει και όλος ο ελληνικός λαός. 

Από το περασµένο καλοκαίρι, αγαπητοί συνάδελφοι, από τον
περασµένο Αύγουστο ο Άρειος Πάγος διαβίβασε στο Κοινοβού-
λιο πρόσθετα στοιχεία φωτιά, που κυριολεκτικά καίνε τον Υφυ-
πουργό στον Πρωθυπουργό, Χρήστο Τριαντόπουλο, αλλά ανοί-
γουν και θέµα. Από ποιον λάµβανε τις εντολές για το µπάζωµα,
αφού ήταν Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό; Αυτό είναι το κρί-
σιµο ερώτηµα. Από ποιον λάµβανε τις εντολές;

Πέρασαν έξι ολόκληροι µήνες από τότε που έφτασε η δικογρα-
φία στη Βουλή και όπως αποκαλύπτεται ο κ. Τασούλας, που θέλει
να γίνει αρχηγός του κράτους και θεµατοφύλακας του Συντάγµα-
τος, την κράτησε στο συρτάρι του. Και ερωτούµε µε ποιο δι-
καίωµα; Το διαβιβαστικό, που απέστειλε στο Κοινοβούλιο η Αντι-
πρόεδρος του Αρείου Πάγου, κ. Βιργινία Σακελλαροπούλου, ζητά
ξεκάθαρα την ενεργοποίηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών.

Να σας διαβάζω, αγαπητοί µου, -δέκα σειρές είναι- τι ακριβώς
λέει το διαβιβαστικό: «Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλή-
νων. Αθήνα, 26-7-2024 διά του Υπουργού της Δικαιοσύνης. Αριθ-
µός Πρωτοκόλλου:5.293. Σας υποβάλλουµε κυρωµένα αντίγρα-
φα της από 11-6-24 ένορκης κατάθεσης» -και παραθέτει ένορκες
καταθέσεις, να µην αναφέρω τα πρόσωπα, µιας σειράς συµπολι-
τών µας και συνεχίζει- «που µας υποβλήθηκαν από την Εισαγγε-
λέα Πρωτοδικών Λαρίσης, προκειµένου να συσχετιστούν στη
δικογραφία µε ΑΒΜ Α2024/1047, η οποία σας υποβλήθηκε µε
αριθµό πρωτοκόλλου: 3.555/21-5-2024 έγγραφό µας σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 86, παράγραφος 1 και 2 του Συντά-
γµατος και των άρθρων 1, 2 και 4 του ν.3126/2003, Ποινική Ευ-
θύνη των Υπουργών, καθώς και του άρθρου 153, παράγραφος 2,
του Κανονισµού της Βουλής, όπως ισχύει, καθώς έχουν σχέση
µε το διευρυνόµενο αδίκηµα της ως άνω δικογραφίας και παρα-
καλούµε για τις δικές σας ενέργειες. Η Αντεισαγγελέας του
Αρείου Πάγου, Βιργινία Σακελλαροπούλου».

Αµελλητί, λοιπόν, µε βάση το Σύνταγµα και το νόµο περί ευθύ-
νης Υπουργών το έστειλε η δικαιοσύνη. Αµελλητί έπρεπε και
εσείς να έχετε ενηµερώσει το Κοινοβούλιο για να µάθει ποιος
ήταν αυτός που διέταξε τότε να γίνει ο χώρος µε το µπάζωµα λα-
µπίκο, να κρυφτούν όλα και να καταστραφούν κυρίως κρίσιµα
αποδεικτικά στοιχεία. Εσείς, όµως, στην Κυβέρνηση αντί για
αµελλητί, επιδείξατε εγκληµατική πολιτική αµέλεια. 

Και διερωτόµαστε µετά από αυτά µε ποιο ηθικό κύρος διεκδικεί
ο κ. Τασούλας την εκλογή του στο ανώτατο αξίωµα της χώρας;
Είναι ντροπή σας. Θάψατε τα παιδιά τρεις φορές, µία µε το µπά-
ζωµα, µία µε τις κηδείες τους και µία τώρα µε το θάψιµο της δι-
κογραφίας στη Βουλή. Είστε οι νεκροθάφτες της ελληνικής
δηµοκρατίας. Κάποιοι στην Αστυνοµία, στη δικαιοσύνη, τα µέσα
ενηµέρωσης, η Κυβέρνηση, ο Οργανισµός Σιδηροδρόµων Ελλά-
δος επί δύο ολόκληρα χρόνια θάβετε µαζί µε τις πενήντα επτά
αθώες ψυχές και την Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία. Όταν δεν υποκα-
θιστάτε τους δικαστές µε όσα λέτε δηµόσια, τους καταργείτε,
αγνοώντας τις δικογραφίες τους. 

Δεν φοβόµαστε τις λέξεις, κύριοι της Κυβέρνησης. Αυτό που
κάνετε είναι εκτροπή, πρωτοφανής µάλιστα εκτροπή. Έχουν κα-
ταστραφεί όλα τα αποδεικτικά στοιχεία, τα οποία θα µπορούσαν
να σας καταδικάσουν, τα βίντεο της φόρτωσης της αµαξοστοι-
χίας, οι συνοµιλίες σταθµάρχη - µηχανοδηγού, οι επικοινωνίες
του ρυθµιστή κυκλοφορίας. 

Νοµίζετε ότι θα γλιτώσετε έτσι; Το κρίµα στον λαιµό σας! 
Η Νίκη, το κίνηµά µας, µε πλήρη συναίσθηση της ιστορικής της

ευθύνης, θα ψηφίσει υπέρ της σύστασης προανακριτικής επιτρο-
πής εις βάρος του κ. Τριαντόπουλου, αλλά και κάθε άλλου κυ-
βερνητικού στελέχους που εµπλέκεται στην εγκληµατική συγκά-
λυψη των κυβερνητικών ευθυνών στα Τέµπη. Από τις ευθύνες
αυτές δεν πρέπει να απαλλαχθεί ούτε και ο κ. Τασούλας, που

εµπόδισε ως Πρόεδρος της Βουλής τον δικαστικό έλεγχο των
υπευθύνων. 

Αν από την προανακριτική προκύψουν ευθύνες, εµείς στη Νίκη
θα ψηφίσουµε να παραπεµφθούν βεβαίως οι υπόλογοι. Ξέρουµε
ότι η Κυβέρνηση, όχι µόνο δεν έχει συναίσθηση των ευθυνών της,
αλλά και ότι θα κάνει ό,τι περνάει από το χέρι της για να εµποδί-
σει τις διαδικασίες. Νοµίζετε ότι έτσι θα γλιτώσετε. 

Κανείς, αγαπητοί µου, δεν είναι υπεράνω και του νόµου, αλλά
και του λαού, ο οποίος µε το µεγαλειώδες συλλαλητήριο, όχι
µόνο στην Αθήνα, αλλά και παντού, σας έδειξε τον δρόµο, ότι
πρέπει να λάµψει επιτέλους η αλήθεια και να αποδοθούν ευθύ-
νες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-
τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)

Πρέπει να επέλθει η λύτρωση και η κάθαρση. Μόνο έτσι θα
ησυχάσουν οι αθώες ψυχούλες των παιδιών, µόνο έτσι θα βρουν
γαλήνη και οι χαροκαµένοι γονείς των θυµάτων. Και αν χρειαστεί
να παραπεµφθούν στο ειδικό δικαστήριο όσοι δεν έκαναν το κα-
θήκον τους, εµείς θα ψηφίσουµε και γι’ αυτό. 

Όλοι οι Έλληνες είναι ίσοι απέναντι στον νόµο. Οι «πορφυρο-
γέννητοι» πολιτικοί µας δεν είναι τα παιδιά ενός ανώτερου Θεού. 

Η Νίκη θα αγωνίζεται µε σθένος, µε συνέπεια, για να λάµψει η
αλήθεια, να αποδοθεί δικαιοσύνη, να τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι
όσο ψηλά κι αν βρίσκονται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 
Συνεχίζουµε µε τον κ. Κόκκαλη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά θα ακο-

λουθήσει ο κ. Κατσώτης, πιθανόν η κ. Ασηµακοπούλου και ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω την οµιλία

µου µε την τροπολογία την οποία έχουµε καταθέσει και αφορά
την επαναφορά του δέκατου τρίτου και του δέκατου τέταρτου µι-
σθού στους εργαζόµενους στον δηµόσιο τοµέα. 

Τα δώρα Χριστουγέννων, τα δώρα Πάσχα, όπως και το επίδοµα
αδείας, είχαν ήδη περικοπεί από το 2012. Οι εργαζόµενοι στον
δηµόσιο τοµέα ήταν τα µόνιµα και από τα πρώτα θύµατα των µνη-
µονιακών πολιτικών. Οι εργαζόµενοι στον δηµόσιο τοµέα, οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι, έχουν απωλέσει τουλάχιστον το 25% του
εισοδήµατός τους. Συνεπώς, τώρα που έχουµε βγει από τα µνη-
µόνια, ήδη από το καλοκαίρι του 2018, πρέπει να αποκατασταθεί
αυτή η αδικία. 

Ενδεικτικό είναι το γεγονός ότι οφείλουµε να εναρµονιστούµε
και µε τη σχετική ευρωπαϊκή νοµοθεσία, η οποία κάνει λόγο για
εξίσωση µε τον ιδιωτικό τοµέα. Η εξίσωση, όπως αναφέρει η ευ-
ρωπαϊκή Οδηγία, των κατώτατων µισθών των εργαζοµένων στα
κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης κρίνεται αναγκαία, αδιακρί-
τως αν ανήκουν στον δηµόσιο ή στον ιδιωτικό τοµέα. 

Οφείλετε, κύριοι της Κυβέρνησης, να κάνετε αποδεκτή την
τροπολογία η οποία αφορά την επαναφορά των δώρων Χριστου-
γέννων, Πάσχα και του επιδόµατος αδείας στους εργαζόµενους
στον δηµόσιο τοµέα. Είναι µια υποχρέωση την οποία πρέπει να
αναλάβετε. Θα επιµείνουµε σε αυτό το θέµα, όπως είχαµε επιµεί-
νει και στο παρελθόν, διότι πρέπει να αποκατασταθεί αυτή η αδι-
κία. 

Έρχοµαι στο θέµα των Τεµπών. Είτε συµφωνεί κάποιος είτε
διαφωνεί, όλοι θα συµφωνήσουµε ότι πρέπει να βλέπουµε τη συ-
γκεκριµένη υπόθεση µε ψυχραιµία και νηφαλιότητα και χωρίς
υπερβολές. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι ο κόσµος που βγήκε στις πλα-
τείες δεν βγήκε για κανένα κόµµα. Για κανένα κόµµα δεν βγήκε!
Βγήκε για να φωνάξει ότι θέλει διαφάνεια και δικαιοσύνη στο
έγκληµα των Τεµπών, ασχέτως αν κάποιοι ενοχλούνται που ανα-
φέρεται η λέξη «έγκληµα». Εµείς εδώ ως Βουλή έχουµε υποχρέ-
ωση να διερευνήσουµε τυχόν ποινικές ευθύνες. 

Ανοίγω παρένθεση και θέλω να αναφέρω κάτι στο οποίο τις τε-
λευταίες ηµέρες γίνεται αναφορά, εν όψει και της αφορµής της
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προανακριτικής η οποία θα κατατεθεί από το ΠΑΣΟΚ. Προφανώς
το ΠΑΣΟΚ τώρα είδε τα στοιχεία. Υπήρχαν τα στοιχεία. Τουλάχι-
στον, όσον αφορά εµάς, ήταν σε γνώση µας. Το αναφέρει και η
αναφορά της εισαγγελέως που εξεδόθη στις 15 Ιουλίου και ήρθε
εδώ στις 6 Αυγούστου. 

Τι λέει; Λέει: «Όσον αφορά τις αιτιάσεις του προσφεύγοντος
κατά του τότε Υφυπουργού και άλλων κυβερνητικών στελεχών,
οι οποίοι φέρεται να συντόνιζαν, ήδη διά της υπ’ αριθ. 42 του
2024 διάταξής µας, εκδοθείσα Απρίλιο και ληφθείσα στη Βουλή
Μάιο, έχουµε υποβάλει την δικογραφία στον εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος». 

Συνεπώς, από τότε έχουµε εµείς, τουλάχιστον ως Κοινοβου-
λευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, που λέµε ότι
υπάρχει δικογραφία µε αναφορά σε Υπουργούς και σε εµπλεκό-
µενα πρόσωπα. Θέλω να το ξεκαθαρίσω, διότι αυτό βέβαια δεν
απαλλάσσει τις ποινικές ευθύνες από τα εµπλεκόµενα πρόσωπα.
Η δικογραφία ήταν γνωστή και µπορούσε να γίνει γνωστή. 

Άρχισαν τα µεγάλα «πιστόλια» της στρεψοδικίας. Ακούσαµε
χτες τον κ. Βορίδη να λέει: «Η συγκάλυψη είναι σοβαρή υπόθεση
για να εκστοµίζεται και να εκτοξεύεται…» -µε «αι», αλλά και µε
«ε»- «Είδατε ή µάθατε για κάποιον κυβερνητικό παράγοντα να
έχει τηλεφωνήσει σε έναν δικαστή και να πει “κάνε αυτό ή µην
κάνεις το άλλο;”». Προσέξτε, συνεχίζει αυτό το έργο, λέγοντας
ότι εφόσον µας κατηγορείτε για συγκάλυψη, πρέπει να αποδεί-
ξετε τι ακριβώς θέλαµε να συγκαλύψουµε, ότι το παράνοµο φορ-
τίο ανήκει στον κύριο τάδε, στον κ. Γιαννούλη, και ο οποίος κ.
Γιαννούλης έχει σχέση µε κυβερνητικό παράγοντα. Σωστά; 

Λησµόνησε όµως ότι πριν δεκαπέντε µέρες είχε τροποποιηθεί
το σχετικό άρθρο, το οποίο λέει ότι όποιος παρεµποδίζει την
έρευνα, δεν απαιτείται πλέον να υποδεικνύει και γιατί το έκανε
και γιατί ποιον το έκανε. Πριν δεκαπέντε µέρες τροποποιήθηκε
το άρθρο 231 του Ποινικού Κώδικα. 

Εφόσον δεν είχατε δόλο, γιατί, όχι απλά παρέµειναν στις θέ-
σεις τους, αλλά προάγατε ανθρώπους στους οποίους ασκήθηκε
ποινική δίωξη για το µπάζωµα, όπως τον αστυνοµικό διευθυντή;
Για ποιον λόγο; Γιατί έγινε αυτή η προσπάθεια δυσχέρανσης στην
εξακρίβωση της αλήθειας; 

Πρώτον, όποιος θέλει να αναζητήσει την αλήθεια, δεν αρνείται
πεισµατικά να έρθουν οι µάρτυρες στην εξεταστική. Όποιος θέλει
να εξακριβωθεί η αλήθεια, δεν προκαταλαµβάνει τυχόν αποφά-
σεις της δικαιοσύνης. Θα έχετε ακούσει ότι αυτή η δήλωση του
Πρωθυπουργού ότι µε βεβαιότητα δεν κουβαλούσε κάτι η εµπο-
ρική αµαξοστοιχία, πρώτον, έγινε επειδή είχε αυτήν τη γνώση και,
δεύτερον, εντάξει, το είπε. 

Μισό λεπτό. Εγώ θέτω ένα ερώτηµα: Ο Πρωθυπουργός της
χώρας κάνει µια δήλωση. Αυτή η δήλωση έχει σχέση µε µία δικα-
στική υπόθεση. Δεν υπάρχει πιθανότητα ή δυνατότητα εκουσίως
ή ακουσίως να επηρεαστεί κάποιος δικαστής; Ελάτε στη θέση
του δικαστή, να ακούσετε τον Πρωθυπουργό ότι γι’ αυτό που
ερευνά, µετά βεβαιότητας δεν υπάρχει θέµα. Υπάρχει πιθανό-
τητα. 

Μετά ακούσαµε το άλλο: «Θα περιµένουµε αιτιολογηµένο πό-
ρισµα, αιτιολογηµένη πρόταση από τη δικαιοσύνη». Ψέµα, ψέµα,
ψέµα. Κανείς εισαγγελέας δεν µπορεί να κάνει αιτιολογηµένη
πρόταση για κανέναν Υπουργό. Κανείς. Δεσµεύεται από τον
νόµο. Κανείς εισαγγελέας δεν µπορεί να γράψει την παραµικρή
λέξη η οποία να δείχνει είτε ένδειξη ενοχής είτε προς την αθωό-
τητα. 

Έχουµε δύο επιλογές -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ως
Βουλή. Ή χρέη εισαγγελέα που θα κάνει η Βουλή, δηλαδή η Πλει-
οψηφία και η Πλειοψηφία θα αποφασίσει -προσέξτε- αν υπάρ-
χουν ενδείξεις ενοχής κάποιου Υπουργού, δηλαδή στην προανα-
κριτική επιτροπή που θα καταθέσει το ΠΑΣΟΚ θα κληθεί η Πλει-
οψηφία να αποφασίσει αν υπάρχουν ενδείξεις ενοχής. Θα κλη-
θείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, της Πλειοψηφίας, να αποφασίσετε
εάν υπάρχουν ενδείξεις ενοχής για έναν πολιτικό ο οποίος είναι
εν ενεργεία Υπουργός. 

Η δεύτερη επιλογή είναι προανακριτική επιτροπή, αλλά επειδή
προφανώς δεν ξέρουµε τώρα και η πρόταση της προανακριτικής,
η παρεµπόδιση µε την αλλοίωση των στοιχείων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, παρακαλώ να κλείσετε. Έχετε περάσει τα δέκα λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: …δεν ανάγεται στα υπουργικά καθή-

κοντα, να οδηγηθεί στην τακτική δικαιοσύνη και αυτή είναι η θέση
µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθου-
σας «Ελευθέριος Βενιζέλος», έντεκα µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Πάργας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κατσώτης, ακολουθεί η κ. Ασηµακο-
πούλου και αναµένουµε στην Αίθουσα τον Πρόεδρο.

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο ειδικός αγορητής του Κ.Κ.Ε., ο σύντροφος Συντυχάκης ανα-

φέρθηκε µε πληρότητα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας και Αθλητισµού. Εγώ θα τοποθετηθώ στην τροπολογία του
ΣΥΡΙΖΑ που έχει ως θέµα την επαναφορά των δώρων εορτών και
αδείας σε εργαζόµενους στο δηµόσιο. 

Απευθυνόµαστε και από αυτό το Βήµα για άλλη µια φορά
στους εργαζόµενους στο δηµόσιο και στους συνταξιούχους και
τους καλούµε να σκεφτούν ποια κόµµατα ήταν αυτά που ψήφισαν
τα µνηµόνια και όλα τα µέτρα που τους τσάκισαν τη ζωή, να σκε-
φτούν τα ψέµατα που έλεγαν για τα µνηµόνια και τα µέτρα για
τη διαχείριση της οικονοµικής κρίσης. 

Το Κ.Κ.Ε. ποτέ δεν συµβιβάστηκε µε τα µνηµόνια και τα µέτρα
που φόρτωσαν την κρίση στην εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώ-
µατα. Ήταν και είναι στην πρώτη γραµµή του αγώνα για την ορ-
γάνωση των εργαζοµένων, του λαού και των αγώνων του, για να
εµποδίσει, να δυσκολέψει την εφαρµογή της αντεργατικής, αντι-
λαϊκής πολιτικής που ακολουθήθηκε από όλες τις κυβερνήσεις,
της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, που κυβέρνη-
σαν είτε µόνοι είτε συγκυβέρνησαν µεταξύ τους ή µε εφεδρείες
της αστικής τάξης. Πρωτοστάτησε και πρωτοστατεί για τη διεκ-
δίκηση των αναγκών των εργαζοµένων και του λαού συνολικά. 

Φέρνουµε στη Βουλή µε προτάσεις νόµου, τροπολογίες, επί-
καιρες ερωτήσεις, αναφορές, οµιλίες των Βουλευτών τα προβλή-
µατα των εργαζοµένων στον ιδιωτικό και δηµόσιο τοµέα, των
αυτοαπασχολούµενων, των αγροτών, των νέων και των γυναικών,
των µαθητών και των φοιτητών, των συνταξιούχων και κάθε πρό-
βληµα που συνδέεται µε την ποιότητα ζωής του λαού µας και ιδι-
αίτερα µε την ασφάλεια της ζωής του από φυσικές καταστροφές,
φωτιές, πληµµύρες, σεισµούς, που είναι στην επικαιρότητα. 

Το Κ.Κ.Ε. από την ψήφιση του νόµου του 2012 έχει καταθέσει
επτά τροπολογίες και τρεις προτάσεις νόµου για την επαναφορά
του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού και σύνταξης
σε όλες τις κυβερνήσεις. 

Οι προτάσεις νόµου: Η πρώτη, 23/4/15, µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.
Θέµα: «Επαναφορά κατώτερου µισθού, επαναφορά δέκατης τρί-
της και δέκατης τέταρτης σύνταξης, δέκατου τρίτου και δέκατου
τέταρτου µισθού, ρυθµίσεις για τις συλλογικές συµβάσεις και κα-
τάργηση αντεργατικών διατάξεων».

Δεύτερη πρόταση νόµου, 9/3/16, µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Θέµα:
«Επαναφορά κατώτερου µισθού, επαναφορά δέκατης τρίτης και
δέκατης τέταρτης σύνταξης, δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρ-
του µισθού, ρυθµίσεις για τις συλλογικές συµβάσεις και κατάρ-
γηση αντεργατικών διατάξεων».

Τρίτη πρόταση νόµου, 2/12/24. Θέµα: «Πρόταση νόµου των
627 συνδικάτων» -το ’15 ήταν των 530 συνδικάτων, ξέχασα να το
πω- «για τις συλλογικές συµβάσεις µε άρθρο για την επαναφορά
της δέκατης τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης και µισθού».

Επτά τροπολογίες: 13/12/16 µε αριθµό 802 µε το ίδιο θέµα,
24/10/20 µε αριθµό 579 µε το ίδιο θέµα, 1/12/21 µε αριθµό 1156,
23/11/22 µε αριθµό 1471, 19/12/22 µε αριθµό 1532, 15/12/23 µε
αριθµό 58, 21/10/24 -πέρα από την πρόταση νόµου- µε αριθµό
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259 µε το ίδιο θέµα, επαναφορά και καταβολή δέκατου τρίτου
και δέκατου τέταρτου µισθού και σύνταξης στο δηµόσιο και
στους συνταξιούχους.

Αλήθεια, ποια ήταν η στάση των κυβερνήσεων, αλλά και των
άλλων κοµµάτων; Και η Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση, αλλά και
οι προηγούµενες του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και του ΠΑΣΟΚ σε διάφορες
περιόδους, όπως και οι διάφορες εφεδρείες, ήταν ενιαία απένα-
ντι σε αυτές τις νοµοθετικές παρεµβάσεις του Κ.Κ.Ε. Εν χορώ τις
απέρριπταν είτε µε το επιχείρηµα της δηµοσιονοµικής πειθαρ-
χίας, είτε µε την εκκωφαντική τους σιωπή. 

Η λαϊκή οργή που ξεχύθηκε σε όλη την Ελλάδα και τον κόσµο
ενάντια στη συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών και η παρα-
πέρα αύξηση της αµφισβήτησης του συστήµατος και των µηχα-
νισµών του δηµιουργούν πολιτικές εξελίξεις. Επιχειρείται από
πολιτικές δυνάµεις δοκιµασµένες για την αντιδραστική, αντεργα-
τική τους πορεία να παρουσιαστούν ως η εναλλακτική λύση. Κόµ-
µατα της σοσιαλδηµοκρατίας διαγκωνίζονται µεταξύ τους για το
ποιος θα έχει την πρωτοκαθεδρία. Παρουσιάζουν ένα άλλο πρό-
σωπο από αυτό που πραγµατικά έχουν.

Στα πλαίσια αυτά, ο ΣΥΡΙΖΑ φέρνει την τροπολογία της οποίας
το επίµαχο ζήτηµα της επαναφοράς του δέκατου τρίτου και δέ-
κατου τέταρτου µισθού και σύνταξης που κατέθετε το Κ.Κ.Ε. επα-
νειληµµένα, ποτέ δεν στήριξε. Αντίθετα, όπως είπαµε, το
απέρριπτε µε την επίκληση των δηµοσιονοµικών αντοχών, αλλά
και µε απαξιωτικές δικαιολογίες, ο ενιαίος ΣΥΡΙΖΑ τότε, όπως ότι
είναι ανεφάρµοστες, µη ρεαλιστικές αυτές οι προτάσεις, ότι είναι
ευχολόγια, την ίδια ώρα που έσπευδε να υλοποιήσει και µε το πα-
ραπάνω τις ρεαλιστικές απαιτήσεις του κεφαλαίου µε φοροαπαλ-
λαγές, επιδοτήσεις και ενισχύσεις, για τις οποίες προφανώς
υπάρχει άπλετος δηµοσιονοµικός χώρος, όπως και τώρα και βέ-
βαια µε το τρίτο µνηµόνιο και µε µια σειρά από αντεργατικούς
νόµους που περιόριζαν τις συνδικαλιστικές ελευθερίες, καταρ-
γούσαν ουσιαστικά το δικαίωµα στην απεργία και έκαναν ιδιώ-
νυµο αδίκηµα την αλληλεγγύη ενάντια στους πλειστηριασµούς. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση κινείται και η αιτιολογική έκθεση του
ΣΥΡΙΖΑ στην τροπολογία που κατέθεσε, στην οποία ακόµα και
τώρα θεωρεί αναγκαία την κατάργηση του δέκατου τρίτου και
δέκατου τέταρτου µισθού που έγινε και συνδέει ένα εργατικό δι-
καίωµα -η ιστορία πράγµατι είναι µεγάλη για την κατάκτηση
αυτού του δικαιώµατος- µε τα εκάστοτε δηµοσιονοµικά δεδοµένα
και την ύπαρξη δηµοσιονοµικού χώρου, ενός χώρου που δηµι-
ουργείται από τα δισεκατοµµύρια των φόρων που πληρώνει ο
λαός, τις περικοπές σε µισθούς και συντάξεις, τις πετσοκοµµένες
κοινωνικές παροχές, τη µείωση των δαπανών σε υγεία και παι-
δεία, την ίδια ώρα που δαπανώνται δισεκατοµµύρια ευρώ για πο-
λεµικούς εξοπλισµούς.

Τα κόµµατα που υπηρετούν την καπιταλιστική κερδοφορία και
οι δυνάµεις στο σοσιαλιστικό κίνηµα που αποδέχονται αυτόν τον
δρόµο, θεωρούν τις διεκδικήσεις των εργαζοµένων εκτός των δη-
µοσιονοµικών αντοχών ή -στην καλύτερη περίπτωση- τις συνδέ-
ουν µε αυτές. Προϋπόθεση για την ικανοποίηση των διεκδική-
σεων, για την επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρ-
του µισθού, για αυξήσεις στους µισθούς, είναι η αποφασιστική
δράση του εργατικού κινήµατος σε σύγκρουση µε την αντιλαϊκή
πολιτική της Κυβέρνησης και όλων των κοµµάτων που στηρίζουν
τα µατωµένα πλεονάσµατα, τη φοροπληξία στα λαϊκά στρώµατα,
τις φοροαπαλλαγές και τις επιδοτήσεις των µεγαλοεπιχειρηµα-
τιών, τους νατοϊκούς εξοπλισµούς, δαπάνες που όλοι µαζί ψηφί-
σατε κατά την ψήφιση του προϋπολογισµού. 

Καλούµε τους εργαζόµενους στο δηµόσιο και τον ιδιωτικό
τοµέα, τους συνταξιούχους, όλον τον λαό, να δώσουν τη µάχη
της επιτυχίας της απεργίας στις 28 Φλεβάρη, χωρίς καµία ανα-
µονή, ενάντια στη συγκάλυψη των υπευθύνων και των αιτιών που
προκάλεσαν το έγκληµα στα Τέµπη, για να παρθούν µέτρα
υγείας και ασφάλειας στους χώρους δουλειάς όπου µετρούν κα-
θηµερινά νεκρούς. Να απαιτηθούν λύσεις σε αιτήµατα που ικα-
νοποιούν βασικές ανάγκες των εργατικών λαϊκών αναγκών. 

Το ΚΚΕ, όπως κάνει πάντα, θα µεταφέρει τις αγωνίες και τα δί-
καια αιτήµατα των εργαζοµένων και του λαού µέσα στη Βουλή
και, κυρίως, θα πρωτοστατεί για την οργάνωση των αγώνων, γιατί
στους δρόµους του αγώνα θα κριθεί το δίκαιο.

Βεβαίως, αν η Κυβέρνηση κάνει αποδεκτή την τροπολογία -που
δεν µας έχει πει µέχρι τώρα τι θα κάνει- το ΚΚΕ θα ψηφίσει «ναι»
στην επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µι-
σθού και σύνταξης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βλέπω ότι
µπήκε στην Αίθουσα και ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Στίγκας.

Κύριε Πρόεδρε, είχα ανακοινώσει την κ. Ασηµακοπούλου και
µετά εσάς. Θέλετε να προηγηθείτε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν πει-
ράζει. 

Παρακαλώ ας πάρει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Ασηµακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά καιρούς

ακούµε από τους εκάστοτε Υπουργούς Παιδείας και Αθλητισµού
ότι η άσκηση, ο αθλητισµός και το µάθηµα της Φυσικής Αγωγής
είναι ζωτικής σηµασίας για τις µαθήτριες και τους µαθητές ως
πρωταρχικός παράγοντας σωµατικής και ψυχικής υγείας και ευ-
ρωστίας. Ακούµε, επίσης, για τη συµβολή του αθλητισµού υψη-
λού επιπέδου στην ανάπτυξη της κοινωνίας, µε βάση τις αρχές
του «ευ αγωνίζεσθαι», της συµπερίληψης και του συναγωνισµού
για την επίτευξη ιδανικών. 

Μεταξύ δηλώσεων και πράξεων υπάρχει, όµως, χάος. Στις συ-
ζητήσεις που έγιναν, ελάχιστα ακούσαµε για τον σχολικό αθλητι-
σµό, αν και προφανώς είναι άρρηκτα συνδεδεµένος µε την
εκπαίδευση, δεδοµένου ότι όλοι οι αθλητές ξεκινούν την καριέρα
τους από τα µαθητικά τους χρόνια. Κάποιες επιφανειακές ανα-
φορές έγιναν µόνο. Η µόνη αναφορά του κυρίου Υπουργού αφο-
ρούσε στις δράσεις για την Πανελλήνια Ηµέρα Φιλάθλου. 

Τον Νοέµβριο του 2023 καταθέσαµε ερώτηση -αριθµός πρω-
τοκόλλου 1524- προς τον κύριο Υπουργό Παιδείας Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού µε θέµα: «Αναγκαία η αύξηση των ωρών
φυσικής αγωγής και αθλητισµού στα σχολεία, γιατί από τα χρόνια
της οικονοµικής κρίσης το µάθηµα έχει χάσει µία ώρα σε κάθε
τάξη». Γράψαµε συνοπτικά τα οφέλη που θα είχαν οι µαθήτριες
και οι µαθητές από αυτήν την αύξηση, µε βάση τα συµπεράσµατα
σχετικών ερευνών, καθώς και ότι ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι 3,5 µε στόχο τις 4,5 ώρες την εβδοµάδα, ενώ στα
σχολεία µας είναι 2,4 ώρες. Αναφερθήκαµε, φυσικά, και στα συ-
µπεράσµατα ερευνών για τα οφέλη που θα είχαν οι µαθήτριες
και οι µαθητές, από αυτήν την αύξηση. Απάντηση δεν πήραµε!

Με αφορµή την Πανελλήνια Ηµέρα Σχολικού Αθλητισµού, αλλά
και το πόρισµα της επιτροπής, που σύστησε η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας, µε στόχο την περαιτέρω εξοικείωση των παιδιών
µε την άθληση, το ευ ζην και τη στήριξη του σχολικού αθλητι-
σµού, που συνιστούσε την αύξηση των ωρών Φυσικής Αγωγής
και αθλητισµού, στο δηµοτικό και στο γυµνάσιο, αλλά και την ει-
σαγωγή της Γυµναστικής στα νηπιαγωγεία, κάναµε ξανά ερώ-
τηση, µε αριθµό πρωτοκόλλου 7167/1-10-2024, µε θέµα: «Πρό-
ταση για αύξηση των ωρών Φυσικής Αγωγής και αθλητισµού στα
σχολεία». Παραθέσαµε στοιχεία από έρευνες, σύµφωνα µε τα
οποία, το ένα στα τρία παιδιά στο δηµοτικό δεν αθλείται καθόλου
εκτός σχολείου, ενώ στο λύκειο, πάνω από δύο στα τρία παιδιά
δεν κάνουν καθόλου εξωσχολικό αθλητισµό. 

Στην ερώτηση αναφερθήκαµε και σε άλλο δηµοσίευµα που τό-
νιζε ότι το Υπουργείο Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
σκόπευε να προχωρήσει στην αύξηση της γυµναστικής στο σχο-
λικό πρόγραµµα από τον Σεπτέµβριο του 2024, σε µία προσπά-
θεια να αντιµετωπιστεί η παιδική παχυσαρκία, αλλά και ως µία
λύση για τις επιπτώσεις της καραντίνας και της πολύµηνης ανα-
στολής λειτουργίας των σχολείων, µία εµπειρία που έκανε τα παι-
διά να επιλέγουν όλο και λιγότερο τις φυσικές δραστηριότητες.
Απάντηση -και σε αυτήν την ερώτηση- δεν πήραµε και έως τώρα,
τίποτα από τα παραπάνω δεν έχει υλοποιηθεί. 

Έτσι, η εξαγγελθείσα αναβάθµιση του µαθήµατος Φυσικής
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Αγωγής σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, καθώς και οι ευ-
καιρίες της µαθητριών και των µαθητών, για άθληση σε ασφαλείς
και αξιοπρεπείς εγκαταστάσεις, είναι ακόµα ζητούµενο!

Επίσης, τέλη Ιουλίου, µάθαµε την πρόθεσή σας να επαναφέ-
ρετε τον θεσµό των Αθλητικών Σχολείων, που καταργήθηκαν το
2011, ύστερα από σχεδόν τριάντα έτη λειτουργίας και πάνω από
δώδεκα χιλιάδες µαθητές τους, απορροφήθηκαν σε άλλα σχο-
λεία. Για ποιους λόγους έκλεισαν τα Αθλητικά Σχολεία; Έγινε κά-
ποιου είδους αξιολόγηση κατά τη διάρκεια λειτουργίας τους;
Εµείς δεν βρήκαµε τίποτα.

Λίγο πριν τελειώσει το 2024, ακούσαµε για Πρότυπα Αθλητικά
Σχολεία. Ένα δηµοσίευµα αναφερόταν σε δύο πιλοτικά -ένα στην
Αθήνα και ένα στην Θεσσαλονίκη- και ένα άλλο δηµοσίευµα
έκανε λόγο για τέσσερα Πρότυπα Αθλητικά Σχολεία, δηλαδή, δύο
Πρότυπα Αθλητικά Γυµνάσια και δύο Πρότυπα Αθλητικά Λύκεια,
µε έδρα την Αθήνα και την Θεσσαλονίκη -από τον Σεπτέµβρη του
2026- µε στόχο την δηµιουργία δεκατριών Πρότυπων Αθλητικών
Σχολείων. Ως τώρα, κάτι νεότερο δεν είχαµε. 

Το Διοικητικό Συµβούλιο του Πανελληνίου Συλλόγου Επαγγελ-
µατιών Αθλητισµού και Άσκησης, σε πρόσφατη ανοιχτή επιστολή
του προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
υπογραµµίζει ότι: «Δυστυχώς, αν κρίνουµε και από τις παλινωδίες
του Υπουργείου στο θέµα της εισαγωγής του µαθήµατος της Φυ-
σικής Αγωγής στην προσχολική εκπαίδευση, εκφράζουµε την
έντονη ανησυχία µας για τη σωστή και χρηστή ίδρυση των Αθλη-
τικών Σχολείων. Μέχρι στιγµής, είµαστε µάρτυρες σοβαρής κω-
λυσιεργίας αποσπασµατικών δηλώσεων και µακρόσυρτων καθυ-
στερήσεων». 

Τέλος, µε νεότερη ερώτησή µας -µε αριθµό πρωτοκόλλου
2221/16-12-2024- σας ζητήσαµε να επανεντάξετε τους εκπαιδευ-
τικούς Ειδικής Φυσικής Αγωγής στα ΚΕΔΑΣΥ και να καλύψετε τα
κενά Φυσικής Αγωγής σε σχολεία τυπικής και ειδικής εκπαίδευ-
σης. 

Πώς είναι δυνατόν, στην κατηγορία εκπαιδευτικών για τη στε-
λέχωση των Κέντρων Διεπιστηµονικής Αξιολόγησης, Συµβουλευ-
τικής και Υποστήριξης, µε εξειδίκευση στην Ειδική Αγωγή και
Εκπαίδευση, να εντάσσονται νηπιαγωγοί, δάσκαλοι, φιλόλογοι,
µαθηµατικοί ή φυσικών επιστηµών, χωρίς εξειδίκευση, ενώ δεν
εντάσσονται Εκπαιδευτικοί Ειδικής Φυσικής Αγωγής, µε συσσω-
ρευµένα προσόντα και εξειδίκευση; 

Στην απάντηση που πήραµε, µας παραπέµπετε στη σχετική
υφιστάµενη νοµοθεσία, κάτι που συµβαίνει συχνά. Όταν, όµως,
εµείς ρωτάµε, το κάνουµε επειδή ξέρουµε, τι λέει ο νόµος. Σας
παραθέτουµε εµπεριστατωµένες απόψεις, µε σχετικές επιστηµο-
νικές έρευνες και σας ζητάµε να βελτιώσετε το υπάρχον νοµοθε-
τικό πλαίσιο. Στην προκειµένη περίπτωση, την αναγκαιότητα της
συµπερίληψης Εκπαιδευτικών Ειδικής Φυσικής Αγωγής στα ΚΕ-
ΔΑΣΥ υποστηρίζουν και σχετικές έρευνες, σύµφωνα µε τις οποίες
η γυµναστική διαδραµατίζει σηµαντικό ρόλο στην Ειδική Αγωγή,
καθώς συµβάλλει στη σωµατική, ψυχική και κοινωνική ανάπτυξη
των ατόµων µε αναπηρίες ή ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Επίσης, η γυµναστική µπορεί να λειτουργήσει ως µέσο για την
ένταξη των ατόµων µε αναπηρία στο σχολείο και στην κοινωνία.
Ο κοινός αθλητισµός δηµιουργεί ένα πλαίσιο ισότητας και συνερ-
γασίας, προωθώντας τη συµπερίληψη και για τους λόγους αυ-
τούς σας ζητάµε να το εξετάσετε και να λάβετε επιτέλους
νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Εξάλλου, η λέξη «αθλητισµός» προ-
έρχεται και κρύβει µέσα της τη λέξη «άθλος». Πρόκειται για λέ-
ξεις συνυφασµένες µε την ελληνική πραγµατικότητα.

Είναι αναγκαίο ο αθλητισµός να είναι περισσότερο ανταποδο-
τικός προς την ίδια την κοινωνία και γι’ αυτό χρειάζονται δύο πρά-
γµατα, πρώτον, ορθολογισµός και, δεύτερον, σωστή οργάνωση.
Πρόκειται για µία κοινωνική επιταγή. Ας µην την υποτιµούµε, ας
του δώσουµε τη θέση που του αξίζει, το υψηλότερο βάθρο δη-
λαδή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Στί-
γκας έχει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Και µετά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και µετά

θα πάµε σε Βουλευτές, σε τρεις, τέσσερις, πέντε Βουλευτές.
Ορίστε, κύριε Στίγκα, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω πρώτα από όλα να
δηλώσουµε και εµείς οι Σπαρτιάτες τη συµπαράστασή µας και
στους ανθρώπους των νησιών των Κυκλάδων που δοκιµάζονται
τον τελευταίο καιρό και πραγµατικά υπάρχει µια µεγάλη αγωνία
σε ολόκληρη την Ελλάδα και στον κόσµο -θα έλεγα- για το τι θα
γίνει εκεί στα νησιά των Κυκλάδων. Ευχόµαστε όλα να πάνε καλά
στο τέλος και οι άνθρωποι που φεύγουν άρον-άρον από τα σπίτια
τους να ξαναγυρίσουν το συντοµότερο δυνατό.

Όµως, θέλω να διαµαρτυρηθώ κιόλας, διότι ακούγονται κάποια
πράγµατα τα οποία δεν µας τιµούν ως ανθρώπους, αλλά και ως
κράτος. Λέγεται ότι υπάρχει µία τεράστια αύξηση, που φτάνει
µέχρι και το 400%, όσον αφορά τα αεροπορικά και ακτοπλοϊκά
εισιτήρια. Δεν ξέρω και δεν είµαι σίγουρος κατά πόσο αληθεύει
όλο αυτό, αλλά θα πρέπει η Κυβέρνηση άµεσα να πάρει µέτρα,
είτε να τιµωρήσει τις αεροπορικές ή ακτοπλοϊκές εταιρείες, αν
κάνουν όντως αυτές τις παράλογες αυξήσεις, αλλά από εκεί και
πέρα είναι στο χέρι της Κυβέρνησης να στείλει και µεταγωγικά
αεροπλάνα και αρµαταγωγά ακόµα του Στρατού και του Ναυτι-
κού να µπορέσουν να πάρουν αυτούς τους ανθρώπους µαζί µε
ό,τι έχουν µαζί τους, τα αυτοκίνητά τους, ή ό,τι άλλο θέλουν. Ελ-
πίζω όλα να πάνε καλά.

Βρισκόµαστε σε µια κρίσιµη καµπή. Σε λίγες µέρες κλείνουµε
δύο χρόνια από το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. Είναι ένα
έγκληµα θεωρώ διαρκείας µε θύµατα το επιβατικό κοινό, αλλά
και την Ελλάδα ολόκληρη. Δύο χρόνια µετά το τραγικό αυτό δυ-
στύχηµα παρατηρώ µε έκπληξη ότι στην ταχύτερη οικονοµικά
χώρα µε πρωτοφανείς δείκτες ανάπτυξης, όπως δηλώνει χαρα-
κτηριστικά ο κύριος Πρωθυπουργός, να µην έχουν αποδοθεί διώ-
ξεις στους υπευθύνους. Είναι ένα διαρκές έγκληµα που συνε-
χίζεται µέχρι σήµερα µε ξεκάθαρα πολιτικά υπεύθυνους τις τε-
λευταίες κυβερνήσεις ή -αν το πούµε λίγο διαφορετικά- διαχρο-
νικά όλες τις κυβερνήσεις από το 1974 µέχρι σήµερα, που είναι
της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Όλοι το γνω-
ρίζουµε αυτό.

Θα σας υπενθυµίσω ότι λίγο πριν από το δυστύχηµα είχαν γίνει
έγγραφες προειδοποιήσεις, κινητοποιήσεις και νοµικές ενέργειες
των εργαζοµένων στο σιδηροδροµικό δίκτυο, όσον αφορά, βέ-
βαια, την υποστελέχωση, την ανεπαρκή συντήρηση και την έλ-
λειψη ηλεκτρονικών συστηµάτων ασφαλείας στους σιδηρο-
δρόµους. Μέχρι σήµερα έχουν κατατεθεί στον εφέτη ανακριτή
πραγµατογνωµοσύνες και τεχνικές εκθέσεις που καταλήγουν, βέ-
βαια, στο ίδιο συµπέρασµα. Υπήρχε εύφλεκτο φορτίο επάνω στο
τρένο. Είναι το φορτίο που προκάλεσε τον θάνατο των ανθρώπων
σε αυτό το µεγάλο δυστύχηµα. Αυτές είναι ποιοτικές και ποσοτι-
κές χρήσεις µοντέλων, δηλαδή χρήση Χηµικής Μηχανικής, Φυσι-
κής, Χηµείας.

Από την άλλη πλευρά, το αφήγηµα για τα έλαια σιλικόνης,
όπως έλεγαν στην αρχή και τα λοιπά, δεν βασίζεται, βέβαια, σε
κανένα στοιχείο και ούτε βγήκε κανείς εδώ και δύο χρόνια να υπε-
ρασπιστεί είτε ποιοτικά είτε ποσοτικά αυτό το σενάριο. Μάλιστα,
τα πρώτα ευρήµατα του Γενικού Χηµείου του Κράτους βεβαι-
ώνουν την παρουσία εύφλεκτου υλικού, φτάνοντας τα πρωτο-
γενή στοιχεία, όπως περιγράφεται και τεκµηριώνεται σε σχετική
έκθεση που κατατέθηκε στον ανακριτή.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο σήµερα, όπου σύµφωνα µε το πόρισµα
του Πανεπιστηµίου της Γάνδης, το οποίο εδώ και έναν χρόνο
ερευνά τα αίτια της τραγωδίας, επιβεβαιώνεται το σενάριο µετα-
φοράς εύφλεκτου υλικού από τη µοιραία εµπορική αµαξοστοι-
χία.

Γι’ αυτούς που υποτιµούν τα αποτελέσµατα αυτής της έρευνας
θα σας υπενθυµίσω ότι το συγκεκριµένο πανεπιστήµιο ήδη αξιο-
ποιεί τις τεχνολογίες της τεχνητής νοηµοσύνης και κάθε χρόνο
βρίσκεται στις λίστες αξιολόγησης ως ένα από τα καλύτερα πα-
νεπιστήµια παγκοσµίως. Αναµένουµε τις επόµενες εβδοµάδες,
λοιπόν, το σύνολο της αναφοράς σχετικά µε τα ευρεθέντα και θα
σας υπενθυµίσω για µια ακόµη φορά τη φράση που έχει στοιχει-
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ώσει ολόκληρη την Ελλάδα, «Δεν έχω οξυγόνο», όπως ακούσαµε
απελπισµένα να ακούγεται από τη φωνή ενός εκ των θυµάτων
στα τελευταία λεπτά της ζωής του.

Έχουµε βάλει τον εαυτό µας στη θέση αυτών των παιδιών που
χάθηκαν και ίσως να ήταν και κάποιο από τα δικά µας παιδιά µε-
ταξύ αυτών; Αυτή η φράση πλέον είναι η εκδήλωση της ασφυκτι-
κής, ανασφαλούς ως επικίνδυνης πραγµατικότητας που βιώ-
νουµε σε πολλά επίπεδα, αλλά και της ρυπαρής πολιτικής σκηνής
που έχει κατακλυστεί από σκάνδαλα, προσπάθειες συγκάλυψης
γεγονότων και στοιχείων, καθώς και από την ανύπαρκτη απόδοση
των ευθυνών. Θα πρέπει Υπουργοί και Βουλευτές του κυβερνώ-
ντος κόµµατος που βγαίνουν συνεχώς σε κανάλια και τηλεοπτι-
κούς διαύλους και ραδιόφωνα, βεβαίως, να σταµατήσουν να
ισχυρίζονται ότι όσοι µάχονται για την αλήθεια έχουν οδηγηθεί
σε έναν χυδαίο πόλεµο λασπολογίας και συκοφαντίας κατά της
Κυβέρνησης. Αν τα είχε κάνει σωστά η Κυβέρνηση, ή τα είχαν
κάνει σωστά οι προηγούµενες κυβερνήσεις, δεν θα είχαµε φτάσει
σε αυτό το δυσάρεστο αποτέλεσµα, το οποίο συζητάµε εδώ και
δύο χρόνια τώρα και άκρη δεν µπορεί να βρεθεί µέχρι στιγµής.

Οι εντυπωσιακές σε αριθµό συγκεντρώσεις που πραγµατοποι-
ήθηκαν πριν λίγες εβδοµάδες θα πρέπει να σας οδήγησαν στη
συνειδητοποίηση ότι το δυστύχηµα των Τεµπών θα είναι χιονο-
στιβάδα που θα συµπαρασύρει την πλαστή δηµοτικότητά σας,
αλλά και την αυταπάτη ότι σε αυτή τη χώρα πάνε όλα καλά. Είναι
ένα πολιτικό γεγονός και έτσι θα πρέπει να το δεχθείτε.

Ο κόσµος θα πρέπει να συνεχίσει να κατεβαίνει στον δρόµο,
όχι άλλες τραγωδίες, όχι άλλοι νεκροί, όχι άλλη καταστροφή,
διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα παθήµατά µας δεν
µαθαίνουµε. Και, βεβαίως, το καλύτερο όλων είναι η πρόληψη.
Όπως έλεγε και ο Ιπποκράτης: «Κάλλιον το προλαµβάνειν παρά
το θεραπεύειν».

Όµως, εγώ προσωπικά ως πολίτης, αλλά και ως πολιτικός δια-
πιστώνω ότι στη χώρα µας δεν υπάρχει πρόληψη, δεν υπάρχει
πρόληψη για τίποτα. Πρέπει πρώτα να συµβεί ένα κακό και µετά
να δούµε, να πάρουµε κάποια µέτρα.

Με τις µεθοδεύσεις σας, λοιπόν, φαίνεται ότι έχετε µεταβάλει
την άποψη του κόσµου για την ελληνική δικαιοσύνη και την ακε-
ραιότητά της και πλέον έχει πάψει να την εµπιστεύεται ως θεσµό
προάσπισης των ατοµικών, συλλογικών και εθνικών δικαίων. Κά-
ποτε η δικαιοσύνη ήταν ψηλά στις προτιµήσεις των πολιτών. Οι
τελευταίες, όµως, µετρήσεις -αν θέλετε- δείχνουν ότι η δικαιο-
σύνη στις προτιµήσεις των πολιτών είναι αρκετά χαµηλά. Αυτό
πρέπει να το ξεπεράσουµε και βεβαίως και εµείς οι Σπαρτιάτες
θεωρούµε ότι η δικαιοσύνη στέκεται και θα πρέπει να σταθεί
ακόµα περισσότερο στο ύψος των περιστάσεων.

Η Κυβέρνηση πλέον µας προσβάλλει ως Έλληνες και στην Ευ-
ρώπη, καθώς η αρνητική τροπή που λαµβάνουν τα σκάνδαλα, οι
παρανοµίες, η κρατική αναλγησία µάς έχει καταστήσει ουραγούς
σε πάρα πολλά επίπεδα. Ναι, το έγκληµα των Τεµπών -γιατί αυτό
είναι- είναι µία άλλη ένδειξη της ελληνικής πραγµατικότητας και
της ανυπαρξίας θεσµών και µηχανισµών. Ακόµα και το λεγόµενο
«ελληνικό FBI» που πολυδιαφηµίζετε, εάν λειτουργούσε πραγµα-
τικά και απερίσπαστα, όπως το αντίστοιχο αµερικανικό που απο-
τελεί παγκόσµιο πρότυπο υπηρεσίας και ερευνών, θα είχε
αποδώσει τα στοιχεία, θα είχε υποδείξει τους υπεύθυνους σε µε-
ρικούς µόνο µήνες, εάν όχι εβδοµάδες.

Θα πρέπει να γίνει κατανοητό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι εµείς εδώ ως Βουλευτές δεν είµαστε ούτε ανακριτές ούτε δι-
καστές και κυρίως -τουλάχιστον µιλάω από την πλευρά των Σπαρ-
τιατών- δεν θέλουµε να υποδείξουµε κάποιους ότι είναι ένοχοι ή
κάποιους ότι δεν είναι ένοχοι.

Όµως, όπως είπα και πριν, οι διαχρονικές ευθύνες όλων των
κυβερνήσεων κατέληξαν σε αυτό το φρικιαστικό έγκληµα. Διότι
για να συµβεί αυτό το έγκληµα, έχουν συµβεί πάρα πολλά εδώ
και δεκαετίες, δηλαδή αδιαφορία για την ανθρώπινη ζωή και
αδιαφορία για τα µέσα µεταφοράς.

Εµείς ως εθνική παράταξη Σπαρτιάτες στηρίζουµε κάθε δράση
για την αποκάλυψη των αιτίων του τραγικού δυστυχήµατος και
για την τιµωρία βεβαίως των υπευθύνων κάθε υπηρεσίας και
τοµέα του κρατικού µηχανισµού, αλλά και για την κατάργηση -
πολύ σηµαντικό αυτό- του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, όπως

επίσης και για την αυτόµατη κατάργηση της βουλευτικής ασυ-
λίας, όταν προκύπτει ποινική ευθύνη πολιτικών προσώπων. Θα
πρέπει να αναλαµβάνει κατευθείαν η δικαιοσύνη. Τι πιο απλό από
αυτό; Ζητάµε, λοιπόν, η δικαιοσύνη να δρα αυτεπάγγελτα, όπως
προτάσσει το Σύνταγµα και να ανατρέψει αυτή την πραγµατικό-
τητα που έχει γίνει επικίνδυνη για την Ελληνίδα, αλλά και τον Έλ-
ληνα.

Και έρχοµαι σε µία τελευταία υπενθύµιση. Το σιδηροδροµικό
δυστύχηµα στα Τέµπη συνέβη στις 28 Φεβρουαρίου του 23.
Κύριε Πρωθυπουργέ, Πρόεδρε της Βουλής και συνοµιλούντες
που βρίσκεστε εδώ σήµερα, σας υπενθυµίζω ότι αυτή τη µέρα
που πλησιάζει θα πρέπει να τη µνηµονεύουµε δεόντως ως εθνική
συµφορά που εµείς ως υπηρέτες και εκπρόσωποι του λαού και
του έθνους δεν πρέπει να επιτρέψουµε να ξανασυµβεί. Όπως κι
αν λέγεται, είναι µια εθνική καταστροφή. Είτε είναι Τέµπη, είτε
είναι Κάµπος της Θεσσαλίας είτε είναι Μάτι, είτε είναι Ίµια, πα-
ραµένουν µία καταστροφή.

Θα πρέπει να µάθετε να είστε ειλικρινείς µε τα λάθη σας και
τις αποτυχίες σας και να χτίσουµε σήµερα γερά και µε ασφάλεια
τις βάσεις για το µέλλον των παιδιών µας και της πατρίδας µας. 

Τουλάχιστον εγώ προσωπικά ως πολιτικός Αρχηγός που ηγού-
µαι του κόµµατος των Σπαρτιατών δεν παίρνω θέση κάθε εβδο-
µάδα σε οµιλίες στην Ολοµέλεια γι’ αυτό το τεράστιο θέµα των
Τεµπών. Πρώτα απ’ όλα, αισθάνοµαι ένα χρέος, ότι πρέπει να κοι-
τάξουµε χαµηλά και σε καµία περίπτωση να µην εκµεταλλευ-
τούµε τον πόνο αυτών των ανθρώπων, γιατί δυστυχώς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πάρα πολλοί εδώ και συνάδελφοι
Βουλευτές, αλλά και Αρχηγοί κοµµάτων που θεωρώ -και το λέω
ευθέως- πως καπηλεύονται όλη αυτή την τραγωδία. Θα πρέπει,
λοιπόν, να αφήσουµε τη δικαιοσύνη να αποφανθεί, να δικάσει και
να καταδείξει τους ενόχους αυτής της µεγάλης τραγωδίας. Διότι
αν δεν έχουµε και εµπιστοσύνη στους θεσµούς, δεν πρόκειται να
κάνουµε τίποτα.

Βεβαίως αναγνωρίζουµε σχεδόν όλοι ότι η χώρα µας βρίσκεται
σε έναν µεγάλο κίνδυνο και ότι η χώρα µας δεν λειτουργεί σωστά,
παρά τα λεγόµενα εδώ της Κυβέρνησης που λέει ότι οι δείκτες
ανεβαίνουν, ότι πάµε καλά, ότι όλα βαίνουν καλώς και ότι η Ελ-
λάδα ευηµερεί. 

Όµως, η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ότι η Ελλάδα δεν πάει καλά. Θα σας πω µόνο ένα µικρό απόσπα-
σµα που αφορά τους αγρότες. Μάλιστα, την προηγούµενη εβδο-
µάδα έκανα και µία επίσκεψη στη Βοιωτία, όπου η κατάσταση
είναι τραγική. Λυπάµαι που το λέω -εγώ τουλάχιστον το φωνάζω
εδώ και αρκετούς µήνες- αλλά η κατάσταση είναι τραγική. 

Την περασµένη, λοιπόν, εβδοµάδα δεν είδα ανθρώπους, είδα
κάτι απελπισµένους -δεν ξέρω πώς αλλιώς να το πω-, ανθρώπους
παρατηµένους από τη ζωή, ανθρώπους που δεν είχαν κουράγιο
να κάνουν το οτιδήποτε, ανθρώπους αφηµένους στη µοίρα τους.
Με πλησίασαν νέοι άνθρωποι και µου έλεγαν «Πρόεδρε, δεν
έχουµε κουράγιο να ανέβουµε στα τρακτέρ», «Πρόεδρε, δεν
θέλω να κάνω πλέον αυτή τη δουλειά». Επίσης, το πιο τραγικό
που µου έλεγαν ήταν πως δεν ήξεραν τι να κάνουν. Δυστυχώς,
αυτή είναι η πραγµατικότητα όχι µόνο στον αγροτικό τοµέα, αλλά
παντού. 

Όπως έχω ξαναπεί πολλές φορές, είµαστε µια χώρα «µαγαζί-
γωνία» που θα µπορούσαµε να κάνουµε θαύµατα, αρκεί να είχαµε
µια κυβέρνηση που να κοιτάει και τον λαό, να κοιτάει τους πολί-
τες, να κοιτάει το µέλλον µας. Για παράδειγµα και για να κατα-
λάβετε, έχουµε τον πράσινο χρυσό. Είµαστε η τρίτη χώρα
ελαιοπαραγωγών στον κόσµο. Και τι γίνεται; Το 80% του ελληνι-
κού ελαιολάδου, για παράδειγµα, φεύγει στο εξωτερικό. Το παίρ-
νουν οι Ιταλοί, το νοθεύουν µε διάφορα άλλα λάδια από τρίτες
χώρες, βάζουν ετικέτα επάνω και το πουλάνε ως ιταλικό. Κι εµείς
εδώ έχουµε κάποιους πολιτικούς Αρχηγούς που φωνάζουν να φέ-
ρουµε λαθροµετανάστες να µαζέψουν τις ελιές. Συγγνώµη, οι
υπόλοιποι γιατί τα µαζεύουν και τα αξιοποιούν και προχωρούν τη
χώρα µπροστά; Εµείς γιατί; Τι είµαστε εµείς, δηλαδή;

Δεν θα συζητήσω για τη µεγάλη εγκατάλειψη που υπάρχει
στους κάµπους όλης της Ελλάδας. Ειδικά εδώ στη Βοιωτία πέ-
ρυσι το καλοκαίρι έκανα µεγάλη αυτοψία και είδα τη λίµνη της
Υλικής στην οποία η στάθµη του νερού έχει κατέβει χαµηλά, µε
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αποτέλεσµα να µην µπορούν οι αγρότες να ποτίσουν τα χωράφια
τους στη Θεσσαλία. Η κατάσταση, δηλαδή, είναι τραγική και η
κυβέρνηση -όχι αυτή η Κυβέρνηση, αλλά άλλες κυβερνήσεις- έχει
κλείσει τον Οργανισµό Κωπαΐδας από το 2014 και τη διαχείριση
του συγκεκριµένου κάµπου µέχρι σήµερα, που είναι από τους κα-
λύτερους στην Ελλάδα µαζί µε αυτόν της Θεσσαλίας, έχει ανα-
λάβει, λέει, η περιφέρεια. Και επειδή µίλησα και µε την περι-
φέρεια, και αυτή είναι παρατηµένη και κανείς δεν ενδιαφέρεται
για τίποτα. 

Ρώτησα τους αγρότες γιατί κλείνουν την εθνική οδό και τι
έχουν να κερδίσουν µε αυτό. Τους είπα ότι το µόνο που θα κερ-
δίσουν θα είναι ο θυµός των υπόλοιπων ανθρώπων που δεν
φταίνε σε τίποτα. Τους ρώτησα, επίσης, ποιος τους βάζει να τα
κάνουν αυτά. Και µιλάµε για ανθρώπους που, όπως σας είπα, δεν
έχουν θέληση για ζωή, δεν έχουν θέληση για δουλειά, δεν έχουν
θέληση για τίποτα. 

Απλά να ξέρετε ένα πράγµα, γιατί εγώ λέω πάντα την αλήθεια.
Είναι συνδικαλιστές που ανήκουν σε διάφορα κόµµατα και κά-
νουν τη δουλειά που θέλουν να κάνουν κάποιοι άλλοι. Εποµένως,
να ξέρετε, όπως είπα και στους ίδιους, χειραγωγούν τους αγρό-
τες στον µέγιστο βαθµό για ίδιον όφελος. Αυτοί οι άνθρωποι
έχουν έρθει στο χείλος της καταστροφής, είναι καταχρεωµένοι,
µε αποτέλεσµα, όπως µου είπαν αρκετοί από αυτούς, να θέλουν
να τα παρατήσουν και να φύγουν στο εξωτερικό. Αυτό είναι το
ζητούµενο, κυρίες και κύριοι; Να φεύγουν οι Έλληνες στο εξω-
τερικό; Είµαστε µια χώρα, όπως είπα και πριν, «µαγαζί-γωνία» και
µπορούµε να παραγάγουµε τα πάντα, να έχουµε πρώτα απ’ όλα
επάρκεια ως λαός και να µην αγοράζουµε από τρίτες χώρες.

Και επειδή θέλω να µιλάω και για άλλα πράγµατα και κυρίως
να µιλάω για ηγέτες, είδατε τι έγινε µε τον Τραµπ. Όποια χώρα
αντιστέκεται και δεν κάνει αυτά που πρέπει να κάνει, δηλαδή να
ξεφορτωθεί τους λαθροµετανάστες που έχει µέσα, της επέβαλε
αµέσως δασµούς. Θα µου πείτε τώρα ότι αυτή είναι Αµερική. Δεν
έχει σηµασία. Κι εµείς είµαστε Ελλάδα. Κι εµείς µπορούµε να κά-
νουµε πολλά πράγµατα.

Όταν εγώ µίλησα εδώ στο Κοινοβούλιο πριν από αρκετούς
µήνες -και είµαι ο πρώτος που το είπα αυτό, δεν το έχει πει κανέ-
νας άλλος-, είπα ότι σε περίπτωση που η Τουρκία µας κάνει το
οτιδήποτε, κυρίως όταν στέλνει βάρκες µε λαθροµετανάστες
στην Ελλάδα, θα έπρεπε κι εµείς να της επιβάλουµε βαρύτατους
δασµούς, επειδή είναι χώρα και εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βέ-
βαια, θα έπρεπε να κλείσουµε και τα σύνορα στους Κήπους του
Έβρου. Θα σας έλεγα εγώ µετά τι θα έκανε η Τουρκία! Όµως,
εδώ θέλει ηγεσίες. Δεν θέλει να παίζουµε ούτε να παρακαλάµε
την Τουρκία.

Και επειδή είµαι και άνθρωπος της αγοράς, θεωρώ ότι η κατά-
σταση είναι δραµατική. Υπάρχει µια τεράστια υπερφορολόγηση
σε όλα τα πράγµατα, µε αποτέλεσµα ο µέσος πολίτης να δυσα-
νασχετεί. Βέβαια, ένα από τα κατορθώµατα της Κυβέρνησης -και
κλείνω µε αυτό- είναι ότι έχει βάλει POS εκεί που δεν το περιµένει
κανένας άνθρωπος. Έχει βάλει POS στους ανθρώπους της λαϊ-
κής που ξυπνάνε από τη µαύρη νύχτα, µαζεύουν τα προϊόντα
τους και πάνε στις λαϊκές αγορές για να µαζέψουν, όπως το λέ-
γαµε παλιά, φραγκοδίφραγκα. Έχει βάλει POS σε αυτούς, αλλά
και στους ταξιτζήδες. Και πού δεν έχει βάλει POS! Ένας γνωστός
µου πριν από λίγες ηµέρες ήταν κάπου στον Πειραιά και είδε κα-
στανά -έναν καστανά που πουλάει κάστανα για να βγάλει ένα µε-
ροκάµατο και να µπορέσει να ζήσει- και είχε POS. Είναι δυνατόν
αυτό; Απίστευτα πράγµατα! Αντί να βοηθήσουµε τη µεσαία τάξη
να πάρει µια ανάσα, δυστυχώς αυτή η Κυβέρνηση, αλλά και όλες
οι κυβερνήσεις που πέρασαν, κάνουν ό,τι µπορούν για να εξο-
ντώσουν τη µεσαία τάξη. Πρέπει να κάνουµε κάτι, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, πριν να είναι αργά. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι τις τελευταίες µέρες πέ-
ρασα µεγάλη στεναχώρια µε την περίπτωση του µικρού Άγγελου.
Ο µικρός Άγγελος, λοιπόν, ήταν ένα µικρό αγγελούδι που έφυγε
από τη ζωή προφανώς µε µεγάλη πίκρα. Όµως, το πιο τραγικό,
κυρίες και κύριοι, είναι ότι αυτό το βρέφος, γιατί βρέφος είναι,
βασανίστηκε πριν φύγει από αυτό τον περίεργο κόσµο. Δυστυ-
χώς η κατάσταση στην ελληνική κοινωνία έχει ξεφύγει και θεωρώ
πως αυτό το περιστατικό µε τον µικρό Άγγελο ήταν το αποκορύ-

φωµα των τελευταίων ηµερών.
Από το 2020 µέχρι το 2024, εκατόν είκοσι πέντε γυναίκες έχουν

δολοφονηθεί από κάποια κτήνη που, προφανώς, θεωρούν ότι οι
γυναίκες είναι κτήµα τους. Συµβαίνουν πάρα πολλά πράγµατα
που θα πρέπει να µας ευαισθητοποιήσουν ακόµα περισσότερο.
Αυτό που είπα προηγουµένως είναι ότι πρέπει να προλαµβάνουµε
κάποια πράγµατα, ώστε κάποια πράγµατα να µη γίνονται, να µην
επιτρέπουµε εµείς, οι ταγοί αυτού του τόπου, να γίνονται. Εκεί
πρέπει να εστιάσουµε λίγο. Τώρα, εντάξει, έγινε αυτό το τραγικό
περιστατικό. Πιστεύω ότι σε λίγες µέρες πιθανόν από την πλει-
οψηφία των Ελλήνων θα έχει ξεχαστεί. Όµως, θεωρώ ως άνθρω-
πος, ως πατέρας και ως παππούς, αν θέλετε, ότι πρέπει να
ευαισθητοποιηθούµε ακόµα περισσότερο, γιατί όταν πεθαίνει βα-
σανισµένο ένα παιδί τριών ετών, πρώτα από όλα έχουµε ευθύνη
όλοι ως άνθρωποι, ως πολιτικοί. Δεν πρέπει τέτοιου είδους φαι-
νόµενα να επιτρέψουµε να γίνονται. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει από τους συναδέλφους ο κ. Αποστολάκης. 

Στη συνέχεια θα µιλήσουν ο κ. Γιόγακας και ο κ. Ακτύπης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάω µε την

ανησυχία που έχουµε όλοι µας για τους επικείµενους και συνεχι-
ζόµενους σεισµούς στα νησιά µας και ιδιαίτερα στη Σαντορίνη.
Θεωρώ ότι πρέπει να πάρουµε όλα τα µέτρα που χρειάζονται για
να προλάβουµε, αν τύχει και προκύψει κάτι. Ευχόµαστε να εξελι-
χθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Ξεκινώντας, κρίνω αναγκαίο να αναφερθώ σε δύο γεγονότα,
τα οποία αφορούν και απασχολούν τους πολίτες και την κοινωνία.
Και αυτό, γιατί παρά τα όποια προβλήµατα καθηµερινής φύσης
αντιµετωπίζουν οι Έλληνες και σε αντίθεση µε όσα έχουν ειπωθεί
κατά καιρούς από κυβερνητικά στελέχη, η ελληνική κοινωνία εν-
διαφέρεται να µάθει και για τα Τέµπη, αλλά και για το τροµερό
ναυάγιο της Πύλου. 

Ως προς το ζήτηµα των Τεµπών, νοµίζω ότι έχει καταστεί
σαφές ότι οι πολίτες ζητούν την έρευνα και τη διαλεύκανση των
συνθηκών του ατυχήµατος. Ζητούν να αποδοθεί δικαιοσύνη και
προς τα θύµατα και προς τις οικογένειές τους, αλλά και προς
ολόκληρη την κοινωνία που παρακολουθεί δύο χρόνια τώρα να
εκτυλίσσονται σκιώδεις διαδικασίες και να έρχονται στη δηµοσιό-
τητα νέα ντοκουµέντα που προκαλούν νέα ερωτηµατικά και επι-
τείνουν το αίσθηµα ανασφάλειας του πολίτη. 

Η δικαιοσύνη απονέµεται στο όνοµα του ελληνικού λαού. Οι
ποινές επιβάλλονται, όπου αυτό απαιτείται, µε σκοπό την αποκα-
τάσταση της κοινωνικής ειρήνης και του κοινού περί δικαίου αι-
σθήµατος. Έτσι, λοιπόν, πρέπει να σταµατήσει η Κυβέρνηση να
αποκλείει την κοινωνία από µια διαδικασία και από µια υπόθεση
που αφορά τη χώρα. 

Είναι χρέος µας, κύριοι και κυρίες, και χρέος ειδικά του Κοινο-
βουλίου να χυθεί άπλετο φως σ’ αυτήν την υπόθεση. Οι πολίτες
θέλουν να εµπιστευτούν τη δικαιοσύνη. Άλλωστε, αυτή είναι το
τελευταίο καταφύγιο του αδύναµου. Όµως, για να κάνει τη δου-
λειά της, πρέπει να έχει όλα τα απαραίτητα εργαλεία.

Ως προς το δεύτερο εξίσου σοβαρό θέµα, το ναυάγιο της
Πύλου, που έχει µάλιστα και διεθνείς προεκτάσεις, θέλω να ενη-
µερώσω ότι η χώρα µας εκτίθεται πολλαπλώς για άλλη µια φορά.
Το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη, βασισµένο στην πλη-
θώρα αποδεικτικού υλικού, καταδεικνύει την ύπαρξη ευθυνών και
του Λιµενικού Σώµατος κατά τη διάρκεια της συγκεκριµένης επι-
χείρησης. Το ναυάγιο της Πύλου δεν έχει µόνο ποινικές προεκτά-
σεις, αλλά είναι και ζήτηµα πολιτικό και ζήτηµα διεθνές, καθότι
φαίνεται να αφορά παραβίαση σοβαρών διεθνών υποχρεώσεων
της χώρας µας σχετικά µε την έρευνα και διάσωση. 

Είναι, λοιπόν, αναγκαίο να ενηµερωθεί η Εθνική Αντιπροσωπεία
για τα ευρήµατα που στοιχειοθετούν το πόρισµα του Συνηγόρου
του Πολίτη από τον ίδιο τον Συνήγορο του Πολίτη, µετά από πρό-
σκληση που προτείνεται να γίνει από τη Βουλή, σχετικά µε αυτό
το ναυάγιο που οδήγησε στην απώλεια τόσων ζωών.

Ως προς το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο για την ενίσχυση του
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ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητισµού, θέλω να σηµει-
ώσω ότι όντως υπάρχουν αρκετές διατάξεις που βρίσκονται προς
τη σωστή κατεύθυνση και που µπορούν να εξυπηρετήσουν τους
σκοπούς που προτάσσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Ενδεικτικά, σηµειώνω ότι προς τη σωστή κατεύθυνση κινούνται
οι πρωτοβουλίες για την Ψηφιακή Κάρτα Υγείας και τον Υπεύ-
θυνο Ασφαλείας και Ευηµερίας Αθλητών, που βέβαια προβλέπε-
ται µία τέτοια θέση ανά οµοσπονδία και όπως γίνεται αντιληπτό
δεν θα µπορεί να αντεπεξέλθει στον αναµενόµενο όγκο εργα-
σίας. Όµως και πάλι, ας πούµε ότι είναι ένα θετικό βήµα. 

Θετικό, επίσης, είναι και το άρθρο 8 σχετικά µε την αναγνώριση
των διπλωµάτων προπονητών ΑΜΕΑ. Βέβαια, υπάρχει και εδώ
ένα αρνητικό στοιχείο στο άρθρο, καθότι υποβαθµίζεται ο ρόλος
του προπονητή µε την απαίτηση µόνο του απολυτηρίου λυκείου
µε την πρόβλεψη κατώτατης αµοιβής στα 250 ευρώ. 

Επίσης, οι φορείς στη σχετική συνεδρίαση της επιτροπής χαι-
ρέτησαν και το άρθρο 11, σχετικά µε τις επιβραβεύσεις για τους
διακριθέντες αθλητές, που όντως είναι µια σωστή κίνηση για να
δοθούν και αυτά που αξίζουν στους αθλητές που εκπροσωπούν
τη χώρα µας, αλλά και να δοθούν κίνητρα στα νέα παιδιά. 

Εφόσον υπάρχουν θετικές διατάξεις, είναι χρέος µας να τις
αναγνωρίζουµε. Όµως, είναι και υποχρέωσή µας να τονίζουµε και
τα κακώς κείµενα και τις ελλείψεις ή παραλείψεις του κυβερνητι-
κού έργου. 

Δυστυχώς, η χώρα µας πάσχει σοβαρά στον τοµέα του αθλη-
τισµού, και του επαγγελµατικού και του ερασιτεχνικού. Αυτό έχει
σηµαντικές αρνητικές συνέπειες. Πολλές είναι και οι χαµένες ευ-
καιρίες. Εάν ακούσει κάποιος τους αρµόδιους φορείς, αλλά και
τους επαγγελµατίες αθλητές και τον απλό πολίτη που αγαπάει
και καταπιάνεται µε όποιον τρόπο µε τον αθλητισµό, θα διαπιστώ-
σει ότι υπάρχουν ακόµα πολλές παθογένειες και πολλά εµπόδια
που πρέπει, επιτέλους, να ξεπεράσουµε. Δεν είναι ανεδαφική η
παραδοχή ότι όλα ξεκινάνε από την παιδεία. Αν θέλουµε να διορ-
θωθεί η ενασχόληση µε τον αθλητισµό, πώς να το κάνουµε; Πρέ-
πει να ξεκινήσουµε από τα σχολεία, σοβαρά και µε σχέδιο, όχι
αποσπασµατικά. Χρειαζόµαστε και ένα καλύτερο γενικό πλαίσιο,
αλλά είναι απαραίτητη και η σοβαρή χρηµατοδότηση όλων των
πτυχών του αθλητισµού. Οι αθλητικές υποδοµές ανά την επικρά-
τεια είναι είτε ανύπαρκτες, είτε κακοσυντηρηµένες. Οι αθλητές
που εκπροσωπούν τη χώρα µας αναγκάζονται να καλύπτουν τα
αναγκαία έξοδά τους µε ίδια µέσα και πάρα πολλοί αθλητές είναι
ανασφάλιστοι. Η γραφειοκρατία πολλές φορές καταπνίγει σοβα-
ρές φιλοδοξίες και φιλόδοξες προσπάθειες και ο αθλητισµός µε-
τατρέπεται σε ένα εµπορεύσιµο προϊόν, αλλά και σε αφορµή για
κάθε είδους βία, που µε το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται να
αντιµετωπιστεί µόνο µε κατασταλτικά µέσα. 

Ο αθλητισµός δεν αφορά και δεν πρέπει να αφορά τους λί-
γους. Χρειαζόµαστε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο που θα ξεκινάει
από τα σχολεία και θα παρέχει τις αναγκαίες κρατικές ενισχύσεις
και τα χρηµατοδοτικά εργαλεία για να µπορέσουν τα αθλητικά
σωµατεία να παραγάγουν έργο και που θα αγκαλιάζει τους αθλη-
τές µας που µας κάνουν περήφανους µε τις επιδόσεις τους στις
διεθνείς διοργανώσεις. 

Κυρίως χρειαζόµαστε ένα σχέδιο που θα λαµβάνει υπ’ όψιν
ολόκληρη τη χώρα. Αν αυτό από λόγια γίνει πράξεις, η ωφέλεια
θα είναι πολλαπλάσια και για τους πολίτες και για τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς ευ-

χαριστούµε.
Ο κ. Γιόγιακας έχει τον λόγο και αµέσως µετά ο κ. Ακτύπης.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ποιον είπατε τελευταίο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον κ.

Ακτύπη.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι και κάποιοι που τους βλέπουµε guest star και δεν
τους γνωρίζουµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω µε µια ανα-
φορά στη στάση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου κατά τη
συζήτηση του νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή. Μιλάµε για
µία στάση συναίνεσης µε σκοπό να υπάρξουν συµφωνίες και να
βρεθούν συγκλίσεις, µία στάση αναγνώρισης της συµβολής προ-
ηγούµενων Υπουργών και κυβερνήσεων και µια βούληση για συ-
νεχή βελτίωση των σηµαντικών νοµοθετικών πρωτοβουλιών που
έχουν ψηφιστεί τα τελευταία χρόνια. Είναι πρωτοβουλίες που θα
συνεχιστούν, όπως ακούσαµε από τον κύριο Υπουργό, µε την κω-
δικοποίηση όλης της αθλητικής νοµοθεσίας από το 1999.

Ένα από τα πιο σηµαντικά νοµοθετήµατα -που θα έλεγα ότι
αποτελεί ήδη κληρονοµιά της παρούσας Κυβέρνησης- είναι ο τε-
λευταίος νόµος για την αντιµετώπιση της οπαδικής βίας και της
αθλητικής βίας, ο ν.5085/2024, γιατί είναι ένας νόµος που έκανε
τη διαφορά. Ένας νόµος που δούλεψε. Δούλεψε, γιατί αξιοποι-
ήθηκε η τεχνολογία, γιατί ενισχύθηκαν θεσµικά όργανα και νο-
µικά εργαλεία και γιατί υπήρξε συνεργασία και συνεννόηση σε
επίπεδο τόσο συναρµόδιων Υπουργείων, όσο και εµπλεκόµενων
αθλητικών ενώσεων και σωµατείων.

Εφαρµόστηκε αποτελεσµατικά η ταυτοποίηση και ο έλεγχος
της ταυτοπροσωπίας των φιλάθλων. Επιβάλλονται άµεσα οι προ-
βλεπόµενες διοικητικές κυρώσεις. Και οι διοικητικές κυρώσεις
στα αθλητικά, επαγγελµατικά σωµατεία, συνδέονται µε αντίστοι-
χες οικονοµικές. Ενισχύθηκε η λειτουργικότητα και η ευελιξία της
ανεξάρτητης -το τονίζω- Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµετώ-
πιση της Βίας, της ΔΕΑΒ.

Τοµές, όπως αυτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έφεραν
αποτελέσµατα. Αποτελέσµατα ορατά, αποτελέσµατα µετρήσιµα,
µε πρώτο τη µείωση των επεισοδίων βίας και γενικότερα των πα-
ραβατικών συµπεριφορών στα γήπεδα και µάλιστα, εκεί όπου διε-
ξάγονται διοργανώσεις και αγώνες υψηλότερης επικινδυνότητας. 

Αυτή είναι µια κατάκτηση που πρέπει και να διαφυλαχθεί και
να έχει συνέχεια και σε αυτή την κατεύθυνση κινούνται ορισµένες
από τις πιο σηµαντικές διατάξεις του νοµοσχεδίου που συζητάµε
σήµερα εδώ, όπως είναι η δυνατότητα της ΔΕΑΒ να παρεµβαίνει
σε επεισόδια βίας που γίνονται σε χώρους γύρω από τις αθλητι-
κές εγκαταστάσεις, κατά κανόνα, µεταξύ οπαδών και αστυνοµι-
κών δυνάµεων ή η δυνατότητα της ΔΕΑΒ να δίνει στοιχεία στις
τιµωρούµενες οµάδες για τα πρόσωπα τα οποία είναι οι αυτουρ-
γοί επεισοδίων ή παραβατικών ενεργειών, κάτι που µπορεί να
οδηγήσει στην απαγόρευση εισόδου τους στο γήπεδο, αλλά και
να µπορεί να επιβάλλει η ΔΕΑΒ στα πρόσωπα αυτά πρόστιµο
µέχρι και 50.000 ευρώ και απαγόρευση εισόδου µέχρι και πέντε
χρόνια. 

Σηµαντική για την αντιµετώπιση των ποινικών αδικηµάτων σε
αθλητικές εκδηλώσεις είναι, επίσης, η πρόβλεψη για τον ορισµό
ειδικού αντεισαγγελέα εφετών στις Εισαγγελίες Εφετών Αθήνας,
Πειραιά και Θεσσαλονίκης. Οι διατάξεις αυτές έχουν προκύψει
από την εµπειρία της εφαρµογής του ν.5085/2024 και δείχνουν
τη βούληση της πολιτικής ηγεσίας, για ακόµα καλύτερα αποτε-
λέσµατα στο µέτωπο της οπαδικής βίας. 

Το ερανιστικό αυτό νοµοσχέδιο αξίζει την προσοχή µας, γιατί
αξίζει τη συναίνεσή µας, ασφαλώς και για πολλές άλλες διατά-
ξεις. Και αναφέρω ορισµένες από αυτές που ξεχώρισα προσω-
πικά. Είναι ο προσεισµικός έλεγχος των αθλητικών εγκαταστά-
σεων, κάτι που το βιώνουµε σήµερα αρκετές µέρες στα νησιά
µας, στις Κυκλάδες και η καταγραφή τους στην πλατφόρµα του
Οργανισµού Αντισεισµικής Προστασίας. Ένα πρώτο απαραίτητο
βήµα, µε τελικό σκοπό να έχουµε πιο ασφαλείς αθλητικές εγκα-
ταστάσεις, είναι η υποχρεωτική ύπαρξη αυτόµατου εξωτερικού
απινιδωτή, κατάλληλου και για παιδιά, µόνιµου στις µεγάλες
αθλητικές εγκαταστάσεις και κατά τη διάρκεια των αγώνων στις
υπόλοιπες. Αυτή, µάλιστα, θα αποτελεί προϋπόθεση για την
έγκριση άδειας λειτουργίας της εγκατάστασης. Ως γιατρός και
ως καρδιολόγος, έχω προσωπική πείρα για το πόσο σωτήρια
µπορεί να είναι η διαθεσιµότητα τέτοιων µηχανηµάτων για την
ανθρώπινη ζωή. 

Είναι ακόµα η ψηφιοποίηση της κάρτας υγείας αθλητή, µία και
ενιαία για όλα τα αθλήµατα και η διασύνδεσή της µε τα δεδοµένα
του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πλη-
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ροφοριακών Συστηµάτων, αλλά και η επιβράβευση των αθλητών
που διακρίνονται όχι µόνο µε µετάλλιο, αλλά µέχρι και την έκτη
θέση σε Ολυµπιακούς αγώνες από το 2012 και µετά, όπως µας
είπε ο Υπουργός µας.

Επίσης, αξίζει να αναφερθώ στις διατάξεις του νοµοσχεδίου.
Ίσως, από τις πιο υποτιµηµένες στη συζήτηση στην επιτροπή για
τη σύσταση µιας διυπουργικής διαρκούς επιτροπής ασφάλειας
και ευηµερίας, καθώς και για τον ορισµό υπεύθυνου ασφαλείας
και ευηµερίας σε κάθε αθλητική οµοσπονδία. 

Πρόκειται για ένα πρώτο καθοριστικό βήµα, µε σκοπό την αντι-
µετώπιση της σωµατικής, ψυχολογικής και σεξουαλικής παρενό-
χλησης και κακοποίησης στον αθλητισµό. Δηλαδή, µιας διαπρο-
σωπικής βίας η οποία αποτελεί µία από τις πέντε σηµαντικότερες
απειλές ενάντια στην αθλητική ακεραιότητα. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι αυτό
το νοµοσχέδιο για τον αθλητισµό έρχεται, για άλλη µια φορά, να
δείξει τον τρόπο µε τον οποίο η παρούσα Κυβέρνηση αντιµετω-
πίζει ρυθµιστικά τα διάφορα ζητήµατα της οικονοµίας και της κοι-
νωνίας. Προτείνει, εφαρµόζει, αξιολογεί, βελτιώνει και οι επιτυ-
χίες στην αθλητική βία και το αντιντόπινγκ κοντρόλ είναι δύο
ηχηρά παραδείγµατα. Τολµά να αναµετράται µε εκκρεµότητες
χρόνων και αναζητεί πρακτικές λύσεις, λύσεις που δουλεύουν. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι γι’ αυτούς τους λόγους είναι ένα νοµοθέ-
τηµα που αξίζει να έχει ευρύτερη διακοµµατική αποδοχή. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Ακτύ-

πης έχει τον λόγο. 
Αµέσως µετά η κ. Αποστολάκη, ο κ. Μαντάς, ο κ. Καλογερό-

πουλος και ο κ. Νεοκλής Κρητικός. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-

µερα στην Ολοµέλεια, προκειµένου να συζητήσουµε και να ψη-
φίσουµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοθέτηµα, ένα νοµοθέτηµα που
αφορά όλη την κοινωνία. 

Ο αθλητισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαδραµατίζει κα-
θοριστικό ρόλο στην ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής και στην
προώθηση της ανάπτυξης. Δεν έχει και δεν πρέπει να έχει πολι-
τικό πρόσηµο ή οποιοδήποτε χρώµα. Δεν είναι χώρος που χωρί-
ζει, αλλά που πρέπει να ενώνει. Ο αθλητισµός συµβάλλει στην
κοινωνική ένταξη, φέρνοντας κοντά ανθρώπους από διαφορετικά
πολιτισµικά υπόβαθρα, προωθώντας τη συνεργασία και τον σε-
βασµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει σε όλα τα ζητήµατα
να αντιδικούµε και να επικρατεί µια στείρα αντιπαράθεση. Η ενί-
σχυση του ελληνικού ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητι-
σµού µπορεί να επιτευχθεί µέσα από µια σειρά στρατηγικών,
αλλά και νοµοθετικών παρεµβάσεων, που θα στοχεύουν στη βελ-
τίωση των υποδοµών, στην ενίσχυση της χρηµατοδότησης της
εκπαίδευσης και της προβολής των αθληµάτων. 

Μετά από δεκαετίες, είναι αυτή η ηγεσία του Υπουργείου που
έρχεται να βάλει τάξη, να ενισχύσει και να στηρίξει στην πράξη
τους αθλητές και τον αθλητισµό γενικότερα. Με µια ολιστική προ-
σέγγιση, µια προσέγγιση που εστίασε στην αντιµετώπιση της
αθλητικής βίας, στην αντιµετώπιση του ντόπινγκ, στον εκσυγχρο-
νισµό και στη σύµπνοια µε τα αθλητικά δεδοµένα άλλων ευρω-
παϊκών χωρών, στην επιµόρφωση των αθλητικών στελεχών, στον
ψηφιακό µετασχηµατισµό του ελληνικού αθλητισµού, µέσω της
πλατφόρµας e-Kouros και φυσικά στο σηµερινό νοµοθέτηµα, ένα
νοµοθέτηµα που επιλύει ζητήµατα εφαρµογής του αθλητικού
νόµου, ένα νοµοσχέδιο που οι στόχοι του και οι σκοποί του αφο-
ρούν την ίση µεταχείριση ως προς τις έννοµες συνέπειες της µη
κατοχής της ειδικής αθλητικής αναγνώρισης, µε την εγγραφή του
στο ηλεκτρονικό µητρώο, την ενίσχυση της ασφάλειας και της
ευηµερίας των αθλητών και των προπονητών, την εισαγωγή σε
παραγωγική λειτουργία της ψηφιακής κάρτας υγείας του αθλητή.
Η κάρτα του αθλητή µετά από χρόνια εκσυγχρονίζεται και εναρ-
µονίζεται µε τα διεθνή πρότυπα και υιοθετεί τις διεθνείς κατευ-
θυντήριες οδηγίες για τις ιατρικές εξετάσεις. Η νέα ψηφιακή
κάρτα υγείας αθλητή προστίθεται ως λειτουργικότητα στο σύ-
στηµα του ατοµικού ηλεκτρονικού φακέλου υγείας, εξασφαλίζο-
ντας την ασφαλή και ενιαία διαχείριση των δεδοµένων υγείας των

πολιτών, ανεξαρτήτως σκοπού χρήσης. 
Με την εισαγωγή της ψηφιακής κάρτας επέρχεται ουσιώδης

δοµική αλλαγή στην υφιστάµενη κάρτα, καθώς πλέον η έκδοσή
της µετατοπίζεται από τις οµοσπονδίες σε ένα κεντρικό ηλεκτρο-
νικό σύστηµα, καταργώντας την ανάγκη έκδοσης πολλαπλών
καρτών σε περιπτώσεις αθλητών που καλλιεργούν αθλήµατα δια-
φορετικών οµοσπονδιών. Επιπρόσθετα, η διαδικασία της έκδο-
σης απλοποιείται, καθώς το σύνολο σχεδόν των στοιχείων του
αθλητή θα αντλούνται µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας
της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, εξασφαλίζοντας την εγκυρότητά τους
και την αποφυγή σφαλµάτων κατά την έκδοση. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε και στην
αντιµετώπιση των ανισοτήτων που έχουν παρατηρηθεί στις επι-
βραβεύσεις αθλητών οι οποίοι διακρίθηκαν στους Ολυµπιακούς
και Παραολυµπιακούς Αγώνες και ταυτόχρονα στην επιτάχυνση
της καταβολής προς αυτούς των οικονοµικών επιβραβεύσεων, οι
οποίες για χρόνια καθυστερούσαν. Δεν µπορεί να µη στηρίζουµε
έµπρακτα όλους εκείνους τους αθλητές, όλους εκείνους που κό-
πιασαν, που θυσίασαν στιγµές, οικογένεια, φίλους και ολόκληρες
ζωές για να τιµήσουν το εθνόσηµο και να δοξάσουν την πατρίδα.
Δεν υπάρχει γι’ αυτούς πιο ένδοξη στιγµή, πιο ύψιστη διάκριση.
Είναι το ελάχιστο που µπορούµε να κάνουµε για τις νέες και τους
νέους που τίµησαν τα ελληνικά χρώµατα µε τις διακρίσεις τους
στο διεθνές στερέωµα, που απέδειξαν ότι µε σκληρή δουλειά,
αλλά και πίστη στον στόχο τίποτα δεν είναι ακατόρθωτο. Αυτοί
αποτελούν τα υγιή πρότυπα και παράλληλα τους πρεσβευτές των
υψηλών ιδεωδών του αθλητισµού µας. Αυτούς τους ανθρώπους
στηρίζουµε σήµερα. Φυσικά όλους τους αθλητές -και το λέω µε
κάθε ειλικρίνεια- δεν πρέπει να τους στηρίζουµε και να τους θυ-
µόµαστε µόνο στις επιτυχίες και στις χαρές, αλλά σε όλη τη διάρ-
κεια της πορείας τους. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να σταθώ και στα ζητήµατα της αντιµε-
τώπισης της αθλητικής βίας. Δυστυχώς η πατρίδα µας πλήρωσε
για πολλά χρόνια βαρύ φόρο αίµατος από τον χουλιγκανισµό και
την οπαδική βία. Η αντιµετώπιση της αθλητικής βίας πρέπει να
είναι απόλυτη και διαρκής. Αυτό κάνουµε. 

Υπήρξαν, κύριοι συνάδελφοι, αντίστοιχες πρωτοβουλίες στο
παρελθόν; Ναι. Έφεραν το επιθυµητό αποτέλεσµα; Όχι, δεν έφε-
ραν αποτέλεσµα στην αντιµετώπιση της αθλητικής βίας. Γι’ αυτό
τον Φεβρουάριο του 2024 το αρµόδιο Υπουργείο εκπόνησε µια
στρατηγική, βάσει της οποίας έγιναν τοµές για την αντιµετώπιση
της αθλητικής βίας, τοµές που περιέλαβαν αυστηρές κυρώσεις
µέχρι την ψηφιοποίηση, τροποποίηση και παρακολούθηση όλου
του συστήµατος των γηπέδων του αθλητισµού. Στο διάστηµα
αυτό που µεσολάβησε είδαµε πραγµατικά να εξελίσσεται µια ει-
κόνα η οποία άλλαξε συνολικά τον τρόπο αντιµετώπισης της
αθλητικής βίας, διότι δεν πήγαµε µόνο µε αστυνοµικά µέτρα, βά-
λαµε την τεχνολογία, αλλάξαµε τη νοµοθεσία για να αντιµετωπί-
σουµε τα δοµικά προβλήµατα που είχε η αθλητική βία στην
αντιµετώπισή της. Παραδείγµατος χάριν, συστήσαµε τη Διαρκή
Επιτροπή Αντιµετώπισης Βίας. Τι υπήρχε µέχρι τότε; Θυµίζω,
όπως τόνισε και ο Υπουργός ότι µία από τις παθογένειες που
υπήρχαν ήταν το ατελέσφορο της ποινής που υπήρχε. Μεσολα-
βούσε µεγάλο διάστηµα -δύο µήνες, τρεις µήνες, δύο χρόνια- και
όταν ερχόταν πλέον η ποινή για µία αθλητική πράξη βίας όλοι
έλεγαν ότι την είχαµε ξεχάσει. Αυτό τώρα άλλαξε. 

Επίσης, σήµερα η Ελλάδα έχει την πιο σύγχρονη τεχνολογία
παρακολούθησης καµερών. Πλέον το σύστηµα της παρακολού-
θησης δεν είναι ένα κενό σύστηµα το οποίο είναι µετέωρο και κα-
ταγράφει απλά για να καταγράφει. Είναι ένα σύστηµα που
παρακολουθείται από ειδικό τµήµα της Αστυνοµίας και του
Υπουργείου Αθλητισµού συνεχώς.

Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αθλητισµός είναι
ένα πεδίο για το οποίο οφείλουµε να συνεργαστούµε, ώστε να
το βελτιώσουµε όλοι µαζί. 

Το παρόν νοµοσχέδιο µπορεί να λειτουργήσει σε αυτήν την κα-
τεύθυνση γιατί είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο βάζει τις βάσεις για
να µπορέσει ο ελληνικός αθλητισµός να πετύχει πολλές σηµαντι-
κότερες διακρίσεις. Είναι ένα νοµοσχέδιο που επιλύει τα πραγµα-
τικά προβλήµατα της αθλητικής καθηµερινότητας και γι’ αυτό
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σας καλώ όλους να το υπερψηφίσετε.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα θα δώσω στην κ. Μιλένα Αποστολάκη από το ΠΑΣΟΚ και
ακολουθούν ο κ. Μαντάς, ο κ. Καλογερόπουλος, ο κ. Κρητικός
και η κ. Ραλλία Χρηστίδου. 

Κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ - ΜΑΡΙΑ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου γί-

νεται σε µια συγκυρία που σφραγίζεται από το διαρκές αίτηµα
της κοινωνίας για δικαιοσύνη και αλήθεια σε ό,τι αφορά την τρα-
γωδία των Τεµπών. Οφείλω κατά συνέπεια µια ελάχιστη ανα-
φορά.

Ακούµε από διαρροές ότι ο Πρωθυπουργός θα κάνει δεκτό και
θα υπερψηφίσει το αίτηµα του ΠΑΣΟΚ για σύσταση προανακρι-
τικής επιτροπής για τη διερεύνηση τυχόν ποινικών ευθυνών του
κ. Τριαντόπουλου. Εφόσον αυτό αληθεύει, η Κυβέρνηση και ο
Πρωθυπουργός οφείλουν µία εξήγηση, γιατί παρά το γεγονός ότι
θα υπερψηφίσουν αυτήν την πρόταση εµπόδισαν µε κάθε τρόπο
και µε επιµονή την κλήτευση στην εξεταστική επιτροπή του στε-
νού συνεργάτη του Πρωθυπουργού κ. Τριαντόπουλου, παρά το
αίτηµα από το σύνολο των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Σε
αυτό οφείλουν να απαντήσουν.

Μπαίνοντας στην συζήτηση του νοµοσχεδίου θα πω ότι αυτό
το νοµοσχέδιο είναι άλλο ένα προϊόν κακής νοµοθέτησης, απο-
σπασµατικό και µε µια σειρά «φωτογραφικών» διατάξεων, µε
αποκορύφωµα το άρθρο 3 όπου κριτές και αγωνοδίκες θα κρί-
νουν µέλη των σωµατείων τους -δηλαδή υπονοµεύετε τη διαφά-
νεια και την αξιοκρατία και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι η αξιοκρα-
τία είναι η πεµπτουσία στον αθλητισµό- ή το άρθρο 5, που, όπως
ανέφερε η εισηγήτριά µας, έρχεται να εισαγάγει την ψηφιακή
γραφειοκρατία. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα νοµοσχέδιο ελλιπές και αποσπασµα-
τικό και ακόµα και οι θετικές ρυθµίσεις -υπάρχουν θετικές ρυθ-
µίσεις- είναι προβληµατικές και χρήζουν ουσιαστικών διευκρι-
νίσεων. 

Θα ήθελα, όµως, σήµερα να αφιερώσω το µεγαλύτερο µέρος
της οµιλίας µου στην τροπολογία του ΠΑΣΟΚ, µε την οποία ειση-
γούµαστε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την αντιµετώπιση του
ιδιωτικού χρέους, που περιλαµβάνει την προστασία της πρώτης
κατοικίας, της αγροτικής γης, των δανειοληπτών σε ελβετικό
φράγκο και τη ρύθµιση των ληξιπρόθεσµων χρεών προς το δη-
µόσιο. 

Για µια ακόµη φορά σας καλούµε να υπερψηφίσετε µία πρω-
τοβουλία που προστατεύει τα συµφέροντα των πολλών και ευά-
λωτων και όχι των λίγων και ισχυρών. Αναλαµβάνουµε εκ νέου
αυτήν την πρωτοβουλία και επαναφέρουµε τα θεµέλια για την
προστασία της πρώτης κατοικίας, όπως κάναµε στα δύσκολα
χρόνια, το 2010 µε τον ν.3869, τον οποίο κατήργησαν διαδοχικά
οι κυβερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας. Και το κά-
νουµε σήµερα ξανά, γιατί ποτέ άλλοτε στο παρελθόν οι πολίτες
δεν απειλούνταν µε µαζικούς πλειστηριασµούς πρώτης κατοι-
κίας, ποτέ άλλοτε δεν ήταν τόσο απροστάτευτοι. Σηµαντικό κοµ-
µάτι έχει οδηγηθεί στην περιθωριοποίηση και η αδυναµία εξυ-
πηρέτησης των χρεών έχει αναδειχθεί για τους πολίτες σε ένα
οξύ κοινωνικό πρόβληµα. 

Η Κυβέρνηση επιλέγει να αγνοεί την ανάγκη να δοθεί µια πρα-
γµατική δυνατότητα στους υπερχρεωµένους καταναλωτές, επαγ-
γελµατίες, αγρότες να πραγµατοποιήσουν ένα νέο ξεκίνηµα.
Τους εγκαταλείπετε σε µια κατάσταση χωρίς καµία διέξοδο και
προοπτική, από την οποία άλλωστε και οι πιστωτές δεν µπορούν
να αντλήσουν κανένα κέρδος. 

Η έκθεση χρηµατοπιστωτικής σταθερότητας της Τράπεζας της
Ελλάδος τον Οκτώβριο του 2004 ανέδειξε ότι η µεταφορά των
µη εξυπηρετούµενων δανείων από τις τράπεζες στα funds δεν
σηµαίνει αυτόµατα την οριστική εξάλειψη του χρέους από την οι-
κονοµία. Στους ισολογισµούς των τραπεζών έχουν εξαφανιστεί
και παρουσιάζονται µειωµένα τα κόκκινα δάνεια λόγω τιτλοποί-
ησης, αλλά στην πραγµατική οικονοµία υπάρχουν, επιβαρύνο-

ντας τη δραστηριότητα και τους προϋπολογισµούς εκατοντάδων
χιλιάδων νοικοκυριών. Κατά τα λοιπά εσείς πανηγυρίζετε γιατί
µειώθηκαν, λέει, τα κόκκινα δάνεια. Από πού µειώθηκαν; Από
τους ισολογισµούς των τραπεζών. Και πανηγυρίζετε για την προ-
στασία του εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών. Τόσο
πολύ πανηγυρίζετε, που ο κ. Χατζηδάκης πριν από λίγη ώρα ανα-
γκάστηκε µετά την οξύτατη πίεση του ΠΑΣΟΚ και της Αντιπολί-
τευσης, την οξύτατη κοινωνική πίεση, να διπλασιάσει το όριο
προκειµένου να υπαχθεί κάποιος στην έννοια του ευάλωτου δα-
νειολήπτη. Τόσο πετυχηµένη και ουσιαστική ήταν η ρύθµισή σας!
Όσο για τις υπόλοιπες ρυθµίσεις του είναι επί της ουσίας κενές
περιεχοµένου ως προς το µείζον, το οξύ πρόβληµα. 

Η τροπολογία του ΠΑΣΟΚ περιλαµβάνει πέντε άρθρα. Με το
πρώτο άρθρο επαναφέρουµε την προστασία της πρώτης κατοι-
κίας, καθώς προβλέπουµε το δικαίωµα του οφειλέτη να ζητήσει
την εξαίρεση της κύριας κατοικίας του από τη ρευστοποίησή της.
Η αξία αυτή, όπως ξέρετε, έχει εκτιναχθεί αυτήν τη στιγµή µε τη
«φούσκα» που υπάρχει στο real estate. Γι’ αυτό και υπάρχει µια
αναπροσαρµογή. 

Εποµένως, µε αυτή τη ρύθµιση, µια µακροχρόνια ρύθµιση, που
το ποσό αντιστοιχεί σε αυτό το οποίο θα καταβάλλει στη ρευστο-
ποίηση της περιουσίας του, και ο αδύναµος δανειολήπτης θα
προστατευθεί και οι πιστωτές διασφαλίζεται ότι θα ικανοποι-
ηθούν.

Στη συνέχεια προτείνουµε, σε ό,τι αφορά την αγροτική περι-
ουσία, την εξαίρεση από τη ρευστοποίηση µέρους της αγροτικής
γης, που θα τους επιτρέπει µε ένα κοµµάτι αυτής να ζήσουν τις
οικογένειές τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς δεν µιλάτε για την προ-
στασία του αγροτικού τοµέα και της πρωτογενούς παραγωγής;
Εσείς δεν µιλάτε για την ανάγκη ανασυγκρότησης της υπαίθρου;
Πώς θα το κάνετε αυτό; Έχετε δει τα στατιστικά στοιχεία µε τη
µείωση του αγροτικού πληθυσµού; Αντιλαµβάνεστε ότι οδηγείτε
εκατοντάδες, χιλιάδες αγρότες στην έξοδο, στην αναγκαστική
έξοδο από τη γη τους και από το επάγγελµά τους;

Επαναφέρουµε τη ρύθµιση για τα κόκκινα δάνεια σε ελβετικό
φράγκο. Τη Δευτέρα κατέθεσα µία επίκαιρη ερώτηση. Ο κ. Χα-
τζηδάκης κρύφτηκε. Έστειλε τον αναρµόδιο Υφυπουργό, για να
πει τι; Να πει ότι εντός των επόµενων µηνών, ποιων µηνών; Δυο
µηνών; Πέντε µηνών; Δέκα µηνών; Τόσο συγκεκριµένα! Εντός
των επόµενων µηνών θα ανακοινώσει, λέει, τη λύση που προτεί-
νει. Προσέξτε, σε λίγο διανύει το έκτο έτος της διακυβέρνησής
του. Τα κόκκινα δάνεια σε ελβετικό φράγκο είναι µια υπόθεση
βραχνάς για τους δανειολήπτες, που χωρίς να έχουν την επαρκή
ενηµέρωση και από υπαλλήλους, οι οποίοι επιδοτούνταν από τις
τράπεζες µε γενναιόδωρα µπόνους, µπήκαν σε αυτή τη µέγγενη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, όχι παραπάνω. 
Προτείνουµε την επαναφορά της ρύθµισης των οφειλών σε

εκατόν είκοσι µηνιαίες δόσεις προς τη φορολογική διοίκηση, τα
ασφαλιστικά ταµεία και τους δήµους.

Και βέβαια προτείνουµε αλλαγές στον Κώδικα Δεοντολογίας
που δεν εφαρµόζεται όχι µόνο από τις τράπεζες αλλά και από τις
εταιρείες διαχείρισης. Ξέρετε όλοι τι τραβάνε οι δανειολήπτες µε
τα τηλεφωνήµατα που δέχονται. Ξέρετε όλοι ότι αδυνατούν να
λάβουν µια ουσιαστική ενηµέρωση για την εξέλιξη της οφειλής
τους. 

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει επιλέξει
πλευρά. Γι’ αυτό και µε τις αποφάσεις της ρίχνει στα χέρια των
funds τη διαθέσιµη περιουσία κάθε ελληνικού νοικοκυριού.

Η τροπολογία που καταθέτουµε είναι κοινωνικά δίκαιη, βιώ-
σιµη, ρεαλιστική και αναγκαία. Είναι κοινωνικά δίκαιη, γιατί προ-
στατεύει αυτούς που πραγµατικά έχουν ανάγκη. Είναι βιώσιµη
και ρεαλιστική, γιατί αντιµετωπίζει συνολικά το ιδιωτικό χρέος
προς όφελος της οικονοµίας, χωρίς να αποσταθεροποιεί τη λει-
τουργία του τραπεζικού συστήµατος. Και είναι αναγκαία, γιατί
σήµερα χιλιάδες συµπολίτες µας χάνουν το πρώτο τους σπίτι και
δεν µπορούν να ρυθµίσουν τις οφειλές τους στα ασφαλιστικά τα-
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µεία και στους δήµους!
Με το βλέµµα, λοιπόν, στις ανάγκες των πολλών, των νοικοκύ-

ρηδων και όχι των µπαταξήδων, όπως συχνά ισχυρίζεστε, προ-
σπαθώντας να αποπροσανατολίσετε την κοινή γνώµη, δίνουµε
ρεαλιστική λύση. Εκφράζουµε την αγωνία των πολιτών, την αγα-
νάκτηση των οφειλετών, που δεν µπορούν να βρουν τρόπο συ-
νεννόησης µε τα funds, την ανάγκη επαγγελµατιών και µικρο-
µεσαίων επιχειρηµατιών, που επειδή χρωστάνε λίγα και όχι δισε-
κατοµµύρια, στραγγαλίζονται χωρίς να µπορούν να επιβιώσουν.

Εκφράζουµε αυτό που σήµερα έχει ανάγκη η χώρα, µία ρεαλι-
στική πρόταση που θα δίνει ελπίδα και προοπτική για το µέλλον
στις Ελληνίδες και τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµε-
ρώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», δεκαέξι µαθητές και µαθήτριες
και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Αρ-
γοστολίου Κεφαλληνίας.

Σας καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Περικλής Μαντάς.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα για ένα ιδιαίτερα σηµαντικό νοµοσχέδιο, ένα πλαίσιο πα-
ρεµβάσεων και ρυθµίσεων που θέτουν στο επίκεντρό τους τον
ελληνικό αθλητισµό, τόσο τον επαγγελµατικό όσο και τον ερασι-
τεχνικό. Με αυτό τον τρόπο θέτουν τις βάσεις, ώστε η χώρα µας
να στηρίξει ουσιαστικά και αποτελεσµατικά τις προσπάθειες των
Ελλήνων αθλητών, των αθλητικών σωµατείων αλλά και σύσσω-
µου του αθλητικού κόσµου της πατρίδας µας για υψηλές επιδό-
σεις και διακρίσεις, οι οποίες αναµφίβολα µάς κάνουν όλους
περήφανους.

Θεωρώ ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να τονιστεί ότι ο αθλητι-
σµός αποτελεί έναν τοµέα στον οποίο δύσκολα χωρούν στενές
κοµµατικές οπτικές, αλλά και ένα πεδίο που δεν προσφέρεται για
στείρες πολιτικές συγκρούσεις και αντιπαραθέσεις και αυτό διότι
ο αθλητισµός από την ίδια τη φύση του αποτελεί χώρο που ενώ-
νει την κοινωνία, που αµβλύνει τις διαφορές και προάγει τον συ-
ναγωνισµό και την άµιλλα.

Από την άλλη µεριά, ζητήµατα όπως αυτά που σχετίζονται µε
τη λειτουργία των αθλητικών σωµατείων, µε την προσβασιµότητα
των αθλητικών εγκαταστάσεων, µε τον έλεγχο και την αντιµετώ-
πιση του µεγάλου προβλήµατος του ντόπινγκ, µε την επιβρά-
βευση των διακριθέντων αθλητών και βέβαια, µε το φλέγον και
διαχρονικό ζήτηµα της βίας στα γήπεδα, αποτελούν πεδία στα
οποία η πολιτεία οφείλει να δίνει άµεσες και ουσιαστικές λύσεις,
πέρα και πάνω από τις όποιες ιδεολογικές και πολιτικές διαφορές
των κοµµάτων.

Σε αυτή την προσπάθεια η συντεταγµένη πολιτεία πρέπει να
είναι σε θέση να ασκήσει αποτελεσµατική εποπτεία στον τοµέα
του αθλητισµού. Είναι προφανές ότι κάτι τέτοιο δεν θα ήταν εφι-
κτό, χωρίς τη συστηµατική αποτύπωση και χαρτογράφηση των
αθλητικών δεδοµένων, µε την υποστήριξη µιας ανοιχτής, επικαι-
ροποιηµένης και προσβάσιµης ηλεκτρονικής πλατφόρµας, ειδικά
και αποκλειστικά για τον ελληνικό αθλητισµό, µιας πλατφόρµας
στην οποία να καταγράφεται το σύνολο των αναγκαίων και απα-
ραίτητων πληροφοριών για τους αθλητές, τα σωµατεία, τις οµο-
σπονδίες και τους προπονητές.

Είναι ιδιαίτερα ευχάριστο το γεγονός ότι αυτή η µεταρρυθµι-
στική Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε Πρωθυπουργό τον
Κυριάκο Μητσοτάκη και Υπουργό Αθλητισµού τον Γιάννη Βρού-
τση, έκανε πράξη την πρώτη ολοκληρωµένη παρέµβαση για τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό του ελληνικού αθλητισµού, µέσα από
τη θέσπιση λειτουργίας της πρωτοποριακής πλατφόρµας e-Kou-
ros, ενός ψηφιακού εργαλείου στο οποίο αποτυπώνεται όλος ο
ελληνικός αθλητισµός, ενώ ταυτόχρονα µειώνεται η γραφειοκρα-

τία, διευκολύνονται οι διαδικασίες αδειοδότησης και πιστοποί-
ησης τόσο των φορέων όσο και των εγκαταστάσεων και αυτό γί-
νεται µε πλήρη λογοδοσία και διαφάνεια, όπως αρµόζει σε κάθε
αντίστοιχη διαδικασία.

Έτσι, για πρώτη φορά το ελληνικό κράτος και οι Έλληνες πο-
λίτες είναι σε θέση να γνωρίζουν όχι µόνο το πλήθος των αθλη-
τών ανά αγώνισµα αλλά και τη γεωγραφική τους κατανοµή, την
κατανοµή τους ανά φύλο, τη δραστηριοποίηση προπονητών,
συλλόγων και σωµατείων σε όλες τις περιφέρειες της χώρας, την
επίτευξη σηµαντικών διακρίσεων από τους πρωταθλητές µας
αλλά και πολύτιµα στοιχεία στη µάχη κατά του ντόπινγκ. Είναι γε-
γονός ότι µόνο µέσα από τη συστηµατική καταγραφή και αποτύ-
πωση µπορούµε να εντοπίσουµε ταχύτερα τα σηµεία στα οποία
πάσχουµε και να σχεδιάσουµε και να προγραµµατίσουµε διορ-
θωτικές παρεµβάσεις.

Για τους λόγους αυτούς, η λειτουργία του e-Kouros αποτελεί
µια σηµαντική κοµβική στιγµή για τον ελληνικό αθλητισµό, µε
στόχο την αξιοποίηση των δεδοµένων που τον αφορούν, ώστε να
προσεγγίσουµε οργανωµένα και δοµηµένα την ταχύτερη ανά-
πτυξή του. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, άλλωστε, εµπλουτίζεται
η λειτουργία του e-Kouros και ενισχύεται η χρησιµότητά του µέσα
από την ψηφιοποίηση του ειδικού πίνακα για τους διακριθέντες
αθλητές µας, όπου πλέον θα καταγράφονται οι διακρίσεις τους
αλλά και θα παρέχεται ένα νέο πλαίσιο διαλειτουργικότητας µε
άλλους φορείς του Δηµοσίου.

Αναφορικά µε τα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου, είναι ση-
µαντικό επίσης να τονίσουµε ότι περιλαµβάνονται ιδιαίτερα ανα-
γκαίες και κρίσιµες ρυθµίσεις για µια πληθώρα ζητηµάτων του
ελληνικού αθλητισµού.

Ξεχωρίζω την ψηφιακή κάρτα υγείας που θεσµοθετείται για
κάθε αθλητή, έτσι ώστε να ψηφιοποιηθεί και να θωρακιστεί η δια-
δικασία έγκρισης για τη συµµετοχή στους αγώνες και να σταµα-
τήσει η διακίνηση των δελτίων.

Σηµειώνω, επίσης, τη θεσµοθέτηση της στενότερης συνεργα-
σίας ανάµεσα στις εισαγγελικές αρχές και της πλατφόρµας
«ΕΠΑΘΛΑ», της Εθνικής δηλαδή Πλατφόρµας Αθλητικής Ακεραι-
ότητας, αλλά και της ΔΕΑΒ, της Διαρκούς Επιτροπής Αντιµετώ-
πισης της Βίας, η οποία αποκτά τη δυνατότητα παρέµβασης τόσο
εντός όσο και εκτός των αγωνιστικών χώρων.

Σηµαντική, επίσης, είναι η σύσταση της Διαρκούς Επιτροπής
Ασφάλειας και Ευηµερίας στον Αθλητισµό και ειδικότερα, η θέ-
σπιση υπεύθυνου ασφαλείας και ευηµερίας αθλητών σε κάθε
οµοσπονδία, µε στόχο την πιο άµεση αντιµετώπιση φαινοµένων
βίας και παρενόχλησης εντός των αθλητικών πλαισίων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Αναγκαία, επίσης, είναι η επιµόρφωση του Ειδικού Σώµατος
Παρατηρητών της ΔΕΑΒ, µε στόχο την αποτελεσµατικότερη λει-
τουργία στον περιορισµό των φαινοµένων βίας, καθώς και ο ορι-
σµός αρµόδιου αντιεισαγγελέα εφετών για τον αθλητισµό στις
Εισαγγελίες Εφετών Αθηνών, Πειραιώς και Θεσσαλονίκης, δη-
λαδή τις περιοχές εκείνες όπου εντοπίζονται και τα µεγαλύτερα
και σηµαντικότερα ζητήµατα αθλητικής βίας.

Τέλος, είναι σηµαντικό να τονιστεί η ρύθµιση, που εισάγει το
σηµερινό νοµοσχέδιο, µέσα από την οποία ορίζεται η υποχρέωση
των παρόχων αθλητικού στοιχήµατος να ενηµερώνουν την
«Ε.Π.ΑΘΛ.Α.», για περιπτώσεις ύποπτου στοιχηµατισµού. Γιατί,
τελικά, ο αθλητισµός πρέπει όχι µόνο να είναι σήµερα καθαρός,
αλλά και να διασφαλίζεται ότι όλοι όσοι σχετίζονται µ’ αυτόν, ερ-
γάζονται ενεργά για τη διαρκή επίτευξη αυτού του στόχου. 

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο
που συζητούµε σήµερα, περιλαµβάνει, συνολικά, µία πληθώρα
θετικών παρεµβάσεων, που αναµφίβολα ενισχύουν και βελτιώ-
νουν το οικοσύστηµα του ελληνικού αθλητισµού, από πολλαπλές
πλευρές και κατευθύνσεις. 

Κατά συνέπεια, είναι προφανές ότι πρόκειται για ένα νοµοθέ-
τηµα µε ιδιαίτερα θετικό αποτύπωµα, το οποίο πρέπει όχι µόνο
να µείνει µακριά από τυχόν µικροκοµµατικές αντιπαραθέσεις,
αλλά και να στηριχθεί έµπρακτα κατά την εφαρµογή στην πράξη
των ρυθµίσεων, που εισάγει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

επόµενος οµιλητής, ο κ. Δηµήτριος Καλογερόπουλος, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, το νοµοσχέδιο αφορά τις ρυθµίσεις για την ενίσχυση του
ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητισµού. 

Άκουσα, πολλούς συναδέλφους µου, µε προσοχή. Βέβαια,
λίγοι αναφέρθηκαν σ’ αυτό το νοµοσχέδιο αλλά, εν πάση περι-
πτώσει, άκουσα µε προσοχή αυτούς που αναφέρθηκαν.

Με το παρόν νοµοσχέδιο υπάρχουν τριάντα δύο σηµεία, που
εισάγονται για αναγκαίες και κρίσιµες διατάξεις µεταξύ των
άλλων που στοχεύουν στην επίλυση ζητηµάτων εφαρµογής του
αθλητικού νόµου, όπως η διευκόλυνση της διεξαγωγής αγώνων,
συγκρότηση καταστατικών οργάνων, σωµατείων που καλλιερ-
γούν τα λιγότερο δηµοφιλή αθλήµατα. 

Προβλέπεται, επίσης, σύσταση της Διαρκούς Επιτροπής
Ασφάλειας και Ευηµερίας του Αθλητισµού στη Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού, αποκτούν πλήρες προπονητικό δικαίωµα διακε-
κριµένοι αθλητές ΑΜΕΑ, οι οποίοι έχουν το δικαίωµα να είναι
προπονητές και σε αθλήµατα, τα οποία δεν αφορούν µόνο άτοµα
µε ειδικές ανάγκες. 

Επίσης, αναγνωρίζονται τα διπλώµατα UEFA C και B µε τη σύµ-
φωνη γνώµη της UEFA, που εδώ και τόσα χρόνια, εκατοντάδες
πολίτες δεν είχαν τη δυνατότητα να δουλέψουν.

Παρέχεται η δυνατότητα σε αθλητικά σωµατεία, που εδρεύουν
σε νησί έως και κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους, να χρη-
σιµοποιούν τον καθηγητή Φυσικής Αγωγής, προκειµένου να έχει
την προπονητική ιδιότητα και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό,
διότι δίνει το δικαίωµα αυτό πραγµατικά να µπορούν τα παιδιά
αυτά να αθλούνται και να έχουν την εποπτεία ενός τεχνικού.

Προβλέπει, επίσης, ως προϋπόθεση ασφαλείας την ύπαρξη
αυτόµατου και εξωτερικού απινιδωτή, όπως ανέφερε προηγου-
µένως ο φίλος µου, ο καρδιολόγος. 

Εν πάση περιπτώσει, αγαπητοί φίλοι, προστίθεται στις κατηγο-
ρίες αυτές ο έλεγχος των εγκαταστάσεων. 

Για να µιλήσουµε για δύο-τρία πραγµατάκια, γιατί οι περισσό-
τεροι συνάδελφοι αναφέρθηκαν στο νοµοσχέδιο µε θετικά λόγια
και έτσι πρέπει να είναι ένα νοµοσχέδιο του αθλητισµού, θα
ήθελα να πω ότι οι χρηµατικές επιβραβεύσεις των διακριθέντων
αθλητών, όπως οι διορισµοί για διακριθέντες αθλητές, γίνονται
µε τροποποίηση των παραγράφων 2, 4 και 9 του άρθρου 34 του
ν.2725/1979. Αυτό είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, διότι εδώ και
πάρα πολλά χρόνια, παρατηρείται το φαινόµενο να καταβάλλο-
νται τα πριµ πολύ αργότερα από τις επιδόσεις που είχαν και µε
µεγάλη καθυστέρηση.

Αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι η ΚΥΑ των διακεκριµένων, δη-
λαδή που υπέγραφε ο Υπουργός Αθλητισµού και ο Υπουργός Οι-
κονοµικών, καθυστερούσε πάρα πολύ, ενώ τώρα θα υπογράφεται
έξι µήνες πριν από τους Ολυµπιακούς Αγώνες, οπότε δεν θα
υπάρχει καµία διαδικασία και κανένα πρόβληµα.

Θα ήθελα να σταθώ, επίσης και στην κ. Ασηµακοπούλου, την
οποία άκουσα µετά προσοχής και αναφέρθηκε στον σχολικό
αθλητισµό. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό θέµα. Άκουσα και τον
Υφυπουργό, που της είπε ότι το έχει συµπεριλάβει. Οι σχολικές
αθλητικές εγκαταστάσεις θα πρέπει να ελέγχονται, όπως κάνει
αυτή τη στιγµή το Τεχνικό Επιµελητήριο και ελέγχει όλα τα σχο-
λεία αν έχουν στατική επάρκεια, από τους υποµηχανικούς του
Τεχνικού Επιµελητηρίου αν πραγµατικά πληρούν τις προδιαγρα-
φές αυτές. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Επίσης, ο σχολικός αθλητισµός πρέπει να συνδεθεί άµεσα µε
την τοπική αυτοδιοίκηση, είναι η µόνη που διαθέτει χώρους και
για αθλήµατα, τα οποία είναι ολυµπιακά, στίβος ή οτιδήποτε
άλλο. Η Διεύθυνση Φυσικής Αγωγής θα πρέπει να µεριµνήσει,
ώστε να υπάρχει διασχολιακός αθλητισµός, προκειµένου τα παι-
διά αυτά να µην ασχολούνται µόνο µόνιµα µέσα στο προαύλιο
του σχολείου τους. Αυτό είναι ένα θέµα που αφορά, βεβαίως, κυ-
ρίως το Υπουργείο Παιδείας. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι είναι πολύ σηµαντικό
ότι εδώ και δύο χρόνια δίνετε από 65 εκατοµµύρια κάθε χρόνο

για τον αθλητισµό, γεγονός που δεν υπήρχε προγενέστερα. Επί
πολλά χρόνια δεν δινόταν ούτε µία δραχµή και είναι πάρα πολύ
σηµαντικό το γεγονός αυτό.

Ακόµη να µιλήσουµε για το θέµα των προπονητών, µιας και µι-
λήσαµε για τα σχολεία τα οποία βρίσκονται σε παραµεθόριες πε-
ριοχές, ορεινές περιοχές, νησιωτικές περιοχές. Είναι πολύ
σηµαντικό το ότι αναγνωρίζονται ως προπονητές, εκείνοι οι
οποίοι δεν έχουν απολυτήριο λυκείου και έως το 2021 ασκούσαν
το επάγγελµα του προπονητή. Εκατοντάδες πολίτες, οι οποίοι
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους δεν θα είχαν το δικαίωµα να
ασχολούνται µε αυτό το θέµα. 

Και ακόµη περισσότερο θα ήθελα να πω εκείνο που αφορά τη
σκοποβολή και την τοξοβολία, όπου εκεί έχουν τη δυνατότητα να
πάρουν παράταση δύο µε τρία χρόνια, προκειµένου να δηµιουρ-
γηθούν από τις σχολές προπονητών άλλοι, επίσης, προπονητές.
Το λέω αυτό, γιατί ασχολούµενος µε σκοποβολή από τα τετρα-
κόσια άτοµα, που είχαν δηλώσει για προπονητές, οι εβδοµήντα
µόνο ζήτησαν αναγνώριση του επαγγέλµατος τους από τη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού, οι υπόλοιποι το έκαναν για χόµπι, µε
αποτέλεσµα να µην υπάρχουν για τους αγώνες ή ακόµα και για
την εκπαίδευση των αθλητών προπονητές. Και, βεβαίως, δεν θα
µπορεί να µας πει κανείς ότι ένας προπονητής µπορεί να είναι σε
δύο ή τρία σωµατεία, διότι εκεί δεν υπάρχει πλέον η άµιλλα και ο
πρωταθλητισµός, αντιλαµβάνεσαι ότι δεν είναι εύκολο να γίνει. 

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι στα ΤΕΦΑΑ σήµερα δεν υπάρχει ειδι-
κότητα, µόνο ορισµένα κατ’ επιλογήν µαθήµατα, µε αποτέλεσµα
να µην υπάρχει της ειδικότητας αυτής ή άλλων ειδικοτήτων,
ακόµα και της τοξοβολίας, προπονητές. Είναι πολύ θετικό και
αυτό το οποίο φέρατε µέσα στο νοµοσχέδιο. 

Συνεχίζοντας, δεν θα µιλήσω για τη βία, γιατί είπαµε τόσα
πολλά και είναι πολύ σηµαντικό να µην κλαίµε πάλι, όπως πρό-
σφατα τον φουκαρά τον αστυνοµικό και άλλα άτοµα, τα οποία
έχουν φύγει, τον Καµπανό τον πιτσιρικά, κ.ο.κ..

Το ηλεκτρονικό εισιτήριο µε ονοµατεπώνυµο που θα µπορεί να
ελέγχει το οτιδήποτε και τον οποιονδήποτε µπαίνει µέσα είναι
πολύ σηµαντικό. Και, βεβαίως, θα πρέπει να γνωρίζουν ακόµα τα
σωµατεία ότι αν επιφέρουν βλάβες υλικές οι φίλαθλοί τους σε
χώρους, οι οποίοι δίδονται από την τοπική αυτοδιοίκηση ή παρα-
χωρούνται θα πρέπει αυτές να παρακρατούνται από τα χρήµατα,
τα οποία πρόκειται να λάβουν, προκειµένου να αποκαθίστανται
οι βλάβες και έτσι να µάθουν και οι φίλαθλοι τους ότι δεν έχουν
τη δυνατότητα να δηµιουργούν τέτοιου είδους ζηµίες. Κάποιος
οφείλει να το κάνει αυτό. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ, -άκουσα, µάλιστα, και εδώ έναν συνά-
δελφο από το ΚΚΕ που είπε- ότι δίνουµε χαριστικά τους αθλητι-
κούς χώρους. Ο Παναθηναϊκός πήρε το γήπεδο του ΟΑΚΑ και
είδατε πώς το έφτιαξε. Μάλιστα, εδώ επενδύετε 70 εκατοµµύρια
για τον περιβάλλοντα χώρο, που θα είναι πάρα πολύ σηµαντικός.
Από εκεί και πέρα, όµως, το ίδιο θα γίνει και µε το Στάδιο «Ειρή-
νης και Φιλίας». Εγώ πιστεύω ότι και αποδίδουν στην πολιτεία και
παράλληλα φτιάχνουν και αυτές τις αθλητικές εγκαταστάσεις.

Και θα ήθελα να πω το εξής, κύριε Υπουργέ, είναι κρίµα αυτήν
τη στιγµή το Τάε Κβον Ντο να µην έρθει στον αθλητικό χώρο,
στον αθλητικό τοµέα. Αυτό είναι ένα αίτηµα, το οποίο εγώ το
θέτω σαν Βουλευτής απλός. Δεν γίνεται να το δώσουµε για οποι-
εσδήποτε επιδείξεις ή οτιδήποτε άλλο για εκµετάλλευση τη στι-
γµή που είναι ένα εξαιρετικό κτίριο και το έχει ανάγκη τόσο πολύ
ο αθλητισµός. Και εάν θέλετε, λάβετέ το υπ’ όψιν το Τάε Κβον
Ντο, που είναι στο Φάληρο. Είναι πολύ σηµαντικό.

Επίσης, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό ότι το
«Σπίτι του Στίβου» είναι εκείνο το οποίο ανακαινίζεται, διότι αυτά
τα προπονητήρια δεν είχαν τη δυνατότητα διεξαγωγής αγώνων
ή διεθνών ή ακόµα και δικών µας. Άρα, λοιπόν, η τροποποίηση
που κάνετε είναι πάρα πολύ σηµαντική. Και, βεβαίως, εκεί θα γί-
νονται και θα διεξάγονται και διεθνείς αγώνες και ο περιβάλλων
χώρος που θα διαµορφωθεί, θα είναι για ανοικτό στίβο, για ανοι-
κτό αθλητισµό, εν πάση περιπτώσει, για αγωνίσµατα, όπως και
το «Σπίτι του Βόλεϊ» και της «Ξιφασκίας». Εκατοµµύρια δαπανή-
θηκαν, ήταν ενεργά αυτά τα κτίρια. Δεν µπορεί να µην είναι κά-
ποιος θετικός για αυτήν τη διαδικασία. 

Επίσης, θα αναφερθώ στη στατική επάρκεια όλων των αθλητι-
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κών εγκαταστάσεων που δώσατε και παράταση. Αντιλαµβάνεστε
ότι δεν πρέπει να είναι µόνο εκείνα όπου υπάρχει συνάθροιση
κοινού, ασχέτως αν είναι ανοικτοί ή κλειστοί χώροι, αλλά και
εκείνα τα οποία παίρνουν κάποιοι και τα εκµεταλλεύονται, 5x5 ή
ακόµα χώρους που παίρνουν και κάνουν ακαδηµίες.

Ήµουν αποκεντρωµένος γραµµατέας όταν ένα παιδάκι στην
Ηλιούπολη από κινούµενο τέρµα µε τον αέρα έπεσε και έµεινε
στον τόπο, πέθανε, οκτώ χρόνων. Δεν γίνεται να µην υπάρχουν
θέµατα ασφαλείας και ελέγχου και γι’ αυτούς τους αθλητικούς
χώρους. Άρα, λοιπόν, στο σύνολό τους οι αθλητικοί χώροι πρέπει
να ελέγχονται και βεβαίως περνάει στον γενικό γραµµατέα, που
τον προσθέτετε µέσα, ο έλεγχος ή το κλείσιµο ενός αθλητικού
χώρου.

Επίσης, όσον αφορά τη στατική επάρκεια των κτιρίων, δώσατε
δύο µήνες παράταση και καλά κάνατε. Πρέπει να έχουν δηλώσει
άπαντες όλους τους αθλητικούς χώρους, είτε είναι αυτοδιοίκηση
είτε είναι φορείς του Δηµοσίου. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Γιατί το λέµε αυτό; Διότι θα υπάρξουν άλλοι κανόνες. Δεν γί-
νεται να πηγαίνουµε µε παρατάσεις, δεν µπαίνουν οι φίλαθλοι,
κλείνουµε τις κερκίδες, σας δίνουµε το δικαίωµα. Εδώ βλέπετε
γήπεδα τα οποία είναι έτοιµα προς κατάρρευση. 

Άρα νοµίζω ότι θα πρέπει να υπάρχει ασφάλεια, διαφάνεια,
προκειµένου και για εκείνους που αθλούνται και για τους θεατές,
και µε την επιβολή κατά της βίας των δεδοµένων, επιτέλους ο
αθλητισµός να αποκτήσει αυτό που του πρέπει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εδώ θα κλείσετε, φα-
ντάζοµαι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Εγώ συγκεκριµένα άρθρα ήθελα να σταµατήσω, γιατί όλοι οι

συνάδελφοι εξήγησαν λεπτοµερώς όλα τα άρθρα. 
Κλείνοντας, θέλω να πω το εξής. Είναι µεγάλη η προσπάθεια

που πρέπει να γίνει για τα ολυµπιακά αθλήµατα. Και χαίροµαι που
στη διαβούλευση που είχατε, και µε τον ΣΕΓΑΣ αλλά και µε άλ-
λους φορείς, υπήρξαν θετικά σηµεία κοινής συνισταµένης. Και
αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Εύχοµαι και στο µέλλον να λειτουργήσετε έτσι, γιατί για τον
αθλητισµό και όλοι το θέλουµε και όλοι τον έχουµε ανάγκη. 

Να είστε καλά και σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριοι συνάδελ-
φοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο

στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Αριστεράς, τον κ.
Ηλιόπουλο, θα σας διαβάσω επιστολή που απέστειλε ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς προς
τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Νικήτα Κακλαµάνη:
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα σας γνωρίζω, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 17 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής, ότι ορίζω ως αναπληρωτές Εκπροσώπους της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» τους Βουλευτές Ευτυχία (Έφη)
Αχτσιόγλου και Αθανάσιο (Νάσο) Ηλιόπουλο». 

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ηλιόπουλε,
έχετε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσαµε
να συζητήσουµε πολλά πράγµατα και για την πολιτική στον αθλη-
τισµό και για τις αδιανόητες πρακτικές σας µε το Ράλλυ «Ακρό-
πολις» και τις σκανδαλώδεις αναθέσεις που κάνετε µε αδιανόητα
ποσά, στις οποίες ποτέ δεν απαντήσατε, αλλά σε αυτά θα επα-
νέλθουµε άλλη στιγµή. 

Και θα επανέλθουµε άλλη στιγµή, γιατί αυτή τη στιγµή που συ-
ζητάµε ένα και µόνο ζήτηµα ορίζει συνολικά την πολιτική συζή-
τηση. Και δεν την ορίζει µε δική σας πρωτοβουλία, την ορίζει µε
πρωτοβουλία των πολιτών, µε πρωτοβουλία του κόσµου, µε πρω-
τοβουλία του λαϊκού παράγοντα, µετά τις τεράστιες συγκεντρώ-
σεις της Κυριακής. 

Θα σταθώ λίγο στην τελευταία συνέντευξη του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, για την οποία είµαι σίγουρος ότι δεν αισθάνεστε και
πολύ καλά ως Κοινοβουλευτική Οµάδα, ειδικά όσοι ήσασταν και
στην εξεταστική επιτροπή µετά από αυτή. Μπορεί οι µισοί να γί-
νατε Υπουργοί, αλλά δεν ήταν µια καλή µέρα για σας. Βγήκε ο
Κυριάκος Μητσοτάκης και είπε για την εξεταστική ότι δεν ήταν
και η καλύτερη στιγµή της Βουλής. 

Σε αυτή την εξεταστική ποιοι δεν κατέθεσαν ποτέ; Για να δούµε
το µέγεθος της καφρίλας που κάνατε σε αυτή την εξεταστική,
δεν κατέθεσε ποτέ ο Τριαντόπουλος. Δεν ήρθε καν στην εξετα-
στική να καταθέσει. Μέχρι εκεί είσαστε! 

Δεν κατέθεσε ότι Τσαλίδης –διοίκηση ΤΡΑΙΝΟΣΕ-, που παραι-
τήθηκε, βάζοντας ζητήµατα ασφάλειας. Δεν τον φωνάξατε ποτέ
στην εξεταστική. 

Δεν κατέθεσε ποτέ ο Σπηλιόπουλος –διοίκηση ΟΣΕ-, που και
αυτός παραιτήθηκε για ζητήµατα ασφάλειας. Δεν τον καλέσατε
στην εξεταστική. 

Δεν κατέθεσε ποτέ ο Πρόεδρος των µηχανοδηγών, ο Γενιδού-
νιας, που όλοι θυµόµαστε εκείνο το πρωί τη φωνή του στην ΕΡΤ
να βγαίνει ζωντανά, έχοντας χάσει τους συναδέλφους του, και
να λέει ότι δεν λειτουργούσε τίποτα, όλα ήταν στο manual. 

Όχι, οι µηχανοδηγοί δεν ήρθαν στην εξεταστική και δεν ήρθαν
ποτέ και οι εµπειρογνώµονες. Και λέτε µετά ότι δεν ήταν και η
καλύτερη στιγµή της Βουλής.

Βέβαια, αν θυµηθούµε ότι είστε η παράταξη που καταφέρατε
να κάνετε εξεταστική για τη «λίστα Πέτσα» χωρίς να καλέσετε
τον Υπουργό, µάλλον ο κ. Μητσοτάκης θα εννοούσε ότι το πρό-
βληµά σας ήταν ότι τουλάχιστον ο Καραµανλής ήρθε στην εξε-
ταστική. Γιατί µάλλον δεν θα θέλατε ούτε ο Καραµανλής να έρθει
στην εξεταστική. 

Και µετά από όλα αυτά, αναρωτιέστε πού είναι η συγκάλυψη.
Να σας πω πού είναι η συγκάλυψη, πέρα από όλα αυτά; Στο γε-
γονός ότι δύο χρόνια µετά η διοίκηση, η πολιτεία, λέει ότι δεν
έχουµε τα βίντεο της εµπορικής αµαξοστοιχίας. Ποιος είναι διοί-
κηση στον ΟΣΕ; Ο Τερεζάκης! Ποιος τον έχει διορίσει τον Τερε-
ζάκη στον ΟΣΕ; Εσείς! Και έχουν χαθεί τα βίντεο και δεν τρέχει
τίποτα! Και αναρωτιέστε µετά γιατί µιλάµε για συγκάλυψη. 

Βγαίνει ο κ. Μαρινάκης πριν λίγες µέρες στο breefing και τον
ρωτάνε: «Μπορείτε να εγγυηθείτε για την ασφάλεια σήµερα στα
τρένα εσείς που όλοι µαζί εν χορωδία λέγατε για ανθρώπινο
λάθος;». Σήµερα, αφού ήταν µόνο ανθρώπινο λάθος, υπάρχει
ασφάλεια στα τρένα; Και τι λέει ο κ. Μαρινάκης για να φυλάξει
την πάρτη του και προφανώς και τον κ. Μητσοτάκη; Λέει ότι αν
εγγυόµουν την ασφάλεια στα τρένα, θα ήµουν ασυνείδητος. 

Ο κ. Μαρινάκης σας είπε όλους παρέα ασυνείδητους, γιατί
όταν συζητάµε και το πόρισµα της εξεταστικής και την πρόταση
δυσπιστίας, λέγατε όλοι ότι ήταν ανθρώπινο λάθος. Ανθρώπινο
λάθος από ένα δικό σας βύσµα! Αλλά, όταν οι ζωές πενήντα επτά
ανθρώπων κρέµονται από έναν άνθρωπο που δεν έπρεπε να είναι
σε εκείνη τη θέση, ενώ είχε καταστραφεί η τηλεδιοίκηση στη Λά-
ρισα το καλοκαίρι του 2019, όσα ψέµατα και αν έλεγε ο Γεραπε-
τρίτης, ενώ δεν υπήρχε πια το κέντρο δευτεροβάθµιου ελέγχου
στην Καρόλου, δεν µιλάµε για ανθρώπινο λάθος. Μιλάµε για θε-
σµικό, δοµικό λάθος. 

Όταν σήµερα ο ΟΣΕ λειτουργεί µε λιγότερους εργαζόµενους

απ’ ό,τι λειτουργούσε πριν δύο χρόνια, µε τα ίδια συστήµατα
ασφαλείας, ναι, ο κ. Μαρινάκης σας είπε όλους ασυνείδητους.
Στην πραγµατικότητα τι λέει; Προσπαθεί να βγάλει τον κ. Μητσο-
τάκη ότι δεν γνώριζε. Καλύτερα να τον βγάλει ανίκανο, παρά να
τον βγάλει αδίστακτο! 

Έτσι, νοµίζω ότι µε τα τελευταία στοιχεία µπορούµε να ξανα-
διαβάσουµε και τις πολιτικές δηλώσεις που κάνατε όλοι σας. Θυ-
µάµαι τη δήλωση του κ. Βρούτση: «Η Κυβέρνηση εξάντλησε όλα
τα εργαλεία για τη διαλεύκανση της υπόθεσης». 

Πραγµατικά, τα εξαντλήσατε όλα τα εργαλεία! Τα εξαντλή-
σατε! Συγχαρητήρια! Και το αποτέλεσµα το βλέπετε. Έρχεται το
καλοκαίρι νέα δικογραφία για τον Τριαντόπουλο. Τίποτα! Σιωπή
για τη νέα δικογραφία για τον Τριαντόπουλο! 

Όταν, όµως, κάποιος στο οργανωµένο έγκληµα αναλαµβάνει
τη θέση του καθαριστή, πέρα από αδίστακτος, πρέπει να είναι και
ικανός. Ο κ. Τριαντόπουλος, απ’ ό,τι φαίνεται, είναι αρκετά αδί-
στακτος. Δεν ήταν όµως αρκετά ικανός, γιατί έχουν µείνει πολλά
σηµάδια πίσω. 

Και όσο δεν απαντάτε, θα σας τραβήξει όλους κάτω. Γιατί δεν
περιµέναµε να έρθει µόνο το Πανεπιστήµιο της Γάνδης σήµερα
και όλα τα πορίσµατα να δείχνουν ότι, ναι, υπήρχαν και άλλα εύ-
φλεκτα υλικά τα οποία οδήγησαν... 

Από τις πρώτες µέρες είχατε καταγγελίες ανθρώπων της Πυ-
ροσβεστικής που είχαν χηµικά εγκαύµατα. Τέσσερις άνθρωποι
της Πυροσβεστικής που φορούσαν τις απαραίτητες στολές κα-
τήγγειλαν χηµικά εγκαύµατα. Έγινε καµία διερεύνηση γι’ αυτό;
Όχι, στείλατε τους ανθρώπους στη «σφαγή», αλλά καµιά διερεύ-
νηση και στο συγκεκριµένο ζήτηµα! 

Και έχουµε εδώ το παράδοξο ενός Πρωθυπουργού που άκου-
γε τους πάντες, αλλά δεν γνώριζε τίποτα. Έρχεται στη συνέ-
ντευξη για τα Τέµπη και λέει ότι «αυτά µου είπαν, αυτά είπα». 

Τον «άδειασε» δε µε πολύ έξυπνο τρόπο ο κ. Βορίδης την επό-
µενη µέρα σε τηλεοπτική του εµφάνιση. Είπε ότι όταν σου δίνει
µια δέσµευση ο εµπλεκόµενος, απλά τη µεταφέρεις, δεν την υιο-
θετείς. Πολύ έξυπνο από τον κ. Βορίδη! Έχει δείξει ότι µπορεί να
φυλάει τον εαυτό του και να κοιτάει στο µέλλον της πολιτικής του
καριέρας. 

Ας γυρίσουµε, όµως, στον κ. Μητσοτάκη. Αυτά του είπαν, αυτά
είπε, δεν ήξερε! Είναι η πρώτη φορά που δηλώνει άγνοια; Όχι.
Ίσως θυµάστε εκείνη τη φανταστική φράση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη ότι είναι το ίδιο να είσαι διασωληνωµένος σε ΜΕΘ και
εκτός ΜΕΘ. Μετά βγήκε ο κ. Οικονόµου και είπε ότι δεν ήξερε τη
µελέτη Τσιόδρα ο κ. Μητσοτάκης, γι’ αυτό το είπε αυτό. 

Στις υποκλοπές δεν ήξερε ο κ. Μητσοτάκης τι κάνει ο Δηµη-
τριάδης! Αν το ήξερε, αποκλείεται –αποκλείεται!- ο κ. Μητσοτά-
κης να άφηνε να παρακολουθούν τον κ. Ανδρουλάκη, µαζί µε την
ηγεσία του Στρατού, το µισό Υπουργικό του Συµβούλιο, και πάει
λέγοντας. 

Πάλι ο κ. Οικονόµου: «Ο κ. Μητσοτάκης είχε άγνοια για την κα-
τάσταση στον ΟΣΕ». 

Όλες αυτές είναι δηλώσεις του Πρωθυπουργού και του Εκπρο-
σώπου Τύπου της Κυβέρνησης. 

Άρα, τι µας λέτε; Ότι δεν είναι αδίστακτος, είναι ανίκανος. Αυτή
είναι η υπερασπιστική σας γραµµή. 

Ξέρετε, όµως, γιατί είστε πραγµατικά αγχωµένοι; Γιατί έχετε
καταλάβει ότι για τον κ. Μητσοτάκη είστε όλοι αναλώσιµοι. Όλοι
όσοι ήσασταν στην εξεταστική! Ο κ. Τριαντόπουλος, ο κ. Καρα-
µανλής! Θα κάνει τα πάντα για να σώσει µόνο τον δικό του εαυτό.
Ένας άνθρωπος που δεν φοβάται να «πατήσει» πάνω σε πενήντα
επτά νεκρούς, δεν θα έχει πρόβληµα να «θάψει» -εντός εισαγω-
γικών- και µια ολόκληρη κοινοβουλευτική οµάδα, να θάψει όποιον
βρεθεί στο δρόµο του, για να σώσει τον δικό του εαυτό. 

Εδώ όµως έρχονται και οι ευθύνες όλων των υπολοίπων για το
πώς πρέπει να υπάρξουν συντονισµένες ενέργειες. Γιατί εσείς
κάνετε τη δουλειά σας. Το ζήτηµα είναι να κάνει και η Αντιπολί-
τευση τη δουλειά της. Και το να κάνει η Αντιπολίτευση τη δουλειά
της, σηµαίνει πρώτα απ’ όλα να ακούσει και τον κόσµο, να ακού-
σει τον κόσµο που κατέβηκε κατά εκατοντάδες χιλιάδες στον
δρόµο το προηγούµενο διάστηµα σε όλες τις κινητοποιήσεις σε
όλη την Ελλάδα, να ακούσει τον κόσµο για να έρθει όσο το δυ-
νατόν πιο γρήγορα πρόταση δυσπιστίας απέναντι σε αυτή την
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αδίστακτη Κυβέρνηση που λειτουργεί µε όρους οργανωµένου
εγκλήµατος και στο ζήτηµα των Τεµπών. Και να σεβαστεί και τον
χρόνο των κινητοποιήσεων.

Το λέω αυτό γιατί ενώ υπάρχουν µια σειρά από αποφάσεις για
απεργίες στις 28 του µήνα, την ηµέρα που συµπληρώνονται δύο
χρόνια από το έγκληµα των Τεµπών, δυστυχώς ΓΣΕΕ, ΠΑΣ και
ΔΑΚΕ µαζί ψήφισαν απεργία για τις 9 Απριλίου. Καταλαβαίνω ότι
αυτό βολεύει την κυβερνητική Πλειοψηφία. Δεν µου είναι καθαρό
ποιον ακριβώς σχεδιασµό υλοποιούν τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ στη
ΓΣΕΕ για να βγάλουν απεργία στις 9 Απριλίου και όχι να έρθουν
στις 28 Φεβρουαρίου, όπως έχουν έρθει ήδη η ΑΔΕΔΥ, εργατικά
σωµατεία και εργατικά κέντρα. 

Έρχοµαι στο επόµενο χθεσινό ζήτηµα που «έσκασε», που πάλι
δείχνει την κοινή µεθοδολογία της Κυβέρνησης µε το ζήτηµα του
ναυαγίου της Πύλου, που έχουµε πεντακόσιους ανθρώπους που
πνίγηκαν. Βγαίνει ο Συνήγορος του Πολίτη µε ένα πολύ αυστηρό
πόρισµα για τις ευθύνες του Λιµενικού, αλλά εσείς που είστε Ευ-
ρωπαίοι κάνετε επίθεση στον Συνήγορο του Πολίτη. Μέχρι εκεί
µπορείτε. Καµία διαλεύκανση, τίποτα, εντελώς τυχαία και για την
Πύλο δεν λειτουργούσε η κάµερα.

Είναι παράξενες οι κάµερες στην Ελλάδα. Δεν λειτουργούσαν
στην Πύλο, δεν λειτουργούσαν στον ΟΣΕ, χάσαµε την εµπορική,
αν πεθάνει κανένας άνθρωπος σε κανένα αστυνοµικό τµήµα εντε-
λώς τυχαία πάντα γίνεται στην αίθουσα που δεν λειτουργεί κά-
µερα. Κάτι παράξενο υπάρχει µε τις κάµερες σε αυτήν τη χώρα,
αλλά εσείς πανηγυρίζετε, είστε φιλελεύθεροι, όσοι είστε δηλαδή,
γιατί έχετε γίνει οι µισοί «τραµπικοί». Τρέχετε τώρα να προλάβετε
το καινούργιο «πλοίο». 

Εµείς λέµε κάτι πάρα πολύ απλό: Ο Συνήγορος του Πολίτη
πρέπει να έρθει στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας και να κα-
ταθέσει εδώ το πόρισµά του και να συζητηθεί στη Βουλή. Δεν θα
δεχτούµε να κάνετε τη χώρα την ντροπή της Ευρώπης. Είναι σί-
γουρο ότι θα ξανακαταδικαστεί η χώρα γι’ αυτήν την υπόθεση,
ακριβώς όπως καταδικάστηκε για το Φαρµακονήσι. 

Δεν σας πειράζει αν έχετε στην πλάτη σας πνιγµένους ανθρώ-
πους. Είναι φανερό ότι δεν σας πειράζει. Είναι σίγουρο ότι στα
ακροατήριά σας λέτε κιόλας ότι προστατεύετε τα σύνορα. Αυτά
λέτε. Με πνιγµένους ανθρώπους θεωρείτε ότι προστατεύετε τα
σύνορα. 

Ο Συνήγορος του Πολίτη πρέπει να έλθει εδώ και αν ο κ. Στυ-
λιανίδης είχε µισή στάλα αξιοπρέπειας, από το να βγάζει τέτοιες
ντροπιαστικές ανακοινώσεις ως Υπουργός στο πεδίο του, καλό
θα ήταν να κάνει κάτι για το γεγονός ότι νησιά όπως τα Κύθηρα
έχουν µείνει χωρίς πλοίο, αλλά δεν είναι Ελλάδα τα Κύθηρα. Δεν
είναι Ελλάδα αν δεν έχουν φάρµακα στα Κύθηρα, δεν υπάρχει
πρόβληµα αν εκτός σεζόν η µισή ακτοπλοϊκή γραµµή δεν έχει
πλοίο. Δεν είναι πρόβληµα για τον κ. Στυλιανίδη. Η επίθεση,
όµως, στο Συνήγορο του Πολίτη ήταν πολύ µεγάλο ζήτηµα και
έπρεπε να αναδειχθεί. Δεν θα περάσει αυτό. Ο Συνήγορος του
Πολίτη πρέπει να έλθει στη Βουλή.

Επιτρέψτε µου να κάνω και µια µικρή παρένθεση. Γίνεται κα-
τανοητό το άγχος που είχαν και ο Κυριάκος Μητσοτάκης και ο κ.
Τασούλας για να υπάρξει αλλαγή στον Συνήγορο του Πολίτη,
γιατί καταλαβαίνατε ότι ένας άνθρωπος έκανε τη δουλειά του,
προχωρούσε, αλλά δεν τα πάµε και τόσο καλά µε τους θεσµούς,
δεν αντέχουµε την κριτική. Δεν γίνεται κάποιος να δείχνει όλα
αυτά τα ελλείµµατα που υπάρχουν.

Κλείνω µε µια φράση σε σχέση µε τις τροπολογίες που ήλθαν
σήµερα από το Υπουργείο Παιδείας. Κοιτάξτε λίγο. Αν υπήρχε
σήµερα µία τροπολογία που θα έπρεπε να συζητήσουµε, αυτή η
τροπολογία θα έπρεπε να αφορά τη Σαντορίνη για το πώς θα
µπούνε πλαφόν στα εισιτήρια. Η αγαπηµένη σας Aegean µε το
αόρατο χέρι της αγοράς µέσα στην κρίση πήρε 120 εκατοµµύρια
«ζεστό» χρήµα, αλλά τώρα πήγε τα εισιτήρια 300 ευρώ για να
φύγει ο κόσµος από τη Σαντορίνη, γιατί αυτό είναι το ελεύθερο
χέρι της αγοράς. Είναι το ελεύθερο χέρι της λεηλασίας µε τις
δικές σας κυβερνητικές «πλάτες».

Θα έπρεπε να υπάρχει, λοιπόν, µία τροπολογία για τη Σαντο-
ρίνη, για το τι γίνεται µε τα εισιτήρια και ποιες είναι οι µορφές οι-
κονοµικής ενίσχυσης των ανθρώπων που αυτήν τη στιγµή αντιµε-
τωπίζουν ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα, γιατί δεν έχουµε καταλάβει

να έχετε πει κάτι γι’ αυτό, για το πώς θα ενισχύσετε αυτόν τον
κόσµο και πώς θα κάνετε κάτι για να στηρίξετε αυτόν τον κόσµο
σε µια υπόθεση που δεν ξέρουµε πόσο θα τραβήξει και µακάρι
να µην τραβήξει και να λήξει πολύ γρήγορα µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο, αλλά για οικονοµική ενίσχυση τίποτα.

Τι φέρατε, όµως; Φέρατε µία τροπολογία για να κάνετε νέα
«δωράκια» στα ιδιωτικά ΑΕΙ σε αυτό το φανταστικό νοµοσχέδιο
που είχατε φέρει, που ήταν κορυφαίο το να ψηφίσει αντισυντα-
γµατικό νοµοσχέδιο η Βουλή χωρίς να υπάρχει πρόβληµα και ξέ-
ρετε ότι είναι αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο. Ξέρω ότι έχετε
κατανόηση κειµένου ότι όταν το άρθρο 16 λέει ότι δεν επιτρέπε-
ται η ιδιωτική εκπαίδευση στο ανώτατο επίπεδο, ξέρετε ότι ψη-
φίζετε κάτι αντισυνταγµατικό. Και τι φέρνετε; Αυτά τα φανταστικά
ιδιωτικά ΑΕΙ θα έχουν άδειες για κτιριακές εγκαταστάσεις µε
όρους που χορηγούνται άδειες για ιδιωτικά νηπιαγωγεία. Θα φέ-
ρετε πανεπιστήµια για να αναβαθµίσετε εσείς το δηµόσιο πανε-
πιστήµιο, που µισείτε από την καρδιά σας το δηµόσιο πανεπιστή-
µιο και οι άδειες για τις κτιριακές εγκαταστάσεις θα είναι σα να
δίνετε για ιδιωτικά νηπιαγωγεία, γιατί αυτό που φέρνετε είναι «κα-
τσαπλιαδισµός» εντελώς. Απατεώνες, αρπακτικά που θέλουν να
βάλουν χέρι και στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, µε στόχο να έρ-
θετε να αναθεωρήσετε το άρθρο 16 για να βάλετε δίδακτρα και
στα δηµόσια πανεπιστήµια. 

Τα φάγατε τα µούτρα σας το 2006, θα τα φάτε ξανά, να είστε
σίγουροι γι’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Νεοκλής Κρητικός, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Καλογερόπουλε, ήσασταν καταιγιστικός προηγουµένως,

πάρα πολύ καλός στην ανάπτυξη του  νοµοσχεδίου. Εγώ θα είµαι
λίγο πιο περιεκτικός από εσάς.

Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα τις προωθούµενες ρυθµίσεις του τρί-
του σχεδίου νόµου για την ενίσχυση του ερασιτεχνικού και του
επαγγελµατικού αθλητισµού, οι οποίες αποσκοπούν στο να επι-
λύσουν επιπρόσθετα ζητήµατα εφαρµογής του αθλητικού νόµου.
Έτσι, στο πλαίσιο ψηφιοποίησης των διαδικασιών δίνεται στα σω-
µατεία η δυνατότητα τήρησης των βιβλίων τους και σε ψηφιακή
µορφή, παρακάµπτοντας το υφιστάµενο γραφειοκρατικό εµπόδιο. 

Σχετικά µε τις συνέπειες για τη µη εγγραφή ή µη επικαιροποί-
ηση εγγραφής των αθλητικών σωµατείων στο ηλεκτρονικό µη-
τρώο, η διαγραφή θα επέρχεται πλέον σε δύο έτη αντί του ενός.
Η επέκταση δόθηκε γιατί έγινε αντιληπτό πως πρέπει να δίνεται
η δυνατότητα διόρθωσης σφαλµάτων, αβλεψιών, τεχνικών προ-
βληµάτων της τελευταίας στιγµής. 

Συστήνεται η Διαρκής Επιτροπή Ασφάλειας και Ευηµερίας
στον Αθλητισµό. Καλύπτεται έτσι ένα κενό που υπήρχε σε επι-
στηµονικό επίπεδο. Η διαπροσωπική βία έχει τις εκφάνσεις της
σεξουαλικής, ψυχολογικής παρενόχλησης και σωµατικής παρε-
νόχλησης και κακοποίησης, οι οποίες µαζί µε το ντόπινγκ και τη
χειραγώγηση αγώνων συνιστούν τις βασικότερες απειλές ενάντια
στην αθλητική οικογένεια. 

Η συγκεκριµένη επιτροπή µαζί µε τον υπεύθυνο ασφαλείας και
ευηµερίας αθλητών σε κάθε οµοσπονδία θα βοηθά ώστε να γνω-
στοποιούνται τέτοια ζητήµατα έγκαιρα, να υπάρχει ορθή ενηµέ-
ρωση και αποτελεσµατική επικοινωνία ανάµεσα στις οµοσπονδίες
και τους αθλητές. 

Οι παρεµβάσεις στο πεδίο προπονητών αθληµάτων λύνουν πε-
ρίπλοκα ζητήµατα, θωρακίζοντας περαιτέρω τους επαγγελµατίες
προπονητές. Το Υπουργείο προχωρά στην εξοµοίωση των δια-
κριθέντων αθλητών µε αναπηρία µε τους διακριθέντες αρτιµελείς
αθλητές αναφορικά µε τη δυνατότητα απόκτησης άδειας ασκή-
σεως επαγγέλµατος προπονητή α’ επιπέδου. Αναγνωρίζονται
επαγγελµατικά δικαιώµατα και για τους διπλωµατούχους ΟΥΕΦΑ
C προπονητές ποδοσφαίρου, λύνοντας έπειτα από συνεννόηση
µε την ΟΥΕΦΑ και την ΕΠΟ ένα χρόνιο ζήτηµα που απασχολεί µε-
ρικές χιλιάδες διπλωµατούχων. Αποκαθίσταται το δικαίωµα άσκη-
σης επαγγέλµατος για όλους τους προπονητές µη αποφοίτους
λυκείου που είχαν διπλώµατα έως και το 2021 και ασκούσαν το
επάγγελµα.
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Παρέχεται η δυνατότητα για τα σωµατεία που εδρεύουν σε
νησιά µε πληθυσµό κατώτερο των 3.100 κατοίκων να απασχολούν
ως προπονητή τον καθηγητή φυσικής αγωγής που υπηρετεί ως
µόνιµος ή αναπληρωτής σε σχολική µονάδα που βρίσκεται στο
νησί κατόπιν άδειας άσκησης ιδιωτικού έργου που θα χορηγείται
σε αυτόν από το οικείο υπηρεσιακό συµβούλιο. Είναι σηµαντικό
αυτό για τα µικρά νησιά. Έχουµε κι εµείς ένα παράδειγµα, αυτό
της Ελαφονήσου που θα τη βοηθήσει, καθώς εκεί έχουν κινηθεί
ήδη οι διαδικασίες, κύριε Υπουργέ, για επανασύσταση σωµα-
τείου.

Το άρθρο 10 αφορά στην παροχή δικαιώµατος συµµετοχής σε
αλλοδαπούς µαθητές σε διοργανώσεις µηχανοκίνητου αθλητι-
σµού σε πανελλήνια πρωταθλήµατα, ενώ ως προς την ψηφιακή
κάρτα υγείας του αθλητή, πλέον η διασφάλιση της εγκυρότητας
της κάρτας θα επιτυγχάνεται µε άντληση στοιχείων από το e-Kou-
ros και το gov.gr.

Αναφορικά µε τις χρηµατικές επιβραβεύσεις των διακριθέντων
αθλητών, ικανοποιείται ένα πάγιο και δίκαιο αίτηµα των Oλυµπιο-
νικών. Πλέον, η κατάκτηση και από τις θέσεις 4η µέχρι και 6η σε
Oλυµπιακούς Aγώνες θα οδηγεί σε δικαίωµα λήψης οικονοµικής
επιβράβευσης και διορισµού των αθλητών σε φορείς του στενού
και ευρύτερου δηµοσίου τοµέα. 

Επίσης, για να γνωρίζουµε ποιοι είναι οι διακριθέντες αθλητές
της χώρας µας, ψηφιοποιείται ο ειδικός πίνακας µέσω του e-Kou-
ros όπου καταγράφονται οι διακρίσεις όλων των Ελλήνων αθλη-
τών. 

Τώρα, προβλέπεται η ύπαρξη απινιδωτή στις αθλητικές εγκα-
ταστάσεις. Στις µεγάλες, βέβαια, καθίσταται υποχρεωτική η µό-
νιµη ύπαρξη αυτόµατου εξωτερικού απινιδωτή κατάλληλο και για
παιδιά. Στις λοιπές, καθίσταται υποχρεωτική η ύπαρξη απινιδωτή
κατά τη διάρκεια των αγώνων. 

Συγχρόνως, η νοµοθετική πρωτοβουλία επιφέρει βελτιώσεις
στο θέµα αδειοδότησης αθλητικών εγκαταστάσεων και εισάγει
τη διενέργεια πρωτοβάθµιου και δευτεροβάθµιου προσεισµικού
ελέγχου στις αθλητικές εγκαταστάσεις. Επεκτείνεται η δυνατό-
τητα παρέµβασης της ΔΕΑΒ, εντός και εκτός αγωνιστικών χώ-
ρων. Η επιβολή διοικητικών κυρώσεων σε ειδικές µορφές αθλη-
τικής βίας ευελπιστούµε πως θα οδηγήσει στην περαιτέρω µεί-
ωση των προβληµάτων στα γήπεδα. Επίσης προβλέπεται, η
υποχρέωση των οργάνων της δικαστικής λειτουργίας για την
ανακοίνωση των ποινικών διώξεων, η απαγόρευση οργανωµένης
µετακίνησης οπαδών, καθώς και ο ορισµός αρµόδιου για τον
αθλητισµό αντεισαγγελέα εφετών στις Εισαγγελίες Εφετών Αθη-
νών, Πειραιώς και Θεσσαλονίκης, περιοχές όπου παρατηρούνται
τα περισσότερα προβλήµατα. 

Στον τοµέα του αντιντόπινγκ κοντρόλ, τα τελευταία χρόνια κα-
ταβάλλεται σηµαντική προσπάθεια. Παρατηρείται εντυπωσιακή
αύξηση στους ελέγχους εκτός αγώνων, οι οποίοι ενισχύονται στο
πλαίσιο του άρθρου 27, το οποίο δίνει την απαραίτητη ευελιξία
στον ΕΟΚΑΝ να προγραµµατίζει, κατανέµει, σχεδιάζει και διεξά-
γει τους ελέγχους, σύµφωνα µε το πρόγραµµα κατανοµής ελέγ-
χων. Τέλος, θεσµοθετείται η υποχρέωση των παρόχων αθλητικού
στοιχήµατος για την ειδοποίηση της εθνικής πλατφόρµας αθλη-
τικής ακεραιότητας, σε περιπτώσεις ύποπτων στοιχηµάτων.

Συνολικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο επιδιώ-
κει να διορθώσει, βελτιώσει και να εκσυγχρονίσει, να αµβλύνει τη
γραφειοκρατία και να αποκαταστήσει αδικίες. Δίχως κοµµατικά
πρόσηµα, δίχως χρώµατα, θέτει τις βάσεις προς όφελος του ελ-
ληνικού αθλητισµού και των αθλητών του. 

Ο αθλητισµός, κυρίες και κύριοι, µόνο ενώνει. Και σε συνέχεια
των διαρθρωτικών αλλαγών που η Κυβέρνηση έφερε µε τα προ-
ηγούµενα δύο νοµοσχέδια, σας καλώ και εγώ να στηρίξετε και
το παρόν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
ανεξάρτητη Βουλευτής, κ. Ραλλία Χρηστίδου. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι την υποχρέωση να

αναφερθώ σε δύο σοβαρά ζητήµατα που πλήττουν την κοινωνία
µας και αποκαλύπτουν -το λιγότερο- την ανεπάρκεια της κυβερ-

νητικής διαχείρισης. 
Το πρώτο είναι, φυσικά, το ζήτηµα του εγκλήµατος των Τε-

µπών. Δύο χρόνια έχουν περάσει από την ανείπωτη τραγωδία στα
Τέµπη, όπου πενήντα επτά άνθρωποι, νέα παιδιά, έχασαν τη ζωή
τους µε τον πλέον τραγικό τρόπο. Η Κυβέρνηση, παρά τις δηλώ-
σεις για διαφάνεια και τιµωρία των υπευθύνων, επιδίδεται σε µία
οργανωµένη επιχείρηση συγκάλυψης, ψεύδους και µετάθεσης
ευθυνών. 

Οι πρόσφατες εξελίξεις αποδεικνύουν ότι η συστηµατική συ-
γκάλυψη ήταν και προµελετηµένη και συστηµατική. Η καθυστέ-
ρηση στην εξέταση κρίσιµων στοιχείων, η καταστροφή αποδει-
κτικών στοιχείων και η άρνηση των αρµόδιων αρχών να συνερ-
γαστούν µε τις οικογένειες των θυµάτων, συνθέτουν ένα σκηνικό
ατιµωρησίας και συνενοχής. Η απόρριψη των αιτηµάτων των οι-
κογενειών για παρακολούθηση των νεκροτοµών από ανεξάρτητο
ιατροδικαστή, για εκταφή των θυµάτων και επανεξέταση των
σορών και για την άρνηση του τηλεπικοινωνιακού απορρήτου,
δείχνουν ξεκάθαρα την τεράστια προσπάθεια αποσιώπησης της
αλήθειας.

Τα κρίσιµα ερωτήµατα, που απαιτούν ακόµα και σήµερα απα-
ντήσεις, είναι τα εξής: Ποιο ήταν το πραγµατικό φορτίο της εµπο-
ρικής αµαξοστοιχίας και ποιος το κατείχε; Ποιος ενορχήστρωσε
την επιχείρηση συγκάλυψης; Ποιοι κρατικοί µηχανισµοί εµπόδι-
σαν την διαλεύκανση της υπόθεσης; 

Σχετικά µε το θέµα αυτό, να σας πω ότι οι ανεξάρτητοι Βου-
λευτές, που πρόσκεινται στο Κίνηµα Δηµοκρατίας, αποστείλαµε
επιστολή στον νέο Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Κακλαµάνη, σχε-
τικά µε τις δηλώσεις του ότι «ουδείς Βουλευτής ζήτησε ενηµέ-
ρωση για τη δικογραφία που διαβιβάστηκε στη Βουλή τον προη-
γούµενο Αύγουστο».

Παρότι ο Κανονισµός της Βουλής προβλέπει την υποχρέωση
του Προέδρου της Βουλής να ανακοινώνει τις δικογραφίες στην
Ολοµέλεια και παρότι ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής ουδέποτε
προέβη σε σχετική ανακοίνωση, τώρα, ζητάµε ξανά και ξεκάθαρα
και άµεσα, συζήτηση στην Ολοµέλεια για το ζήτηµα εξέτασης του
συνόλου των δικογραφιών που είχαν διαβιβαστεί στη Βουλή, σχε-
τικά µε την διερεύνηση και την απόδοση ευθυνών για το έγκληµα
των Τεµπών, καθώς επίσης, ζητάµε και την κατάθεση όλων των
εγγράφων της δικογραφίας από το Υπουργείο Δικαιοσύνης.

Το επόµενο θέµα είναι ένα ζήτηµα που αφορά την ανάγκη για
την κατάργηση της ειδικής παραγραφής για υπουργικά αδική-
µατα και για την αποκατάσταση της ισότητας στη δικαιοσύνη. Κα-
ταθέσαµε, λοιπόν, τροπολογία η οποία καθυστέρησε να έρθει
εντός της Αιθούσης -δεν έχει σηµασία, όµως, ήρθε τελικά- µε την
οποία προτείνουµε η δίωξη των Υπουργών να υπόκειται στους
ίδιους κανόνες που ισχύουν για όλους τους πολίτες. 

Είναι ένα ζήτηµα, που αφορά ολόκληρη την κοινωνία, διότι
µπορεί το θέµα να ρυθµίστηκε µεν, µε την Αναθεώρηση του Συ-
ντάγµατος το 2019 -για την οποία η Κυβέρνηση επαίρεται σχε-
τικά- ωστόσο, ο ερµηνευτικός του Συντάγµατος νόµος ουδέποτε
ήρθε προς ψήφιση στη Βουλή, καθιστώντας ενεργό ακόµα τον
ν.3126/2003.

Τρίτο θέµα, Σαντορίνη. Εκτός από την ανησυχία λόγω παρατε-
ταµένης σεισµικής αλληλουχίας, οι κάτοικοι και οι επισκέπτες του
νησιού, που προσπαθούν να αποµακρυνθούν, βρέθηκαν αντιµέ-
τωποι µε µια ανεξέλεγκτη αισχροκέρδεια. Οι τιµές των αεροπο-
ρικών εισιτηρίων εκτοξεύτηκαν στα 200, 250, 300 ευρώ, ενώ οι
ακτοπλοϊκές µετακινήσεις έγιναν ξαφνικά απλησίαστες. Πρόκει-
ται για έναν ξεκάθαρο -ξεκάθαρο- ανθρώπινο εξευτελισµό, διότι
όταν η ανθρώπινη ανάγκη γίνεται αντικείµενο εκµετάλλευσης,
όταν η απελπισία µετατρέπεται σε ευκαιρία για κερδοσκοπία,
τότε µιλάµε για χυδαιότητα στην πιο ακραία της µορφή, για από-
λυτο ευτελισµό κάθε ηθικής αξίας. Η Κυβέρνηση αντί να παρέµ-
βει, αντί να διασφαλίσει ότι οι πολίτες µπορούν να µετακινηθούν
απρόσκοπτα, παρακολουθεί αµέτοχη, αφήνοντας τις αγορές να
λειτουργούν ανεξέλεγκτα, ασύδοτα. 

Αλλά ξέρετε κάτι; Αυτή είναι η λογική της Κυβέρνησης έξι χρό-
νια τώρα, την οποία εφαρµόζει παντού. Η αντίληψη που λέει ότι
το κράτος δεν έχει υποχρέωση να παρεµβαίνει για την προστασία
των πολιτών, αλλά µόνο να παρακολουθεί. Και αυτή η λογική είναι
ξεκάθαρη και στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Διότι το
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παρόν νοµοσχέδιο, που υποτίθεται ότι έχει έρθει για να ρυθµίσει
ζητήµατα αθλητισµού, αποτυγχάνει παταγωδώς να απαντήσει
στα κρίσιµα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αθλητές, τα σω-
µατεία και οι οµοσπονδίες της χώρας µας. 

Η υποχρηµατοδότηση είναι η µεγαλύτερη -η µεγαλύτερη-
πληγή του αθλητισµού. Τα σωµατεία βρίσκονται σε οικονοµική
ασφυξία, µε ελάχιστους πόρους, αδυνατώντας να καλύψουν τις
βασικές λειτουργικές τους ανάγκες. Οι οικογένειες των αθλητών
επιβαρύνονται συνεχώς, µε δυσβάστακτα κόστη, κόστη εγγρα-
φών, συµµετοχών, µετακινήσεων και εξοπλισµού, την ώρα που
το κράτος παραµένει θεατής. Οι οµοσπονδίες και τα σωµατεία
περιµένουν µήνες ολόκληρους για να λάβουν την κρατική επιχο-
ρήγηση, η οποία έρχεται πάντοτε µε καθυστερήσεις, δηµιουργώ-
ντας τεράστια προβλήµατα προγραµµατισµού και λειτουργίας.

Και αντί η Κυβέρνηση να διασφαλίσει τη σταθερή και επαρκή
χρηµατοδότηση των σωµατείων και των οµοσπονδιών, προτιµά
να ρίξει όλο το βάρος σε χορηγίες και στην ιδιωτική πρωτοβου-
λία, φυσικά, µετατρέποντας και τον αθλητισµό σε εµπόρευµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Τα γήπεδα είναι παραµεληµένα, τα κολυµβητήρια υπολειτουρ-

γούν, τα δηµοτικά στάδια καταρρέουν και φαίνεται ότι η Κυβέρ-
νηση ξεχνά πως χωρίς τις κατάλληλες εγκαταστάσεις ο αθλη-
τισµός δεν µπορεί να υπάρξει, χωρίς χώρους προπόνησης, χωρίς
αξιοπρεπείς συνθήκες άθλησης δεν µπορούµε να µιλάµε για ανά-
πτυξη ούτε του επαγγελµατικού, αλλά ούτε και του ερασιτεχνι-
κού αθλητισµού.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ακόµα µία χαµένη
ευκαιρία, ενώ θα µπορούσε να αποτελέσει µία ουσιαστική µεταρ-
ρύθµιση στον αθλητισµό, να δώσει πραγµατικές λύσεις στα χρό-
νια προβλήµατα και να ενισχύσει τη συµµετοχή των νέων και
όλων των πολιτών στην άθληση.

Εµείς θα συνεχίσουµε να µιλάµε για την εγκατάλειψη των
αθλητών µας, την ανυπαρξία αθλητικών υποδοµών και να απαι-
τούµε ένα πλαίσιο που θα διασφαλίζει ότι ο αθλητισµός στη χώρα
µας δεν είναι πολυτέλεια για λίγους, αλλά δικαίωµα για όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Πάρις Κουκουλόπουλος, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-
λαγής.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεχθήκαµε από χθες αρκετά

ερωτήµατα και από τα µέσα ενηµέρωσης και από συναδέλφους
για ποιον λόγο σε ένα νοµοσχέδιο αρµοδιότητας Υπουργείου
Παιδείας και ειδικότερα θεµάτων αθλητισµού καταθέτουµε µία
τροπολογία, τη γνωστή τροπολογία για το ιδιωτικό χρέος. Η απά-
ντηση είναι απλή και εύκολη για µας, γιατί αξιολογούµε πολύ
υψηλά αυτό το θέµα, ακριβώς για αυτό το έχουµε επαναφέρει
τουλάχιστον τρεις, τέσσερις φορές στην τρέχουσα κοινοβουλευ-
τική περίοδο, στην παρούσα σύνθεση της Βουλής, αν θέλετε.

Την απάντηση, όµως, την έδωσε ουσιαστικά πριν από λίγο ο
Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών, ο κ. Χατζηδάκης, ανακοι-
νώνοντας ένα θετικό µέτρο µε τον διπλασιασµό των ορίων για
τον εξωδικαστικό µηχανισµό και για εµάς αυτό είναι µία ακόµα
µικρή, αλλά συγκεκριµένη κοινοβουλευτική νίκη. Η πίεσή µας
αποδίδει, αλλά προφανώς δεν είµαστε ικανοποιηµένοι γιατί είναι
πολύ λίγα για ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα.

Δεν υποβαθµίζουµε ποτέ κάτι θετικό, γιατί έστω και κάποιες
δεκάδες χιλιάδες πολίτες να ωφεληθούν από αυτόν τον διπλα-
σιασµό θα είναι πραγµατικά σηµαντικό, αλλά το ζήτηµα του ιδιω-
τικού χρέους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επ’ ουδενί δεν
εξαντλείται µε τέτοιες αποφάσεις.

Πρώτα από όλα, δεν αφορά ένα ποσό που από τα 90 δισεκα-
τοµµύρια πήγε στα 60 δισεκατοµµύρια ή θα πάει στο 52 δισεκα-
τοµµύρια τώρα, όπως παρέθεσε ο Υπουργός, αλλά το ιδιωτικό
χρέος αθροίζει συνολικά πάνω από 400 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αφορά συνολικά τις οφειλές στις τράπεζες, αφορά τις οφειλές
στα ασφαλιστικά ταµεία και στην εφορία, ακόµη και σε λογαρια-
σµούς κοινής ωφέλειας και σε δήµους.

Είναι µια συνολική, λοιπόν, υπόθεση το ιδιωτικό χρέος, το

οποίο επιµένουµε ότι είναι κορυφαίο πρόβληµα από το οποίο
πρέπει να απαλλαγεί συντεταγµένα και σχεδιασµένα η ελληνική
κοινωνία, προκειµένου να απελευθερωθούν δυνάµεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε συνάδελφε, από την Κυβέρ-
νηση έχουν φύγει, δεν είναι κανείς!

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μένοντας στο τραπεζικό, έχουµε
ελβετικό φράγκο. Είναι έξω από τις σηµερινές ανακοινώσεις.
Έχουµε παλιννοστούντες, έχουµε την υπόθεση των αγροτών που
επιµένουν στο ακατάσχετο της αγροτικής γης, για να µην χάσουν
οι αγρότες. Από εκεί ξεκινάµε και µετά συζητάµε για οτιδήποτε
άλλο. Έχουµε αναλύσει πάρα πολλές φορές, είναι εδώ και οι συ-
νάδελφοί µου, ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Γερου-
λάνος και η κ. Σταρακά -είµαστε µαζί στην Επιτροπή Οικονοµι-
κών- έχουµε µιλήσει όλοι µας πάρα πολλές φορές για αυτό το
ζήτηµα.

Σήµερα θέλω να βάλω ως προς το τραπεζικό δύο διαστάσεις
που δεν τις έχουµε θέσει ως τώρα, για να κάνουµε καλούς λογα-
ριασµούς, γιατί οι καλοί λογαριασµοί, κύριε Υπουργέ, κάνουν και
τους καλούς φίλους.

Ήρθε η Κυβέρνηση, κύριε Γιαννούλη.
Να πούµε κάποια πράγµατα αφετηριακά σε αυτή την υπόθεση

των δανείων; Στεγαστικά δάνεια είχαν τα εκατοµµύρια Έλληνες.
Οι δηµόσιοι υπάλληλοι που αναλογικά υπέστησαν και µεγαλύτε-
ρες περικοπές των µισθών τους από ιδιωτικούς υπαλλήλους και
άλλα τµήµατα του πληθυσµού –προσέξτε!- δεν µπήκαν στον κίν-
δυνο να χάσουν το σπίτι, εφόσον είχαν δανειστεί από το Ταµείο
Παρακαταθηκών και Δανείων. Γιατί; Υπήρξε καµία χαριστική πο-
λιτική; Όχι, η διοίκηση του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δανείων
όταν ξεκίνησαν να εφαρµόζονται οι πρώτες περικοπές, έκανε επι-
µήκυνση όλων των δανείων, έφτασε µέχρι και είκοσι πέντε χρόνια
για το υπόλοιπο της λήξης. Μάλιστα, όπου είχαµε πτώση αξιών
και η αντικειµενική αξία υπερέβαινε κατά πολύ την πραγµατική
αξία, αφαίρεσε αυτή τη διαφορά προσωρινά και έτσι, λαµβάνο-
ντας υπ’ όψιν τη δυνατότητα κάθε εργαζοµένου µετά τις περικο-
πές, δεν κατέστησε κανέναν υπερήµερο, ούτε οδηγήθηκε σε
συνθήκες χρεοκοπίας οικογενειακού προϋπολογισµού κανένας.
Προσέξτε, για ένα τµήµα πληθυσµού, γιατί συνηθίζουµε να µι-
λάµε εύκολα µε απαξιωτικούς όρους για τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους –όχι!- για ένα τµήµα πληθυσµού που επαναλαµβάνω
υπέστη πολύ µεγάλες περικοπές, µεγαλύτερες από τον µέσο όρο
του πληθυσµού στα χρόνια των µνηµονίων.

Πάµε σε µια δεύτερη περίπτωση και εδώ θέλουµε απολογισµό
και θα επανέλθουµε κοινοβουλευτικά ζητώντας απαντήσεις,
κύριε Υπουργέ. Όταν το κράτος έβαλε εκκαθαριστή στην «Bad
Bank» της Αγροτικής, την ΑΤΕ υπό εκκαθάριση, δόθηκαν 3 δισε-
κατοµµύρια δάνεια αγροτών και εισπράχθηκαν και κατατέθηκαν
στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από τον εκκαθα-
ριστή 750 εκατοµµύρια ευρώ. Προσέξτε: Για 3 δισεκατοµµύρια
εισπράχθηκαν και κατατέθηκαν 750 εκατοµµύρια. Τώρα στην τε-
λευταία παραχώρηση προς funds δάνεια 4,8 δισεκατοµµυρίων
αποτιµήθηκαν σε 500 εκατοµµύρια. Κάντε τους λογαριασµούς,
κάντε τις συγκρίσεις!

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι η πρότασή µας έχει ρίζες πραγµα-
τικά, έχει σοβαρή αιτιολογική βάση και δεν µπορεί να την αρνεί-
στε συστηµατικά. Γι’ αυτό και λέµε ότι προφανώς δεν υποβαθµί-
ζουµε τη ρύθµιση που έγινε σήµερα, είναι αποτέλεσµα της δικής
µας πίεσης. Είναι, όµως, πολύ λίγο για ένα πολύ µεγάλο πρό-
βληµα.

Και έρχοµαι στο δεύτερο σκέλος του προβλήµατος -και ολο-
κληρώνω µε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- που είναι το µε-
γάλο ζήτηµα των χρεών στα ασφαλιστικά ταµεία και εφορία. Γιατί
αρνείστε επίµονα τη γενναία ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων
που έχει ευνοϊκούς όρους και για τους συνεπείς οφειλέτες; Γιατί
την αρνείστε πεισµατικά; Ουσιαστικά εδώ και τρία, τέσσερα χρό-
νια κατατίθεται από την προηγούµενη ακόµα Βουλή και την επα-
ναφέραµε τρεις, τέσσερις φορές δυναµικά και επίµονα. Και δεν
περιορίζεστε µόνο σε αυτό, αλλά αρνούµενοι και τις προτάσεις
που έχουµε κάνει για τη µείωση των προστίµων των τόκων υπε-
ρηµερίας, αντί να µειώνετε τον όγκο των οφειλετών σε εφορία
και ΕΦΚΑ, αυξάνεται διαρκώς ο όγκος. Δηλαδή σαν τον σκύλο
που κυνηγάει την ουρά του!
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Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµποσούνται σε ένα
και µόνο συµπέρασµα, ότι αυτή η Κυβέρνηση όταν κάνει λογα-
ριασµούς για τα κόκκινα δάνεια, ουσιαστικά κάνει λογαριασµούς
για τους ισολογισµούς των τραπεζών. Αυτό είναι το θέµα. Όταν
µιλάµε για την κοινωνία, ενδιαφέρεται για να δίνει επιδόµατα στο
ρεύµα, τα οποία δεν πάνε ουσιαστικά σε εµάς, στους παρόχους
πάνε για να πληρώνονται στις ακριβότερες τιµές σε όλη την Ευ-
ρώπη. Είναι µια Κυβέρνηση που ελάχιστα ενδιαφέρεται για την
κοινωνία και τα πραγµατικά της προβλήµατα. Αντίθετα ενδιαφέ-
ρεται για τα κέρδη των λίγων και ισχυρών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στο Βήµα καλείται ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συµπληρώνονται
σε λίγες µέρες δύο χρόνια από το έγκληµα των Τεµπών, ένα
έγκληµα που έχει συγκλονίσει την ελληνική κοινωνία και έχει αφή-
σει ένα ανεξίτηλο αποτύπωµα στη συνείδηση των Ελληνίδων και
των Ελλήνων. Όλα όσα έχουν γίνει ξεπερνούν την οδύνη για την
απώλεια πενήντα επτά ζωών, πολλών από αυτών νέων συµπολι-
τών µας, αλλά και την ανάδειξη του σοβαρού προβλήµατος
ασφάλειας των ελληνικών σιδηροδρόµων.

Το δυστύχηµα, οι αιτίες που οδήγησαν σε αυτό και κυρίως η
διαχείριση του θέµατος µετά από το δυστύχηµα, όπως και το µεί-
ζον σκάνδαλο της συγκάλυψης των αιτιών και των ευθυνών,
ακόµα και των βασικών χαρακτηριστικών της σύγκρουσης, έχουν
κλονίσει την εµπιστοσύνη των πολιτών σε πληθώρα θεσµών και
λειτουργιών της ελληνικής πολιτείας. Πρώτα από όλα, έχουν κλο-
νίσει την εµπιστοσύνη προς την Κυβέρνηση και τον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό. Μαζί µε την οργή της κοινωνίας διατυπώνεται πλέον
δηµόσια το ερώτηµα της αξιοπιστίας των θεσµών. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία αναδείξαµε από την
πρώτη στιγµή και τις αιτίες και τις ευθύνες. Ζητήσαµε τη διαλεύ-
κανση του εγκλήµατος, αλλά και της συγκάλυψης, η οποία ενορ-
χηστρώθηκε από την Κυβέρνηση και προσωπικά από τον κ. Μη-
τσοτάκη. 

Για την αξιοπιστία της Ελληνικής Δηµοκρατίας, για την αξιοπι-
στία της πολιτικής και του Κοινοβουλίου, αλλά πάνω απ’ όλα για
τον κανόνα της αλήθειας και του δικαίου, ο ΣΥΡΙΖΑ διεκδικεί την
αποκάλυψη ευθυνών και στηρίζει τον αγώνα των συγγενών των
θυµάτων και των τραυµατιών του εγκλήµατος των Τεµπών. Και
ας µας κατηγορούσατε ότι εκθέτουµε τη χώρα. Και ας κατηγο-
ρούσε ο Πρωθυπουργός δηµόσια τους συγγενείς, τους τραυµα-
τίες και όσους αγωνίζονταν –και αγωνιζόµασταν κι εµείς µαζί µε
αυτούς- για θεωρίες συνωµοσίας, για το µπάζωµα, για τη µοντα-
ζιέρα των συνοµιλιών των µηχανοδηγών, για το εύφλεκτο φορτίο
της εµπορικής αµαξοστοιχίας. 

Και ας κατηγορούσε χυδαία όσους ασχολούνται µε το µπά-
ζωµα ότι είναι για τα µπάζα ο Υπουργός Δικαιοσύνης απ’ αυτό το
Βήµα, ο κ. Φλωρίδης, στρεφόµενος τελικά, όπως αποδεικνύεται,
και κατά των εισαγγελέων και των ανακριτικών αρχών που έστει-
λαν δικογραφία για το µπάζωµα στη Βουλή.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλουµε να κά-
νουµε µία συµφωνία. Υπάρχει πολύ µεγάλη καθυστέρηση δύο
χρόνια µετά το έγκληµα στην εξέλιξη της έρευνας. Και σε αυτό
υπάρχει ευθύνη της Κυβέρνησης και προσωπικά του κυρίου Πρω-
θυπουργού, γιατί υπάρχει οργανωµένο σχέδιο συγκάλυψης µε
πολλά συνεχόµενα επεισόδια.

Η αρχική συζήτηση και οι παρεµβάσεις µας ξεκίνησαν πρώτα
απ’ όλα για τα αίτια και τις ευθύνες της σύγκρουσης, για τη σι-
δηροδροµική ασφάλεια, για τη ρουσφετολογική τοποθέτηση του
σταθµάρχη, για τη µη λειτουργία του τοπικού σταθµού της Λάρι-
σας από το 2019 και µετά, για τη µη λειτουργία του δευτεροβάθ-
µιου κέντρου ελέγχου στην Αθήνα, για τα µεγάλα θέµατα της
τηλεδιοίκησης που είχαν οδηγήσει σε παραίτηση τον πρόεδρο

της επιτροπής τηλεδιοίκησης, ο οποίος δεν κλήθηκε εξαιτίας σας
στην εξεταστική επιτροπή. Όµως, οι παρεµβάσεις µας αφορού-
σαν και πολλά ακόµα τα οποία περιλαµβάνονται στον έλεγχο και
στην επιστολή που έχει στείλει ήδη η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στη
χώρα µας και εντοπίζει πολλαπλές παραβιάσεις, µεταξύ αυτών
δύο οδηγιών και πέντε κανονισµών και µας οδηγεί στο Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο.

Θυµίζω ότι από την πρώτη στιγµή η πρώτη τοποθέτηση του κ.
Μητσοτάκη ήταν η βιασύνη να µιλήσει για ανθρώπινο λάθος, κάτι
στο οποίο συνέβαλε και η διάδοση κακοπροαίρετα µονταρισµέ-
νου ηχητικού υλικού σε µέσα ενηµέρωσης. 

Δύο χρόνια µετά, η κοινωνία πριν από δέκα µέρες εκφράστηκε
µε τον πιο ηχηρό τρόπο στις µαζικές κινητοποιήσεις σε όλη την
Ελλάδα, αλλά και στο εξωτερικό και είπε όλα όσα έπρεπε να
ακουστούν, τα οποία προσπαθούσατε να µην ακουστούν. Η κοι-
νωνία ζήτησε όλα αυτά που είναι αυτονόητα: διαφάνεια, δικαιο-
σύνη, απόδοση ευθυνών και πάνω απ’ όλα αλήθεια. Είπε «όχι»
στο κουκούλωµα και στα σχέδια συγκάλυψης. Η κοινωνική αντί-
δραση ήταν αυτή που ανάγκασε τον κ. Μητσοτάκη, τον κυνικό κ.
Μητσοτάκη, αλλά και τον αναιδή κ. Γεωργιάδη, να πουν µετά από
δύο ολόκληρα χρόνια ότι σκύβουν το κεφάλι στους συγγενείς
των θυµάτων.

Δύο χρόνια σιωπής, δύο χρόνια οµερτά από την Κυβέρνηση
για το έγκληµα των Τεµπών. Δύο χρόνια που σηµαδεύτηκαν από
την κυβερνητική προσπάθεια να αποδοθεί το δυστύχηµα σε αν-
θρώπινο λάθος. Και όλα αυτά µπορεί να περνούσαν στο ντούκου
αν δεν είχαµε αναδείξει και την παράνοµη ρουσφετολογική το-
ποθέτηση του σταθµάρχη.

Δύο χρόνια που συνοδεύτηκαν, επίσης, από την άρνησή σας,
από την άρνηση της κυβερνητικής Πλειοψηφίας στην εξεταστική
επιτροπή και αφορούσε τον περιορισµό της διαφάνειας και της
αλήθειας, την παράβαση όρκου, τον αποκλεισµό µαρτύρων που
προτάθηκαν, για να κρύψετε όχι απλά την αλήθεια, αλλά και τις
ευθύνες. Και το ερώτηµα που τίθεται είναι ποιες ευθύνες ήθελαν
να κρύψουν τα µέλη της εξεταστικής.

Επίσης, σηµαδεύτηκαν από την άρνηση της κυβερνητικής
Πλειοψηφίας εδώ στη Βουλή να προχωρήσουµε την προκαταρ-
κτική επιτροπή για τη Σύµβαση 717, παρά το γεγονός ότι η Ευ-
ρωπαία Εισαγγελέας είχε στείλει δικογραφία, κάτι το οποίο εµείς
στηρίξαµε από την πρώτη µέρα και είχαµε δεχθεί να γίνει διερεύ-
νηση όλων των Υπουργών. Δεν είχαµε αφήσει κανένα σκοτεινό
σηµείο.

Επίσης, αυτά τα δύο χρόνια σηµαδεύτηκαν από την κατηγορη-
µατική δέσµευση του κυρίου Πρωθυπουργού για το ότι δεν
υπήρχε εύφλεκτο φορτίο στην εµπορική αµαξοστοιχία, κάτι για
το οποίο δεν είχε καµία αρµοδιότητα ούτε υποχρεώθηκε από
πουθενά να το πει. Επέλεξε να το πει. Και τι προέκυψε από αυτό;
Παραπλάνηση και της κοινής γνώµης, συγκάλυψη, καθυστέρηση. 

Και προφανώς αυτά τα δύο χρόνια χαρακτηρίστηκαν και από
το µπάζωµα, το οποίο για όσους γνωρίζετε από νοµική επιστήµη
ήταν καταστροφή πειστηρίων εγκλήµατος, κάτι που καθυστερή-
σατε να παραδεχτείτε και λέγατε ότι ήταν για να ανοίξει δρόµος.
Και έκρυψαν και τους χώρους στους οποίους γινόταν η απόθεση
και τα ιδιωτικά συµβόλαια που έγιναν για να γίνει το ξεµπάζωµα
της περιοχής.

Όλα τα παραπάνω δείχνουν ότι υπήρχε ένα οργανωµένο, ενορ-
χηστρωµένο σχέδιο από το Μέγαρο Μαξίµου και προσωπικά από
τον κ. Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και προσέξτε! Είναι ο ίδιος Πρωθυπουργός που απ’ ό,τι λένε
τα δηµοσιεύµατα, τα οποία δεν µας επιτρέψατε να ελέγξουµε
στην εξεταστική, είχε ενηµερωθεί µε επιστολή του προέδρου του
ΟΣΕ για τα προβλήµατα αυτά. Ήταν εν γνώσει του τα προβλή-
µατα πριν τη σύγκρουση και το δυστύχηµα.

Τι παραδέχτηκε σε συνέντευξή του ο κ. Μητσοτάκης; Παραδέ-
χτηκε ότι έγινε µπάζωµα, αλλά για καλό σκοπό. Παράβαση νόµου
για καλό σκοπό και µε ευθύνη Υπουργών που το έχουν παραδε-
χτεί µόνοι τους σε δηµόσιο Βήµα!

Δεύτερον, παραδέχθηκε ότι η εξεταστική δεν ήταν µια καλή
στιγµή. Δηλαδή τι ήταν αν δεν ήταν µια καλή στιγµή; Ήταν από-
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κρυψη της αλήθειας. Ήταν παράβαση όρκου. Το έκαναν τα µέλη
της πλειοψηφίας της εξεταστικής επιτροπής.

Τρίτον, είπε ότι παραπλανήθηκε και παραπλάνησε και την κοι-
νωνία, όταν ισχυρίστηκε µε βεβαιότητα ότι δεν υπήρχε παράνοµο
φορτίο στην εµπορική αµαξοστοιχία, όπως µε µεγάλη ευκολία
είχε µιλήσει για θεωρίες συνωµοσίας και για τερατολογία. Το
ερώτηµα είναι γιατί. Για να κρύψει ποια αλήθεια; Για να κρύψει
ποιες ευθύνες; Όλα τα ερωτήµατα οδηγούν στο ποιες ευθύνες
σκοπεύατε να κρύψετε. 

Όσο κι αν ο κ. Μητσοτάκης προσπάθησε να µοιράσει ευθύνες
σε οποιονδήποτε άλλον, ακόµα και στους συνεργάτες του, για
να σωθεί, τα ερωτήµατα παραµένουν: Για ποιον λόγο µπαζώθηκε
ο χώρος εσπευσµένα; Για ποιον λόγο δεν δεχθήκατε να ελεγχθεί
ο κ. Καραµανλής µε το πόρισµα της Ευρωπαίας Εισαγγελέως,
αλλά ακούσαµε µόνο ντροπιαστικά χειροκροτήµατα µέσα σ’ αυτή
την Αίθουσα; Για ποιον λόγο η εξεταστική δεν επιτέλεσε τον ρόλο
της; Για ποιον λόγο αποκλείστηκαν ουσιώδεις µάρτυρες; Για
ποιον λόγο ο κ. Μητσοτάκης παραπλάνησε την κοινωνία για το
φορτίο της εµπορικής αµαξοστοιχίας; Ποιον εξυπηρετούν όλες
αυτές οι µεθοδεύσεις; Ποιες ευθύνες κρύβετε; Θα είναι το ερώ-
τηµα που θα σας βασανίζει από εδώ και µπρος και το οποίο θα
πρέπει κάποια στιγµή να απαντήσετε.

Αντί ο κ. Μητσοτάκης να απολογηθεί εδώ στη Βουλή, έριξε τις
ευθύνες και στην κοινωνία και στους γονείς και στους συγγενείς
και στην Αντιπολίτευση. Μας κατηγορείτε γιατί ζητάµε απαντή-
σεις; Μας κατηγορείτε γιατί ζητάµε να τηρήσουµε τον όρκο µας;
Μας κατηγορείτε γιατί θέλουµε δικαιοσύνη και αλήθεια; Θα συ-
νεχίσετε σε αυτή τη διαδροµή; Όλα τα ερωτήµατα θα τίθενται
πλέον εδώ και θα πρέπει να απαντήσετε µε τη συνείδησή σας και
µε τον όρκο που έχετε δώσει.

Εµείς θέλουµε να πούµε ξεκάθαρα το εξής: Κύριε Μητσοτάκη,
δεν θα µας αποθαρρύνετε. Εµείς θα συνεχίσουµε να αναζητάµε
την αλήθεια, θα συνεχίσουµε να εκθέτουµε στην κοινωνία το σχέ-
διο συγκάλυψης και εσάς τον ίδιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Διότι είµαστε δεσµευµένοι να υπηρετήσουµε την ελληνική κοι-
νωνία και θα χρησιµοποιήσουµε όλα τα κοινοβουλευτικά εργα-
λεία, για να διαλευκανθούν πλήρως όλες οι πτυχές που
οδήγησαν στο έγκληµα των Τεµπών, αλλά και στο έγκληµα της
συσκότισης και της συγκάλυψης. Αυτό κάναµε από την πρώτη
µέρα. Ασκήσαµε µε συνέπεια κοινοβουλευτικό έλεγχο και ήµα-
σταν πολύ σοβαροί στη δηµόσια σφαίρα και αναδείξαµε στις οµι-
λίες µας και στις τοποθετήσεις µας όλα όσα έζησαν οι άνθρωποι
που υπέφεραν τιµώντας µε σεβασµό τη µνήµη των θυµάτων, γιατί
οι ευθύνες πρέπει να αποδοθούν όσο ψηλά κι αν φτάνουν.

Καταθέσαµε αίτηµα για σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής
για τη Σύµβαση 717. Συµπράξαµε µε το ΠΑΣΟΚ για την υποβολή
πρότασης δυσπιστίας, όταν αποκαλύφθηκαν οι χειρισµοί της Κυ-
βέρνησης. Φέραµε επανειληµµένα στο Ευρωκοινοβούλιο το θέµα
των Τεµπών, δίνοντας βήµα στους συγγενείς των θυµάτων να
ακουστούν και να εκθέσουν την ανάγκη να γίνει µια ολοκληρω-
µένη έρευνα, γιατί η Κυβέρνηση δεν το επέτρεπε. Και πήγαµε και
στο Ευρωκοινοβούλιο. Το ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου για το
κράτος δικαίου στην Ελλάδα κατέγραψε αυτήν την ανησυχία των
Ευρωβουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και της ελληνικής κοινωνίας,
γιατί δεν υπήρξε αµεροληψία από την κυβερνητική Πλειοψηφία
στην εξεταστική επιτροπή. 

Κι εγώ προσωπικά, από την προηγούµενη θέση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, αλλά και πρόσφατα τους τελευ-
ταίους τρεις µήνες, εδώ, είχα οµιλίες δικές µου και τοποθετήσεις
δηµόσιες. Έχουµε δύο σελίδες γεµάτες λεπτοµερείς τοποθετή-
σεις του ΣΥΡΙΖΑ και στην Ελλάδα, αλλά και στην Ευρωβουλή.
Δύο σελίδες γεµάτες, δύο χρόνια! Όµως, υπήρχε σιγή ασυρµά-
του! Και αναρωτιέµαι µήπως ήταν και στοχευµένη και µεθοδευ-
µένη και η σιγή ασυρµάτου! Και απηύθυνα αυτό το ερώτηµα και
στη δηµόσια τηλεόραση µία µέρα µετά τη συνέντευξη του Πρω-
θυπουργού. 

Αναδείξαµε, λοιπόν, το ζήτηµα αυτό. Καλέσαµε ουσιώδεις µάρ-
τυρες και στηρίξαµε τους συγγενείς των θυµάτων που αντιµετω-
πίστηκαν µε χλεύη από κάποια στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας,

γιατί για µας είναι ύψιστο καθήκον το θέµα της αλήθειας. Γι’ αυτό
και καταθέσαµε το αίτηµα για προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση
στη Βουλή και ζητήσαµε τον άµεσο προγραµµατισµό αυτής της
συζήτησης. 

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουν περάσει
πάνω από δέκα µέρες και η Κυβέρνηση δεν έχει απαντήσει. Ο κ.
Μητσοτάκης δεν έχει απαντήσει. Ρωτήσαµε πάλι σήµερα τον
Πρόεδρο της Βουλής και µας είπε ότι έχει κατατεθεί εγγράφως
το αίτηµά µας. Το στέλνει ο κ. Κακλαµάνης στην Κυβέρνηση,
στον κ. Μητσοτάκη, για να έρθει να τοποθετηθεί εδώ, να µιλήσει
µε τους επικεφαλής των κοµµάτων για το θέµα του εγκλήµατος
των Τεµπών. Το ερώτηµα είναι γιατί δεν έρχεται ο Πρωθυπουρ-
γός. Νοµίζω ότι δίνει και άλλη µία τραγική απάντηση στο πόσο
σέβεται τη Βουλή και τους θεσµούς ο κ. Μητσοτάκης. 

Η απάντηση είναι «καθόλου». Και ας ήρθατε, κύριε Βορίδη, αντ’
αυτού εδώ να τοποθετηθείτε. Ένας Υπουργός που δεν έχει ψη-
φίσει, θυµίζω, νοµοσχέδιο της Κυβέρνησής του ήρθε να τοποθε-
τηθεί εκ µέρους του Πρωθυπουργού!

Μετά την υποβολή της πρότασής µας για την προ ηµερησίας
διάταξης συζήτηση στη Βουλή, ορθώς και το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και η Νέα Αριστερά υπέβαλαν και αυτοί αίτηµα.
Όµως, ο κ. Μητσοτάκης επέλεξε να πάει σε ένα τηλεοπτικό κα-
νάλι και όχι να έρθει στη Βουλή µετά την υποβολή του αιτήµατος.
Όµως, και η τηλεοπτική του συνέντευξη ήταν αποκαλυπτική.
Ήταν αποκαλυπτική για όλους τους λόγους που η ελληνική κοι-
νωνία δικαίως αισθάνεται οργή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ελληνική κοινωνία δυσπιστεί και
µέµφεται τον κ. Μητσοτάκη. Γι’ αυτό καλέσαµε όλα τα προοδευ-
τικά κοινοβουλευτικά κόµµατα να καταθέσουµε µαζί µία πρόταση
µοµφής, όπως η κοινωνία έχει καταθέσει κατά του κ. Μητσοτάκη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Και ξέρετε γιατί; Διότι σε πανελλήνια µετάδοση ο Πρωθυπουρ-
γός επιβεβαίωσε όλα όσα κατήγγειλαν οι γονείς, οι συγγενείς, οι
τραυµατίες του εγκλήµατος των Τεµπών και πολλοί προοδευτικοί
πολίτες, πολλά προοδευτικά κόµµατα. Παραδέχθηκε ότι παρα-
πλάνησε την ελληνική κοινωνία µιλώντας για θεωρίες συνωµο-
σίας, παραδέχτηκε ότι έγινε µπάζωµα. Τα παραδέχθηκε όλα αυτά
που σας είπα. Οµολόγησε και για την εξεταστική επιτροπή. Σας
θυµίζω ότι µιλάµε για µια εξεταστική επιτροπή όπου απαγορεύ-
σατε να έρθει ο Πρόεδρος των Μηχανοδηγών, ο Πρόεδρος της
Επιτροπής Τηλεδιοίκησης, ο προηγούµενος Πρόεδρος του ΟΣΕ
που είχε στείλει την επιστολή και στον κύριο Πρωθυπουργό, ο Δι-
ευθύνων Σύµβουλος της ΤΡΑΙΝΟΣΕ που είχε στείλει και αυτός
επιστολή στον κ. Καραµανλή.

Όλα αυτά τα έχουµε καταγγείλει και η κοινωνία τα γνωρίζει. Γι’
αυτό υπάρχει οργή στην κοινωνία. Όπως γνωρίζει η κοινωνία και
τι κάνατε µε τη δικογραφία της Ευρωπαίας Εισαγγελέως.

Ήθελα να ρωτήσω το εξής: Νοιώθετε περήφανοι σήµερα για
τα χειροκροτήµατα στον κ. Καραµανλή µετά τα µεγαλειώδη παλ-
λαϊκά συλλαλητήρια; Θα το ξανακάνετε; Θα χειροκροτήσετε ξανά
τον ελεγχόµενο για το έγκληµα των Τεµπών κ. Καραµανλή σ’
αυτήν την Αίθουσα; Τι άλλες αποκαλύψεις συγκάλυψης και ανα-
ξιοπιστίας χρειάζονται για τον κ. Μητσοτάκη; Είναι δυνατόν όλη
η ελληνική κοινωνία να µιλάει δέκα µέρες για το έγκληµα των Τε-
µπών, να έρχονται συνέχεια, κάθε µέρα, νέες αποκαλύψεις για
µεθοδεύσεις της συγκάλυψης και να µην έρθει εδώ ο κ. Μητσο-
τάκης να λογοδοτήσει; Οφείλει να έρθει στη Βουλή!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πήρα τον λόγο και γι’ αυτό, γιατί
πρέπει να τηρηθεί ο κοινοβουλευτικός κανόνας. Δεν µπορεί ο
Πρωθυπουργός να κρύβεται! Δεν του επιτρέπει η ελληνική κοι-
νωνία να κρύβεται! Δεν του επιτρέπει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία να κρύβεται!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Το ντόµινο µετά από τα συλλαλητήρια είναι αποκαλυπτικό:
στοιχεία από την πραγµατογνωµοσύνη του Πανεπιστηµίου της
Γάνδης, καταθέσεις αστυνοµικών για την πίεση που ασκήθηκε
ώστε να µην καθυστερήσει ή να µην τηρηθούν οι κανόνες ανά-
κρισης για το µπάζωµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η άµεση υποβολή πρότασης δυ-
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σπιστίας κατά του κ. Μητσοτάκη και της Κυβέρνησης είναι µονό-
δροµος. Με δεδοµένο ότι από εχθές ο κ. Ανδρουλάκης διαπιστώ-
νει κι αυτός ότι έγιναν αυταπόδεικτα αντιθεσµικές µεθοδεύσεις
και ζητάτε µέχρι και απόσυρση της υποψηφιότητας του κ. Τα-
σούλα, ναι, επιµένουµε στην από κοινού πρόταση µοµφής. Δεν
έχουµε τίποτα να περιµένουµε. Δεν έχουµε ανάγκη να δώσουµε
καθόλου χρόνο στον κ. Μητσοτάκη.

Ο δισταγµός του ΠΑΣΟΚ να συνεργαστεί µαζί µας, µε τη Νέα
Αριστερά και την Πλεύση Ελευθερίας που ήδη έχουν δεχτεί την
πρόταση δυσπιστίας, δίνει πολιτικό χρόνο στην Κυβέρνηση για
να αλλάξει αφήγηµα ίσως ή να χρησιµοποιήσει άλλες εξελίξεις.

Σε κάθε περίπτωση, δίνει χρόνο στην Κυβέρνηση η οποία πρέ-
πει να απαντήσει στο αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας γιατί το αί-
τηµα της ελληνικής κοινωνίας διατυπώθηκε την προηγούµενη
Κυριακή. Η στρατηγική του «περιµένετε» για να έχετε δεν ξέρω
ποια πρωτοβουλία, έχει τον κίνδυνο του εγκλωβισµού.

Εµείς έχουµε πει ότι θα παραµείνουµε στην πρόταση συνερ-
γασίας των προοδευτικών κοινοβουλευτικών κοµµάτων για κοινή
πρόταση δυσπιστίας και έχουµε τοποθετηθεί ήδη, όχι µόνο µετά
από τη χθεσινή πρωτοβουλία του κ. Ανδρουλάκη, και για την προ-
καταρκτική προανακριτική επιτροπή και για να είµαι ακριβής, για
προκαταρκτικές προανακριτικές επιτροπές, γιατί αυτή είναι η
πρώτη την οποία ξεκινάµε να συζητάµε σε λίγες µέρες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Υπενθυµίζω, για να µην ξεχαστεί και µείνει στα Πρακτικά της
Βουλής, ότι παραµένουν ανοιχτά και ως εκκρεµότητες: Πρώτον,
το έγκληµα αυτό καθαυτό, η σύγκρουση, οι αιτίες και οι ευθύνες
που οδήγησαν. Δεύτερον, όλα τα υπόλοιπα ζητήµατα που συν-
δέονται µε τη συγκάλυψη και µε τη µονταζιέρα και µε τη διαχεί-
ριση των εύφλεκτων και µε τα θέµατα του µπαζώµατος.

Θέτω όµως µια επισήµανση για τη συζήτηση που άνοιξε από
χθες για την προκαταρκτική επιτροπή για τον κ. Τριαντόπουλο.
Τα πορίσµατα που αναµένονται για το φορτίο της εµπορικής αµα-
ξοστοιχίας πρέπει να συζητηθούν κατά τη διάρκεια της προανα-
κριτικής. Κι αυτό γιατί επηρεάζουν την παράβαση και πρέπει να
συζητηθούν και σε όλες τις υπόλοιπες προκαταρκτικές επιτροπές
για τα επόµενα πολιτικά πρόσωπα που έπονται, γιατί δεν µιλάµε
για ένα απλό πληµµέληµα, αλλά για αναβάθµιση του κατηγορη-
τηρίου. Και το θέτουµε προκαταβολικά για να είµαστε συνεπείς
και να είναι ενηµερωµένη η ελληνική κοινωνία.

Η απόκρυψη, δια του µπαζώµατος, του λόγου της έκρηξης
συνδέεται και µε πιθανή δίωξη για την έκρηξη αυτή καθαυτή. Κι
αυτό πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν στην προανακριτική επιτροπή και
το επισηµαίνουµε συναδελφικά και δηµόσια και σε εσάς που πή-
ρατε την πρωτοβουλία χθες µιας δηµόσιας ανακοίνωσης.

Είχαµε εντοπίσει από πριν και είχαµε πει πριν από τα συλλαλη-
τήρια ότι πρέπει το σύνολο της δικαστικής έρευνας και όλα τα
πορίσµατα να έρθουν στη Βουλή και να είναι στοιχεία της έρευ-
νας και της απόδοσης ευθυνών και για την παράβαση νόµου περί
ευθύνης Υπουργών.

Το λέµε ξανά για να µην ξεχαστεί και για να µην έχουµε µια τα-
πείνωση ή µια διαχείριση σε χαµηλότερο επίπεδο ενός κρίσιµου
θέµατος. Η Κυβέρνηση µπορεί να το θελήσει, αλλά δεν πρέπει
να γίνουν χατίρια αυτήν τη στιγµή ή εκπτώσεις στην έρευνα η
οποία πρέπει να φτάσει στο βάθος.

Το ξέραµε, γιατί το ζητάγαµε και γιατί το ζητάνε και οι γονείς
και οι συγγενείς των θυµάτων αλλά και οι νοµική τους παραστά-
τες, γι’ αυτό και το επαναλαµβάνω γιατί είναι µια κρίσιµη συζή-
τηση.

Επίσης, προσθέτω ότι πρέπει όλοι οι υπεύθυνοι να κριθούν από
τον φυσικό δικαστή και να µην επιχειρήσει η κυβερνητική Πλει-
οψηφία να αθωώσει ή να σβήσει παραπτώµατα όπως επιχείρησε
να κάνει µε τον κ. Καραµανλή στη συζήτηση για τη Σύµβαση 717.

Εµείς είµαστε λοιπόν θετικοί στην πρώτη προτεινόµενη προ-
καταρκτική επιτροπή. Ήδη µιλήσαµε και για επόµενα βήµατα. Ξε-
καθαρίζουµε ότι η συζήτηση για τις ευθύνες του κ. Τριαντόπου-
λου, τις οποίες έχει παραδεχτεί δηµόσια, δεν αφορούν µόνο
αυτόν, αλλά και τον εντολέα του και επίσης την αποκάλυψη του
τι ήθελαν να κρύψουν, ποιες ευθύνες και ποιανών ευθύνες ήθε-
λαν να κρύψουν.

Το έγκληµα των Τεµπών αποτελείται από δύο σκέλη. Το ένα
είναι η σύγκρουση αυτή καθαυτή και το δεύτερο είναι το σχέδιο
συγκάλυψης. Όµως, ο πρόεδρος της εξεταστικής επιτροπής που
χειρίστηκε µε αυτόν τον απαράδεκτο τρόπο τη λειτουργία της
εξεταστικής, και καταγγέλθηκε από εµάς, ο Πρόεδρος της Βου-
λής που κράτησε στα συρτάρια κρίσιµα στοιχεία που διαβιβάστη-
καν στη Βουλή, όπως διαπιστώνουµε τώρα, κρύφτηκε πίσω από
ασάφειες του Κανονισµού µη ανακοινώνοντας ουσιώδη στοιχεία
τα οποία έχουν έρθει ως πρόσθετα στοιχεία της δικογραφίας,
θέλω να ξεκαθαρίσω πως δεν αυτενεργούσαν. Εντολές εκτελού-
σαν. Και πίσω απ’ όλες αυτές τις εντολές και το σχέδιο συγκάλυ-
ψης είναι ο κ. Μητσοτάκης που ανέλαβε και µε το ανθρώπινο
λάθος, αλλά και µε τις θεωρίες συνωµοσίας και µε τον κατηγο-
ρηµατικό τρόπο που τοποθετήθηκε για το µπάζωµα και τον µη
εύφλεκτο χαρακτήρα των υλικών, να αναλάβει ο ίδιος την παρα-
πλάνηση της κοινής γνώµης και την απόκρυψη ευθυνών. Ο κ. Μη-
τσοτάκης είναι ο ενορχηστρωτής του σχεδίου συγκάλυψης. 

Οφείλω να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι η Κυβέρνηση
σε αυτές τις κρίσιµες ώρες έχει αποτύχει να διασφαλίσει ότι όλα
τα στοιχεία είναι στη διάθεση της δικαιοσύνης. Έχει χάσει την
εµπιστοσύνη της κοινωνίας και αδυνατεί να ανταποκριθεί στον
θεσµικό της ρόλο. Η Κυβέρνηση µε τις επιλογές της έχει τραυ-
µατίσει συνολικά το κράτος δικαίου στην Ελλάδα κι αυτό το έχει
κάνει µε σχέδιο. Και ξέρετε γιατί; Γιατί δεν σέβεστε τη δηµοκρα-
τία και τους κανόνες της, γιατί το µόνο που ενδιαφέρει τον κ. Μη-
τσοτάκη είναι η εξουσία, η καρέκλα και η εξυπηρέτηση των
οικονοµικών συµφερόντων που τον έκαναν Πρωθυπουργό. Και
σε αυτήν την επιλογή του δεν σέβεται τους θεσµούς και δεν τηρεί
τους κανόνες.

Να θυµίσω το σκάνδαλο των υποκλοπών και την απαράδεκτη
αρχειοθέτησή του την οποία έχουµε καταγγείλει; Να θυµίσω το
πολύ σοβαρότερο θέµα του εγκλήµατος των Τεµπών που συζη-
τάµε και σήµερα; Ή να θυµίσω στο πόρισµα του Συνηγόρου του
Πολίτη που είδαµε προχτές το οποίο αναφέρεται στο τραγικό
ναυάγιο στην Πύλο, όπου και εκεί βλέπουµε να επαναλαµβάνεται
η ίδια µέθοδος συγκάλυψης; Διότι κι εκεί εξαφανίστηκαν στοιχεία
από κάµερες, από κινητά, συνοµιλίες και υπάρχουν ευθύνες σε
ανώτατα στελέχη του Λιµενικού και της Ακτοφυλακής.

Είναι, επίσης, ντροπιαστική η επίθεση που δέχεται ο Συνήγο-
ρος του Πολίτη τώρα από την Κυβέρνηση, γιατί ο Συνήγορος του
Πολίτη τήρησε τις υποχρεώσεις του. Γνωρίζουµε ότι η Κυβέρ-
νηση έχει αλλεργία στις ανεξάρτητες αρχές. Δεν δίστασε ακόµα
και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός να στραφεί κατά του κ. Ράµµου για
την υπόθεση των υποκλοπών. Ακόµα µια κηλίδα στη χώρα µας. 

Επαναλαµβάνουµε, λοιπόν, την πρότασή µας για άµεση κατά-
θεση πρότασης δυσπιστίας τώρα για να φύγει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας που πλήττει τη δηµοκρατία και το κράτος δι-
καίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Για εµάς δεν είναι θέµα τακτικής και πολιτικής διαχείρισης. Δεν
είναι θέµα συγκυρίας. Για εµένα προσωπικά, αλλά και για την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ είναι θέµα αξιών και είναι θέµα
όρκου. Είναι ο όρκος µας ως Βουλευτές. Δεν µας επιτρέπεται να
βλέπουµε να παραβιάζονται βασικές αρχές της δηµοκρατίας, της
διαφάνειας, της δικαιοσύνης και να µένουµε άφωνοι. Θα το φω-
νάξουµε µέσα και έξω από τη Βουλή, ενώνοντας τις φωνές µας
µε τους πολίτες αυτής της χώρας και το ερώτηµα θα τεθεί στη
συνέχεια ως ερώτηµα συνείδησης στους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Εκεί θα µετρηθείτε και µε τη συνείδησή σας και µε
την ιστορία και να είστε σίγουροι ότι η κοινωνία θα σας κρίνει
πολύ αυστηρά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα τέτοιο θέµα δηµοκρατίας
είναι προφανές ότι έχει επισκιάσει το σηµερινό αθλητικό νοµο-
σχέδιο. Θέλω να αναφερθώ σ’ ένα µόνο θέµα που συνδέεται µε
τη θεσµοθέτηση της Πανελλήνιας Ηµέρας Φιλάθλου πριν από
έναν χρόνο. Θυµάστε, κύριε Υπουργέ, ότι το κάναµε µαζί. Πρά-
γµατι, είχατε δεχτεί µια τροπολογία της Αντιπολίτευσης και τιµή-
σαµε µαζί την 1η Φεβρουαρίου ως Πανελλήνια Ηµέρα Φιλάθλου,
µετά από πρόταση που είχε κάνει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ και ψήφισαν αρκετά κόµµατα.
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Μια ηµέρα µετά, την Κυριακή, γίναµε πάλι µάρτυρες επεισο-
δίων και βγήκατε να µιλήσετε για αυστηρές κυρώσεις. Τι να το
κάνουµε, κύριε Υπουργέ, εκ των υστέρων; Έναν χρόνο επενδύ-
σατε σε αυτήν την ηµέρα; Υπήρξαν πρωτοβουλίες; Υπήρξε πρό-
ληψη; Υπήρξε κοινωνικός διάλογος; Πάλι κατασταλτικά µέτρα εκ
των υστέρων; Πάλι αυστηροποίηση των ποινών; Πρόληψη θέ-
λουµε, δεν µπορούµε να τρέχουµε πίσω από τραγικά γεγονότα.
Αυτό σας είχαµε πει και πριν από έναν χρόνο. Και βέβαια ήταν
σωστό ότι όλοι µαζί ψηφίσαµε αυτήν τη ρύθµιση, αλλά πρέπει να
την εφαρµόσουµε ουσιαστικά. Κι αυτή η συντηρητική αντίληψη
στην Κυβέρνηση έχει αποτύχει παταγωδώς, διότι µετράµε συνε-
χώς επεισόδια και όξυνση. Ποιος χαίρεται σε µια Ελλάδα που δεν
πηγαίνουν φίλαθλοι άλλων οµάδων στα γήπεδα του ποδοσφαί-
ρου; Είναι αυτό 21ος αιώνας;

Η Κυβέρνηση τι κάνει; Και, δυστυχώς, το κάνει και µε δική σας
ευθύνη, κύριε Υπουργέ. Πέντε χρόνια τώρα, αλλάζει συνεχώς τον
νόµο. Μετράµε πέντε αλλαγές. Δεν είναι, όµως, αυτό λύση. Αυτό
είναι τουλάχιστον αποτυχία, αν όχι υποκρισία. 

Εµείς προσπαθήσαµε να καλύψουµε τα λάθη αυτά, και το κενό
που υπάρχει, για να ανταποκριθούµε και στην ανάγκη της κοινω-
νίας, για αυτό προτείναµε και αυτό το µέτρο της Πανελλήνιας
Ηµέρας Φιλάθλου, και τα εκπαιδευτικά προγράµµατα που πρό-
τεινε η Δοµή στο όνοµα του Άλκη. Γιατί θυµίζω ότι όλη αυτή η
πρωτοβουλία είναι στη µνήµη του Άλκη Καµπανού, ενός νέου φι-
λάθλου της Θεσσαλονίκης που χάθηκε.

Σε εκδήλωση που πραγµατοποιήσαµε στη Θεσσαλονίκη την
Παρασκευή, που ήταν και ο πατέρας του Άλκη, αλλά και η Δοµή,
ήταν όλοι µαζί στο ίδιο τραπέζι. Κύριε Υπουργέ, αυτό πρέπει να
κάνετε. Ήταν όλοι µαζί, ήταν οι αθλητικοί φορείς, ήταν οι επιστή-
µονες, ήταν η αυτοδιοίκηση, ήταν η Αστυνοµία, προφανώς ήταν
οι δηµοσιογραφικές ενώσεις. Συζητήσαµε για το πώς µπορούµε
να χτίσουµε µια καλύτερη κοινωνία. Η πρόληψη είναι η λύση, όχι
η αποσπασµατική και εκ των υστέρων αντιµετώπιση µόνο, µε κα-
τασταλτικό ή πειθαρχικό τρόπο. Αυτή είναι και η διαφορά µας. 

Θα µου επιτρέψετε να πω µια κουβέντα µόνο και για την αγω-
νία που υπάρχει τις τελευταίες ηµέρες στη Σαντορίνη µε τα πολ-
λαπλά σεισµικά φαινόµενα. Είµαστε όλοι, πιστεύω, συµπαρα-
στάτες των πολιτών και των επαγγελµατιών που αγωνιούν, όχι
µόνο στη Σαντορίνη, αλλά και στα γειτονικά νησιά, γιατί όλα τα
νησιά στις Νότιες Κυκλάδες εισπράττουν αυτόν τον φόβο. Μί-
λησα σήµερα προσωπικά µε τον Δήµαρχο της Σαντορίνης, τον κ.
Ζώρζο, και του εξέφρασα και εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ τη στήριξή
µας και του είπα ότι είµαστε στη διάθεσή του για οτιδήποτε χρει-
άζεται. Πράγµατι έχουµε βγάλει και σχετικές ανακοινώσεις.
Έχουµε πάρει και πρωτοβουλίες για τα σχέδια έκτακτης ανάγκης
που έχουν ήδη αρχίσει και δοµούνται. Να πω εκ των προτέρων
ότι εµείς ελπίζουµε να είναι όλο και πιο ήπιο το φαινόµενο και να
µην υπάρξει κανένας κίνδυνος. 

Καλώς τέθηκε σε εφαρµογή το σχέδιο εκτάκτων αναγκών.
Όµως, να σηµειώσω ότι παράλληλα µε το σχέδιο αντιµετώπισης
εκτάκτων αναγκών, µήπως να κάνετε κάτι και µε το Νοσοκοµείο
της Σαντορίνης που δεν έχει στελέχωση; Διότι εκ των υστέρων
και για να αντιµετωπίσετε τον φόβο -για να µην πω κάτι άλλο- και
την ανησυχία των πολιτών, ενεργοποιήθηκε το σχέδιο, ως οφεί-
λατε. Αυτό ήταν υποχρέωσής σας. Δεν είναι για χειροκροτήµατα.
Όµως, µήπως να κάνατε και κάτι για το νοσοκοµείο;

Επίσης, να επισηµάνουµε και την αισχροκέρδεια η οποία πα-
ρατηρήθηκε, ενόσω οι πολίτες, οι επιχειρηµατίες, οι νησιώτες
αγωνιούσαν να φύγουν από εκεί. Εµείς θέλουµε να εκτονωθεί η
σεισµική ακολουθία και για έναν ακόµα λόγο, για να µην βρεθούν
οι πολίτες της Σαντορίνης µπροστά σε αυτό που ζουν στο Αρκα-
λοχώρι, στο Ζάρκο και στο Δαµάσι εδώ και πέντε χρόνια. Γιατί
εδώ και πέντε χρόνια άλλοι συµπολίτες µας ζουν σε κοντέινερ µε
δική σας ευθύνη. Ζουν σε κοντέινερ µε δική σας ευθύνη εδώ και
πέντε χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Επισκέφτηκα προσωπικά τους τελευταίους τέσσερις µήνες και
το Αρκαλοχώρι στην Κρήτη και το Δαµάσι στη Λάρισα και το
Ζάρκο στα Τρίκαλα. Υπερήλικες υπήρχαν. Υπήρχε εκεί µία κυρία,
µία γιαγιά ογδόντα τριών ετών και ένας παππούς ογδόντα που

ζούνε σε δεκατέσσερα τετραγωνικά, όπως µας έλεγε ο παππούς
στο Δαµάσι. Πέντε χρόνια και εσείς είστε απόντες και απούσες.
Να µην συµβεί, λοιπόν, καµιά καταστροφή, γιατί δεν έχουµε
καµία εµπιστοσύνη στο τι θα κάνει η Κυβέρνηση και για την κα-
ταβολή αποζηµιώσεων, αλλά και απλά για να έχουν ένα σπίτι οι
πολίτες. Μάλιστα στο Δαµάσι πήγε ο κ. Μητσοτάκης να εγκαινιά-
σει σχολείο, αλλά δεν έχουν σπίτια να µείνουν. Δηλαδή αυτό δεν
είναι υποκρισία;

Τέλος, κυρία Πρόεδρε, βασικός λόγος για τον οποίον πήρα σή-
µερα τον λόγο είναι η τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ για τον 13ο και τον
14ο µισθό των δηµοσίων υπαλλήλων, που είναι η επαναφορά των
δώρων των εορτών και αδείας στους εργαζόµενους στο δηµόσιο.
Η πρωτοβουλία µας αυτή πρώτα από όλα υποδηλώνει την ταυ-
τοτική σχέση που έχει ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον κόσµο της εργασίας. Και
η επανεκκίνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η επαναφορά µας σαν ένα σοβαρό
και συγκροτηµένο κόµµα τους τελευταίους µήνες, έπρεπε να ξε-
κινήσει από τα θέµατα της εργασίας. 

Είδαµε τη ΓΣΣΕ και την ΑΔΕΔΥ αµέσως µετά την ανάληψη των
καθηκόντων µου, και έχουµε προβεί άµεσα στην επεξεργασία της
τροπολογίας. Αφουγκραζόµαστε τα αιτήµατα των εργαζοµένων
γιατί είναι ένα πάγιο και δίκαιο αίτηµα η επιστροφή του 13ου και
του 14ου µισθού και γιατί αντικατοπτρίζει τους αγώνες και τις κα-
τακτήσεις των εργαζοµένων για ένα µέτρο το οποίο αγωνίζονταν
εκατό χρόνια. Από το 1925 ξεκινάει αυτή η συζήτηση. Έχει έναν
αιώνα ιστορία ο 13ος και 14ος µισθός στην Ελλάδα, και η καταβολή
του σταµάτησε το 2012. Οι δηµοσιονοµικοί λόγοι, για τους οποί-
ους σταµάτησε η καταβολή του, έχουν εκλείψει. Η χώρα µας έχει
βγει από τα µνηµόνια. Και σας θυµίζω ότι αυτό έγινε όταν ήταν
κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, και ο Αλέξης Τσίπρας πρωθυπουργός, για
να µην ξεχνιόµαστε.

Η συζήτηση που κάνουµε τώρα δεν αφορά µια δωρεά, µια κί-
νηση αλληλεγγύης, ένα φιλοδώρηµα. Όχι. Ο 13ος και ο 14ος µι-
σθός είναι αναπόσπαστο κοµµάτι, τµήµα των αποδοχών των
δηµοσίων υπαλλήλων, δεν είναι χατίρι, ούτε αγαθοεργία. Είναι ο
µισθός τους. Λείπει ο µισθός τους. Και ως κατάκτηση των εργα-
ζοµένων εµείς την αντιµετωπίζουµε. Και πρέπει να προβούµε
άµεσα σε αυτό το µέτρο διότι οι οικογένειες των δηµοσίων υπαλ-
λήλων ζουν µια οικονοµική αιµορραγία, και εξαιτίας της αισχρο-
κέρδειας που στηρίζει η Κυβέρνησή σας τα τελευταία χρόνια. 

Όπως το συζητήσαµε και σήµερα ξανά µε την ΑΔΕΔΥ -το εί-
χαµε συζητήσει και πριν από δύο µήνες- ο 13ος και ο 14ος µισθός
υποδηλώνουν το αίτηµα «επιβίωση µε αξιοπρέπεια». Είναι µέχρι
εκεί, επιβίωση µε αξιοπρέπεια. Αυτό ακριβώς. Διότι οι µισθοί των
δηµοσίων υπαλλήλων στην Ελλάδα υποχώρησαν κατά ποσοστό
πάνω από 20%, ενώ αντίθετα αυξήθηκαν στην Ευρώπη. Εµείς θέ-
λουµε να είµαστε Ευρώπη, εσείς δεν θέλετε. Το µέτρο αυτό είναι
αντίστοιχο µε την ευρωπαϊκή πολιτική. Αυτό ξεκάθαρα µας είπαν
και όλα τα µέλη της Εκτελεστικής Επιτροπής της ΑΔΕΔΥ. Και
θεωρώ ότι πρέπει η Κυβέρνηση να δώσει µια απάντηση. 

Είναι σήµερα εδώ ο Υπουργός Αθλητισµού, αλλά θα πρέπει να
δοθεί µια απάντηση στο εξής ερώτηµα. Τι λέει η Κυβέρνηση για
τον 13ο και τον 14ο µισθό; Θα πάρει θέση; Θα δώσει µια απά-
ντηση; Άλλες χώρες που είχαν αντίστοιχα µέτρα µνηµονιακά,
όπως η Ισπανία και η Πορτογαλία, µετά από µια αναστολή κατα-
βολής επέστρεψαν και επανέφεραν τα µέτρα αυτά. 

Πρέπει, επίσης, να σας πω ότι η πρότασή µας είναι και απόλυτα
κοστολογηµένη. Είναι κοστολογηµένο και το δηµοσιονοµικό απο-
τύπωµα, είναι κοστολογηµένη και προσδιορισµένη και η πηγή των
εσόδων. Αλλά επίσης είναι κοστολογηµένο και αποτυπωµένο και
το φορολογικό έσοδο που θα προκύψει µε την καταβολή του 13ου

και του 14ου, και οι ασφαλιστικές εισφορές που θα προκύψουν
από την καταβολή 13ου και 14ου, και ο δευτερογενής ΦΠΑ που θα
προκύψει από την κατανάλωση, και η ενίσχυση της κατανάλωσης,
και το εισόδηµα για άλλους κλάδους και για την αγορά, γιατί το
ξέρετε ότι ο 13ος και ο 14ος µισθός θα πάνε στην αγορά. Άρα, θα
πάνε στους επαγγελµατίες, στους βιοτέχνες και στους εµπόρους
της χώρας µας. Και τελικά το δηµοσιονοµικό αποτύπωµα φτάνει
ως κόστος επιβάρυνσης περίπου στο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Το ερώτηµα είναι: Μπορούν να έχουν τέσσερις τράπεζες 4 δι-
σεκατοµµύρια κέρδη τον χρόνο και δεν µπορούν όλοι οι δηµόσιοι
υπάλληλοι να πάρουν πίσω τους µισθούς τους για 1 δισεκατοµ-
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µύριο ευρώ πραγµατικό κόστος; Είναι ένα ερώτηµα που πρέπει
να το απαντήσετε εσείς. 

Εµείς πάντως καταθέσαµε αυτήν την τροπολογία γιατί η συζή-
τηση για µια αύξηση 12 ευρώ τον µήνα για τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους που κάνει η Κυβέρνηση, είναι ντροπή, και γιατί οφείλουµε
να πάρουµε µέτρα για να µην είµαστε τελευταίοι στην αγορα-
στική δύναµη στην Ευρώπη. Να ασχοληθείτε µε κάτι σοβαρό και
όχι µε τα ρουσφέτια, µε τα οποία ασχολείστε µόνο όταν πρόκειται
για δηµοσίους υπαλλήλους, γιατί µόνο σε αυτό είστε καλοί. Είναι
θεσµική υποχρέωση της πολιτείας και δεν υπάρχει πλέον καµία
δικαιολογία. Είναι θέµα αξιοπρέπειας. Η τροπολογία µας είναι και
µια καλή ευκαιρία να ανοίξει ένας δηµόσιος διάλογος.

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι πρέπει να τοποθετηθούν και τα
υπόλοιπα κόµµατα. Δεν είχαν τοποθετηθεί όλα µέχρι σήµερα.
Υπήρξαν θετικές πρωτοβουλίες από άλλα προοδευτικά κόµµατα,
αλλά θέλουµε και την άποψη του ΠΑΣΟΚ. 

Πρέπει ο κ. Ανδρουλάκης να µας πει αν συµφωνεί ή όχι µε τον
13ο και τον 14ο µισθό. Μαθαίνω ότι σήµερα, επιτέλους, αφού εµείς
πήραµε την πρωτοβουλία της τροπολογίας, συναντήθηκε µε την
ΑΔΕΔΥ και θα κάνει µια σχετική πρόταση. Περιµένουµε να είναι
ολοκληρωµένη αυτή η πρόταση και περιµένουµε να κοιτάει προς
τη µεριά των εργαζοµένων. Αυτή πρέπει να είναι η σωστή προ-
οδευτική πολιτική. Εµείς σε αυτή, σας καλούµε να έχουµε κοινή
πορεία. Και έστω και καθυστερηµένα, θα καλωσορίσουµε, αν
υποστηρίξετε την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ. Πάντα υπάρχει καιρός
για να υπάρχουν κοινές πορείες µέσα στην κοινωνία, προς όφε-
λος της κοινωνίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Εµείς καλούµε, όµως, πάνω από όλα, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, την Κυβέρνηση να κάνει δεκτή την τροπολογία µας. Γιατί
για εµάς η διασφάλιση των δικαιωµάτων των εργαζοµένων και η
προώθηση των αιτηµάτων τους παραµένει πάντα κεντρική προ-
τεραιότητα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Και είναι χρέος
και των υπολοίπων προοδευτικών δυνάµεων, των προοδευτικών
κοινοβουλευτικών κοµµάτων, να συνεργαζόµαστε και να έχουµε
κοινές παρεµβάσεις, µέσα και έξω από τη Βουλή. 

Κυρία Πρόεδρε σας ευχαριστώ πολύ. Οφείλω να κλείσω όπως
ξεκίνησα. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κοινωνία δυσπιστεί και
µέµφεται τον κ. Μητσοτάκη για το έγκληµα της συγκάλυψης µετά
τα Τέµπη, αλλά και για το ότι δεν αποδίδονται ευθύνες στο έγκ-
ληµα των Τεµπών αυτό καθαυτό. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία τηρώντας και τιµώντας τον όρκο που έχουµε δώσει, αλλά
και την ευθύνη που έχουµε έναντι όλων των πολιτών, ανεξαρτή-
τως κοµµάτων, πεποιθήσεων, γεωγραφικής, ταξικής ή κοινωνικής
θέσης, είναι δεσµευµένος και υποχρεωµένος το αίτηµα δυσπι-
στίας της κοινωνίας να το µεταφέρει µέσα στη Βουλή.

Ο κ. Μητσοτάκης πρέπει να απολογηθεί και πρέπει να σκεφτεί
το συντοµότερο το παράδειγµα του Σέρβου οµoλόγου του. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο Σπυρίδων Κουλκουδίνας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµα και σε
τοµείς που θα έπρεπε να αποτελούν κοινό τόπο και πεδίο συνεν-
νόησης και συναίνεσης, φαίνεται, δυστυχώς, ότι προτεραιότητα
για κάποιους είναι η συντήρηση της τοξικότητας και µιας ανούσια
και αναίτιας αντιπαράθεσης. Η κοινωνία απαιτεί δικαιοσύνη. Ο τε-
λευταίος Έλληνας πολίτης, ο τελευταίος Έλληνας πολιτικός,
απαιτεί δικαιοσύνη. Αυτό, όµως, είναι µια φράση που για κάποι-
ους έχει γίνει καραµέλα και χρησιµοποιείται για να καλύψει τη
δική τους έλλειψη αξιοπιστίας και επάρκειας και κάποιοι προσπα-
θούν να εργαλειοποιήσουν το λαϊκό αίσθηµα για απονοµή δικαιο-
σύνης. 

Ταυτόχρονα, όµως, θα πρέπει να ξέρετε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πως η κοινωνία ζητά από όλες τις πολιτικές δυνάµεις
να επιδεικνύουν σοβαρότητα και να λειτουργούν µε σύνεση και

υπευθυνότητα, κυρίως παραγωγικά και συνθετικά στο νοµοθε-
τικό έργο. 

Σήµερα έρχεται προς συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή ένα νο-
µοσχέδιο που δεν προσφέρεται για αντιπαραθέσεις ακραίου κοµ-
µατικού χαρακτήρα, ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο αντιµετωπί-
ζονται υπαρκτά προβλήµατα και τίθενται κανόνες για την υγεία
όλων όσων αθλούνται. Ταυτόχρονα, είναι ένα νοµοσχέδιο που
επιλύει πρακτικά ζητήµατα εφαρµογής του αθλητικού νόµου και
βελτιώνει το ρυθµιστικό πλαίσιο για τον επαγγελµατικό και ερα-
σιτεχνικό αθλητισµό. 

Σε ό,τι αφορά το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να
σταθώ στο ζήτηµα της πρόληψης και αντιµετώπισης σε ζητήµατα
υγείας στον αθλητισµό. Με ιδιαίτερη συγκίνηση, θα µου επιτρέ-
ψετε να πω, διάβασα το άρθρο 15 εδάφιο β’ να θέτει υποχρεω-
τική την ύπαρξη απινιδωτή σε όλες τις αθλητικές εγκαταστάσεις
διεξαγωγής αγώνων όλων των ηλικιών. Μάλιστα, η ύπαρξη απινι-
δωτή µε νόµο, για πρώτη φορά τίθεται ως βασική προϋπόθεση
και συνδέεται µε την άδεια λειτουργίας της εγκατάστασης. 

Και το λέω µε συγκίνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
είµαι από αυτούς που έχουν αναδείξει την αναγκαιότητα ύπαρξης
απινιδωτών, όχι µόνο στους αθλητικούς χώρους, αλλά και σε ένα
διευρυµένο πλαίσιο. 

Πριν από περίπου τρία χρόνια, ξεκίνησα την εκστρατεία µε
τίτλο «απινιδωτής ζωής» στην Πιερία, στον τόπο µου, θέλοντας
να ευαισθητοποιήσω και την κοινωνία, αλλά και τους φορείς του
νοµού. Προχώρησα, λοιπόν, στην αγορά και στη δωρεά τριάντα
περίπου απινιδωτών σε ακαδηµίες ποδοσφαίρου σε όλη την Πιε-
ρία. Απινιδωτές δόθηκαν, επίσης, και σε κάποιες δηµόσιες υπη-
ρεσίες στις οποίες υπάρχει αυξηµένη επισκεψιµότητα καθηµε-
ρινά και φιλοξενούν και µεγάλο αριθµό εργαζοµένων φυσικά. Κι
αυτό διότι η πεποίθησή µου είναι ότι δεν µπορούν να υπάρχουν
απινιδωτές µόνο σε χώρους όπου διεξάγονται αγώνες. Εκτιµώ
προσωπικά ότι απινιδωτές θα πρέπει να υπάρχουν σε σχολεία,
σε µέσα µεταφοράς και γενικότερα σε χώρους όπου συναθροί-
ζονται αρκετοί πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά σηµαντικό να
υπάρχει ένας απινιδωτής σε περίπτωση ανακοπής και θα είναι
πραγµατικά χρήσιµος. Πολλαπλασιάζονται, όµως, πραγµατικά οι
πιθανότητες επιβίωσης και καλής αποκατάστασης του θύµατος
όταν ο χειριστής του απινιδωτή γνωρίζει να κάνει καρδιοπνευµο-
νική αναζωογόνηση. 

Για τον λόγο αυτό, παράλληλα µε τη δωρεά απινιδωτών, ορ-
γάνωσα σεµινάρια πρώτων βοηθειών και εκπαίδευσης στη µέ-
θοδο ΚΑΡΠΑ µε έµπειρα στελέχη του Ερυθρού Σταυρού Κατε-
ρίνης, της Διασωστικής Οµάδας Πιερίας και καρδιολόγων της Κα-
τερίνης, που προσφέρθηκαν να συνδράµουν. Αυτούς τους αν-
θρώπους τους είχα συµµάχους εκείνη την περίοδο, σε αυτήν την
πρωτοβουλία και µε την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα και από το Βήµα
της Βουλής να τους πω ένα µεγάλο ευχαριστώ. 

Επιτρέψτε µου, όµως, σε αυτό το σηµείο να σταθώ στην κουλ-
τούρα και στην ανάγκη εκπαίδευσης στις πρώτες βοήθειες στη
χώρα µας γενικότερα, γιατί οι πρώτες βοήθειες είναι κουλτούρα
που σε πολλές χώρες του εξωτερικού έχει αναπτυχθεί. 

Ξεκινώντας από το σχολείο, λοιπόν, θεωρώ εξόχως σηµαντικό
οι πρώτες βοήθειες να ενταχθούν ως υποχρεωτικό σεµινάριο,
κύριε Υπουργέ, σε µαθητές από την Α’ γυµνασίου και έπειτα και
στο τέλος, στο λύκειο, όταν αποφοιτούν να έχουν τη δυνατότητα
αυτοί οι µαθητές να δώσουν τις εξετάσεις έτσι ώστε να γίνουν
πιστοποιηµένοι διασώστες. Το θέτω ως βάση συζήτησης αυτό µε
τα συναρµόδια Υπουργεία και δεσµεύοµαι ότι το αµέσως επό-
µενο διάστηµα θα ξεκινήσω σειρά επαφών και παρεµβάσεων για
το συγκεκριµένο θέµα. 

Πάµε τώρα σε ένα άλλο ζήτηµα, στην ψηφιακή κάρτα αθλητή.
Θεωρώ ότι είναι αναµφισβήτητα θετική η διάταξη µε την οποία
βελτιώνεται και γίνεται πλέον απόλυτο το πλαίσιο για την κάρτα
υγείας του αθλητή µε τις τροποποιήσεις και τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις που επέρχονται στο υπάρχον θεσµικό πλαίσιο. Η αρµο-
διότητα για την έκδοση ψηφιακής κάρτας υγείας αθλητή µετα-
φέρεται από τις οµοσπονδίες σε ένα κεντρικό ηλεκτρονικό σύ-
στηµα. Με αυτό τον τρόπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταρ-
γείται η ανάγκη έκδοσης πολλαπλών καρτών σε περιπτώσεις που
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οι αθλητές συµµετέχουν σε διαφορετικά αθλήµατα, σε διαφορε-
τικές οµοσπονδίες. Το γνωρίζετε καλά ότι υπάρχουν παιδιά, αλλά
και ενήλικες αθλητές, οι οποίοι δραστηριοποιούνται σε διαφορε-
τικά αθλήµατα. 

Καθίσταται, λοιπόν, σαφές ότι η πιστοποίηση ικανότητας προς
άθληση που καταγράφεται στην κάρτα υγείας, θα ισχύει για έναν
χρόνο από την ηµεροµηνία θεώρησής της από τους γιατρούς.
Μάλιστα το θεσµικό πλαίσιο εναρµονίζεται µε τις βέλτιστες πρα-
κτικές που ισχύουν σε διεθνές επίπεδο, αλλά και τις κατευθυντή-
ριες αρχές που τις χαρακτηρίζουν και απαιτούν κλινική εξέταση
του αθλούµενου, τη λήψη ατοµικού και οικογενειακού ιστορικού,
καθώς επίσης και ηλεκτροκαρδιογράφηµα που ισχύει ήδη. 

Στην κάρτα υγείας αθλητή, τα στοιχεία τα οποία θα αναγρά-
φονται περιλαµβάνουν µεταξύ άλλων θεωρηµένη βεβαίωση για-
τρού για την πιστοποίηση ότι ο αθλούµενος µπορεί να συµµετέχει
σε αυτές τις αθλητικές δραστηριότητες και θεωρηµένη βεβαίωση
ιατρού ότι ο αθλητής έχει υποβληθεί στις απαραίτητες ιατρικές
εξετάσεις που έχουν καθοριστεί µε υπουργική απόφαση. 

Είναι, επίσης, πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι η κάρτα υγείας
αθλητή θα εκδίδεται και ψηφιακά µέσω του συστήµατος του ατο-
µικού ηλεκτρονικού φακέλου υγείας. Και βέβαια είναι αυτονόητο
ότι η κάρτα υγείας αθλητή σε ισχύ αποτελεί προϋπόθεση για την
συµµετοχή του σε αγώνες και θα υπάρχει έλεγχος. 

Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν και άλλες σηµαντικές διατάξεις µε
θετικό πρόσηµο, όπως η επικαιροποίηση του θεσµικού πλαισίου
για τη βελτίωση της προσβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία
και κινητικά προβλήµατα στις αθλητικές εγκαταστάσεις. 

Επίσης, είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι µε νοµοθετική ρύθ-
µιση δίνεται µια δεύτερη ευκαιρία στα σωµατεία που δεν κατά-
φεραν να εγγραφούν στο ηλεκτρονικό µητρώο του Υπουργείου
Αθλητισµού, που λειτουργεί στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.
Με όσα ισχύουν µέχρι σήµερα, αν ένα σωµατείο δεν είχε εγγρα-
φεί στο µητρώο, θα διαγραφόταν αυτοµάτως και άµεσα από το
µητρώο αυτό. Πλέον τίθεται ένα όριο δύο ετών. 

Θεωρώ, επίσης, σηµαντικές τις διατάξεις που ενισχύουν την
αντιµετώπιση της βίας στους αθλητικούς χώρους. Έναν χρόνο
πριν ο κύριος Υπουργός έφερε διάταξη στη Βουλή και αυστηρο-
ποίησε τους κανόνες και τις τιµωρίες για τις οµάδες. Πλέον υπάρ-
χει κατοχύρωση των δικαιωµάτων των ΠΑΕ και των ΚΑΕ να
λαµβάνουν τα στοιχεία ταυτότητας του οπαδού ο οποίος προβαί-
νει σε παραβατικές πράξεις, οι οποίες θα έχουν τακτοποιηθεί από
υλικό καταγραφής των καµερών που είναι τελευταίας τεχνολο-
γίας και υπάρχουν σε όλα τα γήπεδα εδώ και λίγο καιρό, έτσι
ώστε να µην χορηγούνται πλέον σε αυτούς τους παραβατικούς
ανθρώπους εισιτήρια ή να µην µπορούν να εισέλθουν σε αθλητι-
κούς χώρους. Επίσης, σηµαντική είναι και η διάταξη για τη θέ-
σπιση αυστηρών ποινών από το κράτος στους παραβάτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα πριν, το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
έχει θετικό πρόσηµο, έχει θετική στόχευση. Γι’ αυτό και είναι δε-
δοµένη η θετική µας ψήφο σε αυτό και πραγµατικά σας καλώ να
το υπερψηφίσετε κι εσείς, καθώς ο αθλητισµός ενώνει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών ο κ. Πέτρος Δη-
µητριάδης.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσω και εγώ µε τον

προηγούµενο οµιλητή ότι ο αθλητισµός πράγµατι ενώνει. Και
αυτό το λέω διότι την 1η Φεβρουαρίου συµπληρώθηκαν τρία χρό-
νια από ένα ατυχές περιστατικό, από τη δολοφονία του άτυχου
Άλκη Καµπανού του οπαδού του Άρη, που έλαβε χώρα στη Θεσ-
σαλονίκη. Για εµάς λοιπόν τέτοια περιστατικά είναι καταδικαστέα
και το λέω εγώ που είµαι οπαδός του ΠΑΟΚ. 

Άλλο το να είσαι οπαδός, άλλο να σκοτώνεις έναν άλλο οπαδό
στο όνοµα της οµάδας. Καµία σχέση το ένα µε το άλλο. Άλλο
υποστηρίζουµε την οµάδα µας υγιώς και άλλο να σκοτώνουµε,
πράγµα το οποίο είναι κάτι αρρωστηµένο και το καταδικάζουµε. 

Θέλουµε λοιπόν στη µνήµη του άτυχου Άλκη Καµπανού και
εµείς να καταδικάσουµε την οπαδική βία απ’ όπου και αν προ-

έρχεται και ελπίζω κάποια στιγµή να ωριµάσουν οι συνθήκες
ώστε οι οπαδοί να πηγαίνουν αδελφωµένοι στο γήπεδο και όχι
να σκοτώνονται και να δέρνονται και κυρίως να σταµατήσει αυτός
ο άρρωστος οπαδισµός, ο οποίος δυστυχώς -να το πω- καλλιερ-
γείται και από µέσα µαζικής ενηµέρωσης, από εφηµερίδες που
ουσιαστικά ντοπάρουν, φανατίζουν τους οπαδούς χωρίς να
υπάρχει κανένας λόγος. Άλλο πράγµα ξέρετε η αντιπαλότητα των
οµάδων που για εµάς είναι θεµιτό και άλλο πράγµα ο άρρωστος
φανατισµός. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο. Αυτό πρέπει να το πω.

Δεύτερον, θέλαµε και εµείς µε τη σειρά µας να εκφράσουµε
τη συµπαράστασή µας στους κατοίκους της Σαντορίνης. Ουσια-
στικά αυτή τη στιγµή υπάρχει ένας πανικός. Καλό θα είναι να µην
σκορπάµε πανικό ειδικά µε fake news, γιατί γίνεται και αυτό εδώ
δυστυχώς. 

Όµως ήθελα να πω ότι υπάρχουν και φαινόµενα αισχροκέρ-
δειας από αεροπορικές εταιρείες. Θέλω λοιπόν η Κυβέρνηση εδώ
να παρέµβει και κυρίως και πιο σηµαντικό να παράσχει και συν-
δροµή -και µε το στρατό και το ναυτικό- µε τα διαθέσιµα εναέρια
και πλωτά µέσα, διότι δυστυχώς είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Δεν
θα πρέπει να εκµεταλλευόµαστε ένα φυσικό φαινόµενο, το οποίο
ελπίζουµε να µη λάβει χειρότερες διαστάσεις, για να αισχροκερ-
δούµε. Είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό για εµάς προσωπικά. Και
θα πρέπει να γίνει από την ελληνική πολιτεία. 

Επίσης, θα ήθελα να πω λίγο κάτι για το έγκληµα των Τεµπών,
επειδή είναι το γεγονός της επικαιρότητας. Εχθές ένας χαροκα-
µένος πατέρας, ο κ. Νίκος Πλακιάς έκανε µια δήλωση. Είπε λοι-
πόν πως «εµείς δεν κατεβήκαµε στο δρόµο για κανένα κόµµα».
Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Τι δείχνει; Δείχνει ότι ακόµα και
οι συγγενείς των θυµάτων δεν θέλουν µικροκοµµατική εκµετάλ-
λευση των Τεµπών από συγκεκριµένα κόµµατα. 

Θέλω να πω και το εξής. Στα συλλαλητήρια της Κυριακής 26
Ιανουαρίου κατέβηκαν άτοµα από όλο το πολιτικό φάσµα. Υπήρξε
παλλαϊκή συµµετοχή. Εποµένως, εµείς, οι Σπαρτιάτες, οι οποίοι
ουδέποτε εκµεταλλευτήκαµε το γεγονός και ποτέ δεν το κάναµε
σηµαία, ζητάµε να διαλευκανθεί το έγκληµα των Τεµπών, ξέρετε
γιατί; Γιατί είναι για εµάς εθνική υπόθεση. Αφορά όλους µας.
Διότι όλοι µας θα µπορούσαµε να είµαστε σε εκείνο το τρένο. 

Γι’ αυτό τον λόγο θα θέλαµε να παρακαλέσουµε να µην ακούµε
πάλι για προοδευτικά µέτωπα, ειδικά στο θέµα των Τεµπών. Οι
νεκροί των Τεµπών ανήκουν σε όλη την Ελλάδα, ήταν τέκνα της
Ελλάδος και όλοι η Ελλάδα τους θρήνησε, ανεξαρτήτως κοµµα-
τικών πεποιθήσεων. Αυτό για µας είναι πάρα πολύ σηµαντικό και
θα πρέπει να προσεχθεί. 

Θέλω να πω και το εξής. Άκουσα τον κ. Πρωθυπουργό για την
εξεταστική. Και είπε ότι δεν ήταν η καλύτερη στιγµή. Να πω στον
κ. Πρωθυπουργό, επειδή ήµουν και εγώ µέλος, ως ειδικός αγο-
ρητής των Σπαρτιατών, ότι δεν ευθυνόµαστε οι Βουλευτές της
Αντιπολίτευσης, διότι εµείς απ’ την αρχή είχαµε πει πως θα πρέ-
πει να κληθούν κρίσιµοι µάρτυρες και στοιχεία. Δεν θα έπρεπε
να κλείσει βεβιασµένα η εξεταστική, άρον άρον χωρίς να έχει
έρθει η δικογραφία. Εµείς δεν ευθυνόµαστε και µάλιστα να πω
στον κ. Πρωθυπουργό ότι ουσιαστικά µε τα όσα είπε, αναίρεσε
το πόρισµα της κυβερνητικής Πλειοψηφίας που µιλούσε µόνο για
ανθρώπινο λάθος. Μέχρι και για ευθύνη ειδικών µηχανοδηγών
έκανε λόγο. 

Εµείς λοιπόν είπαµε µήπως έπρεπε να έρθουν όλα στο φως και
θα έπρεπε να περιµένουµε να έρθουν κρίσιµα στοιχεία και κρίσι-
µοι µάρτυρες και όχι να κλείσουµε άρον άρον µια εξεταστική
µόνο και µόνο για να βγάλουµε ένα πόρισµα βολικό, το οποίο
πλέον αποδεικνύεται πως δεν ανταποκρίνεται σε πραγµατικό-
τητα. 

Επίσης να πω και κάτι ακόµα για τη σύσταση προανακριτικής.
Εµείς είχαµε πει από την αρχή, εδώ και ενάµιση χρόνο, από τότε
που µπήκαµε στο Κοινοβούλιο, ότι οποιαδήποτε απόπειρα σύ-
στασης προανακριτικής και εξεταστικής είναι ευπρόσδεκτη, διότι
για µας προέχει η διαλεύκανση του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Όµως θα θέλαµε να βάλουµε δύο αστερίσκους. Πρώτα απ’ όλα
η προανακριτική θα πρέπει να διεξαχθεί έχοντας στη διάθεσή µας
όλα τα αποδεικτικά µέσα, όλα τα πορίσµατα. 

Δεύτερον, δεν θα πρέπει να αποκλείσουµε τη δυνατότητα πα-
ραποµπής στον φυσικό δικαστή πολιτικών προσώπων και ένα
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τρίτο και πολύ σηµαντικό, το είπε πριν λίγο η κ. Χρηστίδου. Θα
το πω κι εγώ. Αφορά την παραγραφή. 

Πράγµατι µε την Αναθεώρηση του Συντάγµατος του 2019 προ-
βλέπεται εικοσαετής παραγραφή για τα αδικήµατα των υπουρ-
γών και των πολιτικών προσώπων. Όµως δυστυχώς υπάρχει µια
λεπτοµέρεια. Ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών, ο ν.3126/2003,
παραµένει ακόµα και σήµερα µε την παλιά του µορφή. Προβλέπει
παραγραφές εξπρές. Δεν υπήρξε κανένας εκτελεστικός νόµος
εδώ και έξι χρόνια που να τροποποιεί αυτήν τη µορφή του νόµου,
µε αποτέλεσµα να υπάρχει µείζων κίνδυνος να βρεθούµε προ εκ-
πλήξεως και να εφαρµοστεί η ευνοϊκότερη διάταξη υπέρ του κα-
τηγορουµένου και να υπάρξει παραγραφή. Αυτό είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. 

Και µάλιστα επειδή µιλήσαµε για τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών, θεωρώ ότι κάποια στιγµή πρέπει να ανοίξει συζήτηση
περί κατάργησής του. Οι υπουργοί δεν είναι κάτι ανώτερο ούτε
κάτι διαφορετικό. Θα πρέπει να υπάγονται στις ίδιες διατάξεις
όπως ο µέσος πολίτης. Αυτό για µας είναι µια αδικία και έτσι δη-
µιουργείται µια δυσπιστία από τους Έλληνες πολίτες εις βάρος
της ελληνικής πολιτικής σκηνής. Είναι για µας πάρα πολύ σηµα-
ντικό. 

Τέλος, θέλω να πω κάτι για το νοµοσχέδιο. Εµείς το υπερψη-
φίσαµε, διότι έχει κάποιες θετικές διατάξεις. Πρώτα απ’ όλα ου-
σιαστικά διευκολύνει πλέον τους ΑµεΑ να γίνονται προπονήσεις
και να παίρνουν δίπλωµα UEFA C. Επίσης, έχει προβλέψει για την
προσβασιµότητα των ΑµεΑ στα γήπεδα. Επίσης, προβλέπει ποι-
νές ατοµικά για φιλάθλους, όχι µόνο για ΠΑΕ και ΚΑΕ σε περί-
πτωση που γίνει κάποια παραβίαση, καθώς θα πρέπει να είµαστε
προσεκτικοί γιατί πολλές φορές κάποιες από αυτές τις παραβιά-
σεις δεν µπορεί να τις επωµίζονται οι φίλαθλοι και οι ΚΑΕ. Θέλω
να πω ότι γενικώς εισάγει κάποιες θετικές διατάξεις. Ελπίζουµε
βέβαια να εφαρµοστούν. 

Εγώ αυτά είχα να πω. Εφιστώ την προσοχή γενικώς για το
έγκληµα των Τεµπών, να µην υπάρξει µικροκοµµατική εκµετάλ-
λευση και κυρίως να σεβαστούµε τους συγγενείς των θυµάτων. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεόδωρος Καράογλου. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε δύο επισηµάνσεις. Η πρώτη αφορά την τή-

ρηση του χρόνου, ειδικότερα από τους Προέδρους των κοµµά-
των. Κυρία Πρόεδρε, µε όλον τον σεβασµό και την εκτίµηση που
σας έχω, θεωρώ ότι είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα πρέπει να αντι-
µετωπιστεί. Δεν µπορεί οι Πρόεδροι των κοµµάτων έχοντας 15
λεπτά να µιλάνε 35, 40 ή και 60 λεπτά, κάποια Πρόεδρος εξ
αυτών. 

Θεωρώ ότι µε αυτόν τον τρόπο εκτίθεσθε εσείς ως Προεδρείο,
όταν µάλιστα βάζετε και το χρονόµετρο των 15 λεπτών και χωρίς
να γίνει καµία διακοπή επιτρέπεται κάποιος να µιλάει 35, 40, 50
λεπτά ή όσο θέλει. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα πρέπει να εξε-
τάσετε και νοµίζω ότι ήρθε η ώρα πλέον να µπει το ηλεκτρονικό
χρονόµετρο, οπότε όταν κλείνει ο προβλεπόµενος χρόνος, να
σταµατάει να λειτουργεί το µικροφωνικό σύστηµα. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι ότι αναρωτήθηκα, παρακολουθώντας
τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης ειδικότερα, µήπως έχει
αλλάξει ατζέντα. Μήπως δεν συζητάµε για το νοµοσχέδιο που
αφορά τις ρυθµίσεις για τον ερασιτεχνικό και επαγγελµατικό
αθλητισµό, αλλά συζητάµε για τα Τέµπη. Τελικά διαπίστωσα ότι
το θέµα παραµένει το ίδιο. Απλώς κάποιοι συνάδελφοι και κάποια
κόµµατα, έχοντας έλλειψη πολιτικού αφηγήµατος, προσπαθούν
να εργαλειοποιήσουν το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών και γι’
αυτόν τον λόγο επανέρχονται συνεχώς επί του ίδιου θέµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Κανείς
δεν είναι λιγότερο ή περισσότερο ευαίσθητος από εµάς της Νέας
Δηµοκρατίας σε αυτό το θέµα. Όλοι µας, από τον Πρόεδρό µας
µέχρι το τελευταίο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας θέλουµε να
λάµψει η αλήθεια. Θέλουµε να αποδοθεί δικαιοσύνη. Θέλουµε να
διασφαλίσουµε στον ελληνικό λαό ότι τα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς και ειδικότερα ο σιδηρόδροµος, που πρέπει να οµολογή-
σουµε ότι έχει µείνει αρκετά πίσω, είναι ασφαλή για τους Έλ-
ληνες πολίτες. Κάθε πράγµα όµως στον καιρό του. Η Δικαιοσύνη

προχωρά, η έρευνα προχωρά και βεβαίως θα φτάσει ώρα που θα
κάνουµε συζήτηση εδώ για το συγκεκριµένο τραγικό δυστύχηµα
για τα Τέµπη και για οτιδήποτε άλλο ήθελε προκύψει. 

Ας έρθουµε τώρα στο θέµα µας. Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υ-
πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Νέα Δηµοκρατία εί-
µαστε υποστηρικτές της άποψης πως όταν πρόκειται να αναλά-
βεις µία ευθύνη, δεν πρέπει να διστάσεις ποτέ. Να βλέπεις
µονάχα µπροστά και να προχωράς µε γνώµονα το συνολικό όφε-
λος. Να αµύνεσαι σθεναρά απέναντι στους οπαδούς της στασι-
µότητας και της µιζέριας και να κλείνεις τα αυτιά σου στα εύκολα
λαϊκίστικα συνθήµατα που αποπροσανατολίζουν. 

Ιδιαίτερα όταν είσαι µέλος ή στηρίζεις µια Κυβέρνηση που έχει
αποδείξει επί πεντέµισι συνολικά χρόνια, µε συνέπεια, συνέχεια
και επιµονή, πως είναι βαθιά µεταρρυθµιστική Κυβέρνηση, τότε
δεν µπορεί παρά να συνταχθείς και να υπερψηφίσεις µια νοµο-
θετική πρωτοβουλία που ενισχύει στο πεδίο τον ερασιτεχνικό
αλλά και τον επαγγελµατικό αθλητισµό. 

Διότι οι παρεµβάσεις που προωθεί το αρµόδιο Υπουργείο ωφε-
λούν συνολικά τον αθλητισµό. Για παράδειγµα, η ενίσχυση της
ασφάλειας των αθλητών, των προπονητών και των προσώπων
που συµµετέχουν στο αθλητικό γίγνεσθαι, η ενίσχυση του ρυθµι-
στικού πλαισίου του επαγγέλµατος του προπονητή αθληµάτων
των ατόµων µε αναπηρία, η εναρµόνιση µε τις επιταγές των διε-
θνών καινοτοµιών ως προς τα αθλήµατα του µηχανοκίνητου
αθλητισµού, η αποδοτικότερη λειτουργία της ψηφιακής κάρτας
της υγείας των αθλητών ή η αποκατάσταση ανισοτήτων που
έχουν παρατηρηθεί στις επιβραβεύσεις αθλητών που διακρίθη-
καν σε Ολυµπιακούς και Παραολυµπιακούς Αγώνες, όλα τα πα-
ραπάνω και πολλά ακόµα δεν ικανοποιούν µονάχα µια καθολική
απαίτηση της αθλητικής οικογένειας αλλά βάζουν τέλος στα
κακώς κείµενα του χθες.

Διότι δεν µπορώ να φανταστώ ότι διαφωνεί κανείς συνάδελφος
σε αυτήν την Αίθουσα µε το να επιβραβεύονται οικονοµικά και να
αποκτούν δικαίωµα διορισµού στο δηµόσιο ως «εξαιρετικά δια-
κριθέντες» οι αθλητές και οι αθλήτριες που κατέλαβαν από την
τέταρτη έως την έκτη θέση στους Ολυµπιακούς Αγώνες, αρχής
γενοµένης από τους αθλητές που διακρίθηκαν στους Ολυµπια-
κούς Αγώνες του Παρισιού. Είµαι σίγουρος πως όχι, δεν διαφωνεί
κανείς, γιατί όλοι οι αθλητές µαζί σήκωσαν την ελληνική σηµαία
ψηλά. Μέχρι σήµερα αυτό το προνόµιο και αυτά τα προνόµια γε-
νικώς απολάµβαναν µόνο όσοι κατακτούσαν µετάλλια, δηλαδή οι
τρεις πρώτοι. 

Διαφωνεί κανείς µε την αναγνώριση των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων στους προπονητές ποδοσφαίρου που έχουν δίπλωµα
UEFA C; 

Είναι αντίθετος κάποιος συνάδελφος ή κάποια συναδέλφισσα
Βουλευτής µε την αποκατάσταση του δικαιώµατος άσκησης
επαγγέλµατος του προπονητή για όσους δεν αποφοίτησαν από
το Λύκειο, ενώ είχαν διπλώµατα ως το 2021 και ασκούσαν κανο-
νικά το επάγγελµα του προπονητή; 

Ή µήπως δεν εξυπηρετεί τα σωµατεία που εδρεύουν σε νησιά
µε πληθυσµό κάτω από 3.100 κατοίκους το γεγονός ότι από εδώ
και στο εξής θα µπορούν να απασχολούν ως προπονητή τον κα-
θηγητή φυσικής αγωγής που υπηρετεί είτε ως µόνιµος είτε ως
αναπληρωτής σε σχολείο της περιοχής, κατόπιν άδειας άσκησης
ιδιωτικού έργου, που θα του χορηγείται από το οικείο υπηρε-
σιακό συµβούλιο; 

Εξίσου όµως σηµαντική είναι και η αλλαγή που κάνουµε στον
χρόνο που µπορεί να µείνει ανενεργό ένα ερασιτεχνικό σωµατείο,
προτού αυτό διαγραφεί από την οµοσπονδία του, εφόσον δεν
επικαιροποιεί την εγγραφή του στο σύστηµα e-Kouros. Με τα νέα
δεδοµένα, αντί για έναν χρόνο που ισχύει σήµερα, παρατείνουµε
το περιθώριο στα δύο χρόνια. 

Επιπλέον, συνεχίζουµε να παρεµβαίνουµε δραστικά και αποτε-
λεσµατικά και σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση της βίας στους
αθλητικούς χώρους. Για παράδειγµα, µε το σχέδιο νόµου που ψη-
φίζουµε οι ποδοσφαιρικές ανώνυµες εταιρείες κι οι καλαθοσφαι-
ρικές ανώνυµες εταιρείες θα µπορούν να γνωρίζουν τα στοιχεία
ταυτότητας κάθε οπαδού τους που προκαλεί επεισόδια, εφόσον
αυτός ταυτοποιηθεί µέσω του υλικού καταγραφής των καµερών
στα γήπεδα, και έτσι να του απαγορεύουν τη χορήγηση εισιτηρίων. 
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Θεσµική αναβάθµιση και εκσυγχρονισµός είναι κι οι αλλαγές
όµως που προωθούµε στον τρόπο επιλογής και ορισµού των πα-
ρατηρητών της Διαρκούς Επιτροπής Αντιµετώπισης της Βίας, της
γνωστής µας ΔΕΑΒ. Πλέον θα ορίζονται µε ποιοτικά µετρήσιµα
κριτήρια, µε ταυτόχρονη δηµιουργία ηλεκτρονικού µητρώου γι’
αυτούς. 

Επιπρόσθετα, η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται
από τις πρώτες χώρες που υιοθετούν την επικαιροποιηµένη απαί-
τηση του Παγκόσµιου Οργανισµού Αντιντόπινγκ. Όσα ανέφερα
παραπάνω και πολλές ακόµη αλλαγές που προωθούµε διασφα-
λίζουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ελληνικός αθλητισµός
θα λειτουργεί εφεξής µε διαφάνεια και αξιοκρατία. 

Ωστόσο, θέλω σε ένα λεπτό να θέσω στην Ολοµέλεια ένα
θέµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι ένα λεπτό, κύριε
Καράογλου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Μισό λεπτό. Θέλω να πω ότι αξίζει
να σκύψουµε πάνω του µε προσοχή. Είναι µια αδικία που συντε-
λείται σε βάρος του γυναικείου ποδοσφαίρου στην Ελλάδα και
νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, ότι θα δείξετε ιδιαίτερη ευαισθησία, γιατί
υπάρχει και το γυναικείο ποδόσφαιρο και πρέπει να πούµε δυο
κουβέντες και γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευαισθησία έχω για
όλα όσα λέτε, σας ενηµερώνω, αλλά για λόγους µη επιβάρυνσης
και των υπολοίπων οµιλητών.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Προφανώς, προφανώς. Άλλωστε
ήσασταν ακριβή στα πίτουρα και φθηνή στο αλεύρι, έτσι; Είδα
προηγουµένως ότι ο Αρχηγός της πρώην Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης κ. Φάµελλος αντί για δεκαπέντε λεπτά µίλησε σαράντα.
Εκεί δεν υπήρξε καµία διακοπή. Εµείς στα επτά λεπτά πρέπει να
τελειώνουµε, δυστυχώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι, στους Βουλευτές
όλους υπάρχει ανοχή, και του δικού σας κόµµατος βεβαίως.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ναι, το βλέπω. Να κλείσω σε µισό
λεπτό, για το θέµα του γυναικείου ποδοσφαίρου. 

Η Ένωση Σωµατείων Ποδοσφαίρου Γυναικών Βορείου, Νοτίου
Ελλάδος και Νήσων ιδρύθηκε το 2023 έχοντας ως σκοπό να ορ-
γανώσει και να αναπτύξει το ποδόσφαιρο γυναικών στην πατρίδα
µας ως µέλος της ΕΠΟ. Σύµφωνα µε το καταστατικό της η συ-
γκεκριµένη ένωση εγγράφηκε ως µέλος της Ελληνικής Ποδο-
σφαιρικής Οµοσπονδίας στη γενική συνέλευση στις 28ης Ιουνίου
του 2024.

Παρ’ όλα αυτά σε επικοινωνία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες της
Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού τα µέλη της ενηµερώθηκαν ότι
η συγκεκριµένη ένωση δεν µπορεί να λάβει ειδική αθλητική ανα-
γνώριση, όπως συµβαίνει µε όλες τις υπόλοιπες ενώσεις όλων
των αθληµάτων που λειτουργούν στην Ελλάδα. Ο λόγος αυτός
είναι ότι το ποδόσφαιρο γυναικών δεν αποτελεί χωριστό κλάδο
άθλησης και ο νόµος δεν προβλέπει την ίδρυση περισσοτέρων
από µία ενώσεων ανά κλάδο άθλησης που να επικαλύπτονται γε-
ωγραφικά. 

Κύριε Υπουργέ, µπορούµε να δώσουµε λύση στο συγκεκριµένο
θέµα εγκρίνοντας την ίδρυση ένωσης που θα καλύπτει ολόκληρη
την ελληνική επικράτεια ή µέρος αυτής, µε µέλη τα αθλη- τικά σω-
µατεία που έχουν τµήµα ποδοσφαίρου γυναικών, τα οποία θα
µπορούν να είναι µέλη και σε αυτήν την ένωση, παράλληλα µε την
τοπική ένωση στην οποία υπάγονται για τα ανδρικά τµήµατά τους.

Και δεδοµένου ότι το γυναικείο ποδόσφαιρο έχει ένα διαρκώς
αυξανόµενο ενδιαφέρον, τόσο από πλευράς ευκαιριών για τις
αθλήτριες όσο και σιγά-σιγά και από εµπορικής απόψεως, φρονώ
ότι µπορούµε να προσεγγίσουµε το συγκεκριµένο θέµα µέσα από
µια οπτική που θα ευνοεί τη µακροπρόθεσµη ανάπτυξη του αθλή-
µατος. Σε τελική ανάλυση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ο
αθλητισµός δεν έχει χρώµα, έτσι πιστεύω δεν πρέπει να έχει και
φύλο. 

Συνοψίζοντας και κλείνοντας, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας υπερψηφίζει το σχέδιο νόµου, διότι ο αθλητι-
σµός δεν πρέπει να είναι πεδίο πολιτικής ή κοινωνικής αντιπαρά-
θεσης. Ο αθλητισµός ενώνει και σήµερα επιχειρούµε στην ουσία
την ουσιαστική επανεκκίνησή του. 

Θερµά συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ, για την άρτια νοµοθε-

τική σας πρωτοβουλία. Συνεχίστε έτσι, µε αυτόν τον ρυθµό, προς
όφελος της ελληνικής κοινωνίας και του ελληνικού αθλητισµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
κ. Ευαγγελία Λιακούλη Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητάµε σή-

µερα ένα πολύ σηµαντικό κατά τη γνώµη µου ζήτηµα. Οτιδήποτε
συζητάµε και έχει σχέση µε την ψυχοκοινωνική ανάπτυξη των παι-
διών µας είναι σοβαρό. Γι’ αυτό, λοιπόν, ο αθλητισµός και ο τρό-
πος που γίνεται αντικείµενο διαχείρισης της Κυβέρνησης είναι
ένα σοβαρό ζήτηµα. 

Βέβαια δεν µπορούµε να κλείσουµε τα µάτια στο ότι βρισκό-
µαστε δυστυχώς σε µια στιγµή που η χώρα κινείται σε τελείως
διαφορετικούς ρυθµούς και βεβαίως ο ελληνικός λαός βιώνει µια
πολύ ζοφερή κατάσταση µε το δυστύχηµα, την τραγωδία, που
τελικά καταφέρατε να το µετατρέψετε σε έγκληµα, της ιστορίας
των Τεµπών. 

Η δικογραφία για τις ποινικές ευθύνες του Υφυπουργού κ.
Τριαντόπουλου, άµεσου συνεργάτη του Πρωθυπουργού, βρίσκε-
ται αυτήν την στιγµή στο προσκήνιο. Αναζητούνται οι ευθύνες
των πολιτικών προσώπων και δεν είναι ζήτηµα λαϊκισµού αυτό
που εµείς συζητάµε εδώ. Θα όφειλε η Κυβέρνηση πρώτη να το
κάνει αυτό και µόνη της, αφ’ ης στιγµής είχε συµπληρωµατική δι-
κογραφία να φέρει το αίτηµα για σύσταση προανακριτικής επι-
τροπής. 

Βέβαια, µετά τη δηµόσια δήλωση του κυρίου Πρωθυπουργού
ότι δεν πρόκειται ούτε ο ίδιος ούτε η Κοινοβουλευτική του Οµάδα
να εµποδίσει τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής, δεν υπάρχει
καν λόγος παρά µιας λιτής -φαντάζοµαι- και σύντοµης συζήτη-
σης, διότι η Κυβέρνηση θα αποδεχθεί το αίτηµα που θα κατατεθεί
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Φαντάζοµαι θα συνηγορή-
σουν και οι άλλες παρατάξεις του Κοινοβουλίου, προκειµένου να
χυθεί άπλετο φως, όπως είπε ο κύριος Πρωθυπουργός τώρα,
που έχει µετακινηθεί πια από τη θέση του ότι δεν είναι ο παράγο-
ντας «ανθρώπινο λάθος», ότι υπάρχουν µονταρισµένα ηχητικά,
ότι υπάρχουν παρεµβάσεις, ότι υπάρχουν µπαζώµατα. Και δεν εί-
µαστε τελικά εµείς να πούµε στον κ. Φλωρίδη για τα µπάζα, αλλά
κάποιοι µπάζωσαν, ξεµπάζωσαν τον συγκεκριµένο χώρο.

Και από τα πεπλανηµένα διαγγέλµατα του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού, ας έρθουµε πλέον σε σοβαρά πορίσµατα για τις ευθύνες
που υπάρχουν όλων των προσώπων που έχουν εµπλακεί στη συ-
γκεκριµένη υπόθεση. Αυτό είναι το χρέος ηµών που υπηρετούµε
αυτήν την περίοδο στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Είναι ένα χρέος
όχι απέναντι στις οικογένειες µόνο των θυµάτων και τραυµατιών,
αλλά είναι ένα χρέος απέναντι στην ελληνική δηµοκρατία, η οποία
διαφυλάσσεται, διαφυλάσσοντας εµείς οι ίδιοι τους θεσµούς, το
«θεσµικό της οπλοστάσιο», όπως συχνά λέµε.

Τώρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, για το δικό σας νοµοσχέδιο, ένα
νοµοσχέδιο ακόµη στον χώρο του αθλητισµού απ’ αυτά που µας
έχετε συνηθίσει δυστυχώς. Άναρχες, αποσπασµατικές ρυθµίσεις,
εξυπηρετήσεις και συµφέροντα. Δεν έχετε αντιληφθεί ότι ο
χώρος του αθλητισµού µπορεί να αποτελέσει έναν χώρο ανάπτυ-
ξης, αρχών, αξιών, µια καλή πυξίδα, όπως λέµε, κυρίως για τους
νέους ανθρώπους. Καταντήσατε έναν εµβληµατικό νόµο, τον
ν.2725/1999, να τον κατακρεουργείτε και εσείς και οι προκάτοχοί
σας και µάλιστα µε α λα καρτ διατάξεις, τροποποιήσεις και φω-
τογραφικά. Και δεν ντρέπεστε κιόλας. Τα κάνετε µπροστά στα
µάτια µας όλα αυτά. 

Περισσότερο σας ενδιαφέρει να κάνετε παρεµβάσεις στις δι-
οικήσεις, να ελέγχετε τα διοικητικά συµβούλια και τα µέλη -αυτό
σας ενδιαφέρει- και να κάνετε αυτές τις «σικέ» εκλογές -αυτό σας
ενδιαφέρει- και να κάνετε µε ονοµατεπώνυµο διοικητικά συµβού-
λια -αυτό σας ενδιαφέρει- και δεν σας νοιάζει καθόλου να βάλετε
εσείς κανόνες και αρχές και αξίες και διάκριση και κωλύµατα ανά-
µεσα σε αυτούς που είναι αθλητές, κριτές, µέλη της διοίκησης.
Επίλυση δοµικών προβληµάτων του αθλητισµού είναι αυτά που
σας λέω. 

Πώς αλλιώς να εξηγήσω την επιµονή σας στον µηχανοκίνητο
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αθλητισµό, για παράδειγµα, µέλη της διοίκησης στο ΔΣ του σω-
µατείου να είναι ταυτόχρονα κριτές; Πώς; Εσείς πώς το εξηγείτε
αυτό; Είναι δυνατόν ελέγχων και ελεγχόµενος µαζί, µε δύο ρό-
λους, ταυτόσηµους και ταυτόχρονους; Πώς θα υπάρξει αµερο-
ληψία στις αποφάσεις, όταν θα κρίνουν τους δικούς τους
αθλητές; Αλλά και πώς να εξηγηθεί η απόφαση σας να καταργή-
σετε τα κωλύµατα συµµετοχής των εµπόρων στα διοικητικά συµ-
βούλια των σωµατείων και οµοσπονδιών; Ανοίγετε τον ασκό του
Αιόλου. Σας το λέω. Είχα πει στον κ. Αυγενάκη µια φορά αυτό το
Βήµα, όταν τα είχε βάλει µε τους ερασιτέχνες και τους είχε κατε-
βάσει όλους κάτω και είχε κλείσει µήνες τα γήπεδα, ότι ανοίγει
τον ασκό του Αιόλου. Τον άνοιξε. Κι εσείς το ίδιο κάνετε. 

Εν τω µεταξύ, την ίδια ώρα να κάνατε και κάτι άλλο, που άντε
να πεις ότι το ζυγίζει το πράγµα και το φέρνει στα ίσα του, να το
καταλάβω. Δεν έχετε ασχοληθεί καθόλου µε τα χρονίζοντα ζητή-
µατα. Κυβερνητικό «amber alert» σε ό,τι αφορά τον αθλητισµό
της Λάρισας, για να σας πω ένα παράδειγµα. Έχουµε ένα Εθνικό
Αθλητικό Κέντρο Λάρισας, κύριε Υπουργέ. Θα χαρούµε να σας
φιλοξενήσουµε. Να µας επισκεφτείτε κι εµάς µια φορά, να δείτε
εκεί τι γίνεται. 

Κατ’ αρχάς, πρέπει να δείτε µεταξύ σας εκεί στη Νέα Δηµο-
κρατία τι λέτε, διότι οι παράγοντες που έχετε διορίσει -διορισµέ-
νοι είναι όλοι, δεν είναι κανένας εκλεγµένος- µεταξύ τους δια-
φωνούν. Δεν µπορείτε να τα βρείτε µεταξύ σας. Οι µισοί λένε ότι
θα το γκρεµίσετε, οι άλλοι µισοί λένε ότι θα το φτιάξετε και εµείς
περιµένουµε να δούµε ποιος είναι πιο ισχυρός στην άποψη και
ποιος θα πάρει την πλειοψηφία. Δεν πάτε να ασχοληθείτε λίγο,
σας παρακαλώ, την ώρα που ένα ολόκληρο Εθνικό Αθλητικό Κέ-
ντρο Λάρισας µαραίνεται και εσείς µεταξύ σας, οι οµογάλακτοί
σας διαφωνούν για το τι θα κάνουν;

Άλλη περίπτωση εγκατάλειψης το κλειστό της Νεάπολης που
δεν µπορεί να φιλοξενήσει -ακούστε, συνάδελφοι- µεγάλους
αγώνες, γιατί τι δεν έχει; Πυροπροστασία! Και αυτό το πράγµα
δεν µπορείτε να το φτιάξετε εσείς το Υπουργείο, που έχετε, κατά
τα άλλα, πολλά σχέδια, µεγάλα, στρατηγικούς σχεδιασµούς
κ.λπ..

Δεν έχει φιλοξενηθεί στην πόλη µου καµία µεγάλη διοργά-
νωση. Για ποιον λόγο; Γιατί έχουµε στερηθεί οποιονδήποτε πόρο
από εσάς. Δεν δίνετε φράγκο στη Λάρισα -ευρώ καλύτερα- και
δεν έχουµε κάνει απολύτως τίποτα, πού; Στην καρδιά της Θεσ-
σαλίας, που έχουµε σαρωθεί στην κυριολεξία, είµαστε καθηµα-
γµένοι, η νεολαία µας πήρε τον δρόµο για να φύγει και εσείς
αγρόν ηγοράζατε. Βέβαια, να µη θυµηθώ του κ. Αυγενάκη το τρύ-
πιο ταρτάν: Ενάµισι εκατοµµύριο ευρώ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Δεν ήταν ψίχουλα αυτά. Τρύπιο ήταν, τρύπιο µένει. 

Αυτά κάνετε. Αυτές είναι οι µέρες σας, ο βίος και η πολιτεία
σας. Και έρχεστε να µας µιλήσετε για τον τρόπο που εσείς θα κά-
νετε τον αθλητισµό τρόπο ζωής των Ελλήνων. Δυστυχώς, οι στό-
χοι σας είναι µικροί και κοντόφθαλµοι. Αυτό που κάνετε είναι
εξυπηρετήσεις οµογαλάκτων στα διοικητικά συµβούλια. Χρόνια
επιµένουµε. Το µητρώο δεν το ανοίγετε. Εκατόν δέκα δικά µας
σωµατεία δεν µπορούν να συµµετέχουν εξαιτίας αυτού του
νόµου που ψηφίσατε και βάζει όχι απλά κριτήρια, αλλά στην πρα-
γµατικότητα θέλει κάθε µικρό να τον εξαφανίσει. 

Να µιλήσω για τη λογική σας απέναντι στην αθλητική βία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εγώ θα θυµίσω τον

χρόνο, κυρία Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Η λογική του κ. Φλωρίδη, η οριζόντια, σας έχει αλώσει όλους

πραγµατικά, κύριε Βορίδη. Τιµωρητικές διατάξεις ακόµη και γι’
αυτό. Καµία ευαισθητοποίηση του ειδικού πληθυσµού, που είναι
κυρίως η νεολαία µας που συµµετέχει στον αθλητισµό. Καµία
απολύτως ευαισθητοποίηση σε ψυχοκοινωνικό επίπεδο. Κανένα
απολύτως ελκυστικό πλάνο, προκειµένου κυρίως οι νέοι µας να
συµµετέχουν.

Μ’ αυτά και µ’ αυτά, όµως, προκοπή δεν γίνεται. Πάλι η γάτα
θα κυνηγάει την ουρά της. Πάλι στο ίδιο σηµείο θα βρισκόµαστε.
Πάλι θα λέτε ποιος σας φταίει. Εσείς φταίτε! Κανένας δεν σας
φταίει!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο

στον κ. Χήτα, έχει τον λόγο ο Υπουργός για νοµοτεχνικές. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ
πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν καταθέσω µόνο νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις του νοµοσχεδίου, επιτρέψτε µου, επειδή η κ. Λια-
κούλη είπε κάποια πράγµατα, επιπροσθέτως να τα βελτιώσω.

Κυρία Λιακούλη, µιλάτε για χρηµατοδοτήσεις. Το Εθνικό Αθλη-
τικό Κέντρο Λάρισας για πάρα πολλά χρόνια -και επί ηµερών σας
δηλαδή- είχε έναν παγιωµένο προϋπολογισµό. Γι’ αυτό προ-
σπαθώ να συνθέσω και δεν θέλω να ανοίγουµε τέτοιες κουβέ-
ντες. Για πρώτη φορά στην ιστορία της Λάρισας, πέρυσι, από
1-1-2023, η αύξηση του προϋπολογισµού του ΕΑΚ Λάρισας είναι
κατά 75% µόνιµα. Το ξέρετε αυτό; Αυτό είναι το ένα. Άρα, λοιπόν,
επί Κυβέρνησης Κυριάκου Μητσοτάκη τώρα 75% αύξηση στο
ΕΑΚ Λάρισας µόνιµα. 

Δεύτερον, ο ελληνικός αθλητισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, -θα το πω γιατί υπάρχουν και µέλη που δεν παρακολουθούν
την επιτροπή τη συγκεκριµένη- είχε παγιωµένες αναφορές όσον
αφορά ποσά τα οποία πηγαίνουν προς τον αθλητισµό. Ένα πα-
γιωµένο ποσό είναι τα χρήµατα που πάνε στις οµοσπονδίες, 17
εκατοµµύρια ευρώ, διαχρονικά από όλες τις κυβερνήσεις. Δεν
µειώθηκε, ούτε θίχτηκε, ούτε αυξήθηκε. Τι συνέβη εδώ και τριά-
µισι χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Κάτι µοναδικό, θεαµα-
τικό για τον ελληνικό αθλητισµό. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη αύξησε 360% το ποσό αυτό. Από το 2022 όλα τα σω-
µατεία της Λάρισας, για παράδειγµα, και όλα τα σωµατεία της
Ελλάδος παίρνουν πόρους για πρώτη φορά µέσα από τη φορο-
λογία του στοιχήµατος αυτής της Κυβέρνησης. 

Αυτά είναι τα χρήµατα ετησίως παγιωµένα, όπως είναι και σ’
αυτό το νοµοσχέδιο µέσα που θα ψηφίσετε, κυρία Λιακούλη. Δεν
ξέρω αν θα το ψηφίσετε, γιατί µας έχετε µπερδέψει. Τα προηγού-
µενα νοµοσχέδια ο εκ δεξιών σας αξιολογότατος συνάδελφος τα
ψήφισε ως εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, τα δύο νοµοσχέδια για την
αθλητική βία. Περιµένω να δω τι θα κάνει το ΠΑΣΟΚ σ’ αυτό το
νοµοσχέδιο.

Εξαίρω τη συµπεριφορά του ΣΥΡΙΖΑ που ψήφισε θετικά και ψη-
φίζει και το εξήγγειλε και αυτό είναι που σηκώνει ψηλά το Κοινο-
βούλιο και µας ενώνει όλους. Θα πω και για τα άλλα κόµµατα, και
για τους Σπαρτιάτες που λένε «ναι». Θα δούµε και η Πλεύση
Ελευθερίας. Γι’ αυτό, όταν ερχόµαστε εδώ -συγγνώµη που θα
σας το πω και βλέπετε ότι υπάρχει καλή πρόθεση- να ενηµερω-
νόµαστε. Οι αυξήσεις των χρηµατοδοτήσεων του ελληνικού
αθλητισµού από την Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη είναι πρω-
τοφανείς. Τελεία. 

Πάµε στις νοµοτεχνικές. Οι νοµοτεχνικές έχουν µέσα συντα-
κτικές, φραστικές βελτιώσεις. Είναι µερικές, όµως, οι οποίες
έχουν και ένα ισχυρό παρεµβατικό περιεχόµενο που είναι προτά-
σεις των κοµµάτων. Ο ΣΥΡΙΖΑ, παραδείγµατος χάριν, έκανε πρό-
ταση, ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας έκανε πρόταση, οι
Σπαρτιάτες έκαναν πρόταση, η Πλεύση Ελευθερίας έκανε πρό-
ταση. Βελτιώνουµε τη διάταξη που για πρώτη φορά έρχεται και
αυξάνει τις διακρίσεις των Ολυµπιονικών. Από το «έως και τρεις»
που ήταν στους Ολυµπιακούς Αγώνες, το κάνουµε µε το παρόν
νοµοσχέδιο «µέχρι και έξι» στα προνόµια. Κάνουµε αναφορά χρο-
νική από τους Ολυµπιακούς Αγώνες του 2012. Γυρίζουµε δηλαδή
τον χρόνο και στους τρεις προηγούµενους Ολυµπιακούς Αγώνες
από το 2012. Αυτή είναι η µία σηµαντική τροπολογία.

Επίσης, την άλλη τροπολογία, την οποία εισηγήθηκε και ζήτησε
ο Πρόεδρος της Οµοσπονδίας των Ατόµων µε Αναπηρία, ο Πρό-
εδρος των Παραολυµπιονικών, για τους προπονητές, την υιοθε-
τήσαµε και την κάναµε δεκτή. Είχε δίκιο. Τη βελτιώνουµε στο
πλαίσιο της ευαισθησίας που πρέπει να δείξουµε. Αυτές είναι οι
δύο που έχουν ένα ουσιαστικό περιεχόµενο για τη συζήτηση. 

Για όλα τα υπόλοιπα, όποιος θέλει, είµαι στη διάθεσή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ιωάννης Βρούτσης καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο επί προσω-
πικού! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Λιακούλη, τα
ονόµατα εδώ µέσα αναφέρονται. Αναφερόµαστε και µε ονόµατα.
Όµως δεν προέκυψε κάτι που να σας προσβάλλει. Εποµένως, δεν
µπαίνει θέµα προσωπικού.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μα, ήταν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει όπως

ανακοινώθηκε από πριν ο κ. Χήτας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Ελληνικής Λύσης.

Αν ήταν προσωπικό µε προσβολή θα σας έδινα τον λόγο. Είναι
µια απάντηση. Αν µιλήσει ο Βουλευτής, ο Υπουργός, ο Υπουργός,
ο Βουλευτής, θα φτάσουµε µεθαύριο.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Όταν λέει «ενηµερωθείτε»…
Ο κύριος Υπουργός παραπλανεί το Σώµα. Αυτό σας λέω µόνο

και το απαντώ έτσι αφού δεν µου δίνετε τον λόγο. Διότι συζητάµε
για άλλο και µου απαντά για άλλο. Άµα θέλετε να συζητάµε έτσι,
λοιπόν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο καθένας εδώ µέσα
ξέρετε! Δεν γίνεται όµως άµεσα αυτό. Στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο βεβαίως. 

Ο κ. Χήτας είναι ήδη στο Βήµα, είναι ήδη ανακοινωµένος.
Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μη µε κάνετε να µετανιώσω, κυρία

Λιακούλη, που παραχώρησα τη θέση µου. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Εσείς;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι. Σας παραχώρησα τη θέση µου. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ήταν δυο Βουλευτές και µετά ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μην αρχίσετε άλλα

προσωπικά εσείς, κύριε Χήτα. Προχωρήστε στο θέµα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είµαι τζέντλεµαν. 
Κύριε Υπουργέ, τζάµπα ανησυχείτε µε το ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ

έτσι κάνει. Γκρινιάζει, γκρινιάζει και στο τέλος ψηφίζει. Δεν σας
πειράζει εσάς. Το «ναι» θα το πάρετε πάλι. Ούτως η άλλως οι άν-
θρωποι έχουν ψηφίσει πάνω από το 50% των νοµοσχεδίων σας.
Απλά γκρινιάζουν λίγο, βγάζουν κάποια πράγµατα προς τα έξω
και τελικά ψηφίζουν. 

Κύριε Βρούτση, πρέπει να πω για το νοµοσχέδιο. Όταν δεν µι-
λάµε για το νοµοσχέδιο µας λέτε «λέτε άσχετα πράγµατα για τα
Τέµπη» ή οτιδήποτε άλλο. Τώρα θέλω να πω για το νοµοσχέδιο
πέντε πράγµατα και δεν ακούτε εσείς. Και είµαστε και οι δυο του
αθλητισµού. Να µε ακούσετε. Και θα τα πω και καλά. Είναι ευκαι-
ρία. Δεν έχει ξαναγίνει αυτό από το 2019. Γι’ αυτό σας λέω, καθί-
στε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Θα πω κάποια πράγµατα για το νοµοσχέδιο πριν περάσω στα
επόµενα θέµατα. Σε γενικές γραµµές έχει κάποια καλά πράγµατα
µέσα. Να το λέµε αυτό. Έχει κάποιες συγκεκριµένες επιµέρους
διατάξεις οι οποίες θα υπερψηφιστούν. Για παράδειγµα η αδει-
οδότηση αθλητικών εγκαταστάσεων εφόσον υπάρχουν απινιδω-
τές είναι στη σωστή κατεύθυνση. Είναι πολύ καλό. Η ψηφιο-
ποίηση η χαρτογράφηση του αθλητισµού µέσω της πλατφόρµας
e-Kouros είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Η ψηφιακή κάρτα
υγείας είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Άρθρο 11. Προβλέπονται οι προϋποθέσεις κάτω από τις οποίες
δίνεται πριµ -αυτό το οποίο θίξατε και πριν- και παροχές σε αθλη-
τές µε µεγάλες επιτυχίες. Τα πριµ είναι καλά. Εννοείται. Είναι στο
πλαίσιο της λογικής. Αλλά το µείζον ξέρετε, κύριε Υπουργέ, για
τους αθλητές αυτούς οι οποίοι για χρόνια πορεύονται µόνοι τους
είναι να τους προσφέρουµε και καλές συνθήκες προπόνησης
αλλά πρέπει να δούµε και την ουσία. Δεν λέµε ότι το πριµ είναι
κακό. Ακούµε συνέχεια για γήπεδα, για παράδειγµα, για προπο-
νητήρια µε ελλείψεις και γενικώς κακές συνθήκες προπόνησης. 

Το θέµα της συντήρησης των αθλητικών εγκαταστάσεων δεν
είναι θέµα, για παράδειγµα, αυτού του νοµοσχεδίου αλλά επειδή
το Υπουργείο έχει φέρει σειρά από νοµοσχέδια -και εσείς και οι
προκάτοχοί σας- θα πρέπει να υπάρξει µια ισορροπία στη συντή-
ρηση και στην αναβάθµιση των αθλητικών εγκαταστάσεων στη

χώρα. Είναι σηµαντικό. Ακούστε το αυτό. Δεν γίνεται για παρά-
δειγµα να βρίσκει η πολιτεία δεκάδες εκατοµµύρια για να ανα-
βαθµίσει γήπεδα στην Αθήνα και στην περιφέρεια, να µετράµε τα
ευρώ λες και είναι δραχµούλες. Παράδειγµα το Καυταντζόγλειο.
Είχατε µια τοποθέτηση πρόσφατα. Δεν γίνεται το Καυταντζόγλειο
να έχει σήµερα µερική άδεια λειτουργίας γιατί υπάρχουν ελλεί-
ψεις και να µην µπορεί αυτήν την στιγµή ένα γήπεδο είκοσι οκτώ
χιλιάδων θέσεων να φιλοξενήσει πάνω από οκτώ χιλιάδες. Ο
Υπουργός, λοιπόν, δήλωσε πρόσφατα ότι το Καυταντζόγλειο θα
γίνει το ΟΑΚΑ της βόρειας Ελλάδας. Πότε θα γίνει αυτό; Από τη
µία βρίσκουµε -και σωστά γιατί υπήρχε κίνδυνος- 78 εκατοµµύρια
ευρώ για τη συντήρηση το ΟΑΚΑ και δεν βρίσκουµε 1 εκατοµµύ-
ριο για το Καυταντζόγλειο; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Υπάρχει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πού είναι το έρµο; Μα έχει άδεια
προσωρινής…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Μου επιτρέπετε; Θέλει µελέτη.
Τα λεφτά είναι έτοιµα. Δεν µπορεί το δηµόσιο… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Άρθρο 21. Ο Υπουργός κάνει αυτό
που του ζήτησαν οι ιδιοκτήτες των µεγάλων οµάδων. Σωστά; Σας
το ζήτησαν οι ιδιοκτήτες των µεγάλων οµάδων και το κάνετε. Κα-
ταργείτε τη δεύτερη υποτροπή την οποία νοµοθετήσατε πριν από
λίγο καιρό. Δηλαδή, την τιµωρία έδρας της ΔΕΑΒ. Την πρώτη
φορά τιµωρείσαι; Μία αγωνιστική. Δεύτερη; Διπλασιασµός, δύο
αγωνιστικές. Την τρίτη φορά τέσσερις αγωνιστικές. Αυτό ίσχυε
µέχρι τώρα. Επειδή, λοιπόν, κάποιες µεγάλες ΠΑΕ έχουν ήδη τι-
µωρηθεί µε δύο αγωνιστικές και φοβούνται ότι για ένα µπουκα-
λάκι θα πάνε στις τέσσερις αγωνιστικές, δηλαδή αν πετάξει
κάποιο σαΐνι ένα µπουκαλάκι µέσα στο γήπεδο ή κάνα κέρµα, ζή-
τησαν από τον Υπουργό να το αλλάξει. Και ο Υπουργός το άλ-
λαξε. Εµάς µας αρέσει να λέµε τα πράγµατα, όπως είναι. Αυτή
είναι η αλήθεια. Αυτό είναι το άρθρο 21. Αυτό κρύβεται από πίσω.
Αυτή είναι η ουσία. 

Πάµε παρακάτω. Πάµε στο κοµµάτι της αντιµετώπισης της
βίας. Έχω άποψη και µακρά πορεία στον χώρο. Άρθρο 25 για πα-
ράδειγµα. Γίνεται πάλι αναφορά στα ονοµαστικά εισιτήρια στην
ταυτοπροσωπία, στο τι γίνεται αν κάποιος το παραβιάζει κ.τ.λ..
Εξακολουθείτε να πιστεύετε ότι το πρόβληµα της βίας λύνεται αν
ξέρουµε ότι µε αυτό το εισιτήριο µπαίνει στο γήπεδο για παρά-
δειγµα ο Παπαδόπουλος ή δεν µπαίνει ο Παπακωστόπουλος. Κοι-
τάξτε λίγο. Αν λυνόταν το πρόβληµα της βίας έτσι εύκολα ξέρετε,
κύριε Υπουργέ, θα το είχαµε λύσει ήδη. Σε καµία χώρα του κό-
σµου να ξέρετε δεν υπάρχει ταυτοπροσωπία στην είσοδο του γη-
πέδου. Σε καµία χώρα του κόσµου. Τα εισιτήρια είναι ονοµαστικά
αλλά κανείς δεν ελέγχει ταυτότητες πουθενά. Θα σας πω γιατί.
Αν κάποιος κάπου οπουδήποτε στο εξωτερικό κάνει κάτι, εγώ που
κάθοµαι εκεί κάνω το οτιδήποτε είτε λέγοµαι Παπαδόπουλος είτε
λέγοµαι Παπακωστόπουλος, όπως θέλετε να µε πείτε, θα µε τσι-
µπήσουν και θα µε τιµωρήσουν, γιατί εκεί πολύ απλά θα εφαρ-
µοστεί ο νόµος. Εκεί είναι το µεγάλο θέµα να ξέρετε. 

Ένα σχόλιο για την τροπολογία που φέρνετε σήµερα στο νο-
µοσχέδιο αυτό. Πάµε στα ιδιωτικά πανεπιστήµια και αυτό που
αναφέρετε σήµερα. Η φωτογραφία είναι η τέχνη την οποία αγα-
πάτε. Κάνετε κάτι φωτογραφικές διατάξεις απίστευτες. Φωτο-
γραφία. Φέρνετε εσπευσµένα τροπολογία µε την οποία επιχει-
ρείτε η Κυβέρνηση, να ανατρέψετε τις προβλέψεις του νόµου
που ψηφίσατε πριν λίγο καιρό, του ν.5094/2024. Και γιατί το κά-
νατε αυτό; Για να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα κολέγια που δεν
πληρούν τις προϋποθέσεις του νόµου για αυτοτελείς κτιριακές
υποδοµές. Συγκεκριµένα για εκείνα τα κολέγια που έχουν ήδη
εγκαταστάσεις και χώρους, όπου η χρήση γης απαγορεύει την
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Πού είναι, κύριε Υπουργέ, τα Γέηλ; Πού
είναι τα Χάρβαρντ που θα έρχονταν εδώ; Εµείς το καταψηφίσαµε
τότε. Επιτρέπετε πλέον µε την τροπολογία αυτή που φέρνετε σή-
µερα τη συστέγαση διαφόρων εκπαιδευτικών µονάδων ακόµα και
αν δεν ανήκουν στο ίδιο πρόσωπο. Γιατί; Πολύ απλά για να ωφε-
ληθούν τα συγκεκριµένα κολέγια. Είναι λάθος ο τρόπος που νο-
µοθετείτε.

Αφήνω το νοµοσχέδιο τώρα. Πάµε λίγο στα υπόλοιπα. Πάµε,
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λοιπόν, στα υπόλοιπα γιατί ακούσαµε µε µεγάλο ενδιαφέρον και
προσοχή τον κ. Φάµελλο πριν από λίγο. Ήρθε και ο Πρόεδρος
του ΠΑΣΟΚ ο κ. Ανδρουλάκης. Τον ακούσαµε κι αυτόν. Κατ’ αρ-
χάς είναι χαρά µας που είδαµε τον κ. Φάµελλο και βλέπουµε και
τον κ. Ανδρουλάκη µετά από δέκα µέρες. Μετά το κυριακάτικο
συλλαλητήριο την περασµένη εβδοµάδα δεν τους είδαµε στη
Βουλή. Θα τους ακούσουµε σήµερα. Θέλω να πούµε ότι δεν θα
µείνουµε καν στο γεγονός ότι πλέον στηρίζεστε όλοι -και καλώς
κάνετε γιατί ο αγώνας θεωρώ ότι είναι κοινός- στο ότι γελούσατε
πολύ και κοροϊδεύετε όταν πριν από δύο χρόνια προβαίναµε στη
µία αποκάλυψη µετά την άλλη. Τα έχω πει πολλές φορές. Δεν θα
µείνω καν στους χαρακτηρισµούς που µας έχουν αποδώσει. Ψε-
κασµένους. Καλή ώρα εδώ ο Πρόεδρος. Συνωµοσιολόγους κ.λπ.. 

Πάµε όµως τώρα να δούµε ποιος είναι ο στόχος. Τι λένε όλοι;
Και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Να πέσει η Κυβέρνηση. Να πάµε σε
εκλογές. Να υπάρξει κάθαρση. Να υπάρξει δικαιοσύνη. Να πέσει
η Κυβέρνηση. Πρόταση δυσπιστίας ή οτιδήποτε άλλο. Είχατε την
ευκαιρία να πέσει η Κυβέρνηση και δεν την ρίξατε. Το ΠΑΣΟΚ και
ο ΣΥΡΙΖΑ είχατε την ευκαιρία να ρίξετε την Κυβέρνηση. Ήταν η
ίδια Κυβέρνηση. Το έγκληµα των Τεµπών είχε ήδη διαπραχθεί.
Όταν νοµοθετούσε για παράδειγµα τον γάµο των οµοφυλοφίλων,
αυτή εδώ η Κυβέρνηση και δεν είχε την απαραίτητη πλειοψηφία,
αν δεν στηρίζατε εσείς τότε που είχαν ήδη γίνει τα Τέµπη, θα είχε
πέσει η Κυβέρνηση. Απλά για εσάς τότε δεν υπήρχαν Τέµπη τόσο
ζωηρά και ζεστά όπως υπάρχουν τώρα. Θα είχε πέσει η Κυβέρ-
νηση από τότε. Και τους ρίξατε ένα πολύ µεγάλο σωσίβιο γιατί
από µόνοι τους θα έπεφταν. Δεν θα έβρισκαν τους Βουλευτές. 

Επίσης, όταν µιλάτε εδώ πάνω ο ΣΥΡΙΖΑ -η Νέα Δηµοκρατία τι
να πει- και κυρίως το ΠΑΣΟΚ θα πρέπει να αναφέρεστε στις ευ-
θύνες που έχετε. Όµορφα, µε πολιτική ανδρεία να πείτε ότι έχετε
τεράστιες ευθύνες για τις εγκαταστάσεις στον σιδηρόδροµο, για
τη σύµβαση 717. Και τα τρία αυτά κόµµατα έχουν πάρα πολύ µε-
γάλες ευθύνες. Δεν ακούµε κάτι γι’ αυτό και πρέπει να το λέτε.

Θέλω να πω το εξής, ότι ό,τι και να λέει ο καθένας εδώ πάνω,
ακόµα και αν προέρχεται από τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία το έχει
πάρει αλλιώς τώρα και λέει ότι θέλει και αυτή την κάθαρση και
τη δικαιοσύνη -µάλιστα-, ό,τι και να πει ο ΣΥΡΙΖΑ, ό,τι να πει και
το ΠΑΣΟΚ, ο κόσµος πλέον γνωρίζει ό,τι και να λέτε. Επαναλαµ-
βάνω, ό,τι και να λέτε. 

Τι άλλο παρατηρούµε τις τελευταίες µέρες; Παρατηρούµε ότι
επιτέλους στην Ελλάδα έχουµε δηµοσιογράφους. Απίστευτο.
Είναι απίστευτη η οβιδιακή µετάλλαξη των δηµοσιογράφων, των
συναδέλφων µου δηµοσιογράφων. Δεν τους αναγνωρίζω. Πού
ήταν αυτά τα παιδιά όλα; Πού ήταν αυτοί οι παρουσιαστές όλοι;
Πού ήταν αυτοί όλοι σήµερα εδώ οι µαχητές της κάθαρσης και
της δικαιοσύνης όταν δύο χρόνια δεν έβγαζαν κουβέντα; Και ξα-
φνικά βλέπεις άλλους ανθρώπους. Είναι τα ίδια πρόσωπα και λες
δεν είναι αυτός, αποκλείεται αυτός ο δηµοσιογράφος να λέει
αυτά τα πράγµατα. Και λες: Παναγία µου, τι γίνεται; Οβιδιακή µε-
τάλλαξη. Αυτοί οι δηµοσιογράφοι που µας αποκαλούσαν ψεκα-
σµένους και συνωµοσιολόγους -εµάς, την Ελληνική Λύση και τον
Κυριάκο Βελόπουλο- οι ίδιοι χρησιµοποιούν τα δικά µας επιχει-
ρήµατα που αποκαλύψαµε τότε και κάνουν τη ζωή δύσκολη σε
εσάς στα πάνελ. Να δείτε πώς είναι να είναι και η ζωή δύσκολη
στα τηλεοπτικά πάνελ, γιατί πηγαίνατε σε ασφαλές περιβάλλον:
«Και καλώς τον Υπουργό» και «για πείτε µας, κύριε Υπουργέ»
χωρίς ούτε καν να υπάρξει δύσκολη ερώτηση. 

Τώρα, όµως, αρχίζετε και περνάτε δύσκολα και οι λιγότερο µα-
θηµένοι, κύριε Βορίδη, -εσείς είστε και λίγο µπαρουτοκαπνισµέ-
νος- περνάνε δύσκολα εκεί. Μην τους στέλνετε στα πάνελ πλέον.
Τους περιµένουν σαν να είναι να τους φάνε τις σάρκες. Αν δεν
είναι, δηλαδή, µε στολή παραλλαγής, µην τους στέλνετε εκεί. Θα
περνάτε δύσκολα για να δείτε πώς είναι να πηγαίνετε σε µη φι-
λόξενο περιβάλλον ή σε φυσιολογικό περιβάλλον, σε ένα κανο-
νικό δηµοσιογραφικό αδέκαστο περιβάλλον να δείτε πώς είναι
εκεί η ζωή. 

Το αλλάξαν και οι δηµοσιογράφοι. Ναι, γιατί είδαν την κοινή
γνώµη και σου λένε δεν θα µπορούµε να κυκλοφορήσουµε στους
δρόµους. Είναι αργά και για τη δηµοσιογραφία. Και αυτή απέ-
τυχε. 

Κύριε Υπουργέ, εχθές σ’ αυτό το debate που είχατε εδώ µε τον

Πρόεδρό µας, εµφανιστήκατε αµετανόητος. Πάλι τα ίδια. Πάλι
αυτή η έπαρση, αυτή η αλαζονεία: Μιλάτε εσείς, εµείς πήραµε
41%. Αυτό το 41% πνίξτε το, πετάξτε το, σας κάνει κακό. Δεν το
καταλαβαίνετε; Πάλι εχθές το 41% επικαλεστήκατε. Αυτή η αλα-
ζονεία πραγµατικά. Πάλι δεν παραδέχεστε τα λάθη που πρέπει
να παραδεχθείτε. Βγείτε και πείτε: Κάναµε λάθος. Δεν το έχει πει
κανένας. Κανένας, κανένας επαναλαµβάνω. Χθες πάλι τα γυρί-
σατε. Άλλα λέει ο Πρωθυπουργός, άλλα λέγατε εσείς εχθές. Αµ-
φισβητείτε και αυτά που εµµέσως παραδέχτηκε ο Πρωθυπουρ-
γός στη συνέντευξή του. Πάλι το 41%, πάλι η έπαρση, πάλι η αλα-
ζονεία, πάλι δεν παραδέχεστε, πάλι αµετανόητος. Κάντε ό,τι θέ-
λετε. Ο κόσµος βλέπει και κρίνει. 

Απλά το 41% αυτό να ξέρετε αν ισχύουν οι δηλώσεις, που τις
έκανε ο άνθρωπος, ο κ. Μητσοτάκης στον Alpha προχθές, είναι
ψεύτικο, είναι πλαστό, γιατί άλλη επιχειρηµατολογία είχε ο κ. Μη-
τσοτάκης πριν τις εκλογές. Αν έλεγε αυτά πριν τις εκλογές που
είπε χθες, πιστέψτε µε δεν θα παίρνατε 41%. Εξαπατήσατε, λοι-
πόν, το εκλογικό σώµα µε αυτά που λέγατε. Είπε ψέµατα ο Πρω-
θυπουργός.

Κλείνω προς τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Αφού θέ-
λετε τόσο πολύ και εσείς, όπως όλοι µας, να χυθεί άπλετο φως,
αφού ζητάτε και εσείς δικαιοσύνη, αφού είστε και εσείς κατά της
συγκάλυψης, έχετε µια πολύ µεγάλη ευκαιρία να ρίξετε την Κυ-
βέρνηση και να πάτε σε εκλογές από αύριο κιόλας που ψηφί-
ζουµε για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, γιατί ψηφίζετε για Πρόεδ-
ρο της Δηµοκρατίας έναν άνθρωπο τον οποίον οι συγγενείς των
θυµάτων -εγώ δεν θα πω η Αντιπολίτευση, η µείζονα, η ελάσσονα,
ούτε θα πω κανένα πολιτικό πρόσωπο- οι ίδιοι οι συγγενείς των
θυµάτων λένε ότι έκανε τα πάντα για να αποκρύψει. Κρατούσε
τις δικογραφίες στο συρτάρι του και τα λοιπά, δεν έφερε ποτέ
την πρόταση της εξεταστικής που είχε δώσει η Ελληνική Λύση.
Ποτέ, ποτέ. Αυτόν τον άνθρωπο θα τον ψηφίσετε για Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας. 

Έχετε, λοιπόν, την ευκαιρία αύριο να τον καταψηφίσετε και αν
όχι αύριο, την ερχόµενη Τετάρτη, ώστε να πέσει η Κυβέρνηση
και να έχουµε κάθαρση και θα αποφασίσουν οι Έλληνες πολίτες
αν έχετε δίκιο εσείς ή όλοι οι υπόλοιποι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κλείστε σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κλείνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σε ένα παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Η προανακριτική θα είναι κανονική

ή θα την κάνετε σαν την εξεταστική, για την οποία είστε και πε-
ρήφανοι πολύ; Πού είναι τα δεκαέξι µέλη της εξεταστικής σας να
υπερασπιστούν το θεάρεστο έργο τους της Κυβέρνησης; Πού
είναι; Πού είναι αυτοί οι λαλίστατοι της εξεταστικής εκείνη την
παρωδία που είχατε χτίσει εκεί πέρα; Μαθαίνω ότι δεν θέλουν να
πάνε Βουλευτές. Δεκαέξι άτοµα δυσκολεύεστε να τα βρείτε για
να πάνε στην προανακριτική. Έτσι µαθαίνω. Μπορεί να είναι και
λάθος η πληροφόρηση που έχω. Πού είναι τα µέλη της εξεταστι-
κής να βγουν να µιλήσουν στους πολίτες και να πουν: Αγαπητοί
συνέλληνες, κάναµε πολύ καλή δουλειά εµείς ως µέλη της εξε-
ταστικής τότε. Πού είναι να τα πουν; Πού είναι; Πού είναι;

Η φιγούρα εκεί πίσω του Καραµανλή θυµίζει ότι κάποιος πρέ-
πει να την πληρώσει τη νύφη. Τον εγκαταλείψατε τώρα όλοι. Πού
είναι τα χειροκροτήµατα στην πρόταση δυσπιστίας; Πού είναι
εδώ που τον πήρατε στα χέρια και τον αποθεώνατε; Τώρα µόνος
του εκεί πίσω καθόταν. Δεν πλησιάζει άνθρωπος. Φοβάστε. Κάνει
τζιζ πλέον. Γιατί; 

Γιατί φωνή λαού οργή Θεού, κύριε Βορίδη. Φωνή λαού οργή
Θεού. Φοβηθήκατε και πάτε να το µαζέψετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το µόνο που σας νοιάζει, αφού εί-
δατε τη φωνή του λαού και την οργή του θεού, είναι η ψήφος.
Σου λέει: Εδώ είµαστε δύσκολα και είµαστε δύσκολα και αυτό
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είναι το κακό της πολιτικής. Το µόνο που σας νοιάζει είναι η ψή-
φος και τίποτα παραπάνω. 

Κύριε Γεωργαντά, σας έχω ευχάριστα νέα. Μόλις τελείωσα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πάρα πο-
λύ, κύριε συνάδελφε.

Θα παρεµβληθεί από τον κατάλογο µια Βουλευτής η κ. Γερο-
βασίλη από τον ΣΥΡΙΖΑ παρακαλώ και αµέσως µετά θα πάρει τον
λόγο ο κ. Ανδρουλάκης Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικός Οµά-
δας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. Κανονικά έπρεπε να είναι
δύο οι Βουλευτές ανάµεσα, αλλά κατανοούµε. Έχει ενηµερώσει
ο κ. Ανδρουλάκης από ώρα ότι θα έρθει. Οπότε θα παρεµβληθεί
ένας Βουλευτής.

Παρακαλώ, κυρία Γεροβασίλη, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω και εγώ λέγοντας ότι και σήµερα και στη διάρκεια

αυτής της συζήτησης µε τα τόσα σηµαντικά θέµατα προφανώς
η σκέψη µας είναι στους ανθρώπους που ξεσπιτώνονται αυτές
τις ηµέρες και από τη Σαντορίνη και τους ανθρώπους στην Αµορ-
γό, στην Ανάφη, που µε φόβο, ανασφάλεια για το άγνωστο ξε-
σπιτώνονται βίαια. Ευχόµαστε και ελπίζουµε να λήξει αίσια και
γρήγορα αυτή η περιπέτεια, αλλά να υπενθυµίσουµε εδώ ότι η
Κυβέρνηση οφείλει να σταθεί αρωγός στους πολίτες. 

Από αυτό το Βήµα καλώ την Κυβέρνηση και τον κατά τα λοιπά
παραπλανηµένο Πρωθυπουργό, που υποστήριξε µάλιστα ότι
σκύβει το κεφάλι µπροστά στους συγγενείς των θυµάτων του
εγκλήµατος των Τεµπών, τους καλώ, επιτέλους, να σταµατήσουν
να εµπαίζουν την κοινωνία, να σταµατήσουν να εµπαίζουν την ελ-
ληνική κοινωνία.

Στην προσπάθεια της Κυβέρνησης να αποποιηθεί τις ευθύνες
της τα έχουµε ακούσει όλα, έχουµε ακούσει ό,τι µπορεί να φα-
νταστεί ο καθένας: Από το πόρισµα του κ. Μητσοτάκη από την
πρώτη µέρα, από την πρώτη στιγµή όταν µίλησε για καθαρό αν-
θρώπινο λάθος, το λάθος του σταθµάρχη, µέχρι ότι η συζήτηση
για την τραγωδία των Τεµπών αποσταθεροποιεί την Κυβέρνηση,
ότι αυτό είναι το πρόβληµα. 

Και όλα αυτά φυσικά γίνονται προκειµένου να αποφύγει πολύ
κρίσιµα ερωτήµατα, ερωτήµατα όπως: Ποιος παραποίησε και
ποιος διέρρευσε τα ηχητικά µε τους σταθµάρχες; Γιατί δόθηκε
εντολή να καταστραφεί το βιολογικό υλικό σε σαράντα ηµέρες
µετά το δυστύχηµα; Βέβαια, και αυτά που ρωτάει όλη η κοινωνία:
Τι µετέφερε, επιτέλους, αυτή η εµπορική αµαξοστοιχία; Γίνεται
λαθρεµπόριο µε τα τρένα; Ποιος διέταξε το µπάζωµα του χώρου
άρον-άρον, την αλλοίωση δηλαδή του χώρου του εγκλήµατος;

Είναι δυνατόν να συµβαίνουν αυτά από το λεγόµενο επιτελικό
κράτος των αρίστων; Είναι δυνατόν να συµβαίνουν και η Κυβέρ-
νηση να µην έχει ιδέα για τίποτε από όλα αυτά ή µήπως κάτι άλλο
συµβαίνει και ο Πρωθυπουργός, για παράδειγµα, ανέχεται ή υπο-
νοµεύει να ψηφίζονται διατάξεις, οι οποίες συνιστούν ευθεία πα-
ρέµβαση στο έργο των ιατροδικαστών;

Και εν τέλει σήµερα µπορεί κάποιος να ταξιδεύει µε τα τρένα;
Αυτό είναι το τωρινό µεγάλο ερώτηµα για ολόκληρη την ελληνική
κοινωνία. Μπορεί κάποιος από την Κυβέρνηση να απαντήσει αν
µπορούν µε ασφάλεια να ταξιδεύουν οι Έλληνες πολίτες µε τα
τρένα στην Ελλάδα; Θα απαντήσει κάποιος σε αυτό;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτήν την στιγµή το αίτηµα για
δικαιοσύνη είναι πάνδηµο. Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
έχουµε καταθέσει αίτηµα για προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση
στη Βουλή και ταυτόχρονα έχουµε καλέσει όλες τις προοδευτι-
κές δυνάµεις να στηρίξουν αυτή την πρόταση δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης, διότι εκτιµούµε ότι δεν µπορούµε να περιµέ-
νουµε άλλο και διότι τα στοιχεία είναι και πολλά και αδιάσειστα. 

Θυµίζω επίσης ότι η Κυβέρνηση είχε απορρίψει την πρότασή
µας για τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής και είχε προχω-
ρήσει σε µία εξεταστική επιτροπή, για την οποία ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός στην τελευταία του συνέντευξη µας είπε: «Ε, δεν ήταν
και η καλύτερη στιγµή του Ελληνικού Κοινοβουλίου». Δεν ήταν η
καλύτερη στιγµή. 

Αυτονοµήθηκαν τα µέλη της επιτροπής αυτής; Αυτονοµήθηκαν
και δεν είχαν την έγκριση ή την άδεια ή τη συζήτηση του Μεγά-

ρου Μαξίµου και του Κυριάκου Μητσοτάκη; Οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας ούτε στο Βήµα της Βουλής ούτε σε µία δη-
µόσια παρουσία αν δεν αναφέρουν δέκα φορές «κατ’ εντολήν του
Κυριάκου Μητσοτάκη», «µε πρωτοβουλία του Κυριάκου Μητσο-
τάκη» δεν στέκονται. Όχι επειδή δεν µπορούν να σταθούν, αλλά
επειδή προφανώς κάποιος τους έχει υπαγορεύσει και τους έχει
αναγκάσει να συµπεριφέρονται κατ’ αυτόν τον τρόπο. Κι εδώ αυ-
τονοµήθηκαν αυτά τα µέλη; Δεν σας ενηµέρωναν; Δεν τους κα-
θοδηγούσατε; Φαντάζοµαι πως όχι. 

Εµείς από την πρώτη στιγµή είπαµε ότι θα αξιοποιήσουµε όλα
τα κοινοβουλευτικά εργαλεία προκειµένου να συµβάλλουµε στην
πλήρη αποκάλυψη της αλήθειας. Άρα, συµφωνούµε και µε την
πρόταση που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ για τη σύσταση προανακριτι-
κής επιτροπής. Ένα ερώτηµα έχω προς το ΠΑΣΟΚ. Είναι επαρκή
τα στοιχεία για προανακριτική επιτροπή και δεν είναι αρκετά για
την πρόταση δυσπιστίας, το οποίο απαντήσατε στη δική µας πρό-
ταση ότι περιµένετε τα πορίσµατα των πανεπιστηµίων και των
άλλων ερευνών; Όλοι τα περιµένουµε, αλλά είναι χρησιµότερα
για την προανακριτική ή για την πρόταση δυσπιστίας; Αυτό είναι
το ερώτηµα. 

Κοιτάξτε! Το κράτος δικαίου πλήττεται χρόνια τώρα στη χώρα
και δεν είναι µόνο το δυστύχηµα των Τεµπών. Το δυστύχηµα των
Τεµπών είναι το µείζον. Είναι από πίσω πενήντα επτά ανθρώπινες
ζωές. Και τις υποκλοπές, όµως, δεν θα τις ξεχάσουµε επειδή θέ-
λησε η Κυβέρνηση να τις αρχειοθετήσει. Δεν θα ξεχάσουµε ούτε
τις υποκλοπές ούτε το σκάνδαλο συγκάλυψης των υποκλοπών.
Και βεβαίως, είναι και µια σειρά παρεµβάσεων σε ανεξάρτητες
αρχές και στη δικαιοσύνη. 

Βέβαια, προσφάτως έχουµε και το πόρισµα του Συνηγόρου
του Πολίτη για το ναυάγιο στην Πύλο. Το πόρισµα αυτό είναι κό-
λαφος. Υπάρχουν, λέει ο Συνήγορος, σαφείς ενδείξεις για θανα-
τηφόρα έκθεση. Για ποιον λόγο το Λιµενικό Σώµα αρνήθηκε και
µάλιστα ρητά να προχωρήσει σε πειθαρχική διερεύνηση; Όλοι
ξέρουµε ότι και στο Λιµενικό Σώµα διατάσσεται ΕΔΕ ακόµα κι αν
λείπει µία σφραγίδα από ένα γραφείο, όχι να έχει προκληθεί
ναυάγιο µε εκατοντάδες νεκρούς. Γιατί παρακρατήθηκαν και δεν
δόθηκαν στην αρχή από το Υπουργείο Ναυτιλίας, αλλά και από
το Ναυτοδικείο Πειραιά οι συνοµιλίες από το κινητό τηλέφωνο
του πλοιάρχου µε το συντονιστικό; Ποιον καίνε αυτές οι συνοµι-
λίες; Γιατί δεν δόθηκαν; Γιατί δεν δόθηκε το βιντεοληπτικό υλικό
από το καταγραφικό του πλοίου; Δεν υπάρχει; Είναι σύµπτωση;
Κι αυτό δεν υπάρχει, όπως και στα τρένα; Αντί για να πάρουµε
απαντήσεις και να απαντήσει και το Υπουργείο Ναυτιλίας για όλα
αυτά τι έκανε; Έκανε µία απαράδεκτη επίθεση πάλι σε ανεξάρ-
τητη αρχή, στον Συνήγορο του Πολίτη αυτή τη φορά.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, βεβαίως επισκιάζεται από όλα
αυτά τα οποία καίνε την ελληνική κοινωνία αυτές τις µέρες. Η Κυ-
βέρνηση είχε την ευκαιρία να εισηγηθεί θετικά µέτρα για τον ερα-
σιτεχνικό και επαγγελµατικό αθλητισµό, αλλά δυστυχώς και πάλι
αναλώνεται και σε φωτογραφικές ρυθµίσεις που δηµιουργούν
υπόνοιες αδιαφάνειας. Για παράδειγµα προβλέπεται ότι οι αθλη-
τικές ανώνυµες εταιρείες µπορούν να συµψηφίζουν οφειλές µε
έξοδα επισκευών εγκαταστάσεων χωρίς προηγούµενη έγκριση
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού. Είναι ένα παράδει-
γµα. Ποιους εξυπηρετεί αυτή η ρύθµιση; Φαντάζοµαι ότι θα το
δούµε στη συνέχεια. 

Κι επειδή ο χρόνος ξεπεράστηκε, θα αναφερθώ µόνο µε τίτλο
ότι καταθέσαµε µια τροπολογία για τον 13ο και 14ο µισθό. Όλοι
ξέρουµε την ιστορία πώς έγινε. Όλοι ξέρουµε τι συνέβη στις
χώρες που βγήκαν από τα µνηµόνια ότι επανέφεραν τους δηµο-
σίους υπαλλήλους σε αξιοπρεπή επίπεδα διαβίωσης. Εφόσον,
λοιπόν, η οικονοµία της χώρας πάει εξαιρετικά, νοµίζω ότι είναι
υποχρέωση του κράτους, υποχρέωση της Κυβέρνησης να τους
επαναφέρει. Καταθέσαµε την τροπολογία και καλούµε να απα-
ντήσετε αν δεν την στηρίζετε γιατί, µε ποια οικονοµικά στοιχεία
και καλούµε, βεβαίως, και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να τη
στηρίξουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
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ρία συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρουλάκης. Παρα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο χρόνια τώρα
ο ελληνικός λαός είναι στιγµατισµένος συναισθηµατικά, ψυχολο-
γικά, ηθικά από την τραγωδία των Τεµπών. Κανείς δεν µπορεί να
ξεχάσει εκείνο το βράδυ όπου τόσο άδικα έχασαν τη ζωή τους
πενήντα επτά άνθρωποι. Τι περιµένει, λοιπόν, ο ελληνικός λαός
από το πολιτικό σύστηµα και ιδιαιτέρως από την Κυβέρνηση; Πε-
ριµένει να µάθει ποιοι είναι οι υπεύθυνοι, να αντιµετωπίσουν τις
ευθύνες τους στη δικαιοσύνη και την αλήθεια. Αυτό βλέπει ο ελ-
ληνικός λαός από την Κυβέρνηση, µια τέτοια διάθεση; 

Θέλω πραγµατικά να σκεφτούµε όλοι µας τι έχετε πει δύο ολό-
κληρα χρόνια. Όχι µόνο ο Πρωθυπουργός. Από το πρώτο µέχρι
το τελευταίο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας. Τι έχετε πει γι’
αυτήν την τραγωδία και αναρωτηθείτε µετά τη συνέντευξη του
Πρωθυπουργού στον Alpha αν τελικά έχετε όλοι οι ευθύνες που
σας έβαλε ο κ. Μητσοτάκης δύο χρόνια να ψεύδεστε. Αυτό θέλω
να σκεφτείτε. Δύο χρόνια στα κανάλια αναπαράγετε µία προπα-
γάνδα που απέδειξε ο ίδιος ο Πρόεδρός σας ότι ήταν όλη ψέ-
µατα. 

Να τα πάρουµε ένα-ένα; Από την πρώτη στιγµή η στρατηγική
ήταν µία: Ανθρώπινο λάθος. Τελεία. Κι όχι µόνο µε δηλώσεις, µε
δηµοσιεύµατα, αλλά και µε τα χαλκευµένα του σταθµάρχη, που
λίγες ώρες µετά την τραγωδία αντί να έχετε προτεραιότητα να
µάθουµε τι ακριβώς έχει συµβεί, πόσοι είναι οι νεκροί, κάποιοι τα
χάλκευσαν και τα διοχέτευσαν σε φιλικά µέσα για να ενισχύσουν
αυτό το αφήγηµα. Κι αντί να ζητήσετε συγγνώµη από τον ελλη-
νικό λαό, να ακούµε αυτή την εβδοµάδα να πανηγυρίζετε για το
πόρισµα που λέει ότι δεν υπήρχαν χαλκευµένα. 

Γιατί σας κάναµε πέρυσι η αντιπολίτευση πρόταση δυσπιστίας,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Για τα χαλκευµένα του «Πρώτου
Θέµατος» ή για τις συνοµιλίες του σταθµάρχη που είχε η δικαιο-
σύνη; Σας κάναµε πρόταση δυσπιστίας για τα χαλκευµένα που
είχατε διοχετεύσει στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Γιατί, λοιπόν,
αφού το γνωρίζετε τρεις µέρες τώρα λέτε ψέµατα; Αµετανόητοι
από τον φόβο σας ότι έχετε εκτεθεί ανεπανόρθωτα, ψάχνετε από
πού να πιαστείτε για να δώσετε µία απάντηση. Σε τι να πρωτο-
δώσετε απάντηση; Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός από την πρώτη στι-
γµή: ανθρώπινο λάθος, προπαγάνδα και απολυτότητα. Τι έλεγε;
«Γνωρίζουµε ακριβώς τι µετέφερε το εµπορικό τρένο. Δεν υπήρ-
χε τίποτα εύφλεκτο». Αυτό δεν έλεγε; Αυτό δεν αναπαράγατε; 

Και τι µας λέει τώρα; «Παραπλανήθηκα». Πάµε, λοιπόν, στο
δικό σας σενάριο, διότι το δικό µας σενάριο λέει από την αρχή
ότι υπάρχει σενάριο συγκάλυψης και έντεχνης προπαγάνδας,
όπως στις υποκλοπές. Η ίδια µεθοδολογία. Τι λέει το δικό σας
σενάριο; Ότι «µας εξαπάτησαν». Παραπλανήθηκε ο κ. Μητσοτά-
κης και παραπλάνησε όλα µαζί τα στελέχη της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Και ερωτώ, λοιπόν, και θέλω µια απάντηση, καθαρή και
αντρίκια από τον Πρωθυπουργό. Το πρωί της συνέντευξης στον
κ. Σρόιτερ πήγε η Πυροσβεστική, πήγαν οι ειδικοί, οι πραγµατο-
γνώµονες και του είπαν «Κυριάκο, συγγνώµη. Κάναµε λάθος. Σε
παραπλανήσαµε δύο χρόνια» και ξαφνικά τον έπιασε η ευαισθη-
σία και πήγε στον κ. Σρόιτερ και τα είπε εντελώς διαφορετικά;
Μα, ποιον κοροϊδεύετε; Υπάρχει ένας στους έντεκα εκατοµµύρια
Έλληνες που να πιστεύει ότι ο Πρωθυπουργός παραπλανήθηκε
και το έµαθε το πρωί της προηγούµενης Τετάρτης; Άρα στο ένα
σενάριο εξ αρχής στήσατε τη συγκάλυψη και την προπαγάνδα
και στο δικό σας σενάριο τη στήσατε στην πορεία. Και στα δύο
είστε βαθιά ηθικά εκτεθειµένοι, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αλλά από πού να πρωτοπιαστείτε; Από την 717; Εµείς είµαστε
ένα κόµµα θεσµικό. Δεν προσπαθούµε να φτιάξουµε αφηγήµατα
ούτε να διαχειριστούµε την κοινή γνώµη ούτε να εκµεταλλευ-
τούµε πολιτικά µια τραγωδία, όπως κάνετε εσείς σε άλλες περι-
πτώσεις. Δεν θα ξεχάσω το αµίµητο, τη δικαιολογία των τερά-
στιων φυσικών καταστροφών, που έφερε τον σηµερινό Πρωθυ-
πουργό να λέει ότι «κάποιοι µετρούσαν φέρετρα, εµείς µετράµε

καµένα δέντρα», για να δικαιολογήσει τις φυσικές καταστροφές.
Αυτό δεν είναι εργαλειοποίηση; Όταν εµείς από την πρώτη στι-
γµή είχαµε καταδικάσει τη χυδαία επικοινωνιακή διαχείριση της
τραγωδίας στο Μάτι. Αυτή η ατάκα εδώ µέσα στη Βουλή από τον
κ. Μητσοτάκη δεν ήταν εργαλειοποίηση; 

Αλλά ας πάµε στα σηµερινά. Εµείς λοιπόν, θεσµικά ό,τι έρχεται
στη Βουλή το αξιοποιούµε. Ήρθε το πόρισµα της Ευρωπαϊκής
Εισαγγελίας. Το πήραµε και είπαµε πρόταση προανακριτικής για
τον κ. Καραµανλή, τον κ. Σπίρτζη, αφού το πόρισµα περιγράφει
συγκεκριµένες ευθύνες. Και είπατε «όχι». Και µάλιστα, όχι µόνο
είπατε «όχι», αλλά τον καταχειροκροτούσατε, δείχνοντας την
αµέριστη αλαζονεία σας απέναντι στον ελληνικό λαό. Αυτό δεν
ήταν ένα βήµα συγκάλυψης; Αν δεν θέλατε συγκάλυψη θα λέ-
γατε: «ναι, ψηφίζουµε προανακριτική, όλοι µαζί και ας πει η δι-
καιοσύνη αν έχουν ευθύνες ή όχι». 

Επίσης, ακολουθήσατε την πρότασή του ΚΚΕ για εξεταστική
επιτροπή από το 1997. Μάλιστα για να καταλάβετε το λάθος του
ΚΚΕ, άκουγα σήµερα έναν Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, που
είπε ένα φοβερό επιχείρηµα. Είπε «Μα πώς να καλούσαµε τον κ.
Τριαντόπουλο στην εξεταστική; Αφού δεν διερευνούσαµε την
τραγωδία, αλλά χρόνιες παθογένειες από το 1997». Εκεί έφθασε
το επίπεδο των επιχειρηµάτων σας. Έγινε, λοιπόν, η εξεταστική
επιτροπή. Ούτε Τριαντόπουλο ούτε Τσαλίδη; Δεν είναι, λοιπόν,
δείγµα συγκάλυψης ότι δεν επιτρέψατε σε κορυφαίους µάρτυρες
και πολιτικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας να έρθουν να ερω-
τηθούν και να ακούσουµε τις απόψεις τους για πολύ κρίσιµα θέ-
µατα; 

Επίσης, δεν είναι δείγµα συγκάλυψης ότι απορρίψατε να δια-
βιβαστεί το αίτηµα της Αντιπολίτευσης στην αρµόδια εισαγγελία
για να διερευνηθεί ο κ. Καραµανλής για το αδίκηµα της ψευδορ-
κίας, όταν µας έλεγε ότι δεν γνώριζε την ύπαρξη του πορίσµατος
της Αρχής Διαφάνειας, ενώ αυτό ήταν στο συρτάρι του; Και µιλώ
ξανά για την εκτέλεση της σύµβασης 717 της τηλεδιοίκησης. 

Όλα αυτά δείχνουν ότι από την αρχή είχατε µία και µόνο στρα-
τηγική, που και σήµερα αυτήν υλοποιείτε σε ένα δυσµενέστερο
περιβάλλον, διότι ο ελληνικός λαός µε την παρουσία του την προ-
προηγούµενη Κυριακή σας είπε ένα βροντερό «Δεν ξεχνώ». Δεν
θα πάτε µε τη µεθοδολογία των υποκλοπών να συγκαλύψετε ένα
έγκληµα πενήντα επτά νεκρών. Αυτό σας είπε ο ελληνικός λαός
την προ-προηγούµενη Κυριακή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Είναι, λοιπόν, τα ερωτήµατα αµείλικτα. Γιατί ό,τι έρθει στη
Βουλή και αφορά πολιτικά πρόσωπα προερχόµενα από τη Νέα
Δηµοκρατία, δικογραφίες από την ελληνική ή ευρωπαϊκή δικαιο-
σύνη, εσείς δεν τα αξιοποιείτε. 

Εµείς, λοιπόν, σήµερα για να σταµατήσει η καχυποψία, για να
αποδείξετε ότι θέλετε όντως να πέσει άπλετο φως, σας καλούµε
να κάνετε κάτι πολύ απλό. Να ψηφίσετε την προανακριτική για
τον κ. Τριαντόπουλο από την στιγµή που υπάρχει ώριµη δικογρα-
φία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Θα κάνετε τα ίδια µε τον κ. Τριαντόπουλο που κάνατε και µε
τον κ. Καραµανλή; Για ποιον λόγο; 

Θέλω να σας πω, επειδή έγινε µια συζήτηση σήµερα, ότι αν δεν
γίνει προανακριτική δεν υπάρχει άλλος τρόπος να πάει στη δι-
καιοσύνη ο κ. Τριαντόπουλος για τις πράξεις που περιγράφονται
στη συγκεκριµένη δικογραφία. Και µην παίζετε παιχνίδια σύγχυ-
σης µε την κοινή γνώµη. Ή ψηφίζουµε προανακριτική για να οδη-
γηθεί για τις συγκεκριµένες πράξεις στη δικαιοσύνη είτε δεν θα
οδηγηθεί. Τόσο απλά είναι τα πράγµατα. Τώρα αν προκύψουν
άλλες πράξεις στο µέλλον, µπορεί να γίνει εκ νέου προανακριτική
ή µπορούν να έρθουν σε αυτήν την προανακριτική αν προκύψουν
σύντοµα. Εµείς δεν θέλουµε συγκάλυψη. Θέλουµε και τα µη πο-
λιτικά, αλλά και τα πολιτικά πρόσωπα να οδηγηθούν στην δικαιο-
σύνη και να ελέγξει η δικαιοσύνη τις ευθύνες τους. 

Ακούω όµως -και το είπε και ο κύριος Πρωθυπουργός- ότι δεν
έχετε διάθεση να δηµιουργήσετε διαστρέβλωση. Και µάλιστα,
είπε ευθαρσώς ότι σέβεστε την ελληνική δικαιοσύνη και ότι οι
αποφάσεις της δικαιοσύνης και των θεσµών δεν είναι α λα καρτ.
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Έτσι είναι όµως τα πράγµατα; Εάν ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης σέ-
βεται τη δικαιοσύνη, γιατί δεν επέτρεψε να εφαρµοστεί η από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, που µε δικαιώνει για τις
υποκλοπές και για τον τρόπο ενηµέρωσης από το ελληνικό κρά-
τος, ως προϊστάµενος της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών;
Εσείς χρησιµοποιείτε και σέβεστε α λα καρτ τη δικαιοσύνη και
τους θεσµούς, όπως και τις ανεξάρτητες αρχές και τα πορίσµατά
τους. Όταν είναι θετικά τα κραδαίνετε στα κανάλια και στο Βήµα
της Βουλής. Όταν δεν σας βολεύουν επιτίθεστε στους προϊστα-
µένους των ανεξάρτητων αρχών. Τα ίδια κάνατε µε τον κ. Ράµµο,
τα ίδια µε τον κ. Μενουδάκο, τα ίδια κάνετε τώρα και µε τον Συ-
νήγορο του Πολίτη. Τόσο πολύ σέβεστε τους θεσµούς, τις ανε-
ξάρτητες αρχές και τη δικαιοσύνη;

Εµείς, λοιπόν, σας καλούµε σήµερα να πάρετε αποφάσεις, ξε-
κάθαρες. Εάν κάνετε µε τον κ. Τριαντόπουλο ό,τι κάνατε και µε
τον κ. Καραµανλή αποδεικνύετε ότι συνεχίζετε να παίζετε το ίδιο
παιχνίδι της συγκάλυψης. Εµείς θα είµαστε εδώ κοινοβουλευτικά
και στο προσκήνιο να αγωνιστούµε µέχρι τέλους για να πέσει
πραγµατικά άπλετο φως σε αυτήν την ανείπωτη τραγωδία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Επίσης, δεν µπορώ να µην σχολιάσω αυτά που ακούω από κά-
ποια στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ που επιµένουν και σήµερα να λένε το
εξής: «Γιατί αφού έχετε στοιχεία για προανακριτική, δεν κάνετε
πρόταση δυσπιστίας»; Μα, καλά είναι σοβαρά αυτά τα επιχειρή-
µατα; Είναι σοβαρά; Γιατί δεν λέτε στον ελληνικό λαό ότι πρό-
ταση δυσπιστίας µπορούµε να κάνουµε µια φορά στους έξι
µήνες; Και αν κάνουµε τώρα, πριν τα πορίσµατα, θα είναι δώρο
στον κ. Μητσοτάκη, διότι πιθανόν τα πορίσµατα να τον φέρουν
σε χειρότερη θέση. Τι θα πούµε τότε, συγγνώµη κάναµε λάθος;
Και συνεχίζετε και επιµένετε σε αυτήν την αδιανόητα απαράδεκτη
στρατηγική, του να γίνει πρόταση δυσπιστίας πριν τα πορίσµατα,
διευκολύνοντας τη Νέα Δηµοκρατία; Μα, είναι προφανώς βέβαιο
ότι η συνέντευξη στον Alpha δόθηκε γιατί ο κ. Μητσοτάκης γνω-
ρίζει ότι θα είναι χειρότερα τα πράγµατα γι’ αυτόν και το κόµµα
του σε σχέση µε το τι έχει πει εδώ και δύο χρόνια, µε το τσουνάµι
των αποκαλύψεων, µε όσα µαθαίνουµε µέρα µε τη µέρα. 

Η πρόταση δυσπιστίας θα γίνει την ώρα που η Νέα Δηµοκρατία
θα αποκαλυφθεί ότι δύο χρόνια τώρα παίζει ένα παιχνίδι επικίν-
δυνο για τους θεσµούς, τη δηµοκρατία, τη δικαιοσύνη και εν τέλει
την αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Άκουσα επίσης να λένε κάποια στελέχη σας ότι «δεν φταίει ο
κ. Τασούλας». «Γνωρίζαµε την ύπαρξη της δικογραφίας». Ευτυ-
χώς πριν από λίγο, από ό,τι κατάλαβα, ο κ. Φάµελλος «άδειασε»
την κ. Γεροβασίλη. Τα λέω αυτά, γιατί το επιχείρηµα της Νέας
Δηµοκρατίας είναι απολύτως σαθρό. Τι µας λέει η Νέα Δηµοκρα-
τία; Ότι δεν υπάρχει κοινοβουλευτικό προηγούµενο ανακοίνωσης
κατάθεσης συµπληρωµατικών εγγράφων. Έτσι είναι, κύριε Βο-
ρίδη; Αυτό είναι το επιχείρηµά σας και το επιχείρηµα του κ. Τα-
σούλα για να µην απολογηθεί, γιατί δεν ενηµέρωσε τη Βουλή των
Ελλήνων για µια ογκωδέστατη δικογραφία για τις ευθύνες του κ.
Τριαντόπουλου; Είναι όπως λέτε, «παράλογο»; Δεν υπάρχει κοι-
νοβουλευτικό προηγούµενο; Ιδού το κοινοβουλευτικό προηγού-
µενο. Είναι του κ. Μεϊµαράκη το 2013 που αποδεικνύει ότι ακόµη
και σε αυτό το θέµα ψεύδεστε. Θα έπρεπε να έρθει εδώ ο κ. Τα-
σούλας και να ενηµερώσει τους Βουλευτές για την ογκωδέστατη
νέα δικογραφία που ήρθε στη Βουλή ακόµη και ως συµπληρω-
µατική.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-

γής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ κατέθεσε και µια τροπολογία που περιλαµβάνει µια ολο-
κληρωµένη δέσµη µέτρων για την αντιµετώπιση του ιδιωτικού
χρέους και των κόκκινων δανείων. Στόχος µας είναι να στηρί-
ξουµε πραγµατικά τους αδύναµους, τους ανθρώπους που χρει-

άζονται προστασία, που φοβούνται την απώλεια της πρώτης τους
κατοικίας, να ενισχύσουµε τον ρόλο της πολιτείας απέναντι στην
ασυδοσία των servicers, να υπάρξει διαφάνεια και προστασία των
δικαιωµάτων των δανειοληπτών. Επίσης, να υπάρχει προστασία
και των ανθρώπων που έχουν λάβει δάνεια σε ελβετικό φράγκο,
να δώσουµε κίνητρα επιβραβεύοντας τους συνεπείς δανει-
ολήπτες και τους συνεπείς οφειλέτες και τέλος να προστατέ-
ψουµε την αγροτική γη.

Γι’ αυτό, λοιπόν, καταθέσαµε επικαιροποιηµένο σχέδιο που
αντιµετωπίζει όλες αυτές τις µεγάλες κοινωνικές προκλήσεις, για
να µην επιτρέψουµε νοικοκυριά και επιχειρήσεις να αντιµετωπί-
ζουν καθηµερινά δυσκολίες που κλιµακώνονται είτε από τα funds
είτε από τις εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων. Εµείς θέλουµε κί-
νητρα γι’ αυτούς που «βυθίζονται» καθηµερινά στην απόγνωση
και την απελπισία.

Ποια είναι, όµως, η µεγάλη εικόνα; Η µεγάλη εικόνα του ιδιω-
τικού χρέους στη χώρα µας είναι το σύνολο ληξιπρόθεσµων οφει-
λών των νοικοκυριών, των επιχειρήσεων σε τράπεζες, σε funds,
στην εφορία στον ΕΦΚΑ, σε άλλα ασφαλιστικά ταµεία, σε εται-
ρείες παροχής ενέργειας, σε δήµους. Υπερβαίνει παρακαλώ κατά
πολύ τα 240 δισεκατοµµύρια ευρώ. Στα τέλη του 2024 τα πρα-
γµατικά ληξιπρόθεσµα χρέη ήταν προς το δηµόσιο πάνω από 80
δισεκατοµµύρια ευρώ. Σηµείωσαν πολύ µεγάλη αύξηση σε σχέση
µε το προηγούµενο έτος. Την ίδια στιγµή 3,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ µόλις είδαν το συνολικό «φέσι» που βρίσκεται σε ρύθµιση,
γεγονός που υπογραµµίζει την ανάγκη για πιο αποτελεσµατικές
πολιτικές για το ζήτηµα διαχείρισης του ιδιωτικού χρέους.

Αποκαλυπτικά επίσης είναι τα στοιχεία της Ελληνικής Στατιστι-
κής Αρχής. Έχουν υπερδιπλασιαστεί οι πλειστηριασµοί και οι κα-
τασχέσεις από το 2020 µέχρι το 2023. Τι κάνατε, όµως, για όλα
αυτά εδώ και πεντέµισι χρόνια; Μείνατε βολεµένοι πίσω από τη
δήθεν εξυγίανση των τραπεζικών χαρτοφυλακίων και µε κρατικές
εγγυήσεις µάλιστα. Πήραν, λοιπόν, τα κόκκινα δάνεια τα funds,
οι ισολογισµοί βελτιώθηκαν, αλλά το πρόβληµα στην κοινωνία πα-
ραµένει άλυτο. Αφήσατε απροστάτευτη την πρώτη κατοικία,
καθώς ούτε καν ο φορέας απόκτησης και επαναµίσθωσης ακινή-
των δεν έχει συσταθεί ακόµη. Εκκρεµεί από το 2020.

Έχει αποτύχει, βέβαια, και το κυβερνητικό εγχείρηµα, της ανα-
βίωσης των ρυθµίσεων προς την εφορία και τον ΕΦΚΑ, καθώς χι-
λιάδες οφειλέτες δεν µπορούν να ρυθµίσουν τα χρέη τους. Οι
«κόφτες» δεν τους το επιτρέπουν.

Ελβετικό φράγκο; Μόνο λόγια. Ακόµη περιµένουµε κι εµείς και
ογδόντα χιλιάδες άνθρωποι που αντιµετωπίζουν το πρόβληµα,
ενώ για την προστασία της αγροτικής γης η Κυβέρνηση έσπευσε
µετά τις αγροτικές κινητοποιήσεις να πει ότι θα υπάρξουν κάποια
ηµίµετρα, που όµως αντί να ευνοούν τους αγρότες, λειτουργούν
πάντα υπέρ των ιδιωτικών συµφερόντων. Μας λέτε ότι η ρύθµιση
που έχετε φέρει αφορά περισσότερους από επτακόσιους συνε-
ταιρισµούς και είκοσι έναν χιλιάδες αγρότες, «συµβάλλοντας έτσι
-λέει- σηµαντικά στην επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας».
Ενώ, όµως, η διάταξη υποτίθεται ότι εστιάζει στα αγροτικά δά-
νεια, εσείς δίνετε τη δυνατότητα σε διαχειριστές πιστώσεων να
διαχειριστούν όλα τα στοιχεία του εκκαθαριστή. Υπάρχει, όµως,
µε έναν µαγικό τρόπο και µια ειδική πρόβλεψη σε αυτό, που λέει
πως ο επιλέξιµος διαχειριστής πιστώσεων είναι κατά προτίµηση
όποιος µπορεί να αναχρηµατοδοτήσει ο ίδιος ή έχει συµπράξει
µε πιστωτικό ίδρυµα επαρκώς εξειδικευµένο στις αγροτικές δα-
νειοδοτήσεις. Προφανώς πρόκειται για µια φωτογραφική πρό-
βλεψη. Μόνο µια εταιρία ουσιαστικά η Intrum Hellas, µαζί µε την
Πειραιώς, πληροί αυτό το κριτήριο. Ακόµη δηλαδή και σε αυτό
που έχετε κάνει, είναι ένα φωτογραφικό πελατειακό στοιχείο.
Έτσι, λοιπόν, µεθοδεύετε να καταστεί µόνο µια εταιρεία απόλυ-
τος διαχειριστής της αγροτικής γης στη χώρα. Αυτή είναι η πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας.

Εµείς, λοιπόν, σήµερα προτείνουµε ένα πακέτο µέτρων µε δί-
καιες και ρεαλιστικές λύσεις, για να αντιµετωπιστούν όλα αυτά
τα µεγάλα κοινωνικά προβλήµατα.

Επαναφορά της προστασίας της κύριας κατοικίας, κατά τα
πρότυπα του ν.3869/2010 του ΠΑΣΟΚ, πάντα µε επικαιροποι-
ηµένα κριτήρια και διαδικασίες. Για τους δανειολήπτες σε ελβε-
τικό φράγκο είναι αναγκαία η µετακύλιση του κινδύνου από τη
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συναλλαγµατική ισοτιµία κατά 2/3 στην τράπεζα, ώστε να υπάρ-
χει ένα θετικό αποτέλεσµα και να µειώνεται η οφειλή τους ακόµη
και πάνω από 30%, δεδοµένης και της αναδροµικής ισχύος.

Σ’ αυτό το σηµείο θέλω να τονίσω πως υπάρχουν σχετικές απο-
φάσεις του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης που η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας επιλέγει να παρακολουθεί αµέτοχη,
ώστε να υπάρχει απροκάλυπτη κερδοσκοπία και αφήνοντας
ογδόντα χιλιάδες συνανθρώπους µας δανειολήπτες απροστάτευ-
τους, λόγω του ελβετικού φράγκου, σε funds και servicers.

Αγροτική περιουσία: Προτείνουµε το πλαίσιο προστασίας να
είναι κατά τα πρότυπα της κύριας κατοικίας, ώστε να µπορεί ο
αγρότης να συνεχίσει την επαγγελµατική του δραστηριότητα,
αλλά και να αποτρέψουµε κάτι πολύ σηµαντικό, τον αφελληνισµό
της ελληνικής αγροτικής γης. 

Ένα ακόµη σηµαντικό µέτρο που περιλαµβάνεται στην τροπο-
λογία µας είναι το δικαίωµα των δανειοληπτών να αποκτούν δι-
καίωµα προτίµησης στην αγορά του δανείου υπό συγκεκριµένες
προϋποθέσεις και κριτήρια. Σε ό,τι αφορά τους εγγυητές περιο-
ρίζεται η ευθύνη τους στην περίπτωση των δανείων που έχουν
µεταβιβαστεί και παρέχονται ευνοϊκοί όροι για τη ρύθµιση της
οφειλής. Είναι κοινωνική αναγκαιότητα οι πραγµατικές εκατόν εί-
κοσι δόσεις για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές προς την εφορία και
τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης και κίνητρα πάντα για τους
συνεπείς οφειλέτες, ώστε να µπορούν στο τέλος και στην απο-
πληρωµή να απαλλάσσονται µε το 30% της οφειλής µόλις απο-
πληρωθεί η ρύθµιση. 

Τέλος, είναι πολύ σηµαντικό και απαραίτητο ο Κώδικας Δεο-
ντολογίας και ο εξωδικαστικός µηχανισµός να αναθεωρηθούν εκ
βάθρων, ώστε να κατοχυρώνουν τα δικαιώµατα των καταναλω-
τών απέναντι στους servicers. Χρειαζόµαστε κανόνες που θα επι-
τρέπουν οι διαπραγµατεύσεις να γίνονται επάνω στο τραπέζι και
όχι µε εκβιασµούς κάτω από το τραπέζι που συµβαίνει σήµερα
πολλές φορές.

Όλα αυτά είναι µια ολοκληρωµένη δέσµη µέτρων που µπορεί
να κόψει τον γόρδιο δεσµό του ιδιωτικού χρέους και να δώσει
ανάσα στην ελληνική οικονοµία και στην ελληνική κοινωνία.

Νοµίζω ότι όλα αυτά είναι πολύ σηµαντικά. Και επειδή στο πα-
ρελθόν άκουσα κάποιους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να
επιτίθονται στο οικονοµικό επιτελείο το οποίο δεν υλοποιεί µέρος
µέτρων που θα βοηθήσει στη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους,
σας καλώ να τοποθετηθείτε θετικά, διότι σήµερα το µεγαλύτερο
ζήτηµα είναι να δώσουµε προοπτική και ελπίδα στους Έλληνες
που πάλεψαν και αξίζουν µια δεύτερη ευκαιρία αξιοπρέπειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Οι προτάσεις µας και οι ανησυχίες µας είναι γνήσιες. Δεν είναι
προσχηµατικές, όπως είναι και µεγάλου µέρους της αντιπολίτευ-
σης. Πρέπει, όµως, να γνωρίζουµε κάτι απλό. Όσο περνάνε τα
χρόνια και δεν δίνουµε µια λύση στο ιδιωτικό χρέος ,εξωγενείς
δυνάµεις και πολυεθνικές δεν θα αγοράζουν µόνο τα σπίτια του
ελληνικού λαού και τις επιχειρήσεις του, αλλά θα καθοδηγούν και
το αναπτυξιακό σχέδιο της χώρας κι αυτό θα είναι το κορυφαίο
αποτέλεσµα του αφελληνισµού όλης της οικονοµικής ζωής του
τόπου. Γι’ αυτό εµείς έχουµε προτεραιότητα τη δίκαιη λύση στο
τεράστιο ζήτηµα διαχείρισης του ιδιωτικού χρέους. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει πεδίο συναίνεσης αν έχετε τη διάθεση
να συγκρουστείτε µε ισχυρά συµφέροντα, που σε πολλές περι-
πτώσεις έχουµε αποδείξει ότι έχετε υπηρετήσει πιστά µε τις πο-
λιτικές σας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Να ενηµερώσω λίγο τους κυρίους συναδέλφους για το εξής.

Κατ’ επιτρεπτή, θεωρώ, εξαίρεση από τη συνήθη πρακτική της
παρεµβολής συναδέλφων από τον κατάλογο, λόγω του ειδικού
θέµατος το οποίο ετέθη από τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Επικρατείας
κ. Βορίδη. Στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο για την παρέµβασή
του στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως

µετά θα κάνει την οµιλία του ο κ. Χαρίτσης, που το έχει ζητήσει.
Κύριοι συνάδελφοι, λόγω του ειδικού θέµατος της προκαταρ-

κτικής εξέτασης, πρέπει να υπάρχει µια συνέχεια στη συζήτηση.
Νοµίζω, κατ’ επιτρεπτή εξαίρεση από την απόφαση της Διάσκε-
ψης, θα το επιτρέψω για να ολοκληρωθεί αυτή η ενότητα και να
προχωρήσουµε κανονικά.

Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά µε τη σχετική
ανοχή.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοιτάξτε, δυστυχώς, για µια
ακόµη φορά επαναλαµβάνουµε µε έναν τρόπο σχεδόν στερεοτυ-
πικό τα ίδια επιχειρήµατα. Αυτά άκουσα και από τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Ανδρουλάκη. Όµως, να ρωτήσω
κάτι; Μας κατηγορείτε. Κι αυτό το αποκρούουµε µετά βδελυ-
γµίας. Όλα τα υπόλοιπα αποτελούν αντικείµενο συζήτησης. Αυτό
το οποίο δεν γίνεται ανεκτό είναι η κατηγορία της συγκαλύψεως.

Τώρα έχετε τις εξής επιλογές: Ή να συνταχθείτε µε τις πιο
ακραίες λαϊκιστικές φωνές, µε τις πιο ισοπεδωτικές συκοφαντικές
και λασπολογικές φωνές, δηλαδή ουσιαστικά να απορροφηθείτε
πλήρως από αυτούς που ισοπεδώνουν µια οποιαδήποτε στοιχει-
ωδώς σοβαρή συζήτηση που µπορεί να είναι η σιδηροδροµική
πολιτική, η ασφάλεια στον σιδηρόδροµο, οι οποίες είναι βαθιά
πολιτικές συζητήσεις, ή η επιλογή σας, που προφανώς αυτήν
ακολουθείτε, είναι να µας προσάπτετε ότι κάνουµε απόπειρα συ-
γκαλύψεως.

Πάµε να δούµε αυτό, γιατί αυτό απασχολεί. Το είπα και χθες
και θα το ξαναπώ και σήµερα. Για να µπορέσετε να θεµελιώσετε
για την Κυβέρνηση τέτοια κατηγορία πρέπει πριν να έχετε απο-
δείξει τα εξής. Και δεν είναι δικονοµικό το θέµα, ούτε είναι
άσκηση ρητορικής, ούτε είναι ποινική άσκηση. Είναι στοιχειώδης
λογική. Γιατί αλλιώς ο καθένας θα λέει ότι θέλει, είναι δικαίωµά
του, αλλά θα είναι απόλυτα αβάσιµο, απόλυτα και ακραία συκο-
φαντικό και λασπολογικό. Και για να συνεννοηθούµε, δεν κερδί-
ζετε πολιτικά κάτι. Με αυτήν τη ρητορική κερδίζει το τσουνάµι
του λαϊκισµού κάτι. Εάν εσείς δεν θέλετε να είστε µέρος του, δεν
κερδίζετε κάτι.

Έρχοµαι και λέω συγκεκριµένα. Κάνουµε απόπειρες συγκαλύ-
ψεως. Θα δούµε,, λοιπόν ποιες είναι αυτές οι απόπειρες συγκα-
λύψεως. Θα τις δούµε. Όµως, κάνουµε απόπειρες συγκαλύψεως.
Τι να συγκαλύψουµε; Ποιον;

Γίνεται µια έρευνα σε ποινικό επίπεδο. Θα συµφωνήσετε, κύριε
Πρόεδρε, µαζί µου -ελπίζω- ότι ο κατάλληλος χώρος για να ερευ-
νώνται ποινικά αδικήµατα είναι η ποινική δικαιοσύνη κατεξοχήν,
άνθρωποι που έχουν και την απόσταση από τα πράγµατα και την
αµεροληψία και την επαγγελµατική κατάρτιση για να δουν όλα
αυτά τα στοιχεία, να τα αξιολογήσουν και να τα κρίνουν, οι δικα-
στές. Θα συµφωνήσετε µαζί µου σ’ αυτό. Η ερώτησή µου είναι
απλή. Ποιον θέλουµε να καλύψουµε και να συγκαλύψουµε και να
µην αποκαλυφθεί το όνοµά του προκειµένου να κατηγορηθεί
όπως πρέπει στην ποινική δικαιοσύνη; Ποιος είναι αυτός; Πώς
τον λένε; Ποια είναι η σχέση του µε την Κυβέρνησή µας; Ποια
είναι η σχέση του µε οποιοδήποτε κυβερνητικό µας στέλεχος;
Ποιος είναι αυτός;

Τι είναι αυτό που έχει κάνει αυτός; Που δεν τον ξέρουµε. Ποια
είναι η σχέση του µε την Κυβέρνησή µας; Που δεν µας τη λέτε.
Ποια είναι η πράξη του που θέλουµε να συγκαλύψουµε -που δεν
µας τη λέτε- προκειµένου να έχουµε κίνητρο συγκαλύψεως; Δεν
έχετε πει τίποτα από όλα αυτά. Δεν ξέρετε τίποτα από όλα αυτά.
Αλλά µας αποδίδετε αυτήν την απίστευτη αθλιότητα ότι εµείς
ενεργούµε προς σκοπόν συγκαλύψεως.

Έρχοµαι τώρα στα επιµέρους. Αλλά το µείζον πρέπει να απα-
ντηθεί. Γιατί αλλιώς είναι η λάσπη, η συκοφαντία, η πολιτική εκµε-
τάλλευση. Έρχοµαι στα επιµέρους. Πράξεις συγκαλύψεως. Τι
έχει κάνει ο κ. Τασούλας; Μέρος της συγκαλύψεως και αυτό!
Ήρθε µία δικογραφία. Σωστά. Ανακοινώθηκε κανονικά, κατά τα
προβλεπόµενα στον Κανονισµό, στην Ολοµέλεια του Κοινοβου-
λίου. Σωστά. Και εν συνεχεία ήρθαν συµπληρωµατικά στοιχεία.
Μάλιστα. Τι έκανε ο κ. Τασούλας για να συγκαλύψει; Δεν ανακοί-
νωσε, λέει, τα συµπληρωµατικά στοιχεία. Μάλιστα!

Για δούµε τώρα, κύριε Ανδρουλάκη, γιατί εγώ έχω ερωτήσεις.
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Δεν ανακοίνωσε. Πώς συνάδελφοί σας…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Όφειλε να ανακοινώσει;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα το

πούµε! Θα το πούµε! Κύριε Πρόεδρε, θα το πούµε.
Πώς συνάδελφοί σας, συνάδελφοί µας, γνώριζαν ότι υπήρχαν

τα στοιχεία αυτά; Διαβάζω -εκτός από την κ. Γεροβασίλη, δεν
ήταν η µόνη- την οµιλία του κ. Κόκκαλη από τις 5-2-2025. Ο κ.
Κόκκαλης λέει: «Ανοίγω παρένθεση και θέλω να αναφέρω κάτι
στο οποίο τις τελευταίες ηµέρες γίνεται αναφορά, εν όψει και της
αφορµής της προανακριτικής η οποία θα κατατεθεί από το
ΠΑΣΟΚ». Λέει ο κ. Κόκκαλης: «Προφανώς το ΠΑΣΟΚ τώρα είδε
τα στοιχεία. Υπήρχαν τα στοιχεία. Τουλάχιστον όσον αφορά
εµάς, ήταν σε γνώση µας. Το αναφέρει και η αναφορά της εισαγ-
γελέως που εξεδόθη στις 15 Ιουλίου και ήρθε στις 6 Αυγούστου».

Η κ. Γεροβασίλη το ήξερε. Ο κ. Κόκκαλης το ήξερε. Δηµοσιεύ-
µατα υπήρχαν. Διακινήθηκε η δικογραφία από την Εισαγγελία
Εφετών της Λαρίσης στον Άρειο Πάγο, στην Εισαγγελία του Α-
ρείου Πάγου. Από την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου διαβιβά-
σθηκα στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και εν συνεχεία εδώ. Μόνο
εσείς δεν το µάθατε. Όλοι οι υπόλοιποι το ήξεραν.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Όφειλε να το ανακοινώσει;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η αµέλειά

σας, λοιπόν, τώρα εδώ χειροτερεύει τα πράγµατα. Ακούστε µε.
Αντί να πείτε, βρε αδερφέ, δεν το είδαµε, δεν ήµασταν επαρκώς
επιµελείς, εδώ εµφανιζόµαστε ως υπερευαίσθητοι -εγώ δεν αµ-
φισβητώ- αλλά σε αυτό δεν την κάνουµε τη δουλειά µας µε την
προσήκουσα επιµέλεια και ευαισθησία. Συµβαίνει, δεν είναι τρο-
µερό. Προσέξτε! Έρχεστε τώρα και επικαλείστε κάτι το οποίο
έγινε το 2013. Θα µπορούσα εύκολα εδώ να σας απαντήσω και
να απορρίψω την αιτίασή σας -κρατήστε το ως πρώτη απάντηση,
µην βιαστείτε να ακούσετε και τη δεύτερη- λέγοντας το εξής. Από
το 2013 µέχρι το 2025, πόσα χρόνια έχουµε; Δώδεκα χρόνια.
Πόσες ποινικές δικογραφίες έχουν έρθει στη Βουλή; Πολλές. Για
πόσες έχουν υπάρξει συµπληρωµατικά στοιχεία; Για πολλές. Δώ-
δεκα χρόνια δεν έχει ανακοινωθεί τίποτα. Δεν διαµορφώνεται
οµοιόµορφη πρακτική; Διαµορφώνεται.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
- κωδωνοκρουσίες)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Στο ακροατήριο αυτά, κύριε Υπουρ-
γέ. Στο ακροατήριο!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όµως,
ακούστε τώρα πόσο σας αγαπώ, που θέλω να σας προστατεύω.
Το είπα στον Πρόεδρό σας να µην σπεύσετε να αντιδράσετε. Ο
κ. Ανδρουλάκης δεν έσπευσε. Εσείς δεν ακούτε. Σας λέω ότι έχει
και συνέχεια. Σας λέω ότι µετά το πρώτο, θα σας πω και το δεύ-
τερο. Γιατί δεν κάνετε υποµονή να ακούσετε και το δεύτερο; Α-
κούστε και το δεύτερο.

Προσέξτε τώρα. Τι φέρατε; Φέρατε µία ανακοίνωση του κ. Μεϊ-
µαράκη, η οποία γίνεται στην Ολοµέλεια 17-1-2013. Τι αφορά
αυτό το οποίο φέρατε; «Να σας ενηµερώσω ότι προ ολίγων λε-
πτών διαβιβάστηκε στη Βουλή από τον Υπουργό Δικαιοσύνης συ-
µπληρωµατική αναφορά του Εισαγγελέα Οικονοµικού Εγκλή-
µατος». 

Κύριε Μάντζο, εσείς το φέρατε αυτό στον Πρόεδρό σας; 
Και λέτε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Η Εισαγγελία Οικονοµικού Εγκλήµα-

τος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Και λέτε:

«Να ο Μεϊµαράκης το ανακοίνωσε».
Τι γινόταν εκείνη την στιγµή που το ανακοίνωσε ο Μεϊµαράκης;

Εκείνη την στιγµή η Βουλή συζητούσε τη δικογραφία της λίστας
Λαγκάρντ. Πού να ενηµερωθεί ο οποιοσδήποτε, αφού ήταν εν
εξελίξει η διαδικασία!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ε, και;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Α, δεν σας

αρέσει το επιχείρηµα αυτό!
Τι λέει αυτό το επιχείρηµα, κύριε συνάδελφε, γιατί κάνετε ότι

δεν το κατανοήσατε, να διευκολύνω για την πληρότητα του επι-

χειρήµατος, γιατί, δήθεν, δεν το καταλάβατε. Λέει ότι προφανώς
δεν ανακοινώνονται τα στοιχεία όταν οι δικογραφίες, τα συµπλη-
ρωµατικά, είναι στο γραφείο και έρχεται η δικογραφία και µπορεί
ο οποιοσδήποτε να το δει, όµως επειδή εκείνη τη χρονική στιγµή
ήταν σε εξέλιξη ad hoc συζήτηση για το θέµα και µόλις είχαν
έρθει τα στοιχεία, τα ανακοίνωσε για να µη θεωρηθεί ότι απεκρύ-
βει κάτι ο Πρόεδρος της Βουλής, γιατί δεν είχε τη δυνατότητα το
Σώµα να πάει σε οποιοδήποτε γραφείο να το δει. 

Τώρα το καταλάβατε; Τώρα το έχουµε; Το καταλάβατε αυτό
τώρα; Είµαστε εντάξει; Τώρα το καταλάβατε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Τι σχέση έχει αυτό;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, µη διακόπτετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Απλώς να

πω ότι δεν είναι ωραίο αυτό. Εγώ τι λέω; Λέω ότι δεν είναι ωραίο
αυτό για την ακεραιότητα των πραγµάτων, γιατί µιλάµε για κάτι
ευαίσθητο, µιλάµε για κάτι συγκλονιστικό, µιλάµε για κάτι που
έχει συνταράξει. Δεν είναι ανάγκη να γίνονται τέτοιες απόπειρες.
Πιο εύκολο είναι να πει κανείς: «Δεν το είδα. Ναι, οι άλλοι το
είδαν, ήταν επιµελέστεροι. Εγώ δεν το είδα». Έρχοµαι, όµως, και
σε ένα δεύτερο, το οποίο αφορά άλλη υποτιθέµενη απόπειρα συ-
γκαλύψεως.

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, την προηγούµενη φορά -τη θυµά-
µαι, εδώ ήµασταν- µπήκατε και δηλώσατε την κατάθεση προτά-
σεως δυσπιστίας µετά από ένα δηµοσίευµα εφηµερίδος, το οποίο
δηµοσίευµα εφηµερίδος έλεγε ότι έχουν υπάρξει χαλκευµένα
στοιχεία που τα έχει κάνει η Κυβέρνηση. Υποθέτω ότι η βασική
σας έννοια, φαντάζοµαι, και αυτό θα ήταν και το λογικό, ήταν να
µην έχει υπάρξει χάλκευση στοιχείων που θα οδηγούσε σε πε-
πλανηµένα συµπεράσµατα τη δικαιοσύνη. Φαντάζοµαι ότι αυτό
είναι στη δική µου κρίση. Μπορεί εσείς να το σκέφτεστε διαφο-
ρετικά. Στη δική µου κρίση. Γιατί εδώ µε το οργίλο σας ύφος, και
µάλιστα όχι απλώς µε το ύφος, αλλά, αν θέλετε, µε την πιο
σκληρή πράξη αντιπολιτεύσεως, που είναι η πρόταση δυσπιστίας,
-τι δηλαδή ζητάτε από το Κοινοβούλιο;- ζητάτε από το Κοινοβού-
λιο µε την πρόταση δυσπιστίας να καταψηφίσει την Κυβέρνηση,
να πέσει η Κυβέρνηση και να οδηγηθούµε στις εκλογές, γιατί µι-
λάµε για µια απολύτως ανάξια κυβέρνηση. 

Εγώ θα συµφωνούσα µαζί σας, αν είχε υπάρξει µια κυβέρνηση
η οποία χάλκευε στοιχεία για να επηρεάσει την κρίση της δικαιο-
σύνης και να συγκαλύψει. Θα ήµουν µαζί σας. Μαζί σας! Μα, η
δικαιοσύνη -αυτό είναι που προκύπτει- έχει τα στοιχεία πλήρη και
δεν έχει υπάρξει η παραµικρή νόθευση. Εσείς ήρθατε να κάνετε
πρόταση δυσπιστίας γιατί ένα µέσο ενηµέρωσης έκανε ό,τι
έκανε, αν το έκανε; Να πέσει η Κυβέρνηση για αυτό;

Αλλά αυτά τα δύο σηµαντικά παραδείγµατα δείχνουν ότι ακρι-
βώς επειδή δεν έχετε το µείζον στο οποίο αναφέρθηκα στην αρχή
-ποιο είναι το κίνητρο της συγκαλύψεως, ποιον καλύπτουµε, για
ποιον λόγο, τι µας νοιάζει, γιατί δεν θέλουµε εδώ να φανεί η αλή-
θεια- και δεν ξέρετε να µας απαντήσετε σε αυτό και δεν έχετε το
παραµικρό, παρότι σας πιέζουµε πολύ καιρό τώρα να µας απα-
ντήσετε και δεν µας λέτε τίποτε, χρησιµοποιείτε όλα αυτά τα
οποία τα περισσότερα βγαίνουν και ανακριβή. Γιατί; Διότι δεν σας
ενδιαφέρει καµία αποκάλυψη της αλήθειας, σας ενδιαφέρει να
πλήξετε την Κυβέρνηση.

Και να πω κάτι; Είναι θεµιτό για την Αντιπολίτευση αυτό. Δεν
πέφτω από τα σύννεφα. Όµως, είναι τρόπος αυτός σε µία τέτοια
υπόθεση που όλοι θα έπρεπε να φερόµαστε µε σεβασµό και µε
προσοχή; Όλοι θα έπρεπε σε κάθε λέξη να είµαστε προσεκτικοί.
Άρα, λοιπόν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ο κύριος Πρωθυπουργός πρώτα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα πω…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Και στις ενέργειες προσε-

κτικοί.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Βεβαίως,

βεβαίως. Σε όλα.
Δεν θα πω για την 717. Θεωρώ ότι για την 717 έχουµε απαντή-

σει εκτενώς σε συζητήσεις. Άρα, δεν θα ξανανοίξουµε όλη αυτή
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τη συζήτηση από την αρχή. Μόνο να υπενθυµίσω ότι η πρότασή
σας για την 717, δεν αφορούσε τα ποινικά αδικήµατα που ελέγχει
αυτή τη στιγµή ο ανακριτής. Πρέπει να συµφωνήσουµε σε αυτό.
Η πρότασή σας για την 717 δεν ήταν ούτε για τη διατάραξη συ-
γκοινωνιών ούτε για τις ανθρωποκτονίες. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αφήστε.
Όταν κάνουµε προκαταρκτική, έχουµε µέσα αδικήµατα και πε-

ριγράφουµε αδικήµατα. Η πρόταση η συγκεκριµένη δεν τα είχε.
Τελειώνω ως προς το κοµµάτι αυτό, γιατί είναι σηµαντικό και

θα µου επιτρέψετε να πω δυο κουβέντες για την τροπολογία στην
οποία αναφέρθηκε ο κύριος Πρόεδρος. 

Τελειώνω ως προς τα θέµατα αυτά, λέγοντας το εξής: Παρ’ ότι
δεν την έχω δει και δεν ξέρω και αν την έχετε καταθέσει, κύριε
Πρόεδρε, την πρόταση για σύσταση της προκαταρκτικής ή
απλώς την προαναγγέλλατε, εκ της τοποθετήσεώς σας αντιλαµ-
βάνοµαι ότι η πρόταση αυτή θα είναι µία πρόταση σύµφωνα µε
το πνεύµα της διατάξεως της κυρίας Εισαγγελέως Εφετών. Κα-
ταλαβαίνω, δηλαδή, ότι αφορά τον κ. Τριαντόπουλο. Εκεί, η διά-
ταξη της κυρίας Εισαγγελέως Εφετών -επειδή έχει άλλα τέσσερα
πρόσωπα για τα οποία ζητεί να κινηθεί η ποινική δίωξη- ζητεί να
κινηθεί η ποινική δίωξη για το αδίκηµα της παραβάσεως καθήκο-
ντος, είναι πληµµεληµατικού χαρακτήρα. Αυτό είναι αυτό το
οποίο ζητάει η κυρία Εισαγγελέας Εφετών. Καταλαβαίνω ότι η
πρότασή σας είναι σε αυτό το πλαίσιο. 

Σας λέµε, λοιπόν, ότι ισχύουν ακριβώς όσα έχει πει ο Πρωθυ-
πουργός. Σας λέµε, λοιπόν, ότι προφανώς η διαδικασία θα κινη-
θεί. Διότι µας ενδιαφέρει ακριβώς το ίδιο µε εσάς -ίσως και
περισσότερο- το να δούµε πραγµατικά τι είναι εκείνο το οποίο
έχει συµβεί, ειδικά γιατί αυτή η υπόθεση αφορά όλα τα θέµατα
των ενεργειών που έγιναν µετά την τραγωδία. Αυτό είναι, λοιπόν,
το αντικείµενο. Αυτό είναι που ενδιαφέρει. Και επειδή αυτό απο-
τελεί και τη βασική µοµφή που µας αποδίδετε στο πλαίσιο της
συγκάλυψης, µας ενδιαφέρει σφοδρώς το να δούµε τι είναι
εκείνο το οποίο θα προχωρήσει. Άρα, θα το δούµε. 

Είδα µια άλλη προσέγγιση από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είπε ότι η πρόταση αυτή είναι -πώς το είπε ο κ. Φάµελλος;-
«ταπείνωσης». Δηλαδή, θα ήθελε κάτι βαρύτερο ποινικά και αυτό
είναι κάτι ήπιο σε σχέση µε το µέγεθος του εξεταζόµενου ποινι-
κού αντικειµένου. Κατάλαβα ότι αυτή ήταν µια άποψη που εξέ-
φρασε ο κ. Φάµελλος. Έτσι το άκουσα, αλλά εν πάση περιπτώσει,
θα δοθεί και η δυνατότητα να το διευκρινίσει.

Τώρα σε σχέση µε την τροπολογία. Κοιτάξτε, για να ξεκινήσω,
εκείνο το οποίο προτείνετε είναι το λεγόµενο δικαίωµα προαιρέ-
σεως. Το δικαίωµα προαιρέσεως -για να συνεννοηθούµε τι είναι-
είναι η δυνατότητα κάποιος να µπορεί να εξαγοράσει το δάνειό
του, από τη στιγµή που αυτό καθυστερεί, µε καλύτερους όρους
και να απεµπλακεί από αυτό. 

Εάν αυτό νοµοθετηθεί, κύριε Πρόεδρε, -να σας ενηµερώσω τι
πρόκειται να γίνει- δεν πρόκειται κανείς να αποπληρώσει το δά-
νειό του. Το καταλαβαίνετε αυτό. Αν την επόµενη µέρα έχει θε-
σµοθετηθεί ότι θα µπορεί να το πάρει φθηνότερα, δεν υπάρχει
κανείς λόγος να πληρώνει το δάνειο αφού εξυπηρετείται. Θα το
αφήσουν όλοι να καθυστερήσει προκειµένου να πάνε να πληρώ-
σουνε φθηνότερα. Τότε θα διαπράξουµε έναν «φόνο» απέναντι
στην τραπεζική πίστη και απέναντι στη δυνατότητα να λαµβάνο-
νται δάνεια. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έναν φόνο, είπατε; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι.
Άρα, λοιπόν, αυτό απορρίπτεται για προφανείς λόγους. 
Είπατε κάτι για το ελβετικό δάνειο. Ήθελα να ξέρω εάν έχετε

καθόλου αίσθηση τι σηµαίνουν αυτές οι ρυθµίσεις, για τι πράγµα
µιλάµε και πόσο είναι το ύψος των δανείων που έχουµε. Γιατί πάλι
δεν βλέπουµε καθόλου αριθµούς. Να ενηµερώσω ότι το ύψος
αυτών των δανείων είναι 3 δισεκατοµµύρια στα χέρια των τραπε-
ζών και 2 δισεκατοµµύρια στα χέρια των servicers. Άρα, λοιπόν,
αυτό το κόστος -γιατί µιλάµε για ένα συγκεκριµένο κόστος- πώς
επηρεάζει τη συστηµική ευστάθεια; Πώς επηρεάζει τα εποπτικά
κεφάλαια; Τι ακριβώς σηµαίνει για τον επόπτη; Από πού έχει πε-
ράσει; Έχει λάβει κάποιου είδους έγκριση; Έχετε κάποια συνεν-

νόηση από τον ESM, προκειµένου να µη διαταραχθεί όλη η ευ-
στάθεια και η ισορροπία του τραπεζικού συστήµατος;

Είπατε κάτι για τα κόκκινα αγροτικά δάνεια. Δεν κατάλαβα αν
η ρύθµιση που προτείνουµε σας αρέσει ή δεν σας αρέσει. Αυτή
τη στιγµή είναι είκοσι µία χιλιάδες αγρότες, επτακόσιοι αγροτικοί
συνεταιρισµοί, δάνεια κολληµένα εδώ και εικοσαετίες από την
«κακή» Αγροτική Τράπεζα, µη εξυπηρετούµενα. Μιλάµε για ένα
ύψος της τάξεως των 3,8 δισεκατοµµυρίων δανείων σε αυτή την
περίπτωση. Μιλάµε για 1,7 δισεκατοµµύρια υποθηκευµένα, περι-
ουσία των αγροτών. Τι δεν θέλετε; Διότι, τι κάνουµε εµείς αυτή
τη στιγµή; Δεν είπαµε ότι θα χαρίσουµε τα δάνεια στους αγρότες,
δεν το έχουµε πει ποτέ. Εκείνο το οποίο είπαµε είναι ότι θα
έχουµε ευνοϊκότερους τραπεζικούς όρους ρυθµίσεων. 

Αυτή τη στιγµή αυτά βρίσκονται σε έναν εκκαθαριστή. Ο εκκα-
θαριστής δεν τα κινεί. Ο εκκαθαριστής έχει µια τελείως διαφορε-
τική, µη αναπτυξιακή λογική, γιατί αυτή είναι εντολή του. Ο
εκκαθαριστής θέλει να εκκαθαρίσει τα δάνεια, να πάρει όσα χρή-
µατα µπορεί να πάρει και να τα γυρίσει, ουσιαστικά, στον εντολέα
του. Εµείς τι λέµε; Εµείς λέµε ότι εδώ θέλουµε έναν διαχειριστή
των δανείων, ο διαχειριστής αυτός να είναι συµβεβληµένος µε
τραπεζικό ίδρυµα εξειδικευµένο στη διαχείριση αγροτικών δα-
νείων. 

Γιατί το θέλουµε αυτό, κύριε Πρόεδρε; Το θέλουµε προκειµέ-
νου να µπορούνε να ρυθµίσουν σε δόσεις οι οποίες θα είναι εκτε-
ταµένες, σε ορισµένες περιπτώσεις µε πλήρη απαλλαγή από
τους τόκους και σε ορισµένες περιπτώσεις ακόµα και µε µείωση
του κεφαλαίου που πρόκειται να καταβληθεί. Και όχι µόνο αυτό,
αλλά να υπάρχει και η δυνατότητα σε αυτές τις περιπτώσεις της
αναχρηµατοδοτήσεως. Γι’ αυτό το θέλουµε το τραπεζικό ίδρυµα. 

Σε τι έχετε αντίρρηση τώρα; Τι δεν σας αρέσει επ’ αυτού; Γιατί
εκείνο που άκουσα είναι ότι περιγράψατε µια εταιρεία και υπο-
θέσατε και είπατε το όνοµα «Intrum» µαζί µε την Τράπεζα Πει-
ραιώς...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Δεν ισχύει; Υπάρχει κάποια άλλη;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν έχω
ιδέα! Δεν ξέρω ποιος σας τα λέει αυτά! Δεν έχω ιδέα, γιατί αυτό
είναι κάτι το οποίο γίνεται από την Τράπεζα της Ελλάδος. Δεν το
κάνω εγώ, δεν το κάνει το Υπουργείο Οικονοµικών. Είναι η Τρά-
πεζα της Ελλάδος η οποία πρόκειται να κινήσει τη διαδικασία
αυτή. Εποµένως, δεν ξέρω! Ξέρω, όµως, ότι περιγράφεται ένα
πλαίσιο το οποίο, κατά τη γνώµη µου, είναι απολύτως ευνοϊκό για
τους αγρότες. 

Τώρα, όταν σας περιγράφουµε αυτό το ευνοϊκό πλαίσιο για
τους αγρότες, η αγωνία του ΠΑΣΟΚ είναι αν θα είναι η «Intrum»
ή κάποιος άλλος; Αυτό είναι που σας πειράζει; Διότι εµένα µε εν-
διαφέρει οι αγρότες να λύσουν το θέµα τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν έχω καταλάβει το θέµα αυτό και πώς καταλήξαµε να συ-

ζητάµε για κάτι που ειλικρινώς δεν γνωρίζω, αλλά που φαίνεται
ότι εσάς σας απασχολεί περισσότερο από την ουσία της ρυθµί-
σεως. 

Κλείνω, λοιπόν, γιατί οι συνάδελφοί µου, πράγµατι, επισηµαί-
νουν, κύριε Πρόεδρε, ότι µίλησα αρκετά λιγότερο και από τον
Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ και, βεβαίως, αθροιστικώς από τον Πρό-
εδρο του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά εν πάση περιπτώσει, δεν έχει σηµασία. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κατά το ΦΕΚ των

αρµοδιοτήτων του ο Υπουργός Επικρατείας, κ. Βορίδης, εκπρο-
σωπεί στη Βουλή τον Πρωθυπουργό. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ήταν πάρα πολύ κρίσιµη αυτή η παρέµβαση!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λέω, λοι-

πόν, ότι προφανώς περιµένουµε να δούµε την πρόταση της προ-
καταρκτικής κι έχουµε ήδη τοποθετηθεί απέναντι σε αυτήν.

Εκείνο απλώς το οποίο θα πρότεινα σε όλους είναι να σταµα-
τήσει αυτή η χυδαία πολιτική εκµετάλλευση περί δήθεν συγκα-
λύψεως, η οποία είναι απολύτως αστήρικτη, απολύτως αβάσιµη,
χωρίς κανένα απολύτως έρεισµα οπουδήποτε και, πράγµατι, όλοι
µαζί να κάνουµε αυτό που µπορούµε, το καλύτερο δυνατό, για
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την αποκάλυψη της αληθείας και την απόδοση ευθυνών εκεί που
πρέπει.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Ανδρουλάκης.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Ο κ. Βορίδης αναρωτήθηκε γιατί τα κάνουµε
όλα αυτά. Τι έχουµε να κερδίσουµε; Είναι προφανές ότι δεν µπο-
ρεί να κατανοήσει ότι θέλουµε να κερδίσουµε την αξιοπιστία του
πολιτικού κόσµου, που έχετε καταρρακώσει µε τις πρακτικές σας
σε συνεχιζόµενες υποθέσεις, που πλήττουν την αξιοπιστία των
θεσµών. Φθίνει η διάκριση των εξουσιών. Γιατί να σας εµπιστευτεί
ο ελληνικός λαός; Γιατί κάνατε ένα κεντρικό ερώτηµα και λέτε
«πώς τεκµηριώνετε τη συγκάλυψη». 

Και σας ρωτώ, πότε ο Πρωθυπουργός έµαθε ότι όσα είχε πει
στις συνεντεύξεις του, πριν και µετά από τις εκλογές του 2023,
ήταν ψέµατα; Και αν όφειλε εκείνη τη στιγµή να καλέσει τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης και να πει «συγγνώµη, µε παραπλάνησαν».
Και µου µιλάτε τώρα για πενήντα επτά νεκρούς και τραγωδία,
όταν δεν µπορείτε να απαντήσετε σε αυτό το πολύ απλό ερώ-
τηµα; Πόσους µήνες ο κ. Μητσοτάκης γνώριζε ότι έλεγε ψέµατα
σε συνεχιζόµενες συνεντεύξεις και δεν είχε το θάρρος -κατά τη
δική σας εκδοχή- να πει την αλήθεια στους Βουλευτές του, στο
Ελληνικό Κοινοβούλιο, αλλά πάνω απ’ όλα στον ελληνικό λαό;
Αυτό δεν είναι συγκάλυψη; Είναι µόνο προπαγάνδα; 

Διότι µας είπατε «γιατί µας κατηγορείτε για συγκάλυψη»; Απο-
δεχθήκατε την κατηγορία της προπαγάνδας. Διότι όποιος έχει
διαβάσει το κείµενο που αιτηθήκαµε στα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης και συνυπογράψαµε για πρόταση δυσπιστίας, µιλάει για
χαλκευµένα που είχαν διοχετευθεί σε φιλικά µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης. 

Κι όταν τη Δευτέρα πήγα στον Άρειο Πάγο, ενηµερώθηκα -
όπως γνωρίζαµε όλοι µας πάρα πολύ καλά- ότι η δικαιοσύνη στα
χέρια της είχε τις κανονικές συνοµιλίες. Το ερώτηµα είναι: Εκεί-
νες τις κρίσιµες ώρες η αγωνία σας ήταν να διοχετευθούν τα χαλ-
κευµένα για να δηµιουργήσετε το αφήγηµα ότι για όλα φταίει το
ρουσφέτι σας, ο σταθµάρχης; Και µου λέτε γιατί µιλάµε για συ-
γκάλυψη; Και προπαγάνδα και συγκάλυψη! Αυτή είναι η µεθοδο-
λογία.

Και άκουσα να απαντάτε σε έναν Βουλευτή µας που µίλησε για
την αιτιώδη συνάφεια µεταξύ 717 και τραγωδίας. Το είπατε ξανά
πέρυσι, το θυµάµαι πολύ καλά. Είπατε ότι «δεν υπάρχει καµία συ-
νάφεια». Το είπε ο κ. Φλωρίδης πριν από λίγες µέρες. Καλά, αυτή
την τριµελή επιτροπή που εσείς διορίσατε, µε τρεις σηµαντικούς
ακαδηµαϊκούς, που είπαν τον πρώτο µήνα ότι υπάρχει αιτιώδης
συνάφεια, συνεχίζετε -και για ποιον λόγο- να τη «γράφετε στα
παλιά σας τα παπούτσια»; Γιατί; Ούτε εµείς το είπαµε ούτε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ούτε τα υπόλοιπα κόµµατα, αλλά οι τρεις ειδικοί που εσείς
διορίσατε. Όµως, συνεχίζετε από το Βήµα της Βουλής να απα-
ξιώνετε τις αποφάσεις τους και το πόρισµά τους, όπως έκανε και
ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Αυτό δεν είναι συγκάλυψη; Αυτό δεν
είναι προσπάθεια χειραγώγησης;

Επίσης, δεν µας είπατε µία κουβέντα για το υλικό, γιατί η δι-
καιοσύνη για να πάρει αποφάσεις και να κάνει µια έρευνα, χρει-
άζεται υλικό. Τι συνέβη µε το υλικό από τις κάµερες της εµπο-
ρικής αµαξοστοιχίας; Τι έγινε; Γιατί ο κ. Τερεζάκης άργησε ένα
πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα; Γιατί πήρανε τα µεν αλλά δεν
πείραξαν τα δε που ήθελε ο ανακριτής; Αυτά δεν σας απασχο-
λούν; Είναι για εσάς µικρά αυτά τα ζητήµατα;

Και τέλος, το ποιος σέβεται τη δικαιοσύνη εµείς το έχουµε
αποδείξει και µε τη δική σας Κυβέρνηση και µε τις προηγούµενες
κυβερνήσεις. Εµείς δεν κάναµε επιθέσεις, αλλά ασκούµε κριτική
στις αποφάσεις. Γιατί δεν µπορώ να µην ασκήσω κριτική σε µία
απόφαση που λέει ότι µπορεί να χάσει κάποιος την πιστωτική του
κάρτα και να τη βρει κάποιος άλλος χωρίς το pin του και να την
αξιοποιήσει όπως λέει ο κ. Ζήσης και να γελάει µέχρι και η Εθνική
Τράπεζα µε αυτή την προσέγγιση του θέµατος. Όχι, σεβόµαστε
τη δικαιοσύνη αλλά έχουµε χρέος να ασκούµε και κριτική στις
αποφάσεις της δικαιοσύνης όταν είναι προφανώς παράλογες. 

Το πρόβληµα όµως είναι ένα και για µας είναι και το σηµαντι-
κότερο. Όσο µένετε στην Κυβέρνηση αυτοί οι παραλογισµοί που
υπονοµεύουν την αξιοπιστία του πολιτικού κόσµου, αυτές οι πρα-
κτικές της συγκάλυψης, της προπαγάνδας, των επιθέσεων στα
θύµατα δηµιουργούν τεράστιο ζήτηµα στην ποιότητα της δηµο-
κρατίας µας και γι’ αυτό δεν είναι υπεύθυνος µόνο ο κ. Μητσο-
τάκης. Αυτός είναι ο πρώτος υπεύθυνος. Υπεύθυνοι είστε και όλοι
εσείς και ελπίζω µε την ψήφο σας στην προανακριτική επιτροπή
για τον κ. Τριαντόπουλο να είναι και ένα mea culpa για την ψήφο
που δώσατε για να καλύψετε τις ευθύνες του κ. Καραµανλή για
την 717 στην προανακριτική που προτείναµε πριν από ενάµιση
χρόνο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο λόγος θα δοθεί
για την παρέµβασή του για τρία λεπτά στον κ. Γιαννούλη και αµέ-
σως µετά τον λόγο έχουν ο κ. Χαρίσης και η κ. Κωνσταντοπού-
λου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ µια παρέµβαση θέλω να κάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δείτε το λίγο µε τον
κ. Χαρίτση αυτό.

Ο κ. Γιαννούλης έχει τον λόγο για τρία λεπτά όπως µου ζήτησε.
Ορίστε, κύριε Γιαννούλη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε

µε όλο τον σεβασµό να παρατείνω το αίτηµα για πέντε λεπτά,
γιατί ακούστηκαν πολλά που αφορούν τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία και θα σεβαστώ, βέβαια, τους επικεφαλής των κοµµά-
των που ακολουθούν για να µιλήσουν. 

Κύριε Βορίδη, θέλω να απαντήσω κάτι σε εσάς. Είναι µάταιο
να κάνετε όλες τις δικανικές µακιαβελικού τύπου ερωτήσεις που
θέσατε, απευθυνόµενος προς την Αντιπολίτευση, γιατί τις απα-
ντήσεις τις ξέρετε εσείς. Το Μαξίµου ξέρει την απάντηση και τι
ήθελε να καλύψει. Το Μαξίµου και ο επικεφαλής αυτού του γρα-
φείου, ο Πρωθυπουργός ήξερε και ξέρει γιατί έγιναν οι υποκλο-
πές. Το Μαξίµου και ο Πρωθυπουργός γνωρίζει γιατί υπάρχει η
πολυετής ανοχή στην αισχροκέρδεια. Το Μαξίµου και ο Πρωθυ-
πουργός γνωρίζει γιατί άφησε το ράλι της ακρίβειας των τιµών
και της αισχροκέρδειας σε ενέργεια και καύσιµα. Όλες οι απα-
ντήσεις είναι γνωστές σε εσάς, στον Πρωθυπουργό και στα µέλη
της Κυβέρνησης. Άρα, µην προσπαθείτε διχάζοντας εντέχνως δι-
κανικά, µακιαβελικά την Αντιπολίτευση να οδηγηθείτε κάπου. 

Επίσης, ένα στοιχείο που θα πρέπει να αξιολογηθεί είναι ότι σε
όλα όσα έχουν προηγηθεί, κύριε Βορίδη, υπάρχει η κυνική απο-
καλυπτική οµολογία ενοχής, της συνέντευξης, του Πρωθυπουρ-
γού, όπου σε δύο χρόνια ως το άλλο πρόσωπο του Ιανού, εµφα-
νίζεται ως πλήρως παραπλανηµένος. Και δεν το πιστεύει κανείς
και κυρίως δεν το πιστεύει η κοινωνία των πολιτών, που δεν εκ-
φράζεται µόνο µε το εκλογικό αποτέλεσµα για το οποίο κοµπορ-
ρηµονείτε εδώ και έξι χρόνια. Έχει και άλλους τρόπους έκφρα-
σης. 

Κάτι ακόµα. Θα σας παρακαλούσα τον όρο χυδαιότητα να τον
προσαρµόσετε πλέον στα πεπραγµένα και στη ρητορεία τη δική
σας. Σας απάντησαν οι γονείς µε τον πιο εύγλωττο και κατηγο-
ρηµατικό τρόπο: «Αγαπητοί κύριοι της Κυβέρνησης, λεφτά
έχουµε, παιδιά δεν έχουµε», κι αυτό για όσους σπεύδετε και να
λασπολογείτε και να υπαινίσσεστε ότι τα κίνητρα για την από-
δοση δικαιοσύνης και αληθείας έχουν και οικονοµική διάσταση.

Πριν φύγω από σας, θέλω να σας πω το εξής. Μην ψάχνετε ρή-
γµατα στον ΣΥΡΙΖΑ. Σε ό,τι αφορά στα στοιχεία του εγκλήµατος
των Τεµπών η στάση µας είναι διαυγής και διάφανη. 

Θέλω να σας πω όµως κάτι. Έχετε µια επιλεκτική αµετροέπεια.
Σήµερα σε αυτήν την Αίθουσα κατατέθηκαν τρεις ενδιαφέρουσες
τροπολογίες. Θα οµολογήσω –και το λέω µε πολύ καθαρό τρόπο-
µια πολύ ενδιαφέρουσα τροπολογία από το ΠΑΣΟΚ για την ανα-
ποτελεσµατικότητα και την αδράνειά σας στο µέγα θέµα των κόκ-
κινων δανείων, των υπερχρεωµένων νοικοκυριών και της πρώτης
κατοικίας το οποίο εσείς υποτιµάτε ή σχεδόν λοιδορείτε, ότι ε,
εντάξει, κι αν δεν είναι θα λυθεί, θα δηµιουργηθεί πιστωτικό πρό-
βληµα, που είναι ένα βαθύ πολιτικό ψέµα. 

Η δεύτερη τροπολογία αφορά τον 13ο και 14ο µισθό. Κάνατε
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σαν να µην υπάρχει. Καταλαβαίνω ότι φοβάστε να αναµετρηθείτε
µε µια οµάδα εργαζοµένων. Σαρκάστε όσο θέλετε, αλλά εγώ πι-
στεύω ότι είναι φόβος όταν δεν θέλετε να αποκαταστήσετε µια
κοινωνική ανισότητα που πλέον δεν απολαµβάνει το καρναβαλικό
στερεότυπο «σιγά µην αποκαταστήσουµε οικονοµική αδικία για
τους δηµοσίους υπαλλήλους». Αν είναι για τον κ. Στάση, έχουµε
400 χιλιάρικα να δώσουµε τον χρόνο.

Η τρίτη τροπολογία αφορά -µε βαθύ κοινωνικό αποτύπωµα-
την εκτόξευση της αισχροκέρδειας στα προϊόντα που αφορούν
τη γυναικεία φροντίδα. Για τα άλλα δύο δεν αναφερθήκατε, επι-
λογή σας. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε –και ευχαριστώ για την ανοχή-
θέλω να απαντήσω και στον κ. Ανδρουλάκη. Αγαπητέ κύριε Πρό-
εδρε, οι αντιφάσεις στην πολιτική µπορεί να είναι αποδεκτές αλλά
έχουν κάποιο όριο για τον εξής λόγο. Εµείς δεν προσπαθούµε να
διαµορφώσουµε συνθήκες τεχνητού αποτελέσµατος. 

Η πρότασή µας για την πρόταση δυσπιστίας, που έχει και τη
στήριξη και άλλων πτερύγων της Βουλής, του προοδευτικού
χώρου, χαρακτηρίζει µια πολιτική διαδικασία, αµιγώς πολιτική
διαδικασία. Η απόρριψη ή η µη επίτευξή της έχει ως ένα αποτέ-
λεσµα αυτό που αποφεύγει, όπως ο διάολος το λιβάνι, ο κ. Μη-
τσοτάκης, να έρθει ενώπιον της Βουλής ο ίδιος και η Κυβέρνησή
του για να απολογηθούν µέσω της πρότασης δυσπιστίας για την
πολιτική µήτρα που παράγει τα Τέµπη, την ακρίβεια, την αισχρο-
κέρδεια, την αναποτελεσµατικότητα, τον τρόπο που διακυβέρ-
νησε τη χώρα µέχρι σήµερα από το 2019. 

Η πρόταση δυσπιστίας δεν σχετίζεται µόνο µε τα Τέµπη. Σχε-
τίζεται µε το σύνολο της αντιµετώπισης απέναντι στη δηµοκρα-
τία, στο κοινοβουλευτικό πολίτευµα, στη λειτουργία της Βουλής,
στην ανάπτυξη της χώρας.

Και διακρίνω µια αντίφαση στον κ. Ανδρουλάκη. Περιέγραψε
επί πολλά λεπτά το πόσο πεπεισµένος είναι για την ενοχή Μητσο-
τάκη. Ποια είναι η αντίφαση; Ότι το να έρθει στη Βουλή και να
απολογηθεί είναι κάτι που τον ευνοεί; Το ότι εµείς σπεύσαµε να
πούµε «ευχαρίστως ναι και για την προκαταρκτική», αναιρεί την
ανάγκη ή την πολιτική διάσταση της πρότασης δυσπιστίας; 

Συγγνώµη, αλλά αυτό δεν ευσταθεί κατά τη γνώµη µου και σε
σχέση µε την πολιτική συνεργασία, µε το µήνυµα που έστειλαν
χιλιάδες πολίτες, ότι και ως Αντιπολίτευση έχουµε την υποχρέ-
ωση να κάνουµε τα αδύνατα δυνατά και για τη συγκάλυψη και
για την προπαγάνδα και για το έγκληµα και για όλα τα ζητήµατα.
Δεν συγκρούονται η προκαταρκτική µε την πρόταση δυσπιστίας
και σίγουρα δεν µπορώ να δεχθώ την πολύ αυστηρή και υπερβο-
λική κριτική του κ. Ανδρουλάκη, γιατί περιέχει µια αντίφαση και
την αντίφαση αυτή την είδαµε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ,
και στην πρόταση για την Προεδρία της Δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς εξίσου θεσµικά -γιατί υπερτονίζετε σε σηµείο αυτοανα-

φορικότητας ότι εµείς είµαστε θεσµική αντιπολίτευση- στο θέµα
του Προέδρου της Δηµοκρατίας αναζητήσαµε πολιτική συνεργα-
σία χωρίς να υπάρχει πρόσωπο στο τραπέζι, αναζητήσαµε πολι-
τική συνεργασία µε το να υπάρχει πρόσωπο στο τραπέζι. Η κ.
Κατσέλη, που τεχνηέντως ο κ. Ανδρουλάκης στην πρότασή σας
για τις τράπεζες έφερε την επαναφορά του νόµου Κατσέλη, που
δεν ψηφίζετε για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Και αυτό είναι µια
ακόµη αντίφαση. 

Θα σας πρότεινα, κλείνοντας, να το ξανασκεφτείτε. Αύριο ψη-
φίζουµε για τρίτη φορά µε την υποψηφιότητα της κ. Κατσέλη,
που έχει συνδέσει την πολιτική της προσωπικότητα µε τον νόµο
που εσείς σήµερα προτείνετε στην τροπολογία σας να επανέλθει
σε δράση και εµείς τον στηρίξαµε όπως µπορούσαµε, αν και
όπως µας κατηγορείτε δεν τον ψηφίσαµε. Πεδίο δόξης λαµπρό.
Μπορείτε να υπερψηφίσετε αύριο την κ. Κατσέλη.

Και θα ήθελα και µια απάντηση για τον 13ο και 14ο µισθό. 
Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λοιπόν, µια διευκρί-

νιση προς όποιους πάρουν τον λόγο: Η ανοχή από το Προεδρείο

έγινε ακριβώς γιατί η κατάθεση της πρότασης για προκαταρκτική
εξέταση έπρεπε να δίνει τη δυνατότητα σε όλους τους οµιλού-
ντες να αναφερθούν σε αυτήν. Όµως, παρακαλώ αυτή η ανοχή
περιορίζεται µόνο σε αυτήν την ενότητα, τη συγκεκριµένη.

Οπότε τον λόγο τώρα, όπως είχε προαναγγελθεί, έχει ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Χα-
ρίτσης και αµέσως µετά για µία παρέµβαση η κ. Κωνσταντοπού-
λου και παρακαλώ µετά περνάµε στους οµιλητές. 

Αλλά παρακαλώ να γίνει σεβαστό αυτό που είπα, ότι η ανοχή
που δόθηκε πριν ήταν ακριβώς για το ιδιαίτερο του θέµατος.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µπορώ παρά να ξεκινήσω σχολιάζοντας αυτά που άκουσα

πριν από λίγο από τον Υπουργό Επικρατείας, κ. Βορίδη. Κύριε
Υπουργέ, στο Μαξίµου δεν κατοικοεδρεύετε; Μαζί µε τον Πρω-
θυπουργό δεν είστε; Δεν έχετε ενηµερωθεί ότι αυτά τα οποία µας
είπατε περί λασπολόγων, περί λαϊκιστών, περί ακραίων φωνών
είναι η γραµµή που εκφωνούσε ο Πρωθυπουργός τα προηγού-
µενα δύο χρόνια και έχει αλλάξει γραµµή και ότι πλέον έχουµε
περάσει στη φάση που πρωθυπουργός είναι ο «παραπλανηµέ-
νος» Πρωθυπουργός; Και ήρθατε σήµερα εδώ να µας πετάξετε
την µπάλα στην εξέδρα και να µας πείτε τι, να µιλήσουµε για την
ασφάλεια των σιδηροδρόµων! 

Να µιλήσουµε για την ασφάλεια των σιδηροδρόµων, λοιπόν,
που όταν τα θέταµε τότε τα ζητήµατα για την ασφάλεια των σι-
δηροδρόµων ο Υπουργός σας, ο κ. Καραµανλής, και κάναµε και
ερωτήσεις για αυτά, µας κουνούσε και το δάχτυλο ,και µετά από
λίγες µέρες είχαµε τα Τέµπη! Να µιλήσουµε για την ασφάλεια
των σιδηρόδροµων. 

Να µιλήσουµε και σήµερα για την ασφάλεια των σιδηροδρό-
µων. Δύο χρόνια µετά, την προηγούµενη βδοµάδα, εδώ στη
Βουλή ήρθαν οι εργαζόµενοι στην ΤΡΑΙΝΟΣΕ. Και ξέρετε τι µας
είπαν οι εργαζόµενοι στην ΤΡΑΙΝΟΣΕ; Μας παρουσίασαν µια ει-
κόνα ότι σήµερα, ως προς τα ζητήµατα ασφάλειας, η κατάσταση
στον ελληνικό σιδηρόδροµο είναι χειρότερη από ό,τι ήταν όταν
έγιναν τα Τέµπη δύο χρόνια πριν. Χειρότερη σήµερα. Να µιλή-
σουµε, λοιπόν, για την ασφάλεια και για το τι έχει κάνει η Κυβέρ-
νησή σας αυτά τα δύο χρόνια για τον σιδηρόδροµο.

Όµως πρέπει, κυρίως, να µιλήσουµε για όλα αυτά τα θλιβερά
τα οποία ζούµε τις τελευταίες ηµέρες από τη συνέντευξη του κ.
Μητσοτάκη, αυτήν την τηλεοπτική παράσταση, την προηγούµενη
εβδοµάδα, και που, βεβαίως, διαµορφώνει ένα νέο σκηνικό και
συνθήκες στις οποίες δεν µπορεί η Βουλή απλά και µόνο να συ-
ζητάει τα νοµοσχέδια σαν να µην τρέχει τίποτα. 

Τις τελευταίες µέρες, λοιπόν, αυτό το συλλογικό τραύµα που
άφησε στην ελληνική κοινωνία το έγκληµα των Τεµπών, ένα συλ-
λογικό τραύµα που έκανε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη ό,τι µπο-
ρούσε για να κακοφορµίσει, αυτό το συλλογικό τραύµα, λοιπόν,
αιµορραγεί ξανά και αιµορραγεί ξανά από τη χιονοστιβάδα των
αποκαλύψεων που κάθε µέρα βλέπουν πλέον το φως της δηµο-
σιότητας. 

Είδαµε πριν από λίγες ηµέρες τον Πρωθυπουργό της χώρας,
τον κ. Μητσοτάκη, τον ίδιο ακριβώς Πρωθυπουργό, ο οποίος την
εποµένη κιόλας του τραγικού δυστυχήµατος στα Τέµπη, που χά-
θηκαν τόσες ζωές, που χάθηκαν τόσοι νέοι άνθρωποι, βγήκε σε
πανελλήνια µετάδοση και µας έλεγε ότι φταίει ο σταθµάρχης, ότι
πρόκειται για ανθρώπινο λάθος -µην ασχολείστε!- τον ίδιο ακρι-
βώς Πρωθυπουργό, ο οποίος λίγες µόλις µέρες µετά σε συνέ-
ντευξή του διαβεβαίωνε τον ελληνικό λαό και µια ολόκληρη
κοινωνία, η οποία πενθούσε συλλογικά, µας διαβεβαίωνε όλους
και κυρίως βεβαίως τους τραγικούς γονείς ότι δεν υπήρχε κανένα
εύφλεκτο υλικό, κανένα παράνοµο φορτίο στην εµπορική αµαξο-
στοιχία, τον ίδιο Πρωθυπουργό που έναν ολόκληρο χρόνο µετά
έλεγε ότι το µοναδικό λάθος της Κυβέρνησής του ήταν το γεγο-
νός ότι δεν απάντησε σε όλα αυτά τα «τερατώδη», µας έλεγε, τα
οποία ήταν θεωρίες συνωµοσίας. 

Αυτόν, λοιπόν, τον Πρωθυπουργό τον είδαµε τώρα να µας λέει
ότι όλα είναι πιθανά, ότι όλα τα σενάρια είναι ανοιχτά, ότι αφήστε
τη δικαιοσύνη να αποφανθεί. Μας τα είπατε κι εσείς, κύριε Βο-
ρίδη, πριν από λίγο. Πάνε περίπατο πλέον οι θεωρίες συνωµο-
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σίας, πάνε περίπατο οι περίφηµες «τερατουργίες», πάνε όλα πε-
ρίπατο. 

Πώς πάνε, όµως, όλα αυτά; Τι µεσολάβησε; Τι έχει συµβεί;
Αυτό το οποίο έχει συµβεί είναι οι µεγαλειώδεις κινητοποιήσεις
της ελληνικής κοινωνίας. Αυτό είναι που µεσολάβησε. Και ο κ.
Μητσοτάκης µόνη του έγνοια έχει να βγει αλώβητος από την κοι-
νωνική κατακραυγή, γι’ αυτό έκανε στροφή 180° µοιρών ο κ. Μη-
τσοτάκης. Σε αυτό τον οδήγησαν οι λαϊκές κινητοποιήσεις. 

Πρέπει, όµως, ο Πρωθυπουργός να απαντήσει σε τέσσερα βα-
σικά ερωτήµατα: Πότε έµαθε αυτά τα οποία έµαθε και άλλαξε
γραµµή στην τηλεοπτική του συνέντευξη; Τα έµαθε την Τετάρτη
το πρωί; Τι έµαθε ακριβώς; Τι έµαθε, ακριβώς, το οποίο εµείς δεν
το γνωρίζουµε και τον έκανε πλέον να µην είναι και τόσο απόλυ-
τος και τόσο αλαζονικός ως προς το τι συνέβη εκείνο το µοιραίο
βράδυ; Από ποιον το έµαθε; Από πριν τα έµαθε όλα αυτά, εφόσον
τα πορίσµατα ακόµα δεν έχουν εκδοθεί; Και, βεβαίως, το πιο ση-
µαντικό απ’ όλα, κύριε Υπουργέ: Εφόσον έµαθε αυτά τα οποία
έµαθε, τι έκανε ο κ. Μητσοτάκης; Κίνησε γη και ουρανό για να
µπορέσει επιτέλους να αποκαλυφθεί η αλήθεια, για να µπορέσει
να διευκολυνθεί η δικαιοσύνη στο έργο της; Δυστυχώς, δεν έκανε
απολύτως τίποτα.

Τι έχουµε τώρα, σήµερα, εδώ να αντιµετωπίσουµε; Έχουµε να
αντιµετωπίσουµε µια δικογραφία που διαβιβάστηκε όντως αµελ-
λητί, όπως προβλέπει το Σύνταγµα, από την Εισαγγελία της Λά-
ρισας, αλλά ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής δεν την ανακοίνωσε,
λέει, στην Ολοµέλεια γιατί ήταν συµπληρωµατικά έγγραφα. Μας
είπε και ο κ. Βορίδης πριν από λίγο ότι εθιµικώ δικαίω στη Βουλή
δεν ανακοινώνονται τα συµπληρωµατικά έγγραφα λες και πρό-
κειται για µια απλή µήνυση για εξύβριση και όχι για ένα κρατικό
έγκληµα µε πενήντα επτά νεκρούς, για το οποίο πρέπει η Κυβέρ-
νηση να λογοδοτήσει. Και µας το λέει και ο νυν Πρόεδρος της
Βουλής, ο κ. Κακλαµάνης, για να δικαιολογήσει τον πρώην Πρό-
εδρο, τον κ. Τασούλα, ο οποίος τώρα είναι και υποψήφιος Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας µε τη στήριξη της κοινοβουλευτικής
Πλειοψηφίας κατόπιν της πρότασης του Πρωθυπουργού, υπο-
ψήφιος, δηλαδή, ρυθµιστής του πολιτεύµατος κατά το Σύνταγµα. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να µπω σε
τεχνικές λεπτοµέρειες. Όµως, δεν γίνεται να µην αναγνωρίσουµε,
να µην αποδεχτούµε και να µη συνειδητοποιήσουµε όλοι εδώ σε
αυτήν την Αίθουσα του Ελληνικού Κοινοβουλίου ότι το να υπάρ-
χουν υποψίες, το να υπάρχουν ενδείξεις, το να κατηγορείται από
την κοινωνία ο υποψήφιος Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, ο ρυθµι-
στής του πολιτεύµατος, ότι κρατούσε τις δικογραφίες στο συρ-
τάρι του και να λέει ο επίσηµος εκπρόσωπος του Κοινοβουλίου,
ο νέος Πρόεδρος της Βουλής «εντάξει, συµπληρωµατικά έγ-
γραφα ήταν, δεν είχε υποχρέωση ο Πρόεδρος να ανακοινώσει»,
να ενηµερώσει δηλαδή τους Βουλευτές ότι ήρθε η δικογραφία
για να λάβουν γνώση ότι ήρθαν έγγραφα τα οποία αφορούν το
έγκληµα των Τεµπών, δεν αφορούν µια οποιαδήποτε υπόθεση,
όλο αυτό, λοιπόν, το οποίο έχει στηθεί είναι το λιγότερο εξοργι-
στικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και είναι κάτι το οποίο µας
αφορά όλους και όλες, σε όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου.
Ως µέλη του Κοινοβουλίου µάς υποτιµά αυτή η στάση εκ µέρους
του Προέδρου της Βουλής, και του τέως και του νυν. Και δεν µπο-
ρούµε ούτε να σφυρίζουµε αδιάφορα ούτε να κρυβόµαστε ούτε
να επικαλούµαστε διάφορες δικολαβικές δικαιολογίες, όπως
έκανε πριν από λίγο ο Υπουργός, ο κ. Βορίδης. Οι στιγµές είναι
πάρα, µα πάρα πολύ κρίσιµες για τους θεσµούς, για τη δηµοκρα-
τία στη χώρα µας. 

Και τι γίνεται τώρα; Το µπάζωµα, που τάχα δεν ήταν µπάζωµα
αλλά ήταν τα χώµατα τα οποία πήγαν λίγο παραπέρα, όπως µας
είπε ο Υπουργός Δικαιοσύνης, επαναλαµβάνω, ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης της Κυβέρνησης, ο κ. Φλωρίδης, τώρα, λοιπόν, για το
µπάζωµα ήρθε η δικογραφία στη Βουλή. Και ποιον αφορά;
Αφορά τον κ. Τριαντόπουλο. Μάλιστα. Αλήθεια, ο κ. Τριαντόπου-
λος πήρε µόνος του την πρωτοβουλία και πήγε, σύµφωνα µε τις
καταθέσεις, στον τόπο της σύγκρουσης, όπου έγιναν οι συνεν-
νοήσεις και οι συνοµιλίες για το καθάρισµα του χώρου; Μόνος
του; Χωρίς να λάβει εντολή από κανέναν; Αφ’ εαυτού του και εκ-
πρόσωπος του εαυτού του; Όχι βέβαια. Όχι βέβαια. Τι ήταν ο κ.
Τριαντόπουλος εκείνη την περίοδο; Υφυπουργός παρά τω Πρω-

θυπουργώ. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι λάµβανε εντολές µόνο από τον
Πρωθυπουργό προσωπικά, από τον κ. Μητσοτάκη προσωπικά.
Τελεία και παύλα. 

Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, βρίσκεται σήµερα µπροστά σε ένα
δίληµµα µετά το φιάσκο της τηλεοπτικής συνέντευξης που έγινε
για να κάνει damage control µετά τις κινητοποιήσεις: Να αποδε-
χτεί την πρόταση για σύσταση προανακριτικής για τον Υφυ-
πουργό του ή να αρνηθεί και να κάνει ότι φοβάται, ότι κάτι θέλει
να κρύψει; Άκουσα πριν τον Υπουργό Επικρατείας. Φαίνεται ότι
θα αποδεχτεί την πρόταση η Κυβέρνηση. Να µη διανοηθεί, όµως,
ο κ. Μητσοτάκης να σκεφτεί ότι έτσι µε την αποδοχή της πρότα-
σης θα θυσιάσει µια Ιφιγένεια για να βγει ο ίδιος καθαρός. Εµείς
το λέµε από την πρώτη στιγµή και το επαναλαµβάνω και εδώ από
το Βήµα της Βουλής: Όσες «Ιφιγένειες» και να θυσιάσει, δεν θα
επιτρέψουµε στον κ. Μητσοτάκη να βγει από το κάδρο. Η συγκά-
λυψη στο έγκληµα των Τεµπών είναι πρώτα και κύρια δική του
ευθύνη. Είναι προσωπική ευθύνη του Πρωθυπουργού, του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, και αυτό είναι κάτι που πρέπει να το έχει υπ’
όψιν του και το ΠΑΣΟΚ το οποίο πήρε την πρωτοβουλία για την
πρόταση για σύσταση προανακριτικής. 

Θέλω, όµως, εκτός από την Κυβέρνηση, να απευθυνθώ και στις
δυνάµεις της προοδευτικής και της δηµοκρατικής Αντιπολίτευ-
σης. Εµείς στη Νέα Αριστερά και εγώ προσωπικά καλέσαµε από
την πρώτη στιγµή όλους τους Πολιτικούς Αρχηγούς της προ-
οδευτικής Αντιπολίτευσης σε κοινό βηµατισµό. Και όχι µόνο εγώ.
Για να είµαι δίκαιος, και η κ. Κωνσταντοπούλου έκανε το ίδιο. Ζη-
τήσαµε να υπάρξει και συνάντηση των Πολιτικών Αρχηγών της
δηµοκρατικής Αντιπολίτευσης έτσι ώστε να συντονίσουµε τις
ενέργειές µας και να τις κλιµακώσουµε για να φτάσουµε µέχρι
και την πρόταση δυσπιστίας. Για παράδειγµα, τα ερωτήµατα που
άκουσα σήµερα από την κ. Γεροβασίλη στην οµιλία της, εύλογα
ερωτήµατα, θα µπορούσαν να έχουν συζητηθεί σε µια τέτοια συ-
νάντηση. Οι αιτιάσεις του κ. Ανδρουλάκη για το πότε είναι σκό-
πιµο να κατατεθεί πρόταση δυσπιστίας θα µπορούσαν να έχουν
συζητηθεί σε µια τέτοια συνάντηση. Δυστυχώς, η πρότασή µας
δεν εισακούστηκε. Και το δυστυχώς το εννοώ. 

Το εννοώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν ήρθα, όµως, σή-
µερα εδώ για να κάνω κριτική στις άλλες δυνάµεις της Αντιπολί-
τευσης. Πιστεύω βαθιά -και νοµίζω ότι το έχουµε αποδείξει από
την πρώτη στιγµή- ότι το µόνο που δεν χρειαζόµαστε αυτήν τη
στιγµή είναι ένας µικρός κοµµατικός διαγκωνισµός µεταξύ των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Η υπόθεση των Τεµπών δεν προ-
σφέρεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ασκήσεις κοµµατι-
κής προβολής.

Τα Τέµπη, οι ενέργειες συγκάλυψης εδώ και δύο χρόνια της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη έχουν δηµιουργήσει µια πρωτοφανή κοι-
νωνική αντίδραση. Αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς µε την κοι-
νωνία, θα πρέπει να παραδεχτούµε ότι αυτήν τη στιγµή ο κόσµος
νιώθει ότι αυτή η κοινωνική αντίδραση δεν εκπροσωπείται στη
Βουλή. Ο κόσµος, η κοινωνία, οι πολίτες κατέθεσαν την προ-προ-
ηγούµενη Κυριακή τη δική τους πρόταση µοµφής. Πρόταση µοµ-
φής κατά του υποψηφίου Προέδρου της Δηµοκρατίας και πρώην
Προέδρου της Βουλής, τον οποίο ο κ. Μητσοτάκης θα όφειλε -
έστω και τώρα, λίγες ώρες πριν την τρίτη ψηφοφορία που θα
γίνει αύριο το πρωί- να τον αποσύρει, να αποσύρει αυτήν την υπο-
ψηφιότητα. Αλλά, βεβαίως, η πρόταση δυσπιστίας αφορά πρω-
τίστως και, κυρίως, την Κυβέρνηση και τον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη
προσωπικά. Πρέπει αυτή η πρόταση δυσπιστίας να πάρει και θε-
σµική µορφή και να περάσει και µέσα στο Κοινοβούλιο. Να κληθεί
ο κ. Μητσοτάκης να λογοδοτήσει, να λογοδοτήσει για τα ψέµατα,
να λογοδοτήσει για τη συγκάλυψη εδώ και δύο χρόνια. 

Όµως. επιτρέψτε µου να πω το εξής. Δεν µπορώ να µη σχο-
λιάσω ότι χθες είχαµε και µια άλλη εξέλιξη η οποία συνδέεται µε
αυτά τα οποία συζητάµε σήµερα και θα το εξηγήσω πάρα πολύ
σύντοµα. Είχαµε µια κατάπτυστη ανακοίνωση του Υπουργείου
Ναυτιλίας που στοχοποιεί ευθέως τον Συνήγορο του Πολίτη, δη-
λαδή την Ανεξάρτητη Αρχή για το πόρισµα το οποίο εξέδωσε
µετά την ολοκλήρωση των ερευνών της για το τραγικό ναυάγιο
στην Πύλο, ένα ναυάγιο το οποίο, δυστυχώς, είχα την πικρή
εµπειρία να ζήσω από την πρώτη στιγµή στο λιµάνι της πόλης
µου, της Καλαµάτας, να δω τους ελάχιστους επιβιώσαντες, τη
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δυστυχία, τον πόνο, την αγωνία στα πρόσωπά τους. 
Και έρχεται, λοιπόν, τώρα µια ανεξάρτητη αρχή να κάνει αυτό

το οποίο οφείλει να κάνει βάσει του Συντάγµατος. Nα ελέγξει ως
εθνικός µηχανισµός και αφού το Λιµενικό Σώµα έχει αρνηθεί να
ξεκινήσει πειθαρχική έρευνα. Και πώς απαντά η Κυβέρνηση σε
όλα αυτά και στο πόρισµα της ανεξάρτητης αρχής; Κατηγορεί
την ανεξάρτητη αρχή για πολιτική σκοπιµότητα. Έτσι απαντά η
Κυβέρνηση. Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Τι είναι αυτά τα οποία
συµβαίνουν πλέον; Να έχουµε την Κυβέρνηση να κατηγορεί ευ-
θέως και δηµοσίως µε επίσηµη ανακοίνωση µια ανεξάρτητη αρχή.
Να στοχοποιεί µε θράσος πρόσωπα που κάνουν το καθήκον τους. 

Θα τους αφήσουµε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης; Θα
τους αφήσουµε σε αυτό τον θεσµικό κατήφορο; Κι αν έχει κανείς
την παραµικρή αµφιβολία της καθεστωτικής λογικής αυτής της
Κυβέρνησης -γιατί περί αυτού πρόκειται- ας βάλει τα πράγµατα
σε µια σειρά. Ας δει το νήµα το οποίο συνδέει όλες τις υποθέσεις.
Το σκάνδαλο των υποκλοπών και την επίθεση στην ΑΔΑΕ και προ-
σωπικά στον κ. Ράµµο, το ναυάγιο της Πύλου και τη χθεσινή αήθη
επίθεση από τη µεριά του Υπουργείου Ναυτιλίας και φυσικά τις
ενέργειες συγκάλυψης στο έγκληµα των Τεµπών. Δεν πρόκειται
για µεµονωµένα περιστατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Εδώ
έχουµε ένα µοτίβο καθεστωτικής συγκάλυψης συστηµατικών πα-
ραβιάσεων θεµελιωδών αρχών του κράτους δικαίου στη χώρα
µας. Γι’ αυτό µίλησα για καθεστωτική συµπεριφορά. 

Το καθεστώς, λοιπόν, Μητσοτάκη -γιατί περί καθεστώτος πρό-
κειται- πρέπει να πέσει. Και πρέπει να πέσει µε κρότο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Όµως για να πέσει πρέπει εµείς οι προοδευ-
τικές δυνάµεις της Αντιπολίτευσης να παραµερίσουµε τις όποιες
ατοµικές ή κοµµατικές στρατηγικές τις όποιες µικροφιλοδοξίες
και τους όποιους µικροανταγωνισµούς και να συντονίσουµε τις
ενέργειές µας. Αυτό απαιτεί η κοινωνία. Αυτό απαιτούν οι σηµε-
ρινές εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες. Αυτό οφείλουµε στους πε-
νήντα επτά νεκρούς των Τεµπών όλες και όλοι µας. Ο καθένας
µας και η καθεµιά µας πρέπει να αναλάβει την ευθύνη του σε
αυτή την εξαιρετικά κρίσιµη ιστορική στιγµή γιατί τελικά η ιστορία
θα µας κρίνει όλους µας για τη στάση που θα κρατήσουµε απέ-
ναντι στους θεσµούς, απέναντι στη δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, σας

ευχαριστούµε και για την συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει για την παρέµβασή της η Πρόεδρος της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Κωνστα-
ντοπούλου. 

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω την οµιλία µου στις 20.30’ και εκεί θα τοποθετηθώ εφ’

όλης της ύλης για όλα όσα λέγονται, θρυλούνται, διακινούνται
και διατυµπανίζονται από πλευράς της Κυβέρνησης η οποία για
άλλη µία φορά αναλαµβάνει τον ρόλο της καθεστωτικής µοντα-
ζιέρας και επιχειρεί να κάνει το άσπρο µαύρο και τη νύχτα µέρα.
Όσα είπε ο κ. Βορίδης, που αποχώρησε ασµένως µόλις άκουσε
ότι θα παρέµβω, είναι από την αρχή µέχρι το τέλος ψευδέστατα.
Ήταν χρησιµότατη η διευκρίνισή σας ότι λέγοντάς αυτά εκπρο-
σωπεί τον Πρωθυπουργό για να καταλάβουµε ότι ο κ. Μητσοτά-
κης είναι εντελώς αµετανόητος στην πεισµατική προσπάθεια να
παραποιηθεί η αλήθεια και να αλλοιωθούν τα στοιχεία προκειµέ-
νου να καλύψει τα ίχνη του και τα ίχνη της Κυβέρνησής του για
το ποιο αποτροπιαστικό έγκληµα της µεταπολίτευσης, κρατικό
έγκληµα, το οποίο συνδέεται µε πολιτικές δεκαετιών και για το
οποίο έχει αναληφθεί µια ειδική µέριµνα συγκάλυψης µε προ-
εξάρχοντα τον κ. Μητσοτάκη από την αρχή µέχρι το τέλος. 

Μου έκανε τεράστια εντύπωση κάτι που θέλω να το µοιραστώ
µε όσους είναι εδώ. Ο κ. Πλεύρης πάντα σπεύδει όταν ανακοινώ-
νεται ότι θα µιλήσω διότι κάποιον πάντα στέλνει ο κ. Μητσοτάκης
για να διασφαλίσει την υπεράσπισή του. Δικηγόρος ο κ. Πλεύρης,
δικηγόρος ο κ. Βορίδης. Καταλαβαίνετε σε ποια θέση αισθάνεται
ότι βρίσκεται ο κ. Μητσοτάκης. Του κατηγορούµενου. Στη θέση
αυτή στην οποία δεν θέλει όµως να βρεθεί θεσµικά µέσα από µία
διαδικασία λογοδοσίας και απόδοσης ευθυνών. Θα ήθελα, κύριε

Πλεύρη, να απαντήσετε εσείς σε αυτό που µου έκανε τεράστια
εντύπωση.

Κυρίες και κύριοι, αυτή η Κυβέρνηση δεν λέει έγκληµα µε τί-
ποτα τα Τέµπη. Μα, µε τίποτα. Και ακούσαµε και τις πιο χυδαίες
δικαιολογίες γιατί δεν το λέτε έγκληµα. Γιατί όσοι λένε ότι είναι
έγκληµα έχουν οικονοµικό κίνητρο. Αυτό ακούσαµε. Αυτή η Κυ-
βέρνηση, λοιπόν, που ανθίσταται, έχει γραµµή -και η κοινοβου-
λευτική οµάδα έχει γραµµή- να µην λέει τα Τέµπη έγκληµα,
έρχεται εδώ και µας λέει για τον φόνο απέναντι στην τραπεζική
πίστη. Δεν πίστευα στα αυτιά µου. Αν διευκολύνουµε τους δανει-
ολήπτες θα είναι φόνος, έγκληµα απέναντι στην τραπεζική πίστη.
Αυτά είπε ο κ. Βορίδης. Και αναρωτιέται κανείς. Το κόµµα που
χρωστάει 500 εκατοµµύρια ευρώ και δεν τα πληρώνει, το κόµµα
που ελέγχεται για κατασπατάληση, δυσθεώρητων ποσών, πακτω-
λών -κι ακόµα έχουµε να ανακαλύψουµε πολλά- έρχεται εδώ και
κουνάει το δάχτυλο απέναντι σε δανειολήπτες, απέναντι σε πο-
λίτες ευάλωτους οι οποίοι και σήµερα εκδιώκονται από τις εστίες
τους, στερούνται την πρώτη κατοικία, λέει διαπράττουν φόνο σε
βάρος της τραπεζικής πίστης; Υπάρχουν και όρια στην αµετροέ-
πεια. Και η αµετροέπεια ακόµη συναντάει κάποια στιγµή το έρκος
των οδόντων. Συναντάει κάποια στιγµή το όριο όπου πρέπει να
σταµατήσεις. 

Δεν περιµένω τώρα ο κ. Μητσοτάκης να µαζέψει τον κ. Βορίδη
διότι δεν έχει και άλλον να του κάνει κυβερνητική υπεράσπιση µε
αυτό τον τρόπο. Ειδικά µετά τις τελευταίες δηλώσεις του κ. Μη-
τσοτάκη για τα µέλη της εξεταστικής επιτροπής και τον Πρόεδρό
της, δηλαδή για τους εντεταλµένους να κάνουν τη βρώµικη δου-
λειά της συγκάλυψης, θα πρέπει να σκεφτούν όλοι όσοι πρόθυµα
µπαίνουν σε αυτή τη διαδικασία τι τους περιµένει και πόσο εύ-
κολα θα τους πετάξουν από το πλοίο και θα τους αποκεφαλίσουν
άµα αυτό υπαγορεύει το συµφέρον της κορυφής. 

Όσα ειπώθηκαν για τις ποινικές δικογραφίες από πλευράς του
κ. Βορίδη είναι ψευδέστατα. Θα τα αναλύσω στην οµιλία µου
στην οποία θα αναφερθώ και στο νοµοσχέδιο γιατί έχω πολύ σο-
βαρά ζητήµατα να θέσω για τους αθλητές µας. Όσα ανέφερε ο
κ. Βορίδης είναι ψευδέστατα, παραπειστικά, στρεψόδικα και τε-
λικά εξαιρετικά προκλητικά προς την κοινωνία. Από τις 23 Νοεµ-
βρίου 2023, από την πρώτη µέρα συνεδρίασης της εξεταστικής
επιτροπής, έθεσα επίσηµα το θέµα των ποινικών δικογραφιών και
ζήτησα τη διαβίβαση τους. Το ζήτησα και στις 28 Νοεµβρίου και
γι’ αυτόν τον λόγο ακριβώς ζητήθηκε και επιβλήθηκε η εξαίρεσή
µου από την εξεταστική επιτροπή. 

Αυτό που έχει διαπράξει ο κ. Τασούλας είναι υπεξαγωγή εγ-
γράφων και παράβαση καθήκοντος. Κραυγαλέα. Γι’ αυτόν και
µόνο τον λόγο, γιατί είναι υπόλογο πρόσωπο για ποινικά αδική-
µατα συγκάλυψης, θα έπρεπε να αποσυρθεί η υποψηφιότητα του
για την Προεδρία της Δηµοκρατίας. Και βεβαίως σε αυτήν την
πάρα πολύ κρίσιµη στιγµή ολόκληρη η κοινωνία ζητάει λογοδοσία
και δικαιοσύνη και ολόκληρη η κοινωνία σας βλέπει, κύριοι. Σκε-
φτείτε το, κύριε Πλεύρη, όταν µου απαντήσετε γιατί σας βλέπει
όλη η κοινωνία. Όλη η κοινωνία ρωτάει γιατί κρύβονται αυτές οι
δικογραφίες. Όλη η κοινωνία ζητάει να µάθει. Ζητούν οι γονείς
και οι συγγενείς ενηµέρωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πώς; Τί παρακαλείτε; Πρώτη φορά µιλάω σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, αλλά σε µιάµιση
ώρα, όπως είπατε, θα κάνετε την κανονική σας οµιλία. Παρα-
καλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και προκαταβολικά µε διακόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, προκαταβολικά. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εντάξει, θα ολοκληρώσω, κύριε Γεωργαντά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για τον χρόνο της

παρέµβασης µιλάω. Παρακαλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εντάξει, κύριε Γεωργαντά, εντάξει. Καταλαβαίνουν όλοι. 
Όλη η κοινωνία, λοιπόν, ζητάει λογοδοσία και σας βλέπει. Βλέ-

πει τι κάνετε. Βλέπει τον κ. Μητσοτάκη να δηλώνει παραπλανη-
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µένος και βλέπει τις έξαλλες συνεντεύξεις του, που κατηγορούσε
τους πάντες ότι µηχανορραφούν, συκοφαντούν, εξυφαίνουν θε-
ωρίες συνωµοσίας και λασπολογούν την καλή Κυβέρνηση. 

Και σήµερα αποδεικνύεται ότι η καλή Κυβέρνηση είναι εκείνη
που είχε την άµεση και αποκλειστική πρόσβαση στον τόπο του
εγκλήµατος, στα στοιχεία, στα αρµόδια πρόσωπα, έκανε όλες τις
ενέργειες συγκάλυψης και πίστευε ότι δεν θα την πιάσουν µε τη
γίδα στην πλάτη αλλά πιαστήκατε µε τη γίδα στην πλάτη.

Σε αυτή την κρίσιµη, λοιπόν, στιγµή, για να απαντήσω και στον
κ. Χαρίτση, που ανταποκρίθηκε εξαρχής χωρίς αστερίσκους στην
πρόταση να υπάρχει ένας συντονισµός των κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης και των Αρχηγών της Αντιπολίτευσης, είναι ευτύχηµα
ότι αυτή η νοοτροπία και η λογική και η προσέγγιση βρίσκει έδα-
φος. 

Εγώ πιστεύω ότι θα πειστούν σύντοµα και οι υπόλοιποι Αρχη-
γοί. Έχω ζητήσει και από τον κ. Κουτσούµπα να τον ενηµερώσω
και µε τον κ. Φάµελλο συνοµίλησα και µε τον κ. Ανδρουλάκη ανα-
µένω να έχουµε µια νέα επικοινωνία. Είναι καθήκον µας να κά-
νουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να ανταποκριθούµε στην
ανάγκη και στην απαίτηση την κοινωνική, τη δηµοκρατική, την
ιστορική για δικαιοσύνη και για διαφάνεια και για λογοδοσία. 

Και από πλευράς µου διαβεβαιώνω ότι αυτό θα το κάνω ανυ-
ποχώρητα µε πάρα πολύ µεγάλη επιµέλεια και επιµονή, γιατί
αυτή είναι η υποχρέωσή µας προς την κοινωνία και έτσι αντιλαµ-
βάνεται η Πλεύση Ελευθερίας τον ρόλο της εδώ µέσα στη Βουλή
ως ρόλο πραγµατικής εκπροσώπησης των πολιτών που ζητούν
και διψούν για δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει τον λόγο για

τρία λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ο κ. Πλεύρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν θα κάνω κατάχρηση, κύριε Πρό-
εδρε, για να µιλήσουν οι Βουλευτές.

Θέλω να αναφερθώ κυρίως, κύριε Πρόεδρε, σε αυτό που ει-
πώθηκε και από την αξιότιµη κυρία Πρόεδρο, αλλά και από τον
Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, αναφορικώς µε τη διαβίβαση των φακέλων
της δικογραφίας. 

Πρώτα απ’ όλα, επειδή ακούγονται στην κοινή γνώµη και πρέ-
πει να απαντώνται, οι δικογραφίες βρίσκονται σε κάποιο συρτάρι;
Όχι. Ο κάθε Βουλευτής µπορεί να µπει µέσα …

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, δεν
σας διέκοψε κανένας. Παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ο κάθε Βουλευτής µπορεί να µπει
µέσα και να δει την οποιαδήποτε δικογραφία µε τα συσχετισθέ-
ντα έγγραφα. Προκαλώ τον όποιον Βουλευτή. Μάλιστα, την κ.
Καραγεωργοπούλου Ελένη εγώ ο ίδιος την έχω δει πολλές
φορές, όσες φορές πηγαίνω να δω, γιατί εγώ κάθε εβδοµάδα πη-
γαίνω και βλέπω τι υπάρχει στις δικογραφίες. Από την Κοινοβου-
λευτική µου Οµάδα πάω για να δω αν υπάρχει κάτι καινούργιο
και ειδικά σε µια υπόθεση όπως τα Τέµπη. 

Όλη η πρακτική είναι ότι διαβιβάζεται ο φάκελος και είναι δυ-
ναµική διαδικασία, διότι πάντοτε στέλνονται σε ένα φάκελο που
έχει διαβιβαστεί οποιοδήποτε έγγραφο και συσχετίζεται αυτοµά-
τως, ενσωµατώνεται και το βλέπει ο Βουλευτής. 

Εδώ, όµως, έχουµε το πιο κλασικό παράδειγµα. Επί προεδρίας
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του κ. Παππά τον Οκτώβριο ο ΣΥΡΙΖΑ
βάσει αυτής της δικογραφίας, όχι άλλης, προανήγγειλε προκα-
ταρκτική επιτροπή για τρία πολιτικά πρόσωπα –µε αυτή τη διά-
ταξη του εισαγγελέα που συζητάµε τώρα- και επειδή τότε είχαν
αντιδράσει κάποιοι συγγενείς θυµάτων και λένε «περιµένετε γιατί
τρέχει η ανάκριση και µπορούν να έρθουν κάποια στοιχεία», κάνει
δήλωση ο κ. Παπάς και λέει: Αναµένουµε και δεν την καταθέ-
τουµε ακόµα. Δηλαδή, ο ΣΥΡΙΖΑ πώς τη βρήκε; Πήγε ο κ. Κόκκα-
λης και ο κ. Γαβρήλος και την είδαν και τη διάβασαν. Είχα πάει
και εγώ. Γύρισα από τις διακοπές Σεπτέµβριο, την είδα, τη διά-
βασα και την έχω µνηµονεύσει πολλές φορές, γιατί στη συγκε-

κριµένη δικογραφία υπήρχε προσφυγή που είχε έρθει. Αρχικά
ήταν απορριπτική διάταξη, ανασύρθηκε η διάταξη και υπάρχει
διάταξη εισαγγελέως εφετών. Ήταν πρωτοσέλιδο στις εφηµερί-
δες. Έφυγε από την Εισαγγελία Λάρισας, πήγε στον Άρειο Πάγο,
πήγε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης.

Και δεν υπάρχει καµία άλλη πρακτική. Ακόµα και σ’ αυτό ανα-
φέρθηκε ο κ. Βορίδης. Είναι σαν αύριο το πρωί να συζητάµε τη
σύσταση προκαταρκτικής και να πει ο Προεδρεύων: Να ξέρετε
τώρα που συζητάµε για τη σύσταση προκαταρκτικής ήρθαν και
κάποια έγγραφα. Δεν είναι ανακοίνωση και γι’ αυτό δεν γίνεται
ανακοίνωση µε βάση το άρθρο του Κανονισµού της Βουλής.
Έγινε ενηµέρωση σε µια ζώσα διαδικασία. 

Αυτό, λοιπόν, είναι κάτι πάρα πολύ απλό. Όλα τα κόµµατα γνώ-
ριζαν τη διάταξη τη συγκεκριµένη. Σε πολλές συζητήσεις έχει
αναφερθεί. Εδώ κόµµα ήταν έτοιµο να καταθέσει πρόταση και
καθόµαστε εδώ να συζητάµε ότι ο Πρόεδρος της Βουλής, που
στο τέλος της ηµέρας από τη στιγµή που θα συσχετισθεί ο οποι-
οσδήποτε µπορεί να τη δει, κάνει συγκάλυψη.

Και, εν τέλει, έχουν ανακοινωθεί, αν δεν κάνω λάθος, δώδεκα
δικογραφίες για τα Τέµπη. Από αυτές τις δώδεκα, σε κάποιες -
µία ή δυο- υπάρχουν επιπλέον στοιχεία. Δηλαδή, ανακοινώνει τις
δώδεκα ο Πρόεδρος της Βουλής που έρχονται –επαναλαµβάνω
ανακοινώνει-, λέει ότι ενηµερώνει το Σώµα και συγκαλύπτει το
στοιχείο το οποίο έρχεται. 

Και τέλος, κυρία Πρόεδρε, το τι είναι και το τι δεν είναι έγκλη-
µα, επειδή είµαστε νοµικοί και οι δύο, το ορίζει ο Ποινικός Κώδι-
κας. Φαντάζοµαι ότι συµφωνούµε. Οπότε προφανώς σε µια τρα-
γωδία όταν ελέγχονται και ποινικές ευθύνες, ελέγχονται και
εγκληµατικές ευθύνες και αποφαίνεται η δικαιοσύνη. Δεν µπορώ
να καταλάβω, δηλαδή, αυτό το θέµα της αντίδρασης που υπάρχει
εκατέρωθεν. Είναι µια τραγωδία που προφανώς έχει γεννήσει και
ποινικές ευθύνες και αυτές οι ποινικές ευθύνες αξιολογούνται και
αν τελικά αποδοθούν αυτές οι ποινικές ευθύνες, θα υπάρχουν και
εγκληµατικές συµπεριφορές που θα δεχθούν τις συνέπειες. 

Άρα, σε κάτι πάρα πολύ απλό δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να
αντιδικούµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι παρακαλώ. Έ-
χουν δύο ώρες να µιλήσουν οι Βουλευτές.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν δίνετε τον λόγο σε Αρχηγό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε, έχετε την οµιλία σας σε λίγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ντροπή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε την οµιλία
σας σε λίγο. Δύο ώρες και δέκα λεπτά δεν έχει µιλήσει Βουλευ-
τής µέσα στο Κοινοβούλιο. Ολοκληρώσαµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολου-
θεί ο κ. Κατρίνης από το ΠΑΣΟΚ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ντροπή είναι αυτό που κάνετε. Εκτίθεστε. Φοβάστε
τόσο πολύ. Για όνοµα του Θεού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν νοµίζω ότι φο-
βάµαι τόσο πολύ. Τον Κανονισµό εφαρµόζω.

Παρακαλώ, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγο ο κ. Ανδρουλάκης

εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µας
προανήγγειλε ότι θα καταθέσει το αίτηµα για την προανακριτική. 

Εγώ θα έλεγα, λοιπόν, ότι εάν όντως αυτό το αίτηµα διατυπω-
θεί µε στοιχεία εντός της δικογραφίας, από τη δική µου πλευρά
θα σας έλεγα ότι είναι καλοδεχούµενη, διότι αυτό που είπε ο
Πρωθυπουργός, η κυβερνητική πλειοψηφία, το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας από την πρώτη µέρα έχει πει και το τονίζει είναι:
Όλα στο φως. 

Αρκεί, βεβαίως, από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ αυτή η προανα-
κριτική να µην είναι στηριγµένη σε σαθρά θεµέλια, όπως ήταν πέ-
ρυσι η πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης µε µοναδικό
στοιχείο το µονταρισµένο ηχογραφηµένο απόσπασµα που διακι-
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νήθηκε -του σταθµάρχη τέλος πάντων- σε ένα µέσο, ενώ απεδεί-
χθη εκ των υστέρων ότι το σύνολο των ηχογραφήσεων βρίσκεται
στον εισαγγελέα και στις ανακριτικές αρχές. 

Το οφείλουµε στη µνήµη των πενήντα επτά θυµάτων αυτής της
εθνικής τραγωδίας των Τεµπών. Το οφείλουµε στο όνοµα των
τραυµατιών. Το οφείλουµε στις οικογένειες, στους γονείς, στα
αδέρφια, τα παιδιά, τους φίλους των ανθρώπων που βίωσαν αυτή
την εθνική τραγωδία των Τεµπών. Οφείλουµε να βάλουµε στην
άκρη την τοξικότητα, να αφήσουµε τη δικαιοσύνη να κάνει καλά
τη δουλειά της και να της δώσουµε όλες τις δυνατότητες για να
φτάσει µέχρι τέλους. 

Άκουσα νωρίτερα τον κ. Φάµελλο που έλεγε την ίδια στιγµή -
προσέξτε έναν αντιφατικό συλλογισµό- ότι η Κυβέρνηση τάχα
µου προσπαθεί να συγκαλύψει και για να τεκµηριώσει αυτόν τον
νέο ισχυρισµό χρησιµοποιούσε τα στοιχεία που διέρρευσαν από
το προσχέδιο του πορίσµατος των επιστηµόνων του Πανεπιστη-
µίου της Γάνδης που ερευνούν τα αίτια της ανάφλεξης και του
δυστυχήµατος. 

Θυµίζω ότι αυτό το πόρισµα, όπως και άλλα, τα έχει παραγγεί-
λει ο Οργανισµός Διερεύνησης Αεροπορικών και Σιδηροδροµι-
κών Ατυχηµάτων, ένας οργανισµός που θεσπίστηκε, συγκροτή-
θηκε, ιδρύθηκε µε νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, ένας οργανισµός που στελεχώθηκε και στον οποίο δό-
θηκαν πόροι πάλι µε αποφάσεις της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, τις
οποίες νοµοθετικές διατάξεις καταψήφισε σχεδόν το σύνολο των
κοµµάτων της αντιπολίτευσης. 

Έτσι, λοιπόν, φτάνουµε σε αυτό το παρανοϊκό υποτιθέµενο συ-
µπέρασµα που έβγαλε ο ΣΥΡΙΖΑ ότι από τη µια θέλει η Κυβέρ-
νηση να συγκαλύψει, αποπειράται να συγκαλύψει και από την
άλλη είναι αυτή η Κυβέρνηση που δίνει τη δυνατότητα και τα
µέσα στον Οργανισµό Διερεύνησης των Ατυχηµάτων να καλέσει,
όπως και το έκανε, όποιον επιστήµονα θέλει για να βγάλει το πό-
ρισµα που εκείνος ο επιστήµονας ή ο φορέας κρίνει βάσει των
επιστηµονικών δεδοµένων του ότι οφείλει να ολοκληρώσει. 

Επίσης, σε σχέση µε τη δικαιοσύνη λέγατε ότι -το άκουσα και
σήµερα µάλιστα από κάποιους Βουλευτές- προσπαθούµε να πα-
ρακωλύσουµε τη δικαιοσύνη και να τραβήξει σε µάκρος η δίκη
γι’ αυτήν την τραγωδία των Τεµπών. Σας θυµίζω ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση µε διάταξη του Υπουργείου Δικαιοσύνης έδωσε τη δυ-
νατότητα στον εισαγγελέα, αφού ολοκληρωθεί η ανάκριση, να
εισαγάγει κατευθείαν στο ακροατήριο την υπόθεση, παραλείπο-
ντας το στάδιο της έκδοσης βουλεύµατος το οποίο θα µπορούσε
να πάρει πάρα πολλούς µήνες. 

Εποµένως, επαναλαµβάνω, σεβασµό στη δικαιοσύνη, σεβασµό
στη µνήµη των νεκρών, συµπαράσταση στους ανθρώπους που
βιώνουν και θα βιώνουν, δυστυχώς, για πάρα πολύ καιρό τις συ-
νέπειες αυτής της εθνικής τραγωδίας.

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, στο θέµα του παρόντος νοµο-
σχεδίου. Όσοι έχουµε ασχοληθεί µε τον αθλητισµό και µε τον
πρωταθλητισµό γνωρίζουµε ότι ο αθλητισµός είναι η είσοδος σε
µία άλλη αντίληψη της ζωής. Πρώτα απ’ όλα αντιλαµβάνεσαι και
συνειδητοποιείς τις δυνατότητες του σώµατός σου, τις δυνατό-
τητες του µυαλού σου, του νου, τις δυνατότητες των αποθεµά-
των που έχεις για να αντιµετωπίζεις δύσκολες καταστάσεις. Και,
φυσικά, ο αθλητισµός σε οδηγεί σε µία κοινωνικοποίηση και κοι-
νωνικότητα στη βάση αρχών, αρχών εντιµότητας, αρχών αξιοπρέ-
πειας και αλληλεγγύης. 

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον µε αρκε-
τές διατάξεις που έχει, αλλά λόγω του περιορισµένου χρόνου
εγώ θα περιοριστώ σε πέντε, κύριε Υπουργέ, οι οποίες ακριβώς
δείχνουν ότι αυτό που σας περιέγραψα ως είσοδος στη ζωή µέσω
του αθλητισµού, εδώ µετουσιώνεται µέσω των διατάξεων σε
πράξη. 

Για παράδειγµα, εάν µέχρι σήµερα υπήρχαν -και οπωσδήποτε
υπήρχαν, το ξέρουµε αυτό- περιστατικά κακοποίησης, βίας, σε-
ξουαλικής παρενόχλησης σε ένα σωµατείο, σε ένα σύλλογο, σε
µία οµάδα, ο αθλητής ή εκείνος που υφίστατο µία τέτοια συµπε-
ριφορά πού θα µπορούσε να απευθυνθεί; Θα µπορούσε να απευ-
θυνθεί στην Αστυνοµία, στις δικαστικές αρχές, βεβαίως. Τώρα,
όµως, έχει έναν άλλο πιο εύκολο δρόµο, πιο σύντοµο και θα
έλεγα πολύ πιο φιλικό προς εκείνον που θέλει να καταγγείλει τέ-

τοιου είδους κακοποιητικές συµπεριφορές. Σύµφωνα µε το
άρθρο 8 του παρόντος σχεδίου νόµου, σε κάθε οµοσπονδία θα
υπάρχει ένας υπεύθυνος ασφαλείας και ευηµερίας. Θα ξέρει, λοι-
πόν, ο κάθε αθλούµενος ο κάθε συµµετέχων σε µία διοργάνωση
ή σε ένα σωµατείο ότι µπορεί να απευθυνθεί στον αρµόδιο της
οµοσπονδίας, έτσι ώστε να τον κατευθύνει για τα επόµενα βή-
µατα. 

Μια άλλη διάταξη, που είναι τρία άρθρα, στην ουσία τα άρθρα
14, 15 και 16, έχουν να κάνουν µε την αδειοδότηση των αθλητι-
κών εγκαταστάσεων. Γνωρίζουµε όλοι ότι πάρα πολλές αθλητικές
εγκαταστάσεις ή βρίσκονται εν κενώ ή βρίσκονται µε µισές άδειες
ή µε άδειες που έχουν λήξει και µε οπωσδήποτε θα έλεγα αβέ-
βαιο µέλλον. Τώρα, µε αυτές τις ρυθµίσεις του Υπουργείου Αθλη-
τισµού, έχουµε έναν ουσιαστικό έλεγχο των προϋποθέσεων της
αδειοδότησης, παρακολούθησή της βήµα προς βήµα και το πολύ
σηµαντικότερο απ’ όλα λογοδοσία, κάτι που λείπει εδώ και πάρα
πολλά χρόνια σε πολλούς τοµείς της ελληνικής κοινωνίας και της
δηµόσιας ζωής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε σχέση µε τις ίσες ευκαιρίες και την εξάλειψη διακρίσεων.
Θεωρώ θεµελιώδη επιτυχία αυτού του σχεδίου νόµου την εξί-
σωση των πτυχίων των προπονητών αθληµάτων µε τη συµµετοχή
ατόµων µε αναπηρία µε τους προπονητές των αθλητών που δεν
έχουν κάποια βλάβη. Εδώ µιλάµε για τα πτυχία πρώτης κατηγο-
ρίας, τα διπλώµατα δηλαδή που είναι τα ανώτερα στην πιστοποί-
ηση επί του αθλήµατος του επιµέρους, ύστερα από τη φοίτησή
τους στην Εθνική Σχολή Προπονητών. Να πώς στην πράξη µπο-
ρείς να χτυπήσεις τις διακρίσεις. 

Άλλα δύο σηµεία, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, έχετε

ένα λεπτό ακόµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο µισός χρόνος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι λάθος που επι-

λέγετε όλοι να µιλήσετε για κάτι το οποίο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για την προανακρι-

τική µίλησα, κύριε Πρόεδρε, και είπατε ότι ο χρόνος αυτός θα
αφαιρεθεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Αµυρά, θα σας
δώσω το ένα λεπτό που χρειάζεστε, αλλά να σας πω κάτι. Δεν
συζητείται σήµερα η προκαταρκτική. Απλά έπρεπε να δοθεί ο
λόγος στους Αρχηγούς των Κοµµάτων και στους Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους. Παρακαλώ οι συνάδελφοι ας περιοριστούν
στο νοµοσχέδιο που το έχουµε αδικήσει.

Κλείνω τον χρόνο. Σας δίνω ένα λεπτό. Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πάντως εµείς δεν είµαστε παρατηρητές

των πολιτικών γεγονότων, κύριε Πρόεδρε. Είναι δυνατόν να
έχουµε κατάθεση προανακριτικής και να µην µιλήσουµε γι’ αυτό;

Εν πάση περιπτώσει. Πάµε παρακάτω. Το e-Kouros είναι η ηλε-
κτρονική πλατφόρµα µέσα στην οποία οποιοσδήποτε µπορεί να
αντλήσει στοιχεία για το σύνολο των αθληµάτων, για τους αθλη-
τές. Μόνον έτσι µπορείς να κάνεις πολιτική, αφού γνωρίζεις τα
αριθµητικά και στατιστικά δεδοµένα του αθλητισµού, είτε είναι
ερασιτεχνικός είτε επαγγελµατικός. Εν καιρώ, θα µπουν µέσα
στοιχεία και για τον πανεπιστηµιακό και τον σχολικό αθλητισµό. 

Και τέλος, πάρα πολύ σηµαντικό, είναι το γεγονός ότι αυτό το
σχέδιο νόµου έχει διατάξεις για το αντιντόπινγκ, για την καταπο-
λέµηση του ντόπινγκ. Μέχρι τώρα είχαµε µείνει πίσω, δυστυχώς,
στον τρόπο που ο Παγκόσµιος Οργανισµός και η διεθνής πρα-
κτική αντιµετώπιζε τις περιπτώσεις ντόπινγκ. Και να, λοιπόν, που
τώρα θα έχουµε ελέγχους, εντός αγώνα φυσικά όπως γινόταν,
αλλά και πολύ περισσότερους ελέγχους εκτός αγώνα. Η διεθνής
αναλογία µε 25% ελέγχους ντόπινγκ µέσα στον αγώνα και 75%
εκτός θα ενσωµατωθεί και στην εθνική, στην ελληνική εσωτερική
πρακτική. 

Καταλήγοντας, να πω µια κουβέντα για την οπαδική βία. Ευθύ-
νες για την οργανωµένη, οπαδική, όπως θέλετε πείτε τη, βία
έχουν πολλοί παράγοντες. Έχουν οι ίδιες οι οµάδες, έχουν οι ορ-
γανωµένοι σύνδεσµοι ή λέσχες όπως τις λένε, έχουν µια µερίδα
του αθλητικού Τύπου µε τα εµπρηστικά πρωτοσέλιδα και τον κα-
κοποιητικό λόγο, έχουν οι ίδιες οι οικογένειες που αντί να γαλου-
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χούν τα παιδιά µέσα σε ένα πνεύµα αθλητικής ηρεµίας τα γαλου-
χούν µέσα στον φανατισµό. Εδώ η αυστηροποίηση των ποινών
είναι,, βεβαίως µία κατεύθυνση, αλλά πάνω απ’ όλα θα έλεγα ότι
έχει να κάνει η αντιµετώπισή της µε τη διαπαιδαγώγηση της ελ-
ληνικής κοινωνίας. 

Κύριε Υπουργέ, βεβαίως υπερψηφίζουµε και καλώ και τα άλλα
κόµµατα να µας πουν ότι θα υπερψηφίσουν αυτές τις διατάξεις
διότι όντως ο αθλητισµός ενώνει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο λόγος τώρα στον
κ. Κατρίνη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και ακολουθεί ο κ.
Βεσυρόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα συγκλονιστικά συλλαλητήρια

σε όλη την Ελλάδα έστειλαν ένα πολύ ηχηρό µήνυµα προς πάσα
κατεύθυνση, κυρίως όµως προς την Κυβέρνηση και τον Πρωθυ-
πουργό, µε ένα πάνδηµο αίτηµα για ταχεία απονοµή δικαιοσύνης
και καταλογισµό ευθυνών για την τραγωδία των Τεµπών. Δεν
ήταν, όµως, σίγουρα απλά µια τραγωδία ο άδικος χαµός πενήντα
επτά ανθρώπων. Ήταν το αποτέλεσµα της κρατικής και διοικητι-
κής ανεπάρκειας, της πολιτικής ανευθυνότητας, της συνειδητής
αδιαφορίας για την ασφάλεια των πολιτών. 

Εκτός, όµως, από την καθολική απαίτηση για την άµεση απο-
νοµή δικαιοσύνης είναι ταυτόχρονα διάχυτη η αίσθηση ότι η Κυ-
βέρνηση επιχείρησε και, δυστυχώς, συνεχίζει να επιχειρεί να
συγκαλύψει τις ευθύνες της για την τραγωδία των Τεµπών, µια
αίσθηση συγκάλυψης που οδηγεί τους Έλληνες πολίτες σε ένα
πρωτοφανές έλλειµµα εµπιστοσύνης απέναντι στην ελληνική δι-
καιοσύνη. Βασική ευθύνη γι’ αυτό φέρει η λειτουργία της εξετα-
στικής επιτροπής που η Νέα Δηµοκρατία είχε πλειοψηφία. Γιατί;
Γιατί υιοθέτησε από την αρχή -και τελικά εκεί κατέληξε- στη θε-
ωρία του ανθρώπινου λάθους, γιατί αρνήθηκε να καλέσει βασι-
κούς µάρτυρες, όπως ο κ. Τριαντόπουλος ο οποίος δεν κλήθηκε
ως µάρτυρας στην εξεταστική, αλλά στη δικογραφία της Εισαγ-
γελέως Εφετών Λάρισας και βεβαίως µια εξεταστική επιτροπή η
οποία ανταµείφθηκε από τον κ. Μητσοτάκη, γιατί εφτά από τα δε-
καέξι µέλη της σήµερα έχουν καταλάβει υπουργικούς θώκους.
Γιατί µπορεί να µην ήταν µια καλή στιγµή της Βουλής τώρα, αλλά
τότε ήταν µια πολύ καλή στιγµή για την κυβερνητική παράταξη,
εξ ού και η ανταµοιβή.

Εδώ πλανάται στα χείλη των πολιτών ένα αµείλικτο ερώτηµα.
Μπορεί η Κυβέρνηση των Τεµπών να εγγυηθεί και να φέρει κά-
θαρση σε αυτήν την υπόθεση; Όχι βέβαια, γιατί η Κυβέρνηση
αυτή εγκαλείται όχι µόνο από το ΠΑΣΟΚ αλλά από το σύνολο της
ελληνικής κοινωνίας για πρωτοφανείς µεθοδεύσεις και συγκά-
λυψη ευθυνών. Μια Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός που υιο-
θέτησε από την πρώτη στιγµή τη θεωρία του ανθρώπινου
λάθους, η οποία προπαγανδίστηκε µε αλλοιωµένα ηχητικά λίγες
ώρες µετά το τραγικό συµβάν. Μια Κυβέρνηση και ένας Πρωθυ-
πουργός που διαβεβαίωνε λίγο πριν τις εκλογές του 2023 τους
Έλληνες πολίτες για το φορτίο της εµπορικής αµαξοστοιχίας,
κάτι για το οποίο, βέβαια, δεν εµφανίζει τώρα την ίδια βεβαι-
ότητα. Μια Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός που έσπευσε να
«αποκαταστήσει» την περιοχή της τραγωδίας µε το περιβόητο
µπάζωµα για το οποίο έχει διαβιβαστεί δικογραφία στη Βουλή.
Και, βεβαίως, µια Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός που στε-
λέχωσε τον αρµόδιο οργανισµό για τη διερεύνηση των αεροπο-
ρικών και σιδηροδροµικών ατυχηµάτων –προσέξτε- επτά µήνες
µετά την τραγωδία, 2 Οκτωβρίου του ‘23 ορίστηκε διοικητικό
συµβούλιο στον οργανισµό και,, βεβαίως έξι µήνες µετά ο πρό-
εδρος παραιτήθηκε, γιατί όταν εµείς ρωτάγαµε την Κυβέρνηση
αν ο οργανισµός έχει στελεχωθεί και αν έχει αφεθεί απερίσπαστα
να κάνει το έργο του, µας διαβεβαίωναν και δύο µέρες µετά εί-
χαµε παραίτηση του προέδρου. Και ένας οργανισµός στο πόρι-
σµα του οποίου -που θα δοθεί σε λίγες µέρες εκτιµούµε- θα
συνταχθεί άκουσον-άκουσον βασιζόµενο µόνο σε οπτικό υλικό
και υλικό από τη δικογραφία, γιατί δεν µπορούσε -αφού δεν είχε
συσταθεί- να είναι κάποιος παρών στον τόπο του δυστυχήµατος.
Μια Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός, λοιπόν, που έκαναν ό,τι

περνούσε από το χέρι τους για να υποτιµήσουν τις αντιδράσεις,
για να αποµονώσουν τις αντίθετες απόψεις, για να ποινικοποι-
ήσουν τις φωνές διαµαρτυρίας.

Όσοι µιλούσαν για µπάζωµα, ήταν για τα µπάζα και όλα αυτά
χαρακτηρίστηκαν τερατουργήµατα. Όσοι µιλούσαν για το φορτίο
της αµαξοστοιχίας ήταν συνωµοσιολόγοι και µυθοµανείς. Όσοι
διαµαρτύρονταν για την καθυστέρηση στην απονοµή δικαιοσύ-
νης, τότε τους κατηγορούσαν ότι φέρνουν µπαγιάτικα νέα και
όσοι όρθωναν ανάστηµα -και αναφέροµαι µόνο στους συγγενείς
των θυµάτων και τους συνηγόρους- κατηγορήθηκαν ότι το έκα-
ναν για τα χρήµατα. Όλα αυτά µέχρι τις 26 Ιανουαρίου και το
πρωτοφανές κύµα αντίδρασης πολιτών, γεγονός που δείχνει την
απόσταση που σας χωρίζει, κύριοι της Κυβέρνησης, από τα θέ-
µατα που απασχολούν την κοινωνία.

Δεν είναι, όµως, η µοναδική ένδειξη αυτής της µεγάλης από-
στασης και βεβαίως θα αναφερθώ και στην τροπολογία που κα-
τέθεσε το ΠΑΣΟΚ σήµερα για το τεράστιο οικονοµικό και κοι-
νωνικό ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους, θηλιά πραγµατική στον
λαιµό εκατοντάδων χιλιάδων δανειοληπτών και επιχειρήσεων µε
τις επιλογές σας να βρίσκονται πολύ µακριά από αυτά που ζη-
τούν οι δανειολήπτες και η αγορά. Ποια είναι η πραγµατικότητα
σήµερα; Τρία εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες ΑΦΜ χρωστούν
στην εφορία, δύο εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες ασφαλισµένοι
χρωστούν στον ΕΦΚΑ, 70 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι τα κόκκινα
δάνεια, κοντά στο ένα εκατοµµύριο είναι οι δανειολήπτες. Αν
αθροίσουµε αυτά τα νούµερα που είναι επτά εκατοµµύρια, όλοι
όσοι χρωστούν σε εφορία, στον ΕΦΚΑ, στα funds, στις τράπεζες,
στις εταιρείες ενέργειας, στους δήµους, σε ακάλυπτες επιταγές,
επτά εκατοµµύρια χρωστούν. Πόσοι έχουν ρυθµίσει µε τον εξω-
δικαστικό της Νέας Δηµοκρατίας; Είκοσι οκτώ χιλιάδες εννιακό-
σιοι σαράντα πέντε σε τέσσερα χρόνια. Και προσέξτε λίγο, µόλις
διακόσιοι ογδόντα έχουν λάβει πιστοποιητικό ευάλωτου δανει-
ολήπτη, επτά εκατοµµύρια χρωστούν, διακόσιοι ογδόντα είναι
ευάλωτοι σύµφωνα µε τον κ. Μητσοτάκη. Σήµερα ο κ. Χατζηδά-
κης τρέµοντας διπλασιάζει το όριο, τη στιγµή που έχουν ολοκλη-
ρωθεί πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί το 2024. Μέχρι σήµερα
που µιλάµε, 5 Φλεβάρη του ‘25, έχουν αναρτηθεί σχεδόν είκοσι
χιλιάδες πλειστηριασµοί ακινήτων και πάνω από διακόσιες οκτώ
χιλιάδες πλειστηριασµοί αθροιστικά έχουν αναρτηθεί από το
2021 που φέρατε την πλατφόρµα. Άρα, διακόσιες οκτώ χιλιάδες
σπίτια έχουν βγει σε πλειστηριασµό, είκοσι οκτώ χιλιάδες είναι οι
ρυθµίσεις που έχετε πετύχει εσείς.

Ποια είναι πραγµατικότητα; Γιατί µας ακούνε οι δανειολήπτες,
ακούνε για πλατφόρµα, για βελτιώσεις, για Κυβέρνηση µε ευαι-
σθησίες, για λύση του ιδιωτικού χρέους. Είναι πλατφόρµα που
είναι πολύπλοκη, επικοινωνία που είναι δαιδαλώδης, ηλεκτρονικά
µηνύµατα στην πλατφόρµα που δεν απαντώνται, προτάσεις µη
ρεαλιστικές που πολλές φορές ξεπερνούν και την αξία της οφει-
λής, εκκίνηση διαδικασιών αναγκαστικής εκτέλεσης, δηλαδή κα-
τάσχεση και πλειστηριασµός ενώ γίνεται η συζήτηση και φυσικά
ασφυκτικά κριτήρια για υπαγωγή σε καθεστώς ευάλωτου δανει-
ολήπτη.

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, όπως έκανε το 2010 µέσα στη δίνη της οι-
κονοµικής κρίσης, έτσι και τώρα καταθέτει µια ολοκληρωµένη
πρόταση νόµου για τη λύση του ιδιωτικού χρέους, µε επαναφορά
του ν.3869 τον οποίο είχε ψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Χα-
τζηδάκης και σήµερα δεν τον επαναφέρει -δεν τον είχε ψηφίσει
ο ΣΥΡΙΖΑ βέβαια-, µε προστασία της αγροτικής γης. Άκουσα πριν
τον κ. Βορίδη να λέει ότι τους ενδιαφέρει αυτό που γίνεται µε
τους αγρότες, αλλά δεν µας είπε πεντέµισι χρόνια τι έκανε που η
PQH είχε παρκάρει τα δάνεια και ήταν και ο ίδιος Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και σήµερα υπάρχουν απειλές κατασχέ-
σεων σε χιλιάδες εκτάσεις αγροτικής γης. Βεβαίως για τους δα-
νειολήπτες σε ελβετικό φράγκο τους οποίους κοροϊδεύετε και
έχετε σε οµηρία, βεβαίως για τους εγγυητές οι οποίοι κινδυ-
νεύουν να χάσουν την περιουσία τους, ακόµα και αν ο πρωτοφει-
λέτης έχει απαλλαγεί ή πτωχεύσει.

Και τελευταία πρόταση, κύριε Πρόεδρε, και ουσιαστική για την
αγορά, οι εκατόν είκοσι δόσεις για χρέη σε εφορία και ΕΦΚΑ µε
κούρεµα 30% της οφειλής εφόσον τηρείται η ρύθµιση, µια λύση
που δίνει ανάσα στους επαγγελµατίες, τους εµπόρους, τους επι-
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χειρηµατίες, µια λύση που τη ζητούν τα επιµελητήρια και µια
λύση που θα δώσει τη δυνατότητα να είναι οικονοµικά ενήµεροι
εκατοντάδες χιλιάδες επαγγελµατίες, έµποροι, επιχειρηµατίες
και άνθρωποι της αγοράς τους οποίους οδηγείτε σε λουκέτα και
αφανισµό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Βεσυρόπουλος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητάµε σήµερα προς ψήφιση στην Ολοµέλεια της Βουλής
αποτυπώνει για ακόµα µια φορά τη σταθερή πρόθεση της Κυβέρ-
νησης του Κυριάκου Μητσοτάκη να αντιµετωπίσει πρακτικά προ-
βλήµατα στον χώρο του επαγγελµατικού και του ερασιτεχνικού
αθλητισµού. Άλλωστε και την προηγούµενη τετραετία της διακυ-
βέρνησης της χώρας έγιναν καίρια βήµατα προς αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Αναφέροµαι στην έµπρακτη οικονοµική στήριξη του ελληνικού
αθλητισµού τόσο των επαγγελµατικών όσο και των ερασιτεχνικών
σωµατείων. Ενδεικτικά µόνο υπενθυµίζω κάποιες από τις παρεµ-
βάσεις που έλαβαν χώρα την τετραετία που υπηρέτησα ως Υφυ-
πουργός Οικονοµικών, αρµόδιος για τη φορολογική πολιτική.

Επαναφέραµε το καθεστώς της αυτοτελούς φορολόγησης των
ποσών που καταβάλλονται σε αθλητές από τις αθλητικές ανώνυ-
µες εταιρείες. Εξοµοιώσαµε τη φορολόγηση των εισοδηµάτων
των προπονητών µε αυτήν των αµειβοµένων αθλητών. Αλλάξαµε
τον τρόπο φορολόγησης των κερδών από τα τυχερά παίγνια.
Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να τονίσω ότι µέρος του ποσού αυτού
διατίθεται για τη στήριξη του ελληνικού αθλητισµού µέσα από τη
χρηµατοδότηση των αθλητικών οµάδων. 

Όπως ανέφερα και στην αρχή της οµιλίας µου το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα αντιµετωπίζει ουσιαστικά πρακτικά προ-
βλήµατα του ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητισµού.
Ταυτόχρονα, βελτιώνει το θεσµικό πλαίσιο ιδιαίτερα στο ζήτηµα
της πρόληψης της υγείας των αθλούµενων. Θεσµοθετείται και τί-
θεται πλέον σε εφαρµογή η ψηφιακή κάρτα υγείας αθλητή. Το
σχετικό θεσµικό πλαίσιο εναρµονίζεται µε όσα ισχύουν σε διε-
θνές επίπεδο, ενώ διευκολύνεται και απλοποιείται η διαδικασία
της έκδοσής της. Η έκδοση της ψηφιακής κάρτας υγείας αθλητή
θα γίνεται από ένα κεντρικό ηλεκτρονικό σύστηµα. Ταυτόχρονα,
µέσα από το πληροφοριακό σύστηµα e-Kouros του ν.5085/2024
θα µπορεί να γίνει έλεγχος σε κάθε αθλητική συνάντηση ή διορ-
γάνωση αναφορικά µε το αν η ψηφιακή κάρτα υγείας είναι σε
ισχύ. 

Παράλληλα, µέσα από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου θεσπίζε-
ται ένα νέο πλαίσιο για την αδειοδότηση των αθλητικών εγκατα-
στάσεων, που συνδέεται µε την ασφάλεια όσων βρίσκονται σε
αυτές. Για πρώτη φορά εισάγεται πρόβλεψη για τον έλεγχο και
την αντισεισµική προστασία των αθλητικών εγκαταστάσεων, αλλά
και για µέτρα ασφαλείας που συνδέονται µε την πυροπροστασία. 

Η απαιτούµενη καταγραφή των δεδοµένων για το πρωτοβάθ-
µιο και δευτεροβάθµιο αντισεισµικό έλεγχο των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων θα πραγµατοποιηθεί µε την εποπτεία του οργανισµού
αντισεισµικής προστασίας. Ακολούθως, θα υπάρξει προτεραι-
οποίηση στην κατανοµή πόρων για την αντισεισµική θωράκιση
των αθλητικών εγκαταστάσεων και την καταγραφή των παρεµ-
βάσεων που απαιτούνται από την πολιτεία, τους δήµους ή τις πε-
ριφέρειες για την ενίσχυση της ασφάλειας των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων. 

Το ζήτηµα της ασφάλειας και της καταλληλότητας των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων αποτελεί προτεραιότητα ιδιαίτερης βαρύ-
τητας. Με δεδοµένη τη σεισµική έξαρση που παρατηρείται στη
χώρα µας, αφού η Ελλάδα είναι µια σεισµογενής περιοχή, η αντι-
σεισµική θωράκιση είναι αυτονόητη. Στο πλαίσιο ενίσχυσης της
ασφάλειας των αθλητικών εγκαταστάσεων εντάσσεται και η πρό-
βλεψη για την υποχρεωτική εγκατάσταση απινιδωτών στους
αθλητικούς χώρους. 

Συγκεκριµένα, προβλέπεται στις µεγάλες αθλητικές εγκατα-
στάσεις υποχρεωτικά η µόνιµη ύπαρξη αυτόµατου εξωτερικού

απινιδωτή, κατάλληλο και για παιδιά η οποία µάλιστα αποτελεί
και προϋπόθεση για την αδειοδότηση και λειτουργία τους. Στις
υπόλοιπες εγκαταστάσεις προβλέπεται ότι η ύπαρξη απινιδωτή
είναι υποχρεωτική κατά τη διάρκεια των αγώνων. Και αυτή η υπο-
χρέωση συνδέεται µε την άδεια λειτουργίας µιας αθλητικής εγκα-
τάστασης. 

Ιδιαίτερα σηµαντικές είναι και οι διατάξεις του νοµοσχεδίου
που στοχεύουν στην αντιµετώπιση και αποτροπή της διαπροσω-
πικής βίας κάθε µορφής στους αθλητικούς χώρους. Γι’ αυτόν τον
σκοπό συστήνεται η Διαρκής Επιτροπή Ασφαλείας και Ευηµερίας
στον Αθλητισµό για την προστασία της σωµατικής και ψυχολογι-
κής ακεραιότητας των αθλητών, την πρόληψη φαινοµένων σε-
ξουαλικής παρενόχλησης και κακοποιητικών συµπεριφορών στον
αθλητισµό, αλλά και για την υλοποίηση δράσεων µιας γενικευµέ-
νης ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης. Παράλληλα, αναβαθµί-
ζονται τα κριτήρια επιλογής των παρατηρητών της Διαρκούς
Επιτροπής για την Αντιµετώπιση της Βίας. 

Τέλος, ιδιαίτερα επωφελής είναι η πρόβλεψη για τη δεύτερη
ευκαιρία που παρέχεται στα σωµατεία, προκειµένου να επικαιρο-
ποιήσουν την εγγραφή τους στο αθλητικό µητρώο. Με αυτόν τον
τρόπο δεν θα χάνουν µια σειρά προνοµίων ενώ δεν θα απειλού-
νται µε διακοπή της λειτουργίας τους, αφού το χρονικό όριο επε-
κτείνεται στα δύο χρόνια, προκειµένου να επικαιροποιήσουν την
εγγραφή τους στο ηλεκτρονικό µητρώο του Υπουργείου Αθλητι-
σµού e-Kouros. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη συνεχίζει για δεύτερη τετραετία το πλούσιο µεταρρυθ-
µιστικό της έργο. Αφουγκράζεται τις ουσιαστικές ανάγκες της
ελληνικής κοινωνίας και οι θεσµικές πρωτοβουλίες που αναλαµ-
βάνει έχουν ως στόχο να δώσουν λύση σε καίρια ζητήµατα. Το
γεγονός αυτό επιβεβαιώνεται απόλυτα µε το περιεχόµενο του νο-
µοσχεδίου που περιλαµβάνει ρυθµίσεις για όλο το φάσµα του
αθλητισµού και πληροί όλες τις προϋποθέσεις για να τύχει ευ-
ρείας διακοµµατικής στήριξης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
ευχαριστώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, κ. Καραθανασόπουλος και ακο-
λουθεί ο κ. Καφούρος. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Αυτές τις τελευταίες ηµέρες γινόµαστε µάρτυρες του εχθρικού

αστικού κράτους απέναντι στις ανάγκες του λαού, όπως κατα-
γράφεται µε τις εξελίξεις στη Σαντορίνη, στην Αµοργό, στις Κυ-
κλάδες µε τις συνεχείς σεισµικές δονήσεις που γίνονται.

Η αντιπροσωπεία του ΚΚΕ που επισκέφθηκε τη Σαντορίνη
αυτές τις ηµέρες µε την Αφροδίτη Κτενά κατέγραψε και επιβε-
βαίωσε την ανυπαρξία οποιωνδήποτε µέτρων πρόληψης και προ-
στασίας αλλά και ταυτόχρονα την εκµετάλλευση από µεριάς των
αεροπορικών εταιρειών και των εφοπλιστικών, της αγωνίας του
κόσµου να µπορέσει να εγκαταλείψει γρήγορα το νησί της Σα-
ντορίνης. Και, βέβαια, η Κυβέρνηση διά στόµατος του κ. Μητσο-
τάκη ζήτησε από τον κόσµο των Κυκλάδων, αλλά και αλλού, να
αποκτήσει «κουλτούρα πολιτικής προστασίας», σήµερα το πρωί
από την σύσκεψη η οποία έγινε. Δηλαδή και πάλι ατοµική ευθύνη
του καθενός. Γιατί δεν φτάνει η Κυβέρνηση να έχει σχέδια για
την αντιµετώπιση έκτακτων καταστάσεων. Τα σχέδια αυτά είναι
στα χαρτιά. Και δεν είναι υπόθεση οι κάτοικοι της Σαντορίνης να
µαθαίνουν τον σχεδιασµό αυτόν µέσω του ίντερνετ, γιατί πάρα
πολλοί από αυτούς δεν έχουν και πρόσβαση στο ίντερνετ, ιδιαί-
τερα οι µεγάλες ηλικίες. Αλλά το κάθε σχέδιο έκτακτης ανάγκης
σηµαίνει εκ των προτέρων ενηµέρωση, σηµαίνει εκ των προτέρων
εκπαίδευση, σηµαίνει πρακτική εφαρµογή αυτού του σχεδίου, αν
λειτουργεί δηλαδή στην πράξη, πριν το έκτακτο γεγονός, πριν να
εκδηλωθεί ο σεισµός. Γιατί ποιες καταγγελίες υπήρξαν µετά την
δηµοσίευση του σχεδίου; Ότι οι οδοί διαφυγής είναι κλεισµένοι
πολλοί από αυτούς. Δεν υπήρχαν στην πράξη, µε αποτέλεσµα να
δηµιουργείται ζήτηµα για το πώς θα µπορέσει να δουλέψει αυτό
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το σχέδιο. Και πέρα από το σχέδιο αντιµετώπισης το οποίο είναι
στα χαρτιά και το οποίο δεν είναι λειτουργικό, υπάρχουν και τα
ερωτήµατα που σχετίζονται σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι έλεγχοι,
οι οποίοι ξεκίνησαν προχθές µόλις και κατά πόσο αυτοί οι έλεγχοι
θα ολοκληρωθούν. Δεύτερον, αν θα γίνουν επανέλεγχοι αµέσως
µετά την ολοκλήρωση αυτής της διαδικασίας, αλλά και τα όποια
µέτρα χρειάζεται η αποκατάσταση των πληγέντων κτιρίων, ιδιαί-
τερα των σχολείων και πώς θα επιστρέψουν τα παιδιά στα µαθή-
µατά τους. Με τι όρους; Με όρους της κερδοσκοπίας θα επιστ-
ρέψουν στα σπίτια τους όσοι έφυγαν από τα νησιά µε το να γί-
νουν έρµαιο των κερδοσκοπικών διαθέσεων των εταιρειών των
ακτοπλοϊκών και των αεροπορικών; Και αλήθεια, τι θα γίνει µε την
απώλεια µεροκάµατων και ενσήµων όλων των εργαζοµένων που
σταµάτησαν οι εργασίες; Θα αναπληρωθούν αυτές οι απώλειες
οι οποίες έχουν αυτοί οι εργαζόµενοι; 

Αυτά είναι µερικά κρίσιµα ερωτήµατα που δείχνουν ακριβώς
την αδιαφορία της Κυβέρνησης µπροστά στην αγωνία του κό-
σµου. 

Από την άλλη µεριά, βεβαίως, η Κυβέρνηση έχει να αντιµετω-
πίσει τη βολική Αντιπολίτευση του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ αλλά και
άλλων κοµµάτων, όπως για παράδειγµα η συζήτηση που έχει
αναπτυχθεί τις τελευταίες µέρες για την υπόθεση των Τεµπών,
όπου συγκαλύπτεται το γεγονός ότι για να υπάρξει έκρηξη και
αλλοίωση του χώρου προηγήθηκε η σύγκρουση. Για τη σύ-
γκρουση επί της ουσίας δεν ακούµε τίποτε. Ποιες οι αιτίες; Ο σι-
δηρόδροµος δεν τηρούσε κανένα µέτρο ασφαλείας. Ποιοι οι
υπεύθυνοι διαχρονικά για την κατάσταση του σιδηροδρόµου που
οδήγησε στη σύγκρουση; Καµία απολύτως συζήτηση. 

Γιατί ακριβώς υπάρχουν διαχρονικές ευθύνες απέναντι στην
κατάσταση που υπήρχε στον σιδηρόδροµο το 2023 και αυτό γιατί
ακριβώς αναδεικνύει το σύνολο των αιτιών και των προβληµάτων
που υπήρχαν στον σιδηρόδροµο αλλά και τους πραγµατικούς
υπεύθυνους. 

Μάλιστα, ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκης, φορώντας
τα παραµορφωτικά γυαλιά, ξαναείπε ότι η πρόταση του ΚΚΕ για
εξεταστική επιτροπή ήταν άκαιρη. Διαχύθηκε, λέει, στον χρόνο,
υιοθετώντας επί της ουσίας µια τακτική η οποία αφήνει στο απυ-
ρόβλητο τις πραγµατικές αιτίες των προβληµάτων. 

Όµως, µέσα από αυτήν τη συζήτηση της εξεταστικής επιτρο-
πής, µε τον τρόπο που έγινε και την προσπάθεια της Πλειοψη-
φίας να µην γίνει ουσιαστική εξέταση, στοιχειοθετήθηκαν µια
σειρά όχι µόνο ποινικών ευθυνών, αλλά και ποινικών αδικηµάτων
κακουργηµατικού χαρακτήρα για πρώην Υπουργούς Μεταφο-
ρών.

Κάτω από αυτήν την πίεση όπου στοιχειοθετούνται τέτοιου εί-
δους αδικήµατα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και η κυ-
βερνητική Πλειοψηφία έσπευσε άρον-άρον να κλείσει την εξε-
ταστική επιτροπή για να µην εξεταστεί και η έκρηξη, το τι µετέ-
φερε πραγµατικά η εµπορευµατική αµαξοστοιχία, αλλά και το
γιατί έγινε αλλοίωση του χώρου.

Προσπαθώντας ο κ. Βορίδης και χθες και σήµερα µε δικολαβι-
κούς όρους να διασκεδάσει τις εντυπώσεις δεν απαντάει στα βα-
σικά ερωτήµατα τα οποία είναι τα εξής: Πρώτον, γιατί άµεσα η
Κυβέρνηση προσπάθησε να αλλοιώσει τον χώρο του εγκλήµατος;
Δεύτερον, γιατί χάθηκε µια σειρά βιντεοληπτικού υλικού απαραί-
τητου για να µπορέσει να εντοπισθεί το τι µετέφερε η εµπορική
αµαξοστοιχία; Είναι τυχαία γεγονότα όλα αυτά ή είναι µέσα στην
προσπάθεια συνολικότερης συγκάλυψης του εγκλήµατος; 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο τονίζουµε την ανάγκη να φωτιστεί
το σύνολο των πλευρών του εγκλήµατος, χωρίς εκπτώσεις και
χωρίς βεβαίως επιµέρους εξέτασης του θέµατος, αλλά να το
δούµε συνολικά. Και από αυτήν την άποψη παρατηρούµε έναν
διαγκωνισµό στο πλαίσιο της αναµόρφωσης της αµαρτωλής σο-
σιαλδηµοκρατίας, δηλαδή της αναστήλωσης του «κουτσού παι-
διού» του αστικού διπολικού συστήµατος για να εγκλωβίζει τη
λαϊκή δυσαρέσκεια για το ποιοι θα βγουν µπροστά. Ο ΣΥΡΙΖΑ; Το
ΠΑΣΟΚ; Εάν θα κατατεθεί προανακριτική ή όχι; Εάν θα γίνει πρό-
ταση µοµφής ή όχι; Πρόκειται για έναν αγώνα δρόµου και µάλι-
στα µε ζητήµατα τα οποία είναι συζητήσιµα. 

Το ΠΑΣΟΚ ανακοίνωσε χθες ότι θα προχωρήσει σε προανακρι-
τική επιτροπή για τον κ. Τριαντόπουλο. Αλήθεια, οι ευθύνες του

κ. Τριαντόπουλου περιορίζονται απλά και µόνο στην παράβαση
καθήκοντος; Ενός πληµµεληµατικού χαρακτήρα αδικήµατος ή
υπάρχουν κι άλλες ευθύνες; Και γιατί σπεύδει µέσα απ’ αυτήν τη
διαδικασία το ΠΑΣΟΚ, χωρίς να έχουµε εξετάσει γιατί έγινε η
έκρηξη, ποιες είναι οι ευθύνες που έγινε η έκρηξη και τι µετέφερε
η εµπορική αµαξοστοιχία, για να δούµε κατά πόσο είναι απλά και
µόνο πληµµεληµατικού χαρακτήρα οι ευθύνες του Τριαντόπου-
λου και του όποιου άλλου κυβερνητικού στελέχους εµπλέκεται
στην αλλοίωση του χώρου.

Επίσης, µην τυχόν όλη αυτή η διαδικασία οδηγήσει στον δια-
χωρισµό της δίκης, όπως επιδιώκουν στελέχη της Νέας Δηµο-
κρατίας -όπως ο κ. Αγοραστός-, να γίνει γρήγορα η δίκη για την
αλλοίωση του χώρου για να µην εµπλακούν στη συνολικότερη
διαδικασία;

Και βεβαίως η Κυβέρνηση σπεύδει να αποδεχθεί τη συγκεκρι-
µένη πρόταση της προανακριτικής επιτροπής, γνωρίζοντας ότι
έχει το µαχαίρι στη συγκεκριµένη περίπτωση, την πλειοψηφία
στην προανακριτική επιτροπή, και ενδεχοµένως να προσπαθήσει
να επιδιώξει να οδηγήσει την όλη εργασία απλά και µόνο στη συ-
γκάλυψη και της συγκεκριµένης περίπτωσης.

Εµείς το λέµε καθαρά, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα
στηρίξει οποιεσδήποτε προσπάθειες γίνονται για να αποκαλυφθεί
το σύνολο των αιτιών, να τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι. Όµως, ταυ-
τόχρονα παίρνοντας αυτές τις πρωτοβουλίες σε κοινοβουλευτικό
επίπεδο, θα δηµιουργήσει ιδιαίτερα όλες αυτές τις προϋποθέσεις
ούτως ώστε η Κυβέρνηση να στριµωχτεί ακόµη περισσότερο απ’
αυτό που πραγµατικά φοβάται. Κι αυτό που πραγµατικά φοβάται
η Κυβέρνηση, και φάνηκε και από τη συνέντευξη του κ. Μητσο-
τάκη και την προσπάθεια προσαρµογής της κυβερνητικής πολι-
τικής, είναι οι λαϊκές κινητοποιήσεις και η µαζικότητα αυτών των
λαϊκών κινητοποιήσεων.

Σ’ αυτήν την κατεύθυνση, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
µε πλήρη διαφώτιση και έρευνα του εγκλήµατος, τιµωρία όλων
των υπευθύνων όσο ψηλά και αν βρίσκονται και βεβαίως και όλα
τα απαραίτητα µέτρα για να µην θρηνήσουµε «νέα Τέµπη» στο
σιδηροδροµικό δίκτυο και όχι µόνο.

Από αυτήν την άποψη, ζητάµε να µαζικοποιηθούν και να στη-
ριχθούν και οι κινητοποιήσεις της Παρασκευής που κάνουν οι µα-
θητές σε όλη την Ελλάδα αλλά και βεβαίως η εικοσιτετράωρη
απεργία στις 28 Φλεβάρη, στα δύο χρόνια από το έγκληµα στα
Τέµπη.

Αλήθεια, η πλειοψηφία της ΓΣΕΕ τι λέει γι’ αυτήν την απεργία;
Έχει πει τίποτα, παρότι έχει προκριθεί; Το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δη-
µοκρατία στη ΓΣΕΕ τι κάνουν; Προς το παρόν απολύτως τίποτα
για το ζήτηµα αυτό.

Και βεβαίως η βολική Αντιπολίτευση συνεχίζεται και µε τις τρο-
πολογίες:

Τροπολογία νούµερο ένα του ΠΑΣΟΚ για τα υπερχρεωµένα
νοικοκυριά. Προσπαθεί η τροπολογία να ισορροπήσει ανάµεσα
στα συµφέροντα των πιστωτικών ιδρυµάτων τα οποία δεν πρέπει
να θιγούν, όπως λέει, και ταυτόχρονα να ανακουφιστούν τα υπερ-
χρεωµένα λαϊκά νοικοκυριά. Όµως, µπορούν να συνυπάρξουν και
τα δύο αυτά ταυτόχρονα; Δηλαδή και τα κέρδη των πιστωτικών
ιδρυµάτων να παραµείνουν και ταυτόχρονα να ανακουφιστούν τα
λαϊκά στρώµατα; Εµείς λέµε ότι αυτό δεν µπορεί να υπάρξει.
Αυτή η χρυσή τοµή δεν µπόρεσε να υπάρξει όλα τα προηγούµενα
χρόνια, ούτε τώρα θα µπορέσει να υπάρξει. Γι’ αυτό ακριβώς και
η πρόταση νόµου του ΚΚΕ, η οποία έχει κατατεθεί τρεις φορές,
για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά µιλάει για κούρεµα τόκων και
πανωτοκίων, αλλά και κεφαλαίου που χρωστάνε στις τράπεζες,
στα ασφαλιστικά ταµεία, στην εφορία και στους δήµους. Μόνο
έτσι µπορεί να υπάρξει ανακούφιση, πραγµατικά. Διαφορετικά,
λένε στο χωριό µας «και η πίτα ολόκληρη και ο σκύλος χορτάτος
δεν γίνεται».

Η ίδια εικόνα είναι και µε τις εκατόν είκοσι δόσεις. Εδώ δεν θα
µπορούν να πληρώσουν τις τρέχουσες ανάγκες στα ασφαλιστικά
ταµεία, στην εφορία και στις τράπεζες, θα πληρώσουν και τις δό-
σεις των χρεών που έχουν συσσωρευθεί από το παρελθόν; Γι’
αυτό αποτυγχάνουν. Και οι εκατό δόσεις απέτυχαν και οι εκατόν
είκοσι δόσεις απέτυχαν προηγούµενα, γιατί ακριβώς ο κόσµος
δεν µπορεί να αποπληρώσει.
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Δηλαδή τι θέλει η πρόταση του ΠΑΣΟΚ; Τα υπερχρεωµένα
λαϊκά νοικοκυριά για τριάντα πέντε χρόνια να είναι δεσµευµένα
στις τράπεζες, να δουλεύουν τριάντα πέντε χρόνια για τις τρά-
πεζες µπας και ξεπληρώσουν το σπίτι και για δέκα χρόνια στο
αστικό κράτος.

Όσον αφορά την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ, εδώ είναι η πραγµα-
τική πολιτική αποκάλυψη του ΣΥΡΙΖΑ του ίδιου και του τι επιδιώ-
κει. Πού εντάσσει την πρότασή του για επαναφορά στον δέκατο
τρίτο και στον δέκατο τέταρτο µισθό; Στο ότι οι δηµοσιονοµικές
συνθήκες της χώρας σήµερα το επιτρέπουν. Αν αύριο οι δηµο-
σιονοµικές συνθήκες δεν το επιτρέπουν, να ξανακοπεί πάλι; Ο
δέκατος τρίτος και ο δέκατος τέταρτος µισθός σχετίζονται µε τη
δηµοσιονοµική εξυγίανση και όχι µε τις ανάγκες των εργαζοµέ-
νων; Και δεν είναι κατάκτηση της πάλης της εργατικής τάξης τις
προηγούµενες δεκαετίες;

Άρα, στα ασφυκτικά δεσµά της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης και
του Συµφώνου Σταθερότητας και Ανάκαµψης το εντάσσετε αυτό.
Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και δεν λέτε κουβέντα στην πρότασή
σας για τη δέκατη τρίτη και τη δέκατη τέταρτη σύνταξη; Και κατ’
επέκταση το συµπέρασµα είναι ότι σήµερα δεν επιτρέπει η δη-
µοσιονοµική κατάσταση να επανέλθουν η δέκατη τρίτη και η δέ-
κατη τέταρτη σύνταξη; Και πότε θα µπορέσει; Οψόµεθα. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο εµείς ζητάµε ως ΚΚΕ την επανα-
φορά, χωρίς όρους και προϋποθέσεις, του δέκατου τρίτου και
του δέκατου τέταρτου µισθού.

Τώρα, όσον αφορά για το αθλητικό νοµοσχέδιο, κύριε Υπουρ-
γέ, τοποθετήθηκε αναλυτικά ο εισηγητής µας. Εµείς θέλουµε να
πούµε ότι και µε το αθλητικό νοµοσχέδιο, επί της ουσίας, τι προ-
ωθείτε; Την περαιτέρω εµπορευµατοποίηση του αθλητισµού και
την εξυπηρέτηση συγκεκριµένων οικονοµικών συµφερόντων.
Αυτά τα αντικρουόµενα οικονοµικά συµφέροντα αποτελούν και
τον παράγοντα της αθλητικής βίας. 

Το ΚΚΕ έχει µια άλλη οπτική για το θέµα. Το ΚΚΕ µιλάει για τον
µαζικό λαϊκό αθλητισµό, στον οποίο µπορεί να έχει πρόσβαση
όλη η νέα γενιά. Και αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει πρώτα από όλα
χρηµατοδότηση των σωµατείων. Σηµαίνει αθλητικά κέντρα. Στην
Πάτρα, για παράδειγµα, υπάρχει µόνο ένα κολυµβητήριο αυτή τη
στιγµή, το κολυµβητήριο του ΝΟΠ. Το κρατικό κολυµβητήριο δεν
λειτουργεί, έχει προβλήµατα. Μιλάµε για µία πόλη διακοσίων χι-
λιάδων κατοίκων και να έχει ένα κολυµβητήριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ,
κύριε συνάδελφε, µε αυτό να ολοκληρώσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε. Και ευχαριστώ πολύ.

Πώς θα αντιµετωπιστεί αυτή η κατάσταση, µε τέτοια έλλειψη
υποδοµών; Βεβαίως πρέπει ταυτόχρονα να αντιµετωπιστεί η έλ-
λειψη υποδοµών, αλλά και να υπάρχει και το απαραίτητο προσω-
πικό, µε εξειδικευµένους προπονητές, αθλιάτρους, φυσικοθερα-
πευτές, γιατρούς, νοσηλευτές, άτοµα που να ξέρουν από πρώτες
βοήθειες, γιατί δεν φτάνουν µόνο οι απινιδωτές, που λέτε, σε
κάθε σωµατείο, χρειάζονται συνολικά όλα αυτά. Για αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο και στεκόµαστε αρνητικά στο συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο, γιατί σε όλα αυτά δεν δίνει καµία απάντηση και δεν βάζει
κάτι σε εφαρµογή. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Καφούρος,

και θα ακολουθήσει ο κ. Γερουλάνος.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να εκφράσω τη στήριξη και τη
συµπαράστασή µου στους συντοπίτες µου στη Σαντορίνη, στην
Αµοργό, στην Ανάφη, στην Ίο, στη Φολέγανδρο που πλήττονται
από µια πρωτόγνωρη σεισµική δραστηριότητα. Και στο σηµείο
αυτό θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα στην ψυχραιµία και στη συ-
νεργασία, αλλά και στην αλληλεγγύη προς τον συνάνθρωπο, που
έδειξαν τόσο η πλειοψηφία των κατοίκων όσο και οι τοπικές δη-
µοτικές αρχές, µαζί µε τις εθελοντικές οµάδες. Ως αποτέλεσµα
είχαµε να διαχειρίζονται µέχρι στιγµής εξαιρετικά µια πρωτό-
γνωρη πραγµατικά κρίση.

Στο σηµείο αυτό, σεβαστέ συνάδελφε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-

σωπε του ΚΚΕ, οφείλω να απονείµω τα εύσηµα, όχι τόσο ως Βου-
λευτής του Ελληνικού Κοινοβουλίου της Συµπολίτευσης, αλλά
ως νησιώτης που έχει βιώσει παρόµοιες δύσκολες καταστάσεις
εκτάκτων αναγκών, στην ηγεσία του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, γιατί για πρώτη φορά, πρωτοφα-
νές στα ελληνικά δεδοµένα, είχαµε λήψη και εφαρµογή µέτρων
πρόληψης κάτω από τις οδηγίες των επιστηµονικών οµάδων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ορθή διαχείριση της κρίσης
αναδεικνύει, όµως, και σηµαντικά θέµατα που πρέπει να µπαίνουν
στο τραπέζι. Είχα σήµερα την τιµή να ενηµερώσω για τις δικές
µου σκέψεις και παρατηρήσεις τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
τσοτάκη, ο οποίος έδειξε από την πρώτη στιγµή ότι παρακολου-
θεί άοκνα την εξέλιξη αυτής της δύσκολης κρίσης. 

Ένα πρώτο σηµείο είναι η έλλειψη πυλών διαφυγής. Σε ένα
νησί ηφαιστειογενές µε µεγάλη τρωτότητα και µε µεγάλο αριθµό
επισκεπτών, υπάρχει ανάγκη να υπάρχουν, τουλάχιστον στον
ηφαιστειακό κίνδυνο, πύλες διαφυγής. Στον σεισµικό κίνδυνο δεν
χρειάστηκε. 

Ένα δεύτερο σηµείο είναι η ανάγκη για τη συστηµατική παρα-
κολούθηση των δυνητικών πηγών κινδύνου. Και βεβαίως αναφέ-
ροµαι στη λειτουργία του ηφαιστειολογικού γεωλογικού παρατη-
ρητηρίου από τον Δήµο Θήρας. Η σχετική τροπολογία που κατα-
τέθηκε τον προηγούµενο Οκτώβρη, δυστυχώς, δεν έτυχε τύχης,
αγνοήθηκε.

Ένα τρίτο σηµείο είναι ότι µέχρι εχθές είχαν εγκαταλείψει το
νησί µου, τη Σαντορίνη, περί τις έντεκα χιλιάδες κατοίκους. Σή-
µερα το νούµερο έχει αυξηθεί. Πρόκειται για ένα γεγονός που
αφήνει απροστάτευτες περιουσίες, οικίες και επιχειρήσεις. Προ-
κειµένου να αποφευχθούν φαινόµενα λεηλασιών, θα πρότεινα η
Υποδιεύθυνση Αστυνοµίας Θήρας να ενισχυθεί και µε µέσα και
µε ανθρώπινο δυναµικό, ώστε να υπάρχουν περιπολίες αστυνό-
µευσης εικοσιτέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο σε όλα τα χωριά
του νησιού. Ήδη έχω ενηµερωθεί ότι έχει δροµολογηθεί. 

Πολλοί από αυτούς που εγκαταλείπουν τα σπίτια τους υπάρχει
το ενδεχόµενο να µην έχουν στέγη στο Λεκανοπέδιο. Θα πρό-
τεινα µήπως πρέπει να σκεφτούµε αυτούς τους ανθρώπους και
να ανοίξουµε ένα-δύο ξενοδοχεία. Και αν κρατήσει το φαινόµενο
και έχει διάρκεια στον χρόνο, µήπως να σκεφτούµε και το µέτρο
της δυνατότητας επιδότησης ενοικίου.

Και ένα πέµπτο θέµα, που εµένα τουλάχιστον µε πλήγωσε προ-
σωπικά, είναι η εκτόξευση των τιµών των αεροπορικών εισιτη-
ρίων, τουλάχιστον τις πρώτες ώρες. Πρόκειται για µια εκτόξευση
που προέκυψε από τη µεγάλη ζήτηση, η οποία βέβαια προέκυψε
από τον πανικό και τον φόβο πανικόβλητων πολιτών. Σε δεύτερο
χρόνο εξισορροπήθηκαν και οι τιµές και τα δροµολόγια. Οφείλω,
όµως, να καταθέσω ότι φαινόµενα τέτοιας κερδοσκοπίας στις
τιµές των αεροπορικών εισιτηρίων αντιµετωπίζουν οι Θηραίοι
καθ’ όλη τη διάρκεια της τουριστικής περιόδου. 

Τέλος, για όλους εκείνους που µέσα από τις ανταποκρίσεις,
µέσα από δηµόσια σχόλια, βρήκαν την ευκαιρία για άλλη µία
φορά να κατηγορήσουν, να λοιδορήσουν, να στάξουν δηλητήριο
για το νησί της Σαντορίνης και για τους ανθρώπους του, θα απα-
ντήσω µε δύο λόγια της φίλης µου συγγραφέως Μαρίας Μαυρι-
κάκη, που σε ένα σχετικό χθεσινό άρθρο της αναφέρει: «Κλείστε
λιγάκι το καπάκι της αποχέτευσης. Οι αναθυµιάσεις σας είναι χει-
ρότερες και από τους καπνούς του ηφαιστείου. Σεβαστείτε τους
ανθρώπους του νησιού, το θαυµαστό που πέτυχαν. Και αν δεν
µπορείτε να πείτε κάτι καλό για τη µοναδικότητα της Σαντορίνης,
απλά σιωπήστε».

Κύριε Υπουργέ, να έρθουµε και στα καθ’ ηµάς. Ήταν τέτοιες
µέρες πέρσι, τον Φλεβάρη του 2024, που η Βουλή των Ελλήνων
ψήφιζε τον νόµο για την αποτροπή της οπαδικής βίας, ως αποτέ-
λεσµα των αυξηµένων περιστατικών βίας, µε αποκορύφωµα τη
δολοφονία του Άλκη Καµπανού στη Θεσσαλονίκη τον Φεβρουά-
ριο του 2022, αλλά και του Μιχάλη Κατσουρή στη Νέα Φιλαδέλ-
φεια το 2023, δύο πραγµατικά τραγικά περιστατικά που συγκλό-
νισαν την ελληνική κοινωνία. 

Θυµάµαι ότι, παρά τις επιφυλάξεις των παρατάξεων που υπήρ-
χαν, σχετικά µε την αποτελεσµατικότητα των αυστηρών µέτρων
που προέβλεπε ο νέος τότε νόµος, ένα χρόνο µετά, είναι κοινός
τόπος ότι τα µέτρα αυτά, όχι απλά λειτούργησαν αποτελεσµα-
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τικά, αλλά άλλαξαν ριζικά την εικόνα των αγωνιστικών χώρων,
που αποτελούσαν µέχρι τότε εκκολαπτήριο παράνοµων και πα-
ραβατικών ατόµων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό ακόµη. Το
ζητώ γιατί προέρχοµαι από σεισµογενή περιοχή.

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού που συζητάµε σήµερα, εισάγει, αφενός περαιτέρω
ρυθµίσεις για την ενίσχυση του πλαισίου αντιµετώπισης αθλητι-
κής βίας, αφετέρου, όµως, εισάγει επιπλέον ρυθµίσεις για τον
ερασιτεχνικό και τον επαγγελµατικό αθλητισµό, αλλά και για την
καταπολέµηση του ντόπινγκ. Ως µέλος της Επιτροπής Μορφωτι-
κών Υποθέσεων θεωρώ ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου που συ-
ζητάµε σήµερα, είναι σηµαντικές, τόσο για τη θωράκιση του
θεσµικού πλαισίου του αθλητισµού όσο και για την αντιµετώπιση
των δυσλειτουργιών, αλλά και των ερµηνευτικών, αν θέλετε, ζη-
τηµάτων που ανέκυψαν από την εφαρµογή αυτής της αθλητικής
νοµοθεσίας. 

Ειδικότερα για το µέρος που αφορά τη βία, να επισηµάνω ότι
µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου προβλέπεται
η δυνατότητα ενεργοποίησης της ΔΕΑΒ για περιστατικά βίας που
συµβαίνουν στον περιβάλλοντα χώρο των αθλητικών εγκαταστά-
σεων όπου γίνεται µια αθλητική δραστηριότητα. Δίνεται το δι-
καίωµα στις οµάδες να παίρνουν τα στοιχεία του οπαδού παρα-
βάτη, και τους δίνεται η δυνατότητα να τους ασκούν το µέτρο
της µη διάθεσης εισιτηρίων. Έτσι αποφεύγονται οι προβοκάτσιες
που συνήθως συµβαίνουν. Ορίζεται αρµόδιος για τον αθλητισµό
εισαγγελέας που ασκεί την ποινική δίωξη για τα ποινικά αδική-
µατα που θα τελούνται κατά τη διάρκεια των αγώνων, αλλά και
για τα ποινικά αδικήµατα των µελών των διοικήσεων των αθλητι-
κών σωµατείων, κατά την άσκηση των καθηκόντων τους.

Από τις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, θα
ήθελα να επισηµάνω τη σύσταση Διαρκούς Επιτροπής Ασφά-
λειας και Ευηµερίας για την αντιµετώπιση φαινοµένων σωµατι-
κής, ψυχολογικής και σεξουαλικής παρενόχλησης, κακοποίησης
στον αθλητισµό, κάτι που είναι µια πραγµατική και υπαρκτή
απειλή σήµερα. Γίνεται αποδοτικότερη η λειτουργία της ψηφια-
κής κάρτας υγείας προς όφελος της υγείας των αθλητών µας.
Δίνεται η απαραίτητη ευελιξία στον εθνικό οργανισµό αντιντό-
πινγκ, να προγραµµατίζει και να διεξάγει ελέγχους, σύµφωνα µε
τους κανόνες της παγκόσµιας οµοσπονδίας. 

Και τέλος, κύριε Υπουργέ, ως νησιώτης, χαιρετίζω τη σηµα-
ντική ρύθµιση για τα σωµατεία που εδρεύουν σε νησιά µε πλη-
θυσµό κάτω των τριών χιλιάδων εκατό κατοίκων, να απασχολούν
προπονητή τον καθηγητή Φυσικής Αγωγής που υπηρετεί ως µό-
νιµος ή ως αναπληρωτής και βρίσκεται στο νησί. 

Αυτό απαντά στο διαρκές και πάγιο αίτηµά µας σε όλα τα νο-
µοσχέδια, να υπάρχει νησιωτικότητα και είναι και ένα µέτρο για
την προσέλκυση ανθρώπων, γιατί δυστυχώς υπάρχει τεράστιο
πρόβληµα.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα βήµατα και
οι διαδικασίες που θεσµοθετούνται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
αποτελούν µια καλή πρακτική για τη διαφύλαξη των αθλητικών
ιδεωδών, ενισχύουν τον φιλαθλητισµό και περιορίζουν τα φαινό-
µενα του οπαδισµού και της διατάραξης των θεσµών. Αναµφί-
βολα κατ’ εµέ, το νοµοσχέδιο κινείται στη σωστή κατεύθυνση. Θα
το στηρίξω και θα το υπερψηφίσω.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ευχόµαστε στους κατοίκους της Σαντορίνης και σε όλους τους
Κυκλαδίτες -βλέπουµε τώρα δύο καλούς συναδέλφους που βρί-
σκονται αυτή τη στιγµή στο Κοινοβούλιο- να πάνε όλα καλά.

Τον λόγο τώρα έχει για έξι λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Γερουλάνος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πολύ προσεκτικά τον κ.

Βορίδη προσπαθώντας να καταλάβω πού το πάει. Από εδώ το

έφερνε, από εκεί το πήγαινε, ότι µας αγαπάει έλεγε, ότι µας νοι-
άζεται έλεγε, µας προειδοποιούσε, προσπαθούσε να µας λοιδο-
ρήσει, µπέρδευε νοµικά επιχειρήµατα µε πολιτικά θέµατα,
πολιτικά επιχειρήµατα µε νοµικά θέµατα, εστίαζε στις λεπτοµέ-
ρειες αντί να κοιτάζει τη µεγάλη εικόνα που προσπαθούσαµε να
τους δείξουµε και προσπαθούµε να δείξουµε εδώ και δύο χρόνια
στην Κυβέρνηση και όλα αυτά γιατί; Όλη αυτή η συζήτηση, γιατί;
Τι ήταν το δια ταύτα; Ότι συµφωνεί µαζί µας. Είναι σοβαρά πρά-
γµατα αυτά; Μετά από δύο χρόνια, µετά από όλα αυτά που έχουν
γίνει, όλη αυτή η φασαρία έγινε για να πει ένα πράγµα!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα εσείς της πλέον πα-
ραπλανηµένης Νέας Δηµοκρατίας, παρακολουθώ τις τελευταίες
µέρες τις προσπάθειες Βουλευτών της κυβερνητικής Πλειοψη-
φίας να επιβιώσουν µέσα στον ορυµαγδό των παραπλανήσεων.
Άλλα σας έλεγαν να υπερασπίζεστε πριν από δύο εβδοµάδες,
αλλά σας λένε να υπερασπίζεστε τώρα. 

Πριν από έναν χρόνο σας είχανε εδώ για να χειροκροτάτε τον
κ. Καραµανλή -αυτή ήταν η δουλειά σας-, τον κύριο «Πώς τολ-
µάτε να µε εγκαλείτε για την ασφάλεια στα τρένα;» και να τον
προφυλάσσετε από προανακριτική. Τώρα, βλέπετε τον Πρωθυ-
πουργό να αποµακρύνεται σιγά-σιγά από τον τοξικό πρώην
Υπουργό του. Γιατί; Για να επιβιώσει ο ίδιος. Σήµερα είναι ο κύ-
ριος «διασφαλίζουµε την ασφάλεια στα τρένα», αύριο ποιος από
σας; 

Πριν από ένα χρόνο ακούγατε εγκώµια για το πόσο καλά πήγε
η Εξεταστική για τα Τέµπη και είχαµε την µία υπουργοποίηση
µετά την άλλη. Τώρα, βλέπετε έναν Πρωθυπουργό που δεν έχει
κανένα πρόβληµα να πάει µπροστά στις κάµερες και να σας αδει-
άσει όλους, κάθε µέλος που ήταν σε αυτή την επιτροπή. Είπε:
«Δεν ήταν η καλύτερη στιγµή της Βουλής». Μα, αλήθεια τώρα;
Σήµερα αδειάζει αυτούς. Αύριο, ποιον από εσάς;

Το 2023 ήταν κατηγορηµατικός ο Πρωθυπουργός ότι δεν
υπάρχει περίπτωση παράνοµου φορτίου στο τρένο. Το ίδιο και
το 2024. Μιλούσε για τερατουργίες για µπαζώµατα. «Για τα µπά-
ζα, όσοι µιλάνε για µπαζώµατα», έλεγε ο κ. Φλωρίδης από αυτά
τα έδρανα, για να υπερασπιστεί την Κυβέρνηση. Τώρα; «Όλα τα
ενδεχόµενα ανοιχτά». Σήµερα αυτός, αύριο ποιος από εσάς;

Βλέπουµε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να προσπα-
θούν να βγάλουν άκρη και να προσπαθούν όλα αυτά να τα εξη-
γήσουν στους ψηφοφόρους τους στα ραδιόφωνα και στα
κανάλια. Τι να εξηγήσεις; Και προσπαθούν το κάνουν το ίδιο
ύφος, µε την ίδια σιγουριά που µιλούσαν εδώ και δύο χρόνια,
µέχρι να συµβεί τι; Να τους παίξουν το βίντεο του Πρωθυπουρ-
γού που λέει το αντίθετο και µετά να τρέχουν να τα µαζέψουν! 

Γιατί αυτή η αυτοαπαξίωση; Σε τι στοχεύει; Δεν καταλαβαίνετε
ότι η ευθύνη σας τώρα δεν είναι απέναντι στον κ. Μητσοτάκη,
αλλά απέναντι στον ελληνικό λαό; Και τι σόι Αρχηγός, τι σόι Πρω-
θυπουργός είναι αυτός που «δίνει», «αδειάζει» και «καίει» τους
πάντες για να µην αναλάβει ο ίδιος την ευθύνη; Ο ίδιος λέει έξι
χρόνια τώρα ότι όλα γίνονται κατά δική του εντολή. Ποιο από τα
δύο είναι; Όλα κατά δική του εντολή ή τίποτα κατά δική του
εντολή; Προσέξτε! Και τα δύο παγίδα είναι για εσάς. 

Και τώρα έρχεται η ώρα του κ. Τριαντόπουλου. Τότε ήταν παρά
τω Πρωθυπουργώ ο κ. Τριαντόπουλος. Τότε στα Τέµπη, όχι οι
αρµόδιοι Υπουργοί, αλλά ο Υπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ
ήταν συντονιστής. Σήµερα τι θα κάνετε; Θα τον διασώσετε ή θα
τον αδειάσετε κι αυτόν; 

Αλλά σήµερα, µετά από δύο χρόνια συγκάλυψης -και µιλάω
συµβολικά για να µην µπερδεύεστε-, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, δεν ήταν ο κ. Τριαντόπουλος στα Τέµπη. Δύο χρόνια µετά
από όλη αυτή την προσπάθεια συγκάλυψης ο κ. Μητσοτάκης
ήταν στα Τέµπη. Δεν ήταν ο κ. Βορίδης, η κ. Βούλτεψη, ο κ. Γε-
ωργιάδης στα κανάλια. Ο κ. Μητσοτάκης ήταν! Διότι αυτουνού
την επιχειρηµατολογία εσείς κουβαλούσατε και όταν πηγαίνετε
στα κανάλια και λοιδορούσατε οποιονδήποτε σας έλεγε αυτά που
είπε ο Πρωθυπουργός την προηγούµενη Δευτέρα. 

Καταλαβαίνετε τι συζητάµε; Αυτό που σας λέµε είναι ότι παρα-
πλανηµένος Πρωθυπουργός σηµαίνει παραπλανηµένη Κυβέρ-
νηση, σηµαίνει παραπλανηµένη Κοινοβουλευτική Οµάδα. Το
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καταλαβαίνετε αυτό; Παραπλανηµένη δηµοσιογραφία, παραπλα-
νηµένη δικαιοσύνη, παραπλανηµένες εξεταστικές. Σηµαίνει δύο
χρόνια παραπλάνησης του ελληνικού λαού! 

Και µας λέγατε: «Σεβαστείτε τη δικαιοσύνη», αλλά εσείς σπεύ-
σατε να την προλάβετε. Γιατί; Και να µην µας λέει ποιο είναι το
κεντρικό ερώτηµα ο κ. Βορίδης, γιατί το κεντρικό ερώτηµα είναι
ένα. Αν δεν το κάνατε για να συγκαλύψετε, γιατί το κάνατε; Έχετε
απάντηση; Όχι! Έτσι δεν είναι; 

Αλλά το ΠΑΣΟΚ έναν-έναν και µία-µία θα σας βάλει προ των
ευθυνών σας. Βήµα-βήµα, µε σοβαρότητα, µε στοιχεία, µε βάση
τις δικογραφίες. Έρχεται αµείλικτα η ώρα της ευθύνης, κυρίες
και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Θα κολλήσετε πάνω σ’ έναν
παραπλανηµένο Πρωθυπουργό ή θα σταθείτε δίπλα στον ελλη-
νικό λαό που προσπάθησε να εξαπατήσει; Θα σταθείτε όρθιοι
απέναντι στην Ιστορία ή θα κάνετε ότι δεν είδατε να περνάει από
µπροστά σας; 

Την ίδια ερώτηση κάναµε και για τα κόκκινα δάνεια. Σας λέγαµε
τότε ότι θα συζητάµε τα ίδια πράγµατα σε έναν χρόνο. Τι έχει
γίνει έναν χρόνο µετά; Έχουµε 40% αύξηση στα κόκκινα δάνεια,
καινούργιες αυξήσεις στα δάνεια που είναι προ των πυλών για να
γίνουν κόκκινα. Δεν τα λέµε εµείς οι «λαϊκιστές» αυτά. Τα λέει η
Τράπεζα της Ελλάδος. Αλλά τότε ο κ. Χατζηδάκης µας κουνούσε
το δάκτυλο και σας κουνούσε και εσάς που ανησυχούσατε για
τους ψηφοφόρους σας. Μας έλεγε λαϊκιστές, ότι θα κλείσουν οι
τράπεζες, ότι θα φύγουν οι µέτοχοι. Τα έλεγε πάλι και ο κ. Βορί-
δης. 

Και τώρα, µετά την πρωτοβουλία µας, βγαίνει ο κ. Χατζηδάκης
και λέει τα δικά του πάλι. Πολύ φοβάµαι ότι είναι πολύ λίγα, πολύ
αργά, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Τα είπε ο κύριος
Πρόεδρος, τα είπε και η κ. Αποστολάκη. Δεν θα σας κουράσω.

Μία φράση από την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας. Τι
µας λέγατε τότε; Ότι θα έρθουν τα ξένα πανεπιστήµια στην Ελ-
λάδα. Τι σας λέγαµε εµείς; Ότι θα κάνετε τα κολλέγια, Πανεπι-
στήµια. Τι κάνετε σήµερα; Ήρθαν τα ξένα Πανεπιστήµια στην
Ελλάδα; Όχι. Κάνετε τα κολλέγια, Πανεπιστήµια. Ποιος είναι πα-
ραπλανηµένος, εµείς ή εσείς; 

Τις τροπολογίες του ΣΥΡΙΖΑ, τις ακούµε. Είναι σωστές και για
τα είδη περιόδου που είναι βασική συνθήκη ισότητας και για τον
δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό. Τα είπε ο Πρόεδρός µας
στη σηµερινή συνάντησή του µε την ΑΔΕΔΥ. Το κοιτάµε προσε-
κτικά. Ένα µόνο θα πω. Εµείς ξέρουµε τη σηµασία του δέκατου
τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού. Εσείς έχετε καµία αίσθηση
ότι µε αυτά που µας λέει η Νέα Δηµοκρατία για τα δηµοσιονοµικά
και µε αυτά που έρχονται µπροστά µας, µε την κρίση στην οποία
προσβλέπουµε, θα αντέξουµε; Γιατί εµείς ανησυχούµε πάρα
πολύ γι’ αυτό. Αυτό το οποίο λέµε εµείς είναι ότι µε τη σοβαρό-
τητα που χρειάζεται, θα αντιµετωπίσουµε αυτό το θέµα και αυτό
διαβεβαίωσε ο Πρόεδρός µας. 

Για το αθλητικό νοµοσχέδιο, τα είπε η εισηγήτριά µας και προ-
συπογράφω απολύτως. Άκουσα και τον εισηγητή σας να λέει ότι
είναι καλό νοµοσχέδιο, άκουσα να λέει για καθαρά αθλητισµό.
Ας µην µιλάµε τώρα για καλή νοµοθέτηση, όταν µιλάµε για αυτό
το νοµοσχέδιο. Και ας µην µιλάµε για καθαρό αθλητισµό, όταν
µιλάµε για συρραφή άρθρων. Φέρτε ένα σχέδιο µε στρατηγική,
φέρτε ένα σχέδιο το οποίο ανταποκρίνεται στις πραγµατικές ανά-
γκες του σηµερινού αθλητισµού και εµείς εδώ είµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γερουλάνο. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Θωµαΐς Οικονόµου, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας και θα ακολουθήσει ο κ. Γαβρήλος.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα πριν

ξεκινήσω την τοποθέτησή µου για το συζητούµενο σήµερα νοµο-
σχέδιο, να εκφράσω τη συµπαράστασή µου, την αγωνία µου, το
ενδιαφέρον µου προς τους δοκιµαζόµενους κατοίκους της Σα-
ντορίνης, η οποία πλήττεται από αυτό το πρωτόγνωρο σεισµικό
φαινόµενο, εκφράζοντας την ελπίδα ότι θα υποχωρήσουν τα φαι-
νόµενα αυτά σύντοµα και ότι θα επιστρέψουν οι κάτοικοι του πα-
νέµορφου αυτού νησιού στην κανονικότητά τους. 

Κύριοι συνάδελφοι, µεγάλο µέρος του συζητούµενου σήµερα

νοµοσχεδίου είναι αφιερωµένο στην αντιµετώπιση της αθλητικής
βίας και στην προστασία όσων βρίσκονται µέσα στα γήπεδα. Δυ-
στυχώς, η εµπειρία που είχαµε πρόσφατα από τον τραγικό θά-
νατο του αστυνοµικού Γιώργου Λυγγερίδη, απέδειξε ότι η
οπαδική βία δεν στρέφεται µόνο κατά των αθλητών ή των θεατών,
αλλά δυστυχώς στοχεύει ακόµη και στους ένστολους συµπολίτες
µας, οι οποίοι βρίσκονται σε διατεταγµένη υπηρεσία για να προ-
στατέψουν το κοινωνικό σύνολο. 

Τα µέτρα, λοιπόν, που έχουν πάρει και συνεχίζουν να λαµβά-
νουν τα συναρµόδια Υπουργεία και βέβαια ο Αναπληρωτής
Υπουργός Αθλητισµού, ο κ. Γιάννης Βρούτσης, αποσκοπούν ακ-
ριβώς στην ανάσχεση των φαινοµένων βίας µέσα και έξω από
τους αγωνιστικούς χώρους. 

Θα ήθελα όµως να πω και δυο λόγια για κάποιες άλλες διατά-
ξεις της παρούσας νοµοθετικής πρωτοβουλίας, οι οποίες αφο-
ρούν διαφορετικά αλλά συναφή ζητήµατα, όπως είναι η ενίσχυση
της συµµετοχής των ατόµων µε αναπηρία σε αθλητικές δραστη-
ριότητες, τόσο ως αθλητές αλλά και ως προπονητές, η παροχή
κινήτρων για διεθνείς διακρίσεις σε αθλητές που αγωνίζονται σε
πολύ υψηλό επίπεδο, ανεξάρτητα από την ύπαρξη τυχόν αναπη-
ριών και βέβαια η βελτίωση της ασφάλειας των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων, τόσο για τους αθλητές όσο και για τους θεατές, µε
παράλληλη εφαρµογή ενός νέου ρυθµιστικού πλαισίου προσβα-
σιµότητας σε αθλητικούς χώρους για όλα τα εµποδιζόµενα
άτοµα. 

Ειδικά για τις επιβραβεύσεις διακριθέντων αθλητών µε το
άρθρο 11 προβλέπονται χρηµατικές παροχές και διορισµοί Ολυ-
µπιονικών, όπου πλέον συµπεριλαµβάνονται και όσοι κατέκτησαν
από την τέταρτη µέχρι την έκτη διάκριση σε Ολυµπιακούς Αγώ-
νες. Ας µην ξεχνάµε ότι οι παραπάνω διευκολύνσεις λειτουργούν
όχι µόνο ως κίνητρο, αλλά ακόµα περισσότερο και ως µέσο οι-
κονοµικής στήριξης και των ίδιων των διακριθέντων αθλητών, που
θέλουν να συνεχίσουν να αγωνίζονται στο πολύ υψηλό αυτό επί-
πεδο. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή η ίση µεταχείριση των ατόµων µε ειδι-
κές ανάγκες στην κοινωνία ξεκινάει µε το πώς η πολιτεία µας αντι-
µετωπίζει αυτά τα άτοµα, θέλω να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας για τις κοµβικές παρεµβάσεις της υπέρ
των ατόµων µε αναπηρία, όπως είναι η ενίσχυση του ρυθµιστικού
πλαισίου του επαγγέλµατος του προπονητή αθληµάτων ατόµων
µε ειδικές ανάγκες, έτσι ώστε να µπορούν να ασκούν το επάγ-
γελµα αυτό χωρίς άσκοπους περιορισµούς, η εξίσωση των επι-
βραβεύσεων αθλητών οι οποίοι διακρίθηκαν σε Ολυµπιακούς και
Παραολυµπιακούς Αγώνες -µία προφανής παρέµβαση για λό-
γους δικαιοσύνης- αλλά και η βελτίωση των όρων προσβασιµό-
τητας σε αθλητικές εγκαταστάσεις για άτοµα µε ειδικές ανάγκες
και εµποδιζόµενα άτοµα. 

Εξίσου σηµαντικός στόχος του παρόντος νοµοσχεδίου είναι
και η γενικότερη βελτίωση του πλαισίου αδειοδότησης και ασφα-
λούς λειτουργίας όλων των αθλητικών εγκαταστάσεων µέσα από
παρεµβάσεις, όπως η αυστηροποίηση των τεχνικών προδιαγρα-
φών και η κατάταξη των αθλητικών υποδοµών σε νέα οµάδα
εγκαταστάσεων. Επίσης, η υποχρεωτική ύπαρξη απινιδωτή σε
αθλητικούς χώρους και συγκεκριµένα στους µεν µεγάλους η µό-
νιµη ύπαρξη αυτόµατου εξωτερικού απινιδωτή κατάλληλου και
για παιδιά, στις δε λοιπές εγκαταστάσεις η υποχρεωτική ύπαρξη
µιας τέτοιας συσκευής οπωσδήποτε κατά τη διάρκεια των αγώ-
νων. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να θίξω και µε την ιδιότητα της ια-
τρού, το µεγάλο ζήτηµα του τακτικού ελέγχου της υγείας των
αθλητών και την αναβάθµισή του, στην οποία προχωρά η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας µε την ψηφιακή κάρτα υγείας
αθλητή. Πλέον ο υφιστάµενος θεσµός της κάρτας υγείας του
αθλητή εκσυγχρονίζεται, αφενός µε την ενσωµάτωση όλων των
διεθνών βέλτιστων πρακτικών για τις ιατρικές εξετάσεις αθλητών
και αφετέρου µε την ψηφιοποίηση της κάρτας υγείας τους. 

Εδώ είναι πολύ σηµαντικό να υπογραµµίσουµε πως µέσω του
πληροφοριακού συστήµατος της Γενικής Γραµµατείας Αθλητι-
σµού e-Kouros, όλα τα αρµόδια ελεγκτικά όργανα θα έχουν πρό-
σβαση στην οθόνη τους, πριν από κάθε είδους αθλητική εκδή-
λωση, στις ψηφιακές κάρτες υγείας των αγωνιζοµένων αθλητών
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ώστε να επιτρέπουν τη συµµετοχή τους στον αγώνα. Καταργείται
έτσι η ανάγκη προσκόµισης έντυπων καρτών υγείας των αθλητών
και διασφαλίζεται η αποτελεσµατικότητα των διενεργούµενων
ελέγχων, που τελικά αφορούν την ασφάλεια, την ίδια τη ζωή
όλων όσοι συµµετέχουν σε αθλητικές διοργανώσεις. 

Κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω δυο λόγια για
το άρθρο 10 και τη συµµετοχή αλλοδαπών αθλητών σε διοργα-
νώσεις µηχανοκίνητου αθλητισµού. Ο λόγος είναι ότι µε την πα-
ρέµβασή σας αυτή, κύριε Υπουργέ, στηρίζετε ουσιαστικά περιο-
χές όπως είναι η Ευρυτανία, την οποία έχω την τιµή να εκπρο-
σωπώ, οι οποίες προσελκύουν συστηµατικά ακριβώς αυτού του
είδους τον αθλητικό τουρισµό, ιδιαίτερα από το εξωτερικό. 

Η µορφολογία του εδάφους µας στην Ευρυτανία και η µονα-
δική φύση του νοµού µας αποτελούν όντως έναν ισχυρό πόλο
έλξης για πολλούς ξένους οδηγούς, που πλέον επισκέπτονται τα-
κτικά τη χώρα µας συµµετέχοντας σε δραστηριότητες µηχανοκί-
νητου αθλητισµού. 

Τέτοιες καινοτόµες πρωτοβουλίες µπορούν πράγµατι να δώ-
σουν µια νέα δυναµική σε εναλλακτικές µορφές τουρισµού που
στηρίζονται στον µηχανοκίνητο αθλητισµό. Γι’ αυτόν τον λόγο,
κύριε Υπουργέ, η σηµερινή πρωτοβουλία σας δεν είναι µόνο αξιέ-
παινη, αλλά είναι άξια στήριξης από όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής, κάτι που εύχοµαι ειλικρινά να σας αναγνωριστεί πέρα από
κοµµατικές γραµµές και επιδιώξεις. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Οικονόµου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Γαβρήλος, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι η Κυβέρνηση

έχει τυφλωθεί από µία αλαζονεία που δεν την αφήνει να διακρίνει
δύο πράγµατα. Πρώτον ότι η κοινωνία δεν µπορεί να χειραγωγη-
θεί, ακόµη και αν έχετε αυτή τη µιντιακή υπεροπλία. Δεν µπορεί
να αφοπλιστεί, δεν µπορεί να φιµωθεί. 

Και το δεύτερο είναι ότι η ιστορία της δικιάς σας διακυβέρνη-
σης δεν γράφεται σήµερα. Θα γραφτεί µε πολλή ψυχραιµία κά-
ποια χρόνια αργότερα από τον ιστορικό και αυτό που θα λέει το
κεφάλαιο «διακυβέρνηση της χώρας από τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη», θα είναι ότι στο οικονοµικό επίπεδο προβήκατε σε µία
βίαιη αναδιανοµή του πλούτου φτωχοποιώντας µεγάλα κοµµάτια
της ελληνικής κοινωνίας και από την άλλη αποδοµήσατε ένα κρά-
τος δικαίου, δεν σεβαστήκατε τους θεσµούς αυτούς που η Γ’ Ελ-
ληνική Δηµοκρατία προστάτευε όλα αυτά τα χρόνια. 

Δεν είχαµε φτάσει ποτέ στο σηµείο να µας εγκαλεί το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, να µας εγκαλεί η Ευρωπαία Εισαγγελέας, να
γινόµαστε θέµα συζήτησης όσον αφορά ζητήµατα δηµοκρατίας,
ελευθερίας, προστασίας των Ανεξάρτητων Αρχών σε µεγάλα ζη-
τήµατα στα οποία παρεµβήκατε, είτε στην Αρχή Διαφάνειας είτε
σήµερα στον Συνήγορο του Πολίτη, γιατί δεν σας αρέσει το πό-
ρισµά του για το µεγάλο έγκληµα του ναυαγίου της Πύλου. Αυτά
θα καταγράψει ο ιστορικός µετά από λίγα χρόνια.

Σε οικονοµικό επίπεδο ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δίνει
τους αγώνες του µαζί µε τον κόσµο της µισθωτής εργασίας, τους
µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες, τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, προκειµένου να ανασάνει η κοινωνία. 

Ο κόσµος της µισθωτής εργασίας βλέπει όλα αυτά τα χρόνια
µια φτωχοποίηση. Έτσι υποχρεωνόµαστε να φέρουµε µια τροπο-
λογία σήµερα, προκειµένου να στηρίξουµε τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους. Δώσαµε έναν αγώνα πριν δύο µήνες να στηρίξουµε τον
κόσµο του ιδιωτικού τοµέα, µε αυτήν την Οδηγία που επικυρώ-
σατε και φέρατε στο ελληνικό δίκαιο και ενσωµατώσατε, που
καµία σχέση δεν είχε µε το πνεύµα, τις διατάξεις που φέρατε, της
Οδηγίας, της 2022/2041, που µιλούσε για επαναφορά των συλ-
λογικών διαπραγµατεύσεων, των συλλογικών συµβάσεων εργα-
σίας, αύξηση του κατώτατου µισθού µέσα από την Εθνική Γενική
Συλλογική Σύµβαση Εργασίας, αύξηση του µέσου µισθού µέσα
από συλλογικές συµβάσεις εργασίας, που θα σέβεται η πολιτεία
και την επεκτασιµότητά τους, και την υποχρεωτικότητα στην ισχύ
τους, και τη συρροή που θα πρέπει να έχουν, προκειµένου η ευ-

νοϊκότερη να ρυθµίζει τα θέµατα τα µισθολογικά και λοιπά θέ-
µατα για να ανέβει ο µέσος µισθός. 

Έτσι λοιπόν έχει βρεθεί ο κόσµος της µισθωτής εργασίας να
χάνει το 25% από το εισόδηµά του τα τελευταία χρόνια των µνη-
µονίων και ενώ έχουµε βγει από τα µνηµόνια συνεχίζουµε µε µνη-
µονιακές πολιτικές, όταν στην υπόλοιπη Ευρώπη, την ίδια στιγµή
που εµείς χάσαµε ένα µεγάλο µέρος των αποδοχών για τον
κόσµο της µισθωτής εργασίας υπάρχει µια αύξηση γύρω στο
21%. Στους δε δηµοσίους υπαλλήλους µε µέσο µισθό 1.100 ευρώ
στην Ελλάδα, ο µέσος µισθός στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 2.760
ευρώ. 

Και ερχόµαστε, ενώ η κοινωνία αντιµετωπίζει από τη µία τα χα-
µηλά εισοδήµατα και τις πολιτικές λιτότητας που ακολουθείτε,
ακόµη και την ακρίβεια που αφήσατε να εξαπλωθεί, µε τη δική
σας ανοχή και τις δικές σας πολιτικές ευθύνες, και λέµε το αυτο-
νόητο, να στηριχθούν τα µεσαία και τα κατώτερα εισοδηµατικά
στρώµατα, όταν το 18% του πληθυσµού της χώρας βρίσκεται σε
κίνδυνο φτώχειας, όταν το 28% των νέων ανθρώπων -κυρίως
αυτή η ηλικιακή οµάδα- βρίσκεται σε κίνδυνο φτώχειας, όταν η
αγοραστική δύναµη των Ελλήνων πολιτών είναι στην τελευταία
θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όταν ο µισθός στον ιδιωτικό
τοµέα µεταξύ τριάντα οκτώ χωρών του ΟΟΣΑ βρίσκεται στην
τρίτη προτελευταία θέση, ξεπερνώντας µόνο την Κολοµβία και
το Μεξικό. 

Γι’ αυτό υπήρχε ανάγκη να φέρουµε αυτή την τροπολογία, να
καταργήσουµε τη διάταξη του 4093 του 2012, που έκανε περι-
κοπή στα δώρα των δηµοσίων υπαλλήλων. Είναι η ώρα τώρα, µε
µια κοστολογηµένη πρόταση που φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία και βέβαια εκτιµώντας και την έκθεση του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους, που µας έχει πει ποιο είναι αυτό το κό-
στος, αλλά και τη συζήτηση που κάναµε στη Βουλή µε τον κ.
Χατζηδάκη να αναφέρεται στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα 2025-
2028, που αφήνει ένα υπερπλεόνασµα στον προϋπολογισµό,
προκειµένου να καλυφθεί αυτή η ανάγκη της επαναφοράς του
δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού στο δηµόσιο. 

Κάντε δεκτή, κύριε Υπουργέ, αυτήν την τροπολογία. Είναι ένα
δίκαιο αίτηµα και θα πρέπει να δείτε ασφαλώς και τους συνταξι-
ούχους και τους ανθρώπους αυτούς της απόµαχης εργασίας,
που τους δώσατε µια αύξηση πενιχρή 2,4% από 1-1-2025, όταν ο
πληθωρισµός και τον Γενάρη του 2025 έκλεισε µε 3,1%. 

Έρχοµαι στα µεγάλα ζητήµατα του κράτους δικαίου, που πρα-
γµατικά βρισκόµαστε εκτεθειµένοι σε όλη την Ευρώπη µε αυτό
που συµβαίνει, µε την ανυποληψία που έχετε ρίξει τους θεσµούς,
µε τη χειραγώγηση που προσπαθείτε να κάνετε στην ελληνική δι-
καιοσύνη, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στις Ανεξάρτητες
Αρχές. 

Έχουµε την υπόθεση των Τεµπών. Η ελληνική κοινωνία διεκδι-
κεί την αλήθεια και τη δικαιοσύνη. Γι’ αυτό ξεχύθηκε στους δρό-
µους ο κόσµος και είπαµε µετά τη συνέντευξη του κ. Μητσοτάκη
ότι πλέον υπάρχει µια οµολογία, µετά την στροφή εκατόν ογδό-
ντα µοιρών που έκανε. 

Και βέβαια ξεπέρασε τον εαυτό του και σε ψέµα και σε υπο-
κρισία σε σχέση µε αυτά που µας έλεγε πριν δύο χρόνια, να απο-
δοµείται όλο το αφήγηµα, το δικό σας, το κυβερνητικό, των
Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, και για το εύφλε-
κτο υλικό, που γνωρίζατε ότι έφερε η εµπορική αµαξοστοιχία, και
για το µπάζωµα που έγινε για να χαθούν στοιχεία σηµαντικά για
να οδηγηθούµε κάποια στιγµή στην αλήθεια, αλλά και για τον
τρόπο που έπαιξε το Μαξίµου στη λειτουργία της Εξεταστικής
Επιτροπής, που αφού κατάφερε να οδηγηθεί η Βουλή σε ένα συ-
µπέρασµα φιάσκο από την πλευρά της Πλειοψηφίας, κάποιοι συ-
νάδελφοι Βουλευτές ανταµείφθησαν, αναβαθµίζοντας τον ρόλο
τους σε Υφυπουργούς, και να έρχεται σήµερα ο κ. Μητσοτάκης
να λέει ότι ήταν µια κακή στιγµή της Βουλής η Εξεταστική Επι-
τροπή, και ασφαλώς να αδειάζει και τον κ. Τριαντόπουλο για το
θέµα του µπαζώµατος και την Εξεταστική Επιτροπή.

Ζητήσαµε -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- να έρθει προ
ηµερησίας συζήτηση στη Βουλή, προκειµένου ο κ. Μητσοτάκης
να έρθει ενώπιον του Ελληνικού Κοινοβουλίου και του ελληνικού
λαού να δώσει εξηγήσεις και να απολογηθεί για τη συγκάλυψη
αυτού του εγκλήµατος. Και προτείναµε και στα άλλα κόµµατα
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του προοδευτικού χώρου την πρόταση δυσπιστίας, κορυφώνο-
ντας µε µια πολιτική ενέργεια αυτό που ζητάει η ελληνική κοινω-
νία, να αποδοθεί αλήθεια, ο κ. Μητσοτάκης να έρθει να λογοδο-
τήσει ενώπιον του Κοινοβουλίου και πραγµατικά να αποδοθεί δι-
καιοσύνη στέλνοντας όλους τους ύποπτους στον φυσικό δικα-
στή. 

Δεν µπορεί να συγκαλύψει η Ελληνική Βουλή αυτό το έγκληµα.
Πρέπει ο κάθε ύποπτος, χωρίς να τον καταδικάζουµε εµείς εδώ
µέσα, να πάει στον φυσικό του δικαστή και να αποδοθεί δικαιο-
σύνη. Αυτό ζητάει η ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γαβρήλο.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ρόλος και η

κοινωνική αποστολή του αθλητισµού είναι να ενώνει και να
εµπνέει. Φέρνει κοντά τους ανθρώπους, συµβάλλει στην κοινω-
νικοποίηση του ατόµου, προάγει τη σωµατική και την ψυχική
υγεία, αναδεικνύει τη σηµασία της άµιλλας, της διαρκούς προ-
σπάθειας αλλά και της οµαδικής δουλειάς. 

Πέρα από τις άλλες δραστηριότητές µου, είµαι ένας άνθρωπος
που υπηρέτησα για πολλά χρόνια τον ερασιτεχνικό αθλητισµό και
είµαι σε θέση να γνωρίζω και τα προβλήµατα, γιατί πολλά από
αυτά τα έχω βιώσει, αλλά και τη σηµασία που έχουν οι θεσµικές
παρεµβάσεις που βελτιώνουν το πλαίσιο της λειτουργίας του. 

Το νοµοσχέδιο που έρχεται στη Βουλή έχει ένα αναµφισβήτητο
θετικό πρόσηµο και έρχεται µε διάθεση σύνθεσης και συναίνε-
σης, όπως έδειξε και η τοποθέτηση του Αναπληρωτή Υπουργού
Αθλητισµού κ. Βρούτση στην αρµόδια επιτροπή. Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας µε συνέπεια αγωνίζεται για την εξάλειψη
της βίας στους αθλητικούς χώρους. 

Κάτω από αυτό το πρίσµα, θα ήθελα να επισηµάνω πόσο ση-
µαντικό είναι το πιλοτικό πρόγραµµα που υλοποιείται σε πέντε
νοµούς της χώρας και προβλέπει ότι παιδιά ηλικίας από δώδεκα
έως δεκαοκτώ ετών που εµπλέκονται σε χαµηλής έντασης και
διαβάθµισης παραβατικές συµπεριφορές, αντί να οδηγούνται στο
αναµορφωτήριο, κατευθύνονται στον αθλητισµό και στους αθλη-
τικούς συλλόγους. 

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέ-
διο έχει θετικές διατάξεις και ρυθµίσεις η χρησιµότητα των
οποίων είναι δύσκολο να αµφισβητηθεί. Για παράδειγµα, δεν φα-
ντάζοµαι να υπάρχει κάποιος που να αµφισβητεί το θετικό πρό-
σηµο διατάξεων όπως η υποχρεωτικότητα της ύπαρξης απινι-
δωτών στα γυµναστήρια και τα γήπεδα. Είναι µια ανάγκη που είχα
υποστηρίξει και το 2021 από αυτό εδώ το Βήµα, όταν δύο αθλη-
τές σε ξεχωριστά περιστατικά έπαθαν ανακοπή µέσα στο γήπεδο
και σώθηκαν χάρη στους απινιδωτές.

Στην Ευρώπη χάνονται κάθε χρόνο περίπου τριακόσιες χιλιά-
δες ζωές εκτός νοσοκοµείου από καρδιακή ανακοπή. Ένα µε-
γάλο ποσοστό από αυτές θα µπορούσαν να είχαν σωθεί. Είναι,
εποµένως, πολύ θετική η πρόβλεψη υποχρεωτικής µόνιµης ύπαρ-
ξης εξωτερικού απινιδωτή, κατάλληλου και για παιδιά, σε όλες
τις αθλητικές συναντήσεις και ειδικά κατά τη διάρκεια των αγώ-
νων. Μάλιστα, η ύπαρξη απινιδωτή αποτελεί προϋπόθεση για να
χορηγηθεί άδεια λειτουργίας της αθλητικής εγκατάστασης. Και
επειδή µιλάµε για αθλητικές εγκαταστάσεις, αξίζει εδώ να ανα-
φερθεί η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για τον προσεισµικό
έλεγχό τους. Όσα συµβαίνουν αυτές τις ηµέρες στις Κυκλάδες
µας θυµίζουν ότι στην Ελλάδα είναι κρίσιµο να παίρνουµε προ-
ληπτικά µέτρα. 

Επίσης, θετικές είναι οι διατάξεις µε τις οποίες βελτιώνεται το
θεσµικό, αλλά και λειτουργικό πλαίσιο για την ψηφιακή κάρτα
υγείας του αθλητή, το οποίο εναρµονίζεται µε τα όσα ισχύουν σε
διεθνές επίπεδο. Η νέα ψηφιακή κάρτα υγείας του αθλητή εντάσ-
σεται λειτουργικά στο σύστηµα του ατοµικού ηλεκτρονικού φα-
κέλου υγείας. Έτσι, απλοποιείται η έκδοσή της και διασφαλίζεται
η αξιοπιστία των στοιχείων, ενώ διευκολύνονται και οι διαιτητές

που µπορούν άµεσα να ελέγξουν αν η κάρτα του αθλητή είναι
έγκυρη και ενηµερωµένη, πράγµα που αποτελεί βέβαιη προϋπό-
θεση για τη συµµετοχή ενός αθλητή σε µια αθλητική διοργά-
νωση. 

Σε ό,τι αφορά τον ερασιτεχνικό αθλητισµό, που ήδη ανέφερα
την κοινωνική διάσταση και προσφορά του, θέλω να κάνω ανα-
φορά σε δύο διατάξεις που διευκολύνουν τη λειτουργία των ερα-
σιτεχνικών αθλητικών σωµατείων. Πρώτον, διευκολύνεται η
διαδικασία εγγραφής των αθλητικών σωµατείων στο ηλεκτρονικό
µητρώο. Συγκεκριµένα, δίνεται στα σωµατεία το χρονικό περιθώ-
ριο δύο ετών, σε περίπτωση που κατά τον πρώτο χρόνο δεν κα-
τάφεραν να εγγραφούν στο µητρώο. Υπενθυµίζω ότι, µε όσα
ίσχυαν µέχρι σήµερα, όταν ένα σωµατείο δεν κατάφερνε να επι-
καιροποιήσει την εγγραφή του στο ηλεκτρονικό µητρώο, τότε
διαγραφόταν οριστικά από αυτό το µητρώο. Πλέον δίνεται, λοι-
πόν, µια δεύτερη ευκαιρία στα ερασιτεχνικά αθλητικά σωµατεία.

Δεύτερον, απλοποιείται η τήρηση των βιβλίων των σωµατείων,
αφού δίνεται πλέον η δυνατότητα να τηρούν τα βιβλία τους σε
ηλεκτρονική µορφή, µειώνοντας έτσι τη γραφειοκρατία. Θέλω να
επισηµάνω ότι οι άνθρωποι που ασχολούνται µε τα ερασιτεχνικά
αθλητικά σωµατεία δεν είναι επαγγελµατίες αθλητικοί παράγο-
ντες. Κάποιοι δεν έχουν ούτε τους πόρους ούτε τον χρόνο, έχουν
µόνο περίσσευµα αγάπης, αφοσίωσης και διάθεσης να προσφέ-
ρουν στον αθλητισµό. Γι’ αυτό η ενασχόλησή τους µε τον αθλη-
τισµό είναι µια ανεκτίµητη κοινωνική προσφορά την οποία η
πολιτεία πρέπει να συνδράµει και να διευκολύνει.

Επίσης, τρεις διατάξεις που αφορούν σε άτοµα µε αναπηρία
χρήζουν ειδικής αναφοράς, γιατί πρόκειται για αυτονόητες και
απαραίτητες ρυθµίσεις κοινωνικής δικαιοσύνης και ισότητας.
Πρώτον, πρωταθλητές ή πρωταθλήτριες µε αναπηρία επιτρέπε-
ται πλέον να ασκούν το επάγγελµα του προπονητή, αφού φοιτή-
σουν στην Εθνική Σχολή Προπονητών, είτε σε σωµατεία αθλητών
µε αναπηρία είτε σε σωµατεία αρτιµελών αθλητών του αντίστοι-
χου αθλήµατος. Δεύτερον, αίρονται οι ανισότητες στις επιβρα-
βεύσεις αθλητών που διακρίθηκαν σε Ολυµπιακούς και Παραο-
λυµπιακούς Αγώνες. Παράλληλα, επιταχύνεται η καταβολή των
επιβραβεύσεων αυτών στους αθλητές. Τρίτον, αυστηροποιείται
το πλαίσιο για τον έλεγχο τήρησης των προϋποθέσεων προσβα-
σιµότητας για άτοµα µε αναπηρία και εµποδιζόµενα άτοµα σε
αθλητικές εγκαταστάσεις. Αν οι προϋποθέσεις δεν πληρούνται,
η εγκατάσταση δεν θα πιστοποιείται για τη διεξαγωγή αγώνων. 

Τέλος, µεγάλο µέρος του νοµοσχεδίου είναι αφιερωµένο στην
καταπολέµηση των δύο µεγαλύτερων προβληµάτων του αθλητι-
σµού, της βίας και του ντόπινγκ. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας έχει καταβάλει µια συστηµατική προσπάθεια και στα δύο
µέτωπα µε ολόκληρα νοµοσχέδια αφιερωµένα σε αυτά τα θέ-
µατα, πιστεύω µε θετικά αποτελέσµατα.

Τώρα έρχονται και άλλες βελτιώσεις όπως: Η δυνατότητα πα-
ρέµβασης της Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµετώπιση της
Βίας, δηλαδή της ΔΕΑΒ, και σε περιστατικά που συµβαίνουν στον
περιβάλλοντα χώρο των αθλητικών εγκαταστάσεων. Η δυνατό-
τητα επιβολής προστίµου σε φυσικά πρόσωπα υπαίτια για περι-
στατικά βίας από 3.000 έως 50.000 ευρώ και η απαγόρευση
εισόδου στα γήπεδα από ένα έως πέντε έτη. Η καταχώρηση πα-
ρατηρητών αγώνων σε πληροφοριακό σύστηµα και η ενίσχυση
του πλαισίου επιλογής και ορισµού παρατηρητών της ΔΕΑΒ. Η
πρόβλεψη ορισµού Αντεισαγγελέα Εφετών σε Αθήνα, Πειραιά και
Θεσσαλονίκη ειδικά για τον αθλητισµό µε γνώσεις και εµπειρία
στο αντικείµενο. Η θέσπιση της υποχρέωσης των στοιχηµατικών
εταιρειών να ενηµερώνουν τις αρµόδιες αρχές για ύποπτα στοι-
χήµατα. Η βελτίωση του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας του εθνι-
κού οργανισµού για την καταπολέµηση του ντόπινγκ, ώστε να
επιτελεί το έργο του πιο αποτελεσµατικά και σύµφωνα µε τα διε-
θνή πρότυπα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και στην αρχή της
οµιλίας µου, ο αθλητισµός ενώνει. Σε ένα νοµοσχέδιο µε αναµφι-
σβήτητα θετικές ρυθµίσεις καλούµαστε όλοι να το επιβεβαι-
ώσουµε. Ο αθλητισµός το έχει ανάγκη. Οι άνθρωποι που ασχο-
λούνται µε τον αθλητισµό και ιδιαίτερα µε τον ερασιτεχνικό αθλη-
τισµό το έχουν ανάγκη. Ας τους στηρίξουµε για να συνεχίσουν
το πολύτιµο έργο τους για την κοινωνία, για τη νεολαία µας. Σας
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καλώ να υπερψηφίσετε όλοι το νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καββαδά. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητέ κύριε

Υπουργέ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, εάν υπάρχει µια πα-
νανθρώπινη και οικουµενική αξία για την οποία διακρίνεται η Ελ-
λάδα, αυτή είναι ο πολιτισµός. Ο πολιτισµός είναι κάτι το ευρύ
που, µεταξύ άλλων, περιλαµβάνει και τον αθλητισµό. Τα κορυ-
φαία αθλητικά γεγονότα και συναντήσεις αποτελούν συνάµα και
εκδηλώσεις του σύγχρονου πολιτισµού. Αρκεί να ανακαλέσει κά-
ποιος στη µνήµη του την Ολυµπιάδα της Αθήνας του 2004 για να
αντιληφθεί ακριβώς την πολιτισµική έκφανση του αθλητισµού.

Δυστυχώς όµως έκτοτε, αφού η χώρα µας έγραψε λαµπρές
σελίδες, ο αθλητισµός βρίσκεται σε µια διαρκή κρίση, καθώς βρί-
σκεται αντιµέτωπος µε προβλήµατα και ζητήµατα που πλήττουν
την εικόνα, αλλά και το πνεύµα, όχι µόνο σε εθνικό, αλλά και σε
διεθνές επίπεδο. Αθλητική βία εντός και εκτός γηπέδων, χρήση
αναβολικών (ντόπινγκ), ευρεία διαφθορά, ύποπτοι αγώνες και
ανεξέλεγκτος στοιχηµατισµός, κρούσµατα γενετήσιας προσβο-
λής, παρενόχλησης και κακοποίησης στην αθλητική οικογένεια
είναι µόνο µερικά από τα αρνητικά συµβάντα που έχουν θλιβερές
συνέπειες. Είναι καταστάσεις που συναντάµε όλο και συχνότερα.

Δεδοµένων των προαναφερθέντων, προσωπικά ξεχωρίζω τα
άρθρα και τις προβλέψεις που σχετίζονται µε την αναβάθµιση της
ασφάλειας των αθλητών. Σε αυτό το πλαίσιο εισάγεται η σύ-
σταση της Διαρκούς Επιτροπής Ασφαλείας και Ευηµερίας στον
Αθλητισµό που συµπληρώνεται µε τον αντίστοιχο υπεύθυνο σε
κάθε οµοσπονδία. Έρχεται δηλαδή να καλύψει ένα κενό που δη-
µιουργήθηκε µετά τα συχνότερα φαινόµενα κακοµεταχείρισης
αθλητών. Έργο της αποτελεί η προστασία της σωµατικής και ψυ-
χολογικής ακεραιότητας των αθλητών, ο σχεδιασµός δράσεων
πρόληψης και αντιµετώπισης τέτοιων φαινοµένων και η υποβολή
σχετικών εισηγήσεων στον αρµόδιο Υπουργό Αθλητισµού. 

Μια καινοτοµία στην ελληνική αθλητική πραγµατικότητα που,
αν και εξαιρετικά αποτελεσµατική, βελτιώνεται και αναβαθµίζεται
έτι περαιτέρω µε αυτήν την νοµοθετική πρωτοβουλία, είναι ο e-
Kouros. Πρόκειται για την πρώτη ολοκληρωµένη ψηφιακή κατα-
γραφή του ελληνικού αθλητισµού που δίνει πρόσβαση στο
σύνολο των στοιχείων του αθλητισµού µε µείωση της γραφει-
οκρατίας και της διαδικασίας πιστοποίησης και αδειοδότησης
αθλητικών φορέων και εγκαταστάσεων µε στόχο τη διαφάνεια
και τη χρηστή διοίκηση στη λειτουργία ολόκληρου του αθλητικού
οικοσυστήµατος. Πλέον µέσω αυτής της πλατφόρµας ο υφιστά-
µενος θεσµός της κάρτας υγείας του αθλητή εκσυγχρονίζεται,
καθώς η κάρτα γίνεται ψηφιακή, υιοθετώντας τις διεθνείς κατευ-
θυντήριες οδηγίες. 

Ακόµα µια σηµαντική παράµετρος είναι η χρηµατική επιβρά-
βευση των διακριθέντων αθλητών µας. Με την προτεινόµενη ρύθ-
µιση επιδιώκεται, όχι µόνο η αναγνώριση προσφοράς των διακεκ-
ριµένων σε υψηλό επίπεδο αθλητών, αλλά διευρύνεται εποµένως
και το φάσµα των θέσεων που επιβραβεύουν συγκεκριµένες θέ-
σεις. Επιπλέον, προβλέπεται η επιτάχυνση στην καταβολή των οι-
κονοµικών επιβραβεύσεων, καθότι αυτό το χρηµατικό ποσό
µπορεί να είναι κρίσιµο για την προετοιµασία ενός νέου αθλητή
για τους όποιους αγώνες. 

Να σηµειώσω ότι στο παρελθόν η καθυστέρηση αυτή µπορεί
να άγγιζε µέχρι και τα τέσσερα χρόνια. Παραµένοντας στο κλίµα
των ηµερών µε την έντονη και παρατεταµένη δραστηριότητα δυ-
στυχώς, ως προς τα ζητήµατα και το πρόβληµα που παρατηρεί-
ται στα νησιά των Κυκλάδων, εισάγεται και θεσµοθετείται ο
προσεισµικός έλεγχος των αθλητικών εγκαταστάσεων. Μια κοµ-
βική ρύθµιση προνοητικότητας που δυστυχώς συµπίπτει µε τις
ηµέρες αυτές. Πλην όµως αυτό δηµιουργεί, αν θέλετε, την προ-
οπτική και τη διασφάλιση. Και αυτό, κύριε Υπουργέ, πρέπει να το
διακρίνουµε και να σας το αναφέρουµε. Είναι µια καινοτοµία ίσως
και σε επίπεδο ευρωπαϊκό διότι επεκτείνει τη διενέργεια του πρω-
τοβάθµιου και δευτεροβάθµιου προσεισµικού ελέγχου και στις

αθλητικές εγκαταστάσεις, όπου θα γίνονται από το τεχνικό επι-
µελητήριο µε την εποπτεία του Οργανισµού Αντισεισµικής Προ-
στασίας. 

Η Διαρκής Επιτροπή Αντιµετώπισης της Βίας αποκτά διευρυ-
µένες αρµοδιότητες και δράσεις καθώς δεν έχει µόνο πρόσβαση
πλέον µέσα στο γήπεδο αλλά και εκτός των αγωνιστικών χώρων
για περιστατικά βίας που συµβαίνουν στον άµεσο περιβάλλοντα
χώρο των αθλητικών εγκαταστάσεων. Άλλωστε στον περιβάλλο-
ντα χώρο έχουν καταγραφεί επιθέσεις στις αστυνοµικές δυνάµεις
που σταθµεύουν εκεί όπως και στις αποστολές των φιλοξενού-
µενων οµάδων. Θεωρώ πολύ θετικό και σας µεταφέρω, κύριε
Υπουργέ, την ικανοποίηση των αστυνοµικών της χώρας, ως επί-
τιµος πρόεδρός τους, µε την τροπολογία που φέρατε σήµερα
έτσι ώστε στη συγκεκριµένη Διαρκή Επιτροπή να υπάρχει και εκ-
πρόσωπος του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας. Το 1999 όταν
πρωτοϋπήρξε σε ένα βαθµό αυτή η επιτροπή δυστυχώς δεν συ-
µπεριλαµβανόταν. Πολλές φορές ακόµη και σήµερα διαπιστώνω
-και εντός Βουλής πολλές φορές- ότι τον αστυνοµικό τον αντιµε-
τωπίζουµε ως res, ως πράγµα. Είναι κρίµα και είναι λυπηρό. Εν
ολίγοις, µε το νοµοσχέδιο αυτό προσδοκούµε να βγάλουµε τον
αθλητισµό από αυτή την κρίση µε πολυεπίπεδες πρωτοβουλίες
και δράσεις σε πολλά επίπεδα και προς κάθε κατεύθυνση. 

Αξιότιµοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να συζητή-
σουµε να τοποθετηθούµε και να ψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέ-
διο έχοντας κοµµατική και οπαδική αχρωµατοψία, δηλαδή, να
παραµερίσουµε τις µικροπολιτικές σκοπιµότητες και τις οπαδικές
µας προτιµήσεις. Θα ήθελα να ολοκληρώσω τη σηµερινή µου το-
ποθέτηση σηµειώνοντας ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει,
θα µπορούσαµε να πούµε, δύο ορίζοντες. Στον βραχυπρόθεσµο
ορίζοντα σκοπεύει να επιλύσει υφιστάµενα προβλήµατα της κα-
θηµερινότητας ενώ στον µακροπρόθεσµο ορίζοντα να θέσει τα
θεσµικά θεµέλια της ανάταξης του ερασιτεχνικού και επαγγελ-
µατικού αθλητισµού οδηγώντας τη χώρα µας σε νέες διακρίσεις. 

Σας ευχαριστώ. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κυριαζίδη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Κυριακή Μάλαµα, ανεξάρτητη Βουλευ-
τής.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το βασικό ζήτηµα το οποίο θα

πρέπει να µας προβληµατίσει πραγµατικά σήµερα είναι το εξής.
Το νοµοσχέδιο που έχουµε προς συζήτηση σε σχέση µε τον
αθλητισµό απαντάει στα κρίσιµα επίδικα; Συµβάλλει στη δηµιουρ-
γία ενός αθλητισµού πιο µαζικού, πιο δηµοκρατικού, πιο δίκαιου;
Η απάντησή µας, η απάντηση του Κινήµατος Δηµοκρατίας είναι
όχι. Με το σχέδιο νόµου που έχουµε σήµερα στα χέρια µας βελ-
τιώνεται η θέση του αθλητή; Βελτιώνεται η θέση του προπονητή,
του αθλούµενου, του υγιούς φιλάθλου; Προφανώς και όχι. 

Φέρνει ο Υφυπουργός Αθλητισµού ένα νοµοσχέδιο το οποίο
αποτελεί συρραφή διατάξεων χαρακτηριστικό βεβαίως της προ-
χειρότητας µε την οποία αυτή η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται τον
αθλητισµό και όχι µόνο τον αθλητισµό βέβαια. Μέσα σε αυτό το
νοµοσχέδιο εντοπίζει κάποιος διατάξεις που προσπαθούν να επι-
λύσουν πραγµατικά προβλήµατα µε τρόπο όµως ηµιτελή, ενώ σε
κρίσιµα θέµατα για τους αθλητές και για την οργάνωση του αθλη-
τισµού οι ρυθµίσεις είναι διστακτικές, αµφιβόλου αποτελέσµατος
και σε πολλές περιπτώσεις ανεφάρµοστες.

Επί της ουσίας η Πολιτεία ισχυρίζεται ότι αντιλαµβάνεται έστω
και καθυστερηµένα την ανάγκη για έναν αθλητισµό πιο ανθρω-
ποκεντρικό. Το αντιλαµβάνεται, ναι βεβαίως. Στο πλαίσιο αυτό η
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού µέσα από τις διατάξεις αυτού του
νοµοσχεδίου δηµιουργεί µια επιτροπή για την ασφάλεια και την
ευηµερία στον αθλητισµό. Ο σεβασµός στον αθλητή, η καταπο-
λέµηση του εκφοβισµού, της προσβολής, της αξιοπρέπειας του
αθλητή είναι τοµείς που σαφώς και θα πρέπει να αποτελέσουν
πεδίο επεξεργασιών. Όµως η επιτροπή αυτή αποτελείται από
όλους τους άλλους εκτός από τους αθλητές ή τους φορείς του
αθλητισµού. Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι χωρίς τους φορείς του αθλη-
τισµού, χωρίς τους ίδιους τους αθλητές, κανένα πλαίσιο για την
αντιµετώπιση τέτοιων φαινοµένων δεν µπορεί να λειτουργήσει. 
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Επίσης, η δηµιουργία θέσης ειδικού συνεργάτη σε κάθε οµο-
σπονδία για τα θέµατα ευηµερίας και ασφάλειας στον αθλητισµό
είναι µια σωστή κίνηση. Όµως το ερώτηµα είναι το εξής. Θα έχει
αυτός ο ειδικός συνεργάτης ανεξαρτησία στο έργο του ή θα είναι
ευάλωτος σε πιέσεις µε τον τρόπο που προβλέπεται να λειτουρ-
γήσει η συγκεκριµένη θέση; Εµείς νοµίζουµε, λοιπόν και προτεί-
νουµε ότι θα πρέπει να θωρακιστεί περισσότερο η ανεξαρτησία
του. 

Σε ό,τι αφορά στην καταπολέµηση της βίας οι διατάξεις του
νοµοσχεδίου παραβιάζουν κυριολεκτικά ανοιχτές θύρες. Ζητή-
µατα που θα έπρεπε να θεωρούνται δεδοµένα όπως η αποτροπή
της µαζικής εισόδου οπαδών χωρίς ηλεκτρονικό εισιτήριο, η ευ-
θύνη της εποπτείας του περιβάλλοντος χώρου του γηπέδου, η
αυστηροποίηση των ποινών για όσους παραβιάζουν απαγορεύ-
σεις εισόδου, νοµοθετούνται ξανά και ξανά και ξανά. Το φαινό-
µενο όµως της οπαδικής βίας δεν περιορίζεται. 

Με το νοµοσχέδιο εισάγεται και µία σειρά από διατάξεις που
έχουν ταλαιπωρήσει πολύ τον αθλητισµό και ιδιαίτερα τον ερα-
σιτεχνικό επαναλαµβάνοντας τα λάθη του παρελθόντος. Επανέρ-
χεστε στο ψηφιακό µητρώο για την εγγραφή όλων των ερασιτεχ-
νικών σωµατείων σε αυτό µε µια σειρά από υποχρεώσεις στις
οποίες κάποια σωµατεία είναι δύσκολο να ανταποκριθούν. Συνε-
χίζετε αυτή την πορεία µε την -θα µου επιτρέψετε- δαµόκλειο
σπάθη, ας πούµε, πάνω τους µε τη διαγραφή. Εµείς λέµε ότι θα
πρέπει να λειτουργήσει κάποτε αυτή η µεταρρύθµιση. Βοηθήστε
όµως τα σωµατεία γιατί δεν µπορούν να ανταποκριθούν. Βοηθή-
στε τα για να µπορέσουν να ανταποκριθούν σε αυτά που προτεί-
νετε. 

Προσπαθείτε µε το νοµοσχέδιο να ρυθµίσετε θέµατα προπο-
νητών, θέµατα χώρων άθλησης, διευκόλυνσης προς οµάδες που
χρωστούν στο δηµόσιο ή στους αθλητικούς χώρους που χρησι-
µοποιούν. Η δική µας εκτίµηση είναι ότι διακατέχεστε από πελα-
τειακή λογική, από έλλειψη διαβούλευσης µε το σύνολο των
αθλητικών φορέων και από αδυναµία να ρυθµίσετε πεδία του
αθλητισµού που λειτουργούν σε καταστάσεις σκιώδους -επι-
τρέψτε µου- οικονοµίας. Η διαπίστωση όµως αυτή δεν αφορά το
σηµερινό µόνο νοµοσχέδιο. Αφορά την πορεία σας στις πολιτικές
για τον αθλητισµό εδώ και πεντέµισι χρόνια. 

Στο θέµα των επιβραβεύσεων των διακριθέντων αθλητών, των
Ολυµπιονικών και των Παραολυµπιονικών, εµείς ως Κίνηµα Δη-
µοκρατίας υπογραµµίζουµε ότι η νοµοθέτησή σας είναι άτολµη
και στηρίζουµε το αίτηµα των αθλητριών και των αθλητών µε ανα-
πηρία για ακόµα πιο πλατιά ενίσχυση. Σας το ζητήσαµε και στην
αρµόδια επιτροπή. 

Συµµεριζόµαστε απόλυτα την ανάγκη επέκτασης των επιβρα-
βεύσεων και την αποκατάστασή τους µέχρι του επιπέδου που
ήταν προ κρίσης, ενώ ταυτόχρονα επαναλαµβάνουµε δύο πάγια
αιτήµατά τους και διεκδικήσεις της κοινότητας των αθλητών µε
αναπηρία: Προσβασιµότητα και συµπερίληψη. Προσβασιµότητα
σε όλους τους αθλητικούς χώρους, προσβασιµότητα χωρίς εµπό-
δια, προσβασιµότητα παντού. Και συµπερίληψη, ώστε οι πολίτες
-που ισχύουν για όλους τους αθλητές, τους πολίτες, έτσι;- και
όλες αυτές οι πολιτικές που πρέπει να εφαρµοστούν να µην απο-
κλείουν τους αθλητές µε αναπηρία, τους προπονητές µε αναπη-
ρία, τους ανθρώπους που προσφέρουν στον αθλητισµό χωρίς
διακρίσεις και χωρίς πρώτες και δεύτερες ταχύτητες. 

Το ζήτηµα της αντιµετώπισης της βίας στον αθλητισµό είναι
πολύ κρίσιµο για να αντιµετωπίζεται αποσπασµατικά. Θα πρέπει
να δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο που θα φτάνει µέχρι τη βάση του
αθλητισµού, ένα πλαίσιο που µαζί µε την αυστηρή αποτροπή θα
περιλαµβάνει και την ευαισθητοποίηση, θα περιλαµβάνει την ενη-
µέρωση, την καλλιέργεια του αθλητικού πνεύµατος και σε αυτή
την προσπάθεια θα πρέπει να συστρατευτούν όλοι, όλοι οι άν-
θρωποι του αθλητισµού, αλλά και όλοι εµείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα κλείνοντας, επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να πω
δυο λόγια για την υπουργική τροπολογία µε αριθµό 314/27, που
καταθέσατε και µε την οποία χαλαρώνετε ακόµα περισσότερο το
πλαίσιο λειτουργίας των παραρτηµάτων των µη κρατικών πανε-
πιστηµίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σύντοµα µόνο, κυρία
συνάδελφε.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Όχι παραπάνω από τους υπολοίπους.
Είχε δεσµευτεί η Κυβέρνηση ότι τα ιδρύµατα αυτά θα επενδύ-

σουν σε υποδοµές και θα δηµιουργήσουν ανάπτυξη στη χώρα.
Εδώ βλέπουµε, όµως, δύο ρυθµίσεις οι οποίες επιτρέπουν σε
αυτά τα ιδρύµατα να βάλουν απλώς την ταµπέλα τους στους χώ-
ρους άλλων λειτουργούντων δοµών, πιθανότατα των υφιστάµε-
νων κολλεγίων. 

Αντίστοιχα βλέπουµε µια διάταξη στην οποία αποσύρεται το
Υπουργείο Παιδείας από κάθε εποπτική αρµοδιότητα σε σχέση
µε την ίδρυση παραρτηµάτων ελληνικών πανεπιστηµίων στο εξω-
τερικό. Δεν καταλαβαίνουµε γιατί προχωράτε σε αυτή τη νοµο-
θετική αλλαγή. 

Εµείς λέµε ότι πρέπει ο εποπτικός ρόλος του Υπουργείου Παι-
δείας να παραµείνει και ανάµεσα σε αυτές τις αρνητικές, κατά τη
γνώµη µας, ρυθµίσεις εισάγεται και µια διάταξη παράτασης της
δυνατότητας ρύθµισης οφειλών στους δήµους, την οποία υπό
άλλες συνθήκες νοµοθέτησης θα µπορούσαµε πραγµατικά να τη
στηρίξουµε. Νοµίζω ότι γίνεται εσκεµµένα. Συνεπώς, είµαστε αρ-
νητικοί στη συγκεκριµένη τροπολογία και το λέµε για να κατα-
γραφεί η αντίθεσή µας στα Πρακτικά.

Και ένα τελευταίο που θέλω να πω είναι ότι έχουµε καταθέσει
τροπολογία µε θέµα ερµηνευτική διάταξη ν.3126/2003 µε ΦΕΚ Α
66 για την κατάργηση ειδικής παραγραφής υπουργικών αδικη-
µάτων. Δεν έχω χρόνο. Ο συνάδελφος, ο κ. Αυλωνίτης, θα ανα-
φερθεί εκτενέστερα σε αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας
καλώ να ψηφίσετε αυτή την τροπολογία, αν θέλουµε πραγµατικά
να µιλάµε για δηµοκρατία, για δικαιοσύνη, για διαφάνεια µέσα σε
αυτό τον χώρο και να µην ντρεπόµαστε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Μάλαµα. Παρακαλούµε να τηρείται ο χρόνος, γιατί είναι
πάρα πολλοί οµιλητές ακόµη και θα πάµε πολύ αργά.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Όλοι είχαν αυτόν το χρόνο, κύριε Πρό-
εδρε, όχι µόνο εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κοιτάξτε, επειδή κά-
ποιος υπερβαίνει τον χρόνο σηµαίνει ότι έχουµε δικαίωµα να τον
υπερβαίνουµε όλοι; Σας παρακαλώ.

Καλείται στο Βήµα η κ. Καλλιόπη Βέττα, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του σηµερινού νο-

µοσχεδίου επιβεβαιώνει τη θέση µας για το κυβερνητικό µοτίβο
σχετικά µε τα νοµοσχέδιά της. Σε πολύ µεγάλο βαθµό κάθε νο-
µοθετική πρόταση περιλαµβάνει άρθρα που ανασκευάζουν, τρο-
ποποιούν ή ανακαλούν προγενέστερες διατάξεις που είχαν
θεσπίσει οι προηγούµενοι ή ακόµη και οι ίδιοι οι Υπουργοί. Πρό-
κειται για µια καταφανή απόδειξη της αποσπασµατικής, πρόχει-
ρης και εµβαλωµατικής αντιµετώπισης των προβληµάτων που
επιφυλάσσει το καταρρέον επιτελικό κράτος, η ανεπάρκεια του
οποίου µας έχει δείξει πάµπολλα δείγµατα γραφής.

Βέβαια, δεν λείπουν ποτέ, όπως και στο σηµερινό νοµοσχέδιο,
οι φωτογραφικές διατάξεις και οι εξυπηρετήσεις µικρών ή µεγα-
λύτερων συµφερόντων. Το βασικό πρόβληµα, ωστόσο, είναι ότι
απουσιάζει οποιαδήποτε ολιστική αντιµετώπιση των προβληµά-
των, καθώς και η µέθοδος, η συνέπεια και η γνώση για την αντι-
µετώπισή τους. Δεν θα µπορούσε να γίνει αλλιώς εξάλλου όταν
απουσιάζει το όραµα, το σχέδιο και η βούληση και στο νοµοσχέ-
διο γίνεται αυτό. 

Ακόµη και στις διατάξεις που θα µπορούσαν να συζητηθούν
και να υπάρξουν ευρύτερες συγκλίσεις εµφιλοχωρούν εξαιρέ-
σεις, ερωτηµατικά, µεταβατικές ρυθµίσεις που αλλοιώνουν τον
χαρακτήρα κάθε άρθρου. Να γίνω πιο συγκεκριµένη εστιάζοντας
σε συγκεκριµένες διατάξεις µε συζητήσιµο ή προβληµατικό χα-
ρακτήρα.
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Στο άρθρο 3 για την εξαίρεση διαιτητών και κριτών στην εδα-
φοσφαίριση και τον µηχανοκίνητο αθλητισµό από την απαγό-
ρευση συµµετοχής στα όργανα διοίκησης γίνεται σαφές ότι
ειδικά για τον µηχανοκίνητο αθλητισµό θα προκύψουν ακόµη πιο
οξείες συγκρούσεις συµφερόντων και καταγγελίες για διαφάνεια,
καθώς οι διαιτητές πλέον θα έχουν διπλή ιδιότητα, γεγονός που
γεννά πλείστα ερωτηµατικά. 

Παράλληλα, εισάγεται η δυνατότητα συµµετοχής των εµπόρων
αθλητικών ειδών σε όργανα διοίκησης αθλητικού σωµατείου στον
µηχανοκίνητο αθλητισµό. Πρόκειται οµοίως για µια ρύθµιση που
διαχρονικά η Νέα Δηµοκρατία και µε τον προηγούµενο Υπουργό
είχε προσπαθήσει να νοµοθετήσει ανοίγοντας τον ασκό του Αι-
όλου για καταστρατήγηση της αξιοπιστίας και της διαφάνειας
στον αθλητισµό. 

Και, βέβαια, µιας και πρέπει να βλέπουµε µπροστά, ανοίγει πι-
θανόν τον δρόµο για συµµετοχή των εµπόρων αθλητικών ειδών,
ίσως αύριο και όσων δραστηριοποιούνται στο στοίχηµα θα µπο-
ρούσε, για αυτοπρόσωπη συµµετοχή στα σωµατεία κάθε αθλή-
µατος.

Στα επόµενα δύο άρθρα µε τις διατάξεις για την ηλεκτρονική
τήρηση των βιβλίων των σωµατείων και τις συνέπειες από τη µη
εγγραφή ή επικαιροποίηση στο ηλεκτρονικό µητρώο επιβεβαι-
ώνεται η θέση µας ότι το µητρώο θα καταστεί δυσβάσταχτο φορ-
τίο και τιµωρητικό µέσο αντί να είναι ένα χρήσιµο δηλαδή
εργαλείο για την αναβάθµιση του αθλητισµού, ειδικά για τα µι-
κρότερα σωµατεία µε τις πενιχρές οικονοµικές δυνάµεις, γιατί,
όπως καταγγέλλουν τα σωµατεία και στην περιφέρειά µου, οι
κρατικές επιχορηγήσεις είναι πενιχρές και το µεγαλύτερο µέρος
τους ξοδεύεται σε έξοδα διαχείρισης στους δικηγόρους και λο-
γιστές και έτσι ο ερασιτεχνικός αθλητισµός αργοσβήνει χωρίς να
έχει οικονοµικούς πόρους.

Στο άρθρο 6 θεσπίζεται διάταξη για τη σχετική, αλλά όχι από-
λυτα ισότιµη εκπροσώπηση των δύο φύλων, γεγονός που µας
υπενθυµίζει την αλήστου µνήµης πρωτοβουλία του προκατόχου
του Υπουργού -έχει φύγει τώρα ο Υπουργός βλέπω- ο οποίος κα-
τήργησε την πλήρη ισονοµία και τη δηµοκρατική εκπροσώπηση
που είχε θεσπίσει ο ΣΥΡΙΖΑ µε την απλή αναλογική και το 50-50
των δύο φύλων στα όργανα διοίκησης.

Στο άρθρο 9 θεσπίζεται µια φωτογραφική -θα έλεγα- διάταξη
µε την αφαίρεση της προϋπόθεσης κατοχής απολυτηρίου Λυ-
κείου από τις απαιτήσεις για την άσκηση του επαγγέλµατος του
προπονητή, γεγονός που εγγράφεται στην πάγια στρατηγική της
Νέας Δηµοκρατίας για αποψίλωση του έργου και των προοπτι-
κών του προπονητή, ειδικά του απόφοιτου ΤΕΦΑΑ µε κατεύθυνση
το ποδόσφαιρο.

Προχωρώντας στις ρυθµίσεις για την αδειοδότηση και τη λει-
τουργία των αθλητικών εγκαταστάσεων φτάνουµε στο άρθρο 14,
όπου θεσπίζεται εύλογα η ελεύθερη δυνατότητα άθλησης στις
δηµόσιες αθλητικές εγκαταστάσεις για τους πολίτες, χωρίς ταυ-
τόχρονα όµως να προβλέπεται ο έλεγχος για τις περιπτώσεις πα-
ραοικονοµικών δραστηριοτήτων των χώρων από επιχειρήσεις ή
φυσικά πρόσωπα.

Και, βέβαια, και σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν έχουµε ακούσει τί-
ποτα για τη δηµιουργία νέων αθλητικών εγκαταστάσεων στη
χώρα ή για την τύχη του ΠΔΕ, του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων, την ώρα που οι υφιστάµενες εγκαταστάσεις διατί-
θενται απλόχερα στους ενδιαφερόµενους ή αντιµετωπίζουν µε-
γάλα προβλήµατα συντήρησης από την έλλειψη χρηµατοδό-
τησης και την παλαιότητά τους. Δεν γίνεται τίποτα απολύτως γι’
αυτό.

Στο δεύτερο µέρος για την αντιµετώπιση της βίας και του ντό-
πινγκ πρέπει να σταθούµε λίγο παραπάνω. Πριν λίγες ηµέρες συ-
µπληρώθηκαν τρία χρόνια από τη δολοφονία του Άλκη Καµπα-
νού, µία ανείπωτη τραγωδία, για την οποία πρέπει επιτέλους, να
υπάρξει κάθαρση και τιµωρία των υπεύθυνων φυσικών και ηθικών
αυτουργών. 

Ωστόσο, και σήµερα, όπως και τότε, η Κυβέρνηση ακολουθεί
δύο αντιφατικούς και αναποτελεσµατικούς δρόµους. Από τη µία
προχωρά στην οριζόντια αυστηροποίηση των ποινών και από την
άλλη αδιαφορεί για την πρόληψη, την ευαισθητοποίηση των πο-
λιτών απέναντι στη βία, µια Κυβέρνηση, υπενθυµίζω, που δεν

αποδέχτηκε το 2022 την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για σύσταση µόνι-
µης κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη βία, µε διευρυµένες αρ-
µοδιότητες και ευθύνες, ώστε να υπάρξουν συναινέσεις, κύριε
Υπουργέ, και λύσεις για τον ζοφερό αυτό τοµέα.

Εσείς, όµως, δεν µπορείτε να σκεφτείτε πέρα από την αυστη-
ροποίηση και τον αυταρχισµό. Γιατί, όπως έχω πει ξανά, αν είχατε
στο µυαλό σας κάτι ευρύτερο, θα δίνατε έµφαση στις κοινωνικές,
οικονοµικές και πολιτισµικές αιτίες γένεσης της βίας και όχι µόνο
στην καταστολή. Θα δίνατε, δηλαδή, έµφαση στην παιδεία. Ω-
στόσο, γνωρίζουµε ότι για εσάς η παιδεία είναι εµπόρευµα και
όχι αγαθό, φορέας επικύρωσης και αναπαραγωγής ανισοτήτων
και όχι ιµάντας κινητικότητας και προόδου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Τέλος, θέλω να σας θέσω υπ’ όψιν αναφορές των φορέων και
των πολιτών της περιοχής µου, οι οποίοι καταγγέλλουν ότι δεν
υπάρχει πρόσκληση για πρόγραµµα επισκευών αθλητικών εγκα-
ταστάσεων. Δεν υφίστανται πρωτοβουλίες µαζικού αθλητισµού
και προγραµµάτων «Άθλησης για Όλους», ειδικά για µεγάλης ηλι-
κίας, ενώ δεν υπάρχει καµία βοήθεια για το πρόβληµα µε τις
άδειες των αθλητικών χώρων. Περιµένω και περιµένουν κι εκείνοι
κάποιες απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ.

Βέβαια, για τον µαζικό αθλητισµό οι καταστροφικές πρωτοβου-
λίες του προκατόχου σας, τις οποίες κι εσείς δεν ανασκευάσατε,
µε την κατάργηση του προγράµµατος «Άθληση για Όλους» είναι
ενδεικτικές των αντιλήψεών σας για τον αθλητισµό ως κοινό
αγαθό, όπως εξάλλου καταγγέλλει και η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Δροµέων Υπεραποστάσεων, η οποία πασχίζει για αναγνώριση και
στήριξη. 

Κλείνοντας, θέλω και εγώ να αναφέρω το αυτονόητο περί επα-
ναφοράς του δέκατου τρίτου και του δέκατου τέταρτου µισθού
στο δηµόσιο µε τροπολογία που κατέθεσε σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ.
Πρόκειται για ένα µέτρο επανόρθωσης της αδικίας, αποκατάστα-
σης των απωλειών των εισοδηµάτων των εργαζοµένων και τόνω-
σης της συνολικής οικονοµικής δραστηριότητας, την ώρα
µάλιστα που υπάρχουν οι πόροι για την υλοποίησή του. Καλώ
τους συναδέλφους Βουλευτές από όλες τις πτέρυγες να πιέσουν
για την υπερψήφιση της τροπολογίας του ΣΥΡΙΖΑ για ένα ώριµο
και δίκαιο αίτηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας -και ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή- όπως έχω τονίσει, ο αγωνιστικός
αθλητισµός, τόσο ο επαγγελµατικός, αλλά δυστυχώς και ο ερα-
σιτεχνικός, περνάει µια δοµική κρίση αξιών εκπροσώπησης, συµ-
µετοχής και φίλαθλης αποδοχής. Χρειάζεται ένα νέο µοντέλο
στον αθλητισµό, µε εµβάθυνση της δηµοκρατίας, µέτρα ουσια-
στικής οικονοµικής ενίσχυσης, εδραίωσης της παιδείας και του
φίλαθλου πνεύµατος, σύνδεση µε την υγεία και την ευεξία. Αυτό
το µοντέλο ούτε θέλει ούτε µπορεί να το εφαρµόσει η παρούσα
Κυβέρνηση, πόσο µάλλον τώρα που είναι σε συνθήκες πανικού
και αποδροµής υπό τη βαριά σκιά της συγκάλυψης και των ανε-
ρυθρίαστων επικοινωνιακών χειρισµών για την απόσειση ευθυνών
από το έγκληµα των Τεµπών. 

Μια νέα προοδευτική, κοινωνική και πολιτική συµµαχία φο-
ρέων, κινηµάτων και πολιτών θα δείξει τον δρόµο γι’ αυτή την αλ-
λαγή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Βέττα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο για ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θέλετε να κάνετε κά-
ποια παρέµβαση. Έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Η κ. Βέττα τοποθετήθηκε και
σε ένα ζήτηµα ιδιαίτερα ευαίσθητο. Πολλά έθεσε η κ. Βέττα. Δεν
κρίνω την αξιοπιστία της ή όχι γιατί είναι όλη η ατζέντα του αθλη-
τισµού. Θα σας πω για ένα ζήτηµα, όµως, το οποίο έχει ένα εν-
διαφέρον και είναι εκτός νοµοθετικής ύλης. Το θέµα που ανα-
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φέρατε, κυρία Βέττα, και µας απασχολεί είναι το «Άθληση για
Όλους». Να σας πω γιατί µας απασχολεί. Είµαστε η χώρα που
γέννησε τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Είµαστε η χώρα που γέν-
νησε τον αθλητισµό. Πίστευα και πιστεύω από την πρώτη στιγµή,
όχι απλά για τις αξίες του αθλητισµού, τις γνωστές για τα νέα
παιδιά, το πόσο καλύτεροι άνθρωποι γίνονται και για την υγεία
των παιδιών και τη συµπεριφορά τους απέναντι στις προκλήσεις
της παγκοσµιοποίησης κι όλα αυτά που τα παιδιά θωρακίζονται
µε τον αθλητισµό. 

Πάµε τώρα στις µεγαλύτερες γενιές ηλικιακά. Δυστυχώς, το
ευρωβαρόµετρο έδειξε ότι η χώρα µας είναι η προτελευταία στον
ανεπτυγµένο κόσµο στον πληθυσµό που ασκείται. Αυτό είναι ένα
πολύ ηχηρό αρνητικό καµπανάκι. Δεν σας κρύβω ότι µε ευαισθη-
τοποίησε πάρα πολύ. Τι έπρεπε να κάνω πάνω σε αυτό; Στον µη-
δενικό σχεδόν αριθµό συµµετοχών στον µαζικό αθλητισµό -έτσι
είναι- ξεκίνησα µια προσπάθεια να το ανατάξω πλήρως. Μόνος
µου, το Υπουργείο Αθλητισµού δεν µπορεί. Συµµέτοχοι στην προ-
σπάθεια αυτή πρέπει να είναι µόνο οι δήµοι. Έγινε µία κεντρική
καµπάνια. Καλέστηκαν όλοι οι αντιδήµαρχοι αθλητισµού της
χώρας στο Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας και ξεκινήσαµε σχεδόν από
το µηδέν να κάνουµε αυτό το πρόγραµµα σύγχρονο, ψηφιοποι-
ηµένο, σε όλη τη χώρα, µε αξιόπιστο τρόπο. Είχαν δίκιο οι δή-
µαρχοι οι οποίοι δεν συµµετείχαν, διότι δεν πληρωνόντουσαν.
Φροντίσαµε να γίνουν δύο πράγµατα. Πρώτον να διασφαλιστούν
οι πόροι και δεύτερον να γίνουν εµπρόθεσµα υπουργικές απο-
φάσεις τον µήνα Ιανουάριο έτσι ώστε να έχουν τον χρόνο να
µπουν και ταυτόχρονα, να τους δω προσωπικά και να αποκτή-
σουν την αξιοπιστία να µπουν. Αυτό καταλαβαίνετε δεν είναι θέµα
για την Κυβέρνηση ούτε για τον Υπουργό. Είναι θέµα για την Ελ-
λάδα, για την υγεία του κόσµου και του πληθυσµού.

Είµαι στην ευχάριστη θέση να σας πω σήµερα ότι γύρω στους
εκατόν πενήντα δήµους αυτή τη στιγµή έχουν ενεργοποιήσει το
πρόγραµµα που ξεκίνησε σχεδόν από το µηδέν, το επαναλαµ-
βάνω, µόλις ανέλαβα, συµµετοχή στο «Αθλητισµός για Όλους».
Το ονοµάσαµε «Αθλητισµός για Όλους» και παράκληση είναι
προς τους Βουλευτές κάθε πλευράς, διαµέσου των δήµων, δια-
µέσου των κοινωνικών φορέων που είστε στις περιοχές σας, να
µπουν όλοι οι δήµαρχοι να αγκαλιάσουν αυτό που λέγεται «Αθλη-
τισµός για Όλους». Ωφεληµένοι θα είµαστε όλοι και οι δήµοι και
οι τοπικές κοινωνίες και οι φίλοι µας, όλος ο τοπικός πληθυσµός. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Χριστόδουλος Στεφανάδης Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αµέσως µετά, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Βεβαίως.
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΣΤΕΦΑΝΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ενώπιόν

µας ένα σύγχρονο νοµοσχέδιο και απόλυτα εναρµονισµένο µε τις
παρούσες ανάγκες του ελληνικού αθλητισµού, για ζητήµατα που
αφορούν τη λειτουργία των αθλητικών σωµατείων, την ευηµερία
των αθλητών και την ενίσχυση του πλαισίου αντιµετώπισης αθλη-
τικής βίας, της καταπολέµησης του ντόπινγκ και για τη χειραγώ-
γηση των αθλητικών αγώνων. 

Ειδικότερα, αυτό το νοµοσχέδιο µε τα τριάντα πέντε σηµεία
αποτελείται από τέσσερα µέρη. Στο πρώτο µέρος ήδη εντάσσο-
νται διατάξεις που διευκολύνουν το έργο των αθλητικών παρα-
γόντων. Από την άλλη πλευρά, η ψηφιακή τήρηση των βιβλίων
του σωµατείου προωθεί αφενός τον εκσυγχρονισµό των διαδικα-
σιών και αφετέρου περιορίζει τη γραφειοκρατία µε την κατάρ-
γηση της θεώρησής τους από την περιφέρεια. 

Τονίζω ότι µεγάλη, επίσης, καινοτοµία είναι αυτή που αφορά
τη διαγραφή των σωµατείων από το ηλεκτρονικό µητρώο του
υπουργείου αθλητισµού, αναφέροµαι στο e-Kouros, λόγω παρά-
λειψης εγγραφής ή επικαιροποίησης των στοιχείων τους. Αυτή
θεραπεύεται µε την προτεινόµενη ρύθµιση η οποία αναφέρεται
σε διαγραφή του σωµατείου µόνον εφόσον η παράλειψη επικαι-
ροποίησης διαρκέσει για δύο συνεχή χρόνια.

Με τα άρθρα 7 και 8 του παρόντος νοµοσχεδίου η χώρα µας,

για πρώτη φορά τονίζω, παίρνει στοχευµένες αποφάσεις για την
αντιµετώπιση της διαπροσωπικής βίας στον αθλητισµό. Συγκε-
κριµένα, συστήνεται Διαρκής Επιτροπή Ασφάλειας και Ευηµερίας
διατοµεακού χαρακτήρα και παράλληλα θεσµοθετείται ο υπεύ-
θυνος ασφαλείας και ευηµερίας αθλητών σε κάθε αθλητική οµο-
σπονδία. 

Στοχευµένα ορισµένα στοιχεία του νοµοσχεδίου, επιγραµµα-
τικά:

Οι διακεκριµένοι αθλητές µε αναπηρία εξισώνονται µε τους
διακεκριµένους αρτιµελείς αθλητές ως προς το προπονητικό
τους δικαίωµα. 

Αναγνωρίζονται επαγγελµατικά δικαιώµατα και για τους διπλω-
µατούχους, αναφέροµαι στο UEFA C, προπονητές ποδοσφαίρου. 

Αποκαθίσταται το δικαίωµα άσκησης επαγγέλµατος για όλους
τους προπονητές µη αποφοίτους Λυκείου που είχαν δίπλωµα έως
το 2021 και ασκούσαν το επάγγελµα. 

Τέλος, δίδεται λύση σε σωµατεία που εδρεύουν σε νησιά µε
πληθυσµό µικρότερο από τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους και δεν
υπάρχει στο νησί κατάλληλος προπονητής αθληµάτων. Εκεί προ-
πονητής αθληµάτων ασκεί αυτά τα καθήκοντα ο καθηγητής Φυ-
σικής Αγωγής που υπηρετεί ως µόνιµος ή αναπληρωτής σε
σχολική µονάδα που βρίσκεται εκεί. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
αναφέρω από το Νοµό Σάµου τους Φούρνους Κορσεών µε πλη-
θυσµό που δεν ξεπερνά τους χίλιους πεντακόσιους κατοίκους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Παιδείας και Αθλητισµού επιφέρει τοµές και αναπροσαρµογές
σε διατάξεις του παρελθόντος που έχρηζαν βελτίωσης. Αυτό
αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τολµά να
αναγνωρίσει τυχόν αδυναµίες και δυσλειτουργίες που προκύ-
πτουν από το µέχρι σήµερα νοµοθετικό πλαίσιο.

Στο άρθρο 10 θεσµοθετείται η σύγχρονη ψηφιακή κάρτα
υγείας του αθλητή. Είναι µια σηµαντική προσθήκη αφού πρόκει-
ται για µια κάρτα ενιαία για όλα τα αθλητικά σωµατεία, όλων των
αθληµάτων.

Στο άρθρο 11 διορθώνεται µια αδικία ετών, αφού πλέον η κα-
τάταξη από την τέταρτη µέχρι την έκτη θέση σε Ολυµπιακούς
Αγώνες οδηγεί σε προνόµια που έχουν οι τρεις πρώτες θέσεις
και παράλληλα επιταχύνεται η διαδικασία καταβολής των πριµ.

Με το παρόν σχέδιο νόµου τροποποιούνται επίσης διατάξεις
σχετικές µε την αδειοδότηση και τη λειτουργία των αθλητικών
εγκαταστάσεων. Ειδικότερα προβλέπεται ως προϋπόθεση ασφά-
λειας της λειτουργίας και της εγκατάστασης η ύπαρξη αυτόµα-
του απινιδωτή -τονίστηκε µε έµφαση από προηγούµενους
συναδέλφους- κατά τη διάρκεια των αγώνων, διάταξη που ορίζε-
ται ρητά για πρώτη φορά µε νόµο από την Κυβέρνηση. Βελτιώ-
νεται το ρυθµιστικό πλαίσιο για τον έλεγχο και την τήρηση του
όρου της προσβασιµότητας στις αθλητικές εγκαταστάσεις για
άτοµα µε αναπηρία και επεκτείνεται η δράση της διενέργειας
πρωτοβάθµιου και δευτεροβάθµιου προσεισµικού ελέγχου -είναι
πολύ επίκαιρο το θέµα τώρα- και στις αθλητικές εγκαταστάσεις
από το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος υπό την εποπτεία του Ορ-
γανισµού της Αντισεισµικής Προστασίας.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται διατά-
ξεις που αποβλέπουν ειδικότερα στην ενίσχυση του πλαισίου
αντιµετώπισης της αθλητικής βίας και καταπολέµησης του ντό-
πινγκ. Εν προκειµένω στα άρθρα 20 και 21 θεσµοθετείται πρώτον
η επέκταση της δικαιοδοσίας της ΔΕΑΒ επί σοβαρών περιστατι-
κών αθλητικής βίας και δεύτερον η αυτοτελής δυνατότητα να
µπορεί να τιµωρήσει τα υπαίτια φυσικά πρόσωπα µε πρόστιµο
από 3.000 έως 50.000 ευρώ και απαγόρευση εισόδου στους αγω-
νιστικούς χώρους από ένα έως πέντε έτη.

Ως προς τη δικαστική εξουσία ενισχύεται ο ρόλος αυτής και
για την καλύτερη αποτελεσµατικότητα στην πάταξη της βίας. Με
αυτό το πλαίσιο θα επιτρέπονται πλέον οι µεµονωµένες µετακι-
νήσεις φιλάθλων σε έδρες αντίπαλων οµάδων.

Κράτος και κοινωνία οφείλουν να συνεργαστούν αποτελεσµα-
τικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την αντιµετώπιση των φαι-
νοµένων που δυσφηµούν τη χώρα που θεµελίωσε τους Ολυµπια-
κούς Αγώνες και βέβαια το αθλητικό ιδεώδες, όπως εµφατικά
επεσήµανε προηγουµένως ο Υπουργός. Συν τοις άλλοις µε το
παρόν σχέδιο νόµου τιµωρούνται οι οµάδες που επιτρέπουν την
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είσοδο σε θεατές χωρίς προσκόµιση εισιτηρίου, ενώ για πρώτη
φορά µετά το 1999 αναβαθµίζεται και εκσυγχρονίζεται ο θεσµός
της ΔΕΑΒ, αποτελούµενος πλέον από ανθρώπους µε προσόντα
που εκπαιδεύονται, δοκιµάζονται, αλλά και αξιολογούνται συνέ-
χεια. Τέλος, ο Εθνικός Οργανισµός Καταπολέµησης Ντόπινγκ
αναβαθµίζεται και εκσυγχρονίζεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα Κυβέρνηση µε τον
ρηξικέλευθο ν.5084/2024 ήρθε αντιµέτωπη για πρώτη φορά µε
την οπαδική βία και τον χουλιγκανισµό. Πέτυχε και µείωσε τα σο-
βαρά φαινόµενα βίας εντός αθλητικών εγκαταστάσεων µέσω της
αυστηρής και απαρέγκλιτης εφαρµογής του νοµικού πλαισίου.

Το υπό ψήφιση -σηµαντικό κατά την άποψή µου- σχέδιο νόµου
αποτελεί τη συνέχεια αυτής της πετυχηµένης προσπάθειας. Θα
ήθελα να συγχαρώ προσωπικά τον κύριο Υπουργό και τους συ-
νεργάτες του και σας καλώ, για την εξασφάλιση της εύρυθµης
λειτουργίας της κοινωνίας και της κοινωνικής συνοχής, να υπερ-
ψηφίσετε το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπουκώρος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έ-
χουµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αθλητισµού, το οποίο απ’
όσο παρακολούθησα στις επιτροπές συζητήθηκε διεξοδικά.
Πάρα πολλοί φορείς συµµετείχαν και κατά τη διάρκεια της δια-
βούλευσης και κατά τη διάρκεια της επεξεργασίας και αυτό είναι
ένα στοιχείο, είναι ένα δείγµα ότι ο αθλητισµός πράγµατι µπορεί
να ενώσει. Πέρα από τις όποιες διαφορές µας, ο αθλητισµός είναι
ένα από τα µεγαλύτερα κοινωνικά φαινόµενα στην ιστορία της
ανθρωπότητας και κανείς µας µπορεί να αγνοήσει τις εξελίξεις
στο πλαίσιο του αθλητισµού.

Κύριε Υπουργέ, διαβάζοντας το νοµοσχέδιο βλέπω ότι έχει
προβλέψεις για τους αθλητές, για την ηλεκτρονική κάρτα υγείας
αθλητή, για την προσοχή που πρέπει να δίνουµε σε όλα αυτά τα
παιδιά, τους νέους ανθρώπους, που στελεχώνουν τα ερασιτε-
χνικά σωµατεία κατά κύριο λόγο που είναι ο αιµοδότης του αθλη-
τισµού µας.

Διαπίστωσα ότι υπάρχουν διατάξεις για τους προπονητές
UEFA C που ήταν ένα -αν θέλετε- γενικό και πάγιο τα τελευταία
χρόνια αίτηµα των σωµατείων που διευκολύνει τη λειτουργία
τους, τα δικαιώµατα των προπονητών που τυγχάνει να είναι
άτοµα µε ειδικές ανάγκες και πλέον µπορούν να εργάζονται σε
σωµατεία αρτιµελών, διατάξεις για τους ολυµπιονίκες µας και το
µητρώο αθλητών υψηλών επιδόσεων, που είναι το καµάρι του
αθλητισµού µας και το κίνητρο για τα νέα παιδιά αυτοί οι αθλητές
µας, προβλέψεις για τις εγκαταστάσεις, η ύπαρξη απινιδωτή µε
νοµοθετική πρόβλεψη, ο προσεισµικός έλεγχος των εγκαταστά-
σεων. Είναι πράγµατα που όλοι µας, όλες οι κυβερνήσεις και όλα
τα πολιτικά κόµµατα τα θεωρούµε αυτονόητα, αλλά ουδέποτε νο-
µοθετήθηκαν και αυτό κάνει τη διαφορά στο νοµοσχέδιο σας.

Επίσης, οι προβλέψεις για τους φιλάθλους που δηµιουργούν
προβλήµατα και συµµετέχουν σε επεισόδια, η αυστηροποίηση
των ποινών, των χρηµατικών και των διοικητικών, αλλά και των
ποινών οι οποίες θα επιβάλλονται µε απαγορεύσεις στους αθλη-
τικούς χώρους, αυστηρές. Χρειάζεται. Τώρα βλέπουµε -και θέλω
να σας συγχαρώ γι’ αυτό, Υπουργέ και εσάς και τον κύριο Γενικό
Γραµµατέα- µια κάµψη των επεισοδίων -τουλάχιστον στα µεγάλα
γήπεδα, στις µεγάλες αθλητικές εγκαταστάσεις και εύχοµαι να
συνεχιστεί µε τη βοήθεια της κοινωνίας, της αθλητικής κοινότη-
τας και όλων των κοµµάτων αυτή η αποκλιµάκωση της βίας, που
τα προηγούµενα χρόνια πραγµατικά είχε δηµιουργήσει τεράστια
κοινωνικά προβλήµατα. Ακόµα θρηνούµε θύµατα, ακόµα δεν µπο-
ρούµε να εξηγήσουµε ως κοινωνία κάποιες δολοφονίες νέων αν-
θρώπων εν ψυχρώ. Σε αυτό πρέπει να είµαστε όλοι µαζί, µε τις
διαφορές µας, µε την κριτική µας, µε τη διαφορετική προσέγγιση,
αλλά πρέπει να είµαστε όλοι µαζί. Είµαστε υπεύθυνοι έναντι της
ελληνικής κοινωνίας και έναντι της νέας γενιάς.

Οι διατάξεις βεβαίως για τους περίεργους στοιχηµατισµούς
είναι ωφέλιµες. Οφείλουν οι στοιχηµατικές εταιρείες όταν η
υπερσύγχρονη τεχνολογία που χρησιµοποιούν εντοπίζει πε-
ρίεργα πράγµατα να ενηµερώνουν τις αρχές. Ναι, γιατί τα συµ-

φέροντα τα οικονοµικά γεννούν άλλου είδους παθογένειες σαν
κι αυτές στις οποίες προαναφέρθηκαν.

Μίλησαν πολλοί συνάδελφοι από όλα τα κόµµατα, έγινε και κρι-
τική, ακούστηκαν και πολύ θετικά λόγια, κύριε Υπουργέ, για το
περιεχόµενο του νοµοσχεδίου. Εγώ θέλω, όµως, να σας συγχαρώ
γι’ αυτό που είπατε στην εισαγωγική σας τοποθέτηση το πρωί και
εξαγγείλατε την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας στο Υπουργείο
Αθλητισµού. Είναι µια διαδικασία η οποία πρέπει να γίνει σε όλα
τα Υπουργεία. Ο όγκος δουλειάς είναι τεράστιος. Ο χρόνος που
απαιτείται αρκετός. Πιστεύω, όµως, ότι η κωδικοποίηση της νο-
µοθεσίας όλων των Υπουργείων µπορεί πραγµατικά να εκσυγ-
χρονίσει το σύνολο του νοµοθετικού πλαισίου, να ξεκαθαρίσει τα
πράγµατα από την πολυνοµία, από διατάξεις που δεν έχουν
πλέον καµία χρήση, να γίνει το νοµοθετικό πλαίσιο του κάθε
Υπουργείου εύχρηστο για όλους τους ενδιαφερόµενους, για
όλους τους χρήστες και στο εξής, στο µέλλον, να το βελτιώνουµε
και να το προσαρµόζουµε στις ανάγκες της κοινωνίας ευκολό-
τερα.

Νοµίζω ότι αυτή σας η επιλογή, µετά από τρεις νοµοθετικές
πρωτοβουλίες είναι άξια επαίνου, γιατί δυστυχώς Υπουργέ µου,
στη χώρα µας και τα δεδοµένα πολλές φορές παραµένουν ζη-
τούµενα για πολλά χρόνια, για πολλές δεκαετίες. Ως εκ τούτου,
θέλω να σας πω ότι αυτή η πρωτοβουλία σας, που αν θυµάµαι
καλά είπατε ότι θα εκφραστεί µέχρι το ερχόµενο καλοκαίρι, είναι
πάρα, πάρα πολύ σηµαντική. Πάρα πολύ σηµαντική η κωδικοποί-
ηση της νοµοθεσίας του Υπουργείου Αθλητισµού. 

Επίσης, θέλω να σας συγχαρώ για το πολιτικό ήθος και τη δη-
µοκρατική ευαισθησία, µε την οποία διοικείται το Υπουργείο
Αθλητισµού και αυτό φάνηκε -φαίνεται από την πορεία σας γε-
νικά- και από την επεξεργασία και από την όλη συζήτηση, παρά
το γεγονός ότι είναι µια δύσκολη µέρα εξαιτίας της επικαιρότη-
τας και των αντιπαραθέσεων, που έγιναν στο πλαίσιο του νοµο-
σχεδίου. Η στάση την οποία κρατάτε και εσείς και οι συνεργάτες
σας µε υποχρεώνει να σας συγχαρώ, καθώς επίσης και η συµπε-
ριφορά σας, κύριε Υπουργέ, διότι η συµπεριφορά στην πολιτική
κατά την άποψή µου είναι σηµαντικό κριτήριο για τους ανθρώ-
πους της πολιτικής. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και για να είµαι ακριβώς
στον χρόνο, µιας και µε διευκόλυνε και η κυρία Πρόεδρος-, αυτά
έχω να πω και σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπουκώρο. 

Τον λόγο έχει η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, Πρόεδρος της
Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν είναι για εσάς όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, µην ανη-
συχείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Τρόµαξα!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι για το πρώτο µέρος της οµιλίας µου.

Θα ξεκινήσω την αποψινή µου οµιλία αναφερόµενη στα ζητή-
µατα της επικαιρότητας και της αδήριτης κοινωνικής απαίτησης
για δικαιοσύνη, διαφάνεια, λογοδοσία. Και στη συνέχεια θα ανα-
φερθώ στο νοµοσχέδιο, που είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, το
οποίο η Πλεύση Ελευθερίας θα στηρίξει σε σχέση µε σηµαντικές
διατάξεις του, κυρίως σε σχέση µε σηµαντικές προθέσεις του, µε
κριτική, µε παρατηρήσεις, µε προτάσεις και κυρίως, θέλοντας,
κύριε Υπουργέ, να σας δεσµεύσουµε σε κοινές πρωτοβουλίες για
τους αθλητές µας, για τον αθλητισµό, για τα παιδιά που πρέπει
να απολαµβάνουν το δικαίωµα στον κοινωνικό αθλητισµό, για
τους φιλόδοξους, επίδοξους αθλητές, τους µικρούς αθλητές και
αθλούµενους που έχουν ένα όνειρο και πρέπει η πολιτεία να µπο-
ρεί να τους το εγγυηθεί, τελικά για όλους µας. Τα εξέθεσε ο ει-
σηγητής µας, ο Διαµαντής Καραναστάσης στην επιτροπή και εδώ
στην Ολοµέλεια και θα αναφερθώ και εγώ στη συνέχεια, αναλυ-
τικά. 

Θα ξεκινήσω όµως µε τα δυσάρεστα, µε αυτά που δεν µπορώ
να αντιπαρέλθω και µε αυτά που οφείλουµε όλοι εδώ να συζη-
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τάµε, να γνωρίζουµε, να αναγνωρίζουµε και να αντιµετωπίζουµε. 
Η Πλεύση Ελευθερίας είναι πλήρως δικαιωµένη για την εντα-

τική πρωτοβουλία της και προσωπικά αισθάνοµαι µεγάλη ανα-
κούφιση για την εντατική πρωτοβουλία που ανέλαβα για να
αποτραπεί η κυβερνητική επιχείρηση να αντικατασταθεί ο Συνή-
γορος του Πολίτη. Από τον Ιούλιο, στον Σεπτέµβριο, στον Οκτώ-
βριο µε λυσσώδη τρόπο ο κ. Μητσοτάκης προσπάθησε να
αντικαταστήσει τον Συνήγορο του Πολίτη εν µέσω της έρευνάς
του για το ναυάγιο της Πύλου. Και σήµερα γνωρίζουµε γιατί,
άλλα ήδη και τότε γνωρίζαµε γιατί. Ο Συνήγορος του Πολίτη είναι
εκείνο το θεσµικό πρόσωπο, η Ανεξάρτητη Αρχή που αποτελεί
την καταφυγή και την υπεράσπιση του πολίτη έναντι της αυθαι-
ρεσίας, έναντι της αστυνοµικής βίας, έναντι της παραβίασης των
δικαιωµάτων του, έναντι της παραβίασης της αξιοπρέπειας και
του πυρήνα της ύπαρξής του. Ο Συνήγορος του Πολίτη εξέδωσε
προχθές ένα ιστορικό πόρισµα, ένα πόρισµα κόλαφο για το ναυά-
γιο της Πύλου. Στο ναυάγιο της Πύλου ξέρετε χάθηκαν εξακόσιες
πενήντα ανθρώπινες ζωές. Εξακόσιοι πενήντα άνθρωποι υπολο-
γίζεται ότι έχασαν τη ζωή τους στη θάλασσά µας, υπό την επί-
βλεψη του Λιµενικού και ενώ είχαν επιληφθεί οι αρχές της χώρας. 

Αυτά που διαπιστώνονται είναι ανατριχιαστικά, είναι συγκλονι-
στικά και όσο συζητάµε την υπόθεση του εγκλήµατος των Τε-
µπών τόσο καθίσταται ακόµη πιο ορατό πως αυτή η Κυβέρνηση
είναι η κυβέρνηση της συγκάλυψης, είναι η κυβέρνηση που κάνει
δυστυχώς τη βρώµικη δουλειά, που βάζει πλάτη σε εκείνους που
παρανοµούν, ακόµα και σε βάρος της ανθρώπινης ζωής. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά το αίτηµά µας, το οποίο έχει πρω-
τοκολληθεί στις 30 Οκτωβρίου του 2024. Αίτηµα προς τον Πρό-
εδρο της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας κ. Αθανάσιο
Μπούρα. Ζητώ να συνεδριάσει η Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας, να κληθεί σε ακρόαση ο Συνήγορος του Πολίτη για την ενη-
µέρωση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής. Από
30 Οκτωβρίου, επίσηµο αίτηµα, δεν έχει απαντηθεί και από αρχής
της Κοινοβουλευτικής Περιόδου ο Συνήγορος του Πολίτη που
ερευνά και πάµπολλα περιστατικά αστυνοµικής βίας σε βάρος
πολιτών, σε συγκεντρώσεις και παραβίασης του δικαιώµατος στη
συνάθροιση δεν έχει προσκληθεί, όπως θεσµικά οφείλει η Βουλή
να πράξει, για ακρόαση, για τα πορίσµατά του, για τις εργασίες
του, για τις έρευνές του. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο δελτίο Τύπου που εξέδωσε ο Συνήγορος του Πολίτη προ-
χθές αναφέρει ονειδιστικά γεγονότα, τα οποία παραπέµπουν σε
ενέργειες συγκάλυψης και από πλευράς κρατικών οργάνων και
από πλευράς δυστυχώς και της Κυβέρνησης. Η Ανεξάρτητη Αρχή
αποφάσισε να προβεί σε ιδία έρευνα, µε την ειδική αρµοδιότητα
του Εθνικού Μηχανισµού Διερεύνησης Περιστατικών Αυθαιρε-
σίας τον Νοέµβριο του 2023 σε συνέχεια της ρητής άρνησης πει-
θαρχικής διερεύνησης από το Λιµενικό Σώµα. Παρεµβαίνει η
Ανεξάρτητη Αρχή γιατί το Λιµενικό Σώµα αρνείται να κάνει πει-
θαρχικό έλεγχο. Ο Συνήγορος του Πολίτη µιλάει για σαφείς εν-
δείξεις, για οκτώ ανώτερους αξιωµατικούς του Λιµενικού Σώ-
µατος και της Ελληνικής Ακτοφυλακής ως προς την εκ µέρους
τους γνώση και παράβλεψη του κινδύνου για τη ζωή, την υγεία,
τη σωµατική ακεραιότητα των επιβαινόντων αλλοδαπών στο αλι-
ευτικό Adriana οι οποίοι κρίνονται ελεγκτέοι για θανατηφόρα έκ-
θεση, καθώς και για έκθεση σε κίνδυνο ζωής, υγείας και σωµα-
τικής ακεραιότητας των επιβαινόντων στο αλιευτικό Adriana,
κατά το άρθρο 306 του Ποινικού Κώδικα. Μιλούµε για εκατόν τέσ-
σερις επιζώντες, για επτακόσιους πενήντα επιβαίνοντες και για
ογδόντα δύο µόνον σορούς που έχουν περισυλλεγεί.

Από το δελτίο Τύπου καταγράφεται ότι εν προκειµένω κρίσιµα
αποδεικτικά στοιχεία δεν γνωστοποιήθηκαν στην Αρχή, παρά τα
σχετικά αιτήµατά της, ιδίως τα δεδοµένα από το κινητό τηλέφωνο
του πλοιάρχου του Λιµενικού Σώµατος του σκάφους αυτού τα
οποία διαθέτει το Ναυτοδικείο Πειραιά και όλες οι συνοµιλίες του
πλοιάρχου µέχρι την ανατροπή του αλιευτικού για τις οποίες το
Λιµενικό Σώµα, η Ελληνική Ακτοφυλακή, ενηµέρωσε -για ακούστε
και πείτε µου αν σας θυµίζει κάτι την ώρα που συζητάµε τη συ-

γκάλυψη στο έγκληµα των Τεµπών- ότι δεν κατεγράφησαν ψη-
φιακά, παρά τις περί του αντιθέτου προβλεπόµενες διατάξεις.
Οµοίως δεν τέθηκε υπ’ όψιν της Αρχής το καταγραφικό υλικό από
τις κάµερες του σκάφους του Λιµενικού Σώµατος για το οποίο η
ενηµέρωση του Λιµενικού Σώµατος ήταν ότι ήταν εκτός λειτουρ-
γίας λόγω βλάβης. Η αξιολόγηση του ανωτέρω αποδεικτικού υλι-
κού κρίνεται καθοριστική για τη θεµελίωση ευθυνών για πρόκλη-
ση ναυαγίου.

Το πόρισµα της Ανεξάρτητης Αρχής διαβιβάστηκε στον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής για την εκ µέρους
του άσκηση πειθαρχικής δικαιοδοσίας και παράλληλα στην αρ-
µόδια εισαγγελική αρχή του Ναυτοδικείου Πειραιά για την αξιο-
λόγηση της αντικειµενικής και υποκειµενικής υπόστασης των
σχετικών ποινικών αδικηµάτων.

Ο Συνήγορος υπενθύµισε ότι το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου έχει κατ’ επανάληψη διαπιστώσει ότι
οι προσπάθειες των ελληνικών αρχών δεν επικεντρώνονται επαρ-
κώς και καταλλήλως στη ζωή, στην προστασία της ανθρώπινης
ζωής, την κορυφαία υποχρέωση κάθε κράτους, το κορυφαίο δι-
καίωµα κάθε ανθρώπου.

Δεν µπορεί στη χώρα αυτή, «του πάµε κι όπου βγει», να χάνο-
νται οι βιντεοσκοπήσεις, να µην λειτουργούν οι κάµερες, να µην
υπάρχουν καταγραφές των συνοµιλιών. Δεν µπορεί στη χώρα
αυτή η αυθαιρεσία να αµείβεται.

Καταθέτω στα Πρακτικά το δελτίο τύπου του Συνηγόρου του
Πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
δελτίο Τύπου, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Και θα καταθέσω στα Πρακτικά τη µνηµειώδη και οργιώδη και
ντροπιαστική απάντηση του Υπουργείου Ναυτιλίας µε το οποίο
επιτίθεται στον Συνήγορο του Πολίτη.

Αντί να πει το κράτος: «Είναι πάρα πολύ σοβαρά τα πορίσµατα
της ανεξάρτητης αρχής, θα ερευνήσουµε, θα διατάξουµε τα νό-
µιµα» επιτίθεται στον Συνήγορο του Πολίτη. Του καταλογίζει ότι
συστηµατικά τάσσεται υπέρ εκείνων των ισχυρισµών που αµφι-
σβητούν την ορθή άσκηση των αρµοδιοτήτων του Λιµενικού Σώ-
µατος. Του καταλογίζει αναρµοδιότητα. Του λέει ότι έχει πολιτικά
κίνητρα. Μα τι παράδειγµα είναι αυτό; Τι Κυβέρνηση είναι αυτή;
Τι Κυβέρνηση είναι αυτή που κατατίθεται πόρισµα εκατόν σαρά-
ντα οκτώ σελίδων από την Ανεξάρτητη Αρχή για ένα σοβαρότατο
γεγονός που στοίχισε τη ζωή σε τόσους ανθρώπους και επιτίθε-
ται ο Υπουργός;

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είναι ο ίδιος Υπουργός που λένε ότι θα παραιτηθεί από Υπουρ-
γός για να πάει να γίνει υποψήφιος Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
στην Κύπρο. Να έχουµε Τασούλα δηλαδή από τη µια και Στυλια-
νίδη από την άλλη να µας διδάσκουν τη συγκάλυψη ως υπόδει-
γµα. Είναι ο ίδιος Υπουργός που ήρθε από αυτό εδώ το Βήµα και
είπε ότι η µισή Κύπρος είναι τουρκική και ήµουν εδώ και αντέ-
δρασα. Ο ίδιος Υπουργός που είπε ότι η µισή Κύπρος είναι τουρ-
κική, ο ίδιος Υπουργός καταγγέλλει τον Συνήγορο του Πολίτη
που διαφυλάσσει την ανθρώπινη ζωή.

Είναι πραγµατικά ντροπιαστικό και προκλητικό, όπως είναι
ντροπιαστικό και προκλητικό την ίδια ώρα η Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας της Βουλής να συνεδριάζει σχεδόν εν κρυπτώ για
να διορίσει άρον-άρον τον Διοικητή της Υπηρεσίας Εσωτερικών
Υποθέσεων Σωµάτων Ασφαλείας -άρον-άρον, δεν ήρθε καν ο κ.
Χρυσοχοΐδης- την ώρα που µαίνονται τόσα σοβαρά ζητήµατα.

Καταθέτω στα Πρακτικά την πρόχειρη εντελώς πρόσκληση
που µας εστάλη µε ένα υποτυπώδες βιογραφικό ενός ανθρώπου
που ήρθε στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας και του έκανε
νόηµα ο Προεδρεύων να µην µου απαντήσει στις ερωτήσεις µου
και υποτάχθηκε στο νόηµα να µην απαντήσει στις ερωτήσεις µου.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
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Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Αυτός ο αξιωµατικός πώς θα αντισταθεί σε πιέσεις; Πώς κα-
λείται να πράξει το καθήκον του σε µείζονες υποθέσεις διαφθο-
ράς;

Και έρχοµαι στην υπόθεση των Τεµπών που µας ταλανίζει, µας
υποχρεώνει και µας οδηγεί στο να ζητούµε ανυποχώρητα και επί-
µονα δικαιοσύνη. Ειπώθηκαν πολλά. Εγώ το µόνο που θα ήθελα
στο στάδιο αυτό να πω είναι ότι υπάρχουν όρια στα ψέµατα της
Κυβέρνησης κι αυτά τα όρια τα θέτει η αλήθεια.

Η δικογραφία που εµφανίζεται ως δήθεν συµπληρωµατική, που
δεν έπρεπε τάχα να ανακοινωθεί, είχε φύγει από τη Λάρισα ξέ-
ρετε πότε; Στις 15 Ιουλίου 2024.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Έχει φύγει από την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου ξέρετε πότε;
Στις 26 Ιουλίου 2024.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φεύγει από την Αλεξάνδρας, την Εισαγγελία του Αρείου
Πάγου, στις 26 και φτάνει στο Υπουργείο Δικαιοσύνης στις 29.
Από Αλεξάνδρας για Μεσογείων κάνει τρεις µέρες.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είχε κίνηση.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και µε κίνηση, κύριε Καζαµία, και µε χελώνα και µε πε-
ριστέρι θα είχε φτάσει πολύ νωρίτερα.

Φεύγει από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στη Μεσογείων στις 06-
08-2024. Γιατί; Γιατί ενώ φτάνει στον Υπουργό Δικαιοσύνης στις
29 κάνει άλλες οκτώ µέρες να φύγει από τα χέρια του; Μα, για
να κλείσει η Βουλή. Και από τις 6 Αυγούστου που φεύγει, µην
τυχόν και είναι κανένας Βουλευτής ή καµία Αρχηγός που ξέµεινε
πίσω και την πάρει είδηση. Πότε πρωτοκολλήθηκε στη Βουλή των
Ελλήνων; Στις 9 Αυγούστου 2024.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Δεν ανακοινώθηκε ποτέ στην Ολοµέλεια. Αντίθετα, µε τη ρητή
πρόβλεψη του Κανονισµού της Βουλής που λέει ότι όλα τα στοι-
χεία που διαβιβάζονται στη Βουλή για κυβερνητικές ευθύνες, όλα
τα στοιχεία, ανακοινώνονται στην Ολοµέλεια από τον Πρόεδρο.
Δεν υπάρχει καµία διάκριση. Όλα τα υπόλοιπα είναι επινοήσεις
µιας ένοχης Κυβέρνησης που θέλει να κρύψει ότι αυτή η δικο-
γραφία είχε µέσα µία κατάθεση, και περισσότερες, αλλά ειδικό-
τερα µία κατάθεση αστυνοµικού, του κ. Βασιλείου Βλαχογιάννη,
ο οποίος αναφέρεται ειδικότερα στο ότι ο ίδιος αντέλεξε στο
µπάζωµα και αναφέρει ονόµατα που διενήργησαν το µπάζωµα.

Κύριε Καπετάνε, είστε και Λαρισαίος, οπότε τα ξέρετε τα ονό-
µατα αυτά: Αγοραστός, ο παντοδύναµος Περιφερειάρχης, κολ-
λητός του Μητσοτάκη. Τριαντόπουλος, Υφυπουργός παρά τω
Πρωθυπουργώ, µακρύ χέρι του Μητσοτάκη. Χαρακόπουλος, για
δείτε, ακούγεται για πρώτη φορά. Ο αστυνοµικός που έκανε τη
βρώµικη δουλειά συµβαίνει να είναι αδερφός στελέχους σας
Βουλευτή και πρώην Υπουργού σας. 

Μας κοροϊδεύετε; Έχει γίνει το µπάζωµα και έχουν γίνει όλα
υπό την υψηλή εποπτεία και ευθύνη των δικών σας στελεχών και
παριστάνει ο Πρωθυπουργός τον παραπλανηµένο. Και ο κ. Χα-
ρακόπουλος πριν από λίγες ηµέρες, εάν δεν κάνω λάθος, προ-
ήχθη σε ταξίαρχο. Ο Βλαχογιάννης που φέρεται να αντιστάθηκε
«µπήκε στο ψυγείο». Έτσι είναι.

Το καταθέτω στα Πρακτικά από τη δικογραφία την οποία φω-

τογράφησα µε το κινητό µου, αφού δεν δίνονται αντίγραφα σ’
αυτά που υποτίθεται ότι έχουµε όλοι πρόσβαση.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θα καταθέτω στα Πρακτικά, επίσης, γιατί έχει µεγάλη σηµασία,
το πρώτο αίτηµα που έκανα στην εξεταστική επιτροπή και την
πρώτη µου παρέµβαση, στην οποία εν συνεχεία µε εξαιρέσατε,
και λέω τα εξής: «Θα πρέπει να διαβιβαστούν από τον Πρόεδρο
της Βουλής όλες οι ποινικές δικογραφίες που βρίσκονται στην
Ειδική Γραµµατεία και αφορούν το έγκληµα των Τεµπών. Υπάρ-
χουν αυτές που διαβιβάστηκαν από τον Ευρωπαίο εισαγγελέα,
αλλά υπάρχουν και άλλες. Υπάρχουν αιτήµατα των συγγενών.
Υπάρχει, λοιπόν, ένα πλουσιότατο υλικό, το οποίο ήδη βρίσκεται
στα χέρια του κ. Τασούλα και οφείλει αντί να το κρατάει στο συρ-
τάρι να το διαβιβάσει στην επιτροπή µας». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πότε τα διαβίβασε ο κ. Τασούλας στην Εξεταστική Επιτροπή;
Θα το πω αθλητικά: ποτέ, ποτέ, ποτέ! Όλα γίνανε για να µην δια-
βιβαστούν οι δικογραφίες, για να µην φωτιστούν τα στοιχεία. Και
από εκείνα τα οποία είπε ο κ. Βορίδης στην Ολοµέλεια και ο κ.
Πλεύρης, προκύπτει ότι είναι περισσότερες της µίας οι ποινικές
δικογραφίες που δεν έχουν ανακοινωθεί στην Ολοµέλεια, κατά
παράβαση του καθήκοντος του κ. Τασούλα, και, κατά καταστρα-
τήγηση όλων των κανονισµών και κανόνων, και του Κανονισµού
της Βουλής, αλλά και του καθήκοντός µας για διαφάνεια. 

Είναι ανοιχτό το αίτηµά µου προς τον Πρόεδρο της Βουλής να
διαβιβάσει αυτές τις δικογραφίες, τις κρυπτόµενες, προς την Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής. Και καλώ όλα τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης να στηρίξουν αυτό το αίτηµα. Είναι
ανοιχτό το αίτηµα των συγγενών, και αναπάντητο, να τους χορη-
γηθούν αντίγραφα και στοιχεία για τις ποινικές αυτές δικογρα-
φίες. Είναι εκκρεµές εδώ και πολλές ηµέρες το αίτηµά µου να
µου χορηγηθεί κατάλογος των ποινικών δικογραφιών. Ούτε αυτό
έχει χορηγηθεί. Και βεβαίως είναι επιτακτικό η Βουλή να αρθεί
στο ύψος της ευθύνης της και να αποδώσει την αλήθεια, αντί να
δίνει µια εικόνα συγκάλυψης, κρυψίνοιας, απόκρυψης και τελικά
καταστρατήγησης του δικαιώµατος του ελληνικού λαού για αλή-
θεια. 

Δεν θα πω περισσότερα στο σηµείο αυτό, παρά µόνον ότι µετά
τη χθεσινή µου τρίωρη ενηµέρωση από τον Εφέτη Ειδικό Ανα-
κριτή για την υπόθεση των Τεµπών, αύριο θα παραλάβουν από
εµένα ειδική πρόσκληση όλοι οι Αρχηγοί της Αντιπολίτευσης για
να τους ενηµερώσω και για να συντονιστούµε. Διότι το καθήκον
σε αυτήν την ιστορική συγκυρία δεν είναι πολιτικό, δεν είναι κοµ-
µατικό, είναι πολιτικό, κοινωνικό, δικαιοπολιτικό, συναρτάται
άµεσα µε τη δικαιοσύνη και την αλήθεια, και ουδείς δικαιούται να
αποδρά ή να εκφεύγει του καθήκοντος αυτού. Και είµαι σίγουρη
ότι ουδείς θα επιχειρήσει να το πράξει. 

Ο κ. Τασούλας θα πρέπει να αποσυρθεί. Έπρεπε από µόνος
του να το έχει κάνει. Και θα πρέπει ο κ. Μητσοτάκης να τον απο-
σύρει φυσικά από υποψήφιο Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Έχει
διαπράξει υπεξαγωγή εγγράφων και σοβαρότερες πράξεις για
τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Έρχοµαι τώρα στα πιο θετικά. Και, κάνοντας τη µετάβαση στο
δεύτερο µέρος της οµιλίας µου, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η
Πλεύση Ελευθερίας, και εγώ προσωπικά, δεν έχουµε ποτέ διστά-
σει να βγούµε µπροστά και να υπερασπιστούµε και πολιτικούς
αντιπάλους, να πούµε ποιο είναι το δίκαιο, και φυσικά όταν υπάρ-
χει µια άδικη επίθεση να τοποθετηθούµε. Αυτό είναι το δικό µας
παράδειγµα. Αυτή είναι η δική µας πολιτική παρακαταθήκη. Και
έτσι θα συνεχίσουµε να πορευόµαστε. 

Με έχετε δει να υπερασπίζοµαι την Υπουργό Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας, την κ. Ζαχαράκη, όταν υπέστη ανοίκεια επί-
θεση: πώς τολµά µια γυναίκα στη δική µου ηλικία -είµαστε η ίδια
σειρά µε την κ. Ζαχαράκη- να αναλαµβάνει Υπουργείο Κοινωνικής
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Συνοχής και Οικογένειας, όντας άγαµη και άτεκνη. Βγήκα µπρο-
στά και την υπερασπίστηκα. Και θα έπρεπε να κάνετε το ίδιο όταν
υφίστανται επιθέσεις γυναίκες για σεξιστικούς λόγους από άλλα
κόµµατα. Με έχετε δει να βγαίνω µπροστά και να υπερασπίζοµαι
την συνεργάτιδα του κ. Άδωνι Γεωργιάδη που δέχθηκε ανοίκειο
προπηλακισµό και επίθεση από Βουλευτή της αντιπολίτευσης,
τον κ. Πολάκη. Δεν δίστασα στιγµή να το κάνω γιατί ξέρω ποιο
είναι το δίκαιο.

Και σε αυτό το χρονικό σηµείο θα ήθελα να πω, επειδή ενηµε-
ρώθηκα για µια εντελώς ανοίκεια µε σεξιστικούς και οµοφοβι-
κούς υπαινιγµούς και συνολικά προβληµατική επίθεση που δέχ-
θηκε ο Υφυπουργός Πολιτισµού κ. Φωτήλας, θα ήθελα να πω ότι
εµείς είµαστε απέναντι σε όποιον εργαλειοποιεί τέτοιου είδους
επιθέσεις έναντι οποιουδήποτε προσώπου. Έκαναν δηλώσεις
ήδη και ο εισηγητής µας ο Διαµαντής ο Καραναστάσης και ο Βου-
λευτής µας ο Σπύρος Μπιµπίλας. Και θα ήθελα µε τον πιο απερί-
φραστο τρόπο να πω ότι τέτοιου είδους επιθέσεις, που δεν έχουν
καµία σχέση µε κριτική, που περιφέρουν δηλητηριώδεις υπαινι-
γµούς και επιχειρούν τελικά να διαχωρίσουν τους ανθρώπους και
τους καλλιτέχνες, δεν πρέπει να είναι ανεκτές. Και σας καλώ να
υπερασπιστείτε και εσείς το δικό σας στέλεχος απέναντι σε µια
τέτοια επίθεση. 

Εµείς πάντως θα είµαστε πάντα σε αυτές τις περιπτώσεις πα-
ρεµβατικοί. Δεν θα κάνουµε ποτέ ότι δεν καταλάβαµε, ούτε ότι
µας ξέφυγε και δεν το είδαµε. Και θα ήταν σηµαντικό να χτίζαµε
όλοι µαζί ένα τέτοιο παράδειγµα, ιδίως σε µια εποχή που επανέρ-
χονται εφιαλτικές προοπτικές, ένας Τραµπ µε έναν Ίλον Μασκ
που χαιρετίζει φασιστικά, ναζιστικά, επιδεικτικά, που σπέρνει τον
τρόµο στην κοινότητα ΛΟΑΤΚΙ+, που σπέρνει τον τρόµο στους
µετανάστες, στις γυναίκες και που ανακοίνωσε θρασύτητα ότι θα
κάνει real estate στη Γάζα. Περιµένω ποια θα είναι η αντίδραση
της ελληνικής Κυβέρνησης. Και δεν πρόκειται φυσικά εµείς του-
λάχιστον, αυτό να το αφήσουµε αναπάντητο. 

Και τώρα, κύριε Υπουργέ, έρχοµαι στο νοµοσχέδιο γιατί είναι
σηµαντικό για εµάς να παρωθήσουµε την Κυβέρνηση στα πεδία
όπου διακρίνουµε ότι υπάρχει αυτό το περιθώριο να ληφθούν θε-
τικές πρωτοβουλίες, και ο αθλητισµός είναι ένα τέτοιο πεδίο. Το
έχουµε ξανακάνει, έχουµε στηρίξει το νοµοσχέδιο κατά της αθλη-
τικής βίας. Έχουµε κριτική για την εφαρµογή του, και βεβαίως
θα πρέπει να επανέλθουµε, διότι η έννοια της στήριξης δεν είναι
ούτε στιγµιαία, ούτε συµβολική, µας ενδιαφέρει πώς εφαρµόζο-
νται τα νοµοσχέδια. Μας ενδιαφέρει και πώς ενθαρρύνεται και
πώς ενσωµατώνεται ο αθλητισµός στην κοινωνική ζωή και πώς
ενθαρρύνονται τα παιδιά να αθλούνται, αλλά και πώς υποστηρί-
ζονται οι αθλητές µας. 

Ο εισηγητής µας στην επιτροπή, νοµίζω ότι σας έδωσε το δικό
του δείγµα γραφής. Είναι και ιδιαίτερος ο τρόπος µε τον οποίο
τοποθετείται, πολύ ανθρώπινος και πηγαίος, αυθεντικός, για
αυτά που µπορούµε πράγµατι να κάνουµε και γι’ αυτά που µας
πονάνε, και για το αν πράγµατι µπορούµε να κάνουµε κάτι. Νο-
µίζω ότι στον αθλητισµό µπορούµε. Και εµείς θέλουµε να πιέ-
σουµε, να πιέσετε, και να επιτύχουµε να υπάρξει µεγαλύτερος
προϋπολογισµός για τον αθλητισµό, να υπάρξει µεγαλύτερη δυ-
νατότητα στήριξης των αθλητών µας, να υπάρξει πραγµατική µέ-
ριµνα για τις αθλητικές εγκαταστάσεις. 

Είναι σοκαριστική η κατάσταση αθλητικών εγκαταστάσεων που
έχουν υπάρξει εµβληµατικές -τα ανέφερε ο Διαµαντής ο Καρα-
ναστάσης στην εισήγησή και εδώ και στην επιτροπή- και είναι ση-
µαντικό ότι το νοµοσχέδιο περιέχει διατάξεις που κάποιους από
αυτούς τους χώρους τους βελτιώνει. Πρέπει να γίνουν και άλλα.
Δεν θα σταµατήσουµε εκεί. Είναι σηµαντικό οι αθλητικές εγκατα-
στάσεις για τις οποίες έχουν δαπανηθεί υψηλά κονδύλια, να συ-
νεχίσουν να έχουν αθλητική χρήση και να µην µετατρέπονται τα
αθλητικά ακίνητα -τα περίφηµα ολυµπιακά ακίνητα και άλλες
αθλητικές εγκαταστάσεις- σε άλλου είδους δηµόσια κτίρια,
ακόµη και σε γραφεία. Δεν είναι κέρδος ένα αθλητικό κτίριο να
γίνεται γραφεία ή να γίνεται οτιδήποτε άλλο ή και να ρηµάζει.
Εµείς είµαστε εκείνοι που θα το λέµε. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό,
σας το λέω.

Κύριε Υπουργέ, είµαι ο άνθρωπος που βρίσκοµαι νοµίζω σε
προσωπική επαφή µε πάρα πολλούς αθλητές µας και µε Ολυ-

µπιονίκες µας και µε πρωταθλητές και πρωταθλήτριες, και βιώνω
τον αγώνα που δίνουν, την αγάπη τους για τη χώρα και όσα έχουν
στερηθεί. Διότι, στερούνται πάρα πολλά οι άνθρωποι που τους
δοξάζουµε στο αεροδρόµιο και τους περιµένει ο κόσµος και ει-
σπράττει ανάταση και χαίρεται και καµαρώνει και έχει υπερηφά-
νεια από τις διακρίσεις τους. 

Οι άνθρωποι αυτοί όχι συχνά, αλλά σε όλες τις περιπτώσεις,
έχουν φτύσει αίµα για να φτάσουν εκεί και πάρα πολλοί έχουνε
υπερπηδήσει µη αθλητικά εµπόδια για να φτάσουν εκεί, από µα-
ταιώσεις της τελευταίας στιγµής, σε αποστολές χωρίς ανάλογη
στήριξη, χωρίς φυσιοθεραπευτή, χωρίς γιατρό, σε απόσυρση της
οικονοµικής στήριξης. Πάρα πολλοί διακεκριµένοι αθλητές µας
ψάχνουν χορηγούς για να µπορέσουν να υποστηρίξουν τη συνέ-
χιση της αγωνιστικής τους καριέρας. 

Αυτό δεν επιτρέπεται η Ελλάδα να το επιφυλάσσει στα παιδιά
της και στους αθλητές της. Κι επειδή έχετε δεσµευθεί ότι θα προ-
σπαθήσετε, το ΝΑΙ που λέµε επί της αρχής στο νοµοσχέδιο έχει
και αυτή την έννοια, ότι θέλουµε να σας στηρίξουµε στο να δε-
σµευθείτε περισσότερο και να πράξετε περισσότερα. 

Τη Δευτέρα, προχθές µόλις, υπερασπιζόµουν στα Δικαστήρια
της Ευελπίδων δύο κορυφαίες αθλήτριες µας, κορυφαίες παγκό-
σµιες πρωταθλήτριες, την Αννέτα Κυρίδου και τη Δήµητρα Τσα-
µοπούλου. Είναι παγκόσµιες πρωταθλήτριες στην κωπηλασία
που δέχτηκαν κακοποιητικότατη µεταχείριση από την οµοσπον-
δία τους και αυτήν τη στιγµή και οι δυο τους βρίσκονται στην Αµε-
ρική και η µία αγωνίζεται πια µε τα χρώµατα της Αµερικής, διότι
την πέταξε έξω η Ελλάδα. 

Κι ας πάµε να ρωτήσουµε εµβληµατικούς αθλητές µας, όπως
τον Νίκο τον Κακλαµανάκη, έναν άνθρωπο που τον έχουµε καλέ-
σει εδώ στη Βουλή -τον είχε καλέσει ο προκάτοχός σας κ. Αυγε-
νάκης-, ο οποίος κατέθεσε εµπειρία ζωής για τα εµπόδια που
συνάντησε. Ένα αστέρι της ιστιοπλοΐας! Όλη αυτή η εµπειρία
ζωής που καταγγέλλει τη διαφθορά, καταγγέλλει τα εµπόδια τα
µη αθλητικά, πώς αξιοποιήθηκε; Δεν αξιοποιήθηκε. 

Ποιο είναι το απόσταγµα, λοιπόν; Το απόσταγµα είναι ότι πρέ-
πει να ακούσουµε περισσότερο τους αθλητές µας και ότι πρέπει
τους διακεκριµένους αθλητές µας, αλλά και συνολικά τους αθλη-
τές µας, να τους καλέσουµε. Εµείς το προτείνουµε αυτό και είναι
κάτι που µπορείτε άµεσα να το δεχθείτε. Δεν χρειάζεται ούτε νο-
µοτεχνική βελτίωση. Να γίνει µία ακρόαση στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων µε όλους τους διακεκριµένους αθλητές, όχι
για να τους βραβεύσουµε, όχι για να βγάλουµε σέλφι µαζί τους,
όχι για να τους χειροκροτήσουµε, αλλά για να τους ακούσουµε. 

Ας ακούσει η πολιτεία τι έχει να πει η Άννα Κορακάκη για το
πώς προπονήθηκε, µια αθλήτρια η οποία έχει περιγράψει τα
εµπόδια τα οποία χρειάστηκε να υπερβεί, και η Ευαγγελία Πλα-
τανιώτη, ένα κορυφαίο αστέρι που έχει διακριθεί και είναι παγκό-
σµια πρωταθλήτρια στο τεχνικό σόλο της καλλιτεχνικής κολύµ-
βησης. 

Κατά το νοµοσχέδιο και κατά τη συνθήκη, µέχρι στιγµής, δεν
αναγνωρίζεται αυτό από την πολιτεία. Θα το αναγνωρίσετε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Αυτό αναγνωρίστηκε στην
Ολυµπιάδα. Βγήκε έκτη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επειδή είναι έκτη στην Ολυµπιάδα κι επειδή κάνατε
αυτήν την πολύ θετική ρύθµιση να επιστρέψει µέχρι ενός σηµείου
η προϋπόθεση των επιβράβευσαν στον έκτο των Ολυµπιακών
Αγώνων. Εµείς ζητάµε στον όγδοο, όπως είναι και οι κανόνες της
Διεθνούς Ολυµπιακής Επιτροπής. Μέχρι τον όγδοο θεωρούνται
Ολυµπιονίκες και διακεκριµένοι. Αυτό είναι που πρέπει να γίνει
και γι’ αυτό σας ζητούµε να δεσµευτείτε ότι θα γίνει. 

Αλλά να δεσµευτείτε και ότι διακεκριµένοι αθλητές µας δεν θα
πασχίζουν µε άνισους όρους. Διότι αν ρωτήσουµε αυτούς τους
αθλητές ο αντίστοιχος από µια άλλη χώρα, τι διευκολύνσεις έχει
από την πατρίδα του -τι διευκολύνσεις έχει η αντίστοιχη Πλατα-
νιώτη από τη Γαλλία ή από την Αγγλία;-, θα δείτε ότι έχουν πολύ
σοβαρότερες διευκολύνσεις. Και το να µην παρέχει το ελληνικό
κράτος εκείνες τις εγγυήσεις που θα απελευθερώσουν τους
αθλητές µας να αγωνίζονται χωρίς να αγωνιούν για τα αυτο-
νόητα, είναι µια αυτοϋπονόµευση. 
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Το να το κάνετε, κύριε Υπουργέ, έστω να δεσµευθείτε σήµερα
ότι θα το επιδιώξετε και θα το επιδιώξουµε µαζί κι εµείς και θα
φωνάξουµε και θα πιέσουµε, είναι κάτι πολύ σηµαντικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πόσο
χρόνο χρειάζεστε ακόµη; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το πολύ δέκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι δέκα λεπτά, κυρία
Πρόεδρε. Αποκλείεται. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Λίγο θα χρειαστώ. Μην ανησυχείτε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν θέλετε, κλείστε πιο
γρήγορα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είµαστε, λοιπόν, υπέρ εκείνων των διατάξεων που ενι-
σχύουν τον κοινωνικό αθλητισµό και ενισχύουν την προσβασιµό-
τητα. Έχετε τέτοιες διατάξεις και για τα άτοµα µε αναπηρία και
για τους προπονητές µε αναπηρία. Πρέπει να γίνουν πράξη πε-
ρισσότερες πρόνοιες. 

Σας το υπενθύµισε και ο εισηγητής µας, σας το υπενθυµίζω κι
εγώ, ότι φέτος διεξάγονται οι Ολυµπιακοί των Κωφών, οι Deafly-
mpics. Είναι σηµαντικό και αυτό να το στηρίξετε και όχι εκ των
υστέρων µόνο να επιβραβεύσουµε τους ανθρώπους. Με την κοι-
νότητα των κωφών και βαρήκοων ανθρώπων που έχει πολλούς
σηµαντικούς αθλητές, είµαστε σε συνεχή επαφή και στην εκδή-
λωση της πίτας τους που κάνανε το Σάββατο, µου θύµισαν και το
γεγονός των Deaflympics. 

Έρχοµαι τώρα, κύριε Υπουργέ, στο ζήτηµα των οµοσπονδιών,
για να πω ότι θα πρέπει να υπάρξει πολύ µεγαλύτερη διαφάνεια
στις οµοσπονδίες και κυρίως θα πρέπει να υπάρχει εγγύηση ότι
οι οµοσπονδίες λειτουργούν υπέρ των αθλητών. Εµείς είµαστε
υπέρ εκείνων των διατάξεων που απελευθερώνουν και ενισχύουν
τους αθλητές και όχι τις οµοσπονδίες καθαυτές ως µικρές µονά-
δες αθλητικής εξουσίας. 

Δεν θα ψηφίσουµε -και έχουµε ισχυρή αντίρρηση- τις διατάξεις
που αφορούν τον µηχανοκίνητο αθλητισµό. Και από άποψη
αρχής δεν είναι λογικό ο κρίνων µε τον κρινόµενο, ο διαιτητής µε
τον αγωνιζόµενο, να συµµετέχουν στην ίδια συλλογικότητα.

Καταθέτω στα Πρακτικά και την µαζική υπογεγραµµένη επι-
στολή, που έχει σταλεί και σε εσάς από τους αθλητές του µηχα-
νοκίνητου αθλητισµού.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Όµως και χωρίς αυτή την επισήµανση των ενδιαφερόµενων,
είναι ένα θέµα αρχής και εγώ στα θέµατα αρχής είµαι πάντοτε
πάρα πολύ αυστηρή. Όταν ήµουν Πρόεδρος της Βουλής αρνή-
θηκα και δεν ψήφισα την τροπολογία του τότε Υπουργού Αθλη-
τισµού του κ. Κοντονή που αποφάσισε ότι η ΕΠΟ θα διορίζει τους
αθλητικούς δικαστές. Δεν είναι ποτέ δυνατόν η οµοσπονδία να
διορίζει δικαστές και να λέµε ότι σε αυτό υπάρχει διαφάνεια. Τα
λέω λοιπόν µε µεγάλη αγωνία και µε δικαιοσύνη και µε αυστηρό-
τητα.

Ως προς το άρθρο 7 έχετε θεσµοθετήσει τη Διαρκή Επιτροπή
Ασφάλειας και Ευηµερίας στον αθλητισµό. Το θεωρούµε κάτι θε-
τικό, αλλά θέλουµε οπωσδήποτε να εκπροσωπούνται στην επι-
τροπή αυτή και οι αθλητές. Έχει εκπροσώπους θεσµικούς, αλλά
όχι αθλητές. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να εκπροσωπούνται σε
αυτήν την επιτροπή οι αθλητές. 

Ως προς το άρθρο 8, όπου προβλέπεται ο υπεύθυνος ασφά-
λειας και ευηµερίας, αυτό είναι κάτι θετικό, αλλά προβλέπεται να
συµβάλλεται µε την οµοσπονδία. Αυτό ενέχει κινδύνους, διότι
έτσι θα γίνεται υπάλληλος της οµοσπονδίας. Είναι πολύ σηµα-
ντικό να έχει έναν εποπτικό ρόλο επιθεωρητή αυτός ο υπεύθυνος
και όχι έναν ρόλο υπαλλήλου της οµοσπονδίας, που µπορεί τε-
λικά να καταλήξει ακόµη και διακοσµητικός ή εικονικός, όπως
πολλοί υπεύθυνοι ασφαλείας σε πολλές επιχειρήσεις. Γνωρί-
ζουµε πως λειτουργεί αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ ολοκληρώστε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Ως προς το άρθρο 22 που αφορά την υποχρέωση ανακοίνωσης

διώξεων και πράξεων, εκεί έχετε µία πρόβλεψη υποχρέωσης για
τον εισαγγελέα και για τον πρόεδρο, αλλά έχετε και για τον γραµ-
µατέα των δικαστικών συµβουλίων. Αν θέλετε, κύριε Υπουργέ, σε
αυτό δώστε µια βάση. Γενικώς αυτές τις διατάξεις που αφορούν
ποινικές και ποινικοδικονοµικές προβλέψεις, θα ήταν καλό να τις
συζητά η επιτροπή µαζί µε την Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης,
Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης. Δεν µπορεί να επιφορτίσουµε
τον υπάλληλο, τον δικαστικό υπάλληλο µε την υποχρέωση ανα-
κοίνωσης. Πρέπει να είναι υποχρέωση του λειτουργού και να
είναι φυσικά και ο λειτουργός υπόλογος γι’ αυτό. Δεν µπορεί να
είναι ο γραµµατέας του συµβουλίου. Παρακαλώ αυτό είναι εύ-
κολο να διορθωθεί, γιατί δεν θα είναι λειτουργικό και γιατί στο
τέλος θα χτυπάµε το τελευταίο το σαµάρι και τον τελευταίο
τροχό της αµάξης. 

Είναι για εµάς µεγάλη αγωνία η πάταξη της βίας γύρω από
αθλητικές διοργανώσεις και γύρω από αθλητικά γεγονότα.
Ήµουν εκείνη η Αρχηγός που έκανα επίκαιρη ερώτηση για τη δο-
λοφονία του Μιχάλη Κατσούρη. Επανέρχοµαι στο θέµα της βίας.
Είχαµε πολύ πρόσφατα την επέτειο της δολοφονίας του Άλκη Κα-
µπανού. 

Είναι πολλά ακόµα αυτά που πρέπει να κάνει η πολιτεία.
Μπράβο σας όµως για την πρωτοβουλία να συνεδριάσει η Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων µε µπλούζες «όχι στη βία» και
µπράβο και στα µέλη της Επιτροπής που το δέχθηκαν και έγινε
µία οµόψυχη εκδήλωση απέναντι στη βία. 

Κλείνω µε δύο παρατηρήσεις. Η πρώτη αφορά τον εθελοντι-
σµό. Ο εθελοντισµός είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, έχετε
περάσει τα σαράντα λεπτά. Σας παρακαλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. Σας είπα
κλείνω. Την ώρα που κλείνω µε διακόπτετε για να µου πείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ναι, αλλά είπατε ότι
θα αναφερθείτε σε δύο θέµατα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κλείνω, είπα, µε δύο παρατηρήσεις. Τη µια θα την είχα
πει αν δεν µε διακόπτατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι πολύ άχαρο τώρα αυτό που γίνεται, την ώρα µάλι-
στα που µιλώ για τον εθελοντισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, κατα-
λαβαίνετε ότι έχουµε πάρα πολλούς οµιλητές οι οποίοι περιµέ-
νουν τόση ώρα και θα πρέπει να τελειώσουµε σήµερα. Αυτό σας
είπα. Άλλες φορές που έχουµε χρόνο, δεν σας λέω ποτέ τίποτα. 

Παρακαλώ, συνεχίστε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ. 
Ο αθλητικός εθελοντισµός είναι εξαιρετικά σηµαντικό εργαλείο

για την κοινωνία. Ο εθελοντισµός συνολικότερα είναι κάτι πάρα
πολύ σηµαντικό. Είναι κινητήρια δύναµη και συνέβαλε καθορι-
στικά σε πάρα πολλές περιπτώσεις σε πολύ επιτυχή αθλητικά γε-
γονότα. Αυτό το ξέρουν όλοι οι αθλητές και όλοι οι ασχολού-
µενοι. Θέλουµε µεγαλύτερη στήριξη του εθελοντισµού, ουσια-
στική στήριξή του και όχι λεκτική και συνολικότερα. 

Και µε αυτό κλείνω. Θέλουµε, κύριε Υπουργέ, η Βουλή, όπως
της αναλογεί -που συχνά βραβεύει αθλητές, που συχνά υποδέ-
χεται αθλητές, που συχνά αναφέρεται στις αθλητικές µας επιτυ-
χίες και όλοι οι Αρχηγοί καµαρώνουν όποτε ένας αθλητής τα
καταφέρνει. Για ακούστε όµως τι λέει ο Μίλτος Τεντόγλου, τι λέει
ο Λευτέρης Πετρούνιας, τι λένε όλοι αυτοί που τους συγχαίρουµε
και καµαρώνουµε- να γίνει πραγµατική φωνή των αθλητών και να
τους υποστηρίξει στο να είναι εκείνα τα πρότυπα που παρακινούν
και διακινούν την κοινωνία. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θα ψηφίσει θετικά επί της αρχής µε όλες
αυτές τις παρατηρήσεις και µε την προσδοκία να κάνετε πολλά
περισσότερα στα πεδία που ανέφερα. Θα καταψηφίσουµε αρ-
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κετά άρθρα στα οποία αναφέρθηκα και περιµένουµε τις βελτιώ-
σεις που θα φέρετε, προκειµένου ο σκοπός του νοµοσχεδίου να
υλοποιείται µε τα άρθρα και µε την εφαρµογή του νοµοσχεδίου,
γιατί δεν είµαστε ό,τι λέµε αλλά είµαστε ό,τι κάνουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Την κανονική σας οµιλία θα κάνετε; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ναι, δεν έχω µιλήσει. Είµαι
από τις 10 το πρωί εδώ, είµαι ο Υπουργός, δεν έχω κάνει οµιλία
µέχρι τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το έχει δηλώσει πολύ
πιο πριν, κύριε Νικητιάδη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ήρθε η ώρα, τιµώντας και την
Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας, µετά την Πρόεδρο να τοπο-
θετηθώ. Πιστέψτε µε ότι θα προσπαθήσω να µη σας απογοη-
τεύσω µε αυτά που θα πω, να είναι χρήσιµα, να εµπλουτίσουν τις
γνώσεις σας σε πράγµατα που ίσως δεν γνωρίζετε και να κά-
νουµε πράξη αυτό το οποίο από την αρχή προσπάθησα. 

Κυρία Πρόεδρε, θα ξεκινήσω µε αυτό το οποίο στην κατα-
κλείδα της οµιλίας σας αφήσατε να εννοηθεί και το πιστεύετε και
το πιστεύω ότι το πιστεύετε και εσείς και ο κ. Καραναστάσης ως
εκπρόσωπος του κόµµατος, τοµεάρχης αθλητισµού, αν δεν κάνω
λάθος. Να δούµε µέσα στη Βουλή και να το κάνουµε πράξη αυτό
–µια και είναι πολλά αυτά που µας χωρίζουν, αλλά είναι και κά-
ποια που µας ενώνουν- δηλαδή να βρούµε εκείνες τις στιγµές και
εκείνο το πλαίσιο το θεσµικό µέσα από το οποίο µπορούµε να
ενώσουµε τις δυνάµεις µας, τις σκέψεις µας, τις ιδέες µας, να
βάλουµε όλοι λίγο νερό στο κρασί µας και να βρούµε έναν κοινό
βηµατισµό σε ζητήµατα τα οποία µας ενώνουν και ένα από αυτά
τα ζητήµατα είναι ο αθλητισµός. 

Έχετε απέναντί σας έναν άνθρωπο που υπηρέτησε σε δύ-
σκολα χρόνια το Υπουργείο Εργασίας, σε δύσκολες καταστάσεις,
µε αντιπαραθέσεις, µε διαφορετικές προσεγγίσεις. Εδώ και ενά-
µιση χρόνο που βρίσκοµαι τιµητικά στο τιµόνι αυτού του πολύ γε-
µάτου προκλήσεις και οµορφιά Υπουργείου Αθλητισµού, θέση µε
την οποία µε τίµησε ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
δεν σας κρύβω ότι διέκρινα από την αρχή αυτό που νοµίζω ότι
διαπερνά όλους µας εδώ µέσα, ότι στα ζητήµατα του αθλητισµού
πρέπει να βάλουµε στην άκρη κοµµατικές, ιδεολογικές προσεγ-
γίσεις και να βρούµε τα θέµατα εκείνα τα οποία µπορούµε να
συµφωνήσουµε. 

Και προσπάθησα από την πρώτη στιγµή µε ένα σχέδιο και τις
τρεις φορές που ήρθα στη Βουλή -αυτό είναι το τρίτο νοµοσχέδιο
και το τέταρτο είναι αυτό που θα περιγράψω- να έχω αποµονώσει
από οτιδήποτε µπορεί να έχει µέσα µία κοµµατική υποκειµενικό-
τητα το νοµοσχέδιο και να µην υπάρχει τίποτε το ιδεολογικό,
αλλά όλα να έχουν τη λέξη λογικό υπό την έννοια -κλείνοντας µε
αυτό το τρίτο νοµοσχέδιο- να έρθουµε να κάνουµε µια δοµική αλ-
λαγή στο σύστηµα του αθλητισµού γιατί πρόκειται, αθροίζοντας
και τα τρία νοµοσχέδια, για µια δοµική αλλαγή σε συστήµατα που
θα περιγράψω αναλυτικά για να πάµε στο επόµενο. 

Το επόµενο θα είναι στα µέσα του 2025. Θα πω πάλι προς την
Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, η οποία λείπει τώρα -δεν µιλάω για την
εισηγήτρια, που µίλησε- αναγνωρίζοντας -κι έτσι πρέπει να ξεκι-
νήσουµε- τις προσπάθειες όλων των κοµµάτων, όλων των προ-
σώπων που συνέβαλαν διαχρονικά µε τη νοµοθετική ύλη που
προστέθηκε µέχρι να φτάσουµε σήµερα από τον Ανδρέα Φούρα.
Το νοµοσχέδιό του για το 1999, ν.2725, ήταν ένας εµβληµατικός
νόµος, ναι. Έβαλε τις βάσεις για ένα σύγχρονο πλαίσιο αθλητι-
σµού στη χώρα.

Με έχετε ακούσει, το έχω πει δεκάδες φορές. δεν δείχνει αυτό
την καλή πρόθεση ότι πρέπει να κινηθούµε σε µια κατεύθυνση;
Ισχύει σήµερα ο νόµος Ανδρέα Φούρα; Όχι. Μέσα από τα είκοσι
έξι χρόνια πορείας του ελληνικού αθλητισµού όλοι οι Υπουργοί
που πέρασαν, µε τις καλοπροαίρετες θέσεις και απόψεις που
είχαν, νοµοθέτησαν. Έχει αλλάξει συνολικά το πλαίσιο το αρχικό,

παρότι ορισµένοι άξονες παραµένουν, παραδείγµατος χάριν ο
Γιάννης Ιωαννίδης, παραδείγµατος χάριν ο Γιάννης Ανδριανός ή
ο φίλος µας, ο Σταύρος Κοντονής του ΣΥΡΙΖΑ, που πράγµατι κι
αυτός έβαλε πολύ σηµαντικά πράγµατα µέσα στη νοµοθετική ύλη
του Υπουργείου Αθλητισµού.

Σήµερα είµαστε σε ένα χρονικό σηµείο, που πλέον µετά από
τη σηµερινή νοµοθέτηση θα πάµε στο επόµενο, που θα είναι ο
νέος αθλητικός νόµος, η κωδικοποίηση της αθλητικής νοµοθε-
σίας, που δεν είναι µια ευχή, που παραµένει µια πολιτική πρωτο-
βουλία του Υπουργείου Αθλητισµού, αλλά είναι κάτι το οποίο ήδη
υλοποιείται µε το Νοµικό Πανεπιστήµιο της Αθήνας και είµαστε
σχεδόν έτοιµοι, µπαίνοντας και αυτή η ύλη η σηµερινή, να φτά-
σουµε σε αυτό που λέγεται κωδικοποίηση αθλητικής νοµοθεσίας.
Έτσι λοιπόν είναι µια προσφορά, κυρία Πρόεδρε, αυτό, και ως
νοµικός που είστε. 

Σήµερα έχουµε ένα κατακερµατισµένο σύστηµα νοµοθετικής
ύλης, το οποίο είναι εµπόδιο για τους αθλητές, εµπόδιο για τις
διοικήσεις και η τροφή των δικηγόρων. Διότι µέσα από τις ασά-
φειες και τις συγκρούσεις της νοµοθετικής ύλης, της κατακερ-
µατισµένης και πολύχρονης, που είναι γεµάτο αντιφάσεις, δεν
βρίσκει το δίκιο του ένας αθλητής, δεν µπορούµε να βρούµε τον
βηµατισµό µας τον σωστό και υπάρχει η ασάφεια και η αοριστία,
που δηµιουργεί προβλήµατα στη διοίκηση του αθλητισµού σε
όλα τα επίπεδα. Άρα, λοιπόν η επόµενη νοµοθετική πρωτοβουλία,
που θα είναι η κωδικοποίηση της αθλητικής νοµοθεσίας, θα λύσει
σηµαντικά προβλήµατα. 

Τι επιχείρησα -και συγγνώµη για το πρώτο πρόσωπο- από την
πρώτη στιγµή; Προσπάθησα µε αυτές τις τρεις νοµοθετικές πα-
ρεµβάσεις να λύσουµε ζητήµατα διοικητικά, να λύσουµε ζητή-
µατα που αφορούν τη διαφάνεια, να λύσουµε ζητήµατα που
αφορούν τη νοµιµότητα, την ισότητα, τη συµµετοχή των γυναι-
κών, τη χρηστή διοίκηση, την αποτελεσµατικότητα. 

Τα κατάφερα; Απάντηση: αυτά που περιγράφουν αξίες. Οι
αξίες είναι διαχρονικές, δυναµώνουν στο πέρασµα του χρόνου.
Είναι διαρκής προσπάθεια. Σήµερα, όµως, µε αυτά τα τρία νοµο-
σχέδια τα οποία ήρθαν και παρουσιάζονται, πρέπει να σας πω ότι
έχει γίνει σηµαντικό βήµα σε αυτά που προείπα ως πλαίσιο ανα-
φοράς και προσπαθειών. 

Δεν αναφέροµαι στον πρώτο νόµο, τον ν.5085. Αξίζει όµως να
κάνουµε µια µικρή αναφορά, γιατί εκείνον τον νόµο τον ψήφισαν
κάποια κόµµατα, τα οποία δεν δίστασα ποτέ και συνεχίζω να προ-
βάλλω µε θετικό πρόσηµο τη στάση τους, όπως ήταν το ΠΑΣΟΚ,
η Πλεύση Ελευθερίας. Βρέθηκα απέναντι σε ένα µεγάλο πρό-
βληµα και ο ΣΥΡΙΖΑ τότε από αρνητική ψήφο τη µετέτρεψε σε
«παρών». Τα είδα αυτά, τα αναγνωρίζω. 

Γιατί στο διάστηµα αυτού του ενός έτους, όταν προβάλω τον
νόµο, ο οποίος είναι δύσκολος στην εφαρµογή του, απαιτητικός,
έχει δύσκολες κυρώσεις, έλεγα πάντα ότι είναι ένας νόµος ο
οποίος αγκαλιάστηκε διακοµµατικά µες στη Βουλή και αυτό δυ-
νάµωνε και εµένα και την ισχύ του νόµου για την εφαρµογή του. 

Τι κάναµε τον Φεβρουάριο; Θέλω να τα φρεσκάρω λίγο στο
µυαλό σας, γιατί ήταν πολύ δύσκολο. Κάναµε κάτι που δεν είχε
γίνει τα προηγούµενα χρόνια. Έγιναν προσπάθειες τα προηγού-
µενα χρόνια για να αντιµετωπιστεί η αθλητική βία; Έγιναν. Δυ-
στυχώς δεν έπιασαν τόπο. Δεν έφεραν το αποτέλεσµα που
θέλαµε. Δεν φέρανε το αποτέλεσµα εκείνο το οποίο να λέµε ναι,
βλέπουµε κάτι στον ορίζοντα. 

Σήµερα µε την εφαρµογή αυτού του νόµου έναν χρόνο µετά
λέµε ότι αντιµετωπίσαµε τη βία; Απάντηση, όχι. Η βία είναι δια-
χρονική, θα υπάρχει. Είναι εκεί και η πολιτεία κάθε φορά διαχρο-
νικά θα πρέπει να την αντιµετωπίζει µε καινούργια, σύγχρονα
όπλα. 

Τι καταφέραµε όµως; Καταφέραµε κάτι µοναδικό. Είναι η
πρώτη φορά που βλέπουµε να µπαίνει µια τάξη µέσα στα γήπεδα
ποδοσφαίρου και µπάσκετ κατ’ αρχάς και στους υπόλοιπους
αθλητικούς χώρους. Αυτό θέλαµε. Πώς το καταφέραµε αυτό; Το
καταφέραµε µε τρεις πολύ σηµαντικές διαρθρωτικές παρεµβά-
σεις που τις ψηφίσατε. Η πρώτη έχει αναφορά µε το ζήτηµα το
οποίο έχει να κάνει µε τη διαχρονική αντίληψη που υπήρχε, που
ήταν και παθογένεια, στη δικαιοσύνη του αθλητισµού, παραπέ-
µπω στο µέλλον µια ποινή, θα κυρωθεί µετά από δύο-τρία χρόνια,
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θα έχει ξεχαστεί, και εκεί πέρα όλη η κοινωνία και όλοι αµφισβη-
τούσαν τα πάντα. 

Τι κάναµε λοιπόν; Διαµορφώσαµε τη ΔΕΑΒ, ένα πολύ µικρό και
ευέλικτο, το οποίο παίρνει αποφάσεις µέσα σε µια εβδοµάδα.
Άρα, το αίσθηµα ότι «παραπέµπω στο µέλλον» τελείωσε. Άρα,
άµεση απόφαση. 

Το δεύτερο ποιο ήταν; Επίσης κρίσιµο. Όποια απόφαση και να
πάρουµε, αν έπαιρνε το στοιχείο της υποκειµενικότητας ο Γιάν-
νης Βρούτσης, ο Υπουργός Αθλητισµού, είναι οµάδα Χ. Άρα η
απόφαση που πήρε εµπεριέχει το στοιχείο µέσα της υποκειµενι-
κής εχθρότητας ή φιλίας σε αυτήν την οµάδα. Χανόταν όλο το
πλαίσιο. Τι κάναµε λοιπόν µαζί; Μαζί ψηφίσαµε τη δέσµια αρµο-
διότητα, που οι κυρώσεις πλέον δεν είναι υποκειµενικές, είναι
αντικειµενικές. 

Άρα, ξέρουν όλοι ότι όποια κύρωση και αν υπάρχει, δεν υπάρ-
χει το στοιχείο µιας φιλικής προσέγγισης σε µια οµάδα ή εχθρική
στάση απέναντί της. Είναι αντικειµενική. Γι’ αυτό σε αυτόν τον
έναν χρόνο οι όποιες φωνές διαµαρτυρίας ακούστηκαν από τις
µεγάλες οµάδες στο πρόσωπο του νόµου µας, ούτε µία δεν
υπήρξε να πει ότι ξέρεις κάτι, ήταν προσέγγιση φιλική, ήταν προ-
σέγγιση η οποία είχε άλλη σκοπιµότητα. Όλες αναφέρονταν στις
αυστηρές κυρώσεις και µόνο του νόµου. Και αυτό είναι επιτυχία.
Έφερε αποτελέσµατα; Βεβαίως έφερε. 

Δέστε τώρα τη συµπεριφορά στις µεγάλες οµάδες. Θα τις ανα-
φέρω, γιατί πρέπει να πω και µερικά πράγµατα, Παναθηναϊκός,
Ολυµπιακός, ΑΕΚ, ΠΑΟΚ, Άρης. Όταν γίνονται τα ντέρµπι βλέ-
πετε µια ουσιαστική διαφορά; Τη βλέπετε. Όταν όµως υπάρχουν
οι παραβάσεις του νόµου, οι κυρώσεις είναι αυτόµατες, µη αµφι-
σβητήσιµες και φέρνουν αποτέλεσµα. Αποτέλεσµα ποιο; Όλες οι
οµάδες για πρώτη φορά βγάζουν ανακοινώσεις προς τους φιλά-
θλους τους. Προσέξτε, υπάρχει ένας αυστηρός νόµος. Προσέξτε
να συµµορφωθείτε, µην τιµωρηθεί η οµάδα µας, και, και, και. Το
βλέπετε όλοι αυτό. Το ξέρετε πλέον. Είναι πραγµατικότητα.

Τι κάνουµε µε τον σηµερινό νόµο; Με τον σηµερινό νόµο κά-
νουµε κάτι καινούργιο. Από τη στιγµή που βλέπουµε ότι το σύ-
στηµα έχει µια απόδοση συγκεκριµένη όσον αφορά τις κυρώσεις
και τη συµπεριφορά των οµάδων, εξορθολογίζουµε τις ποινές και
εκεί που ήταν τέσσερις µε βάση τις κυρώσεις του ν.5085, το κλεί-
σιµο από φιλάθλους λόγω της ρίψης βολίδας µέσα στο γήπεδο,
το αφήνουµε στις δύο, γιατί όντως διαπιστώσαµε ότι είναι πάρα
πολύ αυστηρή. Και το αφήνουµε στις δύο και δεν το αλλοι-
ώνουµε, δεν το πειράζουµε, διότι ήδη τρεις οµάδες έχουν δεχθεί
κυρώσεις µε δύο κλεισίµατα θυρών. Άρα, θα ήταν αλλοίωση πρω-
ταθλήµατος. 

Τι άλλα κάνουµε; Κάνουµε κάτι που είχε σχεδιαστεί από τον
Φεβρουάριο. Εάν το έφερνα τότε όµως, δικαιολογηµένα η Βουλή
θα αµφισβητούσε τη νοµοθέτηση γιατί θα έλεγε ότι είναι ιδέα,
φαντασίωση και τίποτα άλλο, ευχολόγιο. Ήταν ότι δεν µπορεί
µόνο η ΠΑΕ να δέχεται την κύρωση τη συγκεκριµένη, αλλά
έπρεπε και αυτός ο οποίος οδήγησε την ΠΑΕ στο κλείσιµο και
οδήγησε την οµάδα του σε αυτήν τη µεγάλη τιµωρία. 

Μπορούσαµε να το κάνουµε τον Φεβρουάριο; Όχι. Τι κάναµε
τον Φεβρουάριο; Εκτός το πρώτο της ΔΕΑΒ κάναµε δύο µεγάλες
δοµικές αλλαγές, που δεν υπήρχαν. Η δεύτερη ήταν οι κάµερες,
οι πιο σύγχρονες κάµερες που υπάρχουν σε επίπεδο τεχνολογικό
της Ευρώπης είναι στα ελληνικά γήπεδα Super League και Basket
League. Οι πιο σύγχρονες, δεν υπάρχουν πιο σύγχρονες. Και τι
βλέπουν; Βλέπουν κάθε πλευρά του γηπέδου, κάθε πλευρά. Αυτό
δεν υπήρχε πριν. Λειτουργούν οι κάµερες; Τις βλέπει κάποιος;
Βεβαίως. Μέσα στον νόµο βάλαµε και τη διαδικασία παρακολού-
θησης, ένα ειδικό δωµάτιο, που η αστυνοµία τρεις µέρες πριν θα
παρακολουθεί αλλά και τη µέρα του αγώνα. Άρα, έχουµε µία
πλήρη κάλυψη, αυτή. 

Η τρίτη παρέµβαση ήταν η προέκταση της κάρτας φιλάθλου
του Σταύρου Κοντονή του ΣΥΡΙΖΑ. Είχε νοµοθετήσει πολύ
σωστά, το πνεύµα ήταν σωστό, να µπούµε σε µια διαδικασία να
ελέγχουµε ποιοι µπαίνουν στο γήπεδο. Δεν το καταφέραµε.
Έντεκα χρόνια συνεχώς αναβολή στην υπουργική απόφαση. Σή-
µερα όµως, µε τον Δηµήτριο Παπαστεργίου, καταφέραµε και κά-
ναµε πράξη αυτό το ακατόρθωτο, που στηρίχθηκε στο πνεύµα
της κάρτας φιλάθλου. Όλα τα γήπεδα πλέον, και στο µπάσκετ

και στο ποδόσφαιρο, της Super League και της Basket League,
όσοι µπαίνουν µέσα, µπαίνουν µε απόλυτη ταυτοποίηση.

Ήταν πραγµατικά ένας άθλος που δεν το πίστευε κανείς και
θυµάστε τις δυσκολίες, και στα κανάλια, και σε εφηµερίδες, και
στους δηµοσιογράφους, οι οποίοι αµφισβητούσαν το αποτέλε-
σµα στην αρχή, λοιδορούσαν τον νόµο. Έλεγαν είτε δεν θα εφαρ-
µοστεί είτε βάζουµε σε ταλαιπωρία τον κόσµο. Σήµερα ένα
εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες φίλαθλοι έχουν µπει µέσα στα
γήπεδα µε το gov.gr ταυτοποιηµένοι. 

Τι σηµαίνει αυτό; Τέλος στο ξέφραγο αµπέλι. Όποιος µπαίνει
µέσα ξέρουµε το όνοµά του, το επίθετό του, τη διεύθυνσή του.
Και τι κάνουµε µε αυτό τώρα που ξέρουµε τα στοιχεία και λει-
τουργεί το σύστηµα; Φέρνουµε τη διάταξη τη συγκεκριµένη. Δη-
λαδή θα έχει κύρωση αυστηρή πλέον και αυτός ο οποίος κάνει
κακό στην οµάδα του και η κύρωση είναι από 3.000 έως 50.000
ευρώ. Θα είναι οι επόµενες κυρώσεις που θα µπουν µετά την ψή-
φιση του νόµου. Θέλω να το ακούσουν όλοι αυτό, ότι µπορεί να
τους πάει ένας λογαριασµός 50.000 ευρώ στο σπίτι τους, εάν
κλείσει το γήπεδο εξαιτίας της δικής τους συµπεριφοράς, και ορι-
στική αποβολή από κάθε αθλητικό χώρο ένα έως πέντε χρόνια. 

Είµαι σίγουρος ότι µετά και από αυτές τις κυρώσεις θα αλλάξει
επίσης προς το καλύτερο όλη αυτή η συµπεριφορά αυτών οι
οποίοι δεν αγαπούν τελικά την οµάδα τους, αλλά πάνε για άλ-
λους λόγους, να δείξουν τη δύναµή τους, τον τσαµπουκά τους
και χρησιµοποιούν την οµάδα ως άλλοθι για να λένε ότι κάτι κά-
νουν. Αυτός που αγαπάει την οµάδα του πάει και διασκεδάζει.
Διασκεδάζει και µε τον αντίπαλο, χαίρονται τη νίκη και την ήττα
της οµάδας τους. 

Νοµίζω, κύριε Καραναστάση, ότι αυτό λέγατε κι εσείς. Αυτό πι-
στεύουµε όλοι εδώ µέσα και γι’ αυτό τα µέτρα που παίρνουµε
είναι πρωτοφανή, πρωτόγνωρα, καινοτόµα και φέρνουν αποτέ-
λεσµα. Και το αποτέλεσµά τους, εκτός από τα ίδια τα µέτρα, είναι
και η στήριξη η δική σας, η στήριξη των κοµµάτων. Μέχρι που θα
κατέβω από το µικρόφωνο και θα είµαι εκεί στην ψηφοφορία, θα
περιµένω να ψηφιστεί όσο το δυνατόν ευρύτερα το νοµοσχέδιο,
γιατί όλες οι διατάξεις του νοµοσχεδίου εµπεριέχουν µόνο θετικό
πρόσηµο. Είναι όλες µελετηµένες.

Αρχίζω µε το σηµείο που ακούστηκε περισσότερη κριτική, στις
υποτίθεται φωτογραφικές διατάξεις. Δεν είναι φωτογραφικές δια-
τάξεις, είναι διατάξεις οι οποίες είναι στοχευµένες. Σε ποιες πε-
ριοχές του αθλητισµού; Σκοποβολή, τοξοβολία, ποδόσφαιρο,
µηχανοκίνητος αθλητισµός και αθλητισµός µοτοσυκλέτας.

Ας ξεκινήσω µε τα δύο τελευταία. Ξύπνησα ένα πρωί, νοµίζετε,
και πήγα να κάνω εγώ µια αλλαγή στη δοµή και στη φιλοσοφία
του µηχανοκίνητου αθλητισµού και της µοτοσικλέτας; Όχι. Απλά
ήρθαν οι δύο οµοσπονδίες, δύο κυρίες οι οποίες ασχολούνται µε
το άθληµα και το αγαπάνε πάρα πολύ, µε όλα τα σωµατεία τους,
ήρθαν στο γραφείο µου και είπαν «κλείνουµε». Ο µηχανοκίνητος
αθλητισµός και ο αθλητισµός της µοτοσικλέτας έχει πάρα πολ-
λούς ιδιαίτερους θεατές. Το αγαπάνε πολύ το άθληµα, αλλά
υπάρχουν δυσκολίες στην επιβίωσή του.

Ζήτησαν οµόφωνα, κυρία Κωνσταντοπούλου, µου ζήτησε οµό-
φωνα όλη η οµοσπονδία -δεν µπορούσα να κλείσω τα µάτια µου-
να εφαρµόσουµε τι; Όχι να εφαρµόσουµε κάτι στην Ελλάδα ιδι-
αίτερο, αλλά αυτό που λέει η FIA, ο παγκόσµιος δηλαδή οργανι-
σµός τους. Και τους είπα «ναι, θα το κάνω». Δηλαδή, όταν θα γίνει
το πανελλήνιο πρωτάθληµα εδώ, ενώ στα άλλα αθλήµατα δεν
συµµετέχουν ξένοι, σ’ αυτά τα δύο αθλήµατα θα συµµετέχουν
ξένοι, οι οποίοι θέλουν να έρθουν εδώ, να αποκτήσουν εµπειρίες.
Οι διακρίσεις για τους Έλληνες αθλητές παραµένουν. Θέλουν να
έρθουν εδώ πέρα άτοµα µε αυτοκίνητα, µε την οµάδα τους. Και
χρήµα θα φέρουν και θα µείνουν εδώ. Θα αποκτήσουµε κι εµείς
εµπειρία. Είναι άλλο το αυτοκίνητο, άλλο τα άλλα αθλήµατα. Δεν
µπορεί να είναι οριζόντια όλα. Οριζόντιοι είναι οι κανόνες και εξα-
τοµικεύουµε. Να, λοιπόν, εδώ γιατί πήρα αυτήν την απόφαση και
ενισχύω αυτές τις δύο οµοσπονδίες µε την αλλαγή της λειτουρ-
γίας τους και της αντίληψής τους, που µου το ζήτησαν οι ίδιοι, οι
ίδιες οι οµοσπονδίες οµόφωνα.

Πάω τώρα τοξοβολία και σκοποβολή. Τι κάνουµε εδώ πέρα;
Δεν είναι φωτογραφική, στοχευµένη διάταξη είναι. Δεν έχουµε
προπονητές. Εφόσον δεν έχουµε προπονητές, υπάρχουν δύο

7454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δρόµοι: Ή κλείνουν τα σωµατεία ή κάνουµε εξατοµικευµένη προ-
σέγγιση µε τους επιµορφωτές. Επέλεξα το δεύτερο, να στηρίξω
τη σκοποβολή και την τοξοβολία, που δεν υπάρχουν προπονητές,
µε αυτές τις δύο παρεµβάσεις.

Το τελευταίο είναι το ποδόσφαιρο. Πράγµατι πρέπει να σας πω
ότι µε την ΕΠΟ, µε τον κ. Γκαγκάτση, έχω εξαιρετικές σχέσεις. Η
πολιτεία και η ΕΠΟ πλέον έχουν πολύ καλές σχέσεις, όπως µε
όλες οι οµοσπονδίες. Δεν υπάρχει τίποτα που να µας διαχωρίζει
και δεν µπορώ να καταλάβω γιατί στο παρελθόν υπήρχαν και
αυτοί οι διαγκωνισµοί. Ήταν ανόητη όλη αυτή η εικόνα που
υπήρχε στο παρελθόν, µε την έννοια διαφορετικά στρατόπεδα,
άλλο ΕΠΟ, άλλο πολιτεία. Είναι διακριτοί οι ρόλοι µας και ο ένας
στηρίζει τον άλλο. Η ΕΠΟ θέλει να στηρίζεται από την πολιτεία
και εµείς θέλουµε να στηρίζουµε την ΕΠΟ για το καλό του αθλή-
µατος που λέγεται ποδόσφαιρο, το οποίο είναι το πιο ελκυστικό
άθληµα στην Ελλάδα. Mε βάση τα στοιχεία του e-Kouros, 32,4%
είναι η συντριπτική πλειοψηφία των ελληνικών σωµατείων στο πο-
δόσφαιρο.

Άρα, τι κάναµε; Λύσαµε µε τον κ. Γκαγκάτση και όλη την εκτε-
λεστική του ένα πρόβληµα το οποίο ήταν γόρδιος δεσµός. Εισα-
γάγαµε την UEFA C -διακόσιες σαράντα ώρες εκπαίδευση- και
βγάζουµε µια νέα φουρνιά προπονητών. Είναι φωτογραφική διά-
ταξη; Στοχευµένη παρέµβαση στο ποδόσφαιρο. Συνεννόηση εί-
χαµε µε την οµοσπονδία. 

Το επόµενο ποιο ήταν; Ακούστε. Το 2021, όταν ψηφίστηκε ο
νόµος για τους προπονητές, πετάχτηκαν έξω περίπου χίλιες πε-
ντακόσιες περιπτώσεις προπονητών οι οποίοι δεν είχαν Απολυ-
τήριο Λυκείου. Πρέπει οι προπονητές να έχουν Απολυτήριο Λυ-
κείου; Βεβαίως, πρέπει να έχουν. Αλλά όταν µια πολιτεία νοµο-
θετεί, πρέπει να λαµβάνει υπ’ όψιν της και ένα µεταβατικό στάδιο
για κάποιους ανθρώπους που είναι πενήντα χρονών, σαράντα
πέντε χρόνων, µε εµπειρία. Ξέρω ανθρώπους στο καράτε, στο
τζούντο, στο ποδόσφαιρο που δεν είχαν Απολυτήριο Λυκείου.
Αυτοί οι άνθρωποι πετάχτηκαν στον δρόµο. Σήµερα τους επανα-
φέρουµε. Είναι χίλια πεντακόσια άτοµα προπονητές, οι οποίοι θα
φθίνουν στην πάροδο των ετών. Είναι φωτογραφική διάταξη; Όχι,
είναι στοχευµένη. Αυτά τα διέτρεξα γρήγορα για να σας πω για
τα υπόλοιπα.

Απινιδωτής: Περιττό να το υποστηρίξω. Καταλαβαίνετε όλοι τη
σηµασία του απινιδωτή, ο οποίος έρχεται πλέον µε οριζόντια διά-
ταξη και συνδέεται µε την ύπαρξη ή όχι αθλητικού σωµατείου.
Κλείνει το αθλητικό σωµατείο, αν δεν έχει απινιδωτή. 

Άλλη διάταξη, ψηφιακή κάρτα υγείας. Πού στηρίχθηκε η ψη-
φιακή κάρτα υγείας; ΣΥΡΙΖΑ, Ο Κοντονής την εισήγαγε -και
µπράβο- τότε την κάρτα υγείας. Ήταν χρήσιµη; Βεβαίως και ήταν
χρήσιµη. Σήµερα έχουµε τη δυνατότητα να πάµε ένα βήµα µπρο-
στά, την κάνουµε ψηφιακή. Τι κερδίζουµε µε αυτό; Πρώτον, την
οποιαδήποτε γραφειοκρατική ταλαιπωρία και, δεύτερον, µει-
ώνουµε το κόστος, γιατί αν υπάρχουν δύο αθλητές, έρχεται η πο-
λιτεία µε την ψηφιακή κάρτα και πληρώνει µία φορά ο αθλητής
και όχι δύο. Και οτιδήποτε άλλο µπορεί να υπάρξει σε επίπεδο
παραποίησης εγγράφου, ψηφιακά θα µπαίνει στο e-Kouros και
θα το έχουν όλες οι οµοσπονδίες. Είναι κάτι κακό αυτό ή είναι
κάτι που πρέπει να το ψηφίσουµε όλοι µαζί; Νοµίζω ότι πρέπει να
το ψηφίσουµε. Το χαιρετίζουν όλοι οι σύλλογοι.

Άλλη διάταξη,  για το e-Kouros, το οποίο άκουσα ότι βασανίζει
τον κόσµο και τα υπόλοιπα. Πριν µερικά χρόνια ο ελληνικός αθλη-
τισµός -εγώ είµαι της γενιάς που τον θυµάται- ήταν τα σωµατεία-
σφραγίδες του παράγοντα ή των παραγόντων. Κάπως έτσι
χτίστηκε ο ελληνικός αθλητισµός. Περάσαµε σε µια πιο οργανω-
µένη µορφή και σήµερα πλέον λέµε -και το λέω αυτό µε γνώση-
ότι το σύστηµα ελέγχου και διοίκησης του ελληνικού αθλητισµού
είναι από τα πιο σύγχρονα στην Ευρώπη. Κατακτήσαµε πέρυσι
το e-Kouros. 

Κυρία Πρόεδρε, θέλω να το ακούσετε αυτό, γιατί είναι ένα
βήµα µοναδικό. Μπήκα στο Υπουργείο Αθλητισµού τον Σεπτέµ-
βριο του 2023. Κάλεσα Ολυµπιονίκες, κορυφαίους αθλητές. Ζή-
τησα τη βοήθειά τους και τη συµβολή τους στη διοίκηση του
Υπουργείου. Απλόχερα είπαν όλοι «ναι». Είπα: «Θα σας κάνω δύο
ερωτήσεις. Πρώτη ερώτηση. Ξέρετε από αθλητισµό;». Οµόφωνα
όλοι «βεβαίως» και ξέρουν από αθλητισµό, ο  καθένας στο αθλη-

τικό του πεδίο. Δεύτερη ερώτηση: «Ποιος είναι ο αθλητισµός
στην Ελλάδα;». Κανείς δεν ήξερε. Και δεν ήξερε κανείς στην Ελ-
λάδα ποιος είναι ο αθλητισµός µέχρις ότου υποσχέθηκα ότι σε
οκτώ µήνες η Ελλάδα θα δει τη µεγαλύτερη µεταρρύθµιση. Στις
21 Μαρτίου του 2024 η Ελλάδα απέκτησε το e-Kouros, το πιο
σύγχρονο σύστηµα, το πιο καινοτόµο, που µπορούµε να δούµε
τα πάντα ψηφιακά στο ηλεκτρονικό περιβάλλον του Υπουργείου
Αθλητισµού, στο e-Kouros. Είναι µία κατάκτηση µοναδική. Δεν
υπάρχει σε καµία ευρωπαϊκή χώρα.

Είναι χρήσιµο εργαλείο; Ακούστε. Στις 21 Μαρτίου του 2025
θα παρουσιαστεί το δεύτερο e-Kouros. Τα στοιχεία είναι συντρι-
πτικά, υπό την έννοια ότι είναι τόσο εξειδικευµένα και τόσο ωραία
διαµορφωµένα και τόσο κατανοητά, που ο κάθε Πρόεδρος κόµ-
µατος, ο κάθε Βουλευτής για την περιοχή του, ο κάθε δήµαρχος,
ο κάθε περιφερειάρχης θα µπορεί να έχει τη χαρτογράφηση την
ψηφιακή της περιοχής του, να βλέπει τον αριθµό των αθλητών,
τον αριθµό των προπονητών, τις αθλητικές εγκαταστάσεις. Θα
γίνει πλέον ένα κτηµατολόγιο αθλητικών εγκαταστάσεων, που σή-
µερα δεν το ξέρουµε. Θα το µάθουµε µέσα στο 2025. Και χίλια
δυο άλλα θετικά πράγµατα, τα οποία είναι µόνο για το καλό του
ελληνικού αθλητισµού. 

Τότε θα έχουµε πλέον συγκριτικές παραστάσεις. Στο ερώτηµα
«µεγάλος είναι ή µικρός ο ελληνικός αθλητισµός;», θα το µά-
θουµε φέτος, συγκριτικά όµως µε πέρυσι. Διαχρονικά, λοιπόν,
περνώντας ο χρόνος, θα µπορούν όλοι εδώ, οι Αρχηγοί Κοµµά-
των, οι Βουλευτές να γνωρίζουν στην περιοχή τους αν µεγαλώνει
ή µικραίνει ο αθλητισµός, πού µεγαλώνει, σε ποιο άθληµα. Με-
γαλώνει σε επίπεδο αθλητών; Μεγαλώνει σε επίπεδο προπονη-
τών; Μεγαλώνει σε επίπεδο σωµατείων; Πράγµατα τα οποία δεν
γνωρίζαµε µέχρι χθες. 

Να, λοιπόν, γιατί το e-Kouros είναι πολύ θετικό. Ήρθε και θα
µείνει. Είναι µια παρακαταθήκη, λέω εγώ, «ΕΡΓΑΝΗ του αθλητι-
σµού», που καταγράφει εδώ τον ελληνικό αθλητισµό και είναι
πλέον κτήµα όλου του ελληνικού λαού, του ελληνικού αθλητισµού.
Για τα βιβλία τα οποία εισάγω, κάποιος κατάλαβα ότι δεν έχει κα-
ταλάβει το πνεύµα. Μειώθηκε πάρα πολύ το σύστηµα της κατα-
γραφής των ηλεκτρονικών στοιχείων στο e-Kouros, πάρα πολύ.  

Φέρνουµε το θέµα των βιβλίων. Τα βιβλία είναι καθιερωµένα
στα παλιά σωµατεία εδώ και περίπου τριάντα χρόνια. Οι λογιστές
που τηρούν τα βιβλία των σωµατείων µε βάση την υφιστάµενη
νοµοθεσία πρέπει να είναι µε το χειρόγραφο σύστηµα. Όλοι πα-
ρανοµούν. Κανένας δεν κρατάει χειρόγραφο σύστηµα σε βιβλία.
Άρα, λοιπόν, ερχόµαστε τώρα και νοµιµοποιούµε τη διαδικασία
καθώς δίνουµε τη δυνατότητα να είναι ψηφιακό το κράτηµα της
καταγραφής των βιβλίων στα σωµατεία µε προοπτική να υπάρ-
ξουν ατοµικές θυρίδες µέσα στο e-Kouros και κάθε σωµατείο που
δηµιουργείται να έχει το δικό του σύστηµα εγγραφής των οικο-
νοµικών του δεδοµένων, των γενικών συνελεύσεων µέσα στο e-
Kouros. Άρα, µιλάµε για την απόλυτη ψηφιοποίηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, αν θέ-
λετε ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Κλείνω.
Έχω µια µοναδική ευκαιρία. 

Βεβαίως πρέπει να γίνουν έργα, κυρία Πρόεδρε. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε υλοποιούνται εκατό
έργα σε όλη την Ελλάδα µέσα από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων. Εκατό έργα σε ολόκληρη τη χώρα µε ταχύτατο
ρυθµό. Θα δούµε να κόβεται κορδέλα τέλος του 2025 και µέσα
στο 2026. Και ταυτόχρονα τα εθνικά αθλητικά κέντρα τα οποία
πραγµατικά υπέφεραν έχουµε µία γενναία αύξηση του προϋπο-
λογισµού, από το ΟΑΚΑ µέχρι το ΣΕΦ και από το Καυταντζόγλειο,
το οποίο επιµένω ότι θα γίνει το ΟΑΚΑ της Βορείου Ελλάδος,
µέχρι τα ΕΑΚ και όλη τη χώρα. Γίνανε; Δικαιολογηµένα άκουσα
Βουλευτές να λένε «µα, για εκείνο το εθνικό αθλητικό κέντρο, πα-
ραδείγµατος χάριν το Καυταντζόγλειο, δεν έχει βγει στατική µε-
λέτη». Είµαστε Δηµόσιο. Για να γίνει, παραδείγµατος χάριν, η
πυρασφάλεια του Καυταντζογλείου που δεν είχε ποτέ -δεν είχε
ποτέ!- έπρεπε να περάσει η διαδικασία, να κλειδώσουµε τα χρή-
µατα τα οποία πήγαν, να γίνει διαγωνισµός και µετά να βγει, να
έχουµε την πυρασφάλεια στο Καυταντζόγλειο. Και πόσα άλλα τέ-
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τοια. Χρειάζεται χρόνο το Δηµόσιο. 
Υπάρχει µια διάταξη για την Παιανία. Είναι κάποιος που θα πει

«δεν θα την ψηφίσω»; Δύο υπερσύγχρονα αθλητικά κέντρα έχουν
ετοιµαστεί στην Παιανία. Έχουν παραδοθεί. Έχουν παραδοθεί
µε τη µορφή προπονητηρίων. Είναι έτοιµα. Καλώ όλους σας να
έρθετε να τα δείτε όποτε θέλετε. Θα γίνει το σπίτι του στίβου και
το σπίτι της ξιφασκίας. Χρειάζεται όµως η ψήφιση του συγκεκρι-
µένου άρθρου έτσι ώστε να µετατραπούν σε κανονικούς αθλητι-
κούς χώρους. Μετά την ψήφιση του συγκεκριµένου άρθρου θα
βγουν οι µελέτες και θα λειτουργήσει η Παιανία σαν ένα αθλητικό
κέντρο. Σήµερα είναι προπονητήριο. Εκεί λοιπόν είναι µια θετική
προοπτική. 

Το ζήτηµα του ντόπινγκ. Να πούµε αλήθειες; Το ντόπινγκ για
την Ελλάδα ήταν η αχίλλειος πτέρνα του ελληνικού αθλητισµού.
Το 2020-2021 η Ελλάδα πήγε να βγει έξω από κάθε παγκόσµια
αθλητική διοργάνωση επειδή δεν είχε καµία σχέση µε το αντιντό-
πινγκ. Γίνανε προσπάθειες. Στο τιµόνι του ΕΟΚΑΝ είναι ο Λέων
Γρηγόρης, εξαίρετος επιστήµονας. Τα έχει πάει περίφηµα. Και
σήµερα που µιλάµε η Ελλάδα πήρε βραβείο επαίνου από τη
WADA, από την παγκόσµια οµοσπονδία, λόγω των υψηλών επι-
δόσεων. Είναι µία διάταξη η οποία έχει στοιχεία τα οποία εισά-
γουµε µε την πιο σύγχρονη καταγραφή που έχει κάνει η WADA
σε παγκόσµιο επίπεδο. Είναι κάτι στο οποίο θα πούµε όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

Έχουµε µέσα για τον ΟΑΣΠ. Είναι µια διάταξη συγκεκριµένη
που είναι αναγκαίο να ψηφιστεί. Προθεσµία έχουµε µέχρι τις 28
Φεβρουαρίου να µπουν όλες οι αθλητικές εγκαταστάσεις και να
ελεγχθούν για την αντισεισµική τους δυνατότητα. Είναι κάτι στο
οποίο θα πει κάποιος όχι; 

Η νησιωτικότητα είναι µια ιδιαιτερότητα. Κάποιοι αναρωτήθη-
καν γιατί για τα νησιά µέχρι τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους. Στα
νησιά αυτά δεν υπάρχει δυνατότητα για κάποιο παιδί να έχει προ-
πονητή. Μην κρυβόµαστε. Δεν υπάρχει δυνατότητα. Τα παιδιά
αυτά έχουν τη δυνατότητα µόνο µε τον καθηγητή φυσικής αγω-
γής να του δώσουµε την εξουσιοδότηση µέσα από τον νόµο να
µπορέσει να έχει ρόλο προπονητή.

Κάνουµε τώρα µε νόµο την εξίσωση των πτυχίων για τα ΑΜΕΑ.
Θα το ψηφίσουν όλοι. Εξισώνουµε τα πτυχία προπονητών ατόµων
µε αναπηρία και ατόµων που συµµετέχουν κανονικά στα αθλή-
µατα και είναι προπονητές. Δεν είναι δίκαιο; Είναι κάτι για το
οποίο θα πει κάποιος ότι µεροληπτούµε και κάνουµε κάτι άδικο; 

Έτσι και έτσι, κλείνουµε µε την τελευταία διάταξη η οποία έχει
να κάνει µε την αύξηση των διακρίσεων. Κυρία Πρόεδρε, είναι
αυτό που λέτε. Για πολλά χρόνια οι διακρίσεις ήταν σε επίπεδο
τριών Ολυµπιονικών. Ο πρώτος, ο δεύτερος και τρίτος σε Ολυ-
µπιακούς Αγώνες έπαιρνε τη διάκριση και τα συγκεκριµένα προ-
νόµια τα οποία δίνει η ελληνική νοµοθεσία. Σήµερα τι κάνουµε;
Ερχόµαστε και παρεµβαίνουµε. Και οι τρεις θα γίνουν έξι από
τους Ολυµπιακούς στο Παρίσι. Τι συνέβη ενδιάµεσα; Στην επι-
τροπή, για να είµαι δίκαιος, πρώτα η Πρόεδρος των Ολυµπιονι-
κών η κ. Ζυγούρη, στη συνέχεια ο ΣΥΡΙΖΑ, η Πλεύση Ελευθερίας,
οι Σπαρτιάτες και άλλα κόµµατα, αν δεν κάνω λάθος, ζήτησαν να
έχει αναδροµική ισχύ. Και το κάνουµε αποδεκτό. Είναι κάτι στο
οποίο θα πει κάποιος ΟΧΙ; Πρέπει όλοι να πούµε ΝΑΙ. Εδώ, κυρία
Πρόεδρε, να σας πω ότι πάντα προσπαθούµε για το καλύτερο.
Δεν εξαντλούµε σήµερα τα πάντα. Διεκδικούµε περισσότερο. Πα-
ραδείγµατος χάριν, κάνατε αναφορές στην Ολυµπιονίκη µας την

κ. Πλατανιώτη, που πήρε διάκριση αλλά δεν ήταν στην πρώτη
τριάδα και στην κ. Κυρίζου η οποία µου είπατε ότι κι εκείνη έχει
τα δικά της παράπονα και δικαιολογηµένα. Θα ωφεληθούν από
τη νοµοθετική αυτή παρέµβαση. Θα πάρουν τις διακρίσεις που
τους αξίζουν λόγω ακριβώς του επιτεύγµατος που είχαν στους
Ολυµπιακούς Αγώνες. Να, λοιπόν, τα δύο παραδείγµατα που εί-
πατε πως εδώ ικανοποιούνται. 

Και οι αθλητές που λέτε ότι διαµαρτύρονται, τις περισσότερες
φορές έχουν δίκιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε.

Επισκέφθηκα το ΟΑΚΑ µόλις έγινα Υπουργός. Πήγα να διαπι-
στώσω ιδίοις όµµασι αυτό που έλεγε ο εξαιρετικός εθνικός προ-
πονητής ο Γιώργος Ποµάνσκι. Άκουγα τις φωνές διαµαρτυρίας
του µαζί µε τον Τεντόγλου, τον Μανόλο, ότι έτρεχαν νερά, ότι δεν
είχαν θέρµανση. Δεν το πίστευα. Δεν σας κρύβω ότι δεν το πί-
στευα. Όταν πήγα και το είδα ντράπηκα από την εικόνα που αντί-
κρισα και από τις συνθήκες που έκαναν προπόνηση. Και επειδή
εδώ αποδεικνύεται στην πράξη ότι χρειάζεται πολιτική βούληση,
η εντολή που δόθηκε ήταν να αλλάξει αµέσως. Σήµερα, µετά από
τρεις µήνες, έχουµε ένα από τα καλύτερα προπονητήρια. Χαίρο-
µαι και νιώθω την ικανοποίηση ότι ο Τεντούγλου και ο Μανόλο
και ο Ποµάνσκι, ο προπονητής τους, κάνουν σε καλές συνθήκες
προπόνηση και αθλούνται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ευχαριστήσω για
τη συνεργασία, την ανταλλαγή απόψεων και στην επιτροπή και
µέχρι τώρα. Άκουσα τις παρατηρήσεις σας. Καλοπροαίρετα τις
δέχοµαι όλες. Δεν είναι εφικτό να τα υλοποιήσουµε όλα. Όµως
κάνουµε ένα βήµα. Θα παρακαλούσα πάρα πολύ, στο πλαίσιο του
εφικτού και της κοµµατικής σας δυνατότητας, δώστε θετική
ψήφο. Δώστε θετική ψήφο για να προχωρήσουµε όλοι µαζί. Δεν
εξαντλούµαι στην ψήφο της Νέας Δηµοκρατίας η οποία έχει τη
δυνατότητα λόγω πλειοψηφίας και δεδηλωµένης να πει ΝΑΙ. Προ-
σπαθώ µέχρι τέλους να πάµε όλοι µαζί. Ο αθλητισµός µάς ενώνει.
Δεν διχάζει. Και νοµίζω ότι µπορούµε να προχωρήσουµε µαζί πα-
ραπέρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα την υπ’ αριθµόν 1027
από 5-2-2025 πρόταση που κατέθεσαν ο Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης και 30 Βου-
λευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας για τη σύσταση Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής προς διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης, κατά του πρώην Υφυπουργού παρά τω Πρωθυ-
πουργώ κ. Χρήστου Τριαντόπουλου, σύµφωνα µε τις διατάξεις
των άρθρων 86 παρ. 3 του Συντάγµατος, 153 επ. του Κανονισµού
της Βουλής και 5 του ν.3126/2003: «Ποινική Ευθύνη των Υπουρ-
γών», όπως ισχύουν, για τη διερεύνηση τυχόν αδικηµάτων που
έχουν τελεστεί κατά την άσκηση των καθηκόντων του.

Η πρόταση θα καταχωρηθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης, θα τυπωθεί, θα διανεµηθεί στους Βουλευτές και θα
εγγραφεί σε ειδική ηµερήσια διάταξη, όπως ορίζει ο Κανονισµός
της Βουλής. 

(Η προαναφερθείσα πρόταση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

7456 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Γεώργιος Κωτσός, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακο-
λουθήσει ο κ. Γιαννούλης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ για έξι λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Μπορούµε να ξέρουµε πόσοι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι θα µιλήσουν, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μόνο ο κ. Γιαννούλης,
µέχρι αυτήν τη στιγµή, για έξι λεπτά και µετά είστε εσείς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα µου

επιτρέψετε να σχολιάσω κατ’ αρχάς το γεγονός ότι πάρα πολλοί
συνάδελφοι δεν απέφυγαν τον πειρασµό, παρά το γεγονός ότι
συζητούµε ένα νοµοσχέδιο που έχει να κάνει µε το Υπουργείο
Αθλητισµού, να αναφερθούν επί µακρόν στο τραγικό δυστύχηµα
των Τεµπών. 

Εκείνο που θα ήθελα να σας παρακαλέσω είναι να σεβαστούµε
την Ελληνική Δικαιοσύνη, να της επιτρέψουµε και να της δώ-
σουµε το δικαίωµα απερίσπαστα, αντικειµενικά και αξιοκρατικά
να βγάλει τις αποφάσεις της, αλλά, πάνω και πέρα απ’ όλα, να
σεβαστούµε τους συγγενείς των θυµάτων, που περνούν τον δικό
τους Γολγοθά και που διατρανώνουν µε τη φωνή τους να απο-
φύγουµε την εργαλειοποίηση και την κοµµατική εκµετάλλευση
αυτού του γεγονότος.

Ως Θεσσαλός και ως Καρδιτσιώτης, που βιώσαµε τα τρία τε-
λευταία χρόνια τεράστιες καταστροφές στην περιοχή µας και
από σεισµούς, να εκφράσω την κατανόησή µου, τη συµπόνια
µου, τη συµπάθειά µου απέναντι στους νησιώτες µας που περ-
νάνε δύσκολες στιγµές αυτές τις ηµέρες µε την ευχή ότι ως εδώ
ήταν τα χειρότερα και από εδώ και πέρα θα ξηµερώσουν καλύ-
τερες ηµέρες.

Συζητούµε, λοιπόν, σήµερα ένα νοµοσχέδιο που έχει να κάνει
µε το Υπουργείο Αθλητισµού για τον αθλητισµό, ένα ισχυρό κοι-
νωνικό φαινόµενο -θα έλεγα κοινωνικό αγαθό- µε πολλαπλές επι-
δράσεις στην κοινωνία και στον πληθυσµό. 

Έχει τη δυνατότητα να έχει ισχυρούς συµβολισµούς, να επη-
ρεάζει διαδραστικά και κυρίως να διαµορφώνει άποψη σε ένα µε-
γάλο µέρος της κοινωνίας, για να µην πω στο σύνολο της κοινω-
νίας, σε όλες του τις εκφάνσεις είτε µιλάµε για µαζικό αθλητισµό
-και εδώ θα ήθελα πραγµατικά να σας συγχαρώ, κύριε Υπουργέ,
διότι πραγµατικά η χώρα µας διαθέτει ένα χαµηλό ποσοστό συ-
µπολιτών µας που γυµνάζονται- είτε αφορά τον σχολικό αθλητι-
σµό -και εδώ θα ήθελα να επισηµάνω ότι την ώρα που η νέα µας
γενιά είναι από τις πλέον παχύσαρκες γενιές είναι σηµαντικό το
µάθηµα της Φυσικής Αγωγής να αυξηθεί ωριαία στα σχολεία,
προκειµένου να καταπολεµήσουµε αυτό το φαινόµενο- είτε
αφορά τον ερασιτεχνικό αθλητισµό, είτε αφορά τον επαγγελµα-
τικό αθλητισµό, είτε τον αθλητισµό των ατόµων µε αναπηρία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα νεανικά µου χρόνια έχω
ασχοληθεί επαγγελµατικά µε τον αθλητισµό ως καθηγητής φυ-
σικής αγωγής, ως δηµοσιογράφος, ως προπονητής, ως κριτής
στίβου, ως διαιτητής, ως παράγοντας και τώρα τελευταία ως φί-
λαθλος. Είναι αλήθεια ότι ο αθλητισµός µάς έχει χαρίσει πολλές
χαρές, πολλές επιτυχίες σε διεθνές επίπεδο, σε συλλογικό επί-
πεδο, αλλά και σε ατοµικό επίπεδο: Ολυµπιονίκες, πανευρωπαϊκά
πρωταθλήµατα κ.τ.λ..

Όµως, τον αθλητισµό στη χώρα µας τον κατατρέχουν και µία
σειρά από παθογένειες, µία σειρά από σοβαρές παθογένειες, που
πολλές φορές γίνονται και επικίνδυνες, όπως είναι η βία που κα-
ταλήγει σε µερικές περιπτώσεις να γίνεται και εγκληµατικότητα,
όπως είναι η χειραγώγηση των αγώνων, δηλαδή τα στηµένα παι-
χνίδια, όπως είναι η αδιαφάνεια και όπως είναι και τα αναβολικά.

Και τι έρχεται να κάνει σήµερα ο Υπουργός µε το νοµοσχέδιο;
Να καταπολεµήσει αυτές ακριβώς τις παθογένειες µε µία σειρά
από µέτρα, που παρεµβαίνουν αποφασιστικά σε κάθε µία από
όλες αυτές τις παθογενείς εκφάνσεις που παρεισφρέουν δίπλα
στον αθλητισµό.

Και θα ήθελα να ξεκινήσω κάνοντας µια µεγάλη αναφορά στον
e-Kouros, γιατί είχε δίκιο Υπουργός. Έχουµε αθλητισµό στην Ελ-
λάδα. Τι είδους αθλητισµό; Πόσα σωµατεία; Πόσους αθλητές; Τι
αθλητικές εγκαταστάσεις; Πόσες; Εξυπηρετούν τον σκοπό για
τον οποίο υπάρχουν; Σε τι κατάσταση βρίσκονται;

Και θα ήθελα εδώ να σας καταθέσω και την προσωπική µου
εµπειρία για να καταλάβετε πόσο σηµαντικό ρόλο παίζει ο e-Kou-
ros. Συµµετείχα κάποτε σε εκλογές της Ένωσης Ποδοσφαιρικών
Σωµατείων Καρδίτσας. Το πιστεύετε ότι µέχρι την ηµέρα των
εκλογών δεν ξέραµε πόσα σωµατεία ψηφίζουν; Και ξαφνικά εµ-
φανίζονταν σωµατεία εκεί που δεν περίµενε κανείς και κοιτούσα
το πρόγραµµα των αθλητικών αγώνων σε όλες τις κατηγορίες -
στην πρώτη κατηγορία, στη δεύτερη, στην τρίτη- και δεν έβλεπα
πουθενά κάποια σωµατεία να συµµετέχουν. Και, όµως, ψήφιζαν.
Αυτόν τον αθλητισµό θέλαµε; Αυτόν τον αθλητισµό θέλουµε;

Αυτό, λοιπόν, ήρθε να το επιλύσει ο e-Kouros µέσα από µια κα-
ταγραφή όλων των αθλητών, όλων των σωµατείων, όλων των πα-
ραγόντων, όλων των αθλητικών εγκαταστάσεων για να ξέρουµε
τι είδους αθλητισµό έχουµε.

Όσον αφορά τη βία, είναι ένα τεράστιο φαινόµενο µε νεκρούς.
Παρεµβαίνει εδώ το Υπουργείο µε το νοµοσχέδιο αποφασιστικά
µε τις κάµερες, µε την αυστηροποίηση των ποινών; Γιατί στη βία
εµπλέκονται πάρα πολλοί παράγοντες: Οι λέσχες των σωµατείων,
οι παράγοντες, οι ίδιοι οι αθλητές, µερικοί εξ αυτών, οι δηµοσιο-
γράφοι µε τον πύρινο λόγο τους.

Το ντόπινγκ είναι µάστιγα. Πάνω στη φιλοδοξία και στη διά-
θεση των νέων παιδιών να προχωρήσουν και να κάνουν άλµατα
κάποιοι έχουν στήσει βιοµηχανίες από πίσω. Και εδώ µε το αντι-
ντόπινγκ που έχει θεσπίσει η χώρα µας, που, όπως ορθά ανέφερε
ο Υπουργός, είναι ένα από τα καλύτερα στον κόσµο, πάµε να
προφυλάξουµε και τη χώρα, αλλά κυρίως τους αθλητές.

Να αναφερθώ στους προπονητές, ειδικά στους προπονητές µε
αναπηρία που εξισώνονται µε όλους τους υπόλοιπους; Υπάρχει
κάτι πιο δίκαιο και πιο ουσιαστικό;

Να µιλήσουµε για την αντισεισµική προστασία τώρα των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων που θα πρέπει να προβλέπουµε; Ιδιαίτερα
αυτές τις µέρες είναι και επίκαιρο. Να µιλήσουµε για την κατα-
γραφή της κατάστασης των εγκαταστάσεων για να µπορούµε να
αντεπεξέλθουµε µε τους καλύτερους δυνατούς όρους στην απο-
στολή τους;

Και επειδή ο αθλητισµός είναι ζωή και επειδή είναι ζωή, δεν
επιτρέπεται µέσα σε αθλητικούς χώρους και σε αθλητικούς αγώ-
νες να κινδυνεύει η ζωή αθλητών ή ανθρώπων που συµµετέχουν
σε αθλητικά δρώµενα είτε γιατί δεν υπάρχει γιατρός -ξέρετε τι
συνέβαινε παλαιότερα στους αθλητικούς αγώνες; Δηλωνόταν ως
γιατρός ο οποιοσδήποτε από την οµάδα- είτε να µην υπάρχει απι-
νιδωτής. Στο χωριό µου χάσαµε ένα παιδί πριν ενάµιση χρόνο εί-
κοσι ενός ετών από καρδιακό επεισόδιο. Δεν υπήρχε απινιδωτής.

Η ηλεκτρονική κάρτα υγείας είναι σηµαντική συνεισφορά.
Για να κλείσω θα ήθελα εκ µέρους της Αντιγόνης Ντρισµπιώτη,

της συµπατριώτισσάς µου, της Ολυµπιονίκη, να σας εκφράσω
θερµές ευχαριστίες για την πρόβλεψη που έχετε για τη διεύ-
ρυνση της επιβράβευσης των Ολυµπιονικών. Δίνουµε έτσι τη δυ-
νατότητα στους Ολυµπιονίκες µας να νιώθουν κι αυτοί ότι η
πολιτεία δεν τους ξεχνά, αλλά τους τιµά.

Κλείνοντας επειδή το σύνηθες µότο για τον αθλητισµό είναι ότι
ο αθλητισµός ενώνει, ας το αποδείξουµε σήµερα στην Αίθουσα
ότι ο αθλητισµός µάς ενώνει και στηρίζουµε ένα εµβληµατικό,
ένα σοβαρό, ένα αποτελεσµατικό νοµοσχέδιο που έχει ως στόχο
την προαγωγή του ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητι-
σµού στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κωτσό.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιαννούλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά απευθυ-

νόµενος σε εσάς, κύριε Κωτσέ, καµιά φορά µας ξεπερνούν τα γε-
γονότα. Ίσως δεν έχετε ακούσει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία υπερψηφίζει το µεγαλύτερο µέρος του νοµοσχεδίου
που έχει την υπογραφή του κ. Βρούτση και σε λίγο ο κ. Ψυχογιός
θα σας εξηγήσει πως πολλές από αυτές τις πολιτικές έχουν συ-
νέχεια από προηγούµενες κυβερνήσεις. Είναι αυτό που λέµε ότι
καµιά φορά τα γεγονότα και τα επιτεύγµατα δεν έχουν κυβερνη-
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τική θητεία.
Η συναίνεση, όµως, την οποία επικαλείστε και η καλή θέληση

πρέπει να προκύπτει από τη συνολική στάση των πολιτικών
χώρων. Ο κ. Βρούτσης αυτό επέλεξε. Δεν συµµετείχε στη διαδι-
κασία που κυριάρχησε στη συζήτηση για τα γεγονότα της επικαι-
ρότητας που τρέχουν µε ρυθµούς σηµαντικούς.

Θέλω να ξεκινήσω κατ’ αρχάς από µια απόλυτη δέσµευση, ένα
πολύ απλό πολιτικό ξεκαθάρισµα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία και ο Πρόεδρός του, ο Σωκράτης Φάµελλος, έχουµε
µόνο µία στόχευση που δεν έχει τακτικισµούς. Η στόχευση είναι
για το επίδικο ζήτηµα του εγκλήµατος των Τεµπών και κάθε πο-
λιτική πρακτική που παράγει Τέµπη, να αποδίδονται οι ευθύνες,
ποινικές και πολιτικές, µε κάθε τρόπο, µε απόλυτη διαφάνεια, µε
απόλυτη καθαρότητα, χωρίς δεύτερες σκέψεις. Καθαρές κουβέ-
ντες, καθαρές πολιτικές πρακτικές.

Κατανοούµε απόλυτα την φόρτιση, την ένταση, τη δύναµη που
καµιά φορά αναβλύζει από όλους όσοι εκπροσωπούν αυτό που
λέει ο λαός ότι «η φωτιά καίει εκεί που πέφτει». Γι’ αυτό και η υπο-
χρέωσή µας πολλαπλασιάζεται να έχουµε θέσεις ευθύνης µε
πραγµατική συνείδηση.

Μπαίνει ένα τέλος σε όσους προσπαθούν µε δικονοµικά, το
είπα και νωρίτερα, ή µακιαβελικά τερτίπια να δηµιουργήσουν ρή-
γµατα στην αντιπολίτευση για να αποκρύψουν µια άλλη µεγάλη
αλήθεια. Όλες οι απαντήσεις για το έγκληµα των Τεµπών, όλα τα
ερωτήµατα που θέτει η κυβερνητική πλευρά διά του κ. Βορίδη,
γιατί προφανώς ο κ. Μητσοτάκης έχει µία δυσανεξία στα δύ-
σκολα στο Βήµα της Βουλής, οδηγούν στο Μέγαρο Μαξίµου και
στον Πρωθυπουργό. Τελεία. Παράγραφος. Όλα τα υπόλοιπα
έπονται.

Θέση του ΣΥΡΙΖΑ: Απόλυτη διαφάνεια, φως παντού, δικαιο-
σύνη, απονοµή πολιτικών και ποινικών ευθυνών, ανεξαρτήτως
αξιώµατος, όσο ψηλά κι αν βρίσκονται. Τετριµµένα; Μπορεί να
σας ακούγονται. Ανάγκη; Ναι.

Και πάµε και στα νέα από την Ευρώπη, τα οποία επίσης τρέ-
χουν µε ταχύτητα. Κύριε Νικητιάδη, παρά την έντασή σας για την
υποµονή που κάνετε κι εσείς από το πρωί από τις 9.00’ που είµα-
στε εδώ σε αυτή τη διαδικασία, πριν από λίγη ώρα υπήρξε µια
ανταλλαγή ανακοινώσεων για το πώς απετράπη η κλήση του αρ-
µόδιου Επιτρόπου Μεταφορών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
το έγκληµα των Τεµπών στο Ευρωκοινοβούλιο.

Δυστυχώς, η πρόταση του επικεφαλής της Ευρωοµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ και Αντιπροέδρου της Left, του Κώστα Αρβανίτη, για να
συζητηθεί στα δύο χρόνια που συµπληρώνονται από το έγκληµα
των Τεµπών το ζήτηµα αυτό στο Ευρωκοινοβούλιο -έναν πολιτικό
θεσµό που συνέβαλε τα µέγιστα να ακουστεί η φωνή των συγγε-
νών, συνέβαλε τα µέγιστα να δυναµώσει η φωνή των αδυνάµων
απέναντι σε µία ελληνική Κυβέρνηση που ο Πρωθυπουργός άλλα
έλεγε πριν δύο χρόνια και άλλα αποφάσισε να πει πριν λίγες
εβδοµάδες- αρνήθηκαν να µπει το θέµα στη Διάσκεψη των Γενι-
κών Γραµµατέων των παρατάξεων το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα,
που ανήκει η Νέα Δηµοκρατία και οι Σοσιαλιστές στους οποίους
ανήκουν και οι συνάδελφοί σας Ευρωβουλευτές του ΠΑΣΟΚ.
Ήταν κατηγορηµατική η άρνησή τους να µπει στην ατζέντα της
Διάσκεψης των Γραµµατέων. Παρά τις επίµονες προσπάθειες
του Κώστα Αρβανίτη, που έχει αποδείξει το πόσο έχει συµβάλει
σε αυτό το ζήτηµα, τελικά απορρίφθηκε το αίτηµα. Όταν ενηµε-
ρώθηκαν οι Ευρωβουλευτές του ΠΑΣΟΚ, για να είµαι δίκαιος, κα-
τανόησαν την ανάγκη να αλλάξει αυτό, αλλά το αποτέλεσµα δεν
άλλαξε. Με ευθύνη του Λαϊκού Κόµµατος και των Σοσιαλιστών το
έγκληµα των Τεµπών δεν θα συζητηθεί στο Ευρωκοινοβούλιο κι
αυτό σε κάποιους πρέπει να πει κάτι.

Τώρα σε ό,τι αφορά την προανακριτική, την ειδική επιτροπή.
Τοποθετήθηκε και ο Πρόεδρός µας το πρωί. Δεν υπήρχε το εν-
δεχόµενο εµείς να απέχουµε από µία προσπάθεια να φωτιστούν
ευθύνες ποινικές είτε του κ. Τριαντόπουλου είτε και άλλων πολύ
υψηλότερα από αυτόν που η ανακριτική προσπάθεια και έρευνα
που συνεχίζεται φέρει στο φως και στη Βουλή στο µέλλον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω, όµως, κλείνοντας την τοποθέτησή µου, κύριε Πρόεδρε,
να αναφερθώ και σε δύο ακόµη σηµεία. Μίλησε ο προηγούµενος

συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας για την ανάγκη πολιτικής συ-
νεννόησης, συναίνεσης. Αυτή τη στιγµή σε αυτό το νοµοσχέδιο
υπάρχουν τρεις χρήσιµες τροπολογίες και µια προκλητική τρο-
πολογία. Η πλειοψηφία των ίδιων συναδέλφων που κόντεψαν να
µατώσουν τα χέρια τους χειροκροτώντας τον Κώστα Καραµανλή
επιλέγει και τρεις σηµαντικές τροπολογίες, η µία είναι του
ΠΑΣΟΚ για τα κόκκινα δάνεια, µία του ΣΥΡΙΖΑ για τον δέκατο
τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό και µία ακόµη του ΣΥΡΙΖΑ για το
θέµα της αισχροκέρδειας γύρω από τα προϊόντα της γυναικείας
περιποίησης της φροντίδας τις ηµέρες της περιόδου, δεν µπαί-
νουν προς συζήτηση. Αυτό δεν είναι συναίνεση. Αυτό δεν είναι
προσπάθεια να συγκλίνουν πολιτικές δυνάµεις για το καλό της
κοινωνίας και το συµφέρον της χώρας.

Αντιθέτως, έρχεται µία προκλητική τροπολογία που στην ουσία
επιβεβαιώνει το εξής απλό. Πώς κατέληξε αυτή η χώρα τα ιδιω-
τικά κολλέγια να τα κάνει ΑΕΙ. Ούτε το Χάρβαρντ ούτε το Κέι-
µπριτζ ούτε κανένα από τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα τα οποία
χρησιµοποιήσατε ως προµετωπίδα για τη λαθροχειρία της by-
pass, της παρελκυστικής αναγνώρισης των ιδιωτικών πανεπιστη-
µίων. Εν πάση περιπτώσει, νοµοθετείτε τα κολλέγια µε τις
κτιριακές εγκαταστάσεις να γίνουν ΑΕΙ. Τελεία. Παράγραφος.

Κι εκεί τι κάνετε πάλι; Ένα χρήσιµο µέτρο που είναι η παρά-
ταση της ρύθµισης των οφειλών για τους δήµους και τις περιφέ-
ρειες το βάζετε δύο σειρές, σε µία τροπολογία απαράδεκτη, σε
ένα νοµοσχέδιο που προτιθέµεθα να υπερψηφίσουµε. Ε, φτάνει
πια. Αυτή η Αίθουσα δεν έχει άλλες αντοχές να γίνεται κάδος
πλυντηρίου της δικής σας εµµονής. Τα ίδια κάνατε στα Τέµπη.
Τα ίδια κάνετε στην εξεταστική. Τα ίδια κάνετε για τη δηµόσια
υγεία. Τα ίδια κάνετε για την αισχροκέρδεια. Φτάνει! Κάποια στι-
γµή βάλτε ένα φραγµό στην αλαζονεία και την αµετροέπειά σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γιαννούλη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Νικητιάδης Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσουν η κ. Σπυριδάκη και ο κ. Αυλωνίτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εξανέστην προηγουµένως. Ήταν σαράντα

οκτώ οµιλητές, µίλησαν δηλαδή λίγο παραπάνω από τους µισούς
και είχαν µείνει δεκαοκτώ οµιλητές. Και λέω να ακούσετε και τους
υπόλοιπους, από αυτούς οι οκτώ είναι της Νέας Δηµοκρατίας και
µετά να τοποθετηθείτε. Γι’ αυτό εξανέστην. Δεν εξανέστην επειδή
µας φάγατε τον χρόνο. Τον φάγατε και τον χρόνο, αλλά αυτό δεν
είναι το κυρίαρχο.

Άκουσα µε πολύ προσοχή και την εισαγωγή σας, αλλά και την
τοποθέτησή σας και είδα γενικώς ένα συναινετικό κλίµα. Επιδιώ-
ξατε να αναδείξετε την εθνική διάσταση, την υπερκοµµατική διά-
σταση του αθλητισµού και ορθώς. Όµως, επειδή είµαστε
νησιώτες, θα σας ρωτήσω: Ο Πανναξιακός θα δει ποτέ Α’ Εθνική;
Οι Τιτάνες της Αµοργού -σας λέω τις οµάδες που υποθέτω ότι
υποστηρίζετε- θα δει ποτέ Α’ ή Β’ Εθνική; Δεν θα δει. Και ξέρετε
γιατί; Γιατί δεν είναι τόσο υπερκοµµατικό και τόσο αταξικός ο
αθλητισµός. Γιατί το πολύ χρήµα του αθλητισµού πάει στους
πολύ µεγάλους και γιατί εµείς, εγώ κι εσείς, -κι εδώ βάζω το
υπερκοµµατικό- έχουµε καθήκον να δούµε πως οι χιλιάδες άν-
θρωποι που ασχολούνται µε τον αθλητισµό στα νησιά µας θα
µπορέσουν κάποτε να δουν κι αυτοί άσπρη µέρα. Γιατί δεν γίνεται
ο Πανναξιακός να έχει δέκα ταξίδια στην Αθήνα, να πρέπει να
πληρώνουν αεροπορικά εισιτήρια και ο προϋπολογισµός τους,
όπως για εκατοντάδες οµάδες στα Δωδεκάνησα στις Κυκλάδες,
δεν µπορεί ποτέ να ανταποκριθεί στις οικονοµικές ανάγκες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Ξαναλέω, λοιπόν, και θα το δούµε µελλοντικά, εµείς από το
ΠΑΣΟΚ θα φέρουµε και πρόταση. Έχουµε υποχρέωση, αν θέ-
λουµε πραγµατικά να δούµε υπερκοµµατικά το ζήτηµα, να βά-
λουµε τους νησιώτες πραγµατικά στη θέση που θα έπρεπε να
βρίσκονται.

Εγώ δεν θα τοποθετηθώ για το νοµοσχέδιο περαιτέρω, δεδο-
µένου ότι παρά το έκρυθµο που υπάρχει γενικώς και µε τα Τέµπη,
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αλλά και µε όσα αναφέρθηκαν από την κ. Κωνσταντοπούλου µε
το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη για το ναυάγιο της Πύλου,
πραγµατικά είναι συνταρακτικά τα όσα συµβαίνουν. Εγώ, όµως,
θα εστιάσω στην τροπολογία που έχουµε καταθέσει, τεράστιο
θέµα, σπουδαίο θέαµα, απασχολεί εκατοµµύρια Έλληνες. Δυστυ-
χώς, η έκρυθµη επικαιρότητα δεν θα επιτρέψει σε αυτό το θέµα
να αναδειχθεί όσο θα έπρεπε. Εµείς θα το επαναφέρουµε ξανά,
άλλωστε δεν είναι η πρώτη φορά. Έχουµε καταθέσει και πρό-
ταση νόµου για το ιδιωτικό χρέος και ερχόµαστε ξανά σήµερα
και φέρνουµε µια τροπολογία. Γιατί δεν γίνεται οι µισοί Έλληνες
να είναι όµηροι. Δεν γίνεται οι Έλληνες που έχουν τη χαµηλότερη
αγοραστική δύναµη στην Ευρώπη, που έχουν τη µεγαλύτερη
ακρίβεια στην Ευρώπη να είναι και όµηροι και κυνηγηµένοι διαρ-
κώς από τα funds και από τις τράπεζες, ζώντας µε ένα διαρκές
άγχος για το τι θα γίνει και πότε θα χτυπήσει το τηλέφωνο και
πότε θα έρθει ο κλητήρας και πότε θα έρθει το εξώδικο και πώς
θα ανταποκριθώ στο να πληρώσω τα τεράστια χρέη.

Πέρα από τις δικές σας ευθύνες και εσείς κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ κάποια στιγµή πρέπει να κάνετε µια στοιχειώδη αυ-
τοκριτική για το δικαίωµα που έχουν οι τράπεζες να πουλάνε τα
κόκκινα δάνεια στα funds. Το επιτρέψατε εσείς µε νόµο, χωρίς
να διασφαλίσετε µια στοιχειώδη προστασία για τους δανει-
ολήπτες. Δεν είναι κακό να γίνει µια αυτοκριτική για αυτό το θέµα
και να ενώσουµε τις δυνάµεις µας, για να δούµε πώς θα µπορέ-
σουµε να ξεπεράσουµε αυτά τα τεράστια ζητήµατα.

Δεδοµένου ότι οι εκατοντάδες χιλιάδες αποκλεισµένοι από επαγ-
γελµατική δραστηριότητα, οι εκατοντάδες χιλιάδες αποκλεισµένοι
από την αγορά συµπατριώτες σας και συµπατριώτες µας επειδή
έτυχε πολλές φορές να µην µπορέσουν να ανταποκριθούν σε µια
επιχειρηµατική δραστηριότητα που ξεκίνησαν, απέτυχαν -µέσα στο
παιχνίδι της αγοράς είναι το επιχειρείν- και σήµερα βρίσκονται απο-
κλεισµένοι, θα πρέπει κάποια στιγµή να δοθεί η δυνατότητα σε
όλους αυτούς τους ανθρώπους και να αναπνεύσουν, αλλά παραλ-
λήλως και να δραστηριοποιηθούν, γιατί το ΑΕΠ της χώρας είναι
αυτό που θα κερδίσει, όταν εντάξουµε ξανά στο παιχνίδι εκατοντά-
δες χιλιάδες συµπολίτες µας που είναι έξω από αυτό.

Εµείς, λοιπόν, φέραµε πάλι σήµερα µια τροπολογία. Πολύ γρή-
γορα θα πω τι προβλέπει. Πρώτον, η προστασία της πρώτης κα-
τοικίας µε τον νόµο που υπήρχε -τον µοναδικό νόµο που πραγ-
µατικά προστάτευε την κυρία κατοικία του δανειολήπτη- επιλύ-
σουµε το θέµα µε το ελβετικό φράγκο µε την πρόταση µας, βάζο-
ντας τις τράπεζες να αναλάβουν τα 2/3 του βάρους από τη
συναλλαγµατική ισοτιµία. Προστατεύεται η αγροτική περιουσία,
αλλά κυρίως δίδεται το δικαίωµα προτίµησης στον οφειλέτη να
µπορεί να αγοράσει το δάνειό του, αντί να το αγοράζει το fund.
Να υποχρεούται η τράπεζα, να υποχρεούται ακόµη και το fund που
θέλει να µεταπουλήσει, να φωνάξει τον οφειλέτη και να του προ-
σφέρει τα ίδια, να του δώσει τη δυνατότητα µε τα ίδια ή και κάποιο
ποσό παραπάνω να µπορέσει να εξαγοράσει το δάνειό του.

Φέρνουµε ξανά την πρόταση για ρύθµιση εξόφλησης µε εκα-
τόν είκοσι δόσεις σε εφορία και στο δηµόσιο για όλους τους
οφειλέτες και παραλλήλως τη δυνατότητα, εφόσον είναι ο οφει-
λέτης συνεπής, να υπάρχει ένα κούρεµα της τάξης του 30%. Πα-
ραλλήλως φέρνουµε διάταξη µε βάση την οποία η περίφηµη
servicers θα υποχρεωθούν να σέβονται τους οφειλέτες σε ό,τι γί-
νεται σε σχέση µε τα δάνεια τους.

Κλείνοντας, επειδή άκουσα επίσης µε πολύ προσοχή τον κ. Βο-
ρίδη να µας εγκαλεί και να µας λέει «ποιοι είναι αυτοί που συγκα-
λύπτουµε», «γιατί δεν µας λέτε ποιοι είναι αυτοί που συγκα-
λύπτουµε», θα του πω πάρα πολύ απλά ότι εµείς υποψιαζόµαστε
ότι συγκαλύπτεται ο κ. Καραµανλής µε τη δραστηριότητα της
Νέας Δηµοκρατίας. Εµείς υποψιαζόµαστε ότι συγκαλύπτεται ο κ.
Τριαντόπουλος µε τις δραστηριότητες της Νέας Δηµοκρατίας.
Συνεπώς συγκαλύπτεται ο Πρωθυπουργός στο όνοµα του οποίου
είχαν εµπλακεί σε αυτές τις ιστορίες µε τα Τέµπη και ο κ. Τρια-
ντόπουλος και ο κ. Καραµανλής, ο οποίος ήταν ο αρµόδιος Υ-
πουργός, πάρα πολύ απλά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

για την συνέπεια στον χρόνο.
Με έναν πρόχειρο υπολογισµό θα πάµε µετά τις 2.00’. Στα επτά

λεπτά θα διακόπτω τον κάθε οµιλητή. Παράκληση θερµή να τη-
ρούνται οι χρόνοι.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)
Να διαµαρτυρηθεί ο καθένας στους Προέδρους των Κοινοβου-

λευτικών του Οµάδων που µιλάνε δύο ώρες, όχι στο Προεδρείο.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής, η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη, για επτά λεπτά.
Ξέρετε ότι όταν υπάρχει η δυνατότητα εγώ προσωπικά όλους

τους διευκολύνω, αλλά µε έναν πρόχειρο υπολογισµό πάµε µετά
τις 2.00’. Δεν είναι λογικό.

Ορίστε, κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

δεν µπορώ να µην αναφερθώ στη συστηµατική διάλυση των θε-
σµών και της δηµοκρατίας από την Κυβέρνηση και τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν θα αφήσουµε την τρα-
γωδία των Τεµπών να ξεχαστεί, δεν θα επιτρέψουµε τη συγκά-
λυψη. Οι ευθύνες δεν σταµατούν στον σταθµάρχη, το γνωρίζετε,
το γνωρίζει η κοινωνία, το επιβεβαιώνουν τα στοιχεία. Γι’ αυτό κα-
ταθέσαµε αίτηµα διενέργειας προανακριτικής εξέτασης για τις
ευθύνες του κ. Τριαντόπουλου, για να µάθουµε ποιος έδωσε την
εντολή για την αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος, την εντολή
για το µπάζωµα. Για να µάθουµε γιατί ο εκλεκτός σας για την
Προεδρία της Δηµοκρατίας, ο κ. Τασούλας, δεν κοινοποίησε κρί-
σιµα έγγραφα στο Σώµα της Βουλής, γιατί ο πρώην Πρόεδρος
της Βουλής θεώρησε ότι µπορεί να αποσιωπήσει ευθύνες, να
προστατεύσει όσους έπρεπε να ελεγχθούν, να γίνει µέρος µιας
οργανωµένης συγκάλυψης.

Αν είχε ολοκληρωθεί η σύµβαση 717 οι πενήντα επτά συνάν-
θρωποί µας θα ζούσαν. Αν υπήρχε σύγχρονη τηλεδιοίκηση και
φωτοσήµανση η τραγωδία δεν θα είχε συµβεί. Αυτό είναι αλή-
θεια. Αντί, όµως, για απαντήσεις, είδαµε τον συνεντευξιαζόµενο
Πρωθυπουργό στο µονόπρακτο «όταν έκλαψε ο Μητσοτάκης»,
που όχι µόνο δεν έπεισε εµάς, αλλά ούτε και την ελληνική κοινω-
νία και µας επιβεβαίωσε άλλη µία φορά ότι «ο βασιλιάς είναι γυ-
µνός» και αδύναµος.

Βλέπουµε, λοιπόν, έναν Πρωθυπουργό που παριστάνει τον πα-
ραπλανηµένο, έναν πρώην Πρόεδρο της Βουλής να µη δείχνει
κανένα ζήλο να προωθήσει αποδεικτικά στοιχεία και µία Κυβέρ-
νηση που αντί να αναλάβει ευθύνες, προσπαθεί να θάψει την υπό-
θεση. Το ΠΑΣΟΚ και η κοινωνία απαιτεί πλήρη διερεύνηση, γιατί
η αλήθεια δεν διαγράφεται, οι ευθύνες δεν θάβονται στα µπάζα
της συγκάλυψης. Γιατί όταν η εξουσία είναι αυταρχική και όταν
οι θεσµοί υποβαθµίζονται, ο πολίτης νιώθει ότι δεν έχει φωνή και
όταν η αλήθεια και η δικαιοσύνη δεν λάµπουν, ο πολίτης νιώθει
ότι δεν έχει οξυγόνο.

Εµείς, λοιπόν, δεν ανεχόµαστε να είµαστε σε µία χώρα που ο
πολίτης δεν έχει φωνή και νιώθει ότι δεν έχει οξυγόνο. Γιατί έτσι
απεχθάνεται το πολιτικό σύστηµα και δεν σέβεται τους θεσµούς
και αυτό πλήττει τη δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε στο νοµοσχέδιο. Δυστυ-
χώς έχουµε µπροστά µας ένα αποσπασµατικό νοµοσχέδιο, όχι
µεταρρύθµιση, αλλά ένα µπάλωµα τροποποιήσεων για προβλή-
µατα που η ίδια η Κυβέρνηση δηµιούργησε. Ποιο είναι το όραµά
σας για τον ελληνικό αθλητισµό; Ο αθλητισµός δεν χρειάζεται
πρόχειρες ρυθµίσεις, αλλά σχέδιο, χρηµατοδότηση, σεβασµό
στους αθλητές και τα σωµατεία µας. Αντί γι’ αυτό, φέρνετε ένα
νοµοσχέδιο χωρίς διαβούλευση, χωρίς συνοχή, που εµφανίστηκε
µέσα στις γιορτές, ξεκίνησε µε είκοσι οκτώ άρθρα στη διαβού-
λευση και έρχεται σήµερα µε τριάντα πέντε. Σαν να µην έφτανε
αυτό, ξανά φωτογραφικές διατάξεις, όπως η κατάργηση κωλυ-
µάτων για όσους ασκούν διοικητικό έργο. Αλήθεια, γιατί δεν µας
λέτε εξαρχής ποιον θέλετε αν εξυπηρετήσετε;

Πάµε να δούµε, λοιπόν, τι λέει η Κυβέρνηση. Διαιτητές και κρι-
τές µπορούν ταυτόχρονα να είναι µέλη διοικητικών συµβουλίων
σωµατείων και οµοσπονδιών. Δηλαδή, κάποιος που διαιτητεύει
έναν αγώνα µπορεί να ανήκει στη διοίκηση ενός από τα σωµατεία
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που αγωνίζονται. Να σας ενηµερώσω ότι αυτό, βέβαια, δεν υπάρ-
χει πουθενά στον κόσµο. Είναι µια ελληνική πρωτοτυπία που
φέρει την υπογραφή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Και σας ρωτώ: Πώς διασφαλίζεται η αµεροληψία; Πώς προστα-
τεύεται η αξιοπιστία των αγώνων; Δεν υπάρχει καµία πρόβλεψη
για διαφάνεια, καµία δικλίδα ασφαλείας. Και σαν να µην έφταναν
όλα τα υπόλοιπα, αποφασίζετε να ανοίξετε διάπλατα την πόρτα
στους εµπόρους αθλητικού εξοπλισµού, δίνοντάς τους το δι-
καίωµα να συµµετέχουν στα διοικητικά συµβούλια µηχανοκίνητου
αθλητισµού. Μιλάµε για έναν χώρο όπου υπάρχουν µεγάλα οικο-
νοµικά συµφέροντα, έναν κλάδο που συνδέεται άµεσα µε αγο-
ρές, χορηγίες και τεχνολογία.

Δίνετε, λοιπόν, τη δυνατότητα στους ίδιους τους εµπόρους να
παίρνουν αποφάσεις που επηρεάζουν τον ανταγωνισµό. Δεν είναι
προφανές το ασυµβίβαστο; Είναι σαν να λέµε ότι αφήνουµε τους
ιδιοκτήτες στοιχηµατικών εταιρειών να καθορίζουν τον κανονισµό
του ποδοσφαίρου. Ποιος θα ελέγχει ποιον; Ποιος θα µας φυλάει
από τους φύλακες; Αντί να διασφαλίσουµε κανόνες διαφάνειας,
ανοίγουµε τον δρόµο στις πελατειακές σχέσεις και την προνο-
µιακή µεταχείριση. Και το ερώτηµα είναι απλό: Γιατί αλλάζετε τη
διάταξη; Ποιον εξυπηρετεί;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε στο ηλεκτρονικό µητρώο
ερασιτεχνικών σωµατείων, µια αποτυχηµένη προσπάθεια ψηφια-
κής µετάβασης και µετατόπισης της γραφειοκρατίας. Κανείς δεν
διαφωνεί µε την ανάγκη καταγραφής και ελέγχου, αλλά έτσι
όπως εφαρµόζεται, λειτουργεί ως µηχανισµός αποκλεισµού. Τα
σωµατεία εξαναγκάζονται σε πολύπλοκες γραφειοκρατικές δια-
δικασίες, µε τεράστια διοικητικά και οικονοµικά βάρη. Λογιστές,
δικηγόροι, ατέλειωτες απαιτήσεις. Έτσι δεν εξυγιαίνεται ο ερα-
σιτεχνικός αθλητισµός, αλλά αποδυναµώνεται αφού πολλά σω-
µατεία θα εγκαταλείψουν. Είναι αυτός τρόπος για να αναπτύ-
ξουµε τον αθλητισµό στη χώρα µας; Και αν πιστεύετε αυτό, τότε
γιατί δεν φέρνετε κάτι πιο ουσιαστικό; Πώς επιτυγχάνεται κάτι
τέτοιο µε το άρθρο 9, υποβιβάζοντας τα πανεπιστηµιακά πτυχία
των ΣΕΦΑΑ-ΤΕΦΑΑ εξισώνοντάς τα µε διπλώµατα ταχύρρυθµων
σχολών; Για ποια αξιοκρατία µιλάµε; Ποια η διασφάλιση της ποι-
ότητας; Και παρόλο που η διάταξη αυτή αναγνωρίζει τις ιδιαιτε-
ρότητες της νησιωτικής µας χώρας, δυστυχώς η αναγνώριση
αυτή δεν συνοδεύεται από κάποιο σχέδιο στήριξης. Αν θέλετε
πραγµατικά να υποστηρίξετε τον αθλητισµό, γιατί δεν θεσπίζετε
µέτρα οικονοµικής ενίσχυσης και κίνητρα για όσους πρόκειται να
προπονήσουν σε νησιά και ακριτικές περιοχές;

Πάµε στο άρθρο 24, ρυθµίσεις για την αθλητική βία. Τρεις
νόµοι τα τελευταία χρόνια, αυστηρότερες ποινές, αλλά τα επει-
σόδια συνεχίζονται. Γιατί; Διότι η βία δεν αντιµετωπίζεται µε κα-
ταστολή. Χρειάζεται παιδεία, πρόληψη, συνεργασία. Αλλά αυτά
προφανώς δεν είχαν χώρο στο νοµοσχέδιο σας. Πού είναι η ενί-
σχυση της ΔΕΑΒ; Πού είναι τα προγράµµατα που θα φέρουν οπα-
δούς πιο κοντά στις οµάδες µε σεβασµό και παιδεία; Αντιθέτως,
το νοµοσχέδιο διατηρεί τις ίδιες αποτυχηµένες πολιτικές, απλά
και µόνο αλλάζοντας λέξεις σε χαρτιά. Αυτό δεν είναι αθλητική
πολιτική. Είναι µία ακόµη ευκαιρία. Αλλά φοβάµαι ότι δεν θα είναι
ούτε η πρώτη και προφανώς ούτε η τελευταία. Πώς να στηρί-
ξουµε µια πρωτοβουλία, που δεν προάγει, δεν διασφαλίζει έναν
σύγχρονο, διαφανή και δίκαιο αθλητισµό µε κανόνες ίσους για
όλους χωρίς φωτογραφικές διατάξεις, πελατειακές σχέσεις,
σκιώδεις συναλλαγές.

Πριν ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σταθώ σε ένα
κοµβικό για την κοινωνία ζήτηµα, το ιδιωτικό χρέος, µία βόµβα
στα θεµέλια της οικονοµίας και της κοινωνίας. Η διαφορά µας
είναι ουσιώδης και ξεκάθαρη. Εσείς νοµοθετείτε µε κίνητρο τις
τράπεζες και τα κέρδη, ενώ εµείς πιστεύουµε ότι ισχυρή οικονο-
µία σηµαίνει ισχυρός δανειολήπτης, βιώσιµες ρυθµίσεις, υγιές
τραπεζικό σύστηµα που υπηρετεί την ανάπτυξη και όχι την αι-
σχροκέρδεια. Γι’ αυτό, λοιπόν, µε την τροπολογία που καταθέ-
σαµε προβλέπεται µεταξύ άλλων τα παρακάτω σηµεία: Πρώτον,
αγροτική περιουσία. Στο Λασίθι πάρα πολλοί αγρότες µας είναι
εγκλωβισµένοι στην ανεξέλεγκτη δράση της PQH, βλέποντας τα
χωράφια και τις καλλιέργειές τους να γίνονται αντικείµενο εκποί-
ησης χωρίς καµία προστασία. Δεύτερο σηµείο, προστασία της
κύριας κατοικίας. Με την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το

πλαίσιο προστασίας διαλύθηκε, αφήνοντας πολίτες ανυπεράσπι-
στους απέναντι σε τράπεζες και funds. Τρίτον, εξωδικαστικός µη-
χανισµός. Μέχρι τώρα οι τράπεζες και τα funds απορρίπτουν
αιτήσεις χωρίς καν να µπουν στη διαδικασία διαπραγµάτευσης.
Με αυτήν την τροπολογία υποχρεώνονται να συµµετέχουν ουσια-
στικά στις ρυθµίσεις και να αιτιολογούν κάθε απόρριψη. Αυτό ση-
µαίνει τέλος στην ασυδοσία και περισσότερες πιθανότητες
βιώσιµης λύσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η ερώτηση λοιπόν, είναι ξεκάθαρη: Θα συνεχίσετε να προστα-
τεύετε τις τράπεζες και τα funds ή θα δώσετε µία δεύτερη ευκαι-
ρία στους πολίτες, στους αγρότες και στις οικογένειες για ζωή
µε αξιοπρέπεια;

Και πριν ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι η κοινωνία
δεν αντέχει άλλη κοροϊδία, δεν αντέχει να βλέπει σκάνδαλα να
κουκουλώνονται, ευθύνες να µετατίθενται, τη δικαιοσύνη να κα-
θυστερεί, τους θεσµούς να χειραγωγούνται, δεν αντέχει να
ακούει άλλο για πράγµατα που δεν θα δει ποτέ. Οι θεσµοί δεν
είναι τσιφλίκι κανενός, η δηµοκρατία δεν αντέχει άλλες εκπτώ-
σεις, η αξιοκρατία δεν είναι πολυτέλεια και η κοινωνία δεν ζητά
πολλά, ζητά το αυτονόητο, να µην αισθάνεται κανένας πολίτης,
πολίτης δεύτερης κατηγορίας, να έχει εµπιστοσύνη στους θε-
σµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κλείστε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε. Σας

παρακαλώ θερµά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ωραία.
Θα ήθελα απλά µία φράση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, εντάξει. Κλείστε,

δεν πειράζει.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δεν είµαστε άνθρω-
ποι; Δεν έχουµε δικαιώµατα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι θέλετε, κύριε Αυ-
λωνίτη; Να διαµαρτύρεστε και αλλού.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δέκα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ξέρετε ότι είναι δεκα-

πέντε και ένας Κοινοβουλευτικός. Έχουµε και δευτερολογίες. Θα
φθάσουµε στις 4.00’.

Σας παρακαλώ, κυρία Σπυριδάκη, ολοκληρώσατε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Έχω µια φράση ή

όχι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε.
Θέλω να τηρήσω τη διαδικασία. Κλείστε, βάλτε τελεία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Δεν θα τιµωρηθούµε κιόλας που

καθόµαστε µέχρι αργά να µιλήσουµε!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Είµαστε εδώ από τις

10.00’.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι θέλετε, κύριε Πα-

ραστατίδη;
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Υπάρχει ισοτιµία. Δεν θα τιµω-

ρηθούµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν τιµωρείται κανείς.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Να ολοκληρώσει ζητά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Μπορώ να πω µια

φράση ή όχι;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Μία ώρα ένας Αρχη-

γός, δεκαπέντε λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα ξέρω. Έτσι είναι.
Ολοκληρώστε την πρότασή σας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Μιας και σαν σήµερα

έχει γεννηθεί ο Ανδρέας Παπανδρέου, θέλω να παραθέσω µία
φράση του, που λέει: «Είτε θα βοηθήσουµε την κοινωνία και τους
πολίτες να αντιµετωπίσουν το ιδιωτικό χρέος είτε το ιδιωτικό
χρέος θα αφανίσει τους πολίτες και την κοινωνία». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
ανεξάρτητος Βουλευτής, κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης.

Επειδή σας κοιτάω εδώ, δεν προεδρεύω πρώτη φορά. Δεν
ξέρω αν έχετε παράπονο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι
και ανεξάρτητος και δεν ψηφίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είδα τους διαµαρτυ-
ρόµενους. Όταν υπάρχει δυνατότητα, δεν υπάρχει κανένα πρό-
βληµα. Όταν πρόκειται να φτάσουµε 4.00’ το πρωί, καταλαβαί-
νετε ότι πρέπει να τηρήσω τον χρόνο. Θέλετε να πάµε ελεύθερα;
Δεν έχω κανένα πρόβληµα. Δεν έχω απολύτως κανένα πρόβληµα,
γιατί ξέρετε ότι κάθοµαι -δεν ξέρω γιατί- τις πιο δύσκολες ώρες
και τις πιο πολλές ώρες. Εντάξει; Αν θέλετε, εγώ βάζω επτά λεπτά
και δεν θα εµποδίσω κανέναν. Μιλήστε όσο θέλετε και όποιος
πάει µέχρι το πρωί. Εγώ εδώ θα µείνω.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζη-
τάµε ένα ή δύο λεπτά παραπάνω. Είµαστε δέκα ακόµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Να είναι ενιαίο και το
Προεδρείο. Όχι κάθε φορά αλλάζουµε, γίνεται ο ένας πιο αυστη-
ρός και ο άλλος πιο ελαστικός. Δεν είναι έτσι.

Εν πάση περιπτώσει, δεν έχω σκοπό να τσακωθώ γι’ αυτό το
θέµα.

Αυτό που κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση σήµερα είναι η πρό-
ταση για τη σύσταση προανακριτικής από το ΠΑΣΟΚ. Εκπλη-
κτική. Ήθελα να έβλεπα και τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ που
ήµασταν µαζί στην εξεταστική επιτροπή. Δεν είδαν τα µάτια τους;
Δεν άκουσαν µέσα στην εξεταστική επιτροπή την συγκάλυψη; Και
από όλη αυτήν την υπόθεση επιλέξατε έναν πολιτικό, τον κ. Τρια-
ντόπουλο και ζητάτε τη σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής; Μα,
τον Θεό δεν πιστεύω στα αυτιά και στα µάτια µου. Διαγκωνίζεστε
µε τον ΣΥΡΙΖΑ, ο µεν να κάνει αίτηση για προκαταρκτική επι-
τροπή, ο δε ΣΥΡΙΖΑ θέλει να γίνει πρόταση δυσπιστίας, για να
πάρετε τις εντυπώσεις. Γιατί δεν λειτουργούµε θεσµικά, κύριοι;
Γιατί δεν περιµένουµε να ολοκληρωθούν οι δικογραφίες, να τις
φέρουν εδώ και εκεί, σε συνεργασία όλοι µαζί να κάνουµε µια
πρόταση ενιαία για όλα τα πολιτικά πρόσωπα και να υπάρξει µία
και µόνο προανακριτική επιτροπή; Γιατί το κάνετε;

Κατά την άποψή µου η Αντιπολίτευση σήµερα µε πρώτη κίνηση
από το ΠΑΣΟΚ πολυδιασπάται και ό,τι κάνετε το κάνετε χάριν
εντυπώσεως και είναι ό,τι πιο άσχηµο.

Και έρχοµαι τώρα προς τον κύριο Υπουργό.
Κύριε Υπουργέ, έξι Βουλευτές καταθέσαµε µία τροπολογία

στην οποία δεν αναφερθήκαµε λες και είµαστε άφαντοι εδώ, δεν
φαινόµαστε πουθενά. Ένα κείµενο, λοιπόν, µε το οποίο σας λέµε
το εξής απλό: Το 2019 αναθεωρήθηκε το Σύνταγµα, µαζί και η
διάταξη 86 που µιλάει για τα ζητήµατα που αφορούν την άσκηση
ποινικής δίωξης κατά Υπουργών. Εκεί προς χάριν του πολιτικού
µας συστήµατος τροποποιήθηκε το άρθρο 86 και η παραγραφή
των ποινικών αδικηµάτων των Υπουργών ακολουθεί την ίδια µε
τους πολίτες. Και όλοι φώναζαν περιχαρής ότι είναι τεράστιο το
βήµα. Πέρασαν έξι ολόκληρα χρόνια και δεν προβήκατε στο εξής
απλό. Να φέρετε µία τροπολογία και να τροποποιήσετε τον νόµο
περί ευθύνης Υπουργών ο οποίος συνεχίζει να έχει την ίδια διά-
ταξη, δηλαδή ότι το αδίκηµα των Υπουργών παραγράφεται, να
το διαβάσω όπως πρέπει: παραγράφεται µετά το πέρας της δεύ-
τερης τακτικής συνόδου της βουλευτικής περιόδου που άρχισε
µετά την τέλεση του αδικήµατος. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Τερά-
στια νοµική επιστηµονική διχογνωµία στον νοµικό κόσµο, εξαιτίας
του γεγονότος ότι έχουµε καταργηµένη τη συγκεκριµένη διάταξη
του Συντάγµατος και ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών να προ-
βλέπει την παραγραφή σε δύο τέρµινα.

Δηλαδή τον Ιούλιο του 2025 υπάρχει το ενδεχόµενο, ισχυριζό-
µενο από οποιοδήποτε κατηγορούµενο του αιτήµατος, να τύχει
εφαρµογής η ευνοϊκότερη ρύθµιση που προβλέπεται στον νόµο
περί ευθύνης Υπουργών, πράγµα που ακούστηκε και στη δίκη του
συγχωρεµένου Τσοχατζόπουλου, αλλά και άλλων Υπουργών.

Σας ρωτάω λοιπόν: Αυτήν την περίφηµη τροπολογία, την τε-
ράστια τροπολογία γιατί δεν τη διαβάσατε; Πέστε µου, σας πα-
ρακαλώ, γιατί αυτήν τη διάταξη που λέµε ότι πρέπει να φύγει η

διάταξη του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, που παραγράφεται
το αδίκηµα των Υπουργών µέχρι τον Ιούλιο του 2025, γιατί δεν
την κάνετε δεκτή; Και είναι ερµηνευτική για να µην υπάρχει οποι-
αδήποτε αµφισβήτηση στο οποιοδήποτε ειδικό δικαστήριο. Γιατί
δεν το κάνετε; Ζητάµε συγκλονιστικό πράγµα; Απλώς έχετε και
την «πισινή» στην περίπτωση που κάποιος από εσάς πάει κατη-
γορούµενος στο ειδικό δικαστήριο να προβάλει ως ισχυρισµό ότι
είναι ευνοϊκότερη η διάταξη που προβλέπεται στον νόµο. Και δεν
το λέω εγώ. Το λένε επιστήµονες µεγάλου κύρους και καθηγητές
πανεπιστηµίου και ψάξτε το.

Ανοησίες λέω, έτσι; Ελπίζω και περιµένω να µου απαντήσετε.
Να αναφερθώ και σε κάτι άλλο. Ήρθε πριν από δυο-τρεις ώρες

ο κ. Βορίδης ο οποίος µας έκανε πάλι µάθηµα, θεωρώντας ότι εί-
µαστε µικρά παιδιά στο δηµοτικό. Και είπε ότι όποια ποινική δι-
κογραφία έρχεται, γνωστοποιείται αυτό από τον Πρόεδρο, ανε-
ξάρτητα αν η γνωστοποίηση γίνεται γρήγορα ή γίνεται στις 3.00’
τη νύχτα ή αν γίνεται σε ουδέτερη ώρα. Και σας ρωτώ: Λέει κα-
νένα άρθρο του Κανονισµού ότι πρέπει αυτό να γίνεται στις 2.00’
και στις 3.00’ τη νύχτα, όπως στην προκειµένη περίπτωση που
δεν πήραµε χαµπάρι περίπου οκτώ ποινικές δικογραφίες;

Για πέστε µου, σας παρακαλώ, ποιο άρθρο του Κανονισµού
λέει ότι όταν µία ποινική δικογραφία συµπληρώνεται δεν είναι
υποχρεωµένος ο Πρόεδρος της Βουλής να το ανακοινώσει;
Πέστε µου, όµως, ένα άρθρο. Εγώ, ήδη, έχω υποβάλει, µαζί µε
τους συναδέλφους µου, σχετικό αίτηµα.

Επιπλέον, ακούστε κάτι που είναι ιδιαιτέρως σηµαντικό και επι-
καλούµαι το άρθρο 60 παράγραφος 1Α του Κανονισµού της Βου-
λής, βάσει του οποίου ο Πρόεδρος, µετά από την κήρυξη έναρ-
ξης της συνεδρίασης και πριν τη συζήτηση των θεµάτων της ηµε-
ρήσιας διάταξης ανακοινώνει στη Βουλή θέµατα που έχουν εξαι-
ρετική σηµασία για το έθνος. Προσέξτε, στην έναρξη της διαδι-
κασίας. Είναι θέµα εθνικό ο θάνατος των πενήντα επτά παιδιών
στα Τέµπη; Είναι εθνική τραγωδία; Γιατί δεν ακολούθησε ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. Τασούλας, ο οποίος είναι και υποψήφιος
Πρόεδρος, τη διαδικασία που προβλέπεται από το άρθρο 60 του
Κανονισµού να χαρακτηρίσει αυτήν την ποινική δικογραφία ως
ιδιαίτερης εθνικής σηµασίας και µε το φως της ηµέρας, µε την
έναρξη της διαδικασίας, που είναι ο κόσµος εδώ, να ανακοινώσει
τον ερχοµό της ποινικής δικογραφίας που αφορούσε στα µπα-
ζώµατα και που αφορούσε στον κ. Τριαντόπουλο.

Και σας ρωτάω, αγαπητοί συνάδελφοι, και σας ξαναρωτάω:
Πώς είναι δυνατόν το νοµοθετικό όργανο που λέγεται Βουλή των
Ελλήνων να ασκήσει ποινική δίωξη, µιας και έχει αυτήν την αρ-
µοδιότητα κατά το Σύνταγµα για ένα πρόσωπο, τον κ. Τριαντό-
πουλο, ο οποίος –προσέξτε- κατά την πρόταση διώκεται για πα-
ράβαση καθήκοντος;

Όλοι γνωρίζουµε ότι παράβαση καθήκοντος για να τελεστεί
χρειάζεται υπερχειλή δόλο, που σηµαίνει µε πολύ απλά λόγια ότι
ο Τριαντόπουλος πήγε στη Λάρισα και το µόνο που σκεφτόταν
ήταν πώς να αλλοιώσει τον τόπο του εγκλήµατος, να µεταφέρει
τα χώµατα που προέκυψαν από το ξεµπάζωµα, χωρίς να υπάρχει
οποιαδήποτε εµπλοκή οποιουδήποτε άλλου προσώπου και ότι ο
Τριαντόπουλος είναι εκείνος ο οποίος ήθελε να βοηθήσει για την
απόκρουση του εγκλήµατος κάποιο άλλο τρίτο πρόσωπο.

Αυτό θέλετε να συζητήσουµε στη Βουλή; Θέλετε να συζητή-
σουµε στη Βουλή για τον Τριαντόπουλο και µόνο; Πέστε µου, σας
παρακαλώ, ποιος ήταν εκείνος -εµείς που ανακατευόµαστε µε
την πολιτική- ο οποίος υποθετικά θα µπορούσε να δώσει εντολή
στον κ. Τριαντόπουλο να κάνει ό,τι έκανε; Πέστε µου.

Πρέπει να απαντήσουµε σε αυτό το συγκεκριµένο ερώτηµα: Τι
ακριβώς θέλουµε να κάνουµε εδώ; Πρέπει και να αποδώσουµε
αυτό που ζητάνε οι συγγενείς των θυµάτων να αποδώσουµε,
πέραν του γεγονότος ότι κάποια στιγµή θα πρέπει, όταν συζητή-
σουµε την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, να πάψει η Βουλή των
Ελλήνων να είναι εισαγγελέας, όταν λειτουργεί στη βάση και στην
αρχή της πλειοψηφίας, για να βλέπουµε εν πάση περιπτώσει τη
φάτσα µας στον καθρέφτη και να µη ντρεπόµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Αυλωνίτη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε.
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Δεν µου έµεινε χρόνος για να µιλήσω για το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο και λυπάµαι πάρα πολύ. Εάν θέλουµε να µετρήσουµε
το ανάστηµά µας, θα πρέπει το θέµα των Τεµπών να µην το βά-
λουµε στη ζυγαριά των κοµµατικών σκοπιµοτήτων. Να περιµέ-
νουµε, όπως λένε οι συγγενείς, να ολοκληρωθεί η ποινική δικο-
γραφία, να τη διαβάσουµε, να ξεστραβωθούµε να διαβάσουµε
όλοι την ποινική δικογραφία, που στο µεγάλο της τµήµα την έχω
διαβάσει, για να δείτε ότι αυτή η προχειρότητα που υπάρχει µέσα
στην αίτηση για προανακριτική επιτροπή, στη σκοπιµότητα που
υπάρχει και από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και όλα αυτά τα οποία
θα συµβούν, θα είναι σε βάρος της ποινικής αυτής υπόθεσης και
θα πρέπει να ντρεπόµαστε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Στύλιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ακούγοντας κά-

ποιος πολίτης τη σηµερινή συζήτηση θα είχε την εντύπωση ότι
δεν µιλάµε για νοµοσχέδιο του αθλητισµού. Γιατί, κύριοι της Αντι-
πολίτευσης, παρεκκλίνετε από το αντικείµενο της συζήτησης;
Ποιον εξυπηρετεί αυτό; Σίγουρα όχι τη δηµοκρατία. Εργαλειοποι-
είτε τον πόνο των οικογενειών; Κατά τη γνώµη µου, όποιος δεν
σέβεται την κοινοβουλευτική διαδικασία ακυρώνει τον ίδιο του
τον ρόλο ως Βουλευτή. Δεν είµαστε δικαστές. Οφείλουµε να µην
υπονοµεύουµε τον θεσµό της δικαιοσύνης για κοµµατικούς σκο-
πούς. Ας αφήσουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως πολίτης, ως Αρτινός, ως
Ηπειρώτης, αυτήν τη στιγµή η σκέψη µου είναι στους συµπολίτες
µας από τη Σαντορίνη και τους συµπαραστεκόµαστε όσο µπο-
ρούµε και µε τον καλό µας λόγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα αποβλέπει στο να προστατεύσει όλους όσους µετέχουν
στον αθλητισµό: Αθλητές, φιλάθλους, αθλητικούς συλλόγους και
φορείς διοίκησης. Με το προτεινόµενο πλαίσιο γίνονται βήµατα
για να διασφαλιστεί η διαφάνεια, η ασφάλεια και η ισότιµη πρό-
σβαση όλων. Πρόκειται άλλωστε για ένα νοµοσχέδιο που προ-
ήλθε µετά από εκτεταµένη διαβούλευση µε τα εξίµισι χιλιάδες
αθλητικά σωµατεία της χώρας, µε τις αθλητικές οµοσπονδίες και
η διαβούλευση αυτή είχε διάρκεια πάνω από έναν χρόνο.

Στην οµιλία µου θα επικεντρωθώ σε τέσσερις βασικούς πυλώ-
νες από τα άρθρα που έχει το νοµοσχέδιο. Πρώτος πυλώνας: Η
ενίσχυση της διαφάνειας και η εξυγίανση των αθλητικών σωµα-
τείων. Η διαφανής, σύννοµη και εύρυθµη λειτουργία των αθλητι-
κών σωµατείων είναι απαραίτητη για να αποκατασταθεί η
εµπιστοσύνη των πολιτών προς τους αθλητικούς φορείς. Γι’ αυτό
επικαιροποιούνται οι διατάξεις για τα βιβλία των αθλητικών σω-
µατείων µε βάση τη σύγχρονη φορολογική νοµοθεσία και η εγ-
γραφή τους στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων
καθίσταται υποχρεωτική. Η χρηστή διαχείριση είναι το κλειδί για
να καταπολεµηθούν οι παθογένειες που µαστίζουν τον χώρο του
αθλητισµού.

Δεύτερος πυλώνας: Η προστασία και η στήριξη των αθλητών.
Οι αθλητές είναι η ψυχή του αθλητισµού. Μας έχουν συγκινήσει
πολλές φορές µε τις διακρίσεις τους και µας έχουν κάνει συλλο-
γικά υπερήφανους ως χώρα και ως έθνος.

Έχουµε, λοιπόν, ως πολιτεία την υποχρέωση να τους παρέ-
χουµε τα εχέγγυα για ασφαλή, ακέραιη και αξιοπρεπή πορεία.
Προς τούτο συστήνεται η Διαρκής Επιτροπή Ασφάλειας και Ευη-
µερίας στον Αθλητισµό, καθιερώνεται ο υπεύθυνος ασφάλειας
και ευηµερίας σε κάθε αθλητική οµοσπονδία, ενισχύονται οι αρ-
µοδιότητες του Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης του Ντό-
πινγκ, ώστε οι έλεγχοι να ανταποκρίνονται στα διεθνή πρότυπα.
Το ντόπινγκ είναι πανταχού παρών, τόσο στον ερασιτεχνικό, όσο
και στον επαγγελµατικό αθλητισµό. Υπονοµεύει την άµιλλα, τον
υγιή ανταγωνισµό. Και θέτει σε κίνδυνο τη σωµατική και ψυχική
υγεία των αθλητών. Εργαζόµαστε για να προστατέψουµε τους
αθλητές απέναντι στις πιέσεις ενός συστήµατος που απαιτεί όλο
και υψηλότερες επιδόσεις, πολλές φορές µε κάθε τίµηµα.

Τρίτος πυλώνας, η καταπολέµηση της οπαδικής βίας και η ενί-
σχυση της ασφάλειας, εντός και εκτός γηπέδων. Τα γήπεδα δεν

είναι πεδία µάχης, είναι οι χώροι του «ευ αγωνίζεσθαι». Για να το
διασφαλίσουµε αυτό αυστηροποιούνται οι διατάξεις που προβλέ-
πουν ποινές για την άσκηση βίας. Χαρακτηριστικά ενισχύεται η
γνωστή σε όλους µας Διαρκής Επιτροπή για την Αντιµετώπιση
της Βίας, ώστε να παρεµβαίνει και εκτός γηπέδων, και εκσυγχρο-
νίζεται το σώµα των παρατηρητών της.

Η ΔΕΑΒ έχει τη δυνατότητα να υποβάλλει και διοικητικές κυ-
ρώσεις, αυστηρές, από 3.000 έως 50.000 ευρώ. Παρέχεται επι-
πλέον η δυνατότητα ταυτοποίησης των υπευθύνων για επεισόδια
από τις οµάδες ΠΑΕ και ΚΑΕ, µε χρήση του υλικού των καµερών
της αστυνοµικής αρχής. Στόχος να µην τιµωρούνται συλλογικά
οι οµάδες, αλλά οι πραγµατικοί υπαίτιοι. Θεσπίζεται η υποχρεω-
τική ενηµέρωση από τον Εισαγγελέα Πρωτοδικών της Εθνικής
Πλατφόρµας Αθλητικής Ακεραιότητας και της οικείας αθλητικής
οµοσπονδίας για ποινικές διώξεις. Και ορίζονται εισαγγελείς
αθλητισµού στις µεγάλες πόλεις. Επιπλέον, διευρύνεται η δυνα-
τότητα των αστυνοµικών για δειγµατοληπτικούς ελέγχους, κυ-
ρίως ως προς τη χρήση αποκλειστικά και µόνο ονοµαστικών
εισιτηρίων. Οι έλεγχοι θα γίνονται οποτεδήποτε, εντός και εκτός
των αθλητικών εγκαταστάσεων.

Είναι προτεραιότητα της Νέας Δηµοκρατίας να µετατραπούν
ξανά τα γήπεδα σε χώρους πολιτισµού, ψυχαγωγίας και αθλητι-
κής παιδείας. Η Νέα Δηµοκρατία άλλωστε διοργάνωσε το 2004
τους Ολυµπιακούς Αγώνες που, κατά κοινή αποδοχή ήταν ασφα-
λείς και επιτυχηµένοι. Και προσωπικά είµαι υπερήφανος που θή-
τευσα δίπλα στον τότε αρµόδιο Υπουργό Αθλητισµού Γιώργο
Ορφανό και γνωρίζω τις προσπάθειές του και τον νόµο τον οποίο
έφερε για να πάµε στο ονοµαστικό εισιτήριο, στο ηλεκτρονικό ει-
σιτήριο, και σήµερα µε τα σύγχρονα µέσα που µας παρέχει η ψη-
φιακή τεχνολογία να έχουµε τις πιο καλές και τις πιο σύγχρονες
κάµερες σε όλη την Ευρώπη.

Τέταρτος και τελευταίος πυλώνας είναι η βελτίωση των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων, µε σκοπό την ισότιµη πρόσβαση των επαγ-
γελµατιών και ερασιτεχνικών αθλητών, όπως και των αθλητών µε
αναπηρία. Για τα άτοµα µε αναπηρία η πρόσβαση στον αθλητι-
σµό είναι ζήτηµα αξιοπρέπειας και αυτονόητου σεβασµού. Επι-
βάλλεται, επίσης, η ύπαρξη αυτόµατου εξωτερικού απινιδωτή σε
όλες τις αθλητικές εγκαταστάσεις σε όλη τη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αθλητισµός ενώνει, εµπνέει

και διαµορφώνει χαρακτήρες, είναι µια µικρογραφία της κοινω-
νίας µας, ένας κόσµος µέσα στον κόσµο, αποτυπώνει τις αξίες
που ενστερνιζόµαστε. Σε µία εποχή προκλήσεων όπου το αί-
σθηµα συλλογικότητας δοκιµάζεται ο αθλητισµός µάς διδάσκει
ότι καµία κορυφή δεν κατακτάται χωρίς σκληρή δουλειά, χωρίς
πειθαρχία, χωρίς σεβασµό και χωρίς οµαδικότητα. Οι µεταρρυθ-
µίσεις που προωθεί το παρόν νοµοσχέδιο επισφραγίζουν τον
ρόλο του κράτους ως θεµατοφύλακα της αθλητικής νοµιµότητας
και ηθικής. Εξάλλου, είµαστε η χώρα που για αιώνες έχουµε µε-
ταλαµπαδεύσει το αθλητικό ιδεώδες και το ολυµπιακό σε όλον
τον κόσµο.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Νίκος Παππάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν υπάρχει απλώς ένας ελέφαντας στην Αίθουσα της Εθνικής

Αντιπροσωπείας, υπάρχει ένα συγκλονιστικό γεγονός που συζη-
τάει όλη η ελληνική κοινωνία! Και στα κυβερνητικά έδρανα σή-
µερα δεν έπρεπε να κάθεται ο κ. Βρούτσης, έπρεπε να είναι στο
έδρανο του Πρωθυπουργού, ο αρχιερέας, ο σχεδιαστής, ο υλο-
ποιητής της µεγαλύτερης προσπάθειας συγκάλυψης που έχει
γίνει ποτέ στην Ελλάδα, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, αν είχαν προ-
στρέξει και άλλα προοδευτικά κόµµατα να συνυπογράψουν την
πρόταση δυσπιστίας απέναντι σε αυτή την Κυβέρνηση, που πρό-
τεινε ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Αυτή έπρεπε να είναι η πραγµατικότητα του Ελληνικού Κοινο-
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βουλίου, εάν θέλαµε να δείξουµε ότι αντιλαµβανόµαστε τι γίνεται
έξω από αυτές τις πόρτες, έξω από αυτή την Αίθουσα, εάν
υπήρχε στοιχειώδης συναίσθηση ότι πρέπει να αντιστοιχηθεί
αυτή η Αίθουσα µε το κοινό αίσθηµα. Δεν συµβαίνει, όµως, αυτό.
Αυτό το έδρανο, το πρώτο έδρανο, εδώ στα κυβερνητικά για
τρεις ηµέρες θα ήταν το εδώλιο του κατηγορουµένου, µε βασικό
κατηγορούµενο τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Και άµα νοµίζετε ότι µε ένα πληµµέληµα για τον Τριαντόπουλο
θα καθαρίσετε από τις εγκληµατικές σας επιλογές και την προ-
σπάθεια συγκάλυψης, είστε γελασµένοι. Τον κ. Μητσοτάκη τον
ζώνουν τα πολιτικά και τα ποινικά φίδια. Το καταλαβαίνει και ο
ίδιος. Δίνει βορά τα δικά του στελέχη, χωρίς να αναλαµβάνει ευ-
θύνη. Αυτό είναι συγκάλυψη. Τις πρώτες ώρες µίλησε για ανθρώ-
πινο λάθος. Αυτό είναι συγκάλυψη. Την ίδια ώρα µόνταραν τα
ηχητικά. Αυτό είναι συγκάλυψη. Κατά τον πολύ κ. Τερεζάκη, που
τον αφήσανε στη θέση του, τα ηχητικά παραδόθηκαν µετά από
τρεις ηµέρες. Αυτό είναι συγκάλυψη. Το υλικό από τις κάµερες
του ΟΣΕ σβήστηκε. Αυτό είναι συγκάλυψη. Το κυβερνητικό κλι-
µάκιο πίεζε την Αστυνοµία να τελειώνει γρήγορα. Αυτό είναι συ-
γκάλυψη. Ρίξατε αµέσως τσιµέντο στο σηµείο του εγκλήµατος.
Αυτό είναι συγκάλυψη. Προανακριτικοί υπάλληλοι της Πυροσβε-
στικής ακούσανε να τους λένε: «Εξαφανιστείτε από εκεί, αφήστε
το θέµα να ξεφουσκώσει». Αυτό είναι συγκάλυψη. Καµία ολοκλη-
ρωµένη αυτοψία για πάνω από είκοσι µέρες. Αυτό είναι συγκά-
λυψη. Ξεµπαζώσατε τριακόσια κυβικά χώµα, και ανθρώπινα µέλη.
Αυτό είναι συγκάλυψη.

Και πείτε µου πού το έχετε δει, άνθρωποι οι οποίοι, κατά τη δι-
καιοσύνη, πρέπει να ελεγχθούν αν έχουν διαπράξει κακουργή-
µατα, να παραµένουν στις θέσεις τους; Αφήσατε τις διοικήσεις
στον ΟΣΕ και στην ΕΡΓΟΣΕ στη θέση τους, πάνω από δυνητικά
αποδεικτικά στοιχεία. Αυτό είναι συγκάλυψη. Και είκοσι µέρες
µετά το έγκληµα ο κ. Μητσοτάκης παινεύονταν µε βεβαιότητα και
έλεγε: «Ξέρουµε ότι δεν υπάρχει τίποτα εύφλεκτο». Αυτό είναι
συγκάλυψη. Και έπρεπε να είναι σε αυτό το έδρανο για τρεις ηµέ-
ρες να απολογείται και να ακούει τις κριτικές από τις πτέρυγες
της Αντιπολίτευσης. 

Ο κ. Παπαδόπουλος, που µας παρουσίασε τον πίνακα ελέγχου
στη Λάρισα για τηλεδιοίκηση, επιχείρησε συγκάλυψη. Ο κ. Καρα-
µανλής που µας κούναγε το δάκτυλο και έλεγε ότι ντρέπεται
επειδή µιλάµε για τα ζητήµατα ασφάλειας, επιχειρούσε από τότε
συγκάλυψη της δικής αδράνειας. Εξήντα ερωτήσεις και εκατό
παρεµβάσεις για τον σιδηρόδροµο, αλλά εσείς περί άλλων τυρ-
βάζατε. Ακόµα και µετά το έγκληµα επιχειρείτε συγκάλυψη.

Στήσατε µια εξεταστική αθλιότητας. Και θέλω να δω από την
πτέρυγα της Πλειοψηφίας, διότι µαθαίνουµε ότι αποδέχεστε και
την πρόταση για τη σύσταση προανακριτικής, ποιοι θα τη στελε-
χώσουν. Με πόση χαρά θα πάνε; Πιστεύετε πραγµατικά ότι θα
έχετε τη δυνατότητα να ανοίξει αυτή η προανακριτική και να πείτε
ότι δεν συντρέχει λόγος για περαιτέρω διερεύνηση ποινικών ευ-
θυνών από τη δικαιοσύνη;

Πιστεύετε στα αλήθεια ότι το έχει σε τίποτα ο κ. Κυριάκος Μη-
τσοτάκης να αδειάσει και την επόµενη φουρνιά συµµετεχόντων
σε αρµόδια επιτροπή, εάν θεωρήσει ότι τον διευκολύνει; Όχι, δεν
έχει κανένα τέτοιο πρόβληµα. Είναι σαφές και το απέδειξε.

Αναβαθµίσατε ακόµα και όσους καλλιεργούσαν τη θεωρία για
το αποκλειστικό ανθρώπινο λάθος. Ο κ. Λιασκόπουλος ήταν Πρό-
εδρος του ΤΑΙΠΕΔ και τοποθετήθηκε Πρόεδρος στη Hellenic
Train τον Μάιο του 2024. Συγκάλυψη.

Έχετε φτάσει, ήδη, από τις πρώτες µέρες του δυστυχήµατος
και µετά, στο σηµείο όπου σκυλεύσατε ακόµα και τον νεκρό µη-
χανοδηγό της αµαξοστοιχίας, αναφέροντας στην εξεταστική ότι
είχε σοβαρά προβλήµατα υγείας, κάτι που δεν αποδείχθηκε ποτέ.
Αυτό είναι συγκάλυψη.

Πέρυσι χειροκροτούσατε µε χέρια και µε πόδια τον κ. Καρα-
µανλή. Αυτό είναι συγκάλυψη.

Λοιδορείτε τους συγγενείς ότι θέλουν πολιτικές καριέρες και
χρήµατα. Αυτό είναι συγκάλυψη.

Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι µία από τις πρώ-
τες ερωτήσεις που θα δεχθεί ο κ. Τριαντόπουλος όταν έρθει η
ώρα, θα είναι ποιος του έδωσε την εντολή. Διότι, εδώ τα τινά είναι
δύο. Ή ο κ. Μητσοτάκης δεν ελέγχει ούτε την καρέκλα που κά-

θεται ή -αυτό που πραγµατικά συµβαίνει- µπήκε από τις πρώτες
ώρες του εγκλήµατος και µετά επικεφαλής µιας οργανωµένης
προσπάθειας συγκάλυψης. Δεν ξέρω εάν την εµπνεύστηκε, τη
σχεδίασε, την υλοποίησε πιστά, κοιτάζει να προασπίσει µόνο το
προσωπικό του πολιτικό µέλλον -το οποίο διαγράφεται αβέβαιο-
και δεν έχει κανένα πρόβληµα να πουλήσει στην αγορά αυτούς
στους οποίους έχει δώσει εντολή να πράξουν πράγµατα ανοµο-
λόγητα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Επειδή η κοινωνία έξω βοά, όποιος νοµίζει ότι µε δευτερεύο-
ντες χειρισµούς αυτό το µείζον ζήτηµα θα ξεπεραστεί, πλανάται
πλάνην οικτρά. Τώρα ξεκινάει η αναζήτηση της αλήθειας. Τώρα
ανοίγει η δυνατότητα για τη δικαίωση των νεκρών. Τώρα ανοίγει
το παράθυρο για την απόδοση της δικαιοσύνης. Ο ΣΥΡΙΖΑ θα
είναι, όπως ήταν και πριν το έγκληµα των Τεµπών, στην πρώτη
γραµµή και για την αλήθεια και για έναν ποιοτικό σιδηρόδροµο,
µε ασφάλεια για τους πολίτες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ευχαριστώ τον κ.

Παππά για τη συνέπεια στον χρόνο.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κων-

σταντίνος Κεφαλογιάννης.
Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αθλητισµός

γεννήθηκε στην πατρίδα µας και αυτό είναι κάτι που ενώνει όλους
τους Έλληνες και µας κάνει ιδιαιτέρως περήφανους για την ιστο-
ρία µας, για τον πολιτισµό µας, για την πατρίδα µας που γέννησε
το µεγαλύτερο αθλητικό γεγονός της ιστορίας, τους Ολυµπια-
κούς Αγώνες, που ένωναν όλους τους αρχαίους Έλληνες, ακόµα
και σε περίοδο πολέµου.

Ο αθλητισµός δεν έχει ιδεολογικό ή κοµµατικό πρόσηµο. Η
προσπάθεια για τον αθλητισµό πρέπει να είναι κοινή για όλους
και αυτό είναι κάτι που το πιστεύω και νοµίζω πως το πιστεύουµε
και όλοι όσοι βρισκόµαστε σε αυτή εδώ την Αίθουσα, διότι ο
αθλητισµός και οι αξίες του αποτελούν φάρο ελπίδας µέσα σε
ένα αβέβαιο διεθνές περιβάλλον.

Ο αθλητισµός είναι πρωτίστως ένα κοινωνικό φαινόµενο. Δια-
µορφώνει το χαρακτήρα των νέων. Τους γαλουχεί µε τα ιδεώδη
του αθλητισµού. Αποµακρύνει τους νέους από κακές συνήθειες,
όπως οι καταχρήσεις, η νεανική παραβατικότητα, ο διαδικτυακός
εθισµός. Πρέπει να καλλιεργήσουµε τον αθλητισµό, να παρακι-
νήσουµε τους νέους ανθρώπους να ασχοληθούν µε αυτόν.

Στο πλαίσιο αυτό το προτεινόµενο νοµοσχέδιο ρυθµίζει µία
σειρά θεµάτων που είναι πολύ σηµαντικά για την αθλητική κοινό-
τητα, όπως η αναβάθµιση της ηλεκτρονικής καταγραφής των σω-
µατείων µέσα από την πλατφόρµα e-Kouros. Το e-Kouros είναι
ένα πρωτότυπο εργαλείο που δεν υπάρχει στην Ευρώπη. Πριν
από την καταγραφή αυτή δεν υπήρχε οργάνωση στον αθλητισµό.
Πλέον ξέρουµε πόσους αθλητές έχουµε, πόσους προπονητές
έχουµε, πόσα σωµατεία έχουµε, πόσες οµοσπονδίες, πόσα αθλή-
µατα. Είναι, κατά τη γνώµη µου, η σπουδαιότερη µεταρρύθµιση
στον αθλητισµό των τελευταίων χρόνων και αξίζουν πραγµατικά
συγχαρητήρια στον Υπουργό Γιάννη Βρούτση για αυτή. 

Με το προς ψήφιση νοµοσχέδιο ολοκληρώνεται και η δεύτερη
φάση που προβλέπει µειωµένη γραφειοκρατία και διαλειτουργι-
κότες. Αντίστοιχα, πολύ σηµαντικές είναι οι διατάξεις του νοµο-
σχεδίου για το αντιντόπινγκ, ειδικά αν λάβουµε υπόψη ότι η
Ελλάδα λόγω των τραγικών ελλείψεων στον τοµέα αυτό ήταν για
πολλά χρόνια το µαύρο πρόβατο στις διεθνείς διοργανώσεις. Σή-
µερα η εικόνα της χώρας έχει αντιστραφεί πλήρως. Μάλιστα, το
2024 πήραµε παγκόσµιο βραβείο για το αντιντόπινγκ στην Ελ-
λάδα. 

Στην αθλητική βία, επίσης, γίνεται ακόµη ένα σηµαντικό βήµα.
Η Κυβέρνηση έχει θεσπίσει θεσµικό πλαίσιο για τις κυρώσεις
στην αθλητική βία. Εφαρµόστηκαν εργαλεία, όπως οι κάµερες
και ο έλεγχος ταυτοπροσωπίας µέσω της κάρτας φιλάθλου. 

Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο δηµιουργείται και το απαραί-
τητο θεσµικό πλαίσιο ώστε κάθε οµάδα να µπορεί να λαµβάνει
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γνώση ποιος ταραχοποιός πήρε στο λαιµό του την οµάδα, αλλά
και η πολιτεία να µπορεί να εντοπίσει ποιος κλείνει ένα γήπεδο
και στερεί εισιτήρια διαρκείας από έναν κόσµο που έχει πάει µε
την οικογένειά του ή µε τους φίλους του να απολαύσει ένα αθλη-
τικό γεγονός. Πλέον θεσπίζεται ειδικό πλαίσιο βάσει του οποίου
οι ταραχοποιοί εντοπίζονται, συλλαµβάνονται και τους επιβάλλο-
νται ανάλογες ποινές, δηλαδή πρόστιµο και αποβολή από κάθε
αθλητική διοργάνωση ως και πέντε χρόνια. 

Μία ακόµη σπουδαία ρύθµιση είναι η οριζόντια υποχρέωση
απινιδωτή στους αθλητικούς χώρους. Καµία αθλητική εγκατά-
σταση που φιλοξενεί σωµατείο δεν θα µπορεί να πάρει άδεια λει-
τουργίας αν δεν διαθέτει αυτή τη συσκευή, ώστε να υπάρχει
πάντα η δυνατότητα να σωθεί µια ανθρώπινη ζωή. 

Επίσης, µε το προτεινόµενο θεσµικό πλαίσιο εξυγιαίνεται το
σύστηµα των παρατηρητών. Είναι µια τοµή µε την οποία θα κα-
θοριστεί επιτέλους το πλαίσιο των παρατηρητών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι όλα αυτά που
ίσχυαν για δεκαετίες στον αθλητισµό και µας πλήγωναν όλους,
είναι πλέον σε τροχιά αλλαγής, χάρη πρωτίστως στις πρωτοβου-
λίες του Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη, που τοποθε-
τεί τον αθλητισµό πολύ ψηλά στις προτεραιότητες της Κυβέρνη-
σης. 

Στόχος µας δεν είναι εξάλλου ο πρωταθλητισµός, αλλά η δια-
χρονική συµµετοχή όλων των πολιτών στον αθλητισµό που τόσα
προσφέρει στην υγεία, στην ευεξία, στην κοινωνική συνοχή, στην
κοινωνική αλληλεγγύη. Αυτός ο στόχος γίνεται πλέον πραγµατι-
κότητα µε τα δεκάδες αθλητικά έργα που κατασκευάζονται σε
όλη την Ελλάδα αυτή τη στιγµή. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω και δηµοσίως τον
Υπουργό Γιάννη Βρούτση για τη γόνιµη συνεργασία που έχουµε
και για το πραγµατικό ενδιαφέρον που δείχνει για όλα τα αθλη-
τικά θέµατα που αφορούν την Κρήτη, µεθοδικά και αποφασι-
στικά, χωρίς βερµπαλισµούς και τυµπανοκρουσίες.

Υπουργέ, η Κρήτη, το Ηράκλειο, έχει ουσιαστικές ανάγκες σε
εγκαταστάσεις και αθλητικές υποδοµές. Δεν πρέπει να ξεχνάµε
ότι η Κρήτη είναι νησί, γι’ αυτό είναι και τόσο σηµαντικό, που µε
δική σας υπουργική απόφαση τον Ιανουάριο του 2024, θεσπί-
στηκε η νησιωτικότητα ως κριτήριο ενίσχυσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να επιση-
µάνω το εξής: ό,τι ψηφιστεί σήµερα, θα είναι κοινή κατάκτηση
όλων, κοινό κτήµα προς όφελος του αθλητισµού. 

Με πυξίδα, λοιπόν, τη φωνή των αθλητών σας, καλώ να υπερ-
ψηφίσετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Κεφαλογιάννη για τη συνέπεια στο χρόνο. 

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δια-
µαντής Γκολιδάκης. 

Ορίστε, κύριε Γκολιδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και να το

κάνουµε αθλητισµός είναι κοµµάτι της ζωής µας ή αν δεν είναι,
θα πρέπει σίγουρα να το βάλουµε στη ζωή µας και στην καθηµε-
ρινότητά µας. Την οµάδα του µπορεί κάποιος να υποστηρίζει, τα
χόµπι του µπορεί να έχει, εννοώ τον αθλητισµό, από ένα απλό
βραδινό τρέξιµο µέχρι τη συµµετοχή σε ερασιτεχνικές οµάδες
και τέλος την ενασχόληση µε τον αθλητισµό επαγγελµατικά. 

Ο αθλητισµός λοιπόν απαιτεί όλη µας την προσοχή, ώστε να
είναι ένα οργανωµένο, ασφαλές και ευχάριστο περιβάλλον γιατί
ο αθλητισµός είναι χαρά. Να κρατήσουµε το «ασφαλές» γι’ αυτά
που θα πούµε στη συνέχεια. Είναι χαρά για εµάς, για τα παιδιά
µας και για τις γενιές που έρχονται. Και η εικόνα του αθλητισµού
πρέπει να είναι ψηλά στις προτεραιότητές µας. 

Άλλωστε κι εγώ, µε την ιδιότητα του καρδιολόγου, εξετάζω
πολλές οµάδες είτε σε επαγγελµατικό επίπεδο είτε σε ερασιτε-
χνικό επίπεδο πάνω στη Θεσσαλονίκη. Είµαι σε επαφή µε το
χώρο. Βλέπω τι γίνεται και προσπαθώ εγώ, όπως και οι άλλοι συ-
νάδελφοι, οι οποίοι είναι γιατροί που εξετάζουν τις οµάδες -καρ-
διολόγοι ως επί το πλείστον- να δίνουµε τον καλύτερο εαυτό µας
για τους αθλητές και την προστασία τους, γιατί αυτά τα παιδιά

µπορεί να σηκώσουν µία µέρα τη χώρα µας ψηλά, από τον
αθλητή µέχρι τον προπονητή -υπάρχει εξάλλου το τρίγωνο της
ασφαλούς άθλησης, που έχει τους γονείς, τον ιατρό και το προ-
πονητικό team- τις υποδοµές, τη διαδικασία επιβράβευσης των
αθλητών και την ασφάλεια.

Μάλιστα έχω πραγµατοποιήσει και µία καµπάνια, η οποία λέ-
γεται «η υγεία δεν έχει φανέλα». Έφερε κοντά κόσµο, γιατρούς,
καρδιολόγους, αθλητικά σωµατεία της πόλης είτε µικρά είτε µε-
γάλα. Είχε πολύ µεγάλη ανταπόκριση, γιατί πρέπει να βλέπουµε
τα πράγµατα, να βρίσκουµε και να αναζητούµε αυτά που µας
ενώνουν και όχι αυτά που µας χωρίζουν και αυτό σίγουρα γίνεται
µέσω του αθλητισµού. Και άλλοι συνάδελφοι το έχουν κάνει
αυτό. Βλέπω εδώ τον κ. Κουλκουδίνα που έκανε µια καµπάνια µε
τους απινιδωτές.

Βέβαια σήµερα -για να επανέλθω στο θέµα µας- έχουµε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο εµφανίζει την ευθύνη του κράτους και έτσι
έπρεπε να είναι. Πραγµατικά οφείλω να συγχαρώ, κύριε Βρούτση
και εσάς και όλη την οµάδα σας που δούλεψε γι’ αυτό το νοµο-
σχέδιο, ούτως ώστε να έρθει προς ψήφιση και να ρυθµίσει µια
σειρά ζητηµάτων, βάζοντας έναν ακρογωνιαίο λίθο στην ενί-
σχυση του ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητισµού.

Με αυτό το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζονται ζητήµατα που αφο-
ρούν αθλητικά σωµατεία, την ενίσχυση του ρυθµιστικού πλαισίου
του επαγγέλµατος του προπονητή, αθλητών ατόµων µε αναπηρία
και την αποκατάσταση ζητηµάτων επαγγελµατικών δικαιωµάτων
των προπονητών, την ενίσχυση της ασφάλειας και της ευηµερίας
των αθλητών και την ευθυγράµµιση της χώρας µε τις διεθνείς
πρακτικές στα θέµατα αυτά, την αποδοτικότερη λειτουργία της
Κάρτας Υγείας του Αθλητή, την εναρµόνιση των επιβραβεύσεων
αθλητών που διακρίθηκαν σε Ολυµπιακούς και Παραολυµπια-
κούς Αγώνες και την επιτάχυνση της καταβολής προς αυτούς
των οικονοµικών επιβραβεύσεων.

Επίσης αντιµετωπίζονται ζητήµατα που αφορούν κατηγορίες
αθλητικών εγκαταστάσεων. Έχει γίνει πολλή δουλειά σε αυτό το
κοµµάτι, στις υποδοµές και πάνω στην ιδιαίτερη πατρίδα µου τη
Θεσσαλονίκη και έπονται να γίνουν πράγµατα τα οποία έχουν
δροµολογηθεί. Αντιµετωπίζονται θέµατα αδειοδότησης αυτών και
την ανάγκη προσεισµικού ελέγχου. Είναι δυστυχώς επίκαιρο
αυτό, πιο επίκαιρο από ποτέ και το µυαλό µας είναι φυσικά στους
ανθρώπους και στη Σαντορίνη και στα νησιά µας στις Κυκλάδες.
Επίσης, αντιµετωπίζεται το ζήτηµα της βελτίωσης του ρυθµιστι-
κού πλαισίου για τον έλεγχο και την τήρηση του όρου της προ-
σβασιµότητας στις αθλητικές εγκαταστάσεις για τα άτοµα µε
αναπηρία.

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου αποβλέπουν ειδικότερα στην ενί-
σχυση του πλαισίου αντιµετώπισης αθλητικής βίας και καταπο-
λέµησης του ντόπινγκ. Υπενθυµίζω στο Σώµα ότι το ντόπινγκ είναι
ξαδερφάκι των ναρκωτικών και η εξάρτηση είναι κάτι το οποίο
επιφέρει βλαβερές συνέπειες στη σωµατική και ψυχική υγεία,
ανεπανόρθωτες γι’ αυτόν που το λαµβάνει.

Προβλέπεται η αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση των προ-
βλεπόµενων στην αθλητική νοµοθεσία εγκληµάτων και η βελ-
τίωση του θεσµικού πλαισίου της Διαρκούς Επιτροπής για την
Αντιµετώπιση της Βίας εντός και εκτός των αγωνιστικών χώρων.
Επιπλέον επιδιώκεται η παροχή, προς τον Εθνικό Οργανισµό για
την Καταπολέµηση του Ντόπινγκ, της αναγκαίας ευελιξίας για
την κατανοµή και τη διενέργεια ελέγχων σύµφωνα µε τις διεθνείς
επιταγές.

Τον τελευταίο χρόνο είδαµε πραγµατικά να εξελίσσεται µία ει-
κόνα η οποία άλλαξε συνολικά τον τρόπο αντιµετώπισης της
αθλητικής βίας. Στάθηκε η Κυβέρνηση, το αρµόδιο Υπουργείο και
ο Υπουργός απέναντι σε δοµικά προβλήµατα που είχε η αθλητική
βία στην αντιµετώπισή της. Ένα παράδειγµα είναι η στάση της
ΔΕΑΒ, στην οποία αναφέρθηκα προηγουµένως, τη Διαρκή Επι-
τροπή για την Αντιµετώπιση της Βίας, η οποία µπήκε σε ένα άλλο
πλαίσιο για να αντιµετωπίσει αυτές τις παθογένειες που υπήρχαν.
Πλέον οι κυρώσεις για παραβάσεις είναι αυτόµατες. Είναι γνωστά
αυτά. Εντός ολίγων ηµερών θα επιβληθεί η ποινή εφόσον διαπι-
στωθεί. Άρα αντιµετωπίζεται έτσι η παθογένεια της µακρόχρονης
αναµονής και διαχωρίζεται και η θέση του πολιτικού προϊσταµέ-
νου του Υπουργείου από την επιβολή της.
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Σήµερα η Ελλάδα έχει την πιο σύγχρονη τεχνολογία για την
παρακολούθηση καµερών και στα αποδυτήρια, που δεν υπήρξε
σε κάθε σηµείο του γηπέδου. Αυτό το σύστηµα παρακολουθείται
από ειδικό σύστηµα της Αστυνοµίας και του Υπουργείου Αθλητι-
σµού και συνεχώς ελέγχεται αν υπάρχουν κάµερες. Ελέγχεται αν
κατά την ηµέρα του αγώνα λειτουργούν οι κάµερες και αν έχουµε
εικόνα ότι λειτουργούν και πως τα πάντα µπορούν να είναι στο
φως.

Τώρα, λοιπόν, που θα µπορούµε να γνωρίζουµε τους πάντες
που βρίσκονται µέσα στο γήπεδο, τότε θα µπορούµε να εργαζό-
µαστε και να εντοπίζουµε τον υπεύθυνο π.χ. της ρίψης του αντι-
κειµένου που µπορεί να οδηγήσει την οµάδα την οποία υποστη-
ρίζει σε κλείσιµο του γηπέδου. Ο υπεύθυνος θα τιµωρείται µε
πρόστιµο έως 50.000 ευρώ και µε απαγόρευση εισόδου στα γή-
πεδα για πέντε χρόνια.

Πιστεύουµε πως όταν ο δράστης καταλάβει ότι η πράξη τιµω-
ρείται παραδειγµατικά και ότι κανείς δεν έχει δικαίωµα µε τις
πράξεις τους να παρασύρει µια οµάδα, ένα σύνολο επαγγελµα-
τιών, αλλά και τους απλούς φιλάθλους, τότε θα έχουµε συµβάλει
κατά ένα πολύ µεγάλο ποσοστό στην αντιµετώπιση της βίας στα
γήπεδα.

Μεγάλη πρόοδος πραγµατοποιείται στο ζήτηµα που αφορά
την Κάρτα Υγείας του Αθλητή κάτι το οποίο έχουµε βιώσει όσοι
είµαστε γιατροί αθλητών. Ετησίως, λοιπόν, υπάρχει αυτή η κάρτα
υγείας. Παύουν πλέον να υπάρχουν χαρτιά και έτσι πατάσσεται
ως ένα µεγάλο βαθµό η γραφειοκρατία και αυτή είναι η πρώτη
σηµαντική αλλαγή, γιατί πλέον θα υπάρχει Ψηφιακή Κάρτα
Υγείας. Θα µπορεί να υπάρχει για κάθε άθληµα.

Ξέρετε τα παιδιά µας µπορεί να αθλούνται σε παραπάνω από
ένα αθλήµατα και πολύ καλά θα κάνουν και πολύ καλά κάνουν,
οπότε κάθε φορά έπρεπε να επανέρχονται στον αρµόδιο καρδιο-
λόγο, στον προσωπικό τους γιατρό ούτως ώστε να τα εξετάζει.
Στην προκειµένη περίπτωση δεν θα χρειάζεται αυτό γιατί µε µία
εξέταση θα υπάρχει ψηφιακή κάρτα, η οποία θα ισχύει για όλα
τα αθλήµατα και η έκδοσή της µετατοπίζεται από τις οµοσπον-
δίες σε ένα κεντρικό ηλεκτρονικό σύστηµα.

Έτσι ένας σύλλογος µπορεί να έχει περισσότερα σωµατεία και
περισσότερο αθλήµατα και µε τις τεχνολογικές δυνατότητες και
µε το σύστηµα e-Kouros θα µπορούν να εξυπηρετούνται τα παι-
διά και οι γονείς και αν µπορούµε να τους απαλλάσσουµε από
αυτό το βάρος να πηγαίνουν συνέχεια στον γιατρό, εφόσον πα-
ρακολουθούν και αθλούνται σε διάφορα αθλήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας θεωρώ ότι ενω-
µένοι, συνθέτοντας και ψηφίζοντας τέτοιες διατάξεις οδηγούµε
τον αθλητισµό µπροστά, τον αθλητισµό που είναι πέρα από τα
κόµµατα και τις ιδεολογίες, µε µέτρα που είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση.

Ο αθλητισµός είναι µια πηγή έµπνευσης και δύναµης για όλους
µας. Μέσα από τις αξίες της προσπάθειας, της συνεργασίας και
της αφοσίωσης, ο αθλητισµός µάς διδάσκει ότι µπορούµε να ξε-
περάσουµε τα όριά µας και να πετύχουµε τα όνειρά µας. Είναι
µία γιορτή της ζωής και της ανθρώπινης δύναµης. Και ας θυµό-
µαστε, λοιπόν, ότι µέσα από τον αθλητισµό µπορούµε να γίνουµε
καλύτεροι άνθρωποι και να συµβάλλουµε σ’ έναν κόσµο γεµάτο
υγεία, ενότητα και αλληλεγγύη.

Με αυτό το θετικό µήνυµα σας καλώ να υπερψηφίσετε το νο-
µοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Καλείται στο Βήµα ο ανεξάρτητος Βουλευτής, ο κ. Μιχαήλ
Χουρδάκης.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλω να πω ότι σήµερα έµαθα κάτι που δεν το ήξερα, ότι οι

Ολυµπιακοί Αγώνες του 2004 οργανώθηκαν από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Ειπώθηκε από Βουλευτή σας πριν από λίγο. Νοµίζω ότι
αξίζει διόρθωσης αυτό. Είχα την εντύπωση ότι ήταν οι Ολυµπια-
κοί Αγώνες της Ελλάδας και όχι ενός κόµµατος, ότι συµµετείχαµε
όλοι ο καθένας από το µετερίζι του και χαρήκαµε όλοι γι’ αυτό,

παρόλο που ήταν κοστολογηµένοι και παρόλο που υπήρχαν
πολλά προβλήµατα σε αυτό. Νοµίζω, όµως, ότι δεν έγιναν από
τη Νέα Δηµοκρατία. Φαίνεται ότι εκτός από το διαζύγιο µε την τι-
µιότητα και την ηθική, κάποιοι έχουν και διαζύγιο µε τη λογική. 

Επίσης και εγώ θέλω να αναφερθώ και δεν ξέρω αν υπήρξε µία
ολίσθηση του Υπουργού όταν αναφέρει τις τροπολογίες ή πού
οφείλεται, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν υπάρχει κι η τροπολογία που
καταθέσαµε οι έξι Βουλευτές που έχουµε ενταχθεί στο Κίνηµα
Δηµοκρατίας σχετικά µε την αλλαγή των χρονικών διαστηµάτων
στα οποία επέρχεται παραγραφή των αδικηµάτων και θέλω να
θεωρήσω ότι ίσως είναι µια ατυχής στιγµή όσων βγάζουν τις φω-
τοτυπίες ή όσων µεταφέρουν τα έντυπα. Δεν θέλω να πιστέψω
ότι έχει γίνει επίτηδες ή συνειδητά.

Τέλος -και πριν πάω στα σχετικά µε το νοµοσχέδιο- θα δια-
βάσω το άρθρο 134 του Ποινικού Κώδικα, το οποίο αναφέρεται
στην εσχάτη προδοσία και µόνο µερικές λέξεις θα σταχυολο-
γήσω από εδώ. «Όποιος επιχειρεί µε βία ή απειλή βίας να κατα-
λύσει, µεταβάλλει, αλλοιώσει, καταστήσει ανενεργές θεµελιώδεις
αρχές ή θεσµούς» -στην παράγραφο 2- «κατάχρηση της ιδιότη-
τάς του ως οργάνου του κράτους µε σφετερισµό της ιδιότητας
αυτής» και στην παράγραφο 3, «στις θεµελιώδεις αρχές και θε-
σµούς περιλαµβάνεται η αρχή της ανεξαρτησίας της δικαιοσύ-
νης».

Νοµίζω ότι όλα αυτά ξεκάθαρα έχουν προκύψει στην υπόθεση
του εγκλήµατος των Τεµπών και αν κάποιος πραγµατικά ήθελε
να βάλει το µαχαίρι στο κόκκαλο, θα ήταν η επίκληση του άρθρου
134 και όχι της απλής παράβασης καθήκοντος. Όχι ότι δεν έχουν
γίνει πολλές τέτοιες από όλους και δεν είναι µόνο ο Τριαντόπου-
λος, ο Καραµανλής του Αχιλλέως ή ο Πρωθυπουργός. Και σε χα-
µηλότερα στρώµατα έχει γίνει παράβαση καθήκοντος, από τον
Εισαγγελέα που δεν απέκλεισε τον τόπο του εγκλήµατος από
όλους όσοι θέλανε να αλλάξουν, από τον αστυνοµικό διευθυντή,
από τον πυροσβεστικό διευθυντή, από, από, από. Αλλά αν πρα-
γµατικά θέλουµε να µπει το µαχαίρι στο κόκκαλο, άρθρο 134,
εσχάτη προδοσία.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο του αθλητισµού και πολύ σύ-
ντοµα -για να είµαι στον χρόνο- και κύριε Πρόεδρε, θέλω να δια-
µαρτυρηθώ και από το Βήµα για τον τρόπο µε τον οποίο µόλις
ανεβήκατε στο Προεδρείο θέσατε το θέµα τήρησης του χρόνου
για τους εναποµείναντες δέκα µε δεκαπέντε οµιλητές. Δικαίως
θέλετε να είναι όλοι στην ώρα τους. Δεν µπορεί, όµως, αυτό να
γίνεται επιλεκτικά όσο περνάει η ηµέρα και νυχτώνει. Θα πρέπει
αυτό να γίνεται από την αρχή. Δεν φταίνε οι Βουλευτές αν οι αρ-
χηγοί τους ή οι Κοινοβουλευτικοί τους Εκπρόσωποι κάνουν κα-
τάχρηση, φταίει το Προεδρείο. Τι θα πάει να πει ο Βουλευτής
στον Κοινοβουλευτικό του Εκπρόσωπο ή στον Αρχηγό, «τελεί-
ωνε»;

Είναι δική σας δουλειά ως Προεδρείο -όχι προσωπικά- και σας
παρακαλώ να µην επιρρίπτετε ευθύνες που σας ανήκουν σε αυ-
τούς που δεν µας ανήκουν.

Πρώτο και πολύ βασικό πρόβληµα του νοµοσχεδίου αποτελεί
µια συρραφή διατάξεων. Δεν υπάρχει καµία στρατηγική και συ-
νοχή. Και θλίβοµαι γιατί βλέπω τον κ. Μαυρωτά στα υπουργικά
έδρανα, τον οποίο τον εκτιµώ και είµαι από αυτούς που ξυπνού-
σαν µέσα στη νύχτα για να ανοίξουν την τηλεόραση όταν οι Ολυ-
µπιάδες και τα παγκόσµια πρωταθλήµατα ήταν µε σηµαντική
διαφορά ώρας, για να τον δω και να χαρώ ή να στεναχωρηθώ
µαζί του. Και θεωρώ ότι θα έπρεπε ως πολύ έµπειρος αθλητής
αλλά και ως καθηγητής πανεπιστηµίου, που σηµαίνει ότι βασίζε-
ται στην τεκµηρίωση, στις αποδείξεις και στην κοινή λογική, να
µην έχει δώσει το ΟΚ ως γενικός γραµµατέας σε αυτά τα οποία
θα σταχυολογήσω στη συνέχεια.

Επισηµάνθηκε και στη διαβούλευση, η οποία ξεκίνησε µε λιγό-
τερα άρθρα και κατέληξε από τα είκοσι οκτώ στα τριάντα πέντε
-αυτό και αν δεν είναι παράδοξο- ότι το σχέδιο δεν εισάγει ένα
ενιαίο θεσµικό πλαίσιο, απλώς µπαλώνει, διορθώνει προηγού-
µενα λάθη, αλλά στην πράξη δεν αντιµετωπίζονται καθόλου βα-
θύτερες αιτίες, παρά µόνο διαδικαστικά ζητήµατα. Ήταν µια
ευκαιρία για να υπάρχει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο και νοµίζω ότι
πλέον έχουµε µια ακόµα αποτυχηµένη και χαµένη ευκαιρία.

Αναφέρθηκαν διάφοροι, και πριν από λίγο, στα θετικά του e-
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Kouros και ότι θα ήταν ένας πολύ ωραίος τρόπος, πρωτοπόρος
στην Ευρώπη κ.λπ.. Προκαλεί όµως αποκλεισµούς, προκαλεί οι-
κονοµική ασφυξία και δεν έχει όλα αυτά τα πλεονεκτήµατα για
τα οποία διαφηµίζεται. Ακόµα και η προθεσµία των δύο ετών, που
θα οδηγήσει αν δεν καταγραφούν εκεί οι αθλητές και τα σωµα-
τεία, θα δηµιουργήσει προβλήµατα.

Επιτροπή Ασφάλειας και Ευηµερίας Αθλητών, ναι είναι ένα θε-
τικό βήµα, κύριε Υπουργέ και κύριε Γενικέ Γραµµατέα, αλλά πώς
γίνεται, µε ποια λογική από τα δώδεκα µέλη της µόνο το ένα θα
προέρχεται από τον αθλητικό χώρο; Πώς θα ξέρουν τα υπόλοιπα
έντεκα ποιες είναι οι πραγµατικές ανάγκες των αθλητών; Δεν θα
ορίζονται επίσης σαφώς οι αρµοδιότητες του υπεύθυνου ασφα-
λείας και ευηµερίας αθλητών. Τι θα γίνει µε αυτό; Αν δεν ξέρουµε
ποιες είναι οι αρµοδιότητες, αν αφεθεί το θέµα στη διακριτική ευ-
χέρεια της εκτελεστικής εξουσίας, καθιστά σαφώς αβέβαιη την
αποτελεσµατικότητα αυτού του µέτρου.

Η κατάργηση των σχολών προπονητών της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού, χωρίς εναλλακτικό πλαίσιο, ναι, πιθανώς σε
κάποιες αποµακρυσµένες περιοχές να δοθεί µια λύση, εµβαλω-
µατική και όχι ουσιαστική, αλλά σαφώς η άσκηση προπονητικής
από µη πτυχιούχους δεν είναι κάτι θετικό.

Η Ψηφιακή Κάρτα Υγείας του αθλητή, θετικό µεν, αλλά δεν
υπάρχει καµία πρόβλεψη για να µην επιβαρυνθούν αθλητικά.

Η συµµετοχή αλλοδαπών στα εθνικά πρωταθλήµατα χωρίς να
είναι µέλη ελληνικών συλλόγων. Δεν είναι απολύτως σαφές ότι
αυτό θα οδηγήσει σε υποβάθµιση του εγχώριου αθλητισµού; Και
ίσως αν δεν το καταλαβαίνουν κάποιοι, δεν συµβαίνει σε µια
οµάδα. Μπορεί όµως να είναι ξιφασκία, στα ατοµικά αθλήµατα,
και αυτό να δηµιουργήσει προβλήµατα και να υποβιβάσει και
άλλο τον εγχώριο αθλητισµό.

Οι υποδοµές. Δεν υπάρχει οργανωµένο σχέδιο, ούτε συντήρη-
σης ούτε επισκευής. Είπε κι ο Υπουργός ότι ντράπηκε για κάποια
µέρη και γυµναστήρια που επισκέφθηκε. Κύριε Υπουργέ, επειδή
είµαι ερασιτέχνης αθλητής και έλειψα για δύο ώρες για να συµ-
µετέχω σε αγώνα µε την οµάδα µπάσκετ της Βουλής, θέλω να
σας πω ότι τα περισσότερα γυµναστήρια που πηγαίνω σε αγώ-
νες, και εδώ και Θεσσαλονίκη, είναι τραγικής κατάστασης. Δεν
πρέπει δηλαδή να πηγαίνουµε µόνο εκεί όταν έρχονται τα µετάλ-
λια.

Και τελειώνω, λέγοντας ότι αυτό το νοµοσχέδιο εγείρει σο-
βαρά ζητήµατα διαφάνειας. Δεν υπάρχει η δυνατότητα να µη δί-
νεται αναδροµική αποζηµίωση σε µέλη συµβουλίων. Δίνεται η
δυνατότητα σε κριτές και σε διαιτητές να αποτελούν και µέλη
συµβουλίων. Υπάρχουν, κακώς, εξαιρέσεις από δηµοσιολογιστι-
κές διατάξεις και αυτό υπονοµεύει και τη λογοδοσία και αυξάνει
τη δυσπιστία προς την πολιτεία. Είναι µια χαµένη ευκαιρία.

Θεωρούµε, εµείς οι Βουλευτές οι ενταγµένοι στο Κίνηµα Δη-
µοκρατίας, ότι θα έπρεπε να είναι και να αξίζει ο αθλητισµός ένα
καλύτερο νοµοσχέδιο. Καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά
δεν το καταψηφίζουµε γιατί δεν έχουµε δικαίωµα να ψηφίσουµε.

Άλλο ένα πρόβληµα σε αυτήν τη Βουλή. Οι ανεξάρτητοι Βου-
λευτές δεν µπορούν να ψηφίσουν και είναι κάτι που επίσης πρέ-
πει να διορθωθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ

για τη συνέπεια στον χρόνο.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Γεώργιος Ψυχογιός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πριν µπω στα

του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να κάνω µία αναφορά και ως τοµε-
άρχης στο πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη, που ως εθνικός
µηχανισµός προχώρησε σε έρευνα λόγω της άρνησης πειθαρχι-
κού ελέγχου της διοίκησης σε σχέση µε το τραγικό ναυάγιο της
Πύλου, δεχόµενος και την επίθεση του Υπουργείου, αντί να αξιο-
ποιηθεί αυτό το πόρισµα για να επικρατήσει, και να εδραιωθεί,
και να δικαιωθεί το κράτος δικαίου επιτέλους σε αυτή τη χώρα,
διαπίστωσε ενδείξεις, όπου σύµφωνα µε την έρευνά του προκύ-
πτει γνώση και παράβλεψη ανώτερων αξιωµατικών για τη θανα-
τηφόρα έκθεση, την έκθεση σε κίνδυνο ζωής, υγείας και
σωµατικής ακεραιότητας των ανθρώπων που χάθηκαν -εξακο-

σίων και πλέον ψυχών- αλλά και αυτών που επέζησαν.
Και µάλιστα κρίσιµα στοιχεία, όπως καταγραφικό υλικό από τις

κάµερες ή συνοµιλίες στα κινητά τηλέφωνα έχουν εξαφανιστεί,
αναζητούνται, δεν έχουν προσκοµιστεί, κάτι το οποίο προφανώς
θυµίζει σε πολλά τα Τέµπη. Υπάρχει, λοιπόν, φερόµενη συγκά-
λυψη, κουκούλωµα, άλλο ένα ντροπιαστικό στοιχείο και δεδοµένο
για το κράτος δικαίου στη χώρα, µετά τους θανάτους κρατουµέ-
νων µεταναστών στα αστυνοµικά τµήµατα, µετά τη δολοφονία
Καραϊβάζ, µετά τις υποκλοπές και τόσα άλλα.

Το κράτος δικαίου, κύριε Υπουργέ, και το Διεθνές Δίκαιο -σας
θυµίζω- και η προστασία της ανθρώπινης ζωής µε κάθε τρόπο
είναι, εκτός από υποχρέωση της χώρας, και όπλο της χώρας απέ-
ναντι σε όσους το παραβιάζουν σε βάρος της.

Και έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Βρισκόµα-
στε, λοιπόν, µπροστά σε µία ακόµα αποσπασµατική νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, ένα νοµοσχέδιο που, όπως και τα
προηγούµενα, έχει συνταχθεί χωρίς ουσιαστική και σε βάθος δια-
βούλευση. Αυτό το νοµοσχέδιο δεν έχει σχεδιαστεί για να αντι-
µετωπίσει τα συστηµικά ζητήµατα του ελληνικού αθλητισµού,
αλλά µάλλον χρησιµεύει ως µία λύση επιδέσµου για τις νοµοθε-
τικές αστοχίες της ίδιας της Κυβέρνησης και του προκατόχου
σας. Υπάρχουν, βέβαια, και θετικές διατάξεις που τις αναλύσαµε
στις επιτροπές, συνεχίζεται όµως και µια ανησυχητική πρακτική
φωτογραφικών διατάξεων που έχουν προσαρµοστεί ώστε να
ωφελούν συγκεκριµένα συµφέροντα, µια πρακτική που παγιώ-
θηκε από τον προηγούµενο Υπουργό.

Το νοµοσχέδιο εισάγει διάφορες αλλαγές που ορισµένες πρά-
γµατι είναι στη σωστή κατεύθυνση, αλλά µία πιο προσεκτική εξέ-
ταση αποκαλύπτει ότι υπάρχουν και βαθιά ελαττώµατα και
πιθανοί κίνδυνοι σε κάποιες από αυτές. Αναφέρω, για παράδει-
γµα, το ζήτηµα της αναγνώρισης του διπλώµατος προπονητών
UEFA C, που είναι ένα υπαρκτό ζήτηµα και εµείς στην επαρχία
το γνωρίζουµε πολύ καλά. Όµως, θα έπρεπε να ρυθµιστεί έτσι
και υπήρχαν τρόποι ώστε να µην απαξιώνει τα πτυχία των απο-
φοίτων ΤΕΦΑΑ, αλλά και να µη θεσµοθετεί τα 250 ευρώ ως µισθό
και έτσι να υποβιβάζει και εργασιακά, αλλά και µισθολογικά αυ-
τούς τους ανθρώπους.

Υπάρχουν, επίσης, πολλές διατάξεις οι οποίες, ενώ είναι θετι-
κές, έχουν µπει σε άρθρα τα οποία έχουν και διφορούµενες δια-
τάξεις. Εποµένως, µας δυσκολεύει ως προς το να το ψηφίσουµε.
Σίγουρα υπάρχουν και διατάξεις, οι οποίες είναι µάλλον επικοι-
νωνιακού χαρακτήρα, διότι δεν συνοδεύονται από τις απαραίτη-
τες φροντίδες και πρόνοιες για εργαλεία, προσωπικό και πόρους
για να υλοποιηθούν στην πράξη. Η ψηφιοποίηση, για παράδει-
γµα, είναι ένα θετικό βήµα. Όµως, τα µικρά σωµατεία πρέπει να
έχουν µια ενίσχυση για να µπορούν να ανταποκριθούν σε αυτήν
την υποχρέωση και να την κάνουν πράξη.

Έρχοµαι στα διοικητικά µέτρα κατά της βίας. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σχετικά µε την αυστηροποίηση των ποινών οι φορείς
και τα στοιχεία που έχουν έρθει και σε άλλες επιτροπές της Βου-
λής, για παράδειγµα για τις δεκαοκτώ αλλαγές που έχετε κάνει
στον Ποινικό Κώδικα, αποδεικνύουν ότι δεν αποδίδουν και µάλι-
στα όταν έχουµε φαινόµενα στη χώρα µε Κροάτες φασίστες οι
οποίοι διέτρεξαν όλη τη χώρα και ήρθαν και δολοφόνησαν τον
Μιχάλη Κατσουρή ή τη δολοφονία του Άλκη Καµπανού. Αυτό δεί-
χνει ότι η αυστηροποίηση των ποινών πρέπει να συνδυαστεί και
µε την προώθηση επιθετικών δράσεων ως προς την εκπαίδευση
και την ευαισθητοποίηση των εµπλεκόµενων φορέων, των σωµα-
τείων, των αθλητών, των φιλάθλων, καθώς η καταστολή από µόνη
της δεν αρκεί για την εξάλειψη των φαινοµένων αυτών.

Το πρόγραµµα για την Ηµέρα Φιλάθλου, που σωστά µπήκε στα
σχολεία, πρέπει να ενισχυθεί, όχι µόνο να είναι προαιρετικό και
να έχει αφεθεί στη διακριτική ευχέρεια των εκπαιδευτικών και µά-
λιστα να είναι µόνο στην ΣΤ’ Δηµοτικού. Θα πρέπει να στηριχτεί
πραγµατικά και να γίνει κτήµα της εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Σχετικά µε τις µετακινήσεις οπαδών, είναι γεγονός ότι το 2025
θα πρέπει να βρεθούν τρόποι ώστε να διασφαλίζεται µε κανόνες,
µε ασφάλεια, η µετακίνηση των οπαδών στα εκτός έδρας παιχνί-
δια. Βέβαια, σίγουρα υπάρχουν έκνοµες και εγκληµατικές ενέρ-
γειες -το ξέρουµε όλοι- και αυτές πρέπει να παταχθούν.
Υπάρχουν, όµως, και άλλες οπαδικές κινήσεις και πρωτοβουλίες
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και ένα οπαδικό κίνηµα το οποίο δίνει και καλές πρακτικές, δίνει
και καλά παραδείγµατα, αλληλεγγύης, στήριξης, πολιτιστικών
παρεµβάσεων, αθλητισµού στη βάση, που πρέπει και αυτές να
τις δούµε και δεν είναι προφανώς όλοι ίδιοι. 

Θέλω, κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Υπουργέ, να αναφερθώ λίγο και στο έργο που έγινε το 2015-2019
από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί πάρα πολλά από αυτά που
ακούστηκαν σήµερα είχαν ξεκινήσει από εκεί και πάρα πολλά από
αυτά τα οποία εγκαινιάζονται σήµερα είχαν γίνει τότε. Έγινε ένα
πλούσιο, λοιπόν, και πολύ σηµαντικό έργο του Υπουργείου και
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, τότε που δεν ψηφίζατε τί-
ποτα απολύτως απ’ όλα αυτά που έρχονταν στη Βουλή από την
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Είµαστε περήφανοι γι’ αυτό το έργο,
γιατί ο αθλητισµός, τον οποίο και εγώ έχω υπηρετήσει για πολλά
χρόνια ως ερασιτέχνης ποδοσφαιριστής, είναι υγεία, είναι συλ-
λογικότητα, είναι σεβασµός στον αντίπαλο, είναι αξίες, είναι
ένταξη για όλους χωρίς διακρίσεις, είναι ένα µεγάλο σχολείο για
τη ζωή µας, όµως είναι κοινωνικό δικαίωµα. Δεν είναι ούτε πολυ-
τέλεια, ούτε εµπόρευµα, ούτε γίνεται µόνο από χόµπι, ούτε είναι
διέξοδος.

Γι’ αυτό, λοιπόν, έγινε ένα τεράστιο έργο το 2015-2019 στις
υποδοµές και στις αθλητικές εγκαταστάσεις, στον µαζικό αθλη-
τισµό µε τα προγράµµατα «Άθληση για όλους», στην ενίσχυση
δήµων και περιφερειών µε πολύ σηµαντικές χρηµατοδοτήσεις και
έργα που ακόµα και σήµερα υλοποιούνται από αυτές τις χρηµα-
τοδοτήσεις, µε ενσωµάτωση και ευθυγράµµιση της νοµοθεσίας
στα ψηφίσµατα και τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Ευρώπης
και της UEFA, µε στήριξη συλλόγων και σωµατείων µε υλικοτε-
χνικό εξοπλισµό, θεσµοθέτηση του µητρώου για την καταγραφή
και τη διαφάνεια τόσο σε σωµατεία, όσο και στις εγκαταστάσεις,
µε σύγκρουση µε µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα που πίεζαν και
τότε και µε συντήρηση µετά από δεκαετίες κορυφαίων αθλητικών
έργων, µεταξύ των οποίων και πολλών ολυµπιακών εγκαταστά-
σεων οι οποίες είχαν ρηµάξει, µε το ποσοστό από το στοίχηµα
να θεσµοθετείται τότε και µε πολλά ακόµα τα οποία έγιναν.

Με αυτήν, λοιπόν, την παρακαταθήκη και ξέροντας πολύ καλά
τις υποχρεώσεις µας, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, θα κά-
νουµε τις αναγκαίες παρεµβάσεις σε όλα τα επίπεδα και για το
κοινωνικό κράτος και για το κράτος δικαίου για όλους. Θα στηρί-
ζουµε εκεί που νοµίζουµε ότι είναι θετικά. Όµως, θα κάνουµε και
µια κριτική στρατηγική, διότι είναι διαφορετικό το µοντέλο που
υπερασπιζόµαστε εµείς σε σχέση µε το δικό σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-

ώργιος Σταµάτης. 
Ορίστε, κύριε Σταµάτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω αν είναι τυχαία η ηµέρα που έφερε ο Υπουργός το

νοµοσχέδιο, γιατί σαν σήµερα γεννήθηκε ο Κριστιάνο Ρονάλντο
και µε µια ανάρτησή του λέει ότι είναι ο καλύτερος που υπήρξε
επί του πλανήτη. 

Εγώ δεν θα αναφερθώ τόσο πολύ όσον αφορά το νοµοσχέδιο,
έχουν πάρα πολλά πράγµατα πει οι συνάδελφοι και εσείς. Εγώ
θα σταθώ σίγουρα στο Συµβούλιο της Ευρώπης και στο σχέδιο
δράσης του Καζάν του 2018 που αναφέρει ουσιαστικά ποιες είναι
οι απειλές στον αθλητισµό και µέσα από το νοµοσχέδιο που φέρ-
νει το Υπουργείο Αθλητισµού δίνεται µία κατεύθυνση. 

Θα ήθελα να σηµειώσω, βέβαια, στο κοµµάτι του ντόπινγκ,
Υπουργέ, ότι θα πρέπει να δούµε πάρα πολύ αυτό που συµβαίνει
στα γυµναστήρια, γιατί υπάρχει το επαγγελµατικό ντόπινγκ για
τις διακρίσεις, αλλά υπάρχει και το ερασιτεχνικό ντόπινγκ, το
οποίο δηµιουργεί άλλα θέµατα στην κοινωνία µας.

Χαίροµαι που ενσωµατώνεται το άρθρο 49 της Λευκής Βίβλου
του αθλητισµού του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Να υπενθυµίσω
ότι εισηγητής -και να του ευχηθώ περαστικά- ήταν τότε ο Ευρω-
βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και δηµοσιογράφος Μανώλης
Μαυροµµάτης που αναφέρει την εξίσωση των ατόµων µε αναπη-

ρία µε τους αθλητές τυπικής ανάπτυξης και αυτό είναι κάτι για
το οποίο πρέπει να σας δώσουµε τα εύσηµα, κύριε Υπουργέ.

Όµως, επιτρέψτε µου στην οµιλία µου να σας µιλήσω, κατ’
αρχάς, και ως ένας άνθρωπος ο οποίος είναι ποδοσφαιριστής
στην οµάδα Πυρσός Θεσσαλονίκης. Είναι η οµάδα ποδοσφαίρου
τυφλών, συµµετέχουµε και στο Τσάµπιονς Λιγκ και είµαστε και
πολύ καλοί. Ταυτόχρονα, συµµετέχω και στην οµάδα αστέγων,
στην οποία συµµετέχουν και άστεγοι συµπολίτες µας, αλλά και
άνθρωποι µε προσφυγικό και µεταναστευτικό προφίλ. Νοµίζω ότι
η επόµενη µέρα µετά την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου είναι
πώς θα αναπτύξουµε τον κοινωνικό αθλητισµό. Ξέρετε, Υπουργέ,
όταν ήµασταν µαζί στο Υπουργείο Εργασίας, βάλαµε στο ΕΣΠΑ
πάρα πολλά πράγµατα και προγράµµατα, στο Ευρωπαϊκό Κοινω-
νικό Ταµείο, ώστε να δοθεί το µοντέλο της κοινωνικής ένταξης
µέσω του αθλητισµού. Είναι ένα µοντέλο που η Ελλάδα παραδο-
σιακά δεν είχε και επί Κυβερνήσεων του Κυριάκου Μητσοτάκη
αυτό πλέον είναι δυνατό. 

Μπορώ να σας πω ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχουν πολλές οµά-
δες µε διαφορετικό κοινωνικό προφίλ, ακόµα και οµάδες που
στηρίξαµε που είναι αµιγώς, αν θέλετε, αθλητές, ποδοσφαιριστές
ρόµικης καταγωγής, που πολλές φορές δυσκολεύονται να βρουν
γυµναστήρια, γήπεδα για να προπονηθούν. Κι όµως, αυτοί οι άν-
θρωποι είναι εκεί να δηλώσουν παρόντες, ότι είναι ανάµεσά µας
και εµείς τους θέλουµε ανάµεσά µας. 

Θέλω να πω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντική η επιβράβευση της
τρίτης, τέταρτης και πέµπτης θέσης. Αλλά επιτρέψτε µου, επειδή
του χρόνου θα είναι τα εξήντα χρόνια από τη νίκη του Στέλιου
Κυριακίδη, να πω ότι, Υπουργέ, ήρθε η ώρα να τιµήσουµε τον
Στέλιο Κυριακίδη µε άγαλµα στην Αθήνα, που δεν υπάρχει, µε
άγαλµα στο Παναθηναϊκό Στάδιο, που δεν υπάρχει. Και ποια είναι
η διαφορά του Στέλιου Κυριακίδη µε όλους τους άλλους; Ο Στέ-
λιος Κυριακίδης είναι αυτός ο οποίος δεν πήρε ποτέ τίποτα από
την πολιτεία, µόνο έδωσε. Δεν είναι τυχαίο ότι στο αθλητικό µου-
σείο της Μασαχουσέτης υπάρχει ειδική έκθεση γι’ αυτόν µε τίτλο:
«Ο άνθρωπος που τρέχει για την ανθρωπότητα». Είναι ο άνθρω-
πος ο οποίος τον κάλεσε ο Πρόεδρος Τρούµαν και όταν τον ρώ-
τησε: «Τι θέλεις να κάνω για εσένα;»,  αυτός είπε: «Δεν θέλω
τίποτα για εµένα, θέλω να κάνεις για την πατρίδα µου». Η πατρίδα
του, η πατρίδα µας έφευγε από την Κατοχή και από τον εµφύλιο.
Έκανε οκτώ ώρες από τους Στύλους του Ολυµπίου Διός για να
πάει στο σπίτι του. Είναι το λεγόµενο «πακέτο Κυριακίδη» που
τότε οι Έλληνες πεινούσαν και αυτός τους βοήθησε. Είναι αυτός
που βρήκε υδραυλικούς, χτίστες και έφτιαξε εθελοντικά το γή-
πεδο του Φιλαθλητικού στη Φιλοθέη. Υπάρχουν και αυτοί οι Έλ-
ληνες, οι οποίοι δεν πήραν ποτέ τίποτα από την πολιτεία.  

Η πολιτεία προφανώς και πρέπει να στηρίξει τους Ολυµπιονί-
κες. Αναφέρεται και στη Λευκή Βίβλο του αθλητισµού η ανάγκη
παροχής εξ αρχής κατάρτισης διπλής καριέρας. Ταυτόχρονα την
ώρα που είσαι επαγγελµατίας αθλητής πρέπει να έχεις κατάρτιση
εκπαιδευτική, ακαδηµαϊκή ώστε να µπορείς µετά αυτόµατα να
εντάσσεσαι στην αγορά εργασίας. Δεν είναι λύση, όπως ήταν
παλιά, µια σοσιαλιστική θεωρία να παίρνεις ένα πρακτορείο
ΟΠΑΠ. Οι αθλητές πρέπει να είναι και επιστήµονες και πρέπει να
είναι αυτοί οι οποίοι θα µπορέσουν την επόµενη µέρα να είναι και
πρεσβευτές και όχι να είναι εξαφανισµένοι όντας εξασφαλισµέ-
νοι.

Θέλω να σας πω, κύριοι συνάδελφοι -και ευχαριστώ τον πρώην
Πρόεδρο της Βουλής- ότι συµµετείχαµε στους Παραολυµπια-
κούς Αγώνες στο Παρίσι. Εκεί διαπιστώσαµε πέραν από αυτό που
εµείς γνωρίζαµε και άλλα πράγµατα. Υπήρξαν αθλητές οι οποίοι
κατάφεραν να πάνε στους Παραολυµπιακούς Αγώνες γιατί είχαν
προσωπικό βοηθό. Γιατί έφυγε το βάρος της οικογένειας. Είχαν
άνθρωπο να τους βοηθήσει ώστε να προπονηθούν και ώστε να
πάνε εκεί και να διακριθούν. Και νοµίζω ότι όλο αυτό είναι προς
µια κατεύθυνση στην οποία η χώρα µας θα πρέπει να επενδύσει.
Πρέπει να επενδύσει στα άτοµα µε αναπηρία. Για τα άτοµα µε
αναπηρία πέραν της επαγγελµατικής τους αποκατάστασης,
πέραν της επαγγελµατικής τους εξειδίκευσης, ο αθλητισµός είναι
ένα κοµµάτι που θα τους βάλει ακόµα περισσότερο µέσα στην
κοινωνία. Και οφείλω να οµολογήσω ότι η παρουσία σας,
Υπουργέ, στο Υπουργείο έχει βοηθήσει τα µάλα. Κι αυτό δεν είναι
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επειδή το λέω εγώ από το Βήµα της Βουλής. Είναι επειδή το λένε
οι ίδιοι οι αθλητές. Κι όταν µιλάνε οι αθλητές νοµίζω µιλάει και
αυτό το οποίο οι ίδιοι βιώνουν ως δυσκολία στα θέµατα της µη
προσβασιµότητας που εµείς ως κοινωνία έχουµε βάλει ως τείχη.

Όταν έρχεται ένα νοµοσχέδιο -και γι’ αυτό σας καλώ να το ψη-
φίσετε- ουσιαστικά ενισχύουµε τη δηµοκρατία µας. Απλά θα πρέ-
πει να δούµε και τα κοινωνικά πρόσηµα και τους πιο ευάλωτους
πληθυσµούς και άτοµα της κοινωνίας µας που δεν έχουν τη δυ-
νατότητα να αθληθούν, δεν έχουν τη δυνατότητα των 20-30 ευρώ
σε γυµναστήριο. Δεν έχουν την αλάνα που είχαµε εµείς. Εκεί, λοι-
πόν, θα πρέπει µε το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής αλλά και µε
το σχολείο, όπως καλεί η Λευκή Βίβλος και η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, να δούµε και τα ειδικά σχολεία, τα αθλητικά σχολεία µε
την ειδική σήµανση. Να ενισχύσουµε τον αθλητισµό όχι µόνο στη
λογική της µη παχυσαρκίας. Ο αθλητισµός είναι µια τελείως δια-
φορετική διέξοδος. Και νοµίζω ότι ένα άλλο πράγµα που θα πρέ-
πει να δούµε πάρα πολύ σύντοµα είναι πως βλέπουµε και κάποια
άλλα πράγµατα τα οποία υπάρχουν στην κοινωνία. 

Προσωπικά στηρίζω που στη χώρα µας υπάρχει εθνική ποδο-
σφαίρου ακρωτηριασµένων. Είναι άνθρωποι οι οποίοι έχουν
χάσει άνω ή κάτω άκρο από ένα ατύχηµα. Και αυτοί οι άνθρωποι
επιλέγουν µέσω του αθλητισµού να είναι ορατοί σε εµάς. Εδώ,
λοιπόν, θα πρέπει να δούµε και νέα µοντέλα όσον αφορά στη δι-
ευκόλυνση της εργασίας τους και όσον αφορά τη στήριξη αυτού
του ειδικού, πολύ ειδικού, αθλητισµού. 

Όσον αφορά, Υπουργέ, στους απινιδωτές νοµίζω ότι είναι εξαι-
ρετικά χρήσιµο. Θα πρέπει να δούµε βέβαια και τον βαθµό εκπαί-
δευσης του υπεύθυνου πέραν του κανονισµού του κάθε γηπέδου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ είναι µια ευκαιρία. Με βάση τη νοµοθεσία για υποχρεωτική

χρήση του απινιδωτή να δούµε πώς µπορούµε να εκπαιδεύσουµε
και τους φιλάθλους και τους οπαδούς αλλά και γενικότερα τα
στελέχη που δουλεύουν µέσα στα γήπεδα στο κοµµάτι των πρώ-
των βοηθειών. Αυτό θα ενισχύσει ακόµα περισσότερο την ετερό-
τητα µεταξύ ωφελουµένων οπαδών και εκπαιδευτών και ταυτό-
χρονα περνάει και ένα άλλο µοντέλο µιας τελείως διαφορετικής
φιλοσοφίας µέσα στην κοινωνία.  

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ, λέγοντας ότι είναι
πάρα πολύ σηµαντικό ότι η µικρή παραβατικότητα πλέον θα µπο-
ρεί να δίνει έναν άλλο τρόπο στους νέους παραβατικούς φιλά-
θλους µέσω της κοινωφελούς εργασίας µέσα στο γήπεδο, µέσα
εκεί που πραγµατικά θα πρέπει να δίνουν τη µάχη και όχι εκεί που
ίσως τελικά γιατί εµείς τους οδηγήσαµε να δώσουν τη µάχη. 

Κλείνοντας, επειδή γνωρίζω ότι υπάρχουν πολλοί συνάδελφοι
εδώ που ασχολούνται µε τον µαραθώνιο, νοµίζω ότι ήρθε η ώρα
και οι Βουλευτές του Κοινοβουλίου να τρέξουν όλοι µαζί, να τερ-
µατίσουν ένα µαραθώνιο για να δώσουν ένα µήνυµα ότι ο µαρα-
θώνιος δεν είναι µόνο αθλητισµός. Είναι κάτι παραπάνω. Είναι µια
ιδέα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω τώρα στο
Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγή Καππάτο. 

Κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η ελλη-

νική πολιτεία στέλνει ένα ισχυρό µήνυµα προς την κοινωνία. Ένα
µήνυµα που αποτυπώνει τη δέσµευσή µας για έναν αθλητισµό δί-
καιο, ασφαλή, απαλλαγµένο από παθογένειες, µε διαφάνεια,
αξιοκρατία και ίσες ευκαιρίες για όλους. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο υιοθετούµε µια φιλοσοφία που τοπο-
θετεί τον αθλητισµό στο επίκεντρο της κοινωνικής, εκπαιδευτικής
και πολιτισµικής ζωής της χώρας µας. Ο αθλητισµός δεν είναι µια
δραστηριότητα πολυτελείας ούτε µια δευτερεύουσα ενασχό-
ληση. Είναι πεδίο καλλιέργειας της προσωπικότητας µέσω κοι-
νωνικής συνοχής, εργαλείο ανάπτυξης και ευηµερίας. Γι’ αυτό η
πολιτεία δεν µπορεί να µένει αδρανής όταν βλέπει τις προκλήσεις
και τις αδυναµίες που αντιµετωπίζουν τα αθλητικά σωµατεία, οι
ερασιτέχνες και επαγγελµατίες αθλητές, αλλά και ολόκληρη η

αθλητική κοινότητα. 
Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να θέσει ένα στιβαρό πλαίσιο

λειτουργίας θωρακίζοντας τα σωµατεία, διασφαλίζοντας την εύ-
ρυθµη χρηµατοδότησή τους και ενισχύοντας τη διαφάνεια σε
κάθε διαδικασία. Στο νέο πλαίσιο ενισχύουµε την οικονοµική επι-
βράβευση των διακεκριµένων αθλητών. Αναγνωρίζουµε τα δι-
καιώµατα των προπονητών. Εξασφαλίζουµε καλύτερες συνθήκες
υγείας και ασφάλειας για όλους τους αθλητές και θεσπίζουµε αυ-
στηρούς µηχανισµούς καταπολέµησης της βίας στα γήπεδα. 

Με την καθιέρωση της ψηφιακής κάρτας υγείας αθλητή η πα-
ρακολούθηση της φυσικής κατάστασης και της υγείας των αθλη-
τών περνά σε µια νέα εποχή βάζοντας τέλος σε παρωχηµένες
πρακτικές που συχνά έθεταν σε κίνδυνο ζωές. Παράλληλα µε τη
θέσπιση διαρκών µηχανισµών ασφάλειας και ευηµερίας στους
αθλητικούς συλλόγους εδραιώνουµε ένα νέο αίσθηµα προστα-
σίας για όσους αγωνίζονται στα γήπεδα. 

Ειδικό βάρος δίνεται και στη διαχείριση των αθλητικών υποδο-
µών όπου θεσπίζουµε αυστηρότερους όρους για τη λειτουργία
και την αδειοδότησή τους. Με τις νέες διατάξεις απαιτείται πλέον
η ύπαρξη αυτόµατου εξωτερικού απινιδωτή σε συγκεκριµένες
αθλητικές εγκαταστάσεις ενώ ενισχύεται η προσβασιµότητα για
τα άτοµα µε αναπηρία. Επίσης, καθιερώνεται η διεξαγωγή πρω-
τοβάθµιων και δευτεροβάθµιων προσεισµικών ελέγχων στα αθλη-
τικά κτίρια διασφαλίζοντας ότι οι υποδοµές είναι ασφαλείς για
αθλητές και θεατές. 

Επιπλέον το νοµοσχέδιο δίνει έµφαση στην καταπολέµηση της
αθλητικής βίας. Με την τροποποίηση του άρθρου 1 του ν.4326/
2015 η διαρκής επιτροπή για την αντιµετώπιση της βίας αποκτά
αυξηµένες αρµοδιότητες επιτρέποντας την παρέµβασή της όχι
µόνο εντός αλλά και στον άµεσο περιβάλλοντα χώρο των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων. Παράλληλα ενισχύουµε το νοµικό οπλο-
στάσιο για την αντιµετώπιση των παραβάσεων επιτρέποντας την
επιβολή προστίµων από 3.000 έως 50.000 ευρώ και την απαγό-
ρευση εισόδου για φυσικά πρόσωπα που εµπλέκονται σε βίαια
επεισόδια.

Ωστόσο για µένα που εκπροσωπώ τα νησιά της Κεφαλονιάς
και της Ιθάκης το σχέδιο νόµου αποκτά µια ιδιαίτερη διάσταση
γιατί γνωρίζουµε καλά ότι αθλητισµός στις νησιωτικές περιοχές
αντιµετωπίζει πολλαπλά εµπόδια από την έλλειψη εγκαταστά-
σεων µέχρι την οικονοµική δυσχέρεια των τοπικών σωµατείων και
τις δυσκολίες της µετακίνησης. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µε συνέπεια και υπευθυνότητα έχει ήδη δείξει έµπρακτα
τη βούλησή της να στηρίξει τον νησιωτικό αθλητισµό. Αυτό φά-
νηκε ξεκάθαρα µε την Κοινή Υπουργική Απόφαση και τον
ν.3386/2024 που διαµόρφωσε ένα νέο πλαίσιο χρηµατοδότησης
των ερασιτεχνικών σωµατείων λαµβάνοντας για πρώτη φορά
υπόψη τη νησιωτικότητα ως βασικό κριτήριο ενίσχυσης. Με τη
ρύθµιση αυτή οι αθλητικοί σύλλογοι που εδρεύουν σε νησιά
χωρίς οδική σύνδεση µε την ηπειρωτική χώρα λαµβάνουν προ-
σαυξηµένη χρηµατοδότηση κατά 50%. Ταυτόχρονα για σωµατεία
που λειτουργούν µε πληθυσµό κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό κα-
τοίκους, το ελάχιστο ποσό χρηµατοδότησης αυξάνεται στα 1.700
ευρώ από 1.000 ευρώ που ισχύει για τις υπόλοιπες περιοχές.
Αυτή η ρύθµιση δεν είναι απλώς µια τεχνική διευθέτηση αλλά µια
ξεκάθαρη πολιτική απόφαση που αναγνωρίζει τη µοναδικότητα
των νησιωτικών κοινωνιών και τις ιδιαίτερες ανάγκες τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν των ρυθµίσεων για τον
αθλητισµό η Κυβέρνηση ανταποκρινόµενη στις ανάγκες των πο-
λιτών και των επιχειρήσεων προχωρά µε τροπολογία στην παρά-
ταση της προθεσµίας υποβολής αίτησης ρύθµισης οφειλών προς
δήµους και περιφέρειες. 

Η νέα προθεσµία που επεκτείνεται έως τις 14 Μαρτίου 2025
παρέχει τη δυνατότητα σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα να διακα-
νονίσουν τις οικονοµικές τους υποχρεώσεις έως εξήντα δόσεις
εξασφαλίζοντας έτσι µεγαλύτερη ευελιξία και ελάφρυνση από
πρόσθετες επιβαρύνσεις. 

Αυτή η πρωτοβουλία αποδεικνύει τη δέσµευση της Κυβέρνη-
σής µας να στηρίζει έµπρακτα την κοινωνία δηµιουργώντας συν-
θήκες σταθερότητας και αναπτυξιακής προοπτικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο είναι µέρος
µιας συνολικής στρατηγικής για έναν αθλητισµό αντάξιο της ιστο-
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ρίας και των αξιών του ελληνικού λαού, έναν αθλητισµό που θα
βασίζεται στην αξιοκρατία, στην ακεραιότητα, στον υγιή ανταγω-
νισµό. Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε φαινόµενα βίας να αµαυ-
ρώνουν τα γήπεδά µας ούτε να αφήσουµε τη διαφθορά να
διαβρώσει την εµπιστοσύνη του κόσµου στον αθλητισµό. Εργα-
ζόµαστε ώστε το αθλητικό οικοδόµηµα της χώρας µας να απο-
κτήσει γερά θεµέλια, να γίνει πρότυπο διαφάνειας και να
λειτουργεί προς όφελος όλων των πολιτών. 

Με αυτή τη σκέψη δηλώνω την αµέριστη υποστήριξή µου στο
παρόν σχέδιο νόµου. Αποτελεί ακόµα ένα βήµα µπροστά, ένα
ακόµα βήµα που ενισχύει τον αθλητισµό, στηρίζει τους αθλητές
και τα σωµατεία, προάγει τις αρχές της ισότητας και της δικαιο-
σύνης, γιατί αθλητισµός είναι κάτι παραπάνω από ένα άθληµα,
είναι αξίες, είναι πολιτισµός, είναι µέλλον. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ

για την οικονοµία του χρόνου και να καλέσω στο Βήµα τον Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Στέφανο Παραστατίδη,
και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Καζαµίας. Μετά θα πάµε στον
κατάλογο όπου είναι ακόµα τρεις συνάδελφοι. 

Ορίστε, κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη νυχτερινή τροπο-

λογία της παιδείας, η οποία κατατέθηκε από την Κυβέρνηση,
θέλω να θυµίσω ότι σε αυτή εδώ την Αίθουσα ακριβώς πριν ένα
χρόνο όλοι εµείς συζητήσαµε το νοµοσχέδιο και πλέον νόµο
Πιερρακάκη για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Η δική µας πολιτική
ευθύνη είναι να θυµόµαστε τι ακριβώς είχε πει η Κυβέρνηση στο
νοµοσχέδιο για τα πανεπιστήµια, κάθε της επιχείρηµα, κάθε της
λέξη, ούτως ώστε να λογοδοτεί για όσα δεν έχει κάνει ή όσα δεν
έχει πει, αλλά σκοπεύει να κάνει.

Ο Βενιαµίν Φραγκλίνος έλεγε ότι οι πιστωτές έχουν καλύτερη
µνήµη από τους οφειλέτες.

Οι πιστωτές σας, κύριοι της Κυβέρνησης, οι πολίτες που σας
εµπιστεύτηκαν θυµούνται την οφειλή σας να αναβαθµίσετε την
τριτοβάθµια εκπαίδευση στη χώρα µας. Εσείς, όµως, την έχετε
ξεχάσει.

Το πρώτο ισχυρό επιχείρηµα ειπώθηκε από τα χείλη του Πρω-
θυπουργού στις 21 Δεκεµβρίου 2023 όταν το νοµοσχέδιο παρου-
σιάστηκε στο Υπουργικό Συµβούλιο. Κωδικός «Ελεύθερο Πανε-
πιστήµιο», είπε ο κ. Μητσοτάκης δεσµευόµενος για ισχυροποίηση
του δηµόσιου Πανεπιστηµίου και απαλλαγή του από τη γραφει-
οκρατία. Ένα χρόνο µετά είναι κοινώς παραδεκτό πως ούτε το
δηµόσιο Πανεπιστήµιο ενισχύθηκε ούτε η γραφειοκρατία αντιµε-
τωπίστηκε. 

Κατόπιν η Κυβέρνηση υποσχέθηκε παραρτήµατα από µεγάλα
πανεπιστήµια του εξωτερικού. Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µι-
λούσαν για το Χάρβαρντ, το Γέιλ, την Οξφόρδη, τη Σορβόννη,
την πραγµατική Σορβόννη, γιατί κανείς δεν ξέρει τι µπορεί να συ-
ναντήσουµε από Σορβόννες το επόµενο διάστηµα. Εµείς περιµέ-
νουµε ακόµη. Ίσως έρχονται µε το πλοίο της γραµµής. Θυµίζω
δε ότι η Κυβέρνηση επικαλέστηκε αυστηρές προδιαγραφές, όχι
πανεπιστήµια του ενός ορόφου. 

Εµείς τότε είπαµε ότι ο νόµος αυτός δεν θα ενισχύσει το δη-
µόσιο Πανεπιστήµιο, δεν θα έρθει το Χάρβαρντ, το Γέιλ και η Οξ-
φόρδη παρά παραρτήµατα υποβαθµισµένων πανεπιστηµίων του
εξωτερικού, πως δεν είναι µη κερδοσκοπικά τα πανεπιστήµια που
φέρνει ο κ. Πιερρακάκης, πως η Κυβέρνηση ετοιµάζεται να κάνει
τα κολέγια πανεπιστήµια, µια κυβέρνηση που απλά φαίνεται να
συνδιαλέγεται µε επιχειρηµατίες, καθώς κάποιοι γνώριζαν εκ των
προτέρων τον νόµο και αγόραζαν οικόπεδα ή κατέθεταν αιτήµατα
ίδρυσης Πανεπιστηµίων στην Επιτροπή Ανταγωνισµού πριν ο
νόµος ψηφιστεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την τροπολογία που φέρνει
η Κυβέρνηση στο άρθρο 2 καταργείται πλέον η χρήση γης και
παρακάµπτεται ο έλεγχος των αρµόδιων πολεοδοµιών κατά πα-
ρέκκλιση της ισχύουσας νοµοθεσίας αποκλειστικά και µόνο χάριν
των υπό ίδρυση παραρτηµάτων, ενώ στο άρθρο 3 δύναται πλέον

–προσέξτε- να εγκατασταθεί στο ίδιο κτίριο ένα κολέγιο, ένα ιδιω-
τικό σχολείο µαζί µε ένα πανεπιστηµιακό παράρτηµα. Δηλαδή,
στο ίδιο κτίριο µπορεί να συστεγάζεται µια κερδοσκοπική επιχεί-
ρηση µε ένα µη κερδοσκοπικό υποτίθεται παράρτηµα, δηλαδή
ένα κολέγιο µε ένα πανεπιστηµιακό παράρτηµα µε δύο εταιρικές
εκδοχές ιδίων επιχειρηµατικών συµφερόντων. 

Εν τω µεταξύ στη διεθνή αγορά βοά ο τόπος ότι η τριτοβάθµια
εκπαίδευση στην Ελλάδα είναι οικόπεδο γωνία και προτείνονται
σε funds και πολυεθνικές να ψωνίσουν γιατί η Ελλάδα πουλάει. 

Έτσι –προσέξτε- τα εκπαιδευτήρια «Ο Πλάτων» εξαγοράστη-
καν από το βρετανικό fund International School Partnership, τα
CGS Εκπαιδευτήρια Κωστέα-Γείτονα και η Σχολή Μωραΐτη εξα-
γοράστηκαν από την Inspire Education Group, τα Εκπαιδευτήρια
Δούκα εξαγοράστηκαν από την Cognita και τα International
School of Athens από την Dukes Education. 

Όλα αυτά έγιναν σε λίγους µήνες, τώρα. Υπάρχει άραγε κά-
ποια σύνδεση του γεγονότος ότι µεγάλα funds έχουν επιδοθεί σε
επιθετικές εξαγορές ιδιωτικών φορέων εκπαίδευσης στη χώρα
και της παρούσας τροπολογίας, µε την οποία µπορούν να συστε-
γάσουν στις ίδιες εγκαταστάσεις µε άλλη νοµική υπόσταση και
πανεπιστηµιακά παραρτήµατα ή πρόκειται για απλή σύµπτωση;
Και εν τέλει, µε τις αλλαγές στις κτιριακές προδιαγραφές που
φέρνει η τροπολογία, µεταβαίνουµε, όπως ακριβώς το λέγαµε
εµείς ένα χρόνο πριν εδώ, από τα κολέγια του ενός ορόφου στα
πανεπιστήµια του ενός ορόφου. Αυτό συµβαίνει. Αυτό φέρνει
αυτή τροπολογία της παιδείας.

Αλήθεια, πόσες εκπτώσεις ακόµη θα κάνετε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης; Μήπως στην πορεία θα καταργήσετε και την ελάχιστη
βάση εισαγωγής; Και τα λέω εδώ να καταγραφούν για να µην µε
αποκαλέσετε µέντιουµ αύριο. 

Για εσάς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ισχύει πως η µνήµη,
όπως έλεγε ο Γιώργος Σεφέρης, όπου και να την αγγίξεις πονεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση των Τεµπών δοκιµά-
ζει τις ύστατες  αντοχές του πολιτικού συστήµατος στο σύνολό
του. Η αλήθεια και η δικαιοσύνη είναι ένα πάνδηµο κοινωνικό αί-
τηµα, αλήθεια και δικαιοσύνη, όχι µόνο για τα αίτια που οδήγησαν
στον θάνατο τόσους ανθρώπους, αλήθεια και δικαιοσύνη για
τους φυσικούς ηθικούς αυτουργούς και πολιτικά υπεύθυνους για
την πρωτοφανή επιχείρηση συγκάλυψης που καθηµερινά αποκα-
λύπτεται και επιβεβαιώνεται. 

Με αυτό το αίτηµα για αλήθεια και δικαιοσύνη και την ευθύνη
να ικανοποιηθεί θα αναµετρηθούµε όλοι, ατοµικά ο καθένας και
συλλογικά τα κόµµατά µας και θα κριθούµε όλοι. 

Από αυτή την κρίση εξαιρείται µόνο η Κυβέρνηση, γιατί αυτή
έχει ήδη κριθεί. Στη συνείδηση των πολιτών, ανεξαρτήτως πολι-
τικών πεποιθήσεων, έχει ταυτιστεί στο θέµα αυτό οριστικά και
αµετάκλητα µε την αναξιοπιστία. Κανείς δεν περιµένει και κανείς
δεν θα αποδεχθεί ότι θα λάµψει η αλήθεια και η δικαιοσύνη στην
τραγική υπόθεση των Τεµπών όσο παραµένει στην εξουσία αυτή
η Κυβέρνηση και ελέγχει τους αρµούς της αυτή η Κυβέρνηση και
αυτός ο Πρωθυπουργός.

Κλείνω και θέλω, κύριοι της Κυβέρνησης, να σας υπενθυµίσω
έναν µύθο και ελπίζω να τον κατανοήσετε για να µη µαται-
οπονείτε. Ο µύθος λέει, λοιπόν, ότι κάποτε το νερό, η φωτιά και
η τιµή έκαναν παρέα. Όταν ήρθε η στιγµή να χωριστούν, να πά-
ρουν αναγκαστικά διαφορετικούς δρόµους, είπαν να συνεννοη-
θούν, ώστε αν χρειαστεί, να µπορέσουν να ξαναβρεθούν στο µέλ-
λον. Η φωτιά µίλησε πρώτη: Για µένα, είπε, µην ανησυχείτε, είναι
πάρα πολύ εύκολο. Όπου δείτε καπνό, αναζητείστε µε και θα µε
βρείτε. Ούτε για µένα θα είναι δύσκολο, έσπευσε να συµπληρώ-
σει το νερό, όπου δείτε πλούσια βλάστηση, πολύ πράσινο, κάπου
κοντά εκεί θα είµαι κι εγώ. Όταν και οι δύο κοίταξαν µε απορία
την τιµή, αυτή κούνησε το κεφάλι της και τους είπε: Δυστυχώς,
εµένα αν µε χάσετε, µη µε αναζητήσετε, γιατί δεν θα µε βρείτε
ποτέ ξανά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Παραστατίδη για τη συνέπεια στον χρόνο.
Όπως έχω προαναγγείλει, θα καλέσω στο Βήµα τον Κοινοβου-
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λευτικό Εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο Κα-
ζαµία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, η Πλεύση

Ελευθερίας χαίρεται µε το γεγονός ότι ο Υπουργός ανταποκρί-
νεται στις προτάσεις µας. Εµείς θα συνεχίσουµε να σας πιέζουµε
µε προτάσεις για τους αθλητές µας, για τα παιδιά µας και για τον
κοινωνικό αθλητισµό. 

Θα ήθελα, όµως, να εστιάσω την οµιλία µου σε ορισµένα από
τα πράγµατα που ακούσαµε νωρίτερα από τον κ. Βορίδη, ο
οποίος ήρθε εδώ σήµερα, αλλά και χθες, κατά παράβαση του Κα-
νονισµού µάλιστα, γιατί έπρεπε να µιλήσει µόνο ένας Υπουργός,
αλλά µίλησε και εκείνος και ο αρµόδιος Υπουργός. Αυτό δείχνει
και τον πανικό στον οποίο βρίσκεται η Κυβέρνηση. Μας είπε σή-
µερα ο κ. Βορίδης ρωτώντας ρητορικά: «Τι να συγκαλύψουµε
εµείς στην Κυβέρνηση και ποιον να συγκαλύψουµε», είπε. Εµείς
λέµε, κατ’ αρχάς, ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να συγκαλύψει τις
ενέργειές της στην περίπτωση του εγκλήµατος των Τεµπών. Προ-
σπαθεί να συγκαλύψει τον εαυτό της, ίσως και κάποιους άλλους. 

Επίσης, λέµε ότι η Κυβέρνηση εµπλέκεται στο έγκληµα αυτό
από την αρχή. Θα αναφέρω ενδεικτικά τέσσερις περιπτώσεις
εµπλοκής της Κυβέρνησης: 

Περίπτωση πρώτη, οι διαβεβαιώσεις του πρώην Υπουργού, του
κ. Καραµανλή, οκτώ µέρες πριν το έγκληµα των Τεµπών. «Τα
τρένα είναι ασφαλή. Δεν παίζουµε µε την ασφάλεια των τρένων»,
είχε πει, ενώ έπρεπε να γνωρίζει και γνώριζε ότι τα τρένα δεν
ήταν ασφαλή. Είναι ο κ. Καραµανλής τον οποίο χειροκροτήσατε
και βεβαίως προστατέψατε µε την ψήφο σας πριν ένα χρόνο πε-
ρίπου για να µην υπάρξει παραποµπή του σε προανακριτική επι-
τροπή. 

Δεύτερη περίπτωση, οι ποινικές ευθύνες για τη µη υλοποίηση
της Σύµβασης 717 για την τηλεδιοίκηση. Και αυτή ήταν µια περί-
πτωση εµπλοκής και της δικής σας Κυβέρνησης, αλλά και προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων. 

Τρίτη περίπτωση. Η Κυβέρνηση εµπλέκεται στο έγκληµα µέσα
από το ρουσφέτι. Υπάρχει ένα ρουσφέτι του διορισµού του µοι-
ραίου σταθµάρχη για το οποίο ακόµη δεν έχουµε µάθει τίποτα.
Και αυτό είναι µεταξύ των αποφάσεων που έχει πάρει η Κυβέρ-
νηση. 

Τέταρτον. Ποιος ευθύνεται για το παράνοµο φορτίο της εµπο-
ρικής αµαξοστοιχίας. Η κ. Κωνσταντοπούλου έχει αποκαλύψει ότι
ο οδηγός της εµπορικής αµαξοστοιχίας ήταν εθελοντής στο γρα-
φείο του Πρωθυπουργού. Ο Πρωθυπουργός στην πρόσφατη συ-
νέντευξή του µίλησε για το παράνοµο υλικό στην εµπορική
αµαξοστοιχία λέγοντας ότι «αυτό είναι ένα διαρκές έγκληµα».
Δικά του λόγια. 

Αυτά όσον αφορά τις ενέργειες της Κυβέρνησης που την
εµπλέκουν στο έγκληµα.

Η συγκάλυψη τώρα. Συγκάλυψη πραγµατοποιείται διαρκώς
από την πρώτη στιγµή. Το µπάζωµα και η προσπάθεια του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης, του κ. Φλωρίδη, να µας πει ότι όποιος µιλάει
για το πάγωµα είναι για τα µπάζα. Δηλαδή, να µην µιλάµε γι’ αυτό. 

Δεύτερη περίπτωση. Ο κ. Τριαντόπουλος και η επιλογή να µην
προσέλθει ως µάρτυρας στην εξεταστική επιτροπή. 

Τρίτη περίπτωση. Η ίδια η εξεταστική επιτροπή υπήρξε µηχα-
νισµός συγκάλυψης, βγάζοντας ένα πόρισµα εκ µέρους της πλει-
οψηφίας, το οποίο ξέπλενε όλες τις ευθύνες της Κυβέρνησης.
Βεβαίως, η εξεταστική επιτροπή συνέβαλε ταυτόχρονα στο να
αποκαλυφθούν κάποια πράγµατα, αλλά η συµµετοχή των Βου-
λευτών της Νέας Δηµοκρατίας σε αυτήν ήταν και αυτή µία προ-
σπάθεια να ριχθεί το µαύρο πέπλο της συγκάλυψης της αλή-
θειας.

Άλλη προσπάθεια συγκάλυψης υπήρξε η αλλοίωση του ηχητι-
κού υλικού µε τις συνοµιλίες του σταθµάρχη. Όταν αποκαλύ-
φθηκε αυτό πριν ένα χρόνο, ο κ. Βορίδης ρωτήθηκε. Και ξέρετε
τι είπε; «Δεν έχω ιδέα ποιος το έκανε». Και πότε δεν επιχειρήθηκε
η έρευνα του ποιος έκανε την αλλοίωση του ηχητικού υλικού.

Άλλη προσπάθεια συγκάλυψης. Η παρεµπόδιση των Βουλευ-
τών να έχουν άµεση και εύκολη πρόσβαση στις δικογραφίες που
έρχονταν συνέχεια στη Βουλή, κάτι το οποίο βαραίνει τον κ. Τα-
σούλα, τον υποψήφιο της Νέας Δηµοκρατίας για το αξίωµα του

Προέδρου της Δηµοκρατίας. 
Άλλη περίπτωση. Οι διαβεβαιώσεις του Πρωθυπουργού για την

εµπορική αµαξοστοιχία, ο οποίος πέρσι έλεγε πως όποιος ισχυ-
ρίζεται πως η εµπορική αµαξοστοιχία είχε παράνοµο υλικό ήταν
συνωµοσιολόγος, έκανε τερατολογίες και διάφορα άλλα τέτοια.
Τώρα µας είπε στη συνέντευξή του πριν από λίγες µέρες ότι
υπάρχει το ενδεχόµενο το τρένο να µετέφερε κάτι ύποπτο. Υπάρ-
χει -είπε- αυτό το ενδεχόµενο. Και τότε σωστός, όµως, ισχυρί-
στηκε σε συνέντευξή του προ ηµερών και τώρα πάλι σωστός.
Είναι φοβερό. Όταν λέει ότι η εµπορική αµαξοστοιχία δεν είχε
ύποπτο υλικό είχε δίκιο και τώρα που λέει το ακριβώς αντίθετο,
πάλι δίκιο είχε. 

Οι κάµερες οι οποίες δεν κατέγραψαν µε βίντεο τη διαδροµή
της εµπορικής αµαξοστοιχίας ή αν την κατέγραψαν, εν πάση πε-
ριπτώσει, χάθηκε αυτό το υλικό.

Είναι πάρα πολλά. Όµως, οι περιπτώσεις όπου βλέπουµε την
Κυβέρνηση να συγκαλύπτει συστηµατικά και µε σχέδιο αυτή την
υπόθεση είναι πάρα πολλές. 

Τώρα που ξεσηκώθηκε η κοινή γνώµη, ο Πρωθυπουργός ξα-
φνικά ανακάλυψε, από την Κυριακή που είχαµε τις συγκεντρώ-
σεις για τα Τέµπη µέχρι την Τετάρτη που έδωσε τη συνέντευξή
του, ότι έµαθε σε µία από αυτές τις τρεις µέρες πως η εµπορική
αµαξοστοιχία είχε παράνοµο υλικό. Πόσο καιρό πριν τις συγκε-
ντρώσεις της Κυριακής το γνώριζε αυτό ο Πρωθυπουργός και
γιατί δεν απαντάει όταν ερωτάται;

Η Κυβέρνηση -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- δεν έχει
πλέον καµία αξιοπιστία στην κοινωνία και καµία νοµιµοποίηση στη
συνείδηση των πολιτών. Όταν τα είπαµε αυτά στον κ. Βορίδη
χθες, µας είπε ότι εκπροσωπούµε το 5%. Οι δηµοσκοπήσεις όλες
δείχνουν ότι οκτώ στους δέκα Έλληνες πιστεύουν ότι υπάρχει
συγκάλυψη και πολλοί από αυτούς είναι ψηφοφόροι της Νέας
Δηµοκρατίας, όπως γνωρίζετε. 

Είστε µια Κυβέρνηση σε κρίση που καταφεύγει σε µία τακτική
υποχώρησης µετά το ξέσπασµα της λαϊκής οργής. Όσο, όµως,
και να συνεχίσετε να ψεύδεστε, να συγκαλύπτετε την ανάµιξή
σας στο έγκληµα και να χειραγωγείτε τους θεσµούς και τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, τίποτα πλέον δεν σας σώζει. Το τέλος σας
πλησιάζει και ενδέχεται µάλιστα να βρίσκεται αρκετά κοντά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Καζαµία.
Συνεχίζουµε τον κατάλογο καλώντας στο Βήµα τη Βουλευτή

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο

νόµου µε κάποιες βελτιωτικές διατάξεις για το αθλητικό περιβάλ-
λον, βέβαια µε πολλές διατάξεις που δηµιουργούν προβλήµατα,
τα ανέλυσε ιδιαίτερα και η εισηγήτρια µας. Οι περιφέρειες και οι
µικρές πόλεις είναι εγκαταλελειµµένες και αποκλεισµένες από
ποιοτικές αθλητικές υποδοµές, ο ερασιτεχνικός αθλητισµός είναι
επίσης στην εγκατάλειψη, οι υποδοµές στο µαύρο τους το χάλι. 

Φέρνετε µία διάταξη για τους προπονητές ατόµων µε αναπη-
ρία. Συµφωνούµε σε αυτήν. Αναρωτιέµαι, όµως, γιατί φέρνετε και
άλλες διατάξεις που υποβαθµίζουν την άσκηση του επαγγέλµα-
τος του προπονητή. Φέρνετε εξίσωση µεταχείρισης αθλητών
Ολυµπιακών και Παραολυµπιακών Αγώνων. Ασφαλώς είναι ένα
θετικό βήµα. Είναι πάρα πολλά ακόµα τα αιτήµατα του παραολυ-
µπιακού κινήµατος τα οποία µένουν χωρίς απάντηση από την Κυ-
βέρνησή σας. Και φυσικά, υπάρχει το πάγιο και διαρκές αίτηµα
του αναπηρικού κινήµατος για ισότιµη πρόσβαση στον αθλητι-
σµό. 

Θα µου επιτρέψετε να σταθώ και στο φαινόµενο της αθλητικής
βίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αθλητική βία -όπου συζητή-
σαµε και τις προάλλες στην εκδήλωσή µας στη Θεσσαλονίκη µε
συµµετοχή πολλών παραγόντων και ανθρώπων του αθλητισµού-
δεν αντιµετωπίζεται µόνο µε αυστηροποίηση και αύξηση των ποι-
νών µε συνεχείς τροποποιήσεις στους νόµους. Τη δολοφονία του
Άλκη Καµπανού φέρνει και το πολιτικό σύστηµα µπροστά στις ευ-
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θύνες του. Τα κατασταλτικά µέτρα έχουν συγκεκριµένο αποτέ-
λεσµα. Πρόληψη χρειαζόµαστε. Δεν µπορούµε να κλείνουµε τα
µάτια µπροστά στη γενικευµένη αύξηση της βίας σε ολόκληρη
την κοινωνία. Η βία δεν γεννιέται στα γήπεδα. Η βία υπάρχει και
γιγαντώνεται στην κοινωνία. Η φτώχεια, ο κοινωνικός αποκλει-
σµός, ο ρατσισµός, οι πολιτικές φτωχοποίησης σας που εξαθλιώ-
νουν τους πολίτες γεννούν βία.

Επειδή, λοιπόν, εµείς δεν κλείνουµε τα µάτια µπροστά στα φαι-
νόµενα αυτά, καταθέτουµε πολύ συγκεκριµένες προτάσεις. Σή-
µερα µάλιστα σας καταθέτουµε δύο τροπολογίες πάρα πολύ
σηµαντικές, προκειµένου να αποκατασταθεί το κράτος πρόνοιας
και το κοινωνικό κράτος. Στην πρώτη τροπολογία που σας φέρ-
νουµε σήµερα, κύριοι συνάδελφοι θέτουµε ως ζήτηµα, ως αί-
τηµα, τον µηδενισµό του ΦΠΑ για τα προϊόντα της περιόδου και
τη µείωση του ΦΠΑ για τις απορροφητικές πάνες ενηλίκων. Ιστο-
ρικά πάρα πολλές χώρες συµπεριλαµβανοµένων µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης φορολογούσουν τα απαραίτητα προϊόντα
υγιεινής περιόδου µε κανονικό συντελεστή ΦΠΑ. Αυτά τα προ-
ϊόντα δηλαδή θεωρούνταν είδη πολυτελείας και δεν ήταν εξαί-
ρεση -δεν είναι εξαίρεση- και η χώρα µας. Όµως τον Απρίλιο του
2022 η Ευρωπαϊκή Ένωση ευτυχώς, ακούγοντας και τις επιταγές
του γυναικείου κινήµατος, αναθεώρησε την οδηγία για τον ΦΠΑ,
παρέχοντας στα κράτη-µέλη µε την Οδηγία 2022/542 µεγαλύτερη
ευελιξία ώστε να εφαρµόσουν µειωµένους συντελεστές ακόµη
και µηδενικό ΦΠΑ για τα προϊόντα έµµηνου ρύσεως. Γι’ αυτήν
ακριβώς -προσέξτε- την ευρωπαϊκή οδηγία που είχε ως προθε-
σµία ενσωµάτωσης 31 Δεκεµβρίου 2024, δεν την εφαρµόσατε δη-
λαδή και σας εγκαλεί η Κοµισιόν µε τις αποφάσεις της επί
παραβάσει στις 31 Ιανουαρίου 2025.

Οι αποφάσεις της Κοµισιόν λένε ότι αποτύχατε να ενηµερώ-
σετε για πλήρη ενσωµάτωση αυτής της οδηγίας στο ελληνικό δί-
καιο. Άρα λένε ότι δεν ενσωµατώσατε πλήρως µια οδηγία ευνοϊκή
για το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών. Η τροποποιητική οδηγία
έφερνε µηδενισµό ή µείωση των συντελεστών ΦΠΑ κάτω από 5%
σε βασικά αγαθά, όπως τρόφιµα, νερό, φαρµακευτικά προϊόντα,
µεταφορά επιβατών, µεταφορά αγαθών, προϊόντα υγείας και υγι-
εινής. Αποφύγατε να εισάγετε ρυθµίσεις που χτυπούν στην καρ-
διά του προβλήµατος της ακρίβειας. Όλες οι ρυθµίσεις που
φέρνετε είναι µόνο παραπάνω µαρτύρια για τον ελληνικό λαό.
Αποτύχατε στο πλαίσιο αυτής της οδηγίας να µειώσετε 30% και
τον ΦΠΑ σε νοµούς νησιών -πάρα πολλών νησιών- και αυτό είναι
ζήτηµα γενικότερης πολιτικής. Έχετε αποδείξει ότι αδιαφορείτε
για τις ανάγκες του ελληνικού λαού. Έτσι ακριβώς αδιαφορείτε
και για τις καθηµερινές ανάγκες των γυναικών, των ηλικιωµένων
και των ασθενών.

Θεωρείτε τις ανάγκες για είδη προσωπικής υγιεινής ανάγκη
και είδη πολυτελείας. Σας έδινε η ευρωπαϊκή οδηγία τη δυνατό-
τητα για ευελιξία να εφαρµόσετε µειωµένους συντελεστές ακόµα
και µηδενικό ΦΠΑ για τα προϊόντα έµµηνου ρύσεως. Ενδεικτικά
σας αναφέρω µηδενικό συντελεστή ΦΠΑ σε αυτά τα προϊόντα
έχει η Ιρλανδία, αλλά και µειωµένους συντελεστές η Γερµανία, η
Γαλλία, η Ισπανία, το Λουξεµβούργο, η Πολωνία, η Μάλτα και στη
χώρα µας ο ΦΠΑ στα προϊόντα εµµήνου ρήσεως παραµένει στο
24%, όσο δηλαδή φορολογείται το αλκοόλ, τα καλλυντικά και
άλλα είδη που είναι όχι είδη πρώτης ανάγκης, αλλά είδη πολυτε-
λείας. Για να καταλάβετε τη διαφορά, ο ΦΠΑ για το χαρτί υγείας
είναι στο 6%. Δεν πρόκειται για πολυτέλεια. Η φτώχεια περιόδου
είναι και ελληνικό φαινόµενο. Είναι η απουσία δυνατότητας της
γυναίκας να έχει πρόσβαση στα προϊόντα προσωπικής υγείας
είδη εµµήνου ρήσεως που έχει απόλυτη ανάγκη κάθε µήνα. Σκε-
φτείτε τις οικογένειες που έχουν ένα και δύο κορίτσια και σκε-
φτείτε τις άνεργες και σκεφτείτε τις προσφύγισσες και σκεφτείτε
τις κρατούµενες και σκεφτείτε τις ευάλωτες.

Είναι αδιανόητο, σήµερα βγαίνουν διαρκώς δηµοσιεύµατα και
µελέτες για µαθήτριες που χάνουν το σχολείο -βρισκόµαστε στο
2025- επειδή δεν έχουν πρόσβαση σε αυτά τα προϊόντα. Για ποια
έµφυλη ισότητα να µιλήσουµε, όταν το 20% δυσκολεύονται να
ανταπεξέλθουν; Οι γυναίκες που υποφέρουν από αυτό το είδος
της φτώχειας δεν αποτυπώνονται ακριβώς γιατί δεν υπάρχουν
στοιχεία, δεν έχετε ενδιαφερθεί για αυτά. Υπάρχουν, όµως, έρευ-
νες και µελέτες για κορίτσια που φεύγουν από το σχολείο, για

µαµάδες -χιλιάδες- που δηλώνουν ότι δυσκολεύονται να αγορά-
σουν αυτά τα προϊόντα, ή ότι δεν αγοράζουν άλλα βασικά προ-
ϊόντα για να αγοράσουν προϊόντα περιόδου.

Εποµένως, λοιπόν, επειδή η ανάγκη είναι ανελαστική πρόκειται
για την αξιοπρέπεια, την υγεία, την ασφάλεια των γυναικών -και
σωµατική και ψυχική υγεία-, σας καλούµε να υπερψηφίσετε αυτή
µας την τροπολογία.

Το ίδιο και για τους ανθρώπους που χρειάζονται πάνες ακρά-
τειας, είτε λόγω ηλικίας, είτε λόγω κάποιας πάθησης. Και αυτοί
βρίσκονται αντιµέτωποι µε την κρατική αισχροκέρδεια. Αγνοείτε
τις ευνοϊκές προβλέψεις της Κοµισιόν. Σας καλούµε να µειώσετε
τον ΦΠΑ στο 13%.

Μου επιτρέπετε και δύο λόγια, κλείνοντας, για τη δεύτερη τρο-
πολογία που φέρνουµε, πλήρως κοστολογηµένη, επαναφορά δέ-
κατου τρίτου, δέκατου τέταρτου µισθού στο Δηµόσιο για όλες
τις κλίµακες. Δεν έχετε δικαιολογία. Εκλείπουν όλοι οι λόγοι για
τις περικοπές, δεν υπάρχουν δηµοσιονοµικοί περιορισµοί και σας
καλούµε να την υπερψήφισετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κατέβω από το Βήµα και ανα-
ρωτιέµαι αυτές τις µέρες γιατί θίγεστε, όταν µιλάµε για το
έγκληµα των Τεµπών και τη συγκάλυψή του. Εσείς δεν ήσασταν
που στην εξεταστική αποκλείσατε κρίσιµους µάρτυρες; Εσείς δεν
ήσασταν που χειροκροτούσατε εδώ µέσα τον κ. Καραµανλή όρ-
θιοι; Εσείς δεν ήσασταν που δεν θέλατε την προανακριτική επι-
τροπή; Εσείς δεν ήσασταν που η Κυβέρνησή σας έδωσε εντολή
για το µπάζωµα της περιοχής και την εξαφάνιση των κριτηρίων;
Εσείς δεν ήσασταν υπεύθυνοι για την έλλειψη ασφαλείας στον
σιδηρόδροµο και τις µεταφορές; Εσείς δεν ήσασταν που χειρο-
κροτούσατε τον Πρωθυπουργό που απεφάνθη για ανθρώπινο
λάθος από τις πρώτες κιόλας µέρες και διαβεβαίωνε τον ελληνικό
λαό ότι δεν υπήρχε τίποτα παράνοµο και συγκλονίζεται η ελλη-
νική κοινωνία στην Ελλάδα και το εξωτερικό από τις αποκαλύ-
ψεις; Δύο χρόνια συγκάλυψης της τραγωδίας, µια προσπάθεια
µε πολλά επεισόδια, ενορχηστρωµένη από το Μαξίµου και τον
ίδιο τον Πρωθυπουργό, ο οποίος εµφανίζεται ως παραπλανηµέ-
νος.

Ζητάµε για ακόµα µια φορά να οριστεί άµεσα προ ηµερησίας
συζήτηση στη Βουλή, να πάψει ο κ. Μητσοτάκης να κρύβεται,
διότι η αλήθεια δεν κρύβεται και οι προοδευτικές δυνάµεις να
ενώσουµε τις δυνάµεις µας, να στηρίξουµε την πρόταση δυσπι-
στίας κατά της Κυβέρνησης και το έγκληµα των Τεµπών και τη
συγκάλυψή του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Νοτοπούλου για τη συνέπεια στον χρόνο.
Και να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας

κ. Εµµανουήλ Κόνσολα.
Κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, κύριε Γενικέ

Γραµµατέα, αγαπητά στελέχη του Υπουργείου είναι εύλογο σε
µια συζήτηση ενός νοµοσχεδίου να δηµιουργούνται προεκτάσεις
σε µια συζήτηση που αφορά πέρα από τη φιλοσοφία του νοµο-
σχεδίου είτε γιατί αυτό το καθορίζει η επικαιρότητα, είτε αυτό το
καθορίζει η πολιτική επιδίωξη κάποιας από τις Κοινοβουλευτικές
Οµάδες που βρίσκονται στην Ολοµέλεια.

Ωστόσο, όµως, αν και θεµιτό και πολλές φορές είναι συνήθως
αυτή η πρακτική, δεν µπορούµε σήµερα να αποκλίνουµε πολύ
από αυτήν τη στόχευση ενός πολύ σηµαντικού νοµοσχεδίου,
ενός νοµοσχεδίου που αφορά στις ρυθµίσεις για την ενίσχυση
του ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητισµού, που νοµίζω
ότι δεν αφήνει αδιάφορο καµία Ελληνίδα και κανέναν Έλληνα,
στόχευση του οποίου ο εισηγητής µας, ο κ. Χρήστος Καπετάνος,
αλλά και ο Υπουργός µε εύστοχο τρόπο ανέλυσαν, διευκρίνισαν
και επιχειρηµατολόγησαν για τις ρυθµίσεις αυτού του νοµοσχε-
δίου.

Η αλήθεια είναι ότι θα περίµενε κανείς να διαπιστώσει ότι ο
αθλητισµός ως πολιτική και ως διακύβευµα σε αυτό το νοµοσχέ-
διο µε κοινωνική διάσταση και στόχευση επιβάλλει τη συναίνεση,
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τη δηµιουργική σύνθεση. Η αλήθεια είναι ότι δυσκολεύοµαι να
κατανοήσω, να ανακαλύψω τη νοµιµοποιητική βάση διαφωνιών
που διατυπώνει η Αντιπολίτευση ως προς το περιεχόµενο, αλλά
κυρίως ως προς τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου. Υπάρχει κάποιος
σε αυτήν την Αίθουσα που διαφωνεί ότι το νοµοσχέδιο, ο άξονάς
του έχει στόχευση συγκεκριµένη και αφορά την ενίσχυση του
αθλητισµού γενικότερα; Δεν νοµίζω. Γιατί αυτά που κατέθεσαν
πολλοί συνάδελφοι από τις διαφορετικές πτέρυγες της Βουλής
ήταν ενδεχόµενα προεκτάσεις προτάσεων στη βάση του νοµο-
σχεδίου. Μπορεί κάποιος να διατυπώσει υβριστικό αντίλογο απέ-
ναντι στις ρυθµίσεις που έχουν στόχο την εξάλειψη της βίας στον
χώρο του αθλητισµού; Φυσικά δεν µπορεί.

Μπορεί κάποιος να διαφωνεί µε διατάξεις για την πρόληψη και
την προστασία της υγείας των αθλουµένων µε τη διασφάλιση
όρων και προϋποθέσεων ασφάλειας για τις αθλητικές εγκατα-
στάσεις; Δεν είναι αίτηµα της κοινωνίας, των αθλητικών σωµα-
τείων, των αθλουµένων, των γονέων, των παραγόντων, των
πολιτών αυτής της χώρας; Ή µήπως είναι αποδεκτό να διαφωνεί
κάποιος µε τις ρυθµίσεις που προβλέπουν την ενίσχυση του εθνι-
κού οργανισµού για την καταπολέµηση του ντόπινγκ, προκειµέ-
νου να είναι σε θέση να διενεργεί ελέγχους σύµφωνα µε τα
διεθνώς ισχύοντα; Πολλοί συνάδελφοι κατέθεσαν προτάσεις
στον Υπουργό για τις διεθνείς ρήτρες ή οδηγίες από το εξωτε-
ρικό, την Ευρώπη, τον κόσµο. Ναι, αλλά το ότι ισχύει διεθνώς
αυτή η πρόβλεψη, διαφωνεί κάποιος να την ψηφίσει, να τη στη-
ρίξει; Προφανώς η εµµονή σε εργαλεία πολιτικής αντιπαράθεσης
άλλων εποχών ωθεί κάποιους να στέκονται επικριτικά απέναντι
σε αυτό το νοµοσχέδιο. Θα µπορούσαν βέβαια να στέκονται κρι-
τικά απέναντι στο νοµοσχέδιο και να συµβάλουν µε προτάσεις
στη βελτίωση του. Αλλά φαίνεται ότι αυτό δεν αποτελεί προτε-
ραιότητα και το είδαµε από µερικούς συναδέλφους, από µερίδα
συναδέλφων, που παρελκυστικά παραπέµπουν τη συζήτηση σε
άλλα πεδία πολιτικής.

Θέλω ωστόσο να µου επιτραπεί να αξιοποιήσω τη θέση µου ως
Βουλευτής νησιωτικής περιοχής και να πω ότι στις νησιωτικές πε-
ριοχές της χώρας ο αθλητισµός, όπως και κάθε άλλη κοινωνική
δραστηριότητα, αποτελεί διέξοδο για όσους κατοικούν σε αυτές
τις περιοχές. Και όχι µόνο διέξοδο. Είναι όµως, µια δραστηριό-
τητα που απαιτεί προσφορά από τους ανθρώπους που ασχολού-
νται στα ερασιτεχνικά σωµατεία, αλλά και ταυτόχρονα συναντά
και µεγάλες δυσκολίες. Ο ίδιος ο Υπουργός είναι νησιώτης και
δεν έχει αφήσει νησί για νησί να διαβουλεύεται, να συζητά, να τε-
κµαίρει τις θέσεις τους, αλλά κυρίως να κεφαλαιοποιεί τη δική
του θέση µέσα από προτάσεις των νησιωτών. Και γι’ αυτό το
Υπουργείο Πολιτισµού στις αρχές του 2024 προχώρησε στην αύ-
ξηση της χρηµατοδότησης των αθλητικών σωµατείων των νη-
σιών, µέσω της φορολογίας των κερδών του στοιχήµατος, µια
πολιτική, κύριε Υπουργέ, για την οποία θέλω από αυτό το Βήµα
και πάλι να σας συγχαρώ. Δεν έχει όµως, αξία η δική µου θέση
και ικανοποίηση. Αξία έχει η θέση των πολιτών που στη διαβού-
λευση και στην ενηµέρωση που κάνατε στα περιφερειακά συµ-
βούλια, στους δήµους, στα αθλητικά σωµατεία, σε γενικές
συνελεύσεις επικρότησαν αυτή σας την πολιτική. Μια πολιτική
επιλογή που είναι αναγκαία και επιβεβληµένη και όπως και ο ίδιος
λέτε πρέπει όταν το επιτρέπουν οι συνθήκες ακόµα περισσότερο
να ενισχυθεί.

Όπως επιβεβληµένη είναι και η στήριξη του αθλητισµού στα
νησιά γενικότερα. Και θα επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, κάτι που
έχουµε συζητήσει αρκετές φορές και αποτέλεσε µάλιστα και
θέµα συζήτησης στην επιτροπή περιφερειών που έχω την τιµή να
προεδρεύω, σε προηγούµενη συζήτηση µε την προηγούµενη πο-
λιτική ηγεσία του αθλητισµού και εσείς έρχεστε να συνεχίσετε
και να εµβαθύνετε αυτή τη θέση και αναφέροµαι στις αυξηµένες
λειτουργικές δαπάνες των σωµατείων στα νησιά, λόγω του υψη-
λού κόστους µετακίνησης. 

Το γεγονός αυτό θα έλεγα ότι δικαιολογεί αφενός να υπάρξει
επιδότηση για τη δωρεάν ενδονησιωτική µεταφορά των σωµα-
τείων που θα αφορά την κάλυψη του κόστους των ακτοπλοϊκών
εισιτηρίων για τους αθλητές αυτών των σωµατείων και τη συµµε-
τοχή τους στα αθλητικά τοπικά πρωταθλήµατα και κατά δεύτε-
ρον, να αυξηθεί η επιχορήγηση των αθλητικών σωµατείων στα

νησιά λόγω αυτής της ιδιαιτερότητας.
Κύριε Υπουργέ, όλα τα παραπάνω κινούνται ενισχυτικά  στη

δική σας πρωτοβουλία που κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση
και πρόκειται για την ένταξη της νησιωτικότητας στο σύστηµα
αξιολόγησης των αθλητικών οµοσπονδιών, «ΧΙΛΩΝ» προκειµένου
να υπάρξει αυξηµένη χρηµατοδότηση προς τις οµοσπονδίες που
έχουν σωµατεία που εδρεύουν στα νησιά. 

Όπως προς τη σωστή κατεύθυνση κινείται και µια διάταξη του
νοµοσχεδίου που εµπεριέχεται στο νοµοσχέδιο που έρχεται σή-
µερα προς ψήφιση και συζήτηση στη Βουλή. Και αναφέροµαι στη
ρύθµιση µε την οποία δίνεται λύση στο πρόβληµα που αντιµετω-
πίζουν αθλητικά σωµατεία που εδρεύουν σε νησιά µε πληθυσµό
µικρότερο των τριών χιλιάδων εκατό κατοίκων και δεν υπήρχε στο
νησί τους κατάλληλος προπονητής αθληµάτων που καλλιεργούν.
Ξέρετε πόσους ικανοποιείτε, κύριε Υπουργέ; Όλο τον νησιωτικό
πληθυσµό γιατί µε την νοµοθετική αυτή ρύθµιση που έρχεται
προς ψήφιση τα αθλητικά σωµατεία που εδρεύουν στα νησιά θα
έχουν τη δυνατότητα να απασχολούν ως προπονητή τον καθη-
γητή φυσικής αγωγής που υπηρετεί ως µόνιµος ή αναπληρωτής
σε σχολική µονάδα, που βρίσκεται σε κάθε νησί µετά από σχετική
άδεια που δίνεται από το αρµόδιο υπηρεσιακό συµβούλιο.

Στη θετική κατεύθυνση κινούνται επίσης οι ρυθµίσεις του νο-
µοσχεδίου -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- µε την υπο-
χρεωτικότητα της ύπαρξης απινιδωτή σε αθλητικές εγκαταστά-
σεις που συνδέεται µάλιστα σε αδειοδότησή του. Σας το ζήτησαν
στα Δωδεκάνησα. Το κάνατε. Η λειτουργικότητα και η πλήρης
εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας υγείας του αθλητή. Σας το ζή-
τησαν στα Δωδεκάνησα. Το κάνατε. Η αναγνώριση επαγγελµατι-
κών δικαιωµάτων για προπονητές ποδοσφαίρου. Το ζήτησαν όλα
τα αθλητικά σωµατεία. Το πράξατε. Η δεύτερη ευκαιρία στα
αθλητικά σωµατεία για να επικαιροποιήσουν την εγγραφή τους
στο µητρώο. Το κάνατε. Ξέρετε πόσα προβλήµατα αντιµετωπί-
σαµε. Υιοθετήσατε την πρόταση, την νοµοθετείτε. Η σύσταση
Διαρκούς Επιτροπής Ασφαλείας και Ευηµερίας στον Αθλητισµό
µε στόχο την εξάλειψη της διαπροσωπικής βίας µε µορφές σω-
µατικής, ψυχολογικής και σεξουαλικής παρενόχλησης και κακο-
ποίησης. Και τέλος, η επικαιροποίηση του πλαισίου ασφαλείας
των αθλητικών εγκαταστάσεων, ο αντισεισµικός έλεγχος, η βελ-
τίωση του θεσµικού πλαισίου για την τήρηση προσβασιµότητας
των ατόµων µε αναπηρία και η ευελιξία που αποκτά πλέον ο
αθλητικός οργανισµός καταπολέµησης ντόπινγκ, προκειµένου να
διενεργεί να διενεργεί ελέγχους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η νοµοθετική λειτουργία επιβάλ-
λει τη σύνθεση, τον εποικοδοµητικό διάλογο, τη συναίνεση και
τη συνδροµή στη λύση παθογενειών που υπάρχουν στο θεσµικό
πλαίσιο της χώρας. Αυτό το νοµοσχέδιο µόνο θετικό πρόσηµο
µπορεί να προσφέρει στις Ελληνίδες και τους Έλληνες, στη νεο-
λαία, στην αυριανή γενιά. Νοµίζω ότι αντιµετωπίζει τα προβλή-
µατα που έχει ανάγκη η ίδια η κοινωνία µας. Σας καλώ έστω και
τώρα να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, και πάλι συγχαρητήρια.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ολοκληρώσουµε
τον µεγάλο κατάλογο των οµιλητών συναδέλφων µε τον Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιάννη Λοβέρδο.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-

λύ, κύριε Πρόεδρε. 
Last but not least, που λένε οι Αµερικάνοι.
Ξέρετε σήµερα ανεβαίνοντας στο Βήµα της Βουλής, όπως

κάθε φορά που ανεβαίνω σε αυτό το ιερό Βήµα του Κοινοβου-
λίου, αισθάνοµαι δέος, σκεπτόµενος ποιοι άλλοι έχουν περάσει
από αυτό εδώ το Βήµα, από την εποχή του Ελευθέριου Βενιζέλου
και µετά. Και γι’ αυτόν τον λόγο σήµερα δεν θα διαµαρτυρηθώ
για το ότι έφτασε 1.05’ και ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί η συζή-
τηση, γιατί καταλαβαίνω ότι ήταν µια έκτακτη µέρα σήµερα λόγω
και της πρότασης για τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής,
αλλά δεν µπορώ παρά να εκφράσω τη βαθιά µου θλίψη για το γε-
γονός ότι σήµερα η Βουλή για πρώτη φορά έγινε στόχος µιας
αήθους, αντικοινοβουλευτικής και αντιδηµοκρατικής επίθεσης µε
το πανό που βγήκε µέσα στην Αίθουσα Γερουσίας για πρώτη
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φορά από µια ακτιβιστική, πώς αλλιώς να τη χαρακτηρίσω, ορ-
γάνωση. Δεν έχει ξαναγίνει αυτό στα χρονικά και είναι κάτι που
εµένα προσωπικά µε θλίβει, γιατί όταν θίγεται η Βουλή, θίγεται ο
κοινοβουλευτισµός, όταν θίγεται ο κοινοβουλευτισµός, θίγεται η
δηµοκρατία και εν τέλει η ίδια η πατρίδα µας. Ας το λάβουµε
πολύ σοβαρά υπ’ όψιν µας και ας καταλάβουµε τις ευθύνες µας
απέναντι στους καιρούς και απέναντι πάνω απ’ όλα στην Ελλάδα.

Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο δυστυχώς ενώ
είναι πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο ήλθε σε δεύτερη µοίρα
λόγω της συζήτησης που γίνεται µε αφορµή την απίστευτη φρι-
κιαστική εθνική τραγωδία των Τεµπών και την πρόταση του
ΠΑΣΟΚ για τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής. 

Εκ των πραγµάτων, θέλω να επαναλάβω ότι δεν δίνω σε κανέ-
ναν το δικαίωµα να θεωρεί ότι έχει το προνόµιο στην ευαισθησία
και στην ανθρωπιά. Όλοι µας ήµασταν και πριν από δύο χρόνια
και παραµένουµε, συγκλονισµένοι από την τραγωδία που έπληξε
τότε τη χώρα ολόκληρη, µε το φρικιαστικό, τραγικό σιδηροδρο-
µικό δυστύχηµα, που κόστισε τη ζωή σε πενήντα επτά ανθρώ-
πους και το κυριότερο, κόστισε στην εθνική µας συνείδηση ένα
τραύµα, το οποίο ακόµα δεν έχει κλείσει. Ένα τραύµα, µια πληγή
που πυορροεί και που πρέπει µε κάθε τρόπο να υπάρξει κάθαρση
και διαλεύκανση ούτως ώστε να κλείσει και να αποκατασταθεί όχι
µόνον η µνήµη των θυµάτων, αλλά και η ψυχή των συγγενών
τους. 

Σε αυτή την κατεύθυνση είµαι έτοιµος να δεχθώ όλα όσα λέ-
γονται για την κοινή προσπάθεια που πρέπει να καταβάλουµε
προς την κατεύθυνση αυτή.

Τρία πράγµατα δεν θα δεχθώ και θα ήθελα να τα επισηµάνω:
Το πρώτο, που το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό, είναι η κατη-

γορία ότι δήθεν η Κυβέρνηση και προσωπικά ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης σχεδιάζουν ή σχεδίασαν ή οργάνωσαν σχέδιο συγκάλυψης
της υπόθεσης αυτής. Κατανοώ ότι έγιναν λάθη που επέτρεψαν
σε κάποιους να εκµεταλλευθούν το έντονο θυµικό των Ελλήνων
-πολύ σωστά- για την υπόθεση αυτή, ώστε να δηµιουργηθεί η
εντύπωση ότι µπορεί και να υπήρξε συγκάλυψη. 

Σας βεβαιώ ότι συγκάλυψη δεν υπήρχε. Και αν είχα την παρα-
µικρή υπόνοια ότι ο Μητσοτάκης ή οποιοσδήποτε άλλος εµπλέ-
κετο σε σχέδιο συνωµοσίας θα ήµουν ο πρώτος που θα εγκατέ-
λειπα τη Νέα Δηµοκρατία και θα την κατήγγειλα, γιατί δεν θα δε-
χόµουν ποτέ να υπηρετώ ένα κόµµα που κάνει τέτοια πράγµατα.
Όµως, είµαι βέβαιος ότι όπως κι εγώ, έτσι και ο Μητσοτάκης εί-
µαστε συντετριµµένοι από την τραγωδία αυτή και θέλουµε να
χυθεί άπλετο φως. Τίποτα να µην κρυφτεί.

Γι’ αυτό, άλλωστε, και σήµερα η Νέα Δηµοκρατία, και µπράβο
της, συναίνεσε στην πρόταση που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ και θα
γίνει προανακριτική επιτροπή εναντίον ενός εν ενεργεία Υφυ-
πουργού και Βουλευτή του κ. Τριαντόπουλου και θα πάει στον
φυσικό δικαστή.

Όλοι πρέπει να κρινόµαστε από τον φυσικό δικαστή, όταν
υπάρχουν κατηγορίες, για να φύγει έτσι και από πάνω η φήµη
που εν τέλει µπορεί να σπιλώνει ανθρώπους χωρίς λόγο. Είµαστε,
επίσης, βέβαιοι ότι το ίδιο θα πράξουµε και αν η δικογραφία, εάν
ο εισαγγελέας-ανακριτής στείλουν στη Βουλή το όνοµα και
άλλων πολιτικών προσώπων για τα οποία υπάρχουν έστω ενδεί-
ξεις ότι µπορεί να παρέβησαν το καθήκον τους ή να έκαναν πα-
ράνοµες ή έκνοµες πράξεις. Το ίδιο θα πράξει η Νέα Δηµοκρατία,
γιατί αυτό θέλει, την πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης και να ρι-
χθεί άπλετο φως από τη δικαιοσύνη, τη µόνη αρµόδια για να δι-
καιώσει και τους συγγενείς των θυµάτων και τη µνήµη των θυµά-
των και όλους τους Έλληνες. 

Το δεύτερο που θέλω να πω και θα τελειώσω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε, γιατί είµαστε όλοι πάρα πολύ κουρασµένοι σήµερα -
και πιο πολύ ψυχικά, θα έλεγα, και όχι σωµατικά- είναι ότι έχει
γίνει και εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ και εκ µέρους κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης µια αδικία, για την οποία κάποια στιγµή θα µετανιώ-
σουν γι’ αυτό και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, εις βάρος του
Κωνσταντίνου Τασούλα, του τέως Προέδρου της Βουλής και αυ-
ριανού Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

Ο κ. Τασούλας θα εκλεγεί, αν όχι αύριο, την επόµενη Τετάρτη
Πρόεδρος της Ελληνικής Δηµοκρατίας. Και θα εκλεγεί έχοντας
να υποστεί αµέσως µε την εκλογή του αυτήν την αβάσιµη κατη-

γορία, ότι δήθεν συγκάλυψε µια δικογραφία η οποία κρύφτηκε
στα συρτάρια του. Αυτό δεν έγινε ποτέ. Υπάρχει διεξοδική απά-
ντηση και από τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κακλαµάνη και το
έχουν παραδεχτεί και πρόσωπα της Αντιπολίτευσης ότι δεν έγινε
ποτέ. 

Κι όµως, χωρίς να το σκεφτείτε -ειδικά οι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ που περίµενα να έχετε µια πιο υπεύθυνη στάση- είπατε
κάτι το οποίο είναι απαράδεκτο. Και είναι απαράδεκτο γιατί υπο-
νοµεύετε τον θεσµό που θα εκπροσωπεί σε µια εβδοµάδα από
τώρα ο Κωνσταντίνος Τασούλας, τον θεσµό του Προέδρου της
Δηµοκρατίας, ο οποίος µας ενώνει και δεν µας διχάζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Λοβέρδο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης για τη δευτε-
ρολογία του.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου στη δευτερολογία να ξεκινήσω µε την υπουρ-

γική τροπολογία η οποία είναι µια τροπολογία που δίνει συνέχεια
σε µια πορεία ιδιωτικοποίησης, εµπορευµατοποίησης της ανώ-
τατης εκπαίδευσης, της παιδείας συνολικότερα και αφορά τα
τρία πρώτα άρθρα αυτής της υπουργικής τροπολογίας. Στο σύ-
νολο είναι τέσσερα.

Αναγκαζόµαστε να καταψηφίσουµε την υπουργική τροπολογία
στο σύνολό της, παρά το γεγονός ότι αν το τέταρτο άρθρο ήταν
ξεχωριστή τροπολογία θα ψηφίζαµε θετικά. Αυτό σηµαίνει ότι
είναι µια πάγια τακτική να ενσωµατώνει σε µια τροπολογία άρθρα
διαφορετικών Υπουργείων, διαφορετικού περιεχοµένου που σε
κάποια µπορείς να πεις «ναι», σε αλλά θέλεις να πεις «όχι» και σε
άλλα θέλεις να πεις «παρών».

Η υπουργική τροπολογία κατά κύριο λόγο αφορά τις προϋπο-
θέσεις ίδρυσης παραρτηµάτων Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων.

Στο άρθρο 1, στο όνοµα του αυτοδιοίκητου, απλοποιείται και
διευκολύνεται η ίδρυση παραρτηµάτων και ερευνητικών ινστιτού-
των στο εξωτερικό. Δηλαδή φεύγουν από τη µέση τα Υπουργεία
Παιδείας, Οικονοµικών και Εσωτερικών και αρκεί απλώς µια από-
φαση του Συµβουλίου Διοίκησης. Προβλέπεται ρητά η απασχό-
ληση µελών ΔΕΠ, του µητρικού ιδρύµατος σε αυτήν, αφού
ζητείται να αναφέρεται στην απόφαση ο αριθµός των µελών δι-
δακτικού ερευνητικού προσωπικού του Ανώτατου Εκπαιδευτικού
Ιδρύµατος που πρόκειται να απασχοληθούν. Κανένας έλεγχος
από την πλευρά του κράτους. Όλες οι λεπτοµέρειες σε σχέση µε
τη λειτουργία θα καθορίζονται από τον εσωτερικό κανονισµό.

Επιβεβαιώνεται το ΚΚΕ και αυτό που έλεγε από την αρχή, ότι
η ίδρυση και η λειτουργία παραρτηµάτων ΑΕΙ στο εξωτερικό θα
γίνει εις βάρος της λειτουργίας του µητρικού ΑΕΙ. Θα στηριχθεί
στα ελάχιστα µέλη ΔΕΠ, σε σχέση µε τις ανάγκες πάντα που
έχουν τα ΑΕΙ, και θα τα στερήσει από τους υπάρχοντες ηµεδα-
πούς φοιτητές ή θα επιταχύνει την ανταποδοτική λειτουργία των
προγραµµάτων σπουδών. Για παράδειγµα στο Εθνικό Μετσόβιο
Πολυτεχνείο όλα τα µεταπτυχιακά είναι δωρεάν. Στο παράρτηµα
του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου που θα ιδρυθεί θα είναι µε
δίδακτρα. Άρα, ποια µεταπτυχιακά θα αναλαµβάνουν τα ΔΕΠ του
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου; Ή θα υποστελεχωθούν, µέχρι
και να καταργηθούν, ή θα µπουν δίδακτρα µε επιταχυντή το πα-
ράρτηµα του πανεπιστηµίου.

Στο άρθρο 2 επιτρέπεται η στέγαση των ιδιωτικών νοµικών
προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης σε κτιριακές υποδοµές
και εγκαταστάσεις σε περιοχές στις οποίες ήδη λειτουργούν ή
δύναται να λειτουργήσουν πάσης φύσεως εκπαιδευτικές δοµές.
Δηλαδή διευκολύνει υφιστάµενες εγκαταστάσεις ιδιωτικών σχο-
λείων και σχολών -βλέπε Deree ή µεγάλα ιδιωτικά- να στεγάσουν
αυτά τα νέα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης
µέχρι να φτιάξουν τα δικά τους campus. Δηλαδή λύνει το ζήτηµα
των χώρων και εξηγεί µάλιστα και τις εξαγορές από fund των
ιδιωτικών σχολείων.

Και το άρθρο 3 δίνει τη δυνατότητα συστέγαση σε εγκαταστά-
σεις διαφορετικών δοµών εκπαίδευσης, τυπικής ή άτυπης, αρκεί
να µην λειτουργούν ταυτόχρονα. Για παράδειγµα το πρωί είναι
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το σχολείο και η κατάρτιση ή η εκπαίδευση των ενηλίκων το
βράδυ, ακόµα κι αν δεν ανήκουν στο ίδιο φυσικό ή νοµικό πρό-
σωπο. Για παράδειγµα το Λύκειο Κωστέα-Γείτονα και η κατάρτιση
από κάποιον άλλον ιδιοκτήτη.

Αφορά κυρίως –επαναλαµβάνω- τα νοµικά πρόσωπα πανεπι-
στηµιακής εκπαίδευσης. Τους λύνει το κτιριακό και τους αφήνει
να δραστηριοποιούνται σε όλα τα επίπεδα και τους τύπους εκ-
παίδευσης. Έτσι ανοίγουν οι δουλειές. Άρα, µιλάµε για ανώτατη
εκπαίδευση, για παιδεία, αποκλειστικά εµπόρευµα. Η γνώση, η
έρευνα, η παραγωγή νέας γνώσης και έρευνας όλα στο επιχει-
ρηµατικό κεφάλαιο.

Και είναι και το άρθρο 4, το οποίο θα το ψηφίζαµε, κύριε Πρό-
εδρε, και να κλείσω µ’ αυτό, το οποίο δίνει παράταση προθεσµίας
στην υποβολή αίτησης ρύθµισης οφειλών σε δήµους και περιφέ-
ρειες κατά τη λήξη της έως 14 Μαρτίου 2025. Θα το ψηφίζαµε,
αν ήταν ξεχωριστή τροπολογία.

Ωστόσο, όµως, να καυτηριάσω το εξής. Παραµένουµε αντίθε-
τοι στην εφαρµογή των αναγκαστικών µέτρων είσπραξης σε
βάρος των µικροοφειλετών και των λαϊκών στρωµάτων και απαι-
τούµε τη διαγραφή οφειλών σε όσους αποδεδειγµένα δεν έχουν
και δεν µπορούν να αποπληρώσουν. Καλούµε παράλληλα την Κυ-
βέρνηση, ως απαίτηση πολλών οφειλετών, για παλαιές οφειλές
από ανείσπρακτα βεβαιωθέντα πρόστιµα για τη διατήρηση αυ-
θαίρετων κτηρίων, να τεθεί εκ νέου σε ισχύ η σχετική διάταξη του
ν.4178/2013 -αναφέροµαι στα άρθρα 13 και 23- για όσο χρονικό
διάστηµα χρειαστεί, προκειµένου να τακτοποιήσουν τις οφειλές
τους, δηλαδή τα πρόστιµα. Υπάρχει και σχετικό έγγραφο-ανα-
φορά του Συλλόγου Οικιστών εκτός σχεδίου πόλης του Νοµού
Ηρακλείου. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καταψηφίζει το νο-
µοσχέδιο. Υπάρχουν βέβαια άρθρα στα οποία θα πούµε «παρών».
Θα πούµε «ναι» σε κάποια. Στα περισσότερα λέµε «όχι».

Και λέω στη δευτερολογία µου, κύριε Υπουργέ, ότι περιµέναµε
προτάσεις, αλλά γενικώς αποφύγατε να απαντήσετε και να το-
ποθετηθείτε, και περιµέναµε να πάρετε πίσω τις διατάξεις του
άρθρου 3, παράγραφοι 4 και 7, και του άρθρου 10. Αποφύγατε
να αποσύρετε το άρθρο 30, το δωράκι που κάνετε στις ΠΑΕ και
στις ΚΑΕ µε τις αθλητικές καταστάσεις. Τους τα χαρίζετε. Και τι
τους λέτε; Πάρτε τα και, εφόσον είναι στη χρήση τη δικής σας,
µην πληρώνετε και ενοίκιο. Δηλαδή είναι σαν ένας ιδιοκτήτης σπι-
τιού να λέει στον ενοικιαστή: «Μην πληρώνεις ενοίκιο, αλλά µπες
µέσα και συντήρησέ το», δηλαδή εξωφρενικά πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Συντυχάκη.

Θέλει κάποιος άλλος από τους συναδέλφους να δευτερολο-
γήσει; Βλέπω ότι δεν θέλει κανείς να δευτερολογήσει. 

Οπότε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε και
να κλείσουµε τη διαδικασία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, σεβόµενος
και την κόπωση των εισηγητών και των παρευρισκοµένων Βου-
λευτών, θα είµαι σύντοµος.

Νοµίζω ότι έγινε µια εξαντλητική διαδικασία διαλόγου από τις
επιτροπές µέχρι τώρα. Ακούστηκαν πολλές απόψεις. Οφείλω ένα
ευχαριστώ προς όλες τις πλευρές, και το εννοώ. Ανεξάρτητα την
ψήφο του καθενός, της καθεµιάς, η συµβολή και µόνο στον διά-
λογο ήταν θετική. Θέλω να ευχαριστήσω τον εισηγητή της Νέας
Δηµοκρατίας, τους συνεργάτες µου, εισηγητές των κοµµάτων για
τη συµµετοχή τους. 

Κλείνω ως εξής. Σε λίγο, ψηφίζοντας αυτό το νοµοσχέδιο, θα
σας πω τι θετικές επιδράσεις που θα υπάρξουν αµέσως. 

Η θετική ψήφος για το νοµοσχέδιο, κυρία Κωνσταντοπούλου,
που δίνετε, και ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως και τα άλλα κόµµατα, που δεν
ξέρω πώς θα εκφραστούν, και φυσικά η Νέα Δηµοκρατία, αµέ-
σως θα έχει τις εξής θετικές επιπτώσεις.

Πρώτον, πάνω από χίλιοι προπονητές, οι οποίοι βρίσκονται

εκτός αγοράς εργασίας και που είχαν απενταχθεί λόγω παλαι-
ότερου νόµου, θα µπουν στην αγορά εργασίας µε νόµιµο τρόπο.
Επανέρχονται µε νόµιµο τρόπο. 

Δεύτερον, εισάγεται ο απινιδωτής σε όλες τις αθλητικές εγκα-
ταστάσεις, για να προστατεύσουµε τα παιδιά µας, τους αθλητές.

Τρίτον, υπάρχει εξοικονόµηση στην τσέπη των νοικοκυριών
όσων έχουν παιδιά που είναι αθλητές. Η ψηφιακή κάρτα υγείας
µειώνει το κόστος. Αφαιρώ την ψηφιοποίηση. Μιλάω για το κό-
στος. 

Τέταρτον, δεκάδες νέοι προπονητές θα δηµιουργηθούν µέσα
από την UEFA, από το πρόγραµµα της UEFA C, η συνεργασία
ΕΠΟ και πολιτείας. 

Πέµπτον, αντιντόπινγκ. Οι νέες διατάξεις που εισάγουµε που
είναι οι πιο σύγχρονες στον κόσµο -είµαστε από τις πρώτες
χώρες- θα βοηθήσουν στην καλλιέργεια και στην κουλτούρα του
αντιντόπινγκ στην Ελλάδα, κάτι που είναι υπέρ των αθλητών µας. 

Έκτον, οι αθλητικές εγκαταστάσεις στην Παιανία από προπο-
νητήρια µέσα σε ένα πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα θα γίνουν
αθλητικοί χώροι κανονικοί, γιατί θα πάρουν άδεια αθλητικής
εγκατάστασης. 

Έβδοµον, η νησιωτικότητα. Η νησιωτικότητα σε περιοχές που
λόγω της γεωγραφικής ιδιαιτερότητας των τριών χιλιάδων εκατό
κατοίκων είναι αδύνατο να υπάρχει προπονητής. Δίνουµε την ευ-
καιρία σε αυτά τα νησιά τα µικρά, που ήταν αδύνατο να οργανώ-
σουν αθλητισµό, να έχουν για πρώτη φορά οργανωµένο αθλη-
τισµό, µέσα από τον καθηγητή που είναι στο σχολείο τους ο γυ-
µναστής. 

Όγδοον, να αναφέρω το θέµα που αφορά τους προπονητές
των ατόµων µε αναπηρία που παίρνουν πλέον ισάξιο πτυχίο προ-
πονητή µε τους προπονητές των ατόµων που είναι ολυµπιακοί
αθλητές, Ολυµπιακών Αγώνων. Εξισώνονται τα πτυχία. 

Ένατον, είναι αυτό που έχει να κάνει µε το νοικοκύρεµα και τη
χρηστή διοίκηση. Δεν το ανέφερα στην οµιλία µου, το απέφυγα
γιατί είναι νόµος του Ιουνίου. Απλά κάνουµε τώρα µια διευθέτηση
για να διευκολύνουµε το ταµείο του Υπουργείου Αθλητισµού, δη-
λαδή την υπηρεσία των οικονοµικών. Με αυτή τη διάταξη, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά στην ιστορία έρχεται
Υπουργός κοιτάζει κατάµατα ΠΑΕ, ΚΑΕ, όλους, και λέει: όσοι
αξιοποιείτε αθλητικές εγκαταστάσεις και έχετε συµβατική υπο-
χρέωση να πληρώσετε ενοίκιο, θα το πληρώνετε. Εάν δεν το πλη-
ρώνετε, θα το παίρνουµε από την επιδότηση του Στοιχήµατος. Τι
συνέβαινε µέχρι τώρα; Μέχρι τώρα αρκετοί δεν πλήρωναν και δεν
υπήρχε διαδικασία να εισπραχθούν τα λεφτά και τα φέσια µεγα-
λώνανε και οι αθλητικές εγκαταστάσεις, που ζούσαν από αυτά τα
χρήµατα, τα χάνανε. 

Ήταν πολιτικό θάρρος και τόλµη ο νόµος του Ιουνίου που
έφερα και τώρα είναι η προέκτασή του να αντιµετωπίσω και να
κοιτάξω κατάµατα όλους, ΠΑΕ, ΚΑΕ, Οµοσπονδίες. Όλοι πρέπει
να είναι ίσοι απέναντι στον νόµο. Και αυτό λέγεται χρηστή διοί-
κηση, και το πετυχαίνουµε. Αλλάζει η κουλτούρα όσον αφορά τη
συµπεριφορά, που είπατε, κυρία Κωνσταντοπούλου, για την
κουλτούρα στις οµοσπονδίες που πρέπει να έχουν, και τα χρή-
µατα να είναι παραγωγικά. 

Πάµε στο θέµα το οποίο αφορά τον Οργανισµό Αντισεισµικής
Προστασίας. Τι σηµαίνει η ψήφισή του; Μέχρι τέλος Φεβρουα-
ρίου -όχι µακριά, λίγες ηµέρες ακόµα- όλες οι αθλητικές εγκατα-
στάσεις της χώρας θα υπαχθούν µέσα στον αντισεισµικό
οργανισµό, που σηµαίνει ότι όλοι πλέον θα περάσουν από την
αξιολόγηση της ανθεκτικότητας των κτηρίων των αθλητικών
εγκαταστάσεων. Είναι πολύ σηµαντική διάταξη. 

Και αφήνω τελευταίο το ζήτηµα το οποίο εξαντλήσαµε πάρα
πολύ και ειπώθηκαν πάρα πολλά. Όµως, πριν πω για αυτό ξέχασα
να αναφερθώ στο safeguarding. Το safeguarding είναι καινοτο-
µία. Εισάγεται. Έχει την επιµέλεια ο κ. Μαυρωτάς. Δεν µπορεί να
µιλήσει στην Ολοµέλεια. Το έχει επιµεληθεί. Είναι από τις προτε-
ραιότητες που θέσαµε ως χώρα. Μπαίνει και αντιµετωπίζει το
θέµα της ακεραιότητας, αυτό που είπαµε για αθλητές και αθλή-
τριες που θα βρουν το καταφύγιο, αν συµβεί κάτι.

Και, κυρία Κωνσταντοπούλου, ναι, θα δούµε και τους αθλητές.
Θα κοιτάξουµε και τους αθλητές σε δεύτερο χρόνο, να εµπλέκο-
νται και οι αθλητές µε το συγκεκριµένο ζήτηµα.



Και άφησα τελευταία το ζήτηµα της αθλητικής βίας. Μετά την
ψήφιση του νοµοσχεδίου έχουµε την ικανότητα πλέον, µε τη δική
µας ψήφο εδώ όλοι που ψηφίσαµε τις κάµερες και το gov.gr για
την είσοδο στα γήπεδα, να εντοπίζουµε αυτόν ο οποίος έκανε
κακό στην οµάδα του ή διέπραξε µια πολύ κακή και αξιόποινη
πράξη µέσα στο γήπεδο. Αυτό το πρόσωπο θα έχει αυστηρότα-
τες κυρώσεις και θα αποβληθεί µέχρι πέντε χρόνια από το γή-
πεδο. Αυτές είναι. 

Νοµίζω ότι σας είπα τα κυριότερα. Μπορεί να άφησα και κά-
ποια. Σίγουρα έχω αφήσει. Αλλά νοµίζω ότι όλα αυτά που ανέ-
φερα είναι πράγµατα τα οποία είναι σε θετική κατεύθυνση και τα
δέχεστε και εσείς. Δεν νοµίζω ότι µε αυτά που είπα ούτε ένας,
ούτε µία να διαφωνεί. Ευχαριστώ για τη συνεργασία. Ευχαριστώ
για τη θετική αντιµετώπιση του νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Πριν πάω στο κλείσιµο του σχεδίου νόµου, να σας ενηµερώσω,
ότι, όχι στη σηµερινή, αλλά στην προηγούµενη, νοµίζω, Διάσκεψη
των Προέδρων, ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Κακλαµάνης, ανα-
κοίνωσε ότι η διάρκεια συζήτησης των νοµοσχεδίων, εάν δεν
έχουν ολοκληρωθεί νωρίτερα, θα διαρκεί µέχρι τις 0.00’ το βρά-
δυ, εκτός κάποιων εξαιρέσεων -απόψε είµαστε στην εξαίρεση-,
και η συζήτηση θα συνεχίζεται την επόµενη µέρα. 

Επειδή, όµως, την επόµενη µέρα, όπως όλοι γνωρίζουµε,
υπάρχει η διαδικασία της εκλογής Προέδρου της Δηµοκρατίας,

γι’ αυτό πήγαµε σήµερα αργά. Στην πλειονότητα, εκτός εξαιρέ-
σεων, θα κλείνει η συζήτηση στις 00.00’ και ό,τι έχει αποµείνει θα
συνεχίζεται την επόµενη µέρα. 

Απλά σας το λέω ότι είναι απόφαση την οποία ανακοίνωσε στη
Διάσκεψη των Προέδρων ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Κακλαµά-
νης. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων, της τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Ρυθµί-
σεις για την ενίσχυση του ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού
αθλητισµού».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, τριάντα τέσσερα άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο και το σύνολο. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλούνται οι ει-

σηγητές και οι ειδικοί αγορητές να καταθέσουν στο Προεδρείο
τα έγγραφα µε τις ψήφους τους, προκειµένου να συµπεριλη-
φθούν στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Τα προαναφερθέντα έγγραφα µε τις ψήφους καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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7504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Ρυθµίσεις για την ενί-
σχυση του ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού αθλητισµού και
άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Ρυθµίσεις για την ενίσχυση του ερασιτεχνικού και του επαγ-
γελµατικού αθλητισµού και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΡΑΣΙΤΕΧΝΙΚΟ ΚΑΙ ΤΟΝ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑ-

ΤΙΚΟ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ A’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
Άρθρο 1 Σκοπός 
Άρθρο 2  Αντικείµενο 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΑΘΛΗΤΙΚΑ ΣΩΜΑΤΕΙΑ - ΣΥΣΤΑΣΗ ΔΙΑΡ-

ΚΟΥΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ ΚΑΙ ΕΥΗΜΕΡΙΑΣ ΣΤΟΝ ΑΘΛΗΤΙ-
ΣΜΟ - ΨΗΦΙΑΚΗ ΚΑΡΤΑ ΥΓΕΙΑΣ ΑΘΛΗΤΗ ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 3 Προσθήκη διαιτητών και κριτών αθλήµατος    εδαφο-
σφαίρισης στις εξαιρέσεις κωλύµατος για συµµετοχή σε συλλο-
γικά όργανα αθλητικού σωµατείου - Δυνατότητα κατ’ εξαίρεση
εγγραφής αθλητών εδαφοσφαίρισης και ηλεκτρονικού αθλητι-
σµού (e-sports) σε αθλητικό σωµατείο - Κατάργηση κωλύµατος
συµµετοχής εµπόρων στο Διοικητικό Συµβούλιο αθλητικού σω-
µατείου στα αθλήµατα του µηχανοκίνητου αθλητισµού - Τροπο-
ποίηση παρ. 4, 6 και 7 άρθρου 3 ν. 2725/1999

Άρθρο 4 Βιβλία σωµατείων - Αντικατάσταση άρθρου 6 ν.
2725/1999

Άρθρο 5 Συνέπειες µη εγγραφής ή µη επικαιροποίησης εγγρα-
φής των αθλητικών σωµατείων στο ηλεκτρονικό µητρώο του άρ-
θρου 142 του ν. 4714/2020 - Τροποποίηση παρ. 1Α άρθρου 8 ν.
2725/1999

Άρθρο 6 Ρυθµίσεις για τα Διοικητικά Συµβούλια των     αθλητι-
κών οµοσπονδιών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 22 ν. 2725/1999

Άρθρο 7 Σύσταση Διαρκούς Επιτροπής Ασφάλειας και Ευηµε-
ρίας στον Αθλητισµό - Προσθήκη άρθρου 23Β στον ν. 2725/1999

Α/αΆρθρο 8 Υπεύθυνος ασφάλειας και ευηµερίας αθλητών -
Προσθήκη άρθρου 23Γ στον ν. 2725/1999

Άρθρο 9 Προπονητές αθληµάτων ατόµων µε αναπηρία- Ανα-
γνώριση διπλώµατος προπονητών επιπέδου    UEFA C - Μη
έγκαιρη επικαιροποίηση δικαιολογητικών προπονητή - Απασχό-
ληση προπονητή σε αθλητικά σωµατεία ατόµων µε αναπηρία -
Απασχόληση εκπαιδευτή σε αθλητικά σωµατεία σκοποβολής ή
τοξοβολίας - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 29 και παρ. 2, 5 και 11
άρθρου 31  ν. 2725/1999

Άρθρο 10 Συµµετοχή αλλοδαπών αθλητών σε διοργανώσεις
µηχανοκίνητου αθλητισµού - Ψηφιακή Κάρτα      Υγείας Αθλητή -
Τροποποίηση παρ. 7 και 9 και προσθήκη παρ. 9Α στο άρθρο 33
του ν. 2725/1999

Άρθρο 11 Χρηµατικές επιβραβεύσεις διακριθέντων      αθλητών
- Διορισµοί διακριθέντων αθλητών - Τροποποίηση παρ. 2, 4 και 9
άρθρου 34 ν. 2725/1999

Άρθρο 12 Προϋποθέσεις επιχορήγησης αθλητικών φορέων -
Αντικατάσταση παρ. 5Α άρθρου 50 ν. 2725/1999

Άρθρο 13 Ψηφιοποίηση ειδικού πίνακα διακριθέντων αθλητών
µέσω του «e-KOUROS» - Τροποποίηση άρθρου 18 και παρ. 2 άρ-
θρου 25 ν. 5085/2024

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΗ ΚΑΙ ΤΗ ΛΕΙ-

ΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ ΑΘΛΗΤΙΚΩΝ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΕΩΝ
Άρθρο 14 Προσθήκη οµάδας Κ στην κατηγοριοποίηση των

αθλητικών εγκαταστάσεων - Προσθήκη υποπερ.ιαια) στην παρ. 1
του άρθρου 56Α του ν. 2725/1999 

Άρθρο 15 Προϋποθέσεις αδειοδότησης Οµάδας Κ -     Ύπαρξη
απινιδωτή στις αθλητικές εγκαταστάσεις -      Τροποποίηση άρ-
θρου 56Β ν. 2725/1999

Άρθρο 16 Προσθήκη των οµάδων Ζ1 και Κ στο πεδίο    ελέγχου
καταλληλότητας των αθλητικών εγκαταστάσεων - Τροποποίηση
άρθρου 56Γ ν. 2725/1999 

Άρθρο 17 Καθορισµός κλάδων άθλησης για αθλητές µε αµοιβή
- Τροποποίηση άρθρου 59 ν. 2725/1999

Άρθρο 18 Έλεγχος και τήρηση του όρου της προσβασιµότη-
τας ατόµων µε αναπηρία και εµποδιζόµενων ατόµων σε αθλητι-
κές εγκαταστάσεις - Τροποποίηση παρ. 2 και 3 άρθρου 25 ν.
4373/2016

Άρθρο 19 Προσεισµικός έλεγχος αθλητικών εγκαταστάσεων -
Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 265 ν. 5037/2023 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ ΑΘΛΗΤΙΚΗΣ ΒΙΑΣ ΚΑΙ

ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗΣ ΝΤΟΠΙΝΓΚ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΔΙΑΡΚΟΥΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ

ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΒΙΑΣ
Άρθρο 20 Διοικητικά µέτρα κατά της βίας - Τροποποίηση παρ.

2 άρθρου 1 ν. 4326/2015
Άρθρο 21 Επιβολή διοικητικών κυρώσεων σε ειδικές µορφές

αθλητικής βίας - Υποχρέωση ταυτοποίησης υπαιτίων φυσικών
προσώπων - Αντικατάσταση παρ. 5 και τροποποίηση παρ. 7 άρ-
θρου 1Α ν. 4326/2015 

Άρθρο 22 Υποχρέωση οργάνων δικαστικής λειτουργίας για
ανακοίνωση ποινικών διώξεων, βουλευµάτων και αποφάσεων -
Προσθήκη παρ. 8 στο άρθρο 132 του     ν. 2725/1999

Άρθρο 23 Απαγόρευση οργανωµένης µετακίνησης      οπαδών
- Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 5 ν. 4049/2012

Άρθρο 24 Ειδικό Σώµα Παρατηρητών της Διαρκούς     Επιτρο-
πής για την Αντιµετώπιση της Βίας - Ζητήµατα      έκτισης ποινών
της Επιτροπής - Τροποποίηση παρ. 2, προσθήκη παρ. 2Α και τρο-
ποποίηση παρ. 3 άρθρου 41Α    ν. 2725/1999 

Άρθρο 25 Παράνοµη είσοδος θεατών στην αθλητική εγκατά-
σταση µε ευθύνη της γηπεδούχου οµάδας ή προστηθέντων
αυτής - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 41Γ         ν. 2725/1999

Άρθρο 26 Ορισµός αρµοδίου για τον αθλητισµό Αντεισαγγελέα
Εφετών, στις Εισαγγελίες Εφετών Αθηνών, Πειραιώς και Θεσσα-
λονίκης - Προσθήκη παρ. 1Α στο άρθρο 128 του ν. 2725/1999

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ

ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗ ΤΟΥ ΝΤΟΠΙΝΓΚ
Άρθρο 27 Έλεγχοι σύµφωνα µε το Πρόγραµµα Κατανοµής

Ελέγχων (Test Distribution Plan) του Εθνικού Οργανισµού Κατα-
πολέµησης του Ντόπινγκ - Αντικατάσταση άρθρου 128Ε ν. 2725/
1999 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
Άρθρο 28 Υποχρέωση παρόχων αθλητικού στοιχήµατος για

την ειδοποίηση της Εθνικής Πλατφόρµας Αθλητικής Ακεραι-
ότητας σε περιπτώσεις ύποπτων στοιχηµάτων - Προσθήκη παρ.
6 στο άρθρο 21 του ν. 4726/2020

Άρθρο 29 Αποπληρωµή οφειλόµενων αποζηµιώσεων των
µελών του Ανώτατου Συµβουλίου Επίλυσης Αθλητικών Διαφορών
κατά τα έτη 2020-2023

Άρθρο 30 Δυνατότητα συµψηφισµού δαπανών αθλητικής ανώ-
νυµης εταιρείας µε οφειλόµενα οικονοµικά ανταλλάγµατα - Τρο-
ποποίηση παρ. 3 και 4 άρθρου 67Α ν. 2725/1999

Άρθρο 31 Αρµοδιότητα επί του αθλητικού εθελοντισµού - Τρο-
ποποίηση παρ. 3 άρθρου 15 ν. 4908/2022

Άρθρο 32 Ρυθµίσεις για το «Σπίτι του Στίβου» και το     «Σπίτι
του Βόλεϊ» - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 25 ν. 5069/2023

Άρθρο 33 Παράταση του ακατάσχετου της χρηµατοδότησης
αθλητικών οµάδων και της επιχορήγησης των Ειδικών Επιτροπών
του άρθρου 53 του ν. 2725/1999 από τα φορολογικά έσοδα τυ-
χερών παιγνίων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου δέκατου έκτου ν.
4787/2021

Άρθρο 34 Μετάθεση έναρξης ισχύος της παρ. 2 άρθρου 31Α
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ν. 2725/1999 ως προς τους προπονητές πετοσφαίρισης - Τροπο-
ποίηση παρ. 5 άρθρου 140 ν. 2725/1999 

Άρθρο 35 Εξειδίκευση προϋποθέσεων ίδρυσης παραρτηµάτων
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση παρ. 2, 2Α
και 4 και προσθήκη παρ. 5, 6 και 7 στο άρθρο 6 του ν. 4957/2022

Άρθρο 36 Μεταβατική διάταξη για τις κτιριακές υποδοµές και
εγκαταστάσεις των παραρτηµάτων Νοµικών Προσώπων Πανεπι-
στηµιακής Εκπαίδευσης - Τροποποίηση τίτλου Κεφαλαίου Γ’ Μέ-
ρους Ε’ και προσθήκη άρθρου 199Α στον ν. 5094/2024 

Άρθρο 37 Συστέγαση διαφορετικών µονάδων παροχής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης - Τροποποίηση περ. 1 υποπαρ. Θ.6. παρ.
Θ. άρθρου πρώτου ν. 4093/2012

Άρθρο 38 Παράταση προθεσµίας υποβολής αίτησης ρύθµισης
οφειλών σε Δήµους και Περιφέρειες 

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 39 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΡΑΣΙΤΕΧΝΙΚΟ ΚΑΙ 

ΤΟΝ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΟ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Οι διατάξεις του παρόντος έχουν σκοπό: α) τη διευκόλυνση
της διεξαγωγής αγώνων και της συγκρότησης καταστατικών ορ-
γάνων σωµατείων που καλλιεργούν τα λιγότερα δηµοφιλή αθλή-
µατα, β) την ίση µεταχείριση, ως προς τις έννοµες συνέπειες, της
µη κατοχής ενός σωµατείου της ειδικής αθλητικής αναγνώρισης
µε τη µη εγγραφή του στο οικείο ηλεκτρονικό µητρώο, γ) την ενί-
σχυση της ασφάλειας και της ευηµερίας των αθλητών, των προ-
πονητών και των λοιπών προσώπων που εµπλέκονται στο
αθλητικό γίγνεσθαι, δ) την ενίσχυση του ρυθµιστικού πλαισίου
του επαγγέλµατος του προπονητή αθληµάτων ατόµων µε αναπη-
ρία και την αποκατάσταση ζητηµάτων απώλειας κεκτηµένων
επαγγελµατικών δικαιωµάτων, τα οποία προέκυψαν κατά την
πρώτη εφαρµογή του νεοπαγούς κανονιστικού πλαισίου που ρυθ-
µίζει το επάγγελµα του προπονητή, ε) την εναρµόνιση µε τις επι-
ταγές των διεθνών κανονισµών ως προς τα αθλήµατα του
µηχανοκίνητου αθλητισµού, στ) την αποδοτικότερη λειτουργία
της ψηφιακής κάρτας υγείας αθλητή, ζ) τη λείανση των ανισοτή-
των που έχουν παρατηρηθεί στις επιβραβεύσεις αθλητών, οι
οποίοι διακρίθηκαν σε Ολυµπιακούς και Παραολυµπιακούς Αγώ-
νες και ταυτόχρονα την επιτάχυνση της καταβολής προς αυτούς
των οικονοµικών επιβραβεύσεων, η) την αξιοποίηση της ηλεκτρο-
νικής πλατφόρµας «e-KOUROS» για την ψηφιοποίηση του πίνακα
διακριθέντων αθλητών, θ) τη βελτίωση του πλαισίου αδειοδότη-
σης και ασφαλούς λειτουργίας των αθλητικών εγκαταστάσεων,
ι) τη συµµετοχή και των αθλητών, ως άµεσα ενδιαφερόµενων,
στη διαδικασία καθορισµού ενός κλάδου άθλησης ή µίας συγκε-
κριµένης διοργάνωσης ως επαγγελµατικά οργανωµένων, ια) τη
βελτίωση του ρυθµιστικού πλαισίου για τον έλεγχο και την τή-
ρηση του όρου της προσβασιµότητας στις αθλητικές εγκαταστά-
σεις για τα άτοµα µε αναπηρία και τα εµποδιζόµενα άτοµα, ιβ)
την προστασία της σωµατικής ακεραιότητας των χρηστών των
αθλητικών εγκαταστάσεων, ιγ) τη νοµοθετική καθιέρωση διαύλου
επικοινωνίας µεταξύ της Εισαγγελικής Αρχής και της Εθνικής
Πλατφόρµας Αθλητικής Ακεραιότητας (Ε.Π.ΑΘΛ.Α.), ιδ) την επί-
λυση διαδικαστικών προβληµάτων και ερµηνευτικών ζητηµάτων
που ανέκυψαν στην πράξη κατά την εφαρµογή των ρυθµίσεων
για την αντιµετώπιση των φαινοµένων βίας εντός και εκτός αγω-
νιστικών χώρων και την άσκηση των καθηκόντων της Διαρκούς
Επιτροπής για την Αντιµετώπιση της Βίας (Δ.Ε.Α.Β.), ιε) την απο-
τελεσµατικότερη     αντιµετώπιση των εγκληµάτων που άπτονται
του  ν. 2725/1999 (Α’ 121) από έµπειρους εισαγγελικούς λειτουρ-
γούς, ιστ) την επίτευξη της αναγκαίας ευελιξίας του Εθνικού Ορ-
γανισµού για την Καταπολέµηση του Ντόπινγκ (Ε.Ο.ΚΑ.Ν.) για

την κατανοµή και τη διενέργεια των ελέγχων ντόπινγκ σύµφωνα
µε τις διεθνείς επιταγές, ιζ) την αντιµετώπιση ειδικότερων θεµά-
των διοικητικής φύσης στον τοµέα του αθλητισµού και ιη) τη λει-
τουργική αναβάθµιση και αξιοποίηση του περιβάλλοντος χώρου
και των αθλητικών εγκαταστάσεων κλειστού στίβου και πετοσφαί-
ρισης (βόλεϊ), που βρίσκονται στην Παιανία Αττικής. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι ρυθµίσεις που αφορούν: α)
στην κατάργηση του κωλύµατος τόσο της εγγραφής τους ως
µελών, όσο και της εκλογιµότητάς τους σε καταστατικά όργανα
αθλητικού σωµατείου για όλους όσοι ασκούν πάσης φύσεως δι-
αιτητικό έργο σε αθλητικές εκδηλώσεις εδαφοσφαίρισης και
αθληµάτων µηχανοκίνητου αθλητισµού, καθώς και στην κατάρ-
γηση των ίδιας φύσεως κωλυµάτων για τους αθλητές της εδα-
φοσφαίρισης και του ηλεκτρονικού αθλητισµού (e-sports), β)
στην εξοµοίωση των επαχθών συνεπειών της µη εγγραφής ή της
µη επικαιροποίησης της εγγραφής αθλητικού σωµατείου στο οι-
κείο ηλεκτρονικό µητρώο µε τη µη λήψη ειδικής αθλητικής ανα-
γνώρισης, γ) στη σύσταση Διαρκούς Επιτροπής Ασφάλειας και
Ευηµερίας στον Αθλητισµό και τη θέσπιση υπευθύνου ασφαλείας
και ευηµερίας των αθλητών σε κάθε αθλητική οµοσπονδία, δ)
στην τροποποίηση των προϋποθέσεων για λήψη της άδειας
άσκησης επαγγέλµατος από τους υποψήφιους προπονητές,
καθώς και στην αναγνώριση επαγγελµατικών δικαιωµάτων για
τους διπλωµατούχους προπονητές ποδοσφαίρου UEFA C, στην
παροχή δυνατότητας αναγγελίας στη Γενική Γραµµατεία Αθλη-
τισµού (Γ.Γ.Α.) και σε προπονητές που είχαν διπλώµατα και
ασκούσαν το επάγγελµα επί σειρά ετών χωρίς να είναι κάτοχοι
απολυτηρίου λυκείου, στη λήψη µέριµνας για τα σωµατεία που
εδρεύουν σε νησιά µε πληθυσµό κατώτερο των τριών χιλιάδων
εκατό (3.100) κατοίκων ως προς την υποχρέωση απασχόλησης
προπονητή και στη µεταβατική εξοµοίωση των εκπαιδευτών σκο-
ποβολής και τοξοβολίας µε τους προπονητές των αθληµάτων
αυτών, ε) στη δυνατότητα συµµετοχής στα αθλήµατα του µηχα-
νοκίνητου αθλητισµού και σε αλλοδαπούς αθλητές υπό προϋπο-
θέσεις, στ) στην αξιοποίηση του Ατοµικού Ηλεκτρονικού Φακέλου
Υγείας και της ψηφιακής πλατφόρµας «e-KOUROS» για την έκ-
δοση και τον έλεγχο της ψηφιακής κάρτας υγείας αθλητή, ζ) στη
διεύρυνση του φάσµατος των νικών από 1η µέχρι 6η σε Ολυµπια-
κούς Αγώνες για τις οποίες παρέχονται οικονοµικές επιβραβεύ-
σεις (πριµ) και δικαίωµα διορισµού στο Δηµόσιο σε διακριθέντες
αθλητές, η) στην ψηφιοποίηση µέσω της πλατφόρµας «e-KOU-
ROS» της διαδικασίας εγγραφής στον ειδικό πίνακα των διακρι-
θέντων αθλητών, θ) στη διεύρυνση των προς αδειοδότηση
αθλητικών εγκαταστάσεων µε την προσθήκη νέας οµάδας Κ,
αλλά και των δικαιούχων υποβολής αίτησης αδειοδότησης, µε
την προσθήκη των χρηστών µεταξύ των δικαιούµενων προσώ-
πων, ι) στην τροποποίηση της ρύθµισης για τη µετατροπή ενός
πρωταθλήµατος σε οργανωµένη επαγγελµατικά διοργάνωση στο
πλαίσιο της οποίας µπορούν να αγωνίζονται αµειβόµενοι αθλη-
τές, ια) στην παροχή δυνατότητας έκδοσης βεβαίωσης ως προς
την τήρηση του όρου της προσβασιµότητας ατόµων µε αναπηρία
και εµποδιζόµενων ατόµων σε αθλητικές εγκαταστάσεις, πέραν
της αρµόδιας υπηρεσίας πολεοδοµίας και σε ελεγκτή δόµησης
εγγεγραµµένο στο Μητρώο Ελεγκτών Δόµησης, ιβ) στη διενέρ-
γεια αντισεισµικού ελέγχου στις αθλητικές εγκαταστάσεις, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 265 του  ν. 5037/2023 (Α’ 78), ιγ) στην
υποχρεωτική εκ µέρους του Εισαγγελέα Πρωτοδικών γνωστοποί-
ηση των ποινικών διώξεων στην Εθνική Πλατφόρµα Αθλητικής
Ακεραιότητας και στην οικεία αθλητική οµοσπονδία, ιδ) στη δυ-
νατότητα ενεργοποίησης της Διαρκούς Επιτροπής για την Αντι-
µετώπιση της Βίας (Δ.Ε.Α.Β.) και για περιστατικά βίας που
λαµβάνουν χώρα στον αµέσως περιβάλλοντα χώρο των αθλητι-
κών εγκαταστάσεων και σχετίζονται άµεσα από απόψεως τόπου
και χρόνου µε εγχώρια επίσηµη αθλητική διοργάνωση, ιε) στην
αναγνώριση του δικαιώµατος στις οµάδες να λαµβάνουν πληρο-
φορίες για την ταυτότητα του οπαδού - παραβάτη από το υλικό
καταγραφής των καµερών που λειτουργεί µε ευθύνη της Αστυ-
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νοµικής Αρχής, ιστ) στην κατάργηση της δυνατότητας απαγόρευ-
σης των µεµονωµένων µετακινήσεων φιλάθλων σε έδρες αντίπα-
λων οµάδων µε απόφαση του αρµόδιου για τον Αθλητισµό
Υπουργού, ιζ) στην ενίσχυση του πλαισίου επιλογής και ορισµού
των παρατηρητών της Δ.Ε.Α.Β., ιη) σε βελτιωτικές ρυθµίσεις για
τους διενεργούµενους από την Αστυνοµία δειγµατοληπτικούς
ελέγχους των κατόχων εισιτηρίων αθλητικών αγώνων, ιθ) στην
πρόβλεψη ορισµού αρµοδίου για τον αθλητισµό Αντεισαγγελέα
Εφετών, κ) στον προγραµµατισµό των ελέγχων ντόπινγκ από τον
Εθνικό Οργανισµό για την Καταπολέµηση του Ντόπινγκ
(Ε.Ο.ΚΑ.Ν.) σύµφωνα µε τις προβλέψεις τόσο του Παγκόσµιου
Κώδικα Αντιντόπινγκ όσο και των Διεθνών Προτύπων, κα) στην
υποχρέωση των παρόχων αθλητικού στοιχήµατος για την ειδο-
ποίηση της Εθνικής Πλατφόρµας Αθλητικής Ακεραιότητας σε πε-
ριπτώσεις ύποπτων στοιχηµάτων, και κβ) στη θέσπιση ειδικών
ρυθµίσεων ως προς τους όρους δόµησης, τις επιτρεπόµενες
χρήσεις γης και την αρµοδιότητα έκδοσης των οικοδοµικών
αδειών για τις εργασίες ανακαίνισης και ανακατασκευής των
αθλητικών εγκαταστάσεων κλειστού στίβου και πετοσφαίρισης
(βόλεϊ), που βρίσκονται στην Παιανία Αττικής, καθώς και για την
κατασκευή νέων αθλητικών χρήσεων στον περιβάλλοντα χώρο
των εγκαταστάσεων αυτών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΑΘΛΗΤΙΚΑ ΣΩΜΑΤΕΙΑ - ΣΥΣΤΑΣΗ

ΔΙΑΡΚΟΥΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ ΚΑΙ ΕΥΗΜΕΡΙΑΣ ΣΤΟΝ
ΑΘΛΗΤΙΣΜΟ - ΨΗΦΙΑΚΗ ΚΑΡΤΑ ΥΓΕΙΑΣ

ΑΘΛΗΤΗ ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 3
Προσθήκη διαιτητών και κριτών αθλήµατος
εδαφοσφαίρισης στις εξαιρέσεις κωλύµατος 

για συµµετοχή σε συλλογικά όργανα αθλητικού 
σωµατείου - Δυνατότητα κατ’ εξαίρεση εγγραφής 

αθλητών εδαφοσφαίρισης και ηλεκτρονικού 
αθλητισµού (e-sports) σε αθλητικό σωµατείο - 
Κατάργηση κωλύµατος συµµετοχής εµπόρων 

στο Διοικητικό Συµβούλιο αθλητικού σωµατείου 
στα αθλήµατα του µηχανοκίνητου αθλητισµού - 

Τροποποίηση παρ. 4, 6 και 7 άρθρου 3 ν. 2725/1999

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 2725/
1999 (Α’ 121), περί κωλυµάτων εγγραφής - περιορισµών των εν
ενεργεία διαιτητών, κριτών, χρονοµετρών και όσων άλλων συµ-
µετέχουν σε διαιτητικό έργο ατοµικού αθλήµατος να είναι µέλη
του Διοικητικού Συµβουλίου ή της εξελεγκτικής επιτροπής ή αντι-
πρόσωποι σε υπερκείµενες ενώσεις ή οµοσπονδίες, µετά από τις
λέξεις «του θαλάσσιου σκι» διαγράφονται οι λέξεις «τους αλυ-
τάρχες και τους κριτές» και προστίθενται οι λέξεις «της εδαφο-
σφαίρισης και» και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι εν ενεργεία διαιτητές, κριτές, χρονοµέτρες και όσοι
άλλοι συµµετέχουν σε διαιτητικό έργο ατοµικού αθλήµατος, µέλη
των οικείων συνδέσµων, µπορούν να είναι µέλη αθλητικού σωµα-
τείου που καλλιεργεί τον ίδιο κλάδο άθλησης, δεν επιτρέπεται
όµως να είναι µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ή της εξελεγκτι-
κής επιτροπής του σωµατείου αυτού, ούτε να είναι αντιπρόσωποί
του σε υπερκείµενες ενώσεις ή οµοσπονδίες. Το κώλυµα του
προηγούµενου εδαφίου δεν ισχύει για τους διαιτητές και τους
κριτές των αθληµάτων της σκοποβολής, του ζατρικίου, του αγω-
νιστικού µπριτζ, του αεραθλητισµού, της τοξοβολίας, του θαλάσ-
σιου σκι, της εδαφοσφαίρισης και των αθληµάτων του µηχανο-
κίνητου αθλητισµού.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 2725/1999, περί της δυνα-
τότητας κατ’ εξαίρεση εγγραφής αθλητών ως µελών σε αθλητικό
σωµατείο που καλλιεργεί τον ίδιο κλάδο άθλησης, καθώς και της
συµµετοχής τους στο Διοικητικό Συµβούλιο και στα άλλα όργανα
αυτού, υπερκείµενων ενώσεων ή της αθλητικής οµοσπονδίας,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο,
µετά από τις λέξεις «του τριάθλου,» προστίθενται οι λέξεις «της
εδαφοσφαίρισης,», β) στο δεύτερο εδάφιο, µετά από τις λέξεις
«του αγωνιστικού µπριτζ» προστίθενται οι λέξεις «, του ηλεκτρο-

νικού αθλητισµού (e-sports)» και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως
εξής:

«6. Κατ’ εξαίρεση, οι αθλητές των αθληµάτων της σκοποβολής,
του γκολφ, του µπιλιάρδου, του µπόουλινγκ, της ορειβασίας και
αναρρίχησης, του παγκρατίου, της ιππασίας, του αεραθλητι-
σµού, της τοξοβολίας, του θαλάσσιου σκι, της αντισφαίρισης, της
τοιχοσφαίρισης, της ξιφασκίας, της αθλητικής αλιείας, του τριά-
θλου, της εδαφοσφαίρισης, καθώς επίσης και οι αθλητές των µη-
χανοκίνητων αθληµάτων και των σχετικών κλάδων άθλησης
αυτών, µπορούν να εγγράφονται ως µέλη σε αθλητικό σωµατείο
που καλλιεργεί τον ίδιο κλάδο άθλησης και να µετέχουν στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο και στα άλλα όργανα αυτού, υπερκείµενων
ενώσεων ή της αθλητικής οµοσπονδίας, εφόσον έχουν συµπλη-
ρώσει το τριακοστό πέµπτο (35ο) έτος της ηλικίας τους. Στην
εξαίρεση του προηγούµενου εδαφίου υπάγονται και οι αθλητές
των αθληµάτων του ζατρικίου, του αγωνιστικού µπριτζ, του ηλε-
κτρονικού αθλητισµού (e-sports) και της ιστιοπλοΐας ανοιχτής θά-
λασσας, εφόσον είναι ενήλικες.»

3. Στην παρ. 7 του άρθρου 3 του ν. 2725/1999, περί των κωλυ-
µάτων συµµετοχής σε αθλητικό σωµατείο, καταργείται το δεύ-
τερο εδάφιο και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Δεν επιτρέπεται να είναι µέλη αθλητικού σωµατείου το προ-
σωπικό του σωµατείου, για όσο χρόνο διαρκεί η πάσης φύσεως
σύµβαση εργασίας του µε αυτό και για έναν (1) χρόνο από τη
λήξη της, καθώς επίσης και όσοι συνάπτουν σύµβαση µε το σω-
µατείο για παροχή υπηρεσιών ή για εκτέλεση έργου µε αµοιβή,
είτε ατοµικά είτε ως οµόρρυθµοι εταίροι είτε ως διαχειριστές
Ε.Π.Ε. ή Ι.Κ.Ε. ή µέλη Διοικητικού Συµβουλίου ανώνυµης εται-
ρείας, για όσο χρόνο διαρκεί η σύµβαση παροχής υπηρεσιών ή
η εκτέλεση του έργου και για έναν (1) χρόνο µετά τη λήξη, µε
οποιονδήποτε τρόπο, της σύµβασης ή την παράδοση του έργου,
αντίστοιχα.»

Άρθρο 4
Βιβλία σωµατείων - Αντικατάσταση άρθρου 6 

ν. 2725/1999

Το άρθρο 6 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί των τηρούµενων
από τα αθλητικά σωµατεία βιβλίων, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 6
Βιβλία

1. Κάθε αθλητικό σωµατείο τηρεί, χειρόγραφα, έντυπα ή ηλε-
κτρονικά, τα εξής Βιβλία:

α) Μητρώου Μελών, στο οποίο καταχωρείται τουλάχιστον ο
Αριθµός Φορολογικού Μητρώου κάθε µέλους,

β) Πρακτικών Συνεδριάσεων Γενικών Συνελεύσεων,
γ) Πρακτικών Συνεδριάσεων Διοικητικού Συµβουλίου,
δ) Εσόδων - Εξόδων, εκτός εάν αποκτά εισόδηµα από επιχει-

ρηµατική δραστηριότητα, οπότε εφαρµόζεται το άρθρο 13 του
Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν. 5104/2024, Α’ 58), περί λο-
γιστικών βιβλίων και στοιχείων,

ε) Περιουσιακών Στοιχείων και
στ) Πρωτοκόλλου εισερχοµένων και εξερχοµένων εγγράφων.
2. Με την επιφύλαξη των διατάξεων της φορολογικής νοµοθε-

σίας για τις οντότητες του άρθρου 1 του ν. 4308/2014 (Α’ 251),
τα Βιβλία της παρ. 1, σε περίπτωση: 

α) χειρόγραφης τήρησης, πριν από τη χρήση τους, σφραγίζο-
νται µε τη σφραγίδα του Σωµατείου και θεωρούνται σε κάθε σε-
λίδα τους από το αρµόδιο όργανο του Σωµατείου, 

β) έντυπης τήρησης, εκτυπώνονται, υπογράφονται και στη συ-
νέχεια αρχειοθετούνται ηµερολογιακά σε φυσικό φάκελο. Ειδικά
για τα Βιβλία των περ. α’, δ’, ε’ και στ’, της παρ. 1, η εκτύπωση
δεν γίνεται ανά εγγραφή, αλλά ανά ηµερολογιακό τρίµηνο. Η
εκτύπωση πραγµατοποιείται εντός είκοσι (20) ηµερών από τη
λήξη εκάστου ηµερολογιακού τριµήνου, σφραγίζεται και υπογρά-
φεται από το αρµόδιο όργανο του σωµατείου, 

γ) ηλεκτρονικής τήρησης, υπογράφονται ψηφιακά. 
3. Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό          Υπουρ-

γού, τα Βιβλία της παρ. 1, εφόσον δεν πρόκειται περί οντοτήτων
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του άρθρου 1 του ν. 4308/2014, τηρούνται ψηφιακά στο πληρο-
φοριακό σύστηµα «e-KOUROS» του άρθρου 18 του ν. 5085/2024
(Α’ 17). Με την ίδια απόφαση καθορίζονται η ηµεροµηνία έναρξης
και ο τρόπος τήρησης των ψηφιακών βιβλίων, η διαδικασία έκδο-
σης έγκυρων αποσπασµάτων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. 

4. Η Διεύθυνση Οικονοµικής Υποστήριξης Τοµέα Αθλητισµού
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού δύνα-
ται να ζητεί από τα αθλητικά σωµατεία και να λαµβάνει, ετησίως,
σε ηλεκτρονική µορφή, αντίγραφο των δεδοµένων που διαβιβά-
ζουν στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων κατά τα οριζό-
µενα στην παρ. 1 του άρθρου 16 του Κώδικα Φορολογικής
Διαδικασίας, εφόσον πρόκειται για οντότητες του άρθρου 1 του
ν. 4308/2014.

5. Η µη τήρηση του παρόντος, καθώς και της παρ. 2 του άρ-
θρου 7 συνεπάγονται την ανάκληση της ειδικής αθλητικής ανα-
γνώρισης του σωµατείου.»

Άρθρο 5
Συνέπειες µη εγγραφής ή µη επικαιροποίησης 

εγγραφής των αθλητικών σωµατείων στο 
ηλεκτρονικό µητρώο του άρθρου 142 

του ν. 4714/2020 - Τροποποίηση παρ. 1Α άρθρου 8 
ν. 2725/1999

Στην παρ. 1Α του άρθρου 8 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί ει-
δικής αθλητικής αναγνώρισης, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) στο δεύτερο εδάφιο, µετά από τις λέξεις «ειδική
αθλητική αναγνώριση» προστίθεται η φράση «και δεν έχει εγγρα-
φεί στο «Ηλεκτρονικό Μητρώο Ερασιτεχνικών Αθλητικών Σωµα-
τείων» του άρθρου 142 του ν. 4714/2020 (Α’  148),», β) προστί-
θεται τελευταίο εδάφιο και η παρ. 1Α διαµορφώνεται ως εξής:

«1Α. Κατά τα πρώτα δύο (2) έτη από την εγγραφή του σε αθλη-
τική ένωση ή οµοσπονδία, το αθλητικό σωµατείο µετέχει στην
αγωνιστική δραστηριότητα της οικείας ένωσης ή οµοσπονδίας,
πλην των πανελληνίων αγώνων και πρωταθληµάτων ή των τελι-
κών φάσεων πανελληνίων αγώνων και πρωταθληµάτων, χωρίς να
διαθέτει ειδική αθλητική αναγνώριση, την οποία µπορεί να αιτηθεί
και να λάβει το αργότερο εντός του ίδιου χρονικού διαστήµατος.
Αν µετά από την παρέλευση δύο (2) ετών από την εγγραφή του
το αθλητικό σωµατείο δεν έχει λάβει ειδική αθλητική αναγνώριση
και δεν έχει εγγραφεί στο «Ηλεκτρονικό Μητρώο Ερασιτεχνικών
Αθλητικών Σωµατείων» του άρθρου 142 του ν. 4714/2020 (Α’ 148),
διαγράφεται αυτοδικαίως από το µητρώο των µελών της ένωσης
ή της οµοσπονδίας και δε δύναται πλέον να συµµετέχει στις αγω-
νιστικές διοργανώσεις της αντίστοιχης αθλητικής ένωσης ή οµο-
σπονδίας. 

Αθλητικό σωµατείο, το οποίο δεν επικαιροποιεί επί δύο (2) συ-
νεχόµενα έτη τα στοιχεία εγγραφής του στο ηλεκτρονικό µητρώο
του δεύτερου εδαφίου, διαγράφεται αυτοδικαίως από το µητρώο
των µελών της ένωσης ή της οµοσπονδίας.»

Άρθρο 6
Ρυθµίσεις για τα Διοικητικά Συµβούλια 

των αθλητικών οµοσπονδιών - Τροποποίηση 
παρ. 1 άρθρου 22 ν. 2725/1999

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 22 του ν. 2725/
1999 (Α’ 121), περί Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικής οµοσπον-
δίας, οι λέξεις «του τρίτου εδαφίου» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«του τέταρτου εδαφίου» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) της αθλητικής οµοσπονδίας
εκλέγεται για τετραετή θητεία, εντός του τελευταίου τετραµήνου
του έτους διεξαγωγής των Ολυµπιακών Αγώνων και αποτελείται:

α) από πέντε (5) έως επτά (7) µέλη, εάν η οµοσπονδία έχει στη
δύναµή της από είκοσι (20) µέχρι τριάντα (30) σωµατεία,

β) από επτά (7) έως ένδεκα (11) µέλη, εάν η οµοσπονδία έχει
στη δύναµή της από τριάντα ένα (31) έως εκατό (100) σωµατεία,

γ) από ένδεκα (11) έως δεκαπέντε (15) µέλη, εάν η οµοσπονδία
έχει στη δύναµή της από εκατόν ένα (101) έως διακόσια πενήντα
(250) σωµατεία,

δ) από δεκαπέντε (15) έως είκοσι ένα (21) µέλη, εάν η οµο-
σπονδία έχει στη δύναµή της από διακόσια πενήντα ένα (251) ή
περισσότερα σωµατεία.

Κατά παρέκκλιση του δωδέκατου εδαφίου της παρ. 5 του άρ-
θρου 5 και του τέταρτου εδαφίου της παρ. 5 του άρθρου 14, για
την ανάδειξη του Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικής οµοσπον-
δίας, ο αριθµός των υποψηφίων από κάθε φύλο πρέπει να είναι
τουλάχιστον ίσος µε το σαράντα τοις εκατό (40%) του αριθµού
των προς εκλογή θέσεων, συνυπολογιζοµένης και αυτής του
Προέδρου. Τουλάχιστον το ένα τρίτο (1/3) των θέσεων των µελών
του Διοικητικού Συµβουλίου κάθε αθλητικής οµοσπονδίας κατα-
λαµβάνουν υποχρεωτικά υποψήφιοι από κάθε φύλο και η εκλογή
γίνεται κατά τη σειρά των σταυρών προτίµησης που συγκέντρω-
σαν οι υποψήφιοι. Εάν ο αριθµός που προκύπτει είναι δεκαδικός,
στρογγυλοποιείται στην αµέσως προηγούµενη ακέραιη µονάδα.
Εάν η ποσόστωση του τρίτου εδαφίου δεν επιτυγχάνεται, ο αριθ-
µός των θέσεων που προκύπτει κατά το εδάφιο αυτό, ανεξαρτή-
τως της γενικής κατάταξης των υποψηφίων µε βάση τους
σταυρούς προτίµησης, συµπληρώνεται από τους υποψηφίους
του φύλου, για το οποίο εφαρµόστηκε η ελάχιστη ποσόστωση
του δευτέρου εδαφίου. Οι τελευταίοι καταλαµβάνουν θέσεις
µελών του Δ.Σ. κατά τη µεταξύ τους σειρά κατάταξης µε βάση
τους σταυρούς προτίµησης που συγκέντρωσαν. Ειδικά το Δ.Σ.
της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας (Ε.Π.Ο.) εκλέγεται
για τετραετή θητεία εντός των µηνών Ιουνίου και Ιουλίου του
έτους διεξαγωγής των Ολυµπιακών Αγώνων, πριν από την έναρξη
αυτών και τριάντα (30), τουλάχιστον, ηµέρες πριν από την έναρξη
της αµέσως επόµενης αγωνιστικής περιόδου. Ειδικά το Δ.Σ. της
Ελληνικής Οµοσπονδίας Αθλητισµού Κωφών εκλέγεται για τετρα-
ετή θητεία, εντός του τελευταίου τετράµηνου του έτους διεξα-
γωγής των Ολυµπιακών Αγώνων Κωφών.»

Άρθρο 7
Σύσταση Διαρκούς Επιτροπής Ασφάλειας 

και Ευηµερίας στον Αθλητισµό - Προσθήκη 
άρθρου 23Β στον ν. 2725/1999

Στον ν. 2725/1999 (Α’ 121) µετά το άρθρο 23Α, περί συµβούλου
αθλητικής ψυχολογίας οµοσπονδίας, προστίθεται άρθρο 23Β ως
εξής:

«Άρθρο 23Β
Σύσταση Διαρκούς Επιτροπής Ασφάλειας 

και Ευηµερίας στον Αθλητισµό

1. Συστήνεται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.) του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Διαρκής
Επιτροπή Ασφάλειας και Ευηµερίας στον Αθλητισµό (Δ.Ε.Α.Ε.Α.),
στην οποία µετέχουν δεκατρία (13) µέλη ως ακολούθως: 

α) τρεις (3) εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, 

β) ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας,
γ) ένας (1) εκπρόσωπος  του Υπουργείου Προστασίας του Πο-

λίτη,
δ) ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
ε) ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής

και Οικογένειας, 
στ) ένας (1) εκπρόσωπος της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτρο-

πής, και 
ζ) πέντε (5) επιστήµονες εγνωσµένου κύρους, µε ειδίκευση και

εµπειρία στα θέµατα ασφάλειας και ευηµερίας στον αθλητισµό. 
Η θητεία των µελών ορίζεται τετραετής. 
2. Η Δ.Ε.Α.Ε.Α. έχει ως έργο: 
α) την προστασία της σωµατικής και ψυχολογικής ακεραι-

ότητας των αθλητών, 
β) την πρόληψη φαινοµένων σεξουαλικής παρενόχλησης και

κακοποίησης στον αθλητισµό, γ) τον σχεδιασµό δράσεων αντι-
µετώπισης των κακοποιητικών συµπεριφορών στον αθλητισµό, 

δ) την υποβολή σχετικών εισηγήσεων προς τον αρµόδιο για
τον αθλητισµό Υπουργό, 

ε) την παραγωγή επιµορφωτικού υλικού, 
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στ) τη διενέργεια επιµορφωτικών σεµιναρίων και τη χορήγηση
σχετικών βεβαιώσεων παρακολούθησης, καθώς και

ζ) τη συνεργασία µε άλλους αρµόδιους φορείς.
3. Η γραµµατειακή και διοικητική υποστήριξη του έργου της

Δ.Ε.Α.Ε.Α. παρέχεται από υπαλλήλους της Γενικής Γραµµατείας
Αθλητισµού. 

4. Οι δαπάνες για τη λειτουργία της Δ.Ε.Α.Ε.Α. βαρύνουν τον
τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού. Οι δαπάνες µετακίνησης καλύπτονται σύµ-
φωνα µε την υποπαρ. Δ.9 της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν.
4336/2015 (Α’  94), περί δαπανών µετακινούµενων εντός και εκτός
επικρατείας.

5. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουρ-
γού και των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Δικαιοσύνης, Υγείας και Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας συ-
γκροτείται η Δ.Ε.Α.Ε.Α. και καθορίζεται κάθε άλλο θέµα σχετικό
µε τη λειτουργία της. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον
αθλητισµό Υπουργού και του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, δύναται να καθορίζεται για τα µέλη της Δ.Ε.Α.Ε.Α.
η µηνιαία ή ανά συνεδρίαση αποζηµίωση, σύµφωνα µε το άρθρο
21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), περί αµοιβών συλλογικών οργά-
νων.»

Άρθρο 8
Υπεύθυνος ασφάλειας και ευηµερίας αθλητών - 

Προσθήκη άρθρου 23Γ στον  ν. 2725/1999

Στον ν. 2725/1999 (Α’ 121) µετά το άρθρο 23Β, περί σύστασης
Διαρκούς Επιτροπής Ασφάλειας και Ευηµερίας, προστίθεται
άρθρο 23Γ ως εξής:

«Άρθρο 23Γ
Υπεύθυνος ασφάλειας και ευηµερίας αθλητών

1. Κάθε αθλητική οµοσπονδία υποχρεούται να προσλαµβάνει
έναν (1) υπεύθυνο ασφάλειας και ευηµερίας αθλητών, ως ειδικό
συνεργάτη, ο οποίος διαχειρίζεται τα θέµατα που σχετίζονται µε
την πρόληψη και την αντιµετώπιση της σωµατικής, ψυχολογικής
και σεξουαλικής παρενόχλησης και κακοποίησης, καθώς και της
παραµέλησης αθλητών των αθληµάτων που καλλιεργεί η οµο-
σπονδία. 

2. Ως υπεύθυνοι ασφάλειας και ευηµερίας αθλητών µπορούν
να προσλαµβάνονται: 

α) Ψυχολόγοι µε άδεια άσκησης επαγγέλµατος ψυχολόγου. 
β) Κοινωνικοί λειτουργοί µε άδεια άσκησης επαγγέλµατος κοι-

νωνικού λειτουργού. 
γ) Πτυχιούχοι Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού µε µεταπτυχια-

κές σπουδές ή διδακτορικό δίπλωµα στο γνωστικό αντικείµενο
της Ψυχολογίας Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού. Καθήκοντα
υπεύθυνου ασφάλειας και ευηµερίας δύναται να ασκεί και ο σύµ-
βουλος αθλητικής ψυχολογίας του άρθρου 23Α, εφόσον πληροί
τις προϋποθέσεις του δεύτερου εδαφίου της παρ. 3.

3. Ο υπεύθυνος ασφάλειας και ευηµερίας αθλητών συµβάλλε-
ται εγγράφως µε την αθλητική οµοσπονδία, στην οποία παρέχει
τις υπηρεσίες του µε σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας, πλήρους
ή µερικής απασχόλησης, ή παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών.
Προκειµένου να συµβληθεί µε την Οµοσπονδία, παρακολουθεί
τα σεµινάρια που διοργανώνει η Δ.Ε.Α.Ε.Α. της παρ. 2 του άρ-
θρου 23Β, προσκοµίζοντας τη σχετική βεβαίωση παρακολούθη-
σης. 

4. Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού κα-
θορίζονται οι ειδικότερες αρµοδιότητες, τα τυχόν πρόσθετα προ-
σόντα και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την άσκηση των καθη-
κόντων του Υπεύθυνου Ασφαλείας και Ευηµερίας.»

Άρθρο 9
Προπονητές αθληµάτων ατόµων µε αναπηρία - 

Αναγνώριση διπλώµατος προπονητών επιπέδου 
UEFA C - Μη έγκαιρη επικαιροποίηση 

δικαιολογητικών προπονητή - Απασχόληση 
προπονητή σε αθλητικά σωµατεία ατόµων 

µε αναπηρία - Απασχόληση εκπαιδευτή 
σε αθλητικά σωµατεία σκοποβολής ή τοξοβολίας - Τροπο-

ποίηση παρ. 7 άρθρου 29 και παρ. 2, 5 και 11 
άρθρου 31 ν. 2725/1999

1. Στην παρ. 7 του άρθρου 29 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί
ασκήσεως του επαγγέλµατος του προπονητή ατόµων µε αναπη-
ρία, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην αρχή του
δεύτερου εδαφίου απαλείφεται η λέξη «Ειδικά» και στο τέλος
προστίθενται οι λέξεις «αθλήµατος ατόµων µε αναπηρία», β) το
τρίτο εδάφιο αντικαθίσταται, γ) προστίθεται τέταρτο εδάφιο και
η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Η άσκηση του επαγγέλµατος του προπονητή ατόµων µε
αναπηρία επιτρέπεται µόνο στον κάτοχο ειδικής άδειας, που χο-
ρηγείται σύµφωνα µε το άρθρο 31. Για τη χορήγηση ειδικής
άδειας άσκησης του επαγγέλµατος του προπονητή ατόµων µε
αναπηρία απαιτείται πτυχίο Τ.Ε.Φ.Α.Α. ή Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή ισότιµης
σχολής του εξωτερικού ή δίπλωµα των σχολών προπονητών της
Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού ή της Εθνικής Σχολής Προπο-
νητών για τη συγκεκριµένη ειδικότητα αθλήµατος ατόµων µε ανα-
πηρία. Ειδικά αθλητές ή αθλήτριες µε αναπηρία, που έχουν
συµµετάσχει σε Παραολυµπιακούς Αγώνες ή έχουν κατακτήσει
1η έως 6η νίκη σε Παγκόσµιο Πρωτάθληµα ή 1η έως 4η νίκη σε
Πανευρωπαϊκό Πρωτάθληµα ανδρών ή γυναικών, δύνανται να λά-
βουν άδεια άσκησης επαγγέλµατος προπονητή Α’ επιπέδου,
ύστερα από φοίτηση στην Εθνική Σχολή Προπονητών του άρ-
θρου 31Β. Οι προπονητές αθληµάτων ατόµων µε αναπηρία της
παρούσας επιτρέπεται να ασκούν το επάγγελµα του προπονητή,
είτε σε σωµατεία αθλητών µε αναπηρία, είτε σε σωµατεία αρτι-
µελών αθλητών του αντίστοιχου αθλήµατος.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 31 του ν. 2725/1999, περί αναγγε-
λίας της άσκησης του επαγγέλµατος του προπονητή, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. α), αα) στο πρώτο εδά-
φιο της υποπερ. αα) οι λέξεις «UEFA Β» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «UEFA C», αβ) προστίθεται τελευταίο εδάφιο, β) στην περ.
γ) στο δεύτερο εδάφιο µετά από τις λέξεις «ο οποίος» προστίθε-
ται η φράση «δεν προβαίνει εγκαίρως στην επικαιροποίηση και»
και οι λέξεις «το σύνολο των δικαιολογητικών» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «τα δικαιολογητικά των υποπερ. αβ) έως αε) και
αη)» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. α) Για την αναγγελία προς τη Γ.Γ.Α. της άσκησης του επαγ-
γέλµατος του προπονητή απαιτούνται τα παρακάτω δικαιολογη-
τικά:

αα) Πτυχίο τριτοβάθµιας εκπαίδευσης Σχολής ή Τµήµατος Επι-
στηµών Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού (Σ.Ε.Φ.Α.Α. ή
Τ.Ε.Φ.Α.Α.), µε κύρια ή πρώτη ή δευτερεύουσα ειδικότητα στο
συγκεκριµένο άθληµα, ή πτυχίο τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σχο-
λής της αλλοδαπής που έχει αναγνωρισθεί ως ισότιµο και αντί-
στοιχο ή ως επαγγελµατικά ισοδύναµο από το Α.Τ.Ε.Ε.Ν. ή
δίπλωµα των σχολών προπονητών της Γ.Γ.Α. ή της Εθνικής Σχο-
λής Προπονητών ή αναγνωρισµένων σχολών προπονητών της αλ-
λοδαπής ή δίπλωµα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης επιπέδου πέντε (5) του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων του
άρθρου 25 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) ή ισότιµο τίτλο, που απονέ-
µεται στους αποφοίτους Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτι-
σης (Ι.Ε.Κ.) µε ειδικότητα στο οικείο άθληµα ή κλάδο άθλησης, ή
δίπλωµα των σχολών προπονητών της παρ. 4 του άρθρου 31Β,
επιπέδου τουλάχιστον UEFA C, όσον αφορά στο ποδόσφαιρο. Αν
ο τίτλος σπουδών έχει αποκτηθεί στο εξωτερικό, απαιτείται επι-
πλέον αντίγραφο του ξενόγλωσσου αναλυτικού προγράµµατος
σπουδών, συνοδευόµενο από επίσηµη µετάφρασή του στην ελ-
ληνική γλώσσα,

αβ) αντίγραφο ποινικού µητρώου γενικής χρήσης από το οποίο
να προκύπτει ότι δεν υφίσταται αµετάκλητη καταδίκη για τα αδι-
κήµατα που αναφέρονται στις περ. β) και γ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 3,

αγ) ιατρικές γνωµατεύσεις παθολόγου, ακτινολόγου και ψυχιά-
τρου, οι οποίες έχουν εκδοθεί είτε από δηµόσιο νοσοκοµείο, είτε
από ιδιώτες ιατρούς αντίστοιχων ειδικοτήτων,

αδ) απόδειξη εξόφλησης παραβόλου µέσω διαδικασίας «e-πα-
ράβολο» στο TAXISNET,
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αε) ευκρινής φωτοτυπία αστυνοµικής ταυτότητας,
αστ) απολυτήριο λυκείου ή ισότιµου τίτλου ή ανώτερου τίτλου

σπουδών,
αζ) άδεια ταχυπλόου, στην περίπτωση της αναγγελίας για το

άθληµα του θαλάσσιου σκι, και
αη) δίπλωµα εκπαίδευσης ή πιστοποιητικό πρώτων βοηθειών,

από το οποίο θα προκύπτει κατ’ ελάχιστον η εκπαίδευση σε πρό-
γραµµα καρδιοπνευµονικής αναζωογόνησης και χρήσης αυτόµα-
του εξωτερικού απινιδωτή.

Όποιος κατέχει δίπλωµα σχολής προπονητών της Γ.Γ.Α. ή
αθλητικής οµοσπονδίας, το οποίο αποκτήθηκε έως τη 19η.6.2021
αναγγέλλεται χωρίς να απαιτείται το δικαιολογητικό της υποπερ.
αστ).

β) Μετά την υποβολή της αίτησης της παρ. 1, εφόσον δεν εκ-
δοθεί απορριπτική απόφαση από το αρµόδιο όργανο της Γ.Γ.Α.,
σύµφωνα µε το άρθρο 3 του ν. 3919/2011 (Α’ 32), ο δικαιούχος
άσκησης επαγγέλµατος προπονητή λαµβάνει ατοµικό αριθµό µη-
τρώου και καταχωρίζεται στο ηλεκτρονικό µητρώο προπονητών,
που τηρείται στη Γ.Γ.Α.. Η εγγραφή κοινοποιείται στην οικεία
αθλητική οµοσπονδία, η οποία τηρεί µητρώο προπονητών για
κάθε άθληµα ή κλάδο άθλησης και στον οικείο σύνδεσµο προπο-
νητών, εφόσον υπάρχει τέτοιος.

γ) Όλοι οι προπονητές, οι οποίοι εγγράφονται στο µητρώο
προπονητών, οφείλουν να επικαιροποιούν τα δικαιολογητικά των
υποπερ. αβ) και αγ) της περ. α) ανά πέντε (5) έτη από την ηµερο-
µηνία εγγραφής τους, άλλως διαγράφονται αυτοδικαίως από το
µητρώο προπονητών. Ο προπονητής, ο οποίος δεν προβαίνει
εγκαίρως στην επικαιροποίηση και διαγράφεται αυτοδικαίως
σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο, επανεγγράφεται στο µητρώο υπο-
βάλλοντας τα δικαιολογητικά των υποπερ. αβ) έως αε) και αη)
της περ. α).»

3. Στην παρ. 5 του άρθρου 31 του ν. 2725/1999, περί απασχό-
λησης προπονητών σε αθλητικούς φορείς, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) στο δεύτερο εδάφιο µετά τη λέξη
«καταχωριστεί» προστίθενται οι λέξεις «η αναγγελία της», β) προ-
στίθενται τρία τελευταία εδάφια και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως
εξής:

«5. Κάθε προπονητής συµβάλλεται υποχρεωτικά εγγράφως µε
τον αθλητικό φορέα στον οποίο παρέχει τις υπηρεσίες του µε
σύµβαση πλήρους, µερικής ή περιοδικής απασχόλησης, εξαρτη-
µένης εργασίας ή παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών. Η σύµβαση,
για να είναι έγκυρη, απαιτείται να έχει καταχωριστεί η αναγγελία
της στο πληροφοριακό σύστηµα ΕΡΓΑΝΗ ή να κατατεθεί και να
θεωρηθεί από την αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία
(Δ.Ο.Υ.), ή να αναρτηθεί στο πληροφοριακό σύστηµα TAXISNET.
Το ύψος της παρεχόµενης αµοιβής δεν µπορεί να είναι κατώτερο
από τα διακόσια πενήντα (250) ευρώ ανά µήνα παρεχόµενης υπη-
ρεσίας ανεξάρτητα από το είδος της σύµβασης που έχει υπογρα-
φεί. Κάθε αθλητικός φορέας υποχρεούται να απασχολεί
προπονητή για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον έξι (6) µηνών εντός
της δωδεκάµηνης χρονικής περιόδου από την 1η Αυγούστου έως
και την 31η Ιουλίου του επόµενου έτους. Κατά παρέκκλιση του
τρίτου και τέταρτου εδαφίου, αθλητικοί φορείς, που εδρεύουν:
α) σε νησιωτικές περιφερειακές ενότητες µε πληθυσµό κατώτερο
των είκοσι πέντε χιλιάδων (25.000) κατοίκων, σύµφωνα µε την
παρ. 3 του άρθρου 87 του ν. 4804/2021 (Α’ 90), περί του πληθυ-
σµού Οργανισµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης, καθώς και β) στον
Δήµο Σαµοθράκης της Περιφερειακής Ενότητας Έβρου της Πε-
ριφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, γ) στη Δηµοτική
Κοινότητα Ερεικούσσης της Δηµοτικής Ενότητας Ερεικούσσης
του Δήµου Κεντρικής Κέρκυρας και Διαποντίων Νήσων της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Κέρκυρας της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων,
δ) στη Δηµοτική Κοινότητα Μαθρακίου της Δηµοτικής Ενότητας
Μαθρακίου του Δήµου Κεντρικής Κέρκυρας και Διαποντίων
Νήσων της Περιφερειακής Ενότητας Κέρκυρας της Περιφέρειας
Ιονίων Νήσων, ε) στη Δηµοτική Κοινότητα Οθωνών της Δηµοτικής
Ενότητας Οθωνών του Δήµου Κεντρικής Κέρκυρας και Διαπο-
ντίων Νήσων της Περιφερειακής Ενότητας Κέρκυρας της Περι-
φέρειας Ιονίων Νήσων, στ) στον Δήµο Παξών της Περιφερειακής
Ενότητας Κέρκυρας της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων, ζ) στον
Δήµο Μεγανησίου της Περιφερειακής Ενότητας Λευκάδας της

Περιφέρειας Ιονίων Νήσων, η) στον Δήµο Οινουσσών της Περι-
φερειακής Ενότητας Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου, θ)
στον Δήµο Ηρωικής Νήσου Ψαρών της Περιφερειακής Ενότητας
Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου, ι) στον Δήµο Αγαθονη-
σίου της Περιφερειακής Ενότητας Καλύµνου της Περιφέρειας
Νοτίου Αιγαίου, ια) στον Δήµο Αστυπάλαιας της Περιφερειακής
Ενότητας Καλύµνου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιβ) στον
Δήµο Λειψών της Περιφερειακής Ενότητας Καλύµνου της Περι-
φέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιγ) στον Δήµο Λέρου της Περιφερειακής
Ενότητας Καλύµνου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιδ) στον
Δήµο Πάτµου της Περιφερειακής Ενότητας Καλύµνου της Περι-
φέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιε) στον Δήµο Νισύρου της Περιφερει-
ακής Ενότητας Κω της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιστ) στον
Δήµο Μεγίστης της Περιφερειακής Ενότητας Ρόδου της Περιφέ-
ρειας Νοτίου Αιγαίου, ιζ) στον Δήµο Σύµης της Περιφερειακής
Ενότητας Ρόδου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιη) στον Δήµο
Τήλου της Περιφερειακής Ενότητας Ρόδου της Περιφέρειας Νο-
τίου Αιγαίου, ιθ) στον Δήµο Χάλκης της Περιφερειακής Ενότητας
Ρόδου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου και κ) στον Δήµο Γαύδου
της Περιφερειακής Ενότητας Χανίων της Περιφέρειας Κρήτης,
απασχολούν προπονητή για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον τριών
(3) µηνών εντός της δωδεκάµηνης χρονικής περιόδου από την
1η Αυγούστου έως και την 31η Ιουλίου του επόµενου έτους µε
σύµβαση πλήρους, µερικής ή περιοδικής απασχόλησης, εξαρτη-
µένης εργασίας ή παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών µε αµοιβή,
η οποία δεν µπορεί να είναι κατώτερη από τα εκατόν πενήντα
(150) ευρώ ανά µήνα παρεχόµενης υπηρεσίας ανεξάρτητα από
το είδος της σύµβασης που έχει υπογραφεί. Αθλητικό σωµατείο
που εδρεύει σε νησί που αποτελεί δηµοτική ενότητα µε πληθυ-
σµό µικρότερο των τριών χιλιάδων εκατό (3.100) κατοίκων δύνα-
ται να απασχολεί ως προπονητή καθηγητή Φυσικής Αγωγής, που
υπηρετεί, ως µόνιµος ή αναπληρωτής, σε σχολική µονάδα που
βρίσκεται στο νησί, κατόπιν άδειας άσκησης ιδιωτικού έργου που
χορηγείται σε αυτόν από το οικείο υπηρεσιακό συµβούλιο. Ο κα-
θηγητής Φυσικής Αγωγής του προηγούµενου εδαφίου αναγγέλ-
λεται στο Μητρώο Προπονητών της Γ.Γ.Α. και ασκεί το
επάγγελµα του προπονητή χωρίς να απαιτείται η καταβολή του
παραβόλου της υποπερ. αδ) της περ. α) της παρ. 2. Το πέµπτο
εδάφιο εφαρµόζεται και ως προς τα αθλητικά σωµατεία ατόµων
µε αναπηρία.

4. Στην παρ. 11 του άρθρου 31 του ν. 2725/1999, περί προπο-
νητών, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) προστίθεται
νέο πέµπτο εδάφιο, β) στο έκτο εδάφιο οι λέξεις «και έχουν αθλη-
τές στη δύναµή τους ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ (18) ετών δύ-
νανται να απασχολούν εκπαιδευτή του οικείου αθλήµατος»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «δύνανται να απασχολούν είτε
προπονητή, µε τους όρους της παρ. 5, είτε», γ) προστίθεται τε-
λευταίο εδάφιο και η παρ. 11 διαµορφώνεται ως εξής:

«11. Σε αθλητές των αθληµάτων της σκοποβολής και της το-
ξοβολίας µε εµπειρία δύο (2), τουλάχιστον, ετών και µε συµµε-
τοχή σε είκοσι (20,) τουλάχιστον, επίσηµους αγώνες στα
παραπάνω ατοµικά αθλήµατα, απονέµεται η ιδιότητα του εκπαι-
δευτή αθλήµατος σκοποβολής ή τοξοβολίας, εφόσον είναι κάτο-
χοι αντίστοιχου τίτλου εκπαιδευτικής επάρκειας της οικείας
αθλητικής οµοσπονδίας. Ο εκπαιδευτής του προηγούµενου εδα-
φίου προσφέρει τις γνώσεις και τις δεξιότητές του εθελοντικά
χωρίς οικονοµικό ή άλλο υλικό αντάλλαγµα. Η άσκηση της σχε-
τικής δραστηριότητας δεν υποδηλώνει καθ’ οιονδήποτε τρόπο
την άσκηση επαγγέλµατος ή επιτηδεύµατος από αυτόν. Το δί-
πλωµα του εκπαιδευτή απονέµεται κατόπιν παρακολούθησης και
επιτυχούς δοκιµασίας εκπαιδευτικού προγράµµατος από την οι-
κεία αθλητική οµοσπονδία, η οποία τηρεί µητρώο εκπαιδευτών. 

Για την εγγραφή στο µητρώο απαιτούνται τα παρακάτω δικαιο-
λογητικά: 

α) δίπλωµα εκπαιδευτή από την οικεία αθλητική οµοσπονδία,
β) αντίγραφο ποινικού µητρώου γενικής χρήσης από το οποίο

να προκύπτει ότι δεν υφίσταται αµετάκλητη καταδίκη για τα αδι-
κήµατα που αναφέρονται στην περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 3,
περί κωλυµάτων και περιορισµών εγγραφής σε αθλητικά σωµα-
τεία και

γ) ιατρικές γνωµατεύσεις παθολόγου, ακτινολόγου και ψυχιά-
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τρου, οι οποίες έχουν εκδοθεί είτε από δηµόσιο νοσοκοµείο, είτε
από ιδιώτες ιατρούς αντίστοιχων ειδικοτήτων.

Τα αθλητικά σωµατεία, που καλλιεργούν τα αθλήµατα της σκο-
ποβολής και της τοξοβολίας δύνανται να απασχολούν είτε προ-
πονητή, µε τους όρους της παρ. 5, είτε εκπαιδευτή εγγεγραµ-
µένο στο παραπάνω µητρώο εκπαιδευτών µε σύµβαση απασχό-
λησης άνευ ανταλλάγµατος. 

Εκπαιδευτής των αθληµάτων της σκοποβολής και της τοξοβο-
λίας, του οποίου αθλητής ή οµάδα σηµείωσε µία από τις διακρί-
σεις που προβλέπονται στην παρ. 2 του άρθρου 34, δεν δικαιού-
ται την οικονοµική επιβράβευση της παρ. 7 του παρόντος.»

5. Κατά την πρώτη εφαρµογή της υποπερ. αα) της περ. α) της
παρ. 2 του άρθρου 31 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), όπως τροποποι-
είται µε την παρ. 1 του παρόντος, ως προς την αναγνώριση του
δικαιώµατος αναγγελίας άσκησης του επαγγέλµατος του προπο-
νητή ποδοσφαίρου και σε κάτοχο διπλώµατος επιπέδου UEFA C,
κατά παρέκκλιση του τέταρτου εδαφίου της παρ. 5 του άρθρου
31 του ν. 2725/1999, αθλητικός φορέας υποχρεούται να απασχο-
λεί προπονητή για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον τεσσάρων (4)
µηνών εντός της δωδεκάµηνης χρονικής περιόδου από την 1η
Αυγούστου 2024 έως και την 31η Ιουλίου 2025.

6. Για το χρονικό διάστηµα από την 1η.1.2023 και έως την
1η.1.2028 κατά παρέκκλιση του πρώτου εδαφίου της περ. α) της
παρ. 4 του άρθρου 31 του ν. 2725/1999, αθλητικό σωµατείο που
καλλιεργεί το άθληµα της σκοποβολής ή της τοξοβολίας δεν έχει
υποχρέωση απασχόλησης προπονητή, εφόσον απασχολεί εκπαι-
δευτή µε τους όρους της παρ. 11 του άρθρου 31 του ως άνω
νόµου, όπως τροποποιείται µε την παρ. 3 του παρόντος.

Άρθρο 10
Συµµετοχή αλλοδαπών αθλητών σε διοργανώσεις µηχανο-

κίνητου αθλητισµού - Ψηφιακή Κάρτα Υγείας 
Αθλητή - Τροποποίηση παρ. 7 και 9 και προσθήκη παρ. 9Α

στο άρθρο 33 του ν. 2725/1999

1. Στην παρ. 7 του άρθρου 33 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί
της συµµετοχής αλλοδαπών αθλητών σε πρωταθλήµατα τοπικού,
περιφερειακού ή πανελλαδικού επιπέδου, προστίθεται τρίτο εδά-
φιο και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Στα ελληνικά ερασιτεχνικά διασυλλογικά πρωταθλήµατα
τοπικού, περιφερειακού ή πανελλαδικού επιπέδου και στους ελ-
ληνικούς ερασιτεχνικούς αγώνες κυπέλλου, ατοµικών ή οµαδικών
αθληµάτων, επιτρέπεται να συµµετέχουν:

α) οµογενείς,
β) πολίτες κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.),
γ) πολίτες τρίτης χώρας και ανιθαγενείς, που διαµένουν νόµιµα

στη χώρα µε άδεια διαµονής ή δελτίο διαµονής σε ισχύ, ή είναι
κάτοχοι βεβαίωσης κατάθεσης αίτησης της παρ. 5 του άρθρου 8
ή της παρ. 4 του άρθρου 9 του ν. 4251/2014 (Α’ 80) για τη χορή-
γηση ή την ανανέωση άδειας ή δελτίου διαµονής αντίστοιχα, και

δ) πολίτες τρίτης χώρας ή ανιθαγενείς που διαµένουν στη
χώρα είτε ως δικαιούχοι διεθνούς προστασίας είτε ως αιτούντες
διεθνή προστασία.

Τα πρόσωπα του πρώτου εδαφίου εγγράφονται σε αθλητικά
σωµατεία της επιλογής τους και αποκτούν την αθλητική ιδιότητα,
εφόσον πληρούν τις ηλικιακές και λοιπές προϋποθέσεις που θέ-
τουν οι κανονισµοί της οικείας οµοσπονδίας και δεν είναι εγγε-
γραµµένα ταυτόχρονα σε αθλητικό σωµατείο άλλου κράτους
µέλους της Ε.Ε. ή τρίτης χώρας, µε την επίδειξη αντίστοιχα:

α) δελτίου ταυτότητας οµογενούς,
β) διαβατηρίου κράτους µέλους Ε.Ε.,
γ) άδειας διαµονής ή δελτίου διαµονής ή βεβαίωσης κατάθε-

σης αίτησης για τη χορήγηση ή την ανανέωση άδειας ή δελτίου
διαµονής της παρ. 5 του άρθρου 8 ή της παρ. 4 του άρθρου 9
του ν. 4251/2014 (Α’ 80) αντίστοιχα, και 

δ) άδειας διαµονής δικαιούχου διεθνούς προστασίας ή δελτίου
αιτούντος διεθνή προστασία (Δ.Α.Δ.Π.).

Κατά παρέκκλιση του δευτέρου εδαφίου, στις διοργανώσεις
των αθληµάτων του µηχανοκίνητου αθλητισµού επιτρέπεται να
συµµετέχουν αλλοδαποί αθλητές, που δεν έχουν εγγραφεί σε
αθλητικό σωµατείο, εφόσον είναι κάτοχοι αγωνιστικής άδειας,

που συνοδεύεται από άδεια συµµετοχής ή Διεθνή Αγωνιστική
Άδεια, που έχει εκδοθεί από τον αρµόδιο φορέα που εκπροσωπεί
τη χώρα προέλευσής τους στην οικεία Διεθνή Αθλητική Οµο-
σπονδία, σύµφωνα µε τους οικείους διεθνείς κανονισµούς.» 

2. Στην παρ. 9 του άρθρου 33 του ν. 2725/1999, περί της κάρ-
τας υγείας αθλητή, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
στο δεύτερο εδάφιο η φράση «οι οποίες προσδιορίζονται µε ει-
σήγηση του Εθνικού Κέντρου Αθλητικών Ερευνών (Ε.Κ.Α.Ε.)»
αντικαθίσταται από τη φράση «σύµφωνα µε τις διεθνείς κατευ-
θυντήριες οδηγίες, στις οποίες περιλαµβάνονται ιδίως: α) κλινική
εξέταση, β) λήψη ατοµικού και οικογενειακού ιστορικού και γ)
ηλεκτροκαρδιογράφηµα», β) το έβδοµο εδάφιο αντικαθίσταται,
γ) προστίθενται νέα εδάφια όγδοο έως και ενδέκατο, δ) το υφι-
στάµενο δέκατο εδάφιο αντικαθίσταται, ε) στο υφιστάµενο ενδέ-
κατο εδάφιο οι λέξεις «Από την ψήφιση του παρόντος και µέσα
σε διάστηµα» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Εντός ενός (1)
έτους από την έναρξη ισχύος του παρόντος», στ) τα υφιστάµενα
δέκατο τρίτο έως δέκατο πέµπτο εδάφια καταργούνται και η παρ.
9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Η έκδοση δελτίων αθλητικής ιδιότητας και η πιστοποίηση
της υγείας των αθλητών είναι υποχρεωτική, και αποτελεί προϋπό-
θεση για τη συµµετοχή τους σε προπονήσεις και αγώνες.

Η πιστοποίηση αυτή δίδεται µόνο κατόπιν συγκεκριµένων ια-
τρικών εξετάσεων, σύµφωνα µε τις διεθνείς κατευθυντήριες οδη-
γίες, στις οποίες περιλαµβάνονται ιδίως: α) κλινική εξέταση, β)
λήψη ατοµικού και οικογενειακού ιστορικού και γ) ηλεκτροκαρ-
διογράφηµα και θεσπίζονται µε κοινή απόφαση του αρµόδιου για
τον αθλητισµό Υπουργού και του Υπουργού Υγείας.

Η πιστοποίηση ικανότητας προς άθληση καταγράφεται στην
κάρτα υγείας, η οποία αποτελεί προσωπικό έγγραφο του αθλητή,
βρίσκεται στην κατοχή του και ισχύει για ένα (1) έτος από τη θε-
ώρησή της. 

Η κάρτα του προηγούµενου εδαφίου εκδίδεται και ανανεώνε-
ται από τις Εθνικές Αθλητικές Οµοσπονδίες.

Οι αθλητές του αγωνιστικού µπριτζ και του ζατρικίου εξαιρού-
νται από την υποχρέωση πιστοποίησης της υγείας τους και έκ-
δοσης της κάρτας υγείας του τρίτου εδαφίου της παρούσας ως
προϋπόθεσης για τη συµµετοχή τους σε προπονήσεις και αγώ-
νες.

Η κάρτα υγείας του αθλητή θεωρείται βάσει της προαναφερ-
θείσας κοινής υπουργικής απόφασης, από ιατρούς µονάδων πα-
ροχής υπηρεσιών Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, Περιφερεια-
κών ή Πανεπιστηµιακών Νοσοκοµείων, υγειονοµικών στρατιωτι-
κών µονάδων ή από ιατρούς έχοντες οποιαδήποτε σχέση µε το
Δηµόσιο ή Ν.Π.Δ.Δ., καθώς και ιατρούς του ιδιωτικού τοµέα, κα-
τέχοντες την καρδιολογική ειδικότητα. 

Επιπλέον, παρέχεται η δυνατότητα θεώρησης της κάρτας
υγείας αθλητή και από ιατρούς µε ειδικότητα παθολογίας, γενι-
κής ιατρικής, παιδιατρικής και πνευµονολογίας, µετά από επιτυχή
παρακολούθηση µετεκπαιδευτικών σεµιναρίων που διοργανώνει
το Εθνικό Κέντρο Αθλητικών Ερευνών (Ε.Κ.Α.Ε.) σε θέµατα προ-
αγωνιστικού ελέγχου των αθλητών, µε βάση την προαναφερ-
θείσα κοινή υπουργική απόφαση. 

Η πιστοποίηση των ιατρών έχει χρονική ισχύ πέντε (5) ετών και
επικαιροποιείται µετά από επιτυχή παρακολούθηση των µετεκ-
παιδευτικών σεµιναρίων πιστοποίησης του Ε.Κ.Α.Ε.. 

Για την οργάνωση των µετεκπαιδευτικών σεµιναρίων, το
Ε.Κ.Α.Ε. δύναται να συµβληθεί µε εθνικούς και διεθνείς ιατρικούς
επιστηµονικούς φορείς και επιστηµονικές εταιρείες. 

Το κόστος παρακολούθησης των µετεκπαιδευτικών σεµιναρίων
επιβαρύνει τους συµµετέχοντες σε αυτά ιατρούς και καθορίζεται
µε την προαναφερθείσα κοινή υπουργική απόφαση.

Οι πιστοποιηµένοι ιατροί, αναλόγως των ευρηµάτων των υπο-
χρεωτικών εξετάσεων και σύµφωνα µε την επιστηµονική κρίση
τους, δύνανται να παραπέµπουν τον αθλητή για περαιτέρω εξε-
τάσεις και διερεύνηση σε ιατρό µε ειδικότητα καρδιολογίας. 

Η Κάρτα Υγείας Αθλητή συνιστά αυτοτελές έγγραφο και δεν
συνδέεται µε το Δελτίο Αθλητικής Ιδιότητας.

Προσκοµίζεται υποχρεωτικά στη γραµµατεία ή στον αρµόδιο
διαιτητή αγώνα κάθε είδους αθλητικής εκδήλωσης αγωνιστικού
χαρακτήρα, σύµφωνα µε τους κανονισµούς διεξαγωγής αγώνων
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των Εθνικών Αθλητικών Οµοσπονδιών ως βασική προϋπόθεση
συµµετοχής στον αγώνα.

Στην Κάρτα Υγείας Αθλητή αναγράφονται: α) η Εθνική Αθλη-
τική Οµοσπονδία, β) το όνοµα, το επώνυµο και το πατρώνυµο του
αθλητή, γ) το έτος γέννησης, δ) το άθληµα, ε) φωτογραφία, στ)
ο αριθµός δελτίου αθλητικής ιδιότητας, ζ) ο Αριθµός Μητρώου
Κοινωνικής Ασφάλισης, εκτός αν πρόκειται για αλλοδαπό αθλητή,
η) θεωρηµένη βεβαίωση ιατρού για την πιστοποίηση συµµετοχής
στο άθληµα (προετοιµασία και αγώνες) και θ) θεωρηµένη βεβαί-
ωση ιατρού ότι ο αθλητής έχει υποβληθεί στις ιατρικές εξετάσεις
που ορίζονται στην προαναφερθείσα κοινή υπουργική απόφαση.

Εντός ενός (1) έτους από την έναρξη ισχύος του παρόντος, οι
Εθνικές Αθλητικές Οµοσπονδίες οφείλουν να τροποποιήσουν τα
Δελτία Αθλητικής Ιδιότητας, να µεριµνήσουν για την ενηµέρωση
των αθλητικών σωµατείων της δύναµής τους και την έκδοση των
καρτών υγείας των αθλητών τους.

Η τροποποίηση των Δελτίων Αθλητικής Ιδιότητας, καθώς και η
έκδοση της κάρτας υγείας των αθλητών γίνεται ατελώς χωρίς
καµία οικονοµική επιβάρυνση των αθλητικών σωµατείων και των
αθλητών.

Η ανανέωση των δελτίων αθλητικής ιδιότητας και της κάρτας
υγείας των αθλητών γίνεται υποχρεωτικά ετησίως.»

3. Μετά από την παρ. 9 του άρθρου 33 του ν. 2725/1999 προ-
στίθεται παρ. 9Α ως εξής:

«9Α. Από την ηµεροµηνία που ορίζεται στην κοινή υπουργική
απόφαση του τελευταίου εδαφίου, η Κάρτα Υγείας Αθλητή εκδί-
δεται ψηφιακά (Ψηφιακή Κάρτα Υγείας Αθλητή) µέσω του συστή-
µατος του Ατοµικού Ηλεκτρονικού Φακέλου Υγείας της παρ. 4
του άρθρου 51 του ν. 4238/2014 (Α’ 38) και ισχύει για ένα (1) έτος
από την έκδοσή της.

Η Ψηφιακή Κάρτα Υγείας Αθλητή έχει αυτοτελή χαρακτήρα και
δεν συνδέεται µε το Δελτίο Αθλητικής Ιδιότητας, το οποίο απε-
νεργοποιείται από την ηµεροµηνία του πρώτου εδαφίου.

Δεν επιτρέπεται η συµµετοχή του αθλητή σε αγώνες, σε περί-
πτωση έλλειψης ή λήξης της ισχύος της Ψηφιακής Κάρτας
Υγείας Αθλητή. 

Η Ψηφιακή Κάρτα Υγείας Αθλητή ισχύει για τη συµµετοχή
αθλητή σε προπονήσεις και αγώνες οποιουδήποτε αθλήµατος
για το οποίο έχει πιστοποιηθεί η ικανότητα συµµετοχής.

Μέσω του πληροφοριακού συστήµατος «e-Kouros» του άρ-
θρου 18 του ν. 5085/2024 (Α’ 17) η γραµµατεία ή ο αρµόδιος δι-
αιτητής αγώνα κάθε είδους αθλητικής εκδήλωσης αγωνιστικού
χαρακτήρα, ελέγχει τις Ψηφιακές Κάρτες Υγείας των αγωνιζόµε-
νων αθλητών, σύµφωνα µε τους κανονισµούς διεξαγωγής αγώ-
νων των Εθνικών Αθλητικών Οµοσπονδιών και επιτρέπει τη
συµµετοχή στον αγώνα.

Στην Ψηφιακή Κάρτα Υγείας Αθλητή καταχωρίζονται ιδίως τα
παρακάτω στοιχεία: α) όνοµα, επώνυµο, πατρώνυµο αθλητή, β)
έτος γέννησης, γ) το άθληµα ή τα αθλήµατα για τα οποία εκδίδε-
ται, δ) αριθµοί δελτίων αθλητικής ιδιότητας, ε) ΑΜΚΑ, εκτός αν
πρόκειται για αλλοδαπό αθλητή, στ) αριθµός δελτίου ταυτότητας
και φωτογραφία ταυτότητας αν πρόκειται για αθλητή ή αθλήτρια
άνω των δώδεκα (12) ετών), ζ) τα στοιχεία του ιατρού ο οποίος
πιστοποιεί την ικανότητα συµµετοχής στο άθληµα και η) βεβαί-
ωση ότι ο αθλητής ή η αθλήτρια έχει υποβληθεί στις ιατρικές εξε-
τάσεις που ορίζονται στην κοινή υπουργική απόφαση του
δεύτερου εδαφίου της παρ. 9. Όσα από τα στοιχεία της Ψηφια-
κής Κάρτας Υγείας Αθλητή είναι ψηφιακά διαθέσιµα αντλούνται
µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµα-
τείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης. 

Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού
και των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµί-
ζονται το ειδικότερο περιεχόµενο και τα πεδία που περιλαµβάνει
η Ψηφιακή Κάρτα Υγείας Αθλητή, τα θέµατα διαλειτουργικότητας
και ασφαλούς διαβίβασης των δεδοµένων, προστίθενται ή αφαι-
ρούνται στοιχεία σε αυτά ή από αυτά που αναφέρονται στην πα-
ρούσα ως καταχωριστέα, και καθορίζονται τα απαραίτητα
δικαιολογητικά, η διαδικασία και οι προϋποθέσεις καταχώρισης
στοιχείων, η αρµοδιότητα θεώρησης και ανανέωσης, ο χρόνος
της υποχρεωτικής εφαρµογής της Ψηφιακής Κάρτας Υγείας

Αθλητή, ο χρόνος κατάργησης της έγχαρτης κάρτας και η τυχόν
απαιτούµενη µεταβατική περίοδος παράλληλης ισχύος και των
δύο τύπων κάρτας υγείας αθλητή, η διαδικασία ελέγχου της Ψη-
φιακής Κάρτας Υγείας σε περίπτωση τεχνικού προβλήµατος που
δεν επιτρέπει τη διενέργεια του ελέγχου µέσω του πληροφορια-
κού συστήµατος «e-KOUROS», τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα
για την ασφάλεια της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα, καθώς και κάθε τεχνικό ή άλλο αναγκαίο θέµα για
την έκδοση της Ψηφιακής Κάρτας Υγείας Αθλητή.»

Άρθρο 11
Χρηµατικές επιβραβεύσεις διακριθέντων αθλητών - Διορι-

σµοί διακριθέντων αθλητών - Τροποποίηση 
παρ. 2, 4 και 9 άρθρου 34 ν. 2725/1999

1. Στο τρίτο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 34 του
ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί παροχών σε διακρινόµενους αθλητές,
η λέξη «Παγκόσµιας» αντικαθίσταται από τη λέξη «Διεθνούς» και
η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Εξαιρετική αγωνιστική διάκριση κατά την έννοια της παρ. 1
του παρόντος είναι:

α) Η κατάκτηση 1ης έως 8ης νίκης σε θερινούς ή χειµερινούς
Ολυµπιακούς Αγώνες.

β) Η κατάκτηση 1ης έως 8ης νίκης σε Παγκόσµια Πρωταθλή-
µατα ανδρών - γυναικών, νέων ανδρών νέων γυναικών, εφήβων
νεανίδων, παίδων - κορασίδων (εφεξής για τις ανάγκες του πα-
ρόντος άρθρου: όλων των κατηγοριών) σε άθληµα ή αγώνισµα
αθλήµατος που καλλιεργείται από αναγνωρισµένες κατά τον πα-
ρόντα νόµο οµοσπονδίες.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την αναγνώριση της εξαιρετικής
αυτής αγωνιστικής διάκρισης είναι η συµµετοχή στη διοργάνωση
εθνικών οµάδων από οκτώ (8) τουλάχιστον χώρες προκειµένου
για τα οµαδικά αθλήµατα και για τα ατοµικά αθλήµατα η συµµε-
τοχή οκτώ (8) τουλάχιστον αθλητών ανά αγώνισµα από οκτώ (8)
τουλάχιστον χώρες στο αγώνισµα που σηµειώθηκε η διάκριση.

Από το έτος 2023 και εφεξής, θεωρείται ότι η προϋπόθεση
συµµετοχής του ελάχιστου αριθµού οµάδων ή αθλητών του προ-
ηγούµενου εδαφίου πληρούται επίσης: α) για τα οµαδικά αθλή-
µατα µε τη συµµετοχή εθνικών οµάδων από επτά (7) τουλάχιστον
χώρες και επιπλέον µίας οµάδας υπό τη σηµαία της οικείας Διε-
θνούς Οµοσπονδίας ως ουδέτερης και β) για τα ατοµικά αθλή-
µατα µε τη συµµετοχή επτά (7) τουλάχιστον αθλητών ανά
αγώνισµα από επτά (7) τουλάχιστον χώρες και επιπλέον ενός (1)
αθλητή υπό τη σηµαία της οικείας Διεθνούς Οµοσπονδίας ως ου-
δέτερου στο αγώνισµα που σηµειώθηκε η διάκριση.

γ) Η κατάκτηση 1ης έως 8ης νίκης σε Πανευρωπαϊκά Πρωτα-
θλήµατα όλων των κατηγοριών σε άθληµα ή αγώνισµα αθλήµα-
τος που καλλιεργείται από αναγνωρισµένες κατά τον παρόντα
νόµο οµοσπονδίες.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την αναγνώριση της εξαιρετικής
αυτής αγωνιστικής διάκρισης είναι να ισχύουν τα οριζόµενα στο
δεύτερο και τρίτο εδάφιο της περ. β’ της παραγράφου αυτής.

δ) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Μεσογειακούς Αγώνες.
ε) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Ολυµπιακούς Αγώνες Νε-

ότητας.
στ) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Πανελλήνιους Αγώνες

όλων των κατηγοριών.
ζ) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Πανελλήνιους Μαθητι-

κούς Σχολικούς Αγώνες.
η) Η επίτευξη ή η ισοφάριση παγκόσµιας ή πανευρωπαϊκής επί-

δοσης όλων των κατηγοριών σε άθληµα ή αγώνισµα αθλήµατος
που καλλιεργείται από αναγνωρισµένες, κατά τον παρόντα νόµο,
οµοσπονδίες.

θ) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Παγκόσµιους Σχολικούς
Αγώνες.»

2. Στην παρ. 4 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999, περί οικονοµι-
κής επιβράβευσης αθλητών, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, αα) οι λέξεις «1η έως και 3η νίκη»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «1η έως και 6η νίκη», αβ) µετά από
τις λέξεις «Ολυµπιακούς Αγώνες» προστίθενται οι λέξεις «1η έως
και 3η νίκη», β) το δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται, γ) τα εδάφια
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τέταρτο και πέµπτο καταργούνται και µετά από νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Σε αθλητές που κατακτούν 1η έως και 6η νίκη σε θερινούς
ή χειµερινούς Ολυµπιακούς Αγώνες, 1η έως και 3η νίκη σε Πα-
γκόσµιους και σε Ευρωπαϊκούς Αγώνες ανδρών - γυναικών,
καθώς και σε όσους επιτυγχάνουν ή ισοφαρίζουν παγκόσµια ή
ευρωπαϊκή επίδοση της κατηγορίας ανδρών - γυναικών, σύµ-
φωνα µε την παρ. 2, παρέχεται οικονοµική επιβράβευση, το ύψος
της οποίας για κάθε διάκριση καθορίζεται µε κοινή απόφαση του
υπουργού Οικονοµικών και του αρµόδιου για τον αθλητισµό
Υπουργού. Η απόφαση αυτή εκδίδεται έως έξι (6) µήνες πριν από
την τέλεση των Ολυµπιακών Αγώνων και ισχύει για τέσσερα (4)
τουλάχιστον έτη. Με την ίδια απόφαση ορίζονται οι προϋποθέ-
σεις, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, η διαδικασία και κάθε άλλο
συναφές θέµα για την εκκαθάριση και την καταβολή της οικονο-
µικής επιβράβευσης. Για την εφαρµογή της παρούσας, ως αγω-
νίσµατα ατοµικών αθληµάτων ή οµαδικά αθλήµατα νοούνται όσα
περιλαµβάνονται στο εκάστοτε ισχύον επίσηµο πρόγραµµα των
Ολυµπιακών Αγώνων, των Παραολυµπιακών Αγώνων, των Ολυ-
µπιακών Αγώνων Κωφών και της Σκακιστικής Ολυµπιάδας και διε-
ξάγονται σύµφωνα µε τους κανονισµούς και τις τεχνικές
προδιαγραφές της οικείας διεθνούς Οµοσπονδίας.»

3. Στην παρ. 9 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999, περί παροχών
σε διακρινόµενους αθλητές, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στην υποπερ. αα) του δεύτερου εδαφίου της περ. α) οι
λέξεις «1ης έως 3ης νίκης» αντικαθίστανται από τις λέξεις «1ης
έως 6ης νίκης», β) στην αρχή του πέµπτου εδαφίου της περ. β)
προστίθενται οι λέξεις «Επιπλέον της άδειας µε αποδοχές, που
χορηγείται σύµφωνα µε την παρ. 23,» και η παρ. 9 διαµορφώνεται
ως εξής:

«9.α) Αθλητές, οι οποίοι επιτυγχάνουν εξαιρετική αγωνιστική
διάκριση σε ατοµικά ή οµαδικά αθλήµατα, διορίζονται, κατά πα-
ρέκκλιση των κειµένων διατάξεων, σε κενές οργανικές θέσεις, σε
φορείς του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην παρ. 1
του άρθρου 2 του ν. 4765/2021 (Α’ 6).

Εξαιρετική αγωνιστική διάκριση αθλητή, προκειµένου να απο-
κτήσει δικαίωµα διορισµού, είναι:

αα. Η κατάκτηση 1ης έως 6ης νίκης σε θερινούς ή χειµερινούς
Ολυµπιακούς Αγώνες.

αβ. Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης τουλάχιστον δύο (2) φορές
εντός της ίδιας, τοπικά και χρονικά, διοργάνωσης, αν πρόκειται
για Παγκόσµια και Πανευρωπαϊκά πρωταθλήµατα ανδρών - γυ-
ναικών ολυµπιακών αθληµάτων και εφόσον τουλάχιστον η µία (1)
διάκριση αφορά σε αγώνισµα του προγράµµατος των Ολυµπια-
κών Αγώνων.

αγ. Η επίτευξη ή η ισοφάριση παγκόσµιας ή πανευρωπαϊκής
επίδοσης ανδρών - γυναικών, σε αγώνισµα αθλήµατος που καλ-
λιεργείται από αναγνωρισµένη οµοσπονδία.

αδ. Η κατάκτηση 1ης έως 6ης νίκης σε θερινούς ή χειµερινούς
Παραολυµπιακούς Αγώνες, καθώς και στους Παγκόσµιους Αγώ-
νες ανδρών - γυναικών ή Πανευρωπαϊκούς Αγώνες ανδρών - γυ-
ναικών, προκειµένου για αθλητές µε αναπηρία.

αε. Η κατάκτηση 1ης έως 6ης νίκης στους Ολυµπιακούς Αγώ-
νες Κωφών, καθώς και στους Παγκόσµιους Αγώνες κωφών αν-
δρών - κωφών γυναικών ή Πανευρωπαϊκούς Αγώνες κωφών
ανδρών - κωφών γυναικών.

Δεν διορίζονται οι επαγγελµατίες αθλητές που επιτυγχάνουν
νίκη κατά τις πιο πάνω διακρίσεις.

β) Οι ενδιαφερόµενοι διορίζονται ύστερα από αίτησή τους,
εφόσον έχουν τα απαιτούµενα για τις θέσεις, στις οποίες επιθυ-
µούν να διοριστούν, γενικά και ειδικά τυπικά προσόντα, σύµφωνα
µε το π.δ. 85/2022 (Α’ 232).

Ο διορισµός γίνεται στον εισαγωγικό βαθµό του οικείου κλά-
δου και ειδικότητας µε κοινή απόφαση του κατά περίπτωση αρ-
µόδιου Υπουργού και του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού.

Οι Έλληνες Παραολυµπιονίκες, καθώς και οι Έλληνες Ολυ-
µπιονίκες Κωφοί που διορίζονται ή υπηρετούν σε φορείς του δη-
µόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην παρ. 1 του άρθρου 2
του ν. 4765/2021, κατατάσσονται στο καταληκτικό µισθολογικό
κλιµάκιο της κατηγορίας τους στον δηµόσιο τοµέα.

Οι παραπάνω αθλητές µπορούν να συνεχίσουν την αγωνιστική

τους δραστηριότητα και µετά τον διορισµό τους, εκτός του ωρα-
ρίου εργασίας τους. Επιπλέον της άδειας µε αποδοχές, που χο-
ρηγείται σύµφωνα µε την παρ. 23, εφόσον είναι ενεργοί αθλητές
της οικείας εθνικής οµάδας, δικαιούνται να υποβάλουν αίτηση
για λήψη άδειας άνευ αποδοχών. Η άδεια αυτή, κατά παρέκκλιση
του άρθρου 51 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Δι-
οικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’
26) και του άρθρου 58 του Κώδικα     Κατάστασης Δηµοτικών και
Κοινοτικών Υπαλλήλων       (ν. 3584/2007, Α’ 143), χορηγείται υπο-
χρεωτικά και χωρίς προηγούµενη γνώµη του υπηρεσιακού συµ-
βουλίου, είναι αορίστου διάρκειας και διακόπτεται οποτεδήποτε
µε δήλωση του υπαλλήλου. Για όσο χρόνο διαρκεί η παραπάνω
άδεια οι υπάλληλοι αυτοί υποχρεούνται να υποβάλουν ετήσια βε-
βαίωση της οικείας Οµοσπονδίας ότι εξακολουθούν να είναι ενερ-
γοί αθλητές της οικείας εθνικής οµάδας. Ο χρόνος της άδειας
δεν αποτελεί χρόνο πραγµατικής υπηρεσίας.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του αρµό-
διου για τον αθλητισµό Υπουργού, που εκδίδεται εντός έξι (6)
µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, ορίζονται οι προϋπο-
θέσεις, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά και ο χρόνος υποβολής
τους, η διαδικασία και κάθε θέµα που αφορά τους διορισµούς
και την εν γένει εφαρµογή της παρούσας.»

Άρθρο 12
Προϋποθέσεις επιχορήγησης αθλητικών φορέων - 
Αντικατάσταση παρ. 5Α άρθρου 50 ν. 2725/1999

Η παρ. 5Α του άρθρου 50 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί προ-
ϋποθέσεων επιχορήγησης αθλητικών φορέων, αντικαθίσταται ως
εξής:

«5Α. Προϋπόθεση επιχορήγησης ή χρηµατοδότησης από τις
πιστώσεις του ειδικού φορέα 1020.209.0000000 «Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού» του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, αποτελεί η µη ύπαρξη
οφειλών, που δηµιουργήθηκαν µετά την 31η.12.2023 προς: 

α) όλα τα Εθνικά Αθλητικά Κέντρα, καθώς και 
β) τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου «Στάδιο Ειρήνης και

Φιλίας», «Εθνικός Οργανισµός Καταπολέµησης Ντόπινγκ» και
«Ολυµπιακό Αθλητικό Κέντρο Αθηνών Σπύρος Λούης». 

Το ποσό της οφειλής παρακρατείται από την επιχορήγηση ή
χρηµατοδότηση που δικαιούται ο οφειλέτης φορέας και αποδί-
δεται µε µορφή επιχορήγησης στο δικαιούχο νοµικό πρόσωπο
του πρώτου εδαφίου. Η απόδοση πραγµατοποιείται µε έκδοση
ισόποσου χρηµατικού εντάλµατος προς το δικαιούχο νοµικό πρό-
σωπο του πρώτου εδαφίου βαρύνοντας τον αναλυτικό λογαρια-
σµό εξόδου µε το οποίο επιχορηγείται ο οφειλέτης φορέας.
Ειδικά για την περίπτωση της χρηµατοδότησης που πραγµατο-
ποιείται σύµφωνα µε το άρθρο 60 του  ν. 2961/2001 (Α’ 266), η
απόδοση πραγµατοποιείται µε έκδοση εντολής πληρωµής προς
το δικαιούχο νοµικό πρόσωπο του πρώτου εδαφίου και βαρύνει
τον αναλυτικό λογαριασµό εξόδου µε το οποίο χρηµατοδοτείται
ο οφειλέτης φορέας. Μοναδικό δικαιολογητικό για την παρακρά-
τηση και απόδοση της οφειλής αποτελεί η βεβαίωση οφειλής, η
οποία εκδίδεται υποχρεωτικά από το δικαιούχο νοµικό πρόσωπο
του πρώτου εδαφίου την 30ή Ιουνίου και την 31η Δεκεµβρίου εκά-
στου έτους και έχει εξάµηνη διάρκεια.

Οι προβλέψεις της παρ. 2 του άρθρου δέκατου έκτου του ν.
4787/2021 (Α’ 44), περί του ακατάσχετου και µη υποκείµενου σε
δέσµευση ή συµψηφισµό του ποσοστού των εσόδων που χρησι-
µοποιείται για τη χρηµατοδότηση αθλητικών οµάδων, σύµφωνα
µε την παρ. 2 του άρθρου 60 του ν. 2961/2001, και την επιχορή-
γηση των Ειδικών Επιτροπών του άρθρου 53 του ν. 2725/1999 (Α’
121), δεν κωλύουν την εφαρµογή των ρυθµίσεων της παρούσας.

Η παρούσα ρύθµιση δεν εφαρµόζεται στις ακόλουθες περι-
πτώσεις: α) για επιχορηγήσεις και χρηµατοδοτήσεις έως και το
ποσό των δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ ανεξαρτήτως σκοπού, β)
ανεξαρτήτως ποσού για επιχορηγήσεις και χρηµατοδοτήσεις που
αποσκοπούν στην κάλυψη δαπανών µισθοδοσίας, γ) για επιχο-
ρηγήσεις και χρηµατοδοτήσεις, ανεξαρτήτως ποσού, προς το σύ-
νολο των Εθνικών Αθλητικών Κέντρων, καθώς και τα νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου «Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας», «Εθνικός
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Οργανισµός Καταπολέµησης Ντόπινγκ» και «Ολυµπιακό Αθλητικό
Κέντρο Αθηνών - Σπύρος Λούης και τις Οργανωτικές Επιτροπές
του άρθρου 53.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού, ορί-
ζονται η διαδικασία και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή της παρούσας.»

Άρθρο 13
Ψηφιοποίηση ειδικού πίνακα διακριθέντων αθλητών µέσω

του «e-KOUROS» - Τροποποίηση άρθρου 18 και παρ. 2 άρ-
θρου 25 ν. 5085/2024

1. Στο άρθρο 18 του ν. 5085/2024 (Α’ 17), περί δηµιουργίας
πληροφοριακού συστήµατος «e-KOUROS», επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο προστίθενται οι λέξεις «-
Ψηφιοποίηση ειδικού πίνακα διακριθέντων αθλητών», β) το πε-
ριεχόµενο του υφιστάµενου άρθρου τίθεται ως παρ. 1, γ) προ-
στίθενται παρ. 2 και 3 και το άρθρο 18 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 18
Δηµιουργία πληροφοριακού συστήµατος 

«e-KOUROS» - Ψηφιοποίηση ειδικού πίνακα 
διακριθέντων αθλητών 

1. Στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού συστήνεται και λειτουργεί
Πληροφοριακό Σύστηµα «e-KOUROS» (ψηφιακή πλατφόρµα) µε
σκοπό:

α) την καθολική ψηφιοποίηση του αθλητισµού,
β) τη χαρτογράφηση των αθλητικών φορέων όλων των βαθµί-

δων και εγκαταστάσεων και την παρακολούθηση της συµµόρφω-
σής τους µε όλες τις απαιτήσεις αδειοδότησης, λειτουργίας,
προστασίας και ασφάλειας,

γ) τον εκσυγχρονισµό και τη µείωση των διοικητικών βαρών
στη λειτουργία των αθλητικών φορέων µε τη χρήση ψηφιακών
εργαλείων και ηλεκτρονικών διασυνδέσεων µε τα εµπλεκόµενα
πληροφοριακά συστήµατα,

δ) τη διασφάλιση της χρηστής διακυβέρνησης στον αθλητισµό
µέσω της υποστήριξης των µηχανισµών ελέγχων και αξιολόγη-
σης µε τη χρήση σύγχρονων ψηφιακών εργαλείων, την ανάπτυξη
του σχολικού και πανεπιστηµιακού αθλητισµού και την προώθηση
της συµµετοχής των πολιτών σε προγράµµατα αθλητισµού.

2. Στο πληροφοριακό σύστηµα της παρ. 1 δηµιουργείται ηλε-
κτρονική υπηρεσία για την ψηφιοποίηση του ειδικού πίνακα που
τηρείται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, στον οποίο, σύµ-
φωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), εγ-
γράφονται οι αθλητές που επιτυγχάνουν κάποια από τις
διακρίσεις των παρ. 2 και 9 του ως άνω άρθρου. Ο ψηφιακός ει-
δικός πίνακας της παρούσας αποτελεί ηλεκτρονικό µητρώο, στο
οποίο καταχωρίζονται ιδίως το ονοµατεπώνυµο, ο αριθµός µη-
τρώου κοινωνικής ασφάλισης (Α.Μ.Κ.Α.) του διακριθέντος αθλητή
και το είδος της διάκρισης που έχει επιτύχει, καθώς και λοιπά
προσωπικά στοιχεία που καθορίζονται µε την απόφαση της παρ.
3. 

3. Η έναρξη παραγωγικής λειτουργίας της ηλεκτρονικής υπη-
ρεσίας της παρ. 2 βεβαιώνεται µε διαπιστωτική πράξη του αρµό-
διου για τον αθλητισµό Υπουργού, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Από την έκδοση της διαπιστωτικής
πράξης του πρώτου εδαφίου καταργείται η φυσική διαδικασία
εγγραφής στον ειδικό πίνακα που τηρείται σε έγχαρτη µορφή στη
Γ.Γ.Α., σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 34 του
ν. 2725/1999. Διακριθέντες αθλητές που έχουν εγγραφεί στον ει-
δικό πίνακα του δεύτερου εδαφίου έως και την έκδοση της δια-
πιστωτικής πράξης του πρώτου εδαφίου, δύνανται µε δικές τους
ενέργειες να επανεγγραφούν στον ψηφιακό πίνακα της παρ. 2.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 5085/2024, περί εξουσιο-
δοτικών διατάξεων για το πληροφοριακό σύστηµα «e-KOUROS»,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το υφιστάµενο εδά-
φιο τίθεται ως περ. α, β) προστίθεται περ. β και η παρ. 2 του άρ-
θρου 25 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2.α. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης και του αρµόδιου για τον Αθλητισµό Υπουργού, καθορίζο-
νται θέµατα διαλειτουργικότητας του «e-KOUROS» µε τα
πληροφοριακά συστήµατα της δηµόσιας διοίκησης, τα τεχνικά
και οργανωτικά µέτρα για την ασφάλεια της επεξεργασίας των
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, τα θέµατα ασφαλούς διαβί-
βασης των δεδοµένων από οποιοδήποτε υπάρχον φυσικό ή ηλε-
κτρονικό µητρώο, καθώς και κάθε αναγκαίο, τεχνικό ή
λεπτοµερειακό θέµα, για την εφαρµογή του άρθρου 18.

β. Με όµοια απόφαση καθορίζονται τα απαραίτητα δικαιολο-
γητικά, τα στοιχεία που καταχωρίζονται για την εγγραφή στον
ψηφιακό ειδικό πίνακα, η διαδικασία και οι προϋποθέσεις κατα-
χώρισης αυτών, η διαδικασία αυθεντικοποίησης των διακριθέ-
ντων αθλητών, οι χρήστες της ηλεκτρονικής υπηρεσίας και η
διαδικασία αυθεντικοποίησής τους, οι αναγκαίες διαλειτουργικό-
τητες, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την ασφάλεια της
επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, τα θέ-
µατα ασφαλούς διαβίβασης των δεδοµένων από οποιοδήποτε
υπάρχον φυσικό ή ηλεκτρονικό µητρώο, καθώς και κάθε ανα-
γκαίο, τεχνικό και λεπτοµερειακό θέµα για την εφαρµογή του άρ-
θρου 18.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΗ ΚΑΙ ΤΗ

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΑΘΛΗΤΙΚΩΝ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΕΩΝ

Άρθρο 14
Προσθήκη οµάδας Κ στην κατηγοριοποίηση 

των αθλητικών εγκαταστάσεων - Προσθήκη υποπερ. ιαια)
στην παρ. 1 του άρθρου 56Α του ν. 2725/1999 

Στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 56Α του ν. 2725/1999 (Α’
121), περί ένταξης των αθλητικών εγκαταστάσεων σε κατηγορίες,
προστίθεται υποπερ. ιαια) και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις
η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Κοινές αθλητικές εγκαταστάσεις:
αα) Οµάδα Α1: Υπαίθριες εγκαταστάσεις χωρίς θεατές ή έως

500 θεατές, [σε οικισµούς µε πληθυσµό έως 200 κατοίκους], στις
οποίες διεξάγονται µόνο προπονήσεις.

αβ) Οµάδα Α2: Υπαίθριες εγκαταστάσεις χωρίς θεατές ή έως
500 θεατές, [σε οικισµούς µε πληθυσµό πάνω από 200 κατοί-
κους], στις οποίες διεξάγονται και αγώνες.

γγ) Οµάδα Β1: Υπαίθριες εγκαταστάσεις από 500 έως 5.000
θεατές, όπου διεξάγονται τοπικοί ή ερασιτεχνικοί αγώνες.

δδ) Οµάδα Β2: Υπαίθριες εγκαταστάσεις από 500 έως 5.000
θεατές, όπου διεξάγονται αγώνες εθνικών κατηγοριών.

εε) Οµάδα Γ1: Υπαίθριες εγκαταστάσεις από 500 έως 5.000 θε-
ατές, όπου διεξάγονται διεθνείς αγώνες ή αγώνες επαγγελµατι-
κών κατηγοριών.

στστ) Οµάδα Γ2: Υπαίθριες εγκαταστάσεις µε 5.000 θεατές και
πάνω, ανεξάρτητα από την κατηγορία των αγώνων.

ζζ) Οµάδα Δ: Κλειστές εγκαταστάσεις χωρίς θεατές ή έως
1.000 θεατές.

ηη) Οµάδα Ε1: Κλειστές εγκαταστάσεις µε πάνω από 1.000 θε-
ατές, όπου διεξάγονται τοπικοί ή ερασιτεχνικοί αγώνες.

θθ) Οµάδα Ε2: Κλειστές εγκαταστάσεις µε πάνω από 1.000 θε-
ατές, όπου διεξάγονται αγώνες εθνικών κατηγοριών.

ιι) Οµάδα ΣΤ: Κλειστές εγκαταστάσεις µε πάνω από 1.000 θε-
ατές, όπου διεξάγονται διεθνείς αγώνες ή αγώνες επαγγελµατι-
κών κατηγοριών.

ιαια) Οµάδα Κ: Επιχειρήσεις εκµίσθωσης γηπέδων, υπαίθριες
ή κλειστές εγκαταστάσεις χωρίς θεατές, που χρησιµοποιούνται
αποκλειστικά για µίσθωση από ελεύθερα αθλούµενους πολίτες
και δεν τελούνται σε αυτές αγώνες, προπονήσεις ή εκµάθηση
αθλήµατος.»

Άρθρο 15
Προϋποθέσεις αδειοδότησης Οµάδας Κ - Ύπαρξη 

απινιδωτή στις αθλητικές εγκαταστάσεις - 
Τροποποίηση άρθρου 56Β ν. 2725/1999
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Στο άρθρο 56Β του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί της άδειας λει-
τουργίας αθλητικών εγκαταστάσεων, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1, αα) στο τέλος του πρώτου εδα-
φίου προστίθεται η φράση «, η οποία αναρτάται σε εµφανές ση-
µείο της εγκατάστασης», αβ) προστίθεται δεύτερο εδάφιο, β)
στην παρ. 2, βα) στις περ. α), β), γ) και δ) µετά από τις λέξεις «του
ιδιοκτήτη» προστίθενται οι λέξεις «ή του χρήστη», ββ) στις περ.
α) και β) µετά από τις λέξεις «οικείου Δήµου» προστίθενται οι λέ-
ξεις «µε συνηµµένη τεχνική έκθεση», βγ) στην περ. ε): i) το εισα-
γωγικό εδάφιο αντικαθίσταται, ii) στην υποπερ. αα) µετά από τη
λέξη «οµοσπονδίας» προστίθενται οι λέξεις «µε συνηµµένη τε-
χνική έκθεση», βδ) στην υποπερ. γγ) των περ. ζ) και η) µετά από
τη λέξη «ασφάλειας» προστίθενται οι λέξεις «και πυροπροστα-
σίας», βε) προστίθεται περ. θ) και βστ) προστίθεται τελευταίο
εδάφιο, γ) στην παρ. 3, γα) στο πρώτο εδάφιο και εντός της πα-
ρένθεσης µετά από τη λέξη «προπονήσεις» προστίθενται οι λέ-
ξεις «ή εκµίσθωση σε αθλούµενους πολίτες» και γβ) προστίθεται
τελευταίο εδάφιο, δ) στο τέλος της παρ. 4 προστίθενται τρία εδά-
φια, ε) στην παρ. 5, εα) στο πρώτο εδάφιο, µετά από το στοιχείο
«Ε1» προστίθενται οι λέξεις «και Κ» και στο τέλος προστίθενται
οι λέξεις «ή του Γενικού Γραµµατέα Αθλητισµού για τις ολυµπια-
κές εγκαταστάσεις», εβ) στο τρίτο εδάφιο οι λέξεις «µε απόφαση
Δηµάρχου ή του αρµόδιου Περιφερειάρχη» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «του αρµόδιου κατά περίπτωση Δηµάρχου ή Περιφε-
ρειάρχη ή του Γενικού Γραµµατέα Αθλητισµού», στ) η παρ. 8 κα-
ταργείται και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις το άρθρο 56Β
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 56Β
Άδεια λειτουργίας των αθλητικών εγκαταστάσεων

1. Για τη λειτουργία οποιουδήποτε αγωνιστικού χώρου ή
χώρου άθλησης όλων των εθνικών, ολυµπιακών, περιφερειακών,
δηµοτικών, κοινοτικών ή σωµατειακών γυµναστηρίων όλων των
κέντρων άθλησης ή χώρων αθλοπαιδιών και εν γένει των αθλητι-
κών εγκαταστάσεων, πλην των υπαγοµένων στις διατάξεις του
άρθρου 32 του παρόντος νόµου και των περιπτώσεων ε’ για την
οµάδα Ζ2, στ’, ζ’ και η’ της παρ. 2 του παρόντος άρθρου απαιτεί-
ται άδεια για τη συνδροµή των αναγκαίων προϋποθέσεων ασφα-
λείας για αθλούµενους και θεατές, η οποία αναρτάται σε
εµφανές σηµείο της εγκατάστασης. Ως προϋπόθεση ασφαλείας,
µεταξύ των άλλων που καθορίζονται µε την κοινή υπουργική από-
φαση της παρ. 6, ορίζεται: α) για τις µεγάλες αθλητικές εγκατα-
στάσεις των οµάδων Β2, Γ1, Γ2, Ε2 και ΣΤ η µόνιµη ύπαρξη
αυτόµατου εξωτερικού απινιδωτή (κατάλληλου και για παιδιά),
και 

β) για τις εγκαταστάσεις των οµάδων Α2, Β1, Δ και Ε1 η
ύπαρξη αυτόµατου εξωτερικού απινιδωτή κατά τη διάρκεια των
αγώνων.

Η άδεια λειτουργίας χορηγείται στη διοίκηση της αθλητικής
εγκατάστασης ή στο φορέα στον οποίο αυτή ανήκει µε βάση την
κατηγορία της εγκατάστασης και τον τρόπο αδειοδότησης που
περιγράφεται παρακάτω. Από τις ολυµπιακές εγκαταστάσεις
εξαιρούνται το Ολυµπιακό Αθλητικό Κέντρο Αθηνών, το Στάδιο
Ειρήνης και Φιλίας και το Εθνικό Στάδιο Καυτανζόγλειο Θεσσα-
λονίκης και το ΕΑΚΝ Άγιος Κοσµάς, για τα οποία θα εκδίδει την
άδεια λειτουργίας ο Γενικός Γραµµατέας Αθλητισµού µε όρους
που θα καθοριστούν µε απόφαση του αρµόδιου για θέµατα αθλη-
τισµού Υπουργού. Μέχρι την έκδοση της ως άνω απόφασης, θα
εφαρµόζονται οι διατάξεις της ΥΠΠΟΑ/ΓΔΥΑ/ΔΤΥ/ΤΠΑΑΕ/
305275/1048/131/22/26.11.2014 απόφασης του Υφυπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού (Β’ 3319).

2. Η διαδικασία αδειοδότησης των αθλητικών εγκαταστάσεων,
ανάλογα µε την κατηγορία της αθλητικής εγκατάστασης, είναι η
εξής:

α) Για τις οµάδες Α1 και Α2: Μετά από αίτηση του ιδιοκτήτη ή
του χρήστη της αθλητικής εγκατάστασης και κατάθεση υπεύθυ-
νης δήλωσης µηχανικού ή βεβαίωσης της τεχνικής υπηρεσίας
του οικείου Δήµου, µε συνηµµένη τεχνική έκθεση, ότι πληρούνται
όλες οι προϋποθέσεις αδειοδότησής της, χορηγείται η άδεια λει-
τουργίας µε απόφαση Δηµάρχου. Η άδεια ισχύει για πέντε (5)

έτη, εφόσον πριν τη λήξη κάθε έτους κατατεθεί υπεύθυνη δή-
λωση του ιδιοκτήτη ή του χρήστη ότι δεν έχει γίνει καµία αλλαγή
στην εγκατάσταση.

β) Για τις οµάδες Β1, Β2, Δ και Ε1: Μετά από αίτηση του ιδιο-
κτήτη ή του χρήστη της αθλητικής εγκατάστασης και κατάθεση
υπεύθυνης δήλωσης µηχανικού ή βεβαίωσης της τεχνικής υπη-
ρεσίας του οικείου Δήµου, µε συνηµµένη τεχνική έκθεση, ότι πλη-
ρούνται όλες οι προϋποθέσεις αδειοδότησής της, χορηγείται η
άδεια λειτουργίας µε απόφαση Δηµάρχου. Η άδεια ισχύει για
τρία (3) έτη, εφόσον πριν τη λήξη κάθε έτους κατατεθεί υπεύθυνη
δήλωση του ιδιοκτήτη ή του χρήστη ότι δεν έχει γίνει καµία αλ-
λαγή στην εγκατάσταση.

γ) Για την οµάδα Ε2: Μετά από αίτηση του ιδιοκτήτη ή του χρή-
στη της αθλητικής εγκατάστασης, η επιτροπή ελέγχου καταλλη-
λότητας του επόµενου άρθρου ελέγχει την εγκατάσταση και ο
αρµόδιος Περιφερειάρχης χορηγεί την άδεια λειτουργίας, εφό-
σον είναι θετική η εισήγηση της επιτροπής. Η άδεια ισχύει για
τρία (3) έτη, εφόσον πριν τη λήξη κάθε έτους κατατεθεί υπεύθυνη
δήλωση του ιδιοκτήτη ή του χρήστη ότι δεν έχει γίνει καµία αλ-
λαγή στην εγκατάσταση.

δ) Για τις οµάδες Γ1, Γ2 και ΣΤ: Μετά από αίτηση του ιδιοκτήτη
ή του χρήστη της αθλητικής εγκατάστασης, η επιτροπή ελέγχου
καταλληλότητας του επόµενου άρθρου ελέγχει την εγκατάσταση
και ο αρµόδιος Περιφερειάρχης χορηγεί την άδεια λειτουργίας,
εφόσον είναι θετική η εισήγηση της επιτροπής. Η άδεια ισχύει
για δύο (2) έτη, εφόσον πριν τη λήξη του πρώτου έτους κατατεθεί
υπεύθυνη δήλωση του ιδιοκτήτη ή του χρήστη ότι δεν έχει γίνει
καµία αλλαγή στην εγκατάσταση.

ε) Για την οµάδα Ζ1: Μετά από αίτηση του ιδιοκτήτη ή του χρή-
στη της αθλητικής εγκατάστασης, η Επιτροπή Ελέγχου Καταλ-
ληλότητας του άρθρου 56Γ ελέγχει την εγκατάσταση και ο
αρµόδιος Περιφερειάρχης χορηγεί την άδεια λειτουργίας, εφό-
σον είναι θετική η εισήγηση της Επιτροπής και προσκοµίζονται:

αα) Βεβαίωση της οικείας οµοσπονδίας, µε συνηµµένη τεχνική
έκθεση, για την καταλληλότητα και την ασφάλεια του χώρου.

ββ) Παραχώρηση του δικαιώµατος χρήσης από τον ιδιοκτήτη
της έκτασης, εκτός των περιπτώσεων που γίνεται χρήση κοινών
σε όλους πραγµάτων, όπως θαλάσσιος ή εναέριος χώρος.

γγ) Σύµφωνη γνώµη για τη χρήση αιγιαλού, αστικής ή αγροτι-
κής περιοχής, εναέριου χώρου και δάσους για την άσκηση της
δραστηριότητας, από τον φορέα ή την υπηρεσία που διαχειρίζε-
ται ή εποπτεύει τον χώρο, όπως κατά περίπτωση τη λιµενική αρχή
ή την αστυνοµία ή την υπηρεσία πολιτικής αεροπορίας, ή το δα-
σαρχείο ή από τον οικείο Ο.Τ.Α.. Η σύµφωνη γνώµη από τον
φορέα παρέχεται εφόσον η συγκεκριµένη αθλητική δραστηριό-
τητα δεν απαγορεύεται από άλλες διατάξεις. 

Σε περίπτωση που µε βάση την κατηγορία της αθλητικής εγκα-
τάστασης υφίσταται αρµοδιότητα περισσοτέρων του ενός φο-
ρέων, η άδεια λειτουργίας εκδίδεται ενιαία για την αθλητική
εγκατάσταση από τον αρµόδιο Περιφερειάρχη. 

δδ) Υπεύθυνη δήλωση του χρήστη της εγκατάστασης, µε συ-
νηµµένη τεχνική έκθεση, ότι τηρούνται οι προδιαγραφές και οι
κανονισµοί ασφαλείας που αφορούν τη διαµόρφωση και τη λει-
τουργία του χώρου. Η άδεια ισχύει για δύο (2) έτη, εφόσον πριν
από τη λήξη του πρώτου έτους κατατεθεί υπεύθυνη δήλωση του
ιδιοκτήτη ή χρήστη της εγκατάστασης ότι δεν έχει γίνει καµία αλ-
λαγή στην εγκατάσταση.

Για την οµάδα Ζ2: Δεν απαιτείται έκδοση άδειας λειτουργίας,
παρά µόνο: αα) βεβαίωση της οικείας οµοσπονδίας για την κα-
ταλληλότητα και την ασφάλεια του χώρου, ββ) παραχώρηση του
δικαιώµατος χρήσης από τον ιδιοκτήτη της έκτασης, εκτός των
περιπτώσεων που γίνεται χρήση κοινών σε όλους πραγµάτων,
όπως θαλάσσιος ή εναέριος χώρος, γγ) σύµφωνη γνώµη για τη
διενέργεια της δραστηριότητας από τον φορέα ή την      υπηρε-
σία που διαχειρίζεται ή εποπτεύει τον χώρο, όπως λιµενική αρχή,
αστυνοµία, υπηρεσία πολιτικής αεροπορίας και δασαρχείο, δδ)
υπεύθυνη δήλωση του χρήστη της εγκατάστασης ότι τηρούνται
οι προδιαγραφές και οι κανονισµοί ασφαλείας που αφορούν τη
διαµόρφωση και τη λειτουργία του χώρου.

στ) Για την οµάδα Η: Ισχύουν οι διατάξεις του ν. 4276/ 2014 (Α’
155) και της εν γένει κείµενης νοµοθεσίας. Παράλληλα απαιτού-
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νται και όλα τα δικαιολογητικά της προηγούµενης περίπτωσης
της οµάδας Ζ2.

ζ) Για τις οµάδες Θ1 και Θ2: Δεν απαιτείται έκδοση άδειας λει-
τουργίας, παρά µόνο: αα) βεβαίωση της οικείας οµοσπονδίας για
την καταλληλότητα και την ασφάλεια του χώρου, ββ) παραχώ-
ρηση του δικαιώµατος χρήσης από τον ιδιοκτήτη της έκτασης και
γγ) υπεύθυνη δήλωση του χρήστη της εγκατάστασης ότι τηρού-
νται όλες οι προδιαγραφές και οι κανονισµοί ασφαλείας και πυ-
ροπροστασίας που αφορούν τη διαµόρφωση και τη λειτουργία
του χώρου. 

η) Για την οµάδα Ι: Δεν απαιτείται έκδοση άδειας λειτουργίας,
παρά µόνο: αα) βεβαίωση της οικείας οµοσπονδίας για την κα-
ταλληλότητα και την ασφάλεια του χώρου, ββ) παραχώρηση του
δικαιώµατος χρήσης από τον ιδιοκτήτη της έκτασης και γγ) υπεύ-
θυνη δήλωση του χρήστη της εγκατάστασης ότι τηρούνται όλες
οι προδιαγραφές και οι κανονισµοί ασφαλείας και πυροπροστα-
σίας που αφορούν τη διαµόρφωση και τη λειτουργία του χώρου. 

θ) Για την οµάδα Κ: Μετά από αίτηση του ιδιοκτήτη της αθλη-
τικής εγκατάστασης και κατάθεση υπεύθυνης δήλωσης ιδιώτη
µηχανικού ότι πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις αδειοδότησής
της, χορηγείται η άδεια λειτουργίας µε απόφαση του Δηµάρχου.
Η άδεια ισχύει για πέντε (5) έτη, εφόσον πριν από τη λήξη κάθε
έτους κατατεθεί υπεύθυνη δήλωση του ιδιοκτήτη ότι δεν έχει
γίνει αλλαγή στην εγκατάσταση χωρίς την απαραίτητη άδεια δό-
µησης. Για τις αθλητικές εγκαταστάσεις της οµάδας αυτής
ισχύουν οι όροι και οι προϋποθέσεις των οµάδων Α2 και Δ, για
ανοιχτές και κλειστές εγκαταστάσεις, αντίστοιχα.

Προϋπόθεση για την αδειοδότηση όλων των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων είναι η τήρηση της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας.

3. Στην άδεια λειτουργίας ορίζονται τα αθλήµατα που µπορεί
να φιλοξενηθούν στην εγκατάσταση, το είδος των δραστηριοτή-
των που θα ασκηθούν ανά άθληµα (αγώνες ή προπονήσεις ή εκµί-
σθωση σε αθλούµενους πολίτες), καθώς επίσης και ο ανώτατος
επιτρεπόµενος ή µη αριθµός θεατών που µπορούν να παρευρε-
θούν ανά κερκίδα ή τµήµα της αθλητικής εγκατάστασης κατά τη
διεξαγωγή κάθε αθλητικής συνάντησης ή αγωνίσµατος. Αντί-
γραφο της άδειας ή της τυχόν ανάκλησής της ή τροποποίησής
της κοινοποιείται στην κατά περίπτωση διοργανώτρια αρχή του
αθλήµατος, στην οικεία αστυνοµική αρχή, στην αρµόδια για τα
θέµατα αθλητισµού υπηρεσία της οικείας Περιφέρειας, στη
Διαρκή Επιτροπή για την Αντιµετώπιση της Βίας και στη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού/Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών. Οι φο-
ρείς διοίκησης των αθλητικών εγκαταστάσεων αναρτούν την
άδεια λειτουργίας σε εµφανές σηµείο των εγκαταστάσεων.

4. Η άδεια λειτουργίας µπορεί να είναι προσωρινή, µε τον όρο
εντός καθορισµένης προθεσµίας να αποκατασταθούν τυχόν ελ-
λείψεις, ή και τµηµατική, εξαιρώντας τµήµατα της εγκατάστασης
που κρίνονται ακατάλληλα. Η άδεια λειτουργίας µπορεί να χορη-
γείται ανά επιµέρους εγκατάσταση ενός αθλητικού συγκροτήµα-
τος ή ενιαία για ολόκληρο το συγκρότηµα. Σε περίπτωση
έκδοσης ενιαίας άδειας συγκροτήµατος, η άδεια εκδίδεται από
τον οικείο Δήµο, εάν όλες οι επιµέρους εγκαταστάσεις ανήκουν
στις οµάδες Α1, Α2, Β1, Β2, Δ και Ε1, ή      από την οικεία Περι-
φέρεια, εάν έστω και µία επιµέρους εγκατάσταση ανήκει σε
οµάδα που αδειοδοτείται από την Περιφέρεια. Η ισχύς της ενι-
αίας άδειας λειτουργίας αθλητικού συγκροτήµατος έχει τη µικρό-
τερη διάρκεια, που προβλέπεται για τις επιµέρους εγκαταστάσεις
του συγκροτήµατος.

5.α) Η ανάκληση ή η τροποποίηση της άδειας λειτουργίας
αθλητικής εγκατάστασης είναι οποτεδήποτε δυνατή µε την ίδια
διαδικασία που προβλέπεται για τη χορήγησή της, µε ειδικά αι-
τιολογηµένη απόφαση του Δηµάρχου για τις οµάδες Α1, Α2, Β1,
Β2, Δ και Ε1 και Κ ή του αρµόδιου Περιφερειάρχη για τις οµάδες
Γ1, Γ2, Ε2, Ζ1 και ΣΤ ή του Γενικού Γραµµατέα Αθλητισµού για
τις ολυµπιακές εγκαταστάσεις.

Εάν διαπιστωθεί ότι η αθλητική εγκατάσταση λειτουργεί χωρίς
άδεια λειτουργίας, ο Δήµαρχος ή ο αρµόδιος Περιφερειάρχης
διατάσσουν µε απόφασή τους τη σφράγισή της µέχρι την εκπλή-
ρωση όλων των προϋποθέσεων που απαιτούνται για τη χορήγηση
άδειας λειτουργίας για τη συγκεκριµένη κατηγορία εγκατάστα-
σης και την επιτυχή περάτωση της σχετικής διαδικασίας αδει-

οδότησης. Κατά της απόφασης του Δηµάρχου ή του αρµόδιου
Περιφερειάρχη για µη χορήγηση, τροποποίηση ή ανάκληση της
άδειας λειτουργίας ασκείται αίτηση θεραπείας, εντός µηνός από
την κοινοποίηση της απόφασης σε κάθε ενδιαφερόµενο. Οι κερ-
κίδες ή τµήµατα των αθλητικών εγκαταστάσεων που προορίζο-
νται για τους θεατές σε περίπτωση ακαταλληλότητάς τους
σφραγίζονται, µε απόφαση του αρµόδιου κατά περίπτωση Δη-
µάρχου ή Περιφερειάρχη ή του Γενικού Γραµµατέα Αθλητισµού,
µέχρι την αποκατάσταση των ατελειών ή ελλείψεων, η οποία δια-
πιστώνεται µε νέο έλεγχο. Με ευθύνη του ιδιοκτήτη ή του υπεύ-
θυνου της αθλητικής εγκατάστασης απαγορεύεται η πρόσβαση
και παραµονή θεατών στους χώρους αυτούς.

β) Σε κάθε περίπτωση, η άδεια λειτουργίας ανακαλείται και η
εγκατάσταση επανελέγχεται από την επιτροπή ελέγχου καταλ-
ληλότητας ή η καλή της κατάσταση επαναβεβαιώνεται µε υπεύ-
θυνη δήλωση µηχανικού ή βεβαίωση της τεχνικής υπηρεσίας του
οικείου Δήµου, µετά από προγραµµατισµένες (π.χ. προσθήκες ή
άλλες σηµαντικές µετατροπές της εγκατάστασης) ή έκτακτες µε-
ταβολές (εκτεταµένες καταστροφές λόγω φυσικών φαινοµένων,
επεισοδίων βίας κ.λπ.). Η εν λόγω ανάκληση της άδειας γίνεται
µε τη διαδικασία που προβλέπεται στην περίπτωση α’ της παρού-
σας παραγράφου.

6. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουρ-
γού και των Υπουργών Οικονοµικών, Προστασίας του Πολίτη,
Εσωτερικών, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και
του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού ρυθµίζονται οι ειδι-
κότερες προϋποθέσεις και προδιαγραφές αδειοδότησης των
εγκαταστάσεων, κανονισµοί και θέµατα πυροπροστασίας, ασφά-
λειας και προστασίας αθλητών και θεατών, η διαδικασία, τα προ-
σόντα επιλογής και ζητήµατα αποζηµιώσεων των µελών της
Επιτροπής Ελέγχου Καταλληλότητας του άρθρου 56Γ και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος άρ-
θρου, καθώς και της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
µία ολοκληρωµένη προσέγγιση ασφάλειας, προστασίας και υπη-
ρεσιών σε ποδοσφαιρικούς αγώνες και λοιπά αθλητικά γεγονότα,
που υπεγράφη στο Σαιντ-Ντενί (Saint Denis) της Γαλλίας, στις 3
Ιουλίου 2016, και κυρώθηκε µε τον ν. 4901/2022 (Α’ 44). Μέχρι
την έκδοση της κοινής απόφασης του πρώτου εδαφίου, ισχύει η
υπό στοιχεία ΥΠΠΟΑ/ΓΔΥΑ/ΔΤΥ/ ΤΠΑ/ΑΕ/408113/21902/
2725/603/4.10.2017 (Β’ 3568) κοινή απόφαση των Υπουργών
Εσωτερικών, Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού, περί
καθορισµού λεπτοµερειών εφαρµογής του άρθρου 56Β του ν.
2725/1999 (Α’ 121), όπως αυτό προστέθηκε µε το άρθρο 5 του ν.
4479/2017 (Α’ 94).

7. Οι ρυθµίσεις των περιπτώσεων α’ και β’ της παρ. 5 ισχύουν
και για την Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας των αθλητικών
εγκαταστάσεων του Ο.Α.Κ.Α., του Σ.Ε.Φ., του Ε.Σ. Καυτανζόγλειο
και του Ε.Α.Κ.Ν. Αγίου Κοσµά, η άδεια λειτουργίας των οποίων
αποτελεί αρµοδιότητα του Γενικού Γραµµατέα Αθλητισµού.

8. Καταργείται.»

Άρθρο 16
Προσθήκη των οµάδων Ζ1 και Κ στο πεδίο ελέγχου καταλ-

ληλότητας των αθλητικών εγκαταστάσεων - 
Τροποποίηση άρθρου 56Γ ν. 2725/1999 

Στο άρθρο 56Γ του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί της Επιτροπής
Ελέγχου Καταλληλότητας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της περ. α) της παρ. 2 µετά από το
στοιχείο «ΣΤ» προστίθενται οι λέξεις «και Ζ1», β) στο δεύτερο
εδάφιο της παρ. 4, οι λέξεις «και Ε1» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «Ε1 και Κ», γ) η παρ. 5 καταργείται και το άρθρο 56Γ, µετά
από νοµοτεχνικές βελτιώσεις, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 56Γ
Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας

1. Στην έδρα κάθε Περιφέρειας ή Περιφερειακής Ενότητας ή
Δήµου συνιστάται Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας µε τοπική
αρµοδιότητα στα όρια της αντίστοιχης Περιφέρειας ή Περιφερει-
ακής Ενότητας ή Δήµου, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του
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αρµόδιου Περιφερειάρχη και αποτελείται από:
α) έναν υπάλληλο της Περιφέρειας ή της Περιφερειακής Ενό-

τητας ή του Δήµου κλάδου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης µηχα-
νικών και, κατά προτίµηση, µε ειδικότητα πολιτικού µηχανικού ή
ηλεκτρολόγου ή µηχανολόγου, ως Πρόεδρο,

β) έναν ιατρό που υπηρετεί σε οποιονδήποτε δηµόσιο φορέα
παροχής υπηρεσιών υγείας ή υπάλληλο κλάδου ΠΕ ιατρών της
οικείας Περιφέρειας, κατά προτίµηση µε αθλητιατρική εµπειρία,

γ) έναν εκπρόσωπο της Αστυνοµικής Αρχής ή, κατά περί-
πτωση, του Λιµενικού Σώµατος,

δ) έναν εκπρόσωπο της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας.
Για κάθε έλεγχο η Επιτροπή συµπληρώνεται από έναν εκπρό-

σωπο της διοίκησης της επιθεωρούµενης αθλητικής εγκατάστα-
σης ή του φορέα στον οποίο αυτή ανήκει, έναν εκπρόσωπο της
αθλητικής οµοσπονδίας του κατά περίπτωση αθλήµατος και έναν
εκπρόσωπο της οικείας επαγγελµατικής ένωσης, όταν στην
αθλητική εγκατάσταση διεξάγονται και αγώνες επαγγελµατικών
πρωταθληµάτων. Στην περίπτωση αθλητικής εγκατάστασης πολ-
λαπλής χρήσης, οι εκπρόσωποι των δύο τελευταίων φορέων προ-
έρχονται από το άθληµα µε τη µεγαλύτερη προσέλευση θεατών.

Σε περίπτωση µη συγκρότησης της ως άνω Επιτροπής από τον
αρµόδιο Περιφερειάρχη, ο τελευταίος ελέγχεται πειθαρχικά.

Αν δεν είναι δυνατή η στελέχωση της Επιτροπής µε υπάλληλο
της Περιφέρειας ή της Περιφερειακής Ενότητας ή του Δήµου
κλάδου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης µηχανικών, καθώς και µε
ιατρό που υπηρετεί σε οποιονδήποτε δηµόσιο φορέα παροχής
υπηρεσιών υγείας ή      υπάλληλο κλάδου ΠΕ ιατρών της οικείας
Περιφέρειας, στην Επιτροπή µετέχει ιδιώτης µηχανικός και ια-
τρός.

Με απόφαση του αρµόδιου για θέµατα αθλητισµού Υπουργού
συγκροτείται η Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας των εξής
αθλητικών εγκαταστάσεων: Ο.Α.Κ.Α., Σ.Ε.Φ., Ε.Σ. Καυτανζόγλειο
και Ε.Α.Κ.Ν. Αγίου Κοσµά. Μέχρι την έκδοση της ως άνω απόφα-
σης εξακολουθεί να ισχύει η υπό στοιχεία ΥΠΠΟΑ/ΓΔΥΑ/ΔΤΥ/
ΤΠΑ- ΑΕ/334735/2334/396/113/22.12.2014 απόφαση του Υφυ-
πουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού (Β’ 3531).

2. Η Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας έχει τις εξής αρµο-
διότητες:

α) Ελέγχει τις πάσης φύσεως αθλητικές εγκαταστάσεις, στις
οποίες τελούνται προπονήσεις ή αθλητικές συναντήσεις των οµά-
δων Γ1, Γ2, Ε2, ΣΤ και Ζ1 όσον αφορά στη διαπίστωση της συν-
δροµής των αναγκαίων προϋποθέσεων ασφαλείας αθλούµενων
και θεατών. Ο έλεγχος µπορεί να διενεργείται οποτεδήποτε και
εντός πέντε (5) ηµερών από τη διενέργεια του ελέγχου, η Επι-
τροπή υποβάλλει στον αρµόδιο Περιφερειάρχη έκθεση ελέγχου
και γνώµη για τη χορήγηση, τη χορήγηση υπό όρους ή τη µη χο-
ρήγηση της άδειας λειτουργίας.

β) Ελέγχει τη δυνατότητα απρόσκοπτης προσέλευσης στην
αθλητική εγκατάσταση και εκκένωσής της από τους θεατές και
τη δυνατότητα προσπέλασης οχηµάτων έκτακτης ανάγκης.

γ) Ελέγχει την ύπαρξη και λειτουργία του ελάχιστου απαραί-
τητου ιατρικού και υγειονοµικού εξοπλισµού, την κατάσταση των
κερκίδων µακροσκοπικά, την καταλληλότητα των περιφράξεων
και των χώρων υγιεινής, καθώς και κάθε άλλο στοιχείο που είναι
κατά τη γνώµη της αναγκαίο για την ασφαλή διεξαγωγή των
αθλητικών εκδηλώσεων.

δ) Αν η Επιτροπή διαπιστώσει τεχνικές ατέλειες ή άλλες ελλεί-
ψεις στην αθλητική εγκατάσταση, δίνει εύλογη προθεσµία στη
διοίκησή της για την αποκατάστασή τους, ορίζοντας ταυτόχρονα
νέα ηµεροµηνία επανελέγχου. Στην περίπτωση αυτή, ο αρµόδιος
Περιφερειάρχης, µετά από εισήγηση της Επιτροπής µπορεί να
χορηγεί µέχρι την ηµεροµηνία επανελέγχου άδεια λειτουργίας,
εφόσον οι ελλείψεις δεν είναι τόσο σοβαρές, ώστε να τίθενται σε
κίνδυνο ουσιώδη έννοµα αγαθά των αθλητών και του κοινού. Εάν
και κατά τον επανέλεγχο διαπιστωθούν ατέλειες ή ελλείψεις που
αφορούν την καταλληλότητα των αγωνιστικών χώρων, των
χώρων άθλησης και των λοιπών χώρων που προορίζονται για την
εξυπηρέτηση των αθλητών, προπονητών και διαιτητών, η Επι-
τροπή εισηγείται αιτιολογηµένα στον αρµόδιο Περιφερειάρχη τη
µη χορήγηση ή την ανάκληση της άδειας λειτουργίας µέχρι την
πλήρη αποκατάσταση των ατελειών ή των ελλείψεων, η οποία

διαπιστώνεται µε νέο έλεγχο. Εάν οι ατέλειες ή ελλείψεις αφο-
ρούν την καταλληλότητα των λοιπών χώρων της αθλητικής εγκα-
τάστασης, ιδίως αυτών που προορίζονται για την πρόσβαση,
παραµονή και αποχώρηση των θεατών, η Επιτροπή εισηγείται αι-
τιολογηµένα στον αρµόδιο Περιφερειάρχη τη χορήγηση υπό
όρους ή την τροποποίηση της άδειας λειτουργίας ή τη χορήγηση
άδειας χωρίς την παρουσία θεατών, µέχρι την πλήρη αποκατά-
σταση των ατελειών ή των ελλείψεων, η οποία διαπιστώνεται µε
νέο έλεγχο.

3. Τα πρακτικά της Επιτροπής Ελέγχου Καταλληλότητας, τα
αντίγραφα των εκθέσεών της και των σχετικών αποφάσεων του
αρµόδιου Περιφερειάρχη τηρούνται στο αρχείο γυµναστηρίων
και αθλητικών εγκαταστάσεων της Περιφέρειας και της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού. Τα αντίγραφα των σχετικών αποφά-
σεων του Δηµάρχου τηρούνται στο αρχείο του οικείου Δήµου και
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.

4. Οι ρυθµίσεις της παρ. 2 ισχύουν και για την Επιτροπή Ελέγ-
χου Καταλληλότητας των αθλητικών εγκαταστάσεων του
Ο.Α.Κ.Α., του Σ.Ε.Φ., του Ε.Σ. Καυτανζόγλειο και του Ε.Α.Κ.Ν.
Αγίου Κοσµά, η άδεια λειτουργίας των οποίων αποτελεί αρµοδιό-
τητα του Γενικού Γραµµατέα Αθλητισµού. Ισχύουν επίσης ανα-
λογικά και για τους µηχανικούς που ελέγχουν τις αθλητικές
εγκαταστάσεις των οµάδων Α1, Α2, Β1, Β2, Δ, Ε1 και Κ.

5. Καταργείται.»

Άρθρο 17
Καθορισµός κλάδων άθλησης για αθλητές 

µε αµοιβή  - Τροποποίηση άρθρου 59 ν. 2725/1999

Στο άρθρο 59 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί καθορισµού κλά-
δων άθλησης για αθλητές µε αµοιβή, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1, αα) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις
«Υπουργού Πολιτισµού» αντικαθίστανται από τις λέξεις «αρµό-
διου για τον αθλητισµό Υπουργού» και µετά από τις λέξεις «αθλη-
τικής οµοσπονδίας» προστίθενται οι λέξεις «και γνώµη του
σωµατείου των αθλητών του αντίστοιχου αθλήµατος, εφόσον
έχει συσταθεί τέτοιο σωµατείο», αβ) στο τέλος του δεύτερου
εδαφίου προστίθενται οι λέξεις «άθλησης, συγκρότησης Ολοµέ-
λειας Σωµατείων ή Επαγγελµατικής Ένωσης και κάθε άλλο συ-
ναφές τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα», β) στην παρ. 2 µετά από
τις λέξεις «ανάπτυξής του» προστίθεται η φράση «καθώς και
στοιχεία σχετικά µε τη διάδοση του αθλήµατος και τον αριθµό
των συµµετεχόντων αθλητών, όπως αυτά προκύπτουν από τα δε-
δοµένα του πληροφοριακού συστήµατος «e-KOUROS» του άρ-
θρου 18 του ν. 5085/2024 (Α’ 17)» και το άρθρο 59 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 59
Καθορισµός κλάδων άθλησης για αθλητές µε αµοιβή

1. Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση της οικείας αθλητικής οµο-
σπονδίας και γνώµη του σωµατείου των αθλητών του αντίστοιχου
αθλήµατος, εφόσον έχει συσταθεί τέτοιο σωµατείο, µπορεί να
καθορίζεται ο κλάδος άθλησης και οι κατηγορίες των αγώνων
πρωταθληµάτων του, στη διεξαγωγή των οποίων επιτρέπεται η
συµµετοχή αθλητών µε αµοιβή. Με την ίδια απόφαση καθορίζο-
νται και οι τυχόν ειδικότεροι όροι ίδρυσης και λειτουργίας Τ.Α.Α.
και Α.Α.Ε. στον συγκεκριµένο κλάδο άθλησης, συγκρότησης Ολο-
µέλειας Σωµατείων ή Επαγγελµατικής Ένωσης και κάθε άλλο συ-
ναφές τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα.

2. Για την έκδοση της απόφασης της παρ. 1 λαµβάνονται
υπόψη κυρίως τα οικονοµικά στοιχεία βιωσιµότητας του κλάδου
άθλησης, ο βαθµός και οι δυνατότητες ανάπτυξής του, καθώς
και στοιχεία σχετικά µε τη διάδοση του αθλήµατος και τον αριθµό
των συµµετεχόντων αθλητών, όπως αυτά προκύπτουν από τα δε-
δοµένα του πληροφοριακού συστήµατος «e-KOUROS» του άρ-
θρου 18 του ν. 5085/2024 (Α’ 17).»

Άρθρο 18
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Έλεγχος και τήρηση του όρου της προσβασιµότητας ατό-
µων µε αναπηρία και εµποδιζόµενων ατόµων σε 

αθλητικές εγκαταστάσεις - Τροποποίηση παρ. 2 και 3
άρθρου 25 ν. 4373/2016

Στο άρθρο 25 του ν. 4373/2016 (Α’ 49), περί αυτόνοµης πρό-
σβασης, παραµονής και αποχώρησης ατόµων µε αναπηρία και
εµποδιζόµενων ατόµων σε αθλητικές εγκαταστάσεις, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις:      α) στην παρ. 2 µετά τις λέξεις
«που τίθεται στην παρ. 1,» προστίθεται η φράση «βεβαιώνεται
από την αρµόδια υπηρεσία πολεοδοµίας ή ελεγκτή δόµησης εγ-
γεγραµµένο στο Μητρώο Ελεγκτών Δόµησης του άρθρου 14 του
ν. 4030/2011 (Α’ 249) και», και β) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3
διαγράφεται η φράση «η οποία βεβαιώνεται από την αρµόδια
υπηρεσία πολεοδοµίας,» και οι παρ. 2 και 3 διαµορφώνονται ως
εξής:

«2. Η ύπαρξη και καλή λειτουργία της ως άνω διαµόρφωσης
και των ως άνω συστηµάτων σε αθλητική εγκατάσταση στην
οποία πρόκειται να διεξαχθεί αγώνας, µετά το πέρας της προθε-
σµίας που τίθεται στην παρ. 1, βεβαιώνεται από την αρµόδια υπη-
ρεσία πολεοδοµίας ή ελεγκτή δόµησης εγγεγραµµένο στο
Μητρώο Ελεγκτών Δόµησης του άρθρου 14 του ν. 4030/2011 (Α’
249) και αποτελεί προϋπόθεση για την έκδοση της προβλεπόµε-
νης στην παρ. 9 του άρθρου 56Α του ν. 2725/1999, άδειας τέλε-
σης αγώνα.

3. Χωρίς τη διαµόρφωση των χώρων, σύµφωνα µε την παρ. 1
του παρόντος άρθρου, δεν είναι δυνατή η χορήγηση του πιστο-
ποιητικού που προβλέπεται στην παρ. 3 του άρθρου 77Α του ν.
2725/1999. Αν πριν από ή κατά τη διεξαγωγή αθλητικής συνάντη-
σης διαπιστωθεί η µη καλή λειτουργία ή η διακοπή λειτουργίας
των ως άνω διαµορφώσεων κατά τη διάρκεια του πρωταθλήµα-
τος, η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού ανακαλεί το ανω-
τέρω πιστοποιητικό.»

Άρθρο 19
Προσεισµικός έλεγχος αθλητικών εγκαταστάσεων - Τροπο-

ποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 265 ν. 5037/2023

Στο άρθρο 265 του ν. 5037/2023 (Α’ 78), περί προσεισµικού
ελέγχου, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στις παρ.
1 και 2 πριν από τις λέξεις «καθώς και κρίσιµες» προστίθενται οι
λέξεις «και των αθλητικών εγκαταστάσεων που υπάγονται στην
εποπτεία ή διαχείριση των ως άνω φορέων», β) στο τέλος της
παρ. 2 προστίθενται οι λέξεις «και των αθλητικών εγκαταστά-
σεων» και οι παρ. 1 και 2 διαµορφώνονται ως ακολούθως:

«1. Ανατίθεται στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου «Τεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδας» (Τ.Ε.Ε.) η υλοποίηση δράσης για τη διε-
νέργεια πρωτοβάθµιου και δευτεροβάθµιου προσεισµικού ελέγ-
χου των κτιρίων, στα οποία στεγάζονται φορείς της παρ. 1 του
άρθρου 14 του  ν. 4270/2014 (Α’ 143), και των αθλητικών εγκατα-
στάσεων που υπάγονται στην εποπτεία ή διαχείριση των ως άνω
φορέων καθώς και κρίσιµες εν γένει λειτουργίες του ιδιωτικού
τοµέα. 

2. Ο «Οργανισµός Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας»
(Ο.Α.Σ.Π.) διατηρεί την εποπτεία της υλοποίησης του πρωτοβάθ-
µιου και δευτεροβάθµιου προσεισµικού ελέγχου των κτιρίων, στα
οποία στεγάζονται φορείς της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 και των αθλητικών εγκαταστάσεων που υπάγονται
στην εποπτεία ή διαχείριση των ως άνω φορέων, καθώς και κρί-
σιµες εν γένει λειτουργίες του ιδιωτικού τοµέα, όπως επίσης και
την ανάπτυξη, συντήρηση και λειτουργία της ηλεκτρονικής πλατ-
φόρµας καταγραφής των αποτελεσµάτων του πρωτοβάθµιου και
δευτεροβάθµιου προσεισµικού ελέγχου των ανωτέρω κτιρίων και
των αθλητικών εγκαταστάσεων.»

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ ΑΘΛΗΤΙΚΗΣ ΒΙΑΣ

ΚΑΙ ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗΣ ΝΤΟΠΙΝΓΚ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 

ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΔΙΑΡΚΟΥΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΙΑ
ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΒΙΑΣ 

Άρθρο 20
Διοικητικά µέτρα κατά της βίας - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 1 ν. 4326/2015

Στην παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4326/2015 (Α’ 49), περί διοι-
κητικών µέτρων κατά της βίας, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο µετά από τις λέξεις «εκτός
αγωνιστικών χώρων» προστίθενται οι λέξεις «καθώς και σε σοβα-
ρές περιπτώσεις τέλεσης επεισοδίων στον αµέσως περιβάλλοντα
χώρο αθλητικής εγκατάστασης, τα οποία σχετίζονται άµεσα µε
τον χρόνο και τον τόπο τέλεσης εγχώριας επίσηµης αθλητικής
διοργάνωσης», β) µετά από τις λέξεις «σοβαρές περιπτώσεις συ-
µπεριφοράς» προστίθενται οι λέξεις «το αρµόδιο όργανο της Γε-
νικής Γραµµατείας Αθλητισµού, κατόπιν πρότασης της Δ.Ε.Α.Β.»
και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Σε σοβαρές περιπτώσεις τέλεσης επεισοδίων, παρότρυν-
σης σε πρόκληση επεισοδίων, ρατσιστικών συµπεριφορών και εν
γένει φαινοµένων βίας που σχετίζονται µε τον αθλητισµό, εντός
ή εκτός αγωνιστικών χώρων, καθώς και σε σοβαρές περιπτώσεις
τέλεσης επεισοδίων στον αµέσως περιβάλλοντα χώρο αθλητικής
εγκατάστασης, τα οποία σχετίζονται άµεσα µε τον χρόνο και τον
τόπο τέλεσης εγχώριας επίσηµης αθλητικής διοργάνωσης, η
Διαρκής Επιτροπή για την Αντιµετώπιση της Βίας (Δ.Ε.Α.Β.), µετά
από προηγούµενη κλήση και ακρόαση του ελεγχόµενου νοµικού
ή φυσικού προσώπου, η οποία λαµβάνει χώρα µέσα σε αποκλει-
στική προθεσµία δύο (2) εργασίµων ηµερών, µπορεί να επιβάλει
στα οικεία αθλητικά σωµατεία, Τµήµατα Αµειβοµένων Αθλητών
(Τ.Α.Α.) και Αθλητικές Ανώνυµες Εταιρίες (Α.Α.Ε.), καθώς και στις
οικείες αθλητικές οµοσπονδίες ή/και επαγγελµατικούς συνδέ-
σµους, αλλά και µεµονωµένα σε φυσικά πρόσωπα, πρόστιµα
ύψους από χίλια (1.000) έως πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ σε
περίπτωση που τα φαινόµενα βίας και οι εν γένει παραβατικές
συµπεριφορές αφορούν ερασιτεχνικά πρωταθλήµατα και ύψους
από δέκα χιλιάδες (10.000) έως ένα εκατοµµύριο (1.000.000)
ευρώ σε περίπτωση που τα φαινόµενα βίας και οι εν γένει παρα-
βατικές συµπεριφορές αφορούν σε επαγγελµατικά πρωταθλή-
µατα, σε ιδιαίτερα δε σοβαρές περιπτώσεις συµπεριφοράς, το
αρµόδιο όργανο της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, κατόπιν
πρότασης της Δ.Ε.Α.Β., µπορεί να προβαίνει και σε ανάκληση της
υφιστάµενης ειδικής αθλητικής αναγνώρισης. Σε περίπτωση
άπρακτης παρέλευσης προθεσµίας επτά (7) ηµερών από την εκ-
δήλωση των φαινοµένων βίας, τα µέτρα του πρώτου εδαφίου
λαµβάνονται από τον αρµόδιο για τον αθλητισµό Υπουργό µετά
από διαβίβαση του σχετικού φακέλου από τα κατά περίπτωση αρ-
µόδια όργανα και κατόπιν κλήσης και ακρόασης του ελεγχόµενου
νοµικού ή φυσικού προσώπου.

Η συνεργασία των ανωτέρω νοµικών και φυσικών προσώπων
µε τις αρχές και η παροχή στοιχείων, όταν έχουν ως αποτέλεσµα
τον εντοπισµό και τη σύλληψη των δραστών, αποτελούν ελαφρυ-
ντικές περιστάσεις, οι οποίες µειώνουν το ύψος του επιβαλλόµε-
νου προστίµου κατά πενήντα τοις εκατό (50%).»

Άρθρο 21
Επιβολή διοικητικών κυρώσεων σε ειδικές µορφές 

αθλητικής βίας - Υποχρέωση ταυτοποίησης υπαιτίων φυσι-
κών προσώπων - Αντικατάσταση παρ. 5 και 
τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 1Α ν. 4326/2015 

1. Η παρ. 5 του άρθρου 1Α του ν. 4326/2015 (Α’ 49), περί ειδι-
κών περιπτώσεων επιβολής διοικητικών κυρώσεων στο πλαίσιο
αθλητικών συναντήσεων, αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Σε κάθε επόµενη παραβίαση των παρ. 1 έως 4 αντιστοίχως,
επί της προβλεπόµενης κατά περίπτωση διοικητικής κύρωσης
της διεξαγωγής µίας (1) ή τριών (3) αθλητικών συναντήσεων
χωρίς την παρουσία θεατών, επιβάλλεται πρόσθετη κύρωση διε-
ξαγωγής µίας (1) επιπλέον αθλητικής συνάντησης χωρίς την πα-
ρουσία θεατών.»

2. Στην παρ. 7 του άρθρου 1Α του ν. 4326/2015 (Α’ 49) περί ει-
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δικών περιπτώσεων επιβολής διοικητικών κυρώσεων στο πλαίσιο
αθλητικών συναντήσεων, προστίθενται εδάφια έβδοµο, όγδοο,
ένατο και δέκατο και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Εντός τεσσάρων (4) ηµερών από την ηµέρα διεξαγωγής της
αθλητικής συνάντησης, µε πράξη της Δ.Ε.Α.Β. διαπιστώνεται η
συνδροµή των προϋποθέσεων εφαρµογής και επιβάλλονται οι δι-
οικητικές κυρώσεις του παρόντος, χωρίς να απαιτείται προηγού-
µενη κλήση και ακρόαση του ελεγχόµενου νοµικού προσώπου.

Η πράξη της Δ.Ε.Α.Β. µπορεί να στηριχθεί, ιδίως: α) στο οπτι-
κοακουστικό υλικό το οποίο τίθεται στη διάθεση της Δ.Ε.Α.Β.
µέσω του ηλεκτρονικού συστήµατος εποπτείας του άρθρου 41Ε
του ν. 2725/1999 (Α’ 121) ή µε κάθε άλλο πρόσφορο µέσο και
τρόπο, β) στο φύλλο αγώνα της αθλητικής συνάντησης, γ) στην
έκθεση της αστυνοµικής αρχής, δ) στις εκθέσεις των παρατηρη-
τών της Δ.Ε.Α.Β. και της κατά περίπτωση διοργανώτριας αρχής. 

Η αρµόδια για την τήρηση της τάξης σε συγκεκριµένη αθλη-
τική συνάντηση αστυνοµική αρχή και οι παρατηρητές της
Δ.Ε.Α.Β. και της κατά περίπτωση διοργανώτριας αρχής υποχρε-
ούνται να αποστείλουν την έκθεσή τους στη Δ.Ε.Α.Β. εντός σα-
ράντα οκτώ (48) ωρών από την τέλεση της συνάντησης. 

Εντός της ίδιας προθεσµίας υποχρεούται και η κατά περί-
πτωση διοργανώτρια αρχή να αποστείλει στη Δ.Ε.Α.Β. τα φύλλα
αγώνων και τις εκθέσεις των παρατηρητών της.

Σε περίπτωση άπρακτης παρόδου της προθεσµίας του πρώτου
εδαφίου, τα διοικητικά µέτρα του παρόντος επιβάλλονται µε από-
φαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού, εφόσον διαπι-
στώνεται η συνδροµή των προϋποθέσεων εφαρµογής τους µε
οποιοδήποτε πρόσφορο µέσο. 

Η Δ.Ε.Α.Β. υποχρεούται, µετά από αίτηµα του αρµόδιου για
τον αθλητισµό Υπουργού, να του διαβιβάζει αµελλητί το αποδει-
κτικό υλικό του δεύτερου εδαφίου.

Η αρµόδια αστυνοµική αρχή, βάσει του ηλεκτρονικού συστή-
µατος εποπτείας του άρθρου 41Ε του  ν. 2725/1999, καθώς και
κάθε άλλου πρόσφορου µέσου, προβαίνει στον αναγκαίο, κατά
περίπτωση, χρόνο, στην ταυτοποίηση και τη σύλληψη του φυσι-
κού προσώπου το οποίο προέβη σε συµπεριφορά που περιγρά-
φεται στις παρ. 1 και 2.

Τα στοιχεία ταυτότητας του υπαιτίου διαβιβάζονται στην αρ-
µόδια εισαγγελική αρχή για την άσκηση ποινικής δίωξης και την
επιβολή ποινικών κυρώσεων και επιπλέον διατίθενται, κατόπιν αί-
τησης, στην έχουσα έννοµο συµφέρον διαγωνιζόµενη οµάδα,
προκειµένου να προβεί σε απαγόρευση χορήγησης εισιτηρίων
στο συγκεκριµένο φυσικό πρόσωπο, για ορισµένο χρονικό διά-
στηµα, σύµφωνα µε την παρ. 20 του άρθρου 41Δ του ν. 2725/
1999, η οποία εφαρµόζεται αναλογικά.

Επιπλέον, η Δ.Ε.Α.Β. δύναται να επιβάλει στα υπαίτια φυσικά
πρόσωπα του όγδοου εδαφίου διοικητικό πρόστιµο ύψους από
τρεις χιλιάδες (3.000) έως πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ µετά
από προηγούµενη κλήση για ακρόαση, η οποία λαµβάνει χώρα
µέσα σε αποκλειστική προθεσµία πέντε (5) εργασίµων ηµερών,
και ταυτόχρονα να απαγορεύει την είσοδό τους, ως θεατών, σε
αθλητικές εγκαταστάσεις στις οποίες διεξάγονται αθλητικές εκ-
δηλώσεις οποιουδήποτε αθλήµατος ή κλάδου άθλησης και οποι-
ασδήποτε διοργάνωσης, για χρονικό διάστηµα από ένα (1) έως
πέντε (5) έτη. 

Τα πρόστιµα του ένατου εδαφίου εισπράττονται σύµφωνα µε
την παρ. 6 του άρθρου 1 και τηρείται η διαδικασία της παρ. 7.»

Άρθρο 22
Υποχρέωση οργάνων δικαστικής λειτουργίας για 

ανακοίνωση ποινικών διώξεων, βουλευµάτων 
και αποφάσεων - Προσθήκη παρ. 8 στο άρθρο 132 του ν.

2725/1999

Στο άρθρο 132 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί δωροδοκίας και
δωροληψίας για αλλοίωση αποτελέσµατος αγώνα, προστίθεται
παρ. 8 ως εξής: 

«8. Ο Εισαγγελέας Πρωτοδικών έχει υποχρέωση να ανακοινώ-
νει στην Εθνική Πλατφόρµα Αθλητικής Ακεραιότητας του άρθρου
21 του ν. 4726/2020 (Α’ 181) και στην οικεία αθλητική οµοσπονδία
κάθε ποινική δίωξη που ασκείται για τις αξιόποινες πράξεις που

αναφέρονται στο παρόν. Η ανακοίνωση περιλαµβάνει τις ποινικές
διατάξεις για τις οποίες ασκήθηκε η ποινική δίωξη και σε περί-
ληψη τα πραγµατικά περιστατικά που συνθέτουν την πράξη. Ο
γραµµατέας του Δικαστηρίου ή του δικαστικού συµβουλίου υπο-
χρεούται να διαβιβάζει στις αρχές του πρώτου εδαφίου τα παρα-
πεµπτικά ή απαλλακτικά βουλεύµατα σε κάθε βαθµό δικαιο-
δοσίας, καθώς και τις εκδιδόµενες σε κάθε βαθµό δικαιοδοσίας,
καταδικαστικές ή αθωωτικές αποφάσεις.»

Άρθρο 23
Απαγόρευση οργανωµένης µετακίνησης οπαδών - Τροπο-

ποίηση παρ. 1 άρθρου 5  ν. 4049/2012

Στην περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 4049/2012 (Α’ 35),
περί διοικητικών µέτρων κατά της βίας στα γήπεδα, µετά τη λέξη
«απαγόρευση» προστίθενται οι λέξεις «της οργανωµένης» και
µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
που εκδίδεται µετά από εισήγηση της Δ.Ε.Α.Β. και της ΕΛ.ΑΣ.,
µπορεί για λόγους δηµοσίας τάξης ή δηµοσίου συµφέροντος να
αποφασίζεται σε εξαιρετικές περιπτώσεις:

α. η απαγόρευση διάθεσης εισιτηρίων για οποιαδήποτε αθλη-
τική εκδήλωση ή η αναβολή οποιασδήποτε αθλητικής εκδήλω-
σης,

β. η απαγόρευση της οργανωµένης µετακίνησης οπαδών στην
έδρα αντίπαλης οµάδας, διαρκώς ή προσκαίρως,

γ. η αλλαγή του τόπου διεξαγωγής µιας αθλητικής εκδήλωσης,
µετά από σύµφωνη γνώµη της Διοργανώτριας Αρχής,

δ. η λήψη κάθε πρόσφορου προληπτικού µέτρου, αν τούτο κρί-
νεται αναγκαίο, για την αποτροπή σοβαρής διατάραξης της δη-
µόσιας τάξης.»

Άρθρο 24
Ειδικό Σώµα Παρατηρητών της Διαρκούς Επιτροπής για

την Αντιµετώπιση της Βίας - Ζητήµατα έκτισης 
ποινών της Επιτροπής - Τροποποίηση παρ. 2, 
προσθήκη παρ. 2Α και τροποποίηση παρ. 3 

άρθρου 41Α ν. 2725/1999 

1. Στο άρθρο 41Α του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί της Διαρκούς
Επιτροπής για την Αντιµετώπιση της Βίας, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 2, αα) στο τέλος του πρώτου
εδαφίου προστίθενται οι φράσεις «δηµιουργείται στη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού Ψηφιακό Μητρώο, το οποίο εντάσσεται
στο πληροφοριακό σύστηµα «e-KOUROS» του άρθρου 18 του
ν. 5085/2024 (Α’ 17) και στο οποίο καταχωρίζονται οι Παρατηρη-
τές που συγκροτούν το Ειδικό Σώµα Παρατηρητών της Δ.Ε.Α.Β.,
καθορίζονται οι όροι της εγγραφής και διαγραφής τους και ρυθ-
µίζεται κάθε άλλο αναγκαίο τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα για
τη λειτουργία του», αβ) στο τέλος του τρίτου εδαφίου, προστίθε-
νται οι λέξεις «αναλόγως της εµπειρίας και των προσόντων τους»,
β) προστίθεται παρ. 2Α και οι παρ. 2 και 2Α διαµορφώνονται ως
εξής: 

«2. Με αποφάσεις του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού
που δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, θεσπίζε-
ται Κανονισµός Λειτουργίας της Δ.Ε.Α.Β., συστήνεται και συγκρο-
τείται Ειδικό Σώµα Παρατηρητών της Δ.Ε.Α.Β. µε αντικείµενο την
παρακολούθηση της τήρησης των κανόνων ασφαλούς διεξαγω-
γής των αθλητικών συναντήσεων, αποτελούµενο από πρόσωπα
µε εµπειρία στον αθλητισµό, τουλάχιστον αποφοίτους λυκείου,
στο πρόσωπο των οποίων δεν συντρέχουν τα κωλύµατα του άρ-
θρου 3, µε διετή θητεία, η οποία µπορεί να ανανεώνεται και ρυθ-
µίζονται όλα τα αναγκαία ζητήµατα για τη διαρκή εκπαίδευση των
προσώπων αυτών, δηµιουργείται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού Ψηφιακό Μητρώο, το οποίο εντάσσεται στο πληροφοριακό
σύστηµα «e-KOUROS» του άρθρου 18 του ν. 5085/2024 (Α’ 17)
και στο οποίο καταχωρίζονται οι Παρατηρητές που συγκροτούν
το Ειδικό Σώµα Παρατηρητών της Δ.Ε.Α.Β., καθορίζονται οι όροι
της εγγραφής και διαγραφής τους και ρυθµίζεται κάθε άλλο ανα-
γκαίο τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα για τη λειτουργία του.
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Στον Πρόεδρο, στον Αντιπρόεδρο και στα µέλη της Δ.Ε.Α.Β.,
τακτικά και αναπληρωµατικά, καταβάλλεται µηνιαία ή ανά συνε-
δρίαση αποζηµίωση, που ορίζεται µε κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και του αρµόδιου για
τον αθλητισµό Υπουργού, κατά παρέκκλιση όσων ορίζονται στο
άρθρο 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176).

Με όµοια απόφαση ορίζονται οι αποζηµιώσεις και οι δαπάνες
λειτουργίας του Ειδικού Σώµατος Παρατηρητών της Δ.Ε.Α.Β.,
αναλόγως της εµπειρίας και των προσόντων τους. Οι αποζηµιώ-
σεις στους Παρατηρητές καταβάλλονται µετά από βεβαίωση του
Προέδρου της Δ.Ε.Α.Β. ή εξουσιοδοτηµένου από αυτόν προσώ-
που, για την εκτέλεση του έργου τους.

2Α. Τα απαιτούµενα προσόντα των παρατηρητών, τα επιπλέον
κωλύµατα, η διαδικασία επιλογής, κατάρτισης και επιµόρφωσής
τους, η κατηγοριοποίησή τους ανάλογα µε τα προσόντα, την
εµπειρία και τις επιδόσεις τους, καθώς και πειθαρχικά ζητήµατα
ή ζητήµατα επιβράβευσής τους ως προς την εκτέλεση των καθη-
κόντων τους, καθορίζονται στον Κανονισµό Λειτουργίας της
Δ.Ε.Α.Β..» 

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 41Α του ν. 2725/1999 επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. ιδ) προστίθενται, αα)
µετά από τις λέξεις «τις εκθέσεις της αστυνοµίας και τις εκθέσεις
των» οι λέξεις «παρατηρητών της,», αβ) στο τέλος του εδαφίου
οι λέξεις «καθώς και το φύλλο αγώνα» και αγ) προστίθεται τρίτο
εδάφιο, β) προστίθεται περ. ιε) και οι περ. ιδ) και ιε) διαµορφώ-
νονται ως εξής:

«ιδ) την εισήγηση για την επιβολή ή την επιβολή διοικητικών
κυρώσεων κατά της βίας σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, κατ’
εφαρµογή των άρθρων 1 και 1Α του   ν. 4326/2015 (Α’ 49) και των
άρθρων 41Β, 41Γ, 41Δ και 41Ε του παρόντος. Κατά την άσκηση
της αρµοδιότητας της παρούσας, η Δ.Ε.Α.Β. λαµβάνει υπόψιν της
κάθε πρόσφορο µέσο, όπως διαθέσιµα βίντεο και εν γένει οπτι-
κοακουστικό υλικό, τις εκθέσεις της αστυνοµίας και τις εκθέσεις
των παρατηρητών της και των παρατηρητών της διοργανώτριας
αρχής, καθώς και το φύλλο αγώνα. Με την επιφύλαξη του δέκα-
του εδαφίου της παρ. 6 του άρθρου 41Ε, η κύρωση της διεξαγω-
γής αθλητικής συνάντησης χωρίς την παρουσία θεατών που
επιβάλλεται από τη Δ.Ε.Α.Β. εκτίεται σύµφωνα µε το δεύτερο
εδάφιο της περ. γ) της παρ. 2 του άρθρου 120,

ιε) τη διεξαγωγή κλήρωσης σύµφωνα µε τη διαδικασία που κα-
θορίζεται στον Κανονισµό Λειτουργίας της Δ.Ε.Α.Β., για την το-
ποθέτηση κατά προτεραιότητα παρατηρητών, µελών του Ειδικού
Σώµατος Παρατηρητών υψηλής εµπειρίας και κατόχων πτυχίου
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, στις αθλητικές συναντήσεις, στις
οποίες συµµετέχουν αθλητικές ανώνυµες εταιρείες (Α.Α.Ε.) πο-
δοσφαίρου της Super League 1 και καλαθοσφαίρισης της Basket
League.» 

Άρθρο 25
Παράνοµη είσοδος θεατών στην αθλητική 

εγκατάσταση µε ευθύνη της γηπεδούχου οµάδας 
ή προστηθέντων αυτής - Τροποποίηση παρ. 9 

άρθρου 41Γ ν. 2725/1999

Στο ένατο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 41Γ του ν. 2725/1999
(Α’ 121), περί εισιτηρίων αθλητικών συναντήσεων, οι λέξεις «που
διαπιστώνεται» αντικαθίστανται από τις λέξεις «ή εισόδου ικανού
αριθµού θεατών που δεν κατέχουν εισιτήρια µε οποιονδήποτε
άλλον τρόπο και ιδίως µε τη διευκόλυνση ή µε την ανοχή της γη-
πεδούχου οµάδας ή προστηθέντων από αυτήν προσώπων, όταν
τα περιστατικά αυτά διαπιστώνονται κυρίως» και µετά από νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, η παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Η αστυνοµική αρχή δύναται οποτεδήποτε, εντός και εκτός
των αθλητικών εγκαταστάσεων στις οποίες λαµβάνουν χώρα
αθλητικές εκδηλώσεις, να διενεργεί δειγµατοληπτικούς ελέγ-
χους, προκειµένου να διαπιστώνει την τήρηση των διατάξεων του
παρόντος άρθρου περί εκδόσεως και θέσεως σε κυκλοφορία,
καθώς και τη χρήση αποκλειστικά και µόνον ονοµαστικών εισιτη-
ρίων, σε έντυπη ή ηλεκτρονική µορφή, από τα πρόσωπα των
οποίων τα στοιχεία αναγράφονται επί του εισιτηρίου. Σε περί-
πτωση που κατά τον διενεργούµενο έλεγχο διαπιστωθεί η µη κα-

τοχή ή η κατοχή µη ονοµαστικού εισιτηρίου ή εισιτηρίου επί του
οποίου το αναγραφόµενο ονοµατεπώνυµο είναι διαφορετικό από
αυτό του κατόχου του, κατά τρόπο που παραβιάζει τις κείµενες
διατάξεις, επιβάλλεται από το αστυνοµικό όργανο πρόστιµο: α)
σε βάρος του προσώπου που δεν κατέχει εισιτήριο ύψους πεντα-
κοσίων (500) ευρώ στην περίπτωση µη κατοχής ονοµαστικού ει-
σιτηρίου, β) σε βάρος του κατόχου του και του πραγµατικού
δικαιούχου ύψους δεκαπλάσιου σε σχέση προς το αντίτιµο του
εισιτηρίου σε περίπτωση κατοχής εισιτηρίου επί του οποίου το
αναγραφόµενο ονοµατεπώνυµο είναι διαφορετικό από αυτό του
κατόχου του. Στην περίπτωση του δευτέρου εδαφίου το αστυνο-
µικό όργανο, εκτός της επιβολής του προστίµου, αποµακρύνει
τον κάτοχο και τον µη κάτοχο από την αθλητική εγκατάσταση. Η
αστυνοµική αρχή αναφέρει τη βεβαίωση της παράβασης ή των
παραβάσεων στην έκθεση που συντάσσει για τη συγκεκριµένη
αθλητική εκδήλωση, η οποία διαβιβάζεται στη Δ.Ε.Α.Β.. Στην έκ-
θεση αυτή προσδιορίζεται ο τόπος ελέγχου και βεβαίωσης της
παράβασης. Αν η παράβαση βεβαιωθεί εντός της αθλητικής
εγκατάστασης, η Δ.Ε.Α.Β. αποφασίζει την προσωρινή απαγό-
ρευση χρήσης από θεατές συγκεκριµένων ζωνών ή τµηµάτων
των κερκίδων της εγκατάστασης για µία (1) έως δύο (2) αγωνι-
στικές. Σε περίπτωση, α) βεβαίωσης εκτεταµένων παραβάσεων
του παρόντος εντός της αθλητικής εγκατάστασης κατά την ίδια
αθλητική συνάντηση, η Δ.Ε.Α.Β. αποφασίζει τη διεξαγωγή αθλη-
τικών συναντήσεων χωρίς την παρουσία θεατών για µία (1) έως
δύο (2) αγωνιστικές, β) βεβαίωσης παραβάσεων σε τρεις (3) του-
λάχιστον διαφορετικές συναντήσεις κατά την ίδια αγωνιστική πε-
ρίοδο, η Δ.Ε.Α.Β. αποφασίζει τη διεξαγωγή αθλητικών
συναντήσεων χωρίς την παρουσία θεατών για δύο (2) αγωνιστι-
κές. Στην περίπτωση του έκτου και του εβδόµου εδαφίου, εφό-
σον η Δ.Ε.Α.Β. δεν επιβάλλει τις προβλεπόµενες διοικητικές
κυρώσεις, εντός δύο (2) ηµερών από τη διαβίβαση της σχετικής
έκθεσης της αστυνοµικής αρχής, υποχρεούται να διαβιβάσει
αµελλητί την ανωτέρω έκθεση στον αρµόδιο για τον αθλητισµό
Υπουργό, µε απόφαση του οποίου λαµβάνονται τα ίδια µέτρα. Οι
διοικητικές κυρώσεις του έκτου και του έβδοµου εδαφίου επιβάλ-
λονται και σε περιπτώσεις µαζικής εισόδου θεατών µε τη χρήση
βίας και χωρίς έλεγχο εισιτηρίων ή εισόδου ικανού αριθµού θεα-
τών που δεν κατέχουν εισιτήρια µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο
και ιδίως µε τη διευκόλυνση ή µε την ανοχή της γηπεδούχου οµά-
δας ή προστηθέντων από αυτήν προσώπων, όταν τα περιστατικά
αυτά διαπιστώνονται κυρίως από τις κάµερες στις εισόδους των
αθλητικών εγκαταστάσεων και καταγράφονται στην έκθεση της
αστυνοµικής αρχής που αποστέλλονται στη Δ.Ε.Α.Β.. 

Σε περίπτωση βεβαίωσης παράβασης, σύµφωνα µε το παρόν,
πέραν της επιβολής προστίµου, η αστυνοµική αρχή καταχωρίζει
τα στοιχεία ταυτότητας τόσο του κατόχου, όσο και του πραγµα-
τικού δικαιούχου του εισιτηρίου στην κεντρική βάση δεδοµένων
της περ. γ) της παρ. 6. Από την καταχώριση των στοιχείων σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στο προηγούµενο εδάφιο και για χρονικό
διάστηµα: α) έξι (6) µηνών ή β) σε περίπτωση επανειληµµένης
παράβασης εντός της ιδίας αγωνιστικής περιόδου, δώδεκα (12)
µηνών, απαγορεύεται στα ανωτέρω φυσικά πρόσωπα η είσοδος
στη συγκεκριµένη αθλητική εγκατάσταση. Τα έσοδα από το πρό-
στιµο του δεύτερου εδαφίου αποτελούν κατά το ένα τρίτο (1/3)
έσοδο του Κρατικού Προϋπολογισµού, ένα τρίτο (1/3) αποδίδεται
στη Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Τάξης του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη και ένα τρίτο (1/3) στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, εγγράφονται στον αντίστοιχο προϋπολογισµό εκάστης
Γενικής Γραµµατείας και χρησιµοποιούνται για την κάλυψη των
αναγκών τους. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητι-
σµό Υπουργού και των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών και Προστασίας του Πολίτη καθορίζονται ο τρόπος
βεβαίωσης της παραβάσεως από τα αρµόδια όργανα της αστυ-
νοµικής αρχής, η διαδικασία επιβολής και είσπραξης του προστί-
µου, οι λεπτοµέρειες του τρόπου κατανοµής των εσόδων από την
είσπραξη του προστίµου και κάθε άλλο σχετικό µε την εφαρµογή
της παρούσας ζήτηµα.»

Άρθρο 26
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Ορισµός αρµοδίου για τον αθλητισµό Αντεισαγγελέα Εφε-
τών, στις Εισαγγελίες Εφετών Αθηνών, Πειραιώς και Θεσσα-

λονίκης - Προσθήκη παρ. 1Α 
στο άρθρο 128 του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 128 του ν. 2725/1999 (Α’ 52), περί αθλητικού εισαγ-
γελέα, προστίθεται παρ. 1Α και το άρθρο 128 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 128
Αθλητικός Εισαγγελέας

1. Στις Εισαγγελίες Πληµµελειοδικών Αθηνών, Πειραιώς και
Θεσσαλονίκης ορίζεται από τον προϊστάµενο αυτών, αρµόδιος
για τον αθλητισµό Εισαγγελέας, ο οποίος ασκεί την ποινική δίωξη
για ποινικά αδικήµατα που τελούνται εξ αφορµής αθλητικών εκ-
δηλώσεων και κατά τη διάρκεια αυτών, καθώς και για αδικήµατα
που τελούνται από πρόσωπα που συµµετέχουν στη διοίκηση των
αθλητικών φορέων κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων ή καθη-
κόντων τους και εποπτεύει στην εκτέλεση των κύριων και παρε-
πόµενων ποινών που επιβάλλονται κατά τον παρόντα νόµο.

Ο αρµόδιος για τον αθλητισµό Εισαγγελέας διευθύνει το έργο
των αστυνοµικών αρχών για την αντιµετώπιση των φαινοµένων
βίας µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις και µεριµνά για την εφαρ-
µογή του παρόντος.

1Α. Στις Εισαγγελίες Εφετών Αθηνών, Πειραιώς και Θεσσαλο-
νίκης ορίζεται από τον προϊστάµενο αυτών, αρµόδιος για τον
αθλητισµό Αντεισαγγελέας Εφετών, ο οποίος επιλαµβάνεται των
υποθέσεων που αφορούν στα εγκλήµατα της παρ. 1.

2. Το έργο των αρµόδιων για τον αθλητισµό εισαγγελέων επο-
πτεύει και συντονίζει αντεισαγγελέας του Αρείου Πάγου που ορί-
ζεται από τον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΓΙΑ

ΤΗΝ ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗ ΤΟΥ ΝΤΟΠΙΝΓΚ

Άρθρο 27
Έλεγχοι σύµφωνα µε το Πρόγραµµα Κατανοµής 

Ελέγχων (Test Distribution Plan) του Εθνικού 
Οργανισµού Καταπολέµησης του Ντόπινγκ - 
Αντικατάσταση άρθρου 128Ε ν. 2725/1999

Το άρθρο 128Ε του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί ελέγχου ντό-
πινγκ εντός και εκτός αγώνων, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 128Ε
Έλεγχος εντός και εκτός αγώνων

1. Έλεγχος σε αθλητές διενεργείται, σύµφωνα µε το Πρό-
γραµµα Κατανοµής Ελέγχων (Test Distribution Plan) του Εθνικού
Οργανισµού Καταπολέµησης του Ντόπινγκ (Ε.Ο.ΚΑ.Ν.), τόσο
κατά τη διάρκεια αγώνων, όσο και εκτός αγώνων. Ο Ε.Ο.ΚΑ.Ν.
βαρύνεται µε τη δαπάνη για τη διενέργεια ελέγχων εντός του ετη-
σίου προγραµµατισµού του. Η δαπάνη των ελέγχων, που υπερ-
βαίνουν αριθµητικά τον ετήσιο προγραµµατισµό του Ε.Ο.ΚΑ.Ν.
και διενεργούνται κατόπιν αιτήµατος αθλητικών φορέων, βαρύνει
τους αιτουµένους φορείς. Η δαπάνη του ελέγχου στην περί-
πτωση Αθλητικών Ανωνύµων Εταιρειών (Α.Α.Ε.) ή Τµηµάτων Αµει-
βοµένων Αθλητών (Τ.Α.Α.) βαρύνει τον οικείο επαγγελµατικό
σύνδεσµο ή τον φορέα στον οποίο ανήκει ο ελεγχόµενος. 

Πέραν της αµοιβής των δειγµατοληπτών και του κόστους ερ-
γαστηριακής ανάλυσης, οι βαρυνόµενοι καταβάλλουν το ποσό
των είκοσι πέντε (25) ευρώ ανά δείγµα υπέρ του Ε.Ο.ΚΑ.Ν., ο
οποίος τιµολογεί τις παρεχόµενες υπηρεσίες, προς κάλυψη των
λειτουργικών δαπανών των ελέγχων.

2. Ο έλεγχος ντόπινγκ εντός αγώνων σε αθλητές διενεργείται
κατά τη διεξαγωγή διοργανώσεων εθνικών πρωταθληµάτων και
Κυπέλλου Ελλάδας στις οποίες συµµετέχουν οµάδες Αθλητικών
Ανωνύµων Εταιρειών (Α.Α.Ε.) ή Τµηµάτων Αµειβοµένων Αθλητών
(Τ.Α.Α.).

Έλεγχος ντόπινγκ εντός αγώνων διενεργείται επίσης στις διορ-
γανώσεις της ανώτατης ερασιτεχνικής κατηγορίας πανελλήνιων
ή εθνικών πρωταθληµάτων στα αθλήµατα που έχουν επαγγελµα-
τικά πρωταθλήµατα, καθώς και στα ατοµικά ή οµαδικά αθλήµατα
που καλλιεργούν τον ερασιτεχνικό αθλητισµό. Ο έλεγχος ντό-
πινγκ εντός αγώνων µπορεί να επεκτείνεται και σε άλλες αθλητι-
κές διοργανώσεις εκτός των προαναφερόµενων. Ο έλεγχος
ντόπινγκ εκτός αγώνων σε αθλητές διενεργείται οποτεδήποτε.

3. Ο αριθµός των ελέγχων σε ατοµικά και οµαδικά αθλήµατα,
το είδος του βιολογικού υλικού των ελέγχων, η περίοδος διεξα-
γωγής των ελέγχων και κάθε άλλο θέµα που αφορά στους ελέγ-
χους καθορίζεται από τον Ε.Ο.ΚΑ.Ν.. Κατά τη διαδικασία αυτή, ο
Ε.Ο.ΚΑ.Ν. διαµορφώνει το Πρόγραµµα Κατανοµής Ελέγχων µετά
από αξιολόγηση κινδύνου (risk assessment) ανά άθληµα και αγώ-
νισµα, εφαρµόζοντας τον Κώδικα του Παγκόσµιου Οργανισµού
Αντιντόπινγκ (WADA) και τα σχετικά διεθνή πρότυπα.

4. Καταργείται.
5. Καταργείται.
6. Καταργείται.
7. Καταργείται.
8. Καταργείται.
9. Καταργείται.
10. Καταργείται.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 28
Υποχρέωση παρόχων αθλητικού στοιχήµατος 

για ειδοποίηση της Εθνικής Πλατφόρµας Αθλητικής Ακε-
ραιότητας σε περιπτώσεις ύποπτων στοιχηµάτων - Προ-

σθήκη παρ. 6 στο άρθρο 21 του ν. 4726/2020

Στο άρθρο 21 του ν. 4726/2020 (Α’ 181), περί Εθνικής Πλατ-
φόρµας Αθλητικής Ακεραιότητας (Ε.Π.ΑΘΛ.Α.) προστίθεται παρ.
6 ως εξής:

«6. Οι πάροχοι αθλητικού στοιχήµατος, σύµφωνα µε την παρ.
3 του άρθρου 10 της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης,
που υπογράφηκε στο Magglingen/Macolin τη 18η Σεπτεµβρίου
2014, σχετικά µε τη χειραγώγηση των αθλητικών αγώνων και κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 4639/2019 (Α’ 185), υποχρε-
ούνται να ειδοποιούν άµεσα και µε κάθε πρόσφορο µέσο την
Ε.Π.ΑΘΛ.Α., αν, µε βάση την ανάλυση διακινδύνευσης που διε-
νεργούν, εντοπίζουν παράτυπα ή ύποπτα στοιχήµατα για αγώνες
ελληνικών οµάδων ή Ελλήνων αθλητών, ιδίως σε περιπτώσεις
κατά τις οποίες επιβάλλουν φραγµούς στον στοιχηµατισµό ή σε
περιπτώσεις απόσυρσης αγώνων από το στοίχηµα ή όταν υπάρ-
χει ενεργοποίηση λογαριασµών που έχουν χαρακτηριστεί ως
ύποπτοι. 

Με απόφαση του αρµόδιου για τον Αθλητισµό Υπουργού, που
εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, καθορίζονται οι λεπτοµέρειες για τον τρόπο ειδοποίησης
και επικοινωνίας µεταξύ των παρόχων αθλητικού στοιχήµατος και
της Ε.Π.ΑΘΛ.Α..»

Άρθρο 29
Αποπληρωµή οφειλόµενων αποζηµιώσεων των 

µελών του Ανώτατου Συµβουλίου Επίλυσης 
Αθλητικών Διαφορών κατά τα έτη 2020-2023

Αποζηµιώσεις των µελών του Ανώτατου Συµβουλίου Επίλυσης
Αθλητικών Διαφορών του άρθρου 123 του   ν. 2725/1999 (Α’ 121),
που οφείλονται από τη λειτουργία του παραπάνω συλλογικού ορ-
γάνου για το χρονικό διάστηµα από τον Σεπτέµβριο 2020 έως και
τον Σεπτέµβριο 2023 και των οποίων η αποπληρωµή δεν κατέστη
εφικτή, δύναται να αποπληρωθούν σε βάρος του τακτικού προ-
ϋπολογισµού του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού του τρέχοντος έτους, σύµφωνα µε τους προβλεπό-
µενους αναλυτικούς λογαριασµούς εξόδων, κατά παρέκκλιση
των περί ανάληψης υποχρεώσεων κείµενων διατάξεων. 
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Άρθρο 30
Δυνατότητα συµψηφισµού δαπανών αθλητικής 
ανώνυµης εταιρείας µε οφειλόµενα οικονοµικά 

ανταλλάγµατα - Τροποποίηση παρ. 3 και 4 άρθρου 67Α ν.
2725/1999

1Α. Στο άρθρο 67Α του ν. 2725/1999 (Α’ 121) επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 3, αα) στο πρώτο εδάφιο
η λέξη «µίσθωµα» αντικαθίσταται από τις λέξεις «οικονοµικό
αντάλλαγµα», αβ) στο δεύτερο εδάφιο: i) η λέξη «µίσθωµα» αντι-
καθίσταται από τις λέξεις «οικονοµικό αντάλλαγµα», ii) η λέξη «µί-
σθωσης» αντικαθίσταται από τη λέξη «σύµβασης», αγ) στο τρίτο
εδάφιο: i) στην περ. α) η λέξη «µίσθωµα» αντικαθίσταται από τις
λέξεις «οικονοµικό αντάλλαγµα», ii) η λέξη «µισθωτική» αντικαθί-
σταται από τη λέξη «συµβατική», iii) στην περ. β) µετά από τη λέξη
«ιδιοκτήτης» προστίθενται οι λέξεις «ή διαχειριστής», β) στην
παρ. 4: βα) στο πρώτο εδάφιο: i) οι λέξεις «εκµισθωτή και της µι-
σθώτριας» αντικαθίστανται από τις λέξεις «φορέα που είναι ιδιο-
κτήτης ή διαχειριστής της αθλητικής εγκατάστασης και της», ii)
η λέξη «εκµίσθωσης» αντικαθίσταται από τις λέξεις «παραχώρη-
σης της χρήσης», iii) η λέξη «µισθώτρια» διαγράφεται, iv) οι λέξεις
«των συµφερόντων του εκµισθωτή» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «των συµφερόντων του φορέα που είναι ιδιοκτήτης ή διαχει-
ριστής της αθλητικής εγκατάστασης» και ββ) στο δεύτερο
εδάφιο: i) οι λέξεις «της µίσθωσης» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «της σύµβασης παραχώρησης», ii) οι λέξεις «στον εκµι-
σθωτή» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στον φορέα που είναι
ιδιοκτήτης ή διαχειριστής της αθλητικής εγκατάστασης», iii) η
λέξη «µισθώτριας» διαγράφεται και οι παρ. 3 και 4 διαµορφώνο-
νται ως εξής:

«3. Οι δαπάνες της περ. β) της παρ. 1, που πραγµατοποιούν οι
Αθλητικές Ανώνυµες Εταιρείες (Α.Α.Ε.), δύνανται να συνυπολο-
γίζονται στο οφειλόµενο οικονοµικό αντάλλαγµα, το οποίο δύνα-
ται να συµφωνηθεί ως προς το ανώτερο ύψος του, κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης που αφορά στη
χρήση αθλητικών εγκαταστάσεων και ιδίως των άρθρων 56 και
57 και της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 423/1976 (Α’
223). Το συµφωνηθέν οικονοµικό αντάλλαγµα για όλη τη διάρκεια
της σύµβασης δεν δύναται να είναι µικρότερο από την αξία των
συνολικών δαπανών που πραγµατοποιούνται.

Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού, ρυθ-
µίζονται ιδίως: α) το ελάχιστο περιεχόµενο της σύµβασης της
περ. β) της παρ. 1, προκειµένου το οικονοµικό αντάλλαγµα, συ-
νυπολογιζοµένων των δαπανών της περ. β) της παρ. 1, να αντι-
στοιχεί στη συµβατική αξία της αθλητικής εγκατάστασης, β) ο
τρόπος έγκρισης της σύµβασης παραχώρησης της χρήσης, η
οποία συνοδεύεται από οικονοµοτεχνική έκθεση της Α.Α.Ε., τις
επί της έκθεσης αυτής παρατηρήσεις της διοίκησης του φορέα
που είναι ιδιοκτήτης ή διαχειριστής της αθλητικής εγκατάστασης
και από έκθεση προσδιορισµού της αξίας των δαπανών, κατόπιν
εκτίµησής τους από τη Διεύθυνση Τεχνικών Αθλητικών Έργων
και Υποδοµών της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.), που
εγκρίνει τις τεχνικές προδιαγραφές και τις µελέτες, το χρονοδιά-
γραµµα και τον προϋπολογισµό του έργου και γ) ο τρόπος και ο
έλεγχος τήρησης των προϋποθέσεων που τίθενται στην παρ. 2,
προς διασφάλιση της αγωνιστικής καταλληλότητας των εγκατα-
στάσεων, ώστε να εξασφαλίζονται η έκδοση και η διατήρηση
άδειας λειτουργίας για το σύνολο των εγκαταστάσεων.

4. Στη σύµβαση που καταρτίζεται µεταξύ του φορέα που είναι
ιδιοκτήτης ή διαχειριστής της αθλητικής εγκατάστασης και της
Α.Α.Ε., καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις της
παραχώρησης της χρήσης, οι παρεχόµενες ασφάλειες, εγγυή-
σεις και ρήτρες που επιβάλλονται στην Α.Α.Ε. για την καλή και
εµπρόθεσµη τήρηση των συµφωνηθέντων όρων, ο χρόνος ολο-
κλήρωσης του έργου, η δυνατότητα παράτασης του χρόνου
αυτού, οι ρήτρες έκπτωσης ή εξόδου για την περίπτωση µη ολο-
κλήρωσης αυτού, καθώς και κάθε αναγκαίος όρος για τη διασφά-
λιση των συµφερόντων του φορέα που είναι ιδιοκτήτης ή
διαχειριστής της αθλητικής εγκατάστασης. Μετά τη λήξη του
συµβατικού χρόνου της σύµβασης παραχώρησης η χρήση του
ακινήτου, µετά των συστατικών, των παραρτηµάτων και του εξο-

πλισµού του, όπως έχει διαµορφωθεί και σε όποια κατάσταση
βρίσκεται κατά τον χρόνο αυτόν, επανέρχεται στον φορέα που
είναι ιδιοκτήτης ή διαχειριστής της αθλητικής εγκατάστασης,
άνευ αποζηµιώσεως της Α.Α.Ε..»

1Β. Η παρ. 1Α ισχύει κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης γενικής
ή ειδικής διάταξης, µη θιγοµένης της παρ. 2.

2. Ειδικώς δαπάνες που πραγµατοποίησε Αθλητική Ανώνυµη
Εταιρεία (Α.Α.Ε.) έως και δύο (2) έτη πριν από την έναρξη ισχύος
του παρόντος, για εργασίες επισκευής και αποκατάστασης φθο-
ρών αθλητικής εγκατάστασης, καθώς και αναβάθµισης των συ-
στηµάτων ασφαλείας αυτής, συµψηφίζονται, κατόπιν αιτήµατος
της Α.Α.Ε., µε οικονοµικά ανταλλάγµατα, τα οποία προκύπτουν
έως την 31η.12.2024 ως καταβλητέα από την Α.Α.Ε. προς τον
φορέα διαχείρισης της αθλητικής εγκατάστασης, χωρίς προ-
ηγούµενη άδεια της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού και
κατά παρέκκλιση των παρ. 1 έως 3 του άρθρου 67Α του ν.
2725/1999, καθώς και της υπ’ αρ. 599957/9.12.2021 (Β’ 6213)
απόφασης του Υφυπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού «Συνυ-
πολογισµός δαπανών ανέγερσης, ανακατασκευής, επισκευής ή
και συντήρησης αθλητικών εγκαταστάσεων κατ’ εξουσιοδότηση
άρθρου 67Α ν. 2725/1999 (Α’ 121)» και κάθε άλλης γενικής ή ει-
δικής διάταξης. Η δυνατότητα συµψηφισµού του πρώτου εδα-
φίου δεν καταλαµβάνει τις οφειλόµενες από την Α.Α.Ε. προς τον
φορέα διαχείρισης της αθλητικής εγκατάστασης κάθε είδους λει-
τουργικές δαπάνες για τη χρήση της ανωτέρω εγκατάστασης.
Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού ρυθµί-
ζονται η διαδικασία, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, καθώς και
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρού-
σας.

Άρθρο 31
Αρµοδιότητα επί του αθλητικού εθελοντισµού - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 15  ν. 4908/2022

Στην παρ. 3 του άρθρου 15 του ν. 4908/2022 (Α’ 52), περί αθλη-
τικού εθελοντισµού, οι λέξεις «Η Διεύθυνση» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «Το Τµήµα Αθλητικού Τουρισµού και Δραστηριοτήτων
Αθλητικής Αναψυχής της» και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις
η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Το Τµήµα Αθλητικού Τουρισµού και Δραστηριοτήτων Αθλη-
τικής Αναψυχής της Διεύθυνσης Άθλησης για Όλους, Προβολής,
Ανάπτυξης Αθλητισµού, Επιστηµονικής Υποστήριξης και Διεθνών
Σχέσεων της Γ.Γ.Α. του άρθρου 70 του π.δ. 4/2018 (Α’ 7) είναι αρ-
µόδιο για θέµατα αθλητικού εθελοντισµού.»

Άρθρο 32
Ρυθµίσεις για το «Σπίτι του Στίβου» και το «Σπίτι του Βόλεϊ»

- Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 25 ν. 5069/2023

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 5069/
2023 (Α’ 193), περί των εγκαταστάσεων «Σπίτι του Στίβου» και
«Σπίτι του Βόλεϊ», οι λέξεις «προπονητήρια κλειστού στίβου και
γυµναστικής, αντίστοιχα» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κτίριο
κλειστού στίβου και κτίριο ξιφασκίας και λοιπών αθληµάτων, τα
οποία µπορεί να περιλαµβάνουν και αθλητικούς ξενώνες» και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στο ακίνητο, συνολικής επιφανείας εκατόν οκτώ χιλιάδων
είκοσι πέντε τετραγωνικών µέτρων και τριάντα πέντε εκατοστών
(108.025,35 τ.µ.), που βρίσκεται στη θέση «Κόντρες», στα διοικη-
τικά όρια της Δηµοτικής Ενότητας Παιανίας του Δήµου Παιανίας
της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής της Περιφέ-
ρειας Αττικής, µετά των εντός αυτού κειµένων κτιριακών και λοι-
πών αθλητικών εγκαταστάσεων («Σπίτι του Στίβου» και «Σπίτι του
Βόλεϊ») και του περιβάλλοντος χώρου αυτών, το οποίο δυνάµει
του άρθρου 74 του ν. 5000/2022 (Α’ 226), παραχωρήθηκε κατά
κυριότητα στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, επιτρέπεται η εκτέ-
λεση εργασιών για την ανακαίνιση και βελτίωση των υφιστάµενων
εγκαταστάσεων «Σπίτι του Στίβου» και «Σπίτι του Βόλεϊ», προκει-
µένου να λειτουργήσουν ως κτίριο κλειστού στίβου και κτίριο ξι-
φασκίας και λοιπών αθληµάτων, τα οποία µπορεί να περιλαµ-
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βάνουν και αθλητικούς ξενώνες. Στις οικοδοµικές εργασίες του
πρώτου εδαφίου περιλαµβάνονται η ανακαίνιση και των υφιστά-
µενων ξενώνων εντός της εγκατάστασης «Σπίτι του Βόλεϊ» και η
δηµιουργία αποθηκευτικού χώρου εντός µίας εκ των δύο υφιστά-
µενων εγκαταστάσεων «Σπίτι του Στίβου» και «Σπίτι του Βόλεϊ»
για την εξυπηρέτηση αυτών.»

2.α) Επιτρέπεται στον περιβάλλοντα χώρο του «Σπιτιού του Στί-
βου» και του «Σπιτιού του Βόλεϊ», κατά παρέκκλιση των όρων και
περιορισµών δόµησης της παρ. 23 του άρθρου 82 του ν.
3057/2002 (Α’ 239) και κάθε άλλης διάταξης, η χωροθε�τηση νέων
ανοικτών αθλητικών -  πολιτιστικών και ψυχαγωγικών εγκαταστά-
σεων και των υποστηρικτικών τους έργων, ως εµφαίνονται στο
Παράρτηµα του παρόντος και ειδικότερα:

αα) στίβου τετρακοσίων (400) µέτρων, οκτώ (8) διαδροµών, 
αβ) στίβου τοξοβολίας είκοσι (20) θέσεων,
αγ) δύο (2) γηπέδων καλαθοσφαίρισης - πετοσφαίρισης,
αδ) δύο (2) γηπέδων «PADEL»,
αε) δύο (2) γηπέδων αντισφαίρισης,
αστ) δύο (2) κτιρίων αποδυτήριων,
αζ) ενός (1) κτιρίου αναψυκτηρίου και WC κοινού
αη) ενός (1) κτιρίου αναψυκτηρίου στην ανατολική�  πλευρά,
αθ) παιδική� ς χαράς,
αι) ανοικτού θεάτρου πεντακοσίων (500) θέσεων,
αια) εγκαταστάσεων πολιτικής προστασίας,
αιβ) δέκα (10) ξενώνων αθλητών (προκατασκευασµένοι οικί-

σκοι),
αιγ) πιστών «Skateboard»,
αιδ) χώρων στάθµευσης.
β) Οι όροι και περιορισµοί δόµησης καθορίζονται ως εξής:
βα) µέγιστο ποσοστό κάλυψης: εξήντα τοις εκατό (60%),
ββ) συντελεστής δόµησης: ένα κόµµα δέκα τοις εκατό (1,10%),
βγ) µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος των κτιρίων: δεκαεπτά (17)

µέτρα και στέγη,
βδ) συντελεστής όγκου: δεκατρία (13),
βε) ελάχιστη απόσταση των κτιρίων και αθλητικών εγκαταστά-

σεων από τα όρια του γηπέδου: πέντε (5) µέτρα, 
βστ) ελάχιστη απόσταση των βοηθητικών εγκαταστάσεων από

τα όρια του γηπέδου για υπαίθριο υποσταθµό Δηµόσιας Επιχεί-
ρησης Ηλεκτρισµού και λεβητοστάσιο: δύο (2) µέτρα. Πριν από
την έκδοση της οικοδοµικής άδειας απαιτείται η σύνταξη µελέτης
για την οµαλή απαγωγή των οµβρίων και την καλή αποστράγγιση
του χώρου.

γ) Οι οικοδοµικές άδειες για τις εγκαταστάσεις της περ. α) εκ-
δίδονται από τη Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής, Οικοδοµικών Κανονι-
σµών και Αδειοδοτήσεων του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας.

Άρθρο 33
Παράταση του ακατάσχετου της χρηµατοδότησης 

αθλητικών οµάδων και της επιχορήγησης 
των Ειδικών Επιτροπών του άρθρου 53 

του ν. 2725/1999 από τα φορολογικά έσοδα τυχερών παι-
γνίων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου δέκατου 

έκτου ν. 4787/2021 

Στην παρ. 2 του άρθρου δέκατου έκτου του ν. 4787/2021 (Α’
44), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) οι λέξεις «και
2024» αντικαθίστανται από τις λέξεις «2024 και 2025», β) οι λέξεις
«σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 60 του ν. 2961/2001» µετα-
φέρονται µετά από τις λέξεις «άρθρου 53 του ν. 2725/1999 (Α’
121)», γ) προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 2 µετά από νο-
µοτεχνική βελτίωση διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Κατ’ εξαίρεση για τα έτη 2021, 2022, 2023, 2024 και 2025
το ποσοστό των εσόδων που χρησιµοποιείται για τη χρηµατοδό-
τηση αθλητικών οµάδων και την επιχορήγηση των Ειδικών Επι-
τροπών του άρθρου 53 του  ν. 2725/1999 (Α’ 121), σύµφωνα µε
την παρ. 2 του άρθρου 60 του ν. 2961/2001 (Α’ 266), είναι ακατά-
σχετο στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκεινται σε οποιαδήποτε κρά-
τηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε
βεβαιωµένα χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο

εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή
τα πιστωτικά ιδρύµατα. Για την εφαρµογή της παρούσας, οι χρη-
µατοδοτούµενοι ή επιχορηγούµενοι φορείς του πρώτου εδαφίου
εξαιρούνται από την υποχρέωση της παρ. 1 του άρθρου 180 του
ν. 4820/2021 (Α’ 130).»

Άρθρο 34
Μετάθεση έναρξης ισχύος της παρ. 2 άρθρου 31Α 

ν. 2725/1999 ως προς τους προπονητές 
πετοσφαίρισης - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 140 

ν. 2725/1999 

Στην παρ. 5 του άρθρου 140 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί
έναρξης ισχύος, προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 5 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«5. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 31Α, ως προς την απασχό-
ληση προπονητή αναλόγως του επιπέδου άδειας άσκησης επαγ-
γέλµατος, αρχίζει από την 1η.7.2026.

Ειδικότερα, για τους προπονητές πετοσφαίρισης, η ισχύς της
παρ. 2 του άρθρου 31Α αρχίζει από την 1η.3.2025.»

Άρθρο  35
Εξειδίκευση προϋποθέσεων ίδρυσης παραρτηµάτων Ανώ-

τατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση παρ. 2, 2Α
και 4 και προσθήκη παρ. 5, 6 και 7 

στο άρθρο 6 του ν. 4957/2022

Στο άρθρο 6 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί ίδρυσης παραρ-
τηµάτων των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 2: αα) στο πρώτο εδά-
φιο: i) οι λέξεις «κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και Εσωτερικών» αντικαθίστανται από τις λέξεις «απόφαση του
Συµβουλίου Διοίκησης του Α.Ε.Ι.», ii) στην περ. α), µετά από τη
λέξη «Τµήµατος» διαγράφεται ο σύνδεσµος «και» και στο τέλος
της περίπτωσης προστίθενται οι λέξεις «και τον αριθµό των
µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) του Α.Ε.Ι.
που πρόκειται να απασχοληθούν σε αυτή», iii) στο τέλος της περ.
δ) προστίθενται οι λέξεις «και τον µέγιστο χρόνο άσκησης των
καθηκόντων της εν λόγω διοίκησης», iv) στο τέλος της περ. στ)
προστίθενται οι λέξεις «καθώς και λειτουργίας βιβλιοθήκης σύµ-
φωνα µε το άρθρο 124», αβ) µετά από το τρίτο εδάφιο προστίθε-
νται νέα εδάφια, τέταρτο, πέµπτο και έκτο, αγ) στο όγδοο εδάφιο
οι λέξεις «κοινής υπουργικής» διαγράφονται, β) στην παρ. 2Α
προστίθενται εδάφια δεύτερο και τρίτο, γ) στην παρ. 4 οι λέξεις
«κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερι-
κών» αντικαθίστανται από τις λέξεις «απόφαση του Συµβουλίου
Διοίκησης του Α.Ε.Ι., µετά από πρόταση της Συγκλήτου», δ) προ-
στίθενται παρ. 5, 6 και 7 και το άρθρο 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 6
Ίδρυση παραρτηµάτων Ανώτατων 

Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων

1. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, κατόπιν εισήγησης της Συγκλήτου του Ανώτατου Εκ-
παιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.), παρέχεται η άδεια για την ίδρυση
παραρτήµατος του Α.Ε.Ι. µε σκοπό την εγκατάσταση ερευνητικού
πανεπιστηµιακού ινστιτούτου του άρθρου 267 ή πανεπιστηµιακού
µουσείου του άρθρου 60, σε άλλη πόλη της ηµεδαπής από την
πόλη, όπου βρίσκεται η έδρα του Α.Ε.Ι. ή τις πόλεις στις οποίες
είναι εγκατεστηµένες οι επιµέρους ακαδηµαϊκές του µονάδες,
εφόσον µε την ίδρυση του παραρτήµατος προάγονται η επι-
στήµη, η έρευνα, ο πολιτισµός και η τέχνη. Η ίδρυση ερευνητικού
πανεπιστηµιακού ινστιτούτου ή πανεπιστηµιακού µουσείου πρα-
γµατοποιείται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος µετά από
τη χορήγηση της άδειας του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού.

2. Με απόφαση του Συµβουλίου Διοίκησης του Α.Ε.Ι. µετά από
εισήγηση της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι. ιδρύεται παράρτηµα του Α.Ε.Ι.
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στην αλλοδαπή, εφόσον το επιτρέπει το εθνικό δίκαιο της χώρας
όπου πρόκειται να εγκατασταθεί το παράρτηµα. Η εισήγηση της
Συγκλήτου για την ίδρυση παραρτήµατος στην αλλοδαπή περι-
λαµβάνει τα ακόλουθα στοιχεία: α) το είδος της υπό ίδρυση ακα-
δηµαϊκής µονάδας στην αλλοδαπή, Σχολής ή Τµήµατος, την
ακαδηµαϊκή της διάρθρωση και τον αριθµό των µελών Διδακτικού
Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) του Α.Ε.Ι. που πρόκειται να
απασχοληθούν σε αυτή, β) το αντικείµενο και τον σκοπό ίδρυσής
της, ο οποίος συνάδει µε την αποστολή του Α.Ε.Ι., γ) τη δυνατό-
τητα οργάνωσης προγραµµάτων σπουδών και του επιπέδου
τους, δ) την προσωρινή διοίκηση της ακαδηµαϊκής µονάδας και
τον µέγιστο χρόνο άσκησης των καθηκόντων της εν λόγω διοίκη-
σης, ε) τον χρόνο έναρξης λειτουργίας της, στ) τη δυνατότητα
ίδρυσης και εγκατάστασης επιµέρους ακαδηµαϊκών µονάδων των
άρθρων 46 έως 62 εντός αυτής, καθώς και λειτουργίας βιβλιοθή-
κης σύµφωνα µε το άρθρο 124, και ζ) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε
την οργάνωση και λειτουργία της. 

Η εισήγηση συνοδεύεται απαραιτήτως από οικονοµοτεχνική
µελέτη και µελέτη βιωσιµότητας της υπό ίδρυση ακαδηµαϊκής
µονάδας, στην οποία αναλύονται οι κάθε είδους πόροι που απαι-
τούνται για την ίδρυση, οργάνωση και λειτουργία της µονάδας
σε ανθρώπινο δυναµικό, υποδοµές και εξοπλισµό. 

Τα προγράµµατα σπουδών της περ. γ) του δευτέρου εδαφίου
πιστοποιούνται από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης
(ΕΘ.Α.Α.Ε.) σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 3, µόνο εφόσον:
α) είναι νέα προγράµµατα σπουδών, ή β) αποτελούν τροποποι-
ηµένα προγράµµατα σπουδών σε σχέση µε τα υφιστάµενα και
ήδη πιστοποιηµένα προγράµµατα του Α.Ε.Ι.. Οι ενέργειες του τέ-
ταρτου εδαφίου ολοκληρώνονται από την ΕΘ.Α.Α.Ε. εντός προ-
θεσµίας ενενήντα (90) ηµερών. 

Η απασχόληση των µελών Δ.Ε.Π. στο παράρτηµα εγκρίνεται
µε κοινή απόφαση της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι. και της διοικήσεως
του παραρτήµατος, που εκδίδεται κατόπιν υποβολής σχετικής αί-
τησης από τα ενδιαφερόµενα µέλη Δ.Ε.Π..

Το κόστος ίδρυσης και λειτουργίας του παραρτήµατος στην
αλλοδαπή καλύπτεται αποκλειστικά από ιδιωτικούς, διεθνείς ή
ίδιους πόρους του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευνας
του Α.Ε.Ι. ή πόρους της Εταιρείας Αξιοποίησης και Διαχείρισης
της Περιουσίας του Α.Ε.Ι. και δεν δύναται να βαρύνει τον τακτικό
προϋπολογισµό του Α.Ε.Ι.. Κατά την έκδοση της απόφασης του
πρώτου εδαφίου λαµβάνεται υπόψη η νοµοθεσία για την ανώτατη
εκπαίδευση του κράτους, όπου πρόκειται να εγκατασταθεί η ακα-
δηµαϊκή µονάδα. Προϋπόθεση για την ίδρυση παραρτήµατος
στην αλλοδαπή είναι η τήρηση των αρχών της παρ. 5 του άρθρου
3 και των ακαδηµαϊκών ελευθεριών του άρθρου 4.

2Α. Τα παραρτήµατα της παρ. 2 αποκτούν νοµική οντότητα
σύµφωνα µε τη νοµοθεσία της χώρας υποδοχής και δύνανται να
προβαίνουν στη σύναψη πάσης φύσεως εκπαιδευτικών συµφω-
νιών, οι οποίες έχουν ως σκοπό την ενίσχυση της εξωστρέφειάς
τους και της διεθνούς παρουσίας τους, αναφορικά µε την πα-
ροχή εκπαιδευτικών υπηρεσιών. Το παράρτηµα διοικείται από τα
όργανα, τα οποία καθορίζονται από το Συµβούλιο Διοίκησης του
Α.Ε.Ι.. Το Α.Ε.Ι. δια των αρµοδίων οργάνων του, ασκεί εποπτεία
στη λειτουργία των παραρτηµάτων, ύστερα από τη διατύπωση
γνώµης των αντίστοιχων εκπαιδευτικών µονάδων της κάθε Σχο-
λής. 

3. Η οργάνωση και λειτουργία κοινών προγραµµάτων σπουδών
σε συνεργασία µε ιδρύµατα της αλλοδαπής, µε επισπεύδον το
ίδρυµα της αλλοδαπής, δεν προϋποθέτει την οργάνωση και
ίδρυση παραρτήµατος του Α.Ε.Ι. στην αλλοδαπή, εκτός και αν
αυτό προβλέπεται στο πρωτόκολλο συνεργασίας µεταξύ των
Α.Ε.Ι. ή στη νοµοθεσία του κράτους όπου εδρεύει το Α.Ε.Ι. της
αλλοδαπής, οπότε και εφαρµόζεται η παρ. 2.

4. Με απόφαση του Συµβουλίου Διοίκησης του Α.Ε.Ι., µετά από
πρόταση της Συγκλήτου, που εκδίδεται κατ’ αναλογική εφαρµογή
της παρ. 2, δύναται να ιδρύεται παράρτηµα του Α.Ε.Ι. στην αλ-
λοδαπή µε σκοπό την εγκατάσταση ερευνητικού πανεπιστηµια-
κού ινστιτούτου του Α.Ε.Ι. για την ανάπτυξη της επιστήµης και
της έρευνας. 

5. Η λειτουργία του παραρτήµατος της παρ. 2, καθώς και η εκ-
παιδευτική και ερευνητική του δραστηριότητα διέπονται από τις

διατάξεις του παρόντος, από την απόφαση ίδρυσης του πρώτου
εδαφίου της παρ. 2 και τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας. 

6. Ο Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας του παραρτήµατος
θεσπίζεται από τα αρµόδια όργανά του σύµφωνα µε την από-
φαση ίδρυσης του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 και εγκρίνεται από
τον Πρύτανη του Α.Ε.Ι.. 

7. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας ρυθµίζεται κάθε
ζήτηµα που αφορά στην εσωτερική λειτουργία και οργάνωση του
παραρτήµατος, όπως οι προϋποθέσεις και η διαδικασία εισαγω-
γής και εγγραφής των φοιτητών, τα σχετικά µε την απασχόληση
και την κατάσταση του διδακτικού, ερευνητικού και λοιπού προ-
σωπικού, τα θέµατα λειτουργίας των οργάνων διοίκησης και των
λοιπών υπηρεσιών και οργάνων του Α.Ε.Ι., και συγκρότησης και
λειτουργίας κάθε είδους επιτροπής, καθώς και όσα προβλέπο-
νται στον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας του Α.Ε.Ι. του άρ-
θρου 223. Για ό,τι δεν ρυθµίζεται ειδικά στον Εσωτερικό
Κανονισµό Λειτουργίας του πρώτου εδαφίου ισχύουν τα προβλε-
πόµενα στον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας του Α.Ε.Ι.. Μέχρι
την έκδοση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας του παραρ-
τήµατος η λειτουργία του διέπεται από κανονιστικές αποφάσεις
της διοίκησης ή της προσωρινής διοίκησης του παραρτήµατος,
τις διατάξεις του παρόντος που διέπουν την οργάνωση και λει-
τουργία του Α.Ε.Ι., καθώς και τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουρ-
γίας του Α.Ε.Ι..»

Άρθρο 36
Μεταβατική διάταξη για τις κτιριακές υποδοµές 
και εγκαταστάσεις των παραρτηµάτων Νοµικών 

Προσώπων Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης - 
Τροποποίηση τίτλου Κεφαλαίου Γ’ Μέρους Ζ’ 

και προσθήκη άρθρου 199Α στον ν. 5094/2024 

1. Στο τέλος του τίτλου του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Ζ’ του
ν. 5094/2024 (A’ 39), περί µεταβατικών διατάξεων του Μέρους Γ’,
προστίθενται οι λέξεις «και Μέρους Δ’» και ο τίτλος του Κεφα-
λαίου Γ ‘διαµορφώνεται ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’- ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Γ’ΚΑΙ ΜΕ-
ΡΟΥΣ Δ’»

2. Μετά από το άρθρο 199 του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Ζ’
του ν. 5094/2024, προστίθεται άρθρο 199Α ως εξής:

«Άρθρο 199Α
Μεταβατική διάταξη για τις κτιριακές υποδοµές και 

εγκαταστάσεις των παραρτηµάτων Νοµικών 
Προσώπων Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης  

Μέχρι την ολοκλήρωση του χωρικού σχεδιασµού πρώτου επι-
πέδου και την έγκριση των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων, τα
παραρτήµατα Νοµικών Προσώπων Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευ-
σης δύνανται να διαθέτουν κτιριακές υποδοµές και εγκαταστά-
σεις σε περιοχές, στις οποίες ήδη λειτουργούν ή δύνανται να
λειτουργήσουν πάσης φύσεως εκπαιδευτικές δοµές.»

Άρθρο 37
Συστέγαση διαφορετικών µονάδων παροχής 

εκπαίδευσης και κατάρτισης - Τροποποίηση περ. 1 
υποπαρ. Θ.6. παρ. Θ. άρθρου πρώτου ν. 4093/2012

Στο πρώτο εδάφιο της περ. 1 της υποπαρ. Θ.6. της παρ. Θ. του
άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222), περί δυνατότητας συ-
στέγασης διαφορετικών µονάδων παροχής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης, διαγράφεται η φράση «οι οποίες ανήκουν στο αυτό
φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή ένωση προσώπων», και η περ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«1. Η συστέγαση διαφορετικών µονάδων παροχής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης (τυπικής ή άτυπης) επιτρέπεται. Η ταυτό-
χρονη συλλειτουργία στους ίδιους διδακτικούς ή εργαστηρια-
κούς χώρους διαφορετικών µονάδων παροχής εκπαίδευσης (τυ-
πικής ή άτυπης) απαγορεύεται.»

Άρθρο 38
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Παράταση προθεσµίας υποβολής αίτησης ρύθµισης οφει-
λών σε Δήµους και Περιφέρειες 

Η προθεσµία της παρ. 5 του άρθρου 25 του ν. 5143/2024 (Α’
161), περί της ρύθµισης οφειλών προς Δήµους και Περιφέρειες,
παρατείνεται από τη λήξη της έως τη 14η.3.2025.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 39
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η ισχύς του παρόντος αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Η ισχύς των παρ. 4 και 9 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999
(Α’ 121), όπως τροποποιούνται µε το άρθρο 11 του παρόντος,
περί της διεύρυνσης των νικών σε Ολυµπιακούς Αγώνες, που
οδηγούν σε παροχή οικονοµικής επιβράβευσης και διορισµό στο
Δηµόσιο, αρχίζει από την 1η Ιουλίου 2012. 
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9. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ
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12. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ
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15. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ 
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

16. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ                      17. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ         ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ                    ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί ηλεκτρονικά

στη διαδικτυακή ιστοσελίδα της Βουλής των Ελλήνων, όπως και
στα Τµήµατα Έκδοσης Πρακτικών και Εντύπων, απ’ όπου µπο-
ρείτε να τα αναζητήσετε, τα Πρακτικά των συνεδριάσεων της
Ολοµέλειας της Βουλής της Παρασκευής 18 Οκτωβρίου 2024,
της Δευτέρας 21 Οκτωβρίου 2024, της Τρίτης 22 Οκτωβρίου
2024, της Τετάρτης 23 Οκτωβρίου 2024, της Παρασκευής 25
Οκτωβρίου 2024, της Τετάρτης 30 Οκτωβρίου 2024, της Πέµπτης
31 Οκτωβρίου 2024, της Παρασκευής 1ης Νοεµβρίου 2024, της
Δευτέρας 4 Νοεµβρίου 2024, της Τετάρτης 6 Νοεµβρίου 2024
και της Πέµπτης 7 Νοεµβρίου 2024 και ερωτάται το Σώµα εάν τα
επικυρώνει.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, τα Πρα-

κτικά της Παρασκευής 18 Οκτωβρίου 2024, της Δευτέρας 21
Οκτωβρίου 2024, της Τρίτης 22 Οκτωβρίου 2024, της Τετάρτης
23 Οκτωβρίου 2024, της Παρασκευής 25 Οκτωβρίου 2024, της
Τετάρτης 30 Οκτωβρίου 2024, της Πέµπτης 31 Οκτωβρίου 2024,
της Παρασκευής 1ης Νοεµβρίου 2024, της Δευτέρας 4 Νοεµβρίου
2024, της Τετάρτης 6 Νοεµβρίου 2024 και της Πέµπτης 7 Νοεµ-
βρίου 2024 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1.33’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Πέµπτη 6 Φεβρουαρίου και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία: Διεξαγωγή τρίτης ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας για την εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Συντάγµατος και του Κανονισµού
της Βουλής, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.

Καλό ξηµέρωµα, πάντα µε υγεία. Να είστε όλες και όλοι καλά.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


